
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 15815 
2. Αναφορά στην έκδοση της δικαστικής απόφασης για

το Μάτι, σελ.  15836, 15838, 15840, 15843, 15844, 15845,
15849, 15858, 15859, 15862, 15865, 15871, 15874, 15876,
15878, 15885, 15886, 15887, 15888, 15890, 15893, 15895,
15900, 15902, 15911, 15916, 15918, 15924,15926, 15928,
15931, 15938, 15943 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15815, 15830, 15831,
15840, 15841, 15843, 15846, 15850, 15852, 15854, 15856,
15857, 15858, 15859, 15860, 15863, 15864, 15865, 15866,
15867, 15878, 15891, 15894, 15897, 15905, 15908, 15909,
15910, 15915, 15916, 15917, 15919, 15924, 15928 

4. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 15864 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1758 έως 1790,

σελ. 15816 - 15824 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

15825 - 15836 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-

θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενοποίηση του πρώ-
του βαθµού δικαιοδοσίας, χωροταξική αναδιάρθρωση των
δικαστηρίων της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης και
άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης»., σελ. 15837 - 15946 

2. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:, σελ.  

i. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ  - Προοδευτική
Συµµαχία επί των άρθρων 1 έως 14 του σχεδίου νόµου, σελ.
15878 - 15884 

ii. από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας επί της αρχής και επί των άρθρων 1 έως
14 και 36 έως 39 του σχεδίου νόµου , σελ. 15891 - 15892 

iii. από Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής επί της αρχής και επί των άρθρων
1 έως 14 του σχεδίου νόµου, σελ. 15919 - 15922 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 15893 - 15897

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β . , σελ. 15907 - 15929
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο . , σελ. 15867 - 15889
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 15929 - 15946
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 15852 - 15867
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ.15889 - 15893, 15897 - 

15907
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 15815 - 15852

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην έκδοση της δικαστικής απόφασης για
το Μάτι:

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 15926
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 15865
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 15902
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 15849
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 15838
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 15893
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 15878
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 15940
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 15924
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 15888
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 15843
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 15862
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 15858
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 15871
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 15916
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 15931
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 15943
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 15876
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 15895
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 15885
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 15874
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 15918
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 15928
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 15845
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 15936
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 15944
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 15887
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 15900
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 15886
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 15911
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 15859
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 15938

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 15863, 15865, 15866
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 15908, 15909
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 15908
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 15908, 15909, 15910, 

15915, 15916, 15917, 
15919, 15924, 15928

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 15867, 15878
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 15930, 15931, 15943, 

15946
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 15858
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 15852, 15854, 15856, 
15857, 15858, 15859, 
15860, 15863, 15864, 
15865, 15866

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 15854, 15857, 15858, 

15897
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 15891, 15905
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 15909
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 15856, 15909

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’

Μεγάλη Τρίτη 30 Απριλίου 2024



ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 
σελ. 15915, 15916, 15917

ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 15815, 15837, 15840, 
15841, 15850

ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 15915
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 15894, 15897
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 15924
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 15909
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 15866

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 15864
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ.  15864
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 15864

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 15926, 15927, 15928
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 15865
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 15911
ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 15902
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ  Ε. , σελ. 15841
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 15848, 15850
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 15838, 15840, 15841, 

15855, 15908
ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 15943
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 15945
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ., σελ. 15908, 15909
ΓΑΒΡΗΛΟΣ Γ. , σελ. 15893
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 15877, 15878
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 15940
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 15888
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 15851
ΔΙΓΕΝΗ Α. , σελ. 15925
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 15885
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 15860
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 15924
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 15936, 15937
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 15872
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 15852
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 15869
ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ Κ. , σελ. 15890
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 15888
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 15843
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 15861
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 15889
ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15942
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 15856, 15857, 15858, 
15905

ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 15871
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 15858
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 15912
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 15860
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 15916
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 15930
ΜΑΝΤΑΣ Π. , σελ. 15943
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 15867, 15909, 15910
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 15876
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ., σελ. 15894
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 15908, 15914, 15915
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 15885
ΜΠΟΥΓΑΣ  Ι., σελ. 15868, 15943
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 15873
ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ Α. , σελ. 15941, 15942

ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 15864, 15942
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 15866
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 15913, 15914
ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 15863
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 15937
ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ Α. , 

σελ. 15837, 15840, 15910
ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ  Σ. , σελ. 15916
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 15917, 15918
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 15928
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 15870
ΣΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 15845
ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Ε. , σελ. 15857, 15936
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 15840, 15875
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Γ. , σελ. 15944
ΣΤΑΡΑΚΑ Χ. , σελ. 15929, 15930
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 15923, 15924
ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , σελ. 15846
ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ Λ. , σελ. 15875
ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ Β. , σελ. 15887
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 15897
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ., σελ. 15854, 15855, 15886, 

15905, 15924, 15931
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 15939, 15942
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 15910
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 15868
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 15859
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 15938



Αθήνα, σήµερα στις 30 Απριλίου 2024, ηµέρα Μεγάλη Τρίτη
και ώρα 10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 29-4-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΡΜΒ’ συνεδριάσεώς του, της Μεγάλης
Δευτέρας 29 Απριλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύ-
νολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και

Οικογένειας: «Αναµόρφωση του προγράµµατος «Στέγαση και Ερ-
γασία για τους αστέγους» και άλλες ρυθµίσεις για τη βελτίωση
των υπηρεσιών κοινωνικής πρόνοιας - Σύσταση οριζόντιων υπο-
στηρικτικών υπηρεσιών του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας και άλλες διατάξεις».)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ. Μαρία-Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βουλευτή Επικρατείας, τα
ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’

Μεγάλη Τρίτη 30 Απριλίου 2024



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

15816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15817



15818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15819



15820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15821



15822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15823



15824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15825



15826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15827



15828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15829



15830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15831



15832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15833



15834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15835



15836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενο-
ποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, χωροταξική αναδιάρ-
θρωση των δικαστηρίων της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης
και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 25 Απριλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία έως
δύο συνεδριάσεις, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και
των τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά
και µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατε-

ρίνη Παπακώστα-Παλιούρα για δεκαπέντε λεπτά.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Αξιότιµε

κύριε Πρόεδρε, αξιότιµε κύριε Υπουργέ και Υφυπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί ιδιαίτερη τιµή, αλλά και τεράστια
ευθύνη να εισηγούµαι σήµερα µία από τις εµβληµατικότερες νο-
µοθετικές µεταρρυθµίσεις, µία από τις επιδραστικότερες τοµές
που έχει καταθέσει το Υπουργείο Δικαιοσύνης και έχει να επιδεί-
ξει η παρούσα Κυβέρνηση, η οποία έχει ως πυρήνα τον εξορθο-
λογισµό στη βάση του δικαιικού συστήµατος της χώρας και τη
διαµόρφωση µιας σύγχρονης Ελλάδας.

Βρίσκοµαι σήµερα ενώπιόν σας, λοιπόν, όπως δήλωσα και
στην αρµόδια επιτροπή στην επί της αρχής συζήτηση, όχι µόνον
για να εισηγηθώ, αλλά πρωτίστως για να υπερασπιστώ µια µε-
ταρρυθµιστική πρόκληση που ανασυγκροτεί, επανασχεδιάζει και
επαναπροσδιορίζει όσα γνωρίζαµε µέχρι σήµερα στον χώρο της
ελληνικής δικαιοσύνης. Κυρίως, όµως, υλοποιεί µια υπόσχεση,
µια υπόσχεση προς όλες τις Ελληνίδες και τους Έλληνες πολίτες
για ταχύτερη, αποτελεσµατικότερη, αλλά και ποιοτικότερη απο-
νοµή της δικαιοσύνης, καθώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι
γνωρίζουν καλά πια πως σε αυτή τη χώρα κεντρικός άξονας της
πολιτικής µας δεν είναι άλλος από τη βελτίωση της καθηµερινό-
τητας των πολιτών, υπερβαίνοντας παθογένειες και καταπολεµώ-
ντας στρεβλώσεις που έρχονται από το παρελθόν, ώστε µε
τολµηρές µεταρρυθµίσεις η χώρα µας να προσεγγίσει σταδιακά
τα δεδοµένα των προηγµένων κρατών της Ευρώπης και του σύγ-
χρονου κόσµου.

Το παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε τίτλο:
«Ενοποίηση πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, χωροταξική αναδιάρ-
θρωση των δικαστηρίων της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης
και άλλες διατάξεις» αποτελεί ένα ιστορικό ορόσηµο στην πορεία
της πατρίδας µας στο µέλλον, καθώς στοχεύει στην ενδυνάµωση
του κράτους δικαίου και την εδραίωση της εµπιστοσύνης στους
δηµοκρατικούς θεσµούς µέσω της συγκρότησης ενός στέρεου
πυλώνα για τη θεµελίωση ενός πιο ορθολογικού, πιο δίκαιου, πιο
διαφανούς και εν τέλει πιο αξιόπιστου δικαιικού συστήµατος.

Η αλήθεια, βεβαίως, είναι ότι έπρεπε να περάσουν πάνω από
δύο αιώνες µέχρι να επιχειρήσουµε σήµερα να αφήσουµε πίσω
µας οριστικά τα ναπολεόντειας έµπνευσης ειρηνοδικεία και εκα-
τόν δεκατέσσερα χρόνια από την πρώτη µεταρρυθµιστική προ-
σπάθεια που επιχειρήθηκε από τον Ελευθέριο Βενιζέλο. Έκτοτε
υπήρξαν πολλές κυβερνήσεις, είναι η αλήθεια, οι οποίες προσπά-
θησαν να προβούν σε µια ορθολογική ανακατανοµή των δικαστι-
κών υποδοµών και του αντίστοιχου ανθρώπινου δυναµικού, όπως
ο Παναγής Τσαλδάρης το 1934, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής το
1980, ο Ανδρέας Παπανδρέου το 1988 και ο Κώστας Σηµίτης το
1999, χωρίς, όµως, καµµία από τις προσπάθειες αυτές να ευοδω-
θεί ούτε ακόµη, δυστυχώς και µετά τη συνταγµατική Αναθεώρηση
του 2001 και την ερµηνευτική δήλωση του άρθρου 88, που ήρε
ουσιαστικά οποιονδήποτε συνταγµατικό περιορισµό εµπόδιζε τη
συγχώνευση των πρωτοβάθµιων δικαστικών σχηµατισµών.

Σήµερα, λοιπόν, µετά από εκατόν δεκατέσσερα ολόκληρα χρό-
νια προχωράµε µε το παρόν νοµοσχέδιο στην υλοποίηση της µε-
γάλης ιδέας, αυτής που επί έναν αιώνα και πλέον δεν κατάφερε
καµµία κυβέρνηση να θεµελιώσει, αλλάζοντας ιστορία, σελίδα
στην ιστορία της χώρας.

Ο χρόνος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λειτουργεί αντίστρο-
φα για τον εκσυγχρονισµό της δικαιοσύνης, αλλά και της χώρας
δεκαετίες τώρα. Αποτελεί κοινή παραδοχή πια πως η θεµελιώδης
αξία, το ύψιστο αγαθό της δικαιοσύνης πρέπει να επανακαθορι-
στεί σε υγιείς βάσεις, για να αντανακλά τις ανάγκες µιας σύγχρο-
νης κοινωνίας που επιζητά διακαώς να εξελίσσεται και να προο-
δεύει. Δεν υπάρχουν πια άλλα περιθώρια για ολιγωρίες και δι-
καιολογίες, όχι όταν σύµφωνα µε τα στοιχεία της ετήσιας έκθε-
σης «Doing Business» της Παγκόσµιας Τράπεζας η χώρα µας
κατατάσσεται στην εκατοστή τεσσαρακοστή έκτη θέση διεθνώς
στην ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύνης, όχι όταν απαιτούνται
περίπου χίλιες πεντακόσιες ηµέρες για να εκδοθεί τελεσίδικη
απόφαση, όταν σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την
αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης από την κατάθεση δικο-
γράφων στον πρώτο βαθµό έως και την έκδοση τελεσίδικης από-
φασης απαιτούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο λιγότερες από
πεντακόσιες ηµέρες, όχι όταν σύµφωνα µε στοιχεία της Παγκό-
σµιας Τράπεζας ο µέσος όρος του χρόνου έκδοσης απόφασης
ειρηνοδικείου στην Ελλάδα είναι τριακόσιες πενήντα τέσσερις
ηµέρες, µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο να κινείται στις διακόσιες
τριάντα επτά. Όσον αφορά τα πρωτοδικεία, ο µέσος όρος του
χρόνου έκδοσης απόφασης είναι πεντακόσιες είκοσι πέντε ηµέ-
ρες, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στο ήµισυ. 

Η πραγµατικότητα είναι, βεβαίως, πως η καθυστέρηση που πα-
ρατηρείται στην περίπτωση της Ελλάδας, εντοπίζεται κυρίως
στον πρώτο βαθµό δικαιοδοσίας και από τα ως άνω αναφερό-
µενα δεδοµένα συνάγεται το συµπέρασµα ότι οι ειρηνοδίκες στην
Ελλάδα εκδίδουν αποφάσεις µε πιο αργό ρυθµό, σε σύγκριση µε
τους συναδέλφους τους πρωτοδίκες, αν και δικάζουν µόνο πολι-
τικές υποθέσεις µε οικονοµικό αντικείµενο έως 20.000 ευρώ. Επο-
µένως, ο όγκος εργασίας τους και η φύση των υποθέσεων που
δικάζουν, δεν δικαιολογούν σε καµµία περίπτωση την αντίστοιχη
καθυστέρηση στην έκδοση αποφάσεων. 

Επιπλέον, το κόστος για τον κρατικό προϋπολογισµό κάθε από-
φασης που εκδίδει ένας ειρηνοδίκης ανέρχεται, κατά µέσο όρο,
στα 760 ευρώ, όταν το κόστος κάθε απόφασης που εκδίδει ένας
πρωτοδίκης ανέρχεται, µόλις, στα 380 ευρώ. Εάν στα ανωτέρω
δεδοµένα ληφθεί υπ’ όψιν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι σήµερα στα
ειρηνοδικεία της χώρας υπηρετούν εννιακόσιοι δεκαέξι ειρηνο-
δίκες οι οποίοι –παρά το ότι αποτελούν το ήµισυ σχεδόν των δι-
καστών του πρώτου βαθµού και συγκεκριµένα, το 44% αυτών-
δικάζουν µόνο το 20% της δικαστικής ύλης των αστικών υποθέ-
σεων πρώτου βαθµού στο σύνολο της Επικράτειας, ενώ το υπό-
λοιπο 80% της ύλης εκδικάζεται στα πρωτοδικεία, στα οποία
σήµερα υπηρετούν χίλιοι εκατό πρωτοδίκες και πρόεδροι πρω-
τοδικών, τότε αντιλαµβανόµαστε ότι µάλλον κάτι δεν κάνουµε
σωστά. Όταν µάλιστα µε την κατάργηση των πταισµάτων από το
2019, οι ειρηνοδίκες δεν δικάζουν ποινικές υποθέσεις, µε συνέ-
πεια το σύνολο της δικαστικής ύλης να δικάζεται από τους ίδιους
ως άνω πρωτοδίκες, επιβαρύνοντάς τους έτι περαιτέρω.

Τώρα, αν στα ανωτέρω στοιχεία προστεθούν και τα δεδοµένα
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την αποτελεσµατικότητα της δι-
καιοσύνης για το έτος 2022, σύµφωνα µε τα οποία η Ελλάδα είναι
από τις χώρες µε το υψηλότερο πλήθος γενικά δικαστών σε
σχέση µε το συνολικό µέγεθος του πληθυσµού της -µε εξαίρεση
τους εισαγγελείς και τους δικαστές που υπηρετούν στον πρώτο
βαθµό- και η οποία έχει µία από τις χειρότερες αναλογίες δικα-
στικών υπαλλήλων ανά δικαστή, έναν από τους µεγαλύτερους
αριθµούς δικηγόρων και έναν από τους µεγαλύτερους αριθµούς
δικαστηρίων -καθώς σήµερα αυτός ανέρχεται σε εκατόν πενήντα
τέσσερα ειρηνοδικεία, εξήντα τρία πρωτοδικεία και δεκαεννιά
εφετεία- τότε προκύπτει επίσης το συµπέρασµα -µε βάση τα δε-
δοµένα των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης- ότι ο αριθ-
µός των ελληνικών δικαστηρίων είναι δυσανάλογος, µε ανισο-
µερώς κατανεµηµένη, βάσει του πληθυσµού της χώρας, ύλη. 

Καθίσταται, εποµένως, επιτακτική η ανάγκη σήµερα -περισσό-
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τερο από ποτέ- για ορθολογικότερη αξιοποίηση του έµψυχου δυ-
ναµικού που υπηρετεί τη δικαιοσύνη, δικαστικών λειτουργών και
δικαστικών υπαλλήλων, µε αναλογική κατανοµή ανθρώπινων
πόρων, στο πλαίσιο της χωροταξικής κατανοµής των δικαστικών
σχηµατισµών. 

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, λοιπόν, για πρώτη φορά ο
δικαστικός χάρτης της χώρας αναµορφώνεται ουσιαστικά, έχο-
ντας πλέον ενοποιηµένη, συγκεντρωµένη ουσιαστικά, αυξηµένη
ποιοτικά και ποσοτικά την πρωτοβάθµια δοµή των δικαστών, µε
τρόπο που καθιστά πιο εύρυθµη, ταχύτερη και αποτελεσµατική
τη λειτουργία των δικαστηρίων της πρωτοβάθµιας ποινικής και
πολιτικής ελληνικής δικαιοσύνης. 

Λαµβανοµένων υπ’ όψιν όλων των ανωτέρω, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο που εισηγείται η Κυβέρνηση ενοποιούνται οι πρωτο-
βάθµιοι δικαστές µε αναβάθµιση των ειρηνοδικών σε πρωτοδίκες,
αφήνοντας πίσω µας την παρωχηµένη, αντιπαραγωγική και
αχρείαστη διάκρισή τους. Στέλνουµε στην πρώτη γραµµή µάχης
χίλιους περίπου πρώην ειρηνοδίκες, οι οποίοι µε την κατάλληλη
επιµόρφωση θα µπορούν, πλέον, να ανταποκρίνονται στα καθή-
κοντα των πρωτοδικών, δικάζοντας ταυτόχρονα ποινικές και πο-
λιτικές υποθέσεις. Έτσι, µε την ενοποίηση, διπλασιάζεται η δεξα-
µενή των δικαστών καθώς θα υπάρχουν, πλέον, συνολικά δύο χι-
λιάδες εκατό πρωτοδίκες µε καταλυτική επίδραση στην ταχύτητα
έκδοσης των πρωτοβάθµιων αποφάσεων.

Η προτεινόµενη ενοποίηση αποτελεί αδιαµφισβήτητα µεταρ-
ρυθµιστική τοµή που λύνει µια µεγάλη ιστορική εκκρεµότητα και
ταυτόχρονα, ενισχύοντας δοµικά και λειτουργικά το δικαστικό
µας σύστηµα, αυξάνει σηµαντικά την ποιότητα και τις επιδόσεις
του. Η συνδυασµένη απόδοση, πλέον, όλων των πρωτοβάθµιων
δικαστών -ειρηνοδικών και πρωτοδικών- εκτιµάται ότι µετά την
ενοποίηση µπορεί να αυξηθεί µέχρι και σε ποσοστό 17%. Το πο-
σοστό εκκαθάρισης των νέων πρωτοδικείων περαιωθείσες προς
τις εισερχόµενες υποθέσεις αναµένεται να αυξηθεί µέχρι και
24%, ενώ κεντρικός στόχος είναι η επιτάχυνση του χρόνου απο-
νοµής της δικαιοσύνης έως και 30% έως το έτος 2027. 

Σε ό,τι αφορά, δε, την αναδιάρθρωση και κατανοµή των πρω-
τοβάθµιων δικαστηρίων ως απόρροια της ενοποίησης, παύουν
να υπάρχουν ειρηνοδικεία. Ορίζονται πλέον πενήντα έξι έδρες
πρωτοδικείων και επτά παράλληλες έδρες. Καταργούνται εξήντα
τρία ειρηνοδικεία που βρίσκονται στις έδρες των εξήντα τριών
πρωτοδικείων. Από τα εναποµείναντα ενενήντα ένα ειρηνοδικεία,
τα πενήντα αναβαθµίζονται σε περιφερειακές έδρες πρωτοδι-
κείου και τα υπόλοιπα σαράντα ένα καταργούνται τελείως. Αυτό
οδηγεί συνολικά σε µια ορθολογική µείωση του αριθµού των
πρωτοβάθµιων σχηµατισµών από διακόσια δεκαεπτά σε εκατόν
έντεκα.

Βασικός κανόνας της χωροταξικής κατανοµής των δικαστη-
ρίων είναι ότι κάθε περιφερειακή ενότητα θα έχει κεντρική έδρα
πρωτοδικείου, κεντρικό πρωτοδικείο, στην οποία θα υπάγεται
πλέον το σύνολο των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων µε όρια αρµο-
διότητας τα όρια της περιφερειακής ενότητας. Προβλέπονται,
επίσης, παράλληλη και περιφερειακή έδρα πρωτοδικείου σε πε-
ριοχές όπου υφίστανται ανάγκες, προκειµένου να αντιµετωπι-
στούν ειδικά θέµατα απόστασης κτηριακών υποδοµών και άλλα,
όπως και ιδιαιτέρως λόγοι εθνικής σηµασίας όπως τα σύνορα και
τα νησιά µας. 

Ο συγκεκριµένος τρόπος ενοποίησης του πρώτου βαθµού δι-
καιοδοσίας επιλέχθηκε καθώς, σύµφωνα µε όλα τα συγκεντρω-
µένα δεδοµένα της Παγκόσµιας Τράπεζας της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης, των
σχετικών επιτροπών και οµάδων εργασίας, δεν επιτυγχάνεται η
απαιτούµενη αποτελεσµατικότητα σε δικαστήρια µε λιγότερο
από δεκαπέντε υπηρετούντες δικαστές, τα οποία όµως στην Ελ-
λάδα αποτελούν, δυστυχώς, την πλειοψηφία των δικαστικών σχη-
µατισµών. 

Όσον αφορά τώρα την εξέλιξη των πρωτοβάθµιων δικαστών
και τη διοίκηση των δικαστηρίων προβλέπεται η δηµιουργία πα-
ράλληλης ειδικής επετηρίδας όπου οι ειρηνοδίκες εξελίσσονται
έως τον βαθµό του προέδρου πρωτοδικών και συνταξιοδοτούνται
ως εφέτες επί τιµή, µε τη γενική επετηρίδα να παραµένει για
όλους τους δικαστικούς λειτουργούς ως έχει. Από την ειδική επε-

τηρίδα προβλέπεται, ωστόσο, µετά από αίτησή του η µετακίνηση
δικαστή, πρώην ειρηνοδίκη, στο τέλος της γενικής επετηρίδας
για ορισµένες θέσεις µετά από θέσπιση συγκεκριµένων κριτη-
ρίων, αξιολόγηση και απόφαση του Ανώτατου Δικαστικού Συµ-
βουλίου. Η ρύθµιση αυτή εναρµονίζεται πλήρως µε το άρθρο 88
του Συντάγµατος και την ερµηνευτική δήλωση για κρίση και αξιο-
λόγηση σύµφωνα µε τον νόµο. Τέλος, σχετικά µε τη διοίκηση των
δικαστηρίων, οι προϊστάµενοι δικαστικών σχηµατισµών απαλλάσ-
σονται πλέον από την ενασχόληση και εκτέλεση πρόσθετων µη
δικαιοδοτικών καθηκόντων διαχειριστικής φύσεως, ενισχύοντας
έτσι τη διαφάνεια, διαχείριση των οποίων ανατίθεται στο ΤΑΧΔΙΚ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν το 2019 η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας
έθεσε ως πρώτιστο, ως κεντρικό, στόχο της την υλοποίηση ενός
µεγαλόπνοου σε εύρος και βάθος σχεδίου µεταρρυθµίσεων, µε-
ταξύ των οποίων ο εκσυγχρονισµός της χώρας και η βελτίωση
και η ενίσχυση του κράτους δικαίου. Η ενδυνάµωση του κράτους
δικαίου, όπως και η δηµοκρατία, ωστόσο, δεν είναι ένα αφηρη-
µένο σχήµα ούτε πολιτική ρητορεία, αλλά η συστηµατική και η
έµπρακτη προσπάθεια θεσµικών τοµών, αλλαγών και παρεµβά-
σεων, που ανάµεσα σε άλλα αναβαθµίζουν διαρκώς την ποιότητα
και την ταχύτητα της δικαιοσύνης. Και ο νέος δικαστικός χάρτης
που εισηγούµαστε σήµερα αυτό ακριβώς επιτυγχάνει, αποτελώ-
ντας αδιαπραγµάτευτα την ατµοµηχανή των µεταρρυθµίσεων
στον χώρο της δικαιοσύνης, καθώς εκτιµάται ότι θα δώσει ώθηση
και θα κρίνει την αποδοτικότητα και των λοιπών µεταρρυθµιστι-
κών παρεµβάσεων που εξελίσσονται, όπως οι θεσµικές αλλαγές
στους κώδικες ποινικού, αστικού και διοικητικού δικαίου, η ολο-
κλήρωση της ψηφιακής δικαιοσύνης, η ενίσχυση και ανανέωση
των κτηριακών και υλικοτεχνικών υποδοµών και η αύξηση του
προσωπικού των δικαστικών υπαλλήλων. Είναι µεταρρυθµιστικές
αλλαγές οι οποίες είµαστε βέβαιοι ότι θα συµβάλλουν συνολικά
σε µια νέα εποχή για την ελληνική δικαιοσύνη. 

Ας µην κάνουµε, λοιπόν, εκπτώσεις στην αποφασιστικότητά
µας, ας µην κάνουµε εκπτώσεις στο καθήκον µας. Το κόστος της
αδράνειας είναι η συνεχής διάβρωση της εµπιστοσύνης στους
θεσµούς µας. Ας είναι αυτό το νοµοσχέδιο ο προάγγελος µιας
εποχής εξυγίανσης, σκοπιµότητας, αποτελεσµατικότητας και κυ-
ρίως ισονοµίας. Ας το ψηφίσουµε και ας αποκαταστήσουµε µαζί
το νοµικό µας σύστηµα και ας επιβεβαιώσουµε τη δέσµευσή µας
στις αρχές πάνω στις οποίες στηρίζεται η δηµοκρατία µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε την κ. Παπακώστα.

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον εισηγητή από τον ΣΥΡΙΖΑ τον κ.
Αλέξανδρο Αυλωνίτη. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ – ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ:  Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Ο κύριος Υπουργός από χτες µέχρι και σήµερα το πρωί πήρε
σβάρνα τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τα φίλα προσκείµενα προς
τη Νέα Δηµοκρατία, κατασυκοφαντώντας ουσιαστικά και προ-
σβάλλοντας τον ΣΥΡΙΖΑ ειδικά, µετά την έκδοση της απόφασης
για το Μάτι, αυτή την τεράστια ανθρώπινη τραγωδία την οποία
πολλές φορές έχει εργαλειοποιήσει. Όµως, αυτό που θα του πω
είναι ότι πρέπει να στοχαζόµαστε ως πολιτικό σύστηµα, ως φυ-
σικά πρόσωπα γι’ αυτά που συµβαίνουν, αυτά τα τραγικά δυστυ-
χήµατα. Και θα του αναφέρω απλά νοµικά ορισµένα πράγµατα,
παίρνοντας λίγο χρόνο και ζητώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 

Να πω, λοιπόν, κάτι συγκεκριµένο. Η καθυστέρηση της εκδί-
κασης της υπόθεσης έγινε κατά έξι χρόνια στην περίοδο της
Νέας Δηµοκρατίας, όχι στην περίοδο τη δικιά µας. Το 2018 έγινε
το µεγάλο τραγικό γεγονός, το 2019 σταµάτησε. Υπήρξε εκλο-
γική διαδικασία. Αυτό είναι το ένα. 

Όσον αφορά την ποινική µεταχείριση, ο θεσµός της µετατρο-
πής κατά το άρθρο 82 του Ποινικού Κώδικα των ποινών φυλάκι-
σης, εξαγορά δηλαδή σε χρήµα, ίσχυε παραδοσιακά στον
ελληνικό Ποινικό Κώδικα. Ίσχυε και το 2018 όταν δηλαδή συνέβη
η τραγωδία στο Μάτι. Με τον νέο Ποινικό Κώδικα το 2019 καταρ-
γήθηκε η µετατροπή µε σκοπό οι ποινές που επιβάλλονται να
εκτίονται. 
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Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο κ. Φλωρίδης ως
Υπουργός Δικαιοσύνης µε το ν.5090/2024, άρθρο 12, επανέφε-
ραν πανηγυρικά τον θεσµό της µετατροπής στο άρθρο 88Α του
Ποινικού Κώδικα. Τελικά, θα µας πει κάποια στιγµή ο κ. Φλωρί-
δης, συµφωνούν ή όχι µε τον θεσµό; Ας αποφασίσουν κάποτε.
Και µένω µόνο εδώ και θα επανέλθω εκτός της Ολοµέλειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ για να συ-
ζητήσουµε αυτό το νοµοσχέδιο «Ενοποίηση του πρώτου βαθµού
δικαιοδοσίας, χωροταξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων της
πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης», µετά από τέσσερις συνε-
δριάσεις στην επιτροπή, δεκάδες διαµαρτυρίες και υποµνήµατα
περιοχών τοπικών αρχών και φορέων, χίλια επτακόσια ογδόντα
ένα σχόλια στη διαβούλευση στη συντριπτική πλειοψηφία εξόχως
αρνητικά, αποχές των δικηγόρων από τα δικαστήρια, απεργία
των δικαστικών υπαλλήλων, αντίθεση από την Ένωση Δικαστών
και Εισαγγελέων. Αυτή είναι εικόνα, η περιρρέουσα ατµόσφαιρα
στην κοινωνία µας και στο δικαστικό σώµα. 

Και αναρωτιέµαι φωναχτά: Μετά από όλες αυτές τις αντιδρά-
σεις, τις τοποθετήσεις του δικαστικού και νοµικού κόσµου, εσείς
δεν θα κάνετε ούτε ένα βήµα πίσω από αυτό το πόνηµα που µας
φέρνετε σήµερα προς ψήφιση; Θα επιµείνετε στη στάση που εί-
χατε στην επιτροπή, όπου ψηφίσατε σε πρώτη ανάγνωση µόνοι
σας, µόνη η Νέα Δηµοκρατία το εν λόγω νοµοσχέδιο; Θα τολµή-
σετε να ολοκληρώσετε το καταστροφικό έργο σας µε τη διάλυση
των ειρηνοδικείων, τη συνένωσή τους µε τα υφιστάµενα πρωτο-
δικεία και την εκθεµελίωση θεσµών της δικαιοσύνης;

Θα σας πω εξ υπαρχής µια διαπίστωση και µια συµβουλή. Την
είπα και προχθές στην τέταρτη συνεδρίαση της επιτροπής. Θα
επιφέρετε στον κόσµο της δικαιοσύνης µε την εφαρµογή αυτού
του γονατογραφήµατος ανεπανόρθωτη βλάβη στη δοµή και απο-
νοµή της δικαιοσύνης και µια απίστευτη διοικητική ακαταστασία.
Η συµβουλή µας -συµβουλή, τέλος πάντων, σιγά µην δεχθείτε τη
συµβουλή µας- είναι µην καταργήσετε τώρα τα ειρηνοδικεία, πριν
επιµορφώσετε τους ειρηνοδίκες. Μην καταργήσετε τώρα τα ει-
ρηνοδικεία πριν δηµιουργηθούν οι υποδοµές που θα δεχτούν τον
ενοποιηµένο πρώτο βαθµό, εφόσον έχετε αποφασίσει να το κά-
νετε. Μην καταργήσετε τα ειρηνοδικεία πριν προσλάβετε δικα-
στές και δικαστικούς υπαλλήλους. Μην καταργήσετε τα ειρηνο-
δικεία πριν εφαρµόσετε παντού τον ψηφιακό µετασχηµατισµό
των δικαστηρίων µας. Ακούστε αυτή την άποψη. Ας ακούσετε
πριν είναι αργά. 

Χθες ολοκληρώθηκε το δηµοψήφισµα των δικηγόρων Αθηνών
και Πειραιώς για τους σχεδιασµούς σας περί δηµιουργίας πέντε
περιφερειακών πρωτοδικείων στην Αττική και τα αποτελέσµατα
µε συγχωρείτε που θα το πω, αλλά είναι πραγµατικό ράπισµα για
σας. Ράπισµα στην κυριολεξία. Ψήφισαν οκτώ χιλιάδες οκτακό-
σιοι είκοσι ένας δικηγόροι στο Λεκανοπέδιο, εδώ στην Αθήνα,
εδώ που ψηφίζουµε. Ψήφισαν «όχι» στο νοµοσχέδιο σας οι επτά
χιλιάδες οκτακόσιοι σαράντα επτά, δηλαδή ποσοστό 90,14% και
µόλις οκτακόσιοι πενήντα οκτώ, δηλαδή ποσοστό 9,86% συµφω-
νούν µαζί σας. Αν δεν είναι αυτό ράπισµα, ειλικρινά τι είναι;

Εµείς που ζούµε τη δικαιοσύνη, οι δικηγόροι. Έχετε φανταστεί
να γινόταν δηµοψήφισµα στους δικαστικούς υπαλλήλους, στους
δικαστές και στους δικηγόρους όλης της πατρίδας µας; Φαντά-
ζοµαι, λοιπόν, ως δικηγόρος κι εγώ ότι οι συνάδελφοι που ψήφι-
σαν υπέρ ανήκουν σε αυτή τη µικρή µειοψηφία των µεγάλων
δικηγορικών γραφείων που ευνοούνται από το νοµοσχέδιό σας
έναντι όλων των υπολοίπων δικηγόρων. 

Σε κάθε, όµως, περίπτωση το 90% των δικηγόρων σας απαντά
«όχι». Πώς αισθάνεστε µε το µονοψήφιο ποσοστό αποδοχής στον
δικηγορικό κόσµο; Πώς φαντάζεστε αλήθεια ότι θα προχωρήσετε
σε ένα µέτρο που δεν έχει ούτε καν πλειοψηφική αποδοχή, ούτε
νοµιµοποίηση στην κοινωνία. Πού θα στηριχτείτε για την επιτυχή
εφαρµογή του νόµου που φτιάχνετε µόνοι σας και αποµονωµένοι
από όλους; Γιατί πρέπει να πω και να θυµίσω ότι και η κυρία πρό-
εδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων στην ακρόαση φο-
ρέων στην αρµόδια επιτροπή σας υπενθύµισε ότι της νοµο-
θέτηση θα έπρεπε να είχε προηγηθεί η επιµόρφωση των δικα-
στών και η γενικότερη προετοιµασία των δικαστικών δοµών. Να
σας θυµίσω ότι είπε και τη φράση ότι «θα κατανοήσετε το δικα-

στικό σώµα περιοδεύοντα θίασο». Η πρόεδρος της Ένωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων τα είπε. 

Εσείς επιλέξατε να θέσετε το κάρο πριν το άλογο και να πο-
ρευτείτε στα τυφλά. Γιατί επιµένετε; Γιατί δεν ακούτε τον κόσµο
που ξεσηκώθηκε; Επαναλαµβάνω για όλους τους συναδέλφους
που δεν παρακολουθούσαν τις συνεδριάσεις της επιτροπής προ-
κειµένου να αντιληφθούν τι θύελλα αντιδράσεων έχει προκαλέσει
το νοµοσχέδιο για τις αλλαγές στον δικαστικό χάρτη της χώρας.
Έχουµε λάβει υποµνήµατα, ψηφίσµατα και διαµαρτυρίες από φο-
ρείς και τοπικές αρχές των περιοχών Μεσολόγγι, Ελευσίνα, Χα-
λάνδρι, Αχαρνές, Αιγιαλεία, Θήβα, Ναυπακτία, Κύµη, Νεµέα,
Σικυώνα, Λασίθι, Γορτυνία, Αµαλιάδα, Αίγιο, Αλµυρός Βόλου,
Σκόπελος, Δήµοι Φιγαλείας, Λοκρών, Χαλκιδική, Χίος κι ακόµα τό-
σους. Θα φάω τον χρόνο της οµιλίας να αναφέρω όλα τα ονό-
µατα. Ενδεικτικά τα αναφέρω και περιπαικτικά, αλλά βλέπετε ότι
πολλαπλασιάζονται µέρα µε τη µέρα. 

Χθες, επαναλαµβάνω, είχαµε αυτό το συντριπτικό αποτέλεσµα
της ψηφοφορίας των δικηγόρων Αθηνών και Πειραιά για την επι-
χειρούµενη αλλαγή στην Αττική. Κι εσείς ξέρετε τι κάνατε; Επι-
λέξατε να στρέψετε τον κόσµο της µιας περιοχής ενάντια στην
άλλη, να ενεργοποιήσετε τον κοινωνικό αυτοµατισµό, για να απο-
τρέψετε ολόκληρες περιοχές απέναντι στους γείτονες τους, µε
επίδικο την πολυπόθητη έδρα του πρωτοδικείου. Να αναφέρω τις
περιοχές; Τις ξέρετε. Όπως ψευτοδιλήµµατα τέτοιου τύπου
έχουν αναπτυχθεί στην Ελευσίνα ή στα Μέγαρα, στη Θήβα ή στη
Λειβαδιά, στο Μεσολόγγι ή στο Αγρίνιο, µπήκε και τη Ναύπακτος
στο παιχνίδι. Λες και οι κάτοικοι και οι φορείς κάθε περιοχής δεν
έχουν άλλα προβλήµατα στη διαβίωση τους κι έχουν κι εσάς από
πάνω να διαταράσσετε το ειρηνικό κλίµα και την κοινωνική συ-
νοχή τους. 

Ξεσηκώθηκε η ιερή πόλη του Μεσολογγίου που περήφανη
γιόρταζε προχθές την ηρωική έξοδο. Η ιερή πόλη του Μεσολογ-
γίου! Ούτε αυτή σεβαστήκατε η οποία λίγο λίγο πεθαίνει, αφού
αφαιρούνται όλες οι διοικητικές υπηρεσίες. Αποφασίστε εν πάση
περιπτώσει, την θέλετε πρωτεύουσα του νοµού Αιτωλοακαρνα-
νίας ή δεν τη θέλετε;

Δεν χρειάζεται να πω περισσότερα. Δεν θέλω να παρέµβω στις
τοπικές αντιθέσεις και εγώ. Τα αναφέραµε εξάλλου και στην επι-
τροπή. Ας µε συγχωρέσουν γι’ αυτό οι κάτοικοι των περιοχών
αυτών. Θεωρώ ότι έχουν δίκιο και τις θέσεις τους τις επιβεβαί-
ωσα και εγώ στην επιτροπή. Είστε απολύτως υπεύθυνοι λοιπόν
και υπόλογοι γι’ αυτή σας την επιλογή. Και επιπλέον, επειδή κά-
νατε εν µέσω γενικευµένης κατακραυγής µικρές σηµειακές αλ-
λαγές, διατηρώντας κάποια ειρηνοδικεία ως περιφερειακές
έδρες, ενώ άλλα τα καταργείτε, όπως για παράδειγµα στο Ξυλό-
καστρο ή στην Αταλάντη. Γιατί; Γιατί αυτή η διαφορετική µετα-
χείριση; Παραδέχεστε ότι η διαβούλευση σας ήταν ανεπαρκής
και διορθώνετε στο και πέντε, αυτό που προτείνετε στο αρχικό
νοµοσχέδιο ή κλείνετε το µάτι κατά το δοκούν και αναλόγως; Εν
τέλει πώς µοιράσατε την πίτα σε όλη την Ελλάδα; Σας ρωτώ ευ-
θέως, γιατί υπάρχουν καταγγελίες που οδηγούν σε καθόλου κο-
λακευτικά συµπεράσµατα. Αλλά εσείς πρέπει κατά τη γνώµη µας,
να ντρέπεστε γιατί εκεί οδηγήσατε τους φορείς να επιχειρούν τα
µέγιστα για να διατηρήσουν το απλό, µια δηµόσια δοµή στην πε-
ριοχή τους που την έχουν ανάγκη. Ακόµη κι εδώ εξυπηρετείτε το-
πικά πολιτικά συµφέροντα και οι κοµµατάρχες δίνουν και
παίρνουν γιατί δεν χάθηκαν ποτέ από την πατρίδα µας οι Μαυ-
ρογιαλούροι. Ζουν και βασιλεύουν δυστυχώς ακόµα και σήµερα.

Και για να δείτε ότι δεν έχετε προνοήσει ούτε για τα νησιά,
τρανό παράδειγµα είναι το υπόµνηµα της Ένωσης Δικαστών και
Εισαγγελέων που σας αναφέρει ανάµεσα στα άλλα, ότι χρει-
άζεται σύσταση περιφερειακού πρωτοδικείου στην περιφερειακή
ενότητα Λήµνου και Αγίου Ευστρατίου, δεδοµένου ότι θα είναι
πρακτικά αδύνατον από 16 Σεπτεµβρίου του 2024 που θα εφαρ-
µοστεί ο νόµος σας, να εκτελείται προκαταρκτική εξέταση και
προανάκριση από το Κεντρικό Πρωτοδικείο Μυτιλήνης στη Λέσ-
βο, όπου αντιλαµβάνεστε τις µετακινήσεις, την ταλαιπωρία, το
κόστος και τον χρόνο που συνεπάγεται για τους νησιώτες. Για
όλη τη νησιωτική χώρα, εγώ θα προσθέσω, ισχύει αυτή η υπό-
µνηση.

Συνέλθετε, αγαπητοί της Κυβέρνησης. Αναλογιστείτε έστω και
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την ύστατη ώρα τι πάτε να κάνετε. Αφήστε τα ειρηνοδικεία να συ-
νεχίσουν το έργο τους. Επιλέξτε αλλαγές στη δικαιοσύνη µε άλλο
πρόσηµο, µε δικαιότερη κατανοµή υποθέσεων στους βαθµούς
δικαιοσύνης, µε προσλήψεις δικαστικών υπαλλήλων, µε ενίσχυση
των δικαστών και επίλυση των προβληµάτων, των πολλαπλών
προβληµάτων, στον χώρο της δικαιοσύνης. Ψηφιοποιήστε τη δι-
καιοσύνη. Αφήστε τους προσωπικούς εγωισµούς και τους µεγα-
λοϊδεατισµούς για µεταρρυθµιστικές τοµές στον χώρο της
δικαιοσύνης. Πιστέψτε µε, δεν µοιάζετε καθόλου µε τον Ελευθέ-
ριο Βενιζέλο, στον οποίο θέλετε να µοιάσετε. Αυτά που επιχει-
ρείτε δεν είναι µεταρρυθµίσεις. Ταφόπλακα επιχειρείτε να βάλετε
σε ολόκληρες περιοχές. Όλες αυτές τις µέρες σας έλεγα ότι δεν
µπορείτε µε την επίκληση κατά παραγγελία µελέτης προς την Πα-
γκόσµια Τράπεζα ως Κυβέρνηση να πλήττετε βάναυσα την αρχή
της εγγύτητας και την κοινωνική ανάγκη για προσιτή δικαιοσύνη.
Η πραγµατικότητα όµως, είναι ακόµη χειρότερη. Ακούστε, η έκ-
θεση που εκπονήθηκε από την Παγκόσµια Τράπεζα προτείνει
επτά λύσεις και να δείτε ποια προτίµησε η Κυβέρνηση. Προτείνει
ανακατανοµή δικαστών και εισαγγελέων χωρίς ενοποίηση των δι-
καστικών υπηρεσιών, ανακατανοµή δικαστών και εισαγγελέων µε
ενοποίηση των δικαστικών υπηρεσιών, ενοποίηση των επιπέδων
του ειρηνοδικείου και του πρωτοδικείου, διαίρεση του Πρωτοδι-
κείου Αθηνών µε βάση το αντικείµενο, µείωση της εδαφικής αρ-
µοδιότητας του Πρωτοδικείου Αθηνών, διαίρεση του Πρωτο-
δικείου Αθηνών µε βάση την περιοχή που εξυπηρετείται, ανακα-
τανοµή των περιπτώσεων που είναι κατάλληλες για ψηφιοποίηση.
Εσείς προτιµήσατε τη χειρότερη, που την λέει ως χειρότερη και
η ίδια η Παγκόσµια Τράπεζα. Ακόµη και αυτή η απρόσωπη λοι-
πόν, Παγκόσµια Τράπεζα σας δίνει συνολικά επτά επιλογές. Και
τι σας λέει; Ότι η πρώτη επιλογή -που γράφεις µέσα σε εισαγω-
γικά-, η ανακατανοµή δηλαδή δικαστών και εισαγγελέων χωρίς
ενοποίηση των δικαστικών υπηρεσιών, συνιστάται να πραγµατο-
ποιηθεί πριν την ανάληψη οποιουδήποτε άλλου µέτρου. Σας το
λέει η Παγκόσµια Τράπεζα. Θα µπορούσατε να µην είχατε ενο-
ποιήσει τις δικαστικές υπηρεσίες, πόσο µάλλον όταν το πόρισµα
της Παγκόσµιας Τράπεζας σας λέει ότι η συγχώνευση δύο δικα-
στηρίων που είναι ήδη υποστελεχωµένα θα επιδείνωνε τον αγώνα
τους να αντιµετωπίσουν τον φόρτο εργασίας και εσείς ενώνετε
ένα ειρηνοδικείο που έχει έναν ειρηνοδίκη, έναν δικαστικό υπάλ-
ληλο και το βαφτίζετε πρωτοδικείο, παράλληλο ή περιφερειακό
και το ενώνετε. Σε ποιους απευθύνεστε; Σε ανόητους; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και ακόµη ένα καµπανάκι από την Παγκόσµια Τράπεζα, «Κάθε
επιλογή µεταρρύθµισης που συνεπάγεται το κλείσιµο ορισµένων
δικαστικών χώρων θα περιόριζε σε κάποιο βαθµό την πρόσβαση
στη δικαιοσύνη για τις κοινότητες που εξυπηρετούνται από τα δι-
καστήρια». Πέστε µου σας παρακαλώ, γιατί επιλέξατε τη χειρό-
τερη λύση, αυτή που συζητάµε σήµερα, για να φέρετε αυτά τα
τόσα µεγάλα κακά στη δικαιοσύνη της χώρας; 

Δεν θα µπορέσω να υπεισέλθω σε ζητήµατα, γιατί ο χρόνος
µου ολοκληρώνεται, και ειδικότερα στα άρθρα. Θα πρέπει να σας
πω όµως τις ύβρεις που έχετε ξεστοµίσει, την υποτίµηση που
έχετε ξεστοµίσει εναντίον των ειρηνοδικών. Θα καταθέσω σή-
µερα στη Γραµµατεία της Ολοµέλειας έγγραφα των ειρηνοδικών
που σας ψέγουν, που τους κατηγορείτε ότι ουσιαστικά προσφέ-
ρουν στην υπηρεσία το 20% των παραγόµενων αποφάσεων. Σας
δίνουν αριθµητικά στοιχεία όπως και εγώ σας έδωσα, που φτά-
νουν µέχρι το 48% των υποθέσεων σε ετήσια βάση. Η δουλειά
δηλαδή των ειρηνοδικών είναι περίπου ίση µε αυτή των πρωτοδι-
κών. Παρά ταύτα δεν τους σέβεστε. 

Θα σας πω λοιπόν και το εξής βασικό. Γι’ αυτά τα άρθρα, από
το 1 µέχρι το 14, επειδή πολλά λέγονται, πολλά ψέµατα λέγονται
από τους Βουλευτές σας κατά τόπους που έχουν τα προβλήµατα
θα καταθέσουµε ονοµαστική ψηφοφορία και ο κάθε κατεργάρης
στον πάγκο του, να έρθει να ψηφίσει εδώ την κατάργηση του
πρωτοδικείου του, την κατάργηση του ειρηνοδικείου του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Έστω και αν είναι Πάσχα, να έρθει εδώ να ψηφίσει ή µε επι-
στολική ψήφο. Να δούµε λοιπόν τη διπροσωπία που ακολουθείτε.

Άλλα λέτε στην επαρχία, άλλα λέτε µέσα στο Κοινοβούλιο, άλλα
ψηφίζετε την ώρα που µπαίνει η κοµµατική πειθαρχία. Εδώ σε
θέλω κάβουρα να περπατάς στα κάρβουνα. Και να δούµε αν θα
ψηφίσετε, τι θα πείτε το Πάσχα στις γειτονιές και στην εκκλησία
που θα πάτε να προσευχηθείτε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν µας αφήσει ο Βελόπουλος, βεβαίως. 
Θα σας πω και κάτι άλλο, κύριοι. Για σας είναι εντελώς αόρατοι

οι δικαστικοί υπάλληλοι. Εντελώς αόρατοι. Υπάρχουν καταγγε-
λίες που µέσα στα πλαίσια της διαβόητης, της περιβόητης δια-
βούλευσης δεν τους καλέσατε να µιλήσουν. Αυτούς δηλαδή που
είναι ουσιαστικά ο πυλώνας του δικαστικού σώµατος και της δι-
καιοσύνης δεν τους καλέσετε. Δείτε τα έγγραφα που έχουν στεί-
λει. 

Και σας καλώ λοιπόν, σήµερα µε την τροπολογία που σας
έχουµε καταθέσει να ψηφίσετε υπέρ των δικαστικών υπαλλήλων,
να δούµε λοιπόν πόσα απίδια χωράει ο σάκος, να τους δώσετε
το επίδοµα ειδικών συνθηκών, τα 185 ευρώ. Για να δούµε! Πάνω
σε αυτούς θα στηρίξετε εφόσον ψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο
την υποτιθέµενη καινούργια δοµή της δικαιοσύνης. Για να σας
δούµε που κουνάτε το χέρι σας, κύριε συνάδελφε υποτιµητικά γι’
αυτά που λέω.

Είστε δικηγόρος; Ξέρετε; Είστε δικηγόρος;
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Πρέπει να είµαι δικηγόρος;

Δεν µπορώ να έχω άποψη;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ελάτε στις δικαστικές

αίθουσες να δείτε το µπάχαλο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Μην κάνετε διάλογο,

παρακαλώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Να σας πω ένα παρά-

δειγµα που το είπα δεκαπέντε φορές.
Στον τόπο µου, στην Κέρκυρα κατήργησαν τα ειρηνοδικεία και

τα ένωσαν µε τον κεντρικό. Ελάτε να δούµε εάν αυτό το περιλά-
λητο επιχείρηµά σας, ότι η συνένωση των δικαστών και των δικα-
στηρίων θα οδηγήσει σε επιτάξεις της δικαιοσύνης.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ-ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Θα το
δούµε το 2027.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αναβολή για το �17 δί-
νουν τα ενοποιηµένα δικαστήρια και µας δουλεύετε σήµερα εδώ;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

Μας δουλεύετε; Θα διαλύσετε τη δικαιοσύνη! Και έχω το δι-
καίωµα και ως φυσικό πρόσωπο και ως επαγγελµατίας δικηγόρος
να πω στον ελληνικό λαό ότι αυτό το έκτρωµα, αυτό το «γονατο-
γράφηµα», όπως το ονοµάζω, θα δηµιουργήσει τεράστια προ-
βλήµατα. Θα έρθετε στις 16 Σεπτέµβρη να δείτε το µπάχαλο που
θα απλωθεί σε όλη τη δικαιοσύνη της χώρας. Το µπάχαλο, το απί-
στευτο µπάχαλο. Γι’ αυτό βλέπετε τους δικαστές, τους ειρηνοδί-
κες, τους πρωτοδίκες, τους εφέτες, τους δικαστικούς υπαλλή-
λους, τους δικηγόρους να ξεσηκώνονται, για να έρθει σήµερα ο
κ. Φλωρίδης και να διεκδικεί δάφνες µεταρρυθµιστή, συγκρίνο-
ντας τον εαυτό του µε τον Ελευθέριο Βενιζέλο.

Μας λέει ότι δεν υπάρχουν ειρηνοδικεία στην Ευρώπη. Υπάρ-
χουν δεκαέξι ειρηνοδικεία -και θα καταθέσω τη µελέτη της Ένω-
σης Δικαστών και Εισαγγελέων- σε διάφορα κράτη της Ευρώπης
που διατηρούν τον θεσµό των ειρηνοδικείων. Όλα αυτά, σας πα-
ρακαλώ, τα καταθέτω για να τα διαβάσει ο κύριος Υπουργός, να
διαβάσει τις αποφάσεις των ειρηνοδικών, της ολοµέλειάς τους,
τη δικαστική απόφαση, την οποία εξέδωσαν εν ολοµέλεια οι ει-
ρηνοδίκες της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος-Χρήστος Αυλω-
νίτης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι ψέµατα αυτά; Πώς να µην φωνάζω, λοιπόν, στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής του ελληνικού κράτους, ότι αυτό το οποίο θα
γίνει από 16 Σεπτέµβρη θα είναι τεράστια πληγή στο Δικαστικό
Σώµα; 

Εδώ θα έπρεπε να υπάρξει βαθιά µελέτη. Τι είναι εκείνο που
κάνει τον κ. Φλωρίδη και βιάζεται και ανατρέπει το σύµπαν στη
δικαιοσύνη; Πέστε µου. Τι είναι, τι τον βιάζει; 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ-ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Για να παραδώσει και
να εµφανίσει έργο εις τον Πρωθυπουργό του, σε αυτόν που τον
διόρισε; Ποιο έργο θα εµφανίσει; Την καταστροφή της δικαιοσύ-
νης; Γιατί δεν κάνει µια διαβούλευση µε το Δικαστικό Σώµα, µε
τους δικηγόρους αυτής της ταλαίπωρης χώρας, µε τους δικαστι-
κούς υπαλλήλους; Ας τα κάνει όλα αυτά και ας έρθει µετά µε το
µεταρρυθµιστικό του έργο, αφού προετοιµάσει το έδαφος, δη-
µιουργήσει υποδοµές, που λείπουν, που θα στεγαστούν πρωτο-
δικεία σε τρισάθλιες αίθουσες.

Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός δεν έχει γίνει και να κάτσω να
τα διαβάσω αυτά που έχω γράψει, για να µην βγουν από µέσα
µου; Και αυτά που σας λέω είναι απολύτως από µέσα µου, όταν
έχω δεκαετίες στο Δικηγορικό Σώµα και έρχεστε και µου λέτε ότι
θα µεταρρυθµίσετε τη δικαιοσύνη εσείς και θα επιταχύνετε τη δι-
καιοσύνη εσείς µε αυτό το απίστευτο µπάχαλο, το οποίο θεσπί-
ζετε µε αυτό το νοµοσχέδιο;

Αυτά είχα να σας πω. Πολλά θα ήθελα να σας πω, αλλά δυστυ-
χώς ο χρόνος δεν µου το επιτρέπει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Αυλωνίτη.

Παρακαλώ να κλείσει το ηλεκτρονικό σύστηµα. 
Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το ΠΑΣΟΚ, η κ. Μιλένα

Αποστολάκη. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Δικαιοσύνης επι-

χειρεί µια µείζονα τοµή στον χώρο της δικαιοσύνης για άλλη µια
φορά, µε ψευδεπίγραφο και πλαστό µεταρρυθµιστικό περιεχό-
µενο, χωρίς για άλλη µια φορά καµµία νοµοπαρασκευαστική δια-
δικασία, όπως έκανε και στους Ποινικούς Κώδικες.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης δεν φαίνεται να χαρακτηρίζεται από
σεµνότητα ιδιαίτερη και µετριοπάθεια. Παρουσιάζει τη νοµοθε-
τική του πρωτοβουλία ως τη συνέχεια όσων πριν από εκατόν δε-
κατρία χρόνια σχεδίασε ο Ελευθέριος Βενιζέλος, επιχειρώντας
µια ιστορικά αβάσιµη και πολιτικά ανερµάτιστη διασύνδεση της
µεταρρυθµιστικής πολιτικής παρακαταθήκης του Ελευθερίου Βε-
νιζέλου µε τον καθεστωτισµό της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και το
µηδενικό µεταρρυθµιστικό της αποτύπωµα εδώ και πέντε χρόνια. 

Η πραγµατικότητα σε σχέση µε το πρόχειρο και ψηφιζόµενο
για άλλη µια φορά µε διαδικασίες συνοπτικές -θα ψηφίσουµε Με-
γάλη Τετάρτη- νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης είναι ότι το νοµοσχέ-
διο αυτό αποτελεί όρο, προκειµένου η χώρα να εισπράξει χρή-
µατα από το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτή είναι η αλήθεια. Πρόκειται
για «µνηµονιακό» προαπαιτούµενο. Τα δε χρήµατα πιθανότατα
δεν πρόκειται να πάνε για να καλύψουν τις ανάγκες της δικαιο-
σύνης, αλλά εκεί που η Κυβέρνηση θα θεωρήσει ότι θα τις δια-
σφαλίσουν µεγαλύτερο εκλογικό µικροκοµµατικό όφελος. 

Ψηφίζουµε κάτι που δεν υπηρετεί τις ανάγκες της δικαιοσύνης,
που δεν εντάσσεται σε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο. Ψηφίζουµε
κάτι µε κίνητρα και κριτήρια οικονοµικά και λογιστικά και όχι µε
κίνητρα και κριτήρια δικαιοπολιτικά, όπως θα έπρεπε να είναι,
εφόσον µιλάµε για µεταρρύθµιση στον χώρο της δικαιοσύνης.

Όσο για τις νοµοθετικές απόπειρες του παρελθόντος, για να
µην βιάζουµε την ιστορική µνήµη, το 1999 πράγµατι η κυβέρνηση
του Κώστα Σηµίτη κατέθεσε ένα σχέδιο νόµου και ήταν η Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής που έθεσε ζητήµατα συνταγµατικό-
τητας και είναι χάρη στη συναινετική συνταγµατική Αναθεώρηση
του ΠΑΣΟΚ το 2001 και την ερµηνευτική δήλωση του άρθρου 88,
που υπάρχει σήµερα στο Σύνταγµά µας, που σήµερα η έννοµη
τάξη έχει τη δυνατότητα στη χώρα µας να συζητήσει την ενοποί-
ηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, µια οδό που θα µπορούσε
να είναι χρήσιµη και αποτελεσµατική στην επιδίωξη ενός εθνικού
στόχου, όπως είναι η επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης.
Είναι µία οδός που θα µπορούσε να είναι αποτελεσµατική υπό
προϋποθέσεις. 

Ποιες είναι αυτές οι προϋποθέσεις; Είναι καταρχήν στον 21ο

αιώνα σε µια σύγχρονη δυτική χώρα η ολοκλήρωση της ψηφιο-
ποίησης της δικαιοσύνης. Είναι η επιµόρφωση των δικαστών

πρώτου βαθµού που θα ενοποιηθούν σε µια κοινή βαθµίδα. Και
βέβαια είναι η αντιµετώπιση των πιεστικών υλικοτεχνικών ανα-
γκών στις υποδοµές. 

Εν προκειµένω και για πέντε ολόκληρα χρόνια η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας δεν έχει να επιδείξει σε κανέναν από αυ-
τούς τους τρεις τοµείς την παραµικρή πρόοδο. Δεν διασφάλισε
καµµία από αυτές τις προϋποθέσεις και αυτά παρά τον νοµοθε-
τικό της οίστρο. Μετράµε τριάντα πέντε, τουλάχιστον, ψηφισµένα
νοµοσχέδια, η µεγάλη πλειοψηφία εκ των οποίων συνιστά πρό-
τυπο κακής νοµοθέτησης.

Το µεταρρυθµιστικό αφήγηµα, λοιπόν, του πολυδύναµου εκ-
συγχρονισµού της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι για µία ακόµη
φορά ψευδές. Δεν συνιστά µεταρρύθµιση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το γεγονός ότι από 16 Σεπτεµβρίου του 2024 οι ειρη-
νοδίκες της ελληνικής περιφέρειας, που µέχρι σήµερα δικάζουν
υποθέσεις καθ’ ύλην αρµοδιότητας µέχρι 20.000 ευρώ, θα δικά-
σουν εν µία νυκτί υποθέσεις ύψους 250.000 ευρώ, ειδικές διαδι-
κασίες, τις οποίες δεν γνωρίζουν και ποινικές υποθέσεις για
πρώτη φορά.

Και ακούστε τι είπε η υπεύθυνη για την επιµόρφωση τους γε-
νική διευθύντρια της Σχολής Δικαστών: εφόσον υπάρξει χρηµα-
τοδότηση, εφόσον η επιµόρφωση ξεκινήσει τον Ιούλιο θα είναι
δυνατό να έχουν επιµορφωθεί τον Ιανουάριο του ’25. Εσείς,
όµως, 16-9-24 τους βάζετε να δικάζουν ποινικά και όλα τα άλλα
τα οποία ανέφερα.

Και ακούστε τι ειπώθηκε από µια µεταρρυθµιστική κυβέρνηση
και παρακάλεσα τον Υπουργό για τη δική τους υστεροφηµία να
το διαγράψουν από τα Πρακτικά. Τι είπε; Είπε: «Εδώ έχουµε τον
θεσµό των µικτών ορκωτών δικαστηρίων στη χώρα µας και δικά-
ζουν πολίτες χωρίς νοµική παιδεία. Σας πειράζει που ειρηνοδίκες
θα δικάσουν πληµµελήµατα;». Αυτός είναι ο µεταρρυθµιστικός
εκσυγχρονισµός της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Δεν είναι µεταρρύθµιση το ότι η Κυβέρνηση προχωρά στην
ενοποίηση χωρίς εδώ και πέντε χρόνια να έχει υλοποιήσει το
θέµα της ψηφιοποίησης. Θα επανέλθω σ’ αυτό. 

Οι εννιακόσιοι ειρηνοδίκες θα ριχτούν στη µάχη χωρίς εκπαί-
δευση, χωρίς ψηφιοποίηση, χωρίς τους αναγκαίους για την υλο-
ποίηση του έργου τους δικαστικούς υπαλλήλους. Η επιτάχυνση
δεν υπάρχει περίπτωση να µπορέσει να επιτευχθεί. Θα µπορού-
σαν όλα αυτά να γίνουν φυσικά µε σταδιακή εξίσωση. Σήµερα, οι
απόφοιτοι από την Εθνική Σχολή Δικαστών ειρηνοδίκες είναι η
ισχνή πλειοψηφία. Θα µπορούσε, λοιπόν, µε µια σταδιακή διαδι-
κασία µε παράλληλη αύξηση των δικαστικών υπαλλήλων, µε ψη-
φιοποίηση, αλλά πέντε χρόνια δεν σχεδιάσατε και δεν υλοποιή-
σατε τίποτα.

Σε ότι αφορά τον δικαστικό χάρτη δεν είναι µεταρρύθµιση το
ότι δεν επελέγησαν οριζόντια αντικειµενικά κριτήρια, το ότι βα-
φτίζονται περιφερειακά πρωτοδικεία ειρηνοδικεία, τα οποία και
σήµερα ως ειρηνοδικεία είναι τριτοκοσµικά και είναι ντροπή να
λειτουργούν στη χώρα µας, το ότι καταργούνται επί της ουσίας
πρωτοδικεία µε εξαιρετικές κτηριακές υποδοµές. 

Η µηδαµινή σοβαρότητα µε την οποία το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης αντιµετωπίζει το ζήτηµα των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων
είναι αντιστρόφως ανάλογη µε τις συνέπειες που θα έχουν οι
ρυθµίσεις που φέρνετε. Η Κυβέρνηση υιοθέτησε άκριτα τις συ-
στάσεις οικονοµολόγων της Παγκόσµιας Τράπεζας άσχετων µε
την Ελλάδα, άσχετων µε την ελληνική δικαιοσύνη, οι οποίοι επι-
σκέφθηκαν κάποια δικαστήρια της χώρας εν είδει τοποτηρητών,
υπαγόρευσαν και εσείς υλοποιήσατε και όλα αυτά προκειµένου
να πάρουµε τη δόση µας.

Κανείς δεν έχει καταλάβει ποια είναι τα κριτήρια µε τα οποία
αποφασίστηκε ποια πρωτοδικεία παραµένουν, ποια θα καταργη-
θούν, αφού πρώτα περάσουν το στάδιο του παράλληλου, για να
χειραγωγήσετε και να κατευνάσετε τις αντιδράσεις των τοπικών
κοινωνιών. Αν το κριτήριο είναι οι πρωτεύουσες των νοµών, γιατί
επελέγη το Αγρίνιο και όχι το Μεσολόγγι, η πρωτεύουσα του
νοµού; Αν το κριτήριο είναι ο κύκλος των εργασιών, η οικονοµική
δραστηριότητα, η δυναµική, γιατί επελέγη η Λιβαδειά και όχι η
Θήβα και γιατί δεν υπάρχει τρόπος να αντιµετωπιστούν οι πιεστι-
κές ανάγκες του Δικαστικού Μεγάρου στην Πάτρα, µε την αξιο-
ποίηση του υπερσύγχρονου Πρωτοδικείου στο Αίγιο που χρυσο-
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πλήρωσε ο Έλληνας φορολογούµενος πολίτης.
Τροφοδοτήσατε αχρείαστους και επικίνδυνους τοπικισµούς.

Νοµοθετήσατε µε πελατειακά και µικροκοµµατικά κριτήρια, µε
κλειστές συσκέψεις στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, µόνο µε Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, ανά περιφέρειες, για να µπορέ-
σετε να συζητήσετε πώς θα αντιµετωπίσετε τις τοπικές αντι-
στάσεις και µε βάση αυτές τις κλειστές συσκέψεις και τα µικρο-
κοµµατικά κριτήρια να έρθετε στο τέλος στις επιλογές σας. Έτσι
αφαιρέσατε τα Μέγαρα και πήγατε το πρωτοδικείο αλλού. Ο δή-
µαρχος Μεγάρων δεν ανήκει στην παράταξή σας. Τιµωρήσατε
την πόλη, αυτό ήταν το κριτήριο. Οι επτά παράλληλες έδρες µε
διατήρηση οργανικών θέσεων δικαστικών υπαλλήλων -και ορθώς-
αλλά όχι διατήρηση δικαστών. 

Σας είπε η πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων
ότι οφείλετε και µπορείτε µε ισοκατανοµή της δικαστηριακής
ύλης να διατηρήσετε τις οργανικές θέσεις των δικαστών. Είναι
µια µεσοβέζικη εφεύρεση, την οποία σας διαβεβαιώνω, δεν θα
τη ζήλευε ο Ελευθέριος Βενιζέλος. Καθώς έχετε δεσµευτεί στην
Παγκόσµια Τράπεζα, καθώς αδηµονείτε για τη δόση, κλείνετε
πρωτοδικεία, χρυσώνετε το χάπι στις τοπικές κοινωνίες, πληροίτε
τα κριτήρια της Παγκόσµιας Τράπεζας, αλλά µε αυτό τον τρόπο
δεν µεταρρυθµίζετε τη δικαιοσύνη, δεν θα επιτύχετε επιτάχυνση
στην απονοµή της. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το Πρωτοδικείο Αττικής, θέλω να παρακα-
λέσω τους συναδέλφους να µε ακούσουν προσεκτικά. «Ο Υπουρ-
γός, αντί να εργαστεί προκειµένου να καλυφθούν οι τραγικές
ελλείψεις του Πρωτοδικείου Αθηνών, τόσο σε προσωπικό, όσο
και σε βασικές υλικοτεχνικές υποδοµές, σπεύδει να προαναγγεί-
λει την τριχοτόµηση του µε τη δηµιουργία δύο νέων πρωτοδι-
κείων. Το πράττει χωρίς διαβούλευση χωρίς επαρκή χρηµατο-
δότηση χωρίς ορθολογικό σχεδιασµό, µε µικροπολιτικές σκοπι-
µότητες. Αντί να ενισχύσει ένα δικαστήριο που αδυνατεί να κα-
λύψει στοιχειώδεις λειτουργικές του ανάγκες, δηµιουργεί νέα εκ
του µηδενός. Αντί να λύσει το υπάρχον πρόβληµα, δηµιουργεί
πρόσθετα. Δεν αφουγκράζεται την αγωνία χιλιάδων µαχόµενων
δικηγόρων, δεν ακούει κανέναν αρµόδιο, δεν προβλέπει, δεν σχε-
διάζει. Δηλώνουµε την αντίθεσή µας σε αυτή την προβληµατική
πρωτοβουλία». Μόνο που δεν τα λέω εγώ αυτά, θα µπορούσα να
τα πω εγώ, αλλά τα έλεγε ο τοµεάρχης δικαιοσύνης της Νέας
Δηµοκρατίας λίγα χρόνια πριν, όταν ήταν στην αντιπολίτευση,
απέναντι στην επιδιωκόµενη πρωτοβουλία του τότε Υπουργού Δι-
καιοσύνης να τριχοτοµήσει το Πρωτοδικείο Αθηνών. Σήµερα, η
αλήθεια είναι ότι δεν το τριχοτοµείτε. Τώρα δηµιουργείτε οκτώ
πρωτοδικεία, έξι συν δύο. Και βέβαια, πριν από έναν χρόνο, ο
προκάτοχος του κ. Φλωρίδη, ο κ. Τσιάρας -πάλι νεοδηµοκρατικό
στέλεχος θα επικαλεστώ- παρουσίαζε µετά βαΐων και κλάδων τα
σχέδια της Κυβέρνησης για το νέο µεγάλο Πρωτοδικείο Αθηνών,
όπου η Ευελπίδων θα κρατούσε µόνο το ποινικό τµήµα και εκεί
θα στεγάζονταν και θα ενοποιούνταν όλα. Αυτός είναι ο επιτελι-
κός µεταρρυθµιστικός σχεδιασµός της Κυβέρνησης που από ό,τι
φαίνεται δεν υπερβαίνει κάποιους µήνες και σε κάθε περίπτωση
αλλάζει όταν αλλάζει κι ο Υπουργός. 

Όσο για τη σηµερινή κατάσταση των ειρηνοδικείων, τα οποία
ως περιφερειακά πρωτοδικεία για την περιφέρεια από 15 Σεπτεµ-
βρίου του 2024 και για την Αττική από 15 Σεπτεµβρίου του 2026,
θα δικάζουν το µεγαλύτερο µέρος ποσοτικά των αστικών και ποι-
νικών υποθέσεων, πολλά από αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, βρίσκονται σε τραγική κατάσταση. Πολλά είναι σε ορόφους,
στερούνται ίντερνετ και ψηφιακών υπηρεσιών πρόσβασης. Στε-
ρούνται πρόσβασης, πόσω µάλλον, για τους συµπολίτες µας που
έχουν κάποια αναπηρία. 

Είναι εντυπωσιακό ότι Δικαστικά Μέγαρα σαν του Περιστερίου
και της Καλλιθέας, τα οποία είναι κυριολεκτικά τριτοκοσµικά,
αναβαθµίζονται εν µία νυκτί σε πρωτοδικεία. Στο Περιστέρι, η µο-
ναδική τουαλέτα, βρίσκεται µέσα στην Αίθουσα, ενώ στην Καλλι-
θέα το Πρωτοδικείο θα είναι σε όροφο. Αυτά αναβαθµίζονται, ή
γι’ αυτά, υπόσχονται ότι σε δυόµισι χρόνια, θα γίνει ότι δεν έχουν
γίνει σε πέντε χρόνια. 

Όσο για τον αυτοαπασχολουµένο δικηγόρο και τα µικρά δικη-
γορικά σχήµατα, αυτά µε βάση τη σηµερινή νοµοθέτησή σας, δεν
έχουν «αύριο». Θα οδηγηθούν σε βίαιη υπαλληλοποίηση και σε

συγκέντρωση στις δέκα δικηγορικές εταιρείες, τις οποίες αντέχει
το Λεκανοπέδιο -ο αριθµός είναι τυχαίος- µε ιλιγγιώδη αύξηση
του κόστους προσφυγής στη δικαιοσύνη, για τον Έλληνα πολίτη. 

Η Ελλάδα θα γίνει Αµερική σε ό,τι αφορά την πρόσβαση των
πολιτών στις υπηρεσίες της δικαιοσύνης. Είναι και αυτό, όµως,
µια επιταγή της Παγκόσµιας Τράπεζας, την οποία έρχεστε να
υλοποιήσετε και µε αυτήν σας τη νοµοθετική πρωτοβουλία.
Έχουν προηγηθεί και άλλες, έχει προηγηθεί το φορολογικό σας
νοµοσχέδιο.

Όλη αυτή η ψευδής αφήγηση, περί δήθεν συναίνεσης των πα-
ραγόντων της δικαιοσύνης, έχει κυριολεκτικά καταρρεύσει. Κα-
τέρρευσε κατά την ακρόαση των φορέων από την Ένωση Δικα-
στών και Εισαγγελέων, κατέρρευσε από τους δικαστικούς υπαλ-
λήλους, κατέρρευσε εκκωφαντικά χθες µε το δηµοψήφισµα του
Δικηγορικού Συλλόγου στην Αθήνα και τον Πειραιά, µε το αποτέ-
λεσµα του 90,14%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έκθεση της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας, την οποία η Κυβέρνηση επικαλείται, έχει πολλά κεφάλαια
και θα έπρεπε, τουλάχιστον, να την επικαλείται στο σύνολό της.
Λέει η Παγκόσµια Τράπεζα: «Για τον µετριασµό των πιθανών αρ-
νητικών επιπτώσεων στην πρόσβαση στη δικαιοσύνη, συνιστάται
η ενίσχυση και η εισαγωγή της ψηφιακής-ηλεκτρονικής δικαιο-
σύνης. Η εγγύτητα µπορεί να επηρεαστεί αρνητικά από τη µε-
ταρρύθµιση στον δικαστικό χάρτη. Η δυσµενής επίδραση θα
µετριαστεί από την ψηφιοποίηση». 

Ποια είναι η κατάσταση ψηφιοποίησης στη χώρα µας; Σύµ-
φωνα µε τον αρχικό σχεδιασµό, η υλοποίηση της δεύτερης
φάσης του ολοκληρωµένου συστήµατος διαχείρισης δικαστικών
υποθέσεων πολιτικής και ποινικής δίκης, έπρεπε να έχει ξεκινήσει
ήδη από το 2019. Χάθηκαν, όµως, από αυτή την τόσο αποτελε-
σµατική εκσυγχρονιστική Κυβέρνηση, πέντε ολόκληρα χρόνια και
οι απαραίτητες ενέργειες δεν έχουν γίνει. Ακόµα και η πρώτη
φάση, η οποία λειτουργεί κάπως, έχει πολύ σοβαρά προβλήµατα
και ελλείψεις. Οι υπηρεσίες που παρέχονται δεν είναι ούτε στα-
θερές ούτε οµοιόµορφες. Ο σχεδιασµός των έργων της πρώτης
φάσης και της δεύτερης, η οποία δεν υφίσταται, αφορούσαν
στον υπάρχοντα δικαστικό χάρτη. Τώρα, αντιλαµβάνεστε ότι
χρειάζεται νέος επανασχεδιασµός.

Άρα, είναι σαφές ότι εδώ έχουµε ένα ανορθόδοξο και απόλυτα
πρωθύστερο σχήµα, το οποίο δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να
συµβάλει στην επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Αν δεν προηγηθεί η
ψηφιοποίηση, αν δεν προηγηθεί η εύρεση κατάλληλων χώρων,
δεν πρόκειται τίποτα να υλοποιηθεί. Γι’ αυτό, άλλωστε, έχουµε
συνεχώς µεταβατικές περιόδους. 

Η Κυβέρνηση ξεκίνησε από 1-1-2026, το πήγε 16-9-2026. Ισχυ-
ρίζεται ότι σε δυόµισι χρόνια θα ολοκληρώσει ότι δεν έκανε σε
πέντε χρόνια. Να είστε βέβαιοι ότι προτού ολοκληρωθεί η θητεία
της, θα µας αναγκάσει να ξαναψηφίσουµε νέα παράταση.

Η Παγκόσµια Τράπεζα, βεβαίως, αναφέρθηκε στους δικαστι-
κούς υπαλλήλους. Λέει για την έλλειψη των οργανικών θέσεων,
για τις κενές θέσεις, που είναι επιβραδυντικός παράγοντας. «Τα
µέτρα του δικαστικού χάρτη και η σχετική ανακατανοµή των
πόρων, δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν το ζήτηµα», λέει η Πα-
γκόσµια Τράπεζα. 

Εσείς τι κάνετε; Έρχεστε να ανακατανείµετε τα κενά. Υπάρ-
χουν πεντακόσιες κενές οργανικές θέσεις στα πρωτοδικεία στην
Αττική. Δεν προβλέπεται κανένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα,
για την κάλυψή τους. Οι εξαγγελίες που κάνατε, δεν έχουν αντί-
κρισµα, τουλάχιστον, σε ό,τι έχετε κάνει εδώ και πέντε χρόνια. 

Σε ό,τι αφορά τους δικαστικούς υπαλλήλους, µε την εµπρόθε-
σµη τροπολογία που καταθέσαµε, σας καλούµε -και είναι ηθικό
το ζήτηµα- να επαναθεσµοθετήσετε την πάγια µηνιαία αποζη-
µίωσή τους, το επίδοµα ειδικών συνθηκών. Είναι ο µόνος, ο κλά-
δος τους, από τους παράγοντες της δικαιοσύνης που πλήρωσε
τόσο ακριβά τις µνηµονιακές υποχρεώσεις, όπως και οι άλλοι,
αλλά µέχρι σήµερα δεν έχει την παραµικρή επιστροφή στην προ-
ηγούµενη κατάσταση, την παραµικρή στήριξη από την πολιτεία. 

Με το νοµοσχέδιο αναθεωρείτε και τη σύνθεση της επιτροπής
του εισαγωγικού διαγωνισµού για την επιλογή των νέων δικαστι-
κών υπαλλήλων. Μετείχαν τρεις εκπρόσωποι του κλάδου. Τους
εξαφανίζετε. Μετείχαν τρεις εκπρόσωποι του ΑΣΕΠ. Τους µει-
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ώνετε σε έναν. 
Είναι προφανές ότι θέλετε µία διαβλητή και ελεγχόµενη διαδι-

κασία, µε όρους αδιαφάνειας, που θα επιτρέψουν στο κοµµατικό
κράτος, αυτό που διαρρέει στοιχεία εκλογέων, αυτό που αναθέτει
έργα ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων σε δέκα φιλικές εταιρίες και γί-
νεται αντικείµενο δηµοσιευµάτων για το «POLITICO», αυτό το
κράτος –ξέρετε ποιο είναι αυτό το κράτος, αυτό υπηρετείτε- να
λειτουργήσει εδώ σε µικρότερη κλίµακα και να διορίσει δικαστι-
κούς υπαλλήλους τα δικά σας παιδιά. 

Ξανατροποποιείτε τους κώδικες. Πριν από δύο µήνες ψηφί-
ζαµε. Πάλι τροποποίηση. Όγδοη, ένατη; Αυτός είναι ο εκσυγχρο-
νισµός σας. Αυτή είναι η µεταρρύθµιση. 

Ξανατροποποιείτε το νοµοσχέδιο για τη δικαστική αστυνοµία.
Ξέρετε, όταν ο Ελευθέριος Βενιζέλος συνέστησε το Συµβούλιο
της Επικρατείας, απέδωσε στην κοινωνία ένα θεσµικό οικοδό-
µηµα και λειτούργησε. Εσείς ιδρύσατε τη δικαστική αστυνοµία,
το δικό σας οικοδόµηµα. Έναν χρόνο δεν έγινε τίποτα. Φέρατε
πρώτη τροποποίηση, φέρνετε δεύτερη σήµερα. Και ανάµεσα στις
τροποποιήσεις έχετε και µία φωτογραφική διάταξη για έναν ανώ-
τατο εισαγγελικό λειτουργό. Κάπου πρέπει να βολευτεί οπωσδή-
ποτε όποιος και να είναι γιατί έχετε δεχτεί µεγάλη πίεση, οπότε
µπορεί και να µην είναι ο συγκεκριµένος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Δικαιοσύνης ανέ-
φερε στην οµιλία του στην επιτροπή ότι το ΠΑΣΟΚ αρνείται να
συνδεθεί µε τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Ελευθέριου Βε-
νιζέλου, του Ανδρέα Παπανδρέου και του Κώστα Σηµίτη. 

Του απαντώ απερίφραστα: Όχι µαθήµατα ιστορικής ευθύνης
στο ΠΑΣΟΚ! Το ιστορικό µεταρρυθµιστικό νήµα δεν συνδέεται
µε όσους αλλάζουν τους νόµους για να ελέγχουν την ΕΥΠ. Δεν
συνδέεται µε όσους παρακολουθούν τη µισή Ελλάδα. Δεν συν-
δέεται µε όσους προστατεύουν τους Υπουργούς τους από τις
τυχόν ποινικές ευθύνες τους για το έγκληµα των Τεµπών. 

Το ΠΑΣΟΚ αρνείται το ψευδεπίγραφο µεταρρυθµιστικό εγχεί-
ρηµα που φέρνετε. Αρνείται να συνδεθεί µε τον καθεστωτισµό
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Ναι, αυτό το αρνείται το ΠΑΣΟΚ.
Αρνείται να συνδεθεί µε την επί πέντε χρόνια εγκατάλειψη της
ψηφιοποίησης της δικαιοσύνης, µε την επί πέντε χρόνια εγκατά-
λειψη των υποδοµών και της υποχρέωσης επιµόρφωσης των δι-
καστών. Αρνείται να συνδεθεί µε τη νοµοθέτηση καθ’ υπαγό-
ρευση και κατά παραγγελία της Παγκόσµιας Τράπεζας. Και
έχουµε όχι µια καθαρή, αλλά µια πεντακάθαρη θέση απέναντι σε
ό,τι σήµερα επιδιώκετε και το οποίο σας διαβεβαιώνω ότι ασφα-
λώς δεν έχει καµµία σχέση µε το µεταρρυθµιστικό όραµα του
Ελευθέριου Βενιζέλου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Αποστολάκη. 

Τον λόγο έχει η ειδική αγορήτρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, η κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι απόλυτα δικαιολογηµένη η οργή που προκάλεσε στους

συγγενείς των θυµάτων και στους κατοίκους η χθεσινή, τουλάχι-
στον αναντίστοιχη –για να µην πω ντροπιαστική- µε τις ευθύνες
που υπάρχουν, απόφαση του δικαστηρίου για το Μάτι. Για άλλη
µια φορά διέπρεψε η γνωστή λογική του ανθρώπινου λάθους,
που εξαντλεί την απόδοση των ευθυνών σε υπηρεσιακούς παρά-
γοντες και µάλιστα µε ποινές «χάδι», ενώ αφήνει στο απυρόβλητο
τους υψηλά ιστάµενους και τους πολιτικά υπεύθυνους για το
έγκληµα. Είναι η ίδια ακριβώς λογική που επιστρατεύεται πάντα
για να συγκαλυφθούν τα διάφορα κρατικά εγκλήµατα σε βάρος
του λαού, όπως συµβαίνει και σήµερα µε το έγκληµα στα Τέµπη. 

Αυτό κάνει ακόµα πιο καθοριστική τη συµβολή του λαϊκού πα-
ράγοντα, για να µην επιτρέπει την ευόδωση αυτών των προσπα-
θειών συγκάλυψης και κυρίως να µην επιτρέπει αλλά να βάζει στο
στόχαστρο αυτές τις πολιτικές που πηγάζουν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση που θεωρούν προτιµότερη, λιγότερο κοστοβόρα την κα-
ταστροφή από το να ξοδευτούν χρήµατα για την πρόληψη, λογι-
κές µε τις οποίες τελικά επιδιώκεται και η ευθυγράµµιση της
δικαιοσύνης. 

Αυτή τη λογική, τη λογική κόστους οφέλους, σήµερα η Κυβέρ-

νηση εφαρµόζει και στην αναµόρφωση του δικαστικού χάρτη. Και
αυτό βεβαίως δεν έρχεται ως κεραυνός εν αιθρία, αλλά ως ένα
πράγµατι ώριµο φρούτο. Προετοιµάστηκε από την περιβόητη έκ-
θεση Πισσαρίδη του ’20 τα σχέδια Πικραµένου, πριν ανατεθεί
στην Παγκόσµια Τράπεζα, για να ζυγίσει και να περάσει τη δικαιο-
σύνη από τον αντιλαϊκό κόφτη κόστους οφέλους. 

Η αποτελεσµατικότητα του δικαστικού συστήµατος βελτιώνει
την εµπιστοσύνη των επενδυτών και των επιχειρηµατιών στο οι-
κονοµικό περιβάλλον της χώρας. Η ικανότητα για γρήγορη και
δίκαιη επίλυση νοµικών διαφορών µειώνει τον κίνδυνο και την
αβεβαιότητα, ενθαρρύνοντας την επιχειρηµατική δραστηριότητα
και τις επενδύσεις. Η αποδοτική διαχείριση των δικαστικών υπο-
θέσεων µπορεί επίσης να συµβάλει στη µείωση του δηµοσίου κό-
στους. Αυτά δεν είναι λόγια στελεχών επιχειρήσεων σε κάποιο
οικονοµικό φόρουµ, αλλά είναι αποσπάσµατα από την αιτιολογική
έκθεση του νοµοσχεδίου που δεν αφήνουν κανένα περιθώριο αµ-
φιβολίας ή αυταπατών για το ποια πραγµατικά είναι η στόχευσή
σας για τον ρόλο της δικαιοσύνης. 

Η στήριξη των επιχειρηµατικών συµφερόντων και επενδύσεων
είναι ο σκοπός των προωθούµενων αλλαγών. Γι’ αυτό εξάλλου
αποτελεί ένα από τα δεκάδες αντιλαϊκά προαπαιτούµενα του Τα-
µείου Ανάκαµψης, για τα οποία πράσινο φως µαζί µε τη Νέα Δη-
µοκρατία έδωσαν και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ µε τη στήριξή τους.
Διαφηµίζετε ότι θα ελευθερωθούν πόροι µε τις καταργήσεις και
συγχωνεύσεις δικαστηρίων. Όµως, γι’ αλλού τους προορίζετε αυ-
τούς τους πόρους, όχι για τις λαϊκές ανάγκες. Έχετε δείξει τις
προτεραιότητές σας µε τη συγκρότηση των ειδικών πολυτελών
επενδυτικών τµηµάτων στα µεγάλα δικαστήρια της χώρας. Εκεί
πράγµατι δεν φείδεσθε πόρων. 

Δεν σας ενδιαφέρει γενικά και αόριστα η επιτάχυνση και η ποι-
ότητα της απονοµής της δικαιοσύνης. Πιο φιλική, αποτελεσµα-
τική και γρήγορη τη θέλετε µόνο για τους επιχειρηµατικούς
οµίλους. Ταυτόχρονα όµως, γίνεται πιο ακριβή, εχθρική και απρο-
σπέλαστη για τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα που θα
αντιµετωπίσουν νέα πρόσθετα βάρη δίπλα σε όσα ήδη έχετε νο-
µοθετήσει. Γι’ αυτό και είναι βαθύτατα αντιλαϊκό και ταξικό το νο-
µοσχέδιο και άρρηκτα συνδεδεµένο µε µια σειρά κατευθύνσεις
που βήµα-βήµα υλοποιούνται, όπως αυτή της ιδιωτικοποίησης
της δικαιοσύνης. 

Δεν είναι τυχαίο ότι παράλληλα τονίζεται στην αιτιολογική έκ-
θεση η περαιτέρω προώθηση των εξωδικαστικών µεθόδων επί-
λυσης και της διαµεσολάβησης ή το γεγονός ότι προηγήθηκε της
συγχώνευσης των δικαστηρίων η µεταφορά δικαστηριακής ύλης
στους δικηγόρους. Και αυτό ως επιτάχυνση το διαλαλούσατε. Εί-
χατε µάλιστα τότε και χρήσιµους αρωγούς, κρύβοντας την επι-
πλέον οικονοµική επιβάρυνση που κι αυτό είχε για τους πολίτες.

Η ανακατανοµή των υπαρχόντων δικαστών και δικαστικών
υπαλλήλων στο όνοµα της εξοικονόµησης πόρων, δηλαδή η µη
πρόσληψη των αναγκαίων, συνδέεται και µε την ψηφιοποίηση της
δικαιοσύνης. Γιατί το επόµενο βήµα θα είναι η ανακατανοµή της
χρέωσης υποθέσεων σε δικαστές σε όλη τη χώρα. Τέτοια δεί-
γµατα υπάρχουν ήδη από το Κτηµατολόγιο, ανεξάρτητα µε τα
τοπικά όρια της κάθε υπόθεσης, µε βάση τον ψηφιακό φάκελο,
τη δυνατότητα τηλεσυνεδριάσεων και λοιπά. Αυτά περιγράφει η
έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας. Δηλαδή πάνε περίπατο ακόµα
και οι στοιχειώδεις εγγυήσεις, έστω και αυτής της αστικής δικαιο-
σύνης για το δικαίωµα σε φυσικό δικαστή, που εξασφαλίζει την
αµεσότητα του δικαστή που δικάζει διά ζώσης, που κρίνει βάσει
συγκεκριµένων χαρακτηριστικών και λοιπά. Να λοιπόν πώς στρώ-
νεται το έδαφος για ακόµη πιο αυτοµατοποιηµένη έκδοση απο-
φάσεων µε την εισαγωγή, σε επόµενο βήµα, της τεχνητής νοη-
µοσύνης. 

Κύριοι Υπουργοί, όσο κι αν προσπαθήσατε να φιλοτεχνήσετε
ένα κλίµα συναίνεσης των διαφόρων φορέων που συµµετείχαν
στην επεξεργασία του νοµοσχεδίου, φτάνοντας µάλιστα σε προ-
κλητική αν όχι προσβλητική διαστρέβλωση των λεγοµένων τους,
βοά ο κόσµος από τις αντιδράσεις τους και σας διαψεύδει. Είναι
κατηγορηµατικά αντίθετη η µεγάλη πλειοψηφία των δικαστικών
λειτουργών µε τον κορµό του νοµοσχεδίου. 

Ήταν απόλυτα ξεκάθαρο το ψήφισµα της γενικής συνέλευσης
της Ένωσης Δικαστών ενάντια στην ενοποίηση του πρώτου βαθ-
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µού δικαιοδοσίας και στην κατάργηση των ειρηνοδικείων. 
Είναι λαθροχειρία, κύριε Υπουργέ, να παρουσιάζετε ως δήθεν

συναίνεση τα µετέπειτα δηµοψηφίσµατα που διενεργήθηκαν,
όταν και οι αρχικές, παραπλανητικές βεβαίως, δηλώσεις του
Υπουργού για δήθεν συζήτηση από µηδενική βάση -ήµασταν εκεί
όταν τα λέγατε αυτά τα ωραία στη συνέλευση των δικαστών- µε-
τατράπηκαν λίγο µετά σε τετελεσµένα. 

Απόσυρση του νοµοσχεδίου ήταν το αίτηµα της µεγάλης απερ-
γίας των δικαστικών υπαλλήλων, όπως το είχαν διαµηνύσει οµό-
φωνα και στο συνέδριο της οµοσπονδίας τους. 

Σας διαβάζω τα δικά τους λόγια: «Απαιτούµε να µην καταργη-
θεί, να µην συγχωνευθεί καµµία δικαστική υπηρεσία, µε κριτήριο
του κόστους - οφέλους. Από την πρώτη στιγµή, όταν δηµοσιεύ-
τηκε το σχετικό πόρισµα της οµάδας εργασίας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, τοποθετηθήκαµε ενάντια στο νοµοσχέδιο αυτό, µε
γνώµονα, όχι µόνο τα δικαιώµατα των δικαστικών υπαλλήλων,
αλλά και τις ανάγκες της λαϊκής πλειοψηφίας». Αυτά είπαν στην
ακρόαση φορέων οι δικαστικοί υπάλληλοι. 

Αντίθετη είναι και η µεγάλη πλειοψηφία των δικηγόρων, που
δεν είναι βέβαια η µια χούφτα δικηγορικές εταιρείες, που βε-
βαίως πανηγυρίζουν για τη διεύρυνση του τζίρου τους, αλλά οι
χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι, χαµηλών κυρίως εισοδηµάτων και
µισθωτοί δικηγόροι, που διαβλέπουν την όλο και πιο δύσκολη επι-
βίωσή τους στον κλάδο. 

Είναι χαρακτηριστικό το παράδειγµα της Αττικής όπου δηµι-
ουργούνται ουσιαστικά οκτώ πρωτοδικεία. Οι αυτοαπασχολού-
µενοι θα πρέπει να διακτινιστούν κυριολεκτικά για να ανταποκρι-
θούν. Αντίθετα βέβαια, οι µεγάλες δικηγορικές εταιρείες θα κά-
νουν ακόµα περισσότερο «λάστιχο» τους µισθωτούς δικηγόρους
και τους υπαλλήλους τους, για να βγουν πολλαπλά κερδισµένες. 

Τα υψηλά ποσοστά αντίθεσης των δικηγόρων που καταγράφη-
καν στο δηµοψήφισµα, κατά τη γνώµη µας, αποτυπώνουν αντί-
θεση και διαθέσεις που ξεπερνάνε κατά πολύ τις βολικές και
περιορισµένες ενστάσεις που εκφράζει η ηγεσία της ολοµέλειας. 

Είναι γνωστή εξάλλου η προσπάθεια για σύγκληση γενικής συ-
νέλευσης στην Αθήνα, που ήδη έχει συγκεντρώσει πάνω από χί-
λιες υπογραφές, όπως και µια σειρά δικηγορικοί σύλλογοι που
συνέχιζαν τις κινητοποιήσεις τους για τα ζητήµατα αυτά για πολύ
µεγαλύτερο διάστηµα. 

Πολύ περισσότερο αντίθετες είναι οι τοπικές κοινωνίες, που
µας κατέκλυσαν µε υποµνήµατα, που µε το σύνολο των µαζικών
φορέων συντόνισαν τη δράση τους ενάντια στο νοµοσχέδιο, αντι-
λαµβανόµενοι πολύ καλά την ταλαιπωρία και το κόστος που θα
επωµιστούν όταν µπορεί να χρειάζεται να διανύσουν πολλά χι-
λιόµετρα ή και θαλάσσιες αποστάσεις για να εξασφαλίσουν την
πολυπόθητη πρόσβαση στη δικαιοσύνη. 

Σε µια σειρά περιοχές καταργούνται πλήρως τα ειρηνοδικεία,
αλλά και εκεί που διατηρούνται είναι προδιαγεγραµµένη η αύ-
ξηση των κάθε είδους τελών και εξόδων στο όνοµα της δήθεν
αναβάθµισής τους σε περιφερειακά πρωτοδικεία. 

Δεν µας απαντάτε βέβαια πώς θα επιτευχθεί η περιβόητη ανα-
βάθµιση, η διεύρυνση της ύλης, µε τις υπάρχουσες ανεπαρκείς
άθλιες και επικίνδυνες πολλές φορές κτηριακές και υλικοτεχνικές
υποδοµές, µε τους ελάχιστους υπαλλήλους που διαθέτουν σή-
µερα και στην πλειοψηφία τους βρίσκονται στα όρια της εξάντλη-
σης, όταν µιλάµε, για παράδειγµα, για υπηρεσίες που κυµαί-
νονται από µηδέν έως έναν γραµµατείς, όπως η Θάσος και η Λή-
µνος, ή δύο στην Καλλονή της Λέσβου και αλλού. 

Αν θέλετε, ας µιλήσουµε για πραγµατικούς αριθµούς και όχι
γι’ αυτά τα δηµιουργικά µαθηµατικά µε τα οποία επιχειρήσατε να
παρουσιάσετε εξοικονόµηση πόρων αθροίζοντας και τις κενές
οργανικές θέσεις των δικαστικών υπαλλήλων, όπως, για παρά-
δειγµα, κάνατε στην Αθήνα, όπου σε σύνολο χιλίων διακοσίων πε-
ρίπου οργανικών θέσεων υπηρετούν µόλις επτακόσιοι υπάλληλοι.
Δηλαδή, αυτές είναι κατά 42% κενές. Με αυτούς τους όρους θα
γίνει η αναβάθµιση; 

Αυτό προεξοφλεί ότι, εκτός από τους δικαστές, σε µια σειρά
υπηρεσίες στον «περιφερόµενο θίασο» θα συµµετέχουν και οι δι-
καστικοί υπάλληλοι από τα κεντρικά στα περιφερειακά και πάει
λέγοντας. Είναι εξάλλου ήδη πολύ πικρή η πείρα από το πώς λει-
τουργούν σε µια σειρά περιοχές και µεταβατικές έδρες.

Κλείσιµο και συγχώνευση δικαστικών υπηρεσιών σηµαίνει µε-
γαλύτερη ταλαιπωρία, έξοδα και καθυστέρηση για τους πολίτες.
Σηµαίνει πιο ελαστικές εργασιακές σχέσεις, πιο εντατικές συνθή-
κες εργασίας για τους ήδη εξουθενωµένους δικαστικούς υπαλ-
λήλους. Σηµαίνει ακόµα πιο βασανιστικές συνθήκες δουλειάς για
τη µεγάλη πλειοψηφία των αυτοαπασχολούµενων και µισθωτών
δικηγόρων. 

Γι’ αυτό όσο κι αν χρυσώνετε το χάπι δεν κατευνάζονται οι δι-
καιολογηµένες αντιδράσεις για την υποβάθµιση µιας σειράς πρω-
τοδικείων, που τα βαφτίζετε «παράλληλες έδρες», χωρίς οργα-
νικές θέσεις δικαστών. Πρωτοδικεία δηλαδή χωρίς πρωτοδίκες
και εισαγγελείς! Είναι ηλίου φαεινότερο ότι προλειαίνετε το έδα-
φος για τη σε δεύτερο χρόνο βεβαίως κατάργησή τους. 

Το γεγονός ότι υπό το βάρος των µεγάλων αντιδράσεων ανα-
γκαστήκατε σε µερική αναδίπλωση δεν επιτρέπει κανέναν εφη-
συχασµό, αφού είναι γνωστή και δοκιµασµένη τακτική η σταδιακή
νοµοθέτηση µε το γνωστό «ξήλωµα του πουλόβερ». Έτσι έγινε
εξάλλου και κατά το παρελθόν µε µια σειρά συγχωνεύσεις ειρη-
νοδικείων, τα οποία βεβαιώσατε ότι διασώθηκαν, όπως, για πα-
ράδειγµα, το Ειρηνοδικείο της Αταλάντης, που δεν γλύτωσε
τώρα τον µεγαλύτερο κόφτη, σε συνέχεια βεβαίως του πιο καθο-
ριστικού πλήγµατος που οδηγεί συνολικά σε µαρασµό την ευρύ-
τερη περιοχή, που είναι αυτό το εγκληµατικό κλείσιµο της
«ΛΑΡΚΟ». 

Σε δεύτερο χρόνο δεν έχουµε καµµία αµφιβολία ότι θα επα-
νέλθετε να εφαρµόσετε τα ίδια κριτήρια κόστους – οφέλους,
αποδοτικότητας κ.λπ., σαν να µιλάµε για επιχειρήσεις και για τα
εφετεία. Ήταν εξάλλου ιδιαίτερα αποκαλυπτική και η τοποθέτηση
της εισηγήτριά σας, που ανέφερε ότι έχουµε πολλά εφετεία στη
χώρα. 

Σας πρόδωσε η αρχικά κραυγαλέα σας πρόθεση να αφήσετε
όλα αυτά τα δικαστήρια, όπως και τα περιφερειακά, χωρίς καν
οργανικές θέσεις δικαστικών υπαλλήλων, για να µιλάµε για πρα-
γµατικά δικαστήρια «φαντάσµατα». 

Πώς θα λειτουργεί το Πρωτοδικείο της Θήβας µε δύο φυλακές
στην αρµοδιότητά του, χωρίς µόνιµους, µε καθηµερινή παρουσία
για τους δικαστές και εισαγγελείς; Πώς θα λύνονται, κύριε
Υπουργέ, τέτοια ζητήµατα στη νησιωτική χώρα;  

Η µη δηµιουργία, για παράδειγµα, ειδικού προανακριτικού τµή-
µατος στη Λήµνο θα σηµαίνει µετακίνηση µε θαλάσσιο ταξίδι τεσ-
σάρων έως έξι ωρών στη Μυτιλήνη µε δροµολόγια δύο φορές
την εβδοµάδα, καιρού επιτρέποντος βέβαια, για τη διενέργεια
προανάκρισης ή προκαταρκτικής εξέτασης, που µέχρι τώρα διε-
νεργείται εκεί. 

Θα περιλαµβάνεται, για παράδειγµα, στις µεταβατικές έδρες
και η πολυµελής σύνθεση που σήµερα υπάρχει σε αυτά τα νησιά
ή θα καταλαµβάνονται κι αυτά από τη γενική πρόβλεψη µόνο για
αρµοδιότητες… 

Θα υπάρχουν. 
Ως κόµµα εναντιωνόµαστε συνολικά στις απαράδεκτες συγχω-

νεύσεις και καταργήσεις δικαστηρίων, που θα ορθώσουν ακόµα
ένα εµπόδιο για τα λαϊκά στρώµατα στην ήδη πανάκριβη δικαιο-
σύνη. 

Ζητάµε να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο, που µεταξύ άλλων δηµι-
ούργησε και άγονες αντιπαραθέσεις και ανταγωνισµούς µεταξύ
των διαφόρων περιοχών που ερίζουν για την έδρα των πρωτοδι-
κείων ή και των ειρηνοδικείων, τις οποίες µάλιστα εσείς διογκώ-
σατε µε την επιλεκτική και αντιφατική επίκληση δήθεν αντικει-
µενικών κριτηρίων, όπως στην περίπτωση της Θήβας και του Με-
σολογγίου, που είναι και οι πιο κραυγαλέες περιπτώσεις. 

Καµµιά άλλη λύση δεν µπορεί να γίνει δεκτή από τη διατήρηση
και αναβάθµιση σε προσωπικό και υλικοτεχνική υποδοµή, µε πλή-
ρεις και ουσιαστικές αρµοδιότητες όλων των δικαστηρίων. 

Κύριοι Υπουργοί, πραγµατικός εκσυγχρονισµός και αναβάθ-
µιση της δικαιοσύνης θα ήταν να ιδρύετε σήµερα ειδικά δικαστή-
ρια για εντοπισµένες κοινωνικές ανάγκες που χρήζουν πολλές
φορές ιδιαίτερης µέριµνας, όπως τα οικογενειακά δικαστήρια, τη
στιγµή που τα αποκρουστικά φαινόµενα ενδοοικογενειακής βίας
συνεχώς πολλαπλασιάζονται, και ειδικά δικαστήρια για τα εργα-
τικά εγκλήµατα και τους διάφορους επαγγελµατικούς κινδύνους,
όταν κάθε µέρα σκοτώνεται και ένας εργαζόµενος που πάει για
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το µεροκάµατο και δεν γυρνάει στο σπίτι του. Αυτές είναι οι ανά-
γκες για συγκρότηση δικαστηρίων. 

Αναβάθµιση δικαιοσύνης θα ήταν η άµεση κάλυψη όλων των
κενών θέσεων σε δικαστικούς υπαλλήλους µε µόνιµο προσωπικό,
µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα και σύγχρονο
µισθολόγιο, που να ανταποκρίνεται στο σηµερινό αυξηµένο κό-
στος ζωής και στη συνθετότητα των καθηκόντων τους, µε την
επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού
που το έχετε ξεχάσει για όλο το δηµόσιο, µε έγκαιρη και στο ακέ-
ραιο πληρωµή της υπερωριακής τους απασχόλησης. Ως µια ελά-
χιστη ανακούφιση αναγνωρίζοντας αυτές τις ιδιαίτερες συνθήκες
της δουλειάς τους ζητάµε µε την τροπολογία που χθες καταθέ-
σαµε να επανέλθει για τους δικαστικούς υπαλλήλους η πάγια µη-
νιαία αποζηµίωση, το γνωστό επίδοµα ειδικών συνθηκών, όπως
επανήλθε και για τους δικαστές. Είναι το ελάχιστο που τόσα χρό-
νια οφείλετε να κάνετε. 

Καταργήθηκε το 2011 από την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ όπου µε
το ενιαίο µισθολόγιο στο δηµόσιο κατακρεουργήθηκε τότε όχι
µόνο ο µισθός βέβαια αλλά και όλα τα επιδόµατα γενικά και κλα-
δικά και λίγο µετά πήραν σειρά και τα δώρα των εορτών. Περικο-
πές που στο ακέραιο διατήρησε ο ΣΥΡΙΖΑ, αφαιρώντας µάλιστα
από τη µισθολογική τους εξέλιξη και τη διετία 2016-2017. Τώρα
βεβαίως ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ ξαναβαπτισµένοι, µιας και είναι και
της µόδας τα θαύµατα στις κολυµπήθρες, θυµήθηκαν την επα-
ναφορά του επιδόµατος ειδικών συνθηκών.

Βάζει µάλιστα στην αιτιολογική της τροπολογίας του ο ΣΥΡΙΖΑ
και τη φράση «τώρα που οι δηµοσιονοµικές συνθήκες το επιτρέ-
πουν», για να αποποιηθεί και να ξεπλυθεί από την αµαρτία του. 

Με την τροπολογία µας ζητάµε επιπλέον και την αναδροµική
καταβολή των αποδοχών των νεοδιόριστων της πρώτης εκπαι-
δευτικής σειράς και κάθε επόµενης από τον χρόνο της αποφοί-
τησής τους, από όπου πρέπει να υπολογίζεται και η µισθολογική
και βαθµολογική τους εξέλιξη και όχι από το χρόνο της καθυστε-
ρηµένης και µε υπαιτιότητα του Υπουργείου τοποθέτησής του
στις υπηρεσίες. Είναι πρόκληση, όταν ενώ δεν τους κατοχυρώ-
νεται αυτή την αναδροµικότητα στις αποδοχές τους, προβλέπε-
ται στο νοµοσχέδιο αναδροµικά την τιµωρία τους µε την επιστ-
ροφή των απολαβών που έλαβαν κατά την εκπαίδευση σε περί-
πτωση µη αποδοχής του διορισµού ή της διετούς υποχρεωτικής
περιόδου. 

Παραβλέπετε, όµως, κύριοι Υπουργοί, ότι όσοι οδηγούνται σε
παραίτηση, ουσιαστικά εξαναγκάζονται σε αυτό λόγω των άθλιων
συνθηκών εργασίας και δεν είναι επιλογή τους. 

Αναβάθµιση της δικαιοσύνης είναι η έγκαιρη και πλήρης εξό-
φληση όλων των παραγόντων της δίκης που απασχολεί το κρά-
τος και όχι εξευτελιστικές πολύχρονες καθυστερήσεις είτε στους
δικηγόρους της νοµικής βοήθειας είτε στους δικαστικούς διερ-
µηνείς που µόνο στο Πρωτοδικείο της Αθήνας έχουν φτάσει να
συσσωρευτούν οφειλόµενα δεδουλευµένα της τάξης των
180.000 ευρώ, µε τις προβλεπόµενες αποζηµιώσεις να είναι εξευ-
τελιστικές σε σχέση µε την απαιτητικότητα και την κρισιµότητα
του έργου τους. Όλα αυτά δεν χωράνε τον αντιλαϊκό κόφτη κό-
στους-οφέλους, σε αυτόν τον πραγµατικό καθρέφτη του δήθεν
κράτους δικαίου της ευαίσθητης Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι
αυτός που καθορίζει τις διαχρονικές αντιδραστικές πολιτικές που
εφαρµόζουν οι αστικές κυβερνήσεις και στον τοµέα της δικαιο-
σύνης. 

Αποκαλυπτικό αυτών των υποκριτικών ευαισθησιών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης είναι και το άρθρο 36 για το ευρωπαϊκό ένταλµα
σύλληψης, όπου καταργείται και ως δυνητικός πια λόγος της µη
εκτέλεσης του εντάλµατος -είχε ήδη από το 2022 καταργηθεί ως
υποχρεωτικός- το να έχει εκδοθεί αυτό προς τον σκοπό της δίω-
ξης ή τιµωρίας προσώπου λόγω του φύλου, της φυλής, της θρη-
σκείας, της εθνοτικής καταγωγής, της ιθαγένειας, της γλώσσας,
των πολιτικών φρονηµάτων, του γενετήσιου προσανατολισµού ή
της δράσης του υπέρ της ελευθερίας. Είναι αντιδραστική και επι-
κίνδυνη αυτή η διάταξη.

Όπως βεβαίως και η ευρωπαϊκή εισαγγελία κάθε άλλο παρά
είναι αυτό που παρουσιάζουν τα άλλα κόµµατα, δηλαδή ένας ου-
δέτερος και αδιάφθορος θεσµός απονοµής της δικαιοσύνης,
υπηρετεί και αυτός τις δικές τους σκοπιµότητες που απορρέουν

από την προώθηση της ευρωενωσιακής πολιτικής, που βεβαίως
και σε ό,τι αφορά το έγκληµα των Τεµπών σχετίζεται µε την πο-
λιτική που θυσίασε τα αναγκαία µέτρα ασφαλείας στον βωµό των
επιλέξιµων δαπανών. 

Βεβαίως το ράβε-ξήλωνε της αρµοδιότητας από την πλευρά
της Νέας Δηµοκρατίας εξυπηρετεί και αυτό τις δικές του σκοπι-
µότητες. Ζητάµε λοιπόν να αποσυρθεί ο απαράδεκτος αντιδρα-
στικός νέος δικαστικός χάρτης, που πλήττει τους εργαζόµενους
και τα λαϊκά στρώµατα, τους µικρούς αυτοαπασχολούµενους και
µισθωτούς δικηγόρους, τους δικαστικούς υπαλλήλους και ενώ-
νουµε µαζί τους τη φωνή µας στην οργάνωση της αγωνιστικής
τους αντεπίθεσης µε την οποία µόνον ανατρέπονται οι αντιλαϊκές
κυβερνητικές πολιτικές. 

Θα καταθέσουµε επίσης αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας επί
της αρχής και των άρθρων του νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε κυρία
Κοµνηνάκα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Σαράκης, ειδικός αγορητής από την
Ελληνική Λύση. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ για άλλη µια

φορά η Κυβέρνηση ευαγγελίζεται µεταρρύθµιση στον χώρο της
δικαιοσύνης. Έχουµε ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης που ευαγ-
γελίζεται γενικά και αόριστα ότι στοχεύει στην ποιοτική απονοµή
της δικαιοσύνης, καθώς και στην επιτάχυνση αυτής, ενώ στην
πραγµατικότητα επιφέρει τα ακριβώς αντίθετα αποτελέσµατα. 

Έτσι η συµφόρηση των κατά τόπους πρωτοδικείων µε τόσο µε-
γαλύτερη ύλη είναι δεδοµένο ότι θα προκαλέσει επιβράδυνση
στη δικαιοσύνη, ενώ εξίσου δεδοµένη είναι και η ποιοτική υπο-
βάθµιση της απονοµής της δικαιοσύνης µε την ανάθεση της ποι-
νικής δικαιοδοσίας σε ειρηνοδίκες που θα έχουν παρακολου-
θήσει απλώς επιµορφωτικά σεµινάρια. 

Είναι προφανές ότι όταν γίνονται τόσο δραστικές παρεµβάσεις
στον χώρο της δικαιοσύνης µε αποκλειστικό γνώµονα την εξα-
σφάλιση πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης και µε δηµοσιονοµικά
εν γένει κριτήρια, αυτό δεν µπορεί παρά να λειτουργεί επί ζηµία
της ποιότητας της δικαιοσύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι
η ελληνική κοινωνία αυτή τη στιγµή γυρίζει την πλάτη στην ελλη-
νική δικαιοσύνη και αυτό οφείλεται στο ότι δεν καλλιεργούµε την
εµπιστοσύνη των πολιτών απέναντι στην ελληνική δικαιοσύνη. Ευ-
θύνεται όµως µόνον η ελληνική δικαιοσύνη, µόνον οι λειτουργοί
της ή ευθύνεται και το νοµοθετικό Σώµα; 

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι η ελληνική δικαιοσύνη στέκε-
ται µε κριτική, µε αυστηρή κριτική απέναντι στην ελληνική δικαιο-
σύνη. Σας θυµίζω τον χειρισµό στην υπόθεση των Τεµπών, αλλά
όµως και την πιο πρόσφατη υπόθεση στο Μάτι. Όταν έχουµε
εγκλήµατα όπου ευθύνεται ο κρατικός µηχανισµός, οι υπηρετού-
ντες τον κρατικό µηχανισµό τυγχάνουν ασυλίας και ατιµωρησίας.
Αν θέλετε πραγµατικά να προχωρήσουµε σε µεταρρυθµίσεις
στην ελληνική δικαιοσύνη οι οποίες θα αναβαθµίσουν την ποι-
ότητά της, αλλά ταυτόχρονα θα διασφαλίσουν και τη σχέση εµπι-
στοσύνης που θα πρέπει να έχει µία συντεταγµένη κοινωνία
απέναντι σε αυτή, θα πρέπει πραγµατικά να υπάρξει ουσιαστικός
διάλογος µε τους αντίστοιχους φορείς, δηλαδή µε τους δικαστές,
µε τους δικηγόρους αλλά και µε τους φορείς της κοινωνίας, για
να µπορέσουµε να έχουµε µια αποτελεσµατική µεταρρύθµιση. 

Τι προβλέπει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Την ενοποίηση του
πρώτου βαθµού της δικαιοδοσίας της πολιτικής και ποινικής δι-
καιοσύνης µε την κατάργηση των ειρηνοδικείων. Διαλαµβάνεται
ότι αυτή η επιλογή προκρίθηκε µε βάση τα συγκεντρωµένα δε-
δοµένα της Παγκόσµιας Τράπεζας, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
για την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης, των σχετικών επι-
τροπών και οµάδων εργασίας που συγκλίνουν ότι έπρεπε να προ-
κριθεί η ενοποίηση των ειρηνοδικείων µε τα πρωτοδικεία µε
στόχο την ύπαρξη δικαστηρίων µε σωστή κατανοµή δικαστών και
υποθέσεων ανάλογα µε τον πληθυσµό. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι η ελληνική δικαιοσύνη δεν πάσχει µόνο
στην ποιότητα αυτής, αλλά υπάρχουν και άλλα θέµατα τα οποία
θα πρέπει να µας απασχολήσουν. Και είναι περίεργο ότι τα πε-
ρισσότερα δικαστήρια της πατρίδας µας είναι σε κτήρια τα οποία
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πραγµατικά δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις ανάγκες και
απαιτήσεις της σύγχρονης δικαιοσύνης. Δηλαδή πρόκειται για
κτήρια τα οποία δεν έχουν εκείνες τις προδιαγραφές ώστε πρα-
γµατικά να έχουν -αν θέλετε- τη λειτουργικότητα και να εµπνέουν
και τον σεβασµό στους πολίτες.

Και µας λένε οι ειρηνοδίκες θα αναβαθµιστούν σε πρωτοδίκες
και αυτό θα το επιτύχουν παρακολουθώντας απλώς επιµορφω-
τικά σεµινάρια. Είναι ποτέ δυνατόν να στηριζόµαστε σε έναν κρα-
τικό µηχανισµό και µάλιστα στον ευαίσθητο τοµέα της δικαιο-
σύνης µε δικαστές οι οποίοι θα έχουν ρόλο απονοµής της ποινι-
κής δικαιοσύνης, µάλιστα συµµετέχοντας σε συνθέσεις δικαστη-
ρίων όπου θα εκδικάζονται υποθέσεις, όπου δύναται ο πολίτης
να οδηγηθεί ακόµα και στον εγκλεισµό του στις φυλακές από δι-
καστές οι οποίοι θα έχουν επιµορφωθεί απλώς µε σεµινάρια για
να αποκτήσουν γνώσεις στο Ποινικό Δίκαιο, αλλά και να αποκτή-
σουν εκείνη την προσωπικότητα, όπου πραγµατικά θα µπορούν
να σταθµίσουν και να αξιολογήσουν υποθέσεις ώστε να απονεί-
µουν πράγµατι µε την κρίση τους το δίκαιο στην ελληνική κοινω-
νία; 

Είναι ποτέ δυνατόν µε σεµινάρια να προχωρούµε στην κατάρ-
τιση των δικαστών σε βαθµίδα της ποινικής δικαιοσύνης; Είναι
απαράδεκτα αυτά και θα πρέπει επιτέλους η Κυβέρνηση να µας
πει και µε ποιον τρόπο θα γίνει αυτή η επιµόρφωση, πόσο διά-
στηµα θα διαρκέσει, από ποιους και ποια θα είναι τα αποτελέ-
σµατά της, δηλαδή εάν θα υπάρχει ουσιαστική αξιολόγηση για
εκείνους οι οποίοι θα συµµετέχουν στη διαδικασία απονοµής του
δικαίου. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, πέρα από τις συγχωνεύσεις που γί-
νονται, πέρα από τις αντιδράσεις που προκαλεί στις τοπικές κοι-
νωνίες, στερώντας από διάφορες πόλεις της πατρίδας µας
ουσιαστικά τα πρωτοδικεία, έχουµε και παρεµβάσεις που γίνονται
στην Εθνική Σχολή Δικαστών. 

Είναι άξιον απορίας πώς είναι δυνατόν, σε αυτό τον ευαίσθητο
τοµέα της δικαιοσύνης, ενός κρατικού µηχανισµού, ενός θεσµού,
να φέρουµε υποβάθµιση της αξιολόγησης των υποψηφίων. Είναι
δυνατόν να περιορίζεται ο αριθµός των ψυχιατρικών διερευνή-
σεων της προσωπικότητας των εκπαιδευοµένων κατά τη διάρκεια
της κατάρτισής τους από δύο σε µία γνωµάτευση που να πιστο-
ποιεί την ψυχική υγεία του υποψηφίου, όταν πλέον αυτή θα χο-
ρηγείται µε πιστοποίηση από έναν απλό ψυχίατρο και όχι από
έναν διευθυντή ψυχιατρικής, που απαιτούσε το προηγούµενο νο-
µοθετικό πλαίσιο; 

Είναι τα διαδικαστικά ζητήµατα της Εθνικής Σχολής Δικαστών,
για τα οποία θα πρέπει να δείξουµε ιδιαίτερη προσοχή, και πάνω
από όλα θα πρέπει να διασφαλίσουµε το αδιάβλητο της διαδικα-
σίας εισαγωγής των υποψηφίων στην Εθνική Σχολή Δικαστών.
Είναι απαράδεκτο ότι κάθε υπουργός που αναλαµβάνει το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, να κάνει τις τροποποιήσεις, µε αποτέλε-
σµα να µην έχουµε ένα σταθερό σύστηµα και να µην επιδιώκεται
ουσιαστικά η αναβάθµιση της Εθνικής Σχολής Δικαστών. Και είναι
η σχολή εκείνη η οποία παράγει τους αυριανούς δικαστές και
µέχρι σήµερα, όπως ακριβώς λειτουργεί, δεν έχουµε εκείνα τα
αποτελέσµατα τα οποία επιδιώκαµε στην αναβάθµιση της ποι-
ότητας της απονοµής δικαιοσύνης.

Έπειτα, µε το παρόν νοµοσχέδιο, εισάγεται µια διάταξη όπου
ουσιαστικά έχουµε εκχώρηση της δικαιοσύνης στα ευρωπαϊκά
όργανα. Γιατί αναρωτηθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι
νόηµα έχει η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, όταν ακριβώς είναι ένας θε-
σµός ο οποίος δηµιουργείται για να φθάσουµε όχι σε µία Ευρώπη
των κράτων των εθνών, αλλά σε µια ευρωπαϊκή οµοσπονδία,
όπου οι αρχές της Ευρώπης είναι υπερκείµενες των αρχών των
εθνικών κρατών;

Έχουµε λοιπόν την Ευρωπαϊκή Εισαγγελία και τώρα εισάγεται
και η κατάργηση ουσιαστικά της δυνατότητας της ελληνικής δι-
καιοσύνης να αξιολογεί το ευρωπαϊκό ένταλµα σύλληψης. Διότι
καταργείται η πρόβλεψη περί της δυνατότητας άρνησης εκτέλε-
σης του ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης από την ελληνική δι-
καστική αρχή να αποφασίζει για την εκτέλεσή του, όταν έλεγε ο
νόµος «Αν το ευρωπαϊκό ένταλµα σύλληψης έχει εκδοθεί προς
τον σκοπό της δίωξης ή τιµωρίας προσώπου λόγω του φύλου,
της φυλής, της θρησκείας, της εθνοτικής καταγωγής, της ιθαγέ-

νειας, της γλώσσας, των πολιτικών φρονηµάτων, του γενετήσιου
προσανατολισµού του ή της δράσης του υπέρ της ελευθερίας». 

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι αυτό το άρθρο, που ίσχυε στην
ελληνική νοµοθεσία περιττεύει, διότι καλύπτεται από το Σύντα-
γµά µας. Όµως αυτή η κατάργησή του είναι εσφαλµένη, διότι εκ-
χωρούµε άνευ όρων, άνευ προϋποθέσεων δικαιοδοτική κυριαρ-
χία στα ευρωπαϊκά όργανα και πρέπει να αποφύγουµε εκείνες τις
νοµοθετικές πρωτοβουλίες που ουσιαστικά µετατρέπουν την πα-
τρίδα µας σε µια περιφέρεια µιας ευρωπαϊκής οµοσπονδίας,
όπου τα όργανά της θα εξυπηρετούν αλλότρια συµφέροντα και
όχι τα εθνικά συµφέροντα των κρατών-µελών. 

Η Ελληνική Λύση υπερασπίζεται το εθνικό κράτος, υπερασπί-
ζεται την ελληνική κοινωνία και υπερασπίζεται τα δικαιώµατά της
απέναντι σε οποιαδήποτε αρχή την οποία δεν ελέγχει και δεν
προέρχεται από την κυριαρχία της ελληνικής κοινωνίας. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο έχουµε τροποποιήσεις σε ό,τι αφορά
τη λειτουργία της δικαστικής αστυνοµίας. Είναι γνωστή η κριτική
που έχουµε ασκήσει κατά την ψήφιση του σχετικού νοµοσχεδίου,
όπου είχαµε πει ότι το αστυνοµικό σώµα της Δικαστικής Αστυνο-
µίας θα πρέπει να είναι άρτια εκπαιδευµένο και πάνω απ’ όλα θα
πρέπει να έχει όλα εκείνα τα τυπικά προσόντα για την αποστολή
του. Έρχεται όµως η Κυβέρνηση προκειµένου να εξασφαλίσει
χρηµατοδότηση και περιορίζει τον χρόνο της εκπαίδευσης. Δεν
φτάνει δηλαδή που τα αξιολογικά κριτήρια για εκείνους οι οποίοι
εισέρχονται στο αστυνοµικό σώµα της Δικαστικής Αστυνοµίας
είναι αν θέλετε κατά την πολιτική µας άποψη ταπεινά, αλλά θα
είναι και περιορισµένος ο χρόνος της εκπαίδευσής τους. 

Αλήθεια, τι κρατικούς µηχανισµούς δηµιουργούµε; Πώς τους
συγκροτούµε, ειδικά τους θεσµούς; Ποια είναι η ποιότητα του
κρατικού µηχανισµού, ακριβώς σε τέτοιες θέσεις ευθύνης, όπως
είναι η Δικαστική Αστυνοµία, που είναι κοµµάτι του θεσµού της
δικαιοσύνης; 

Θα πρέπει λοιπόν να µην βλέπουµε και να µην προσεγγίζουµε
τα ζητήµατα στελέχωσης του κρατικού µηχανισµού µόνο µε οι-
κονοµικά κριτήρια. Αυτά δεν µπορούν να είναι τα µόνα κριτήρια
για ένα σύγχρονο κράτος όπως ακριβώς το οραµατιζόµαστε. 

Έπειτα θα πρέπει να τονίσουµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο, το
οποίο πραγµατικά κάνει µια τοµή στην ελληνική δικαιοσύνη, είναι
ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα οδηγήσει τη δικαιοσύνη σε αδιέ-
ξοδα. Βλέπουµε τις αντιδράσεις των τοπικών κοινωνιών, των δι-
κηγορικών συλλόγων αλλά και των δικαστικών λειτουργών. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που θα οδηγήσει σε αδιέξοδα την ελληνική δι-
καιοσύνη και σίγουρα στην υποβάθµισή της και γι’ αυτό θα το κα-
ταψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Σαράκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Τζανακόπουλος, ειδικός αγορη-
τής από τη Νέα Αριστερά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουµε τους τελευταίους µήνες µε διάφορες αφορµές, είτε

µε την τροποποίηση των ποινικών κωδίκων στην κατεύθυνση της
υιοθέτησης µιας λογικής ποινικού λαϊκισµού από τη µεριά της Κυ-
βέρνησης, είτε στο νοµοσχέδιο για την µεταφορά δικαστικής
ύλης προς τους δικηγόρους, είτε σήµερα, συζητήσει για τα µε-
γάλα προβλήµατα τα οποία είναι πανθοµολογούµενο ότι αντιµε-
τωπίζει η ελληνική δικαιοσύνη, είτε αυτά αφορούν τη λειτουργία
της, την ταχύτητα απονοµής της, τις υποδοµές της, την ψηφιο-
ποίηση των διαδικασιών της, τα οργανικά κενά ιδιαίτερα σε ό,τι
αφορά τους δικαστικούς υπαλλήλους, ακόµα και την ίδια την ποι-
ότητα των δικαστικών αποφάσεων, για την οποία δεν ευθύνονται
πάντοτε οι δικαστές αλλά οι άθλιες υποδοµές και οι άθλιες συν-
θήκες εργασίας, στις οποίες είναι αναγκασµένοι να αποφασίζουν,
καθώς και η τεράστια έλλειψη προσωπικού των ελληνικών δικα-
στηρίων.

Και εσείς τα δέχεστε όλα αυτά τα προβλήµατα. Αυτό που δεν
δέχεστε είναι ότι το πρόβληµα δεν περιορίζεται αποκλειστικά
στην ελληνική δικαιοσύνη. Το πρόβληµα και η θεσµική κρίση
αφορά το ίδιο το κράτος δικαίου, τους θεσµούς λειτουργίας του
αλλά και τους θεσµούς λειτουργίας της κοινοβουλευτικής δηµο-
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κρατίας συνολικά. 
Ξέρετε ποια είναι η συνέπεια της κρίσης αυτής, που θα έπρεπε

να σας αφορά ως ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, όπως θα
έπρεπε να αφορά και το σύνολο της ελληνικής Κυβέρνησης; Ένα
γενικευµένο αίσθηµα καχυποψίας των πολιτών απέναντι τόσο
στην ελληνική δικαιοσύνη και τις αποφάσεις της όσο και απέναντι
στην ίδια τη δηµοκρατία, η οποία καχυποψία τροφοδοτεί διαρκώς
συµπεριφορές και στάσεις αντιπολιτικές, συµπεριφορές και στά-
σεις θα έλεγε κανείς που φλερτάρουν µε τις διαφορετικές εκδο-
χές της άκρας δεξιάς. 

Εποµένως µην αναρωτιέστε για τον λόγο που ενισχύεται η
άκρα δεξιά και οι αντιπολιτικές τάσεις στην ελληνική κοινωνία,
κύριε Υφυπουργέ. Η Κυβέρνηση όχι απλώς δεν είναι άµοιρη ευ-
θυνών για την κατάσταση αυτή, αλλά είναι στην πραγµατικότητα
η κύρια υπεύθυνη γι’ αυτή τη γενικευµένη καχυποψία. 

Η υπόθεση των υποκλοπών και η επιλογή της συγκάλυψης, η
αδιαφανής χρηµατοδότηση των µέσων µαζικής ενηµέρωσης καθ’
όλα τα πέντε χρόνια της διακυβέρνησής σας, η επιλογή κάλυψης
του κ. Καραµανλή στην υπόθεση των Τεµπών, οι προσχηµατικές
εξεταστικές επιτροπές, ο γενικευµένος αυταρχισµός απέναντι
στους πιο αδύναµους αλλά και η προνοµιακή µεταχείριση των οι-
κονοµικών ελίτ και η νοµοθέτηση ερήµην ή απέναντι στην κοινω-
νία, απέναντι στους κοινωνικούς φορείς είναι µια επιλογή της
διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, είναι µια επιλογή δική
σας, η οποία ακριβώς τροφοδοτεί όλα αυτά τα επικίνδυνα φαι-
νόµενα.

Και νοµίζω ότι ήταν στο νοµοσχέδιο αυτό που φάνηκε µε τον
πιο καθαρό τρόπο αυτή η λογική της νοµοθέτησης απέναντι στην
κοινωνία ή ερήµην της κοινωνίας. Στην ακρόαση των φορέων,
κύριε Υφυπουργέ, οι τοποθετήσεις ήταν στην κυριολεξία καται-
γιστικές και προσπαθήσατε να διαστρεβλώσετε τα λεγόµενα των
φορέων. 

Όµως δεν µπορείτε να κρύψετε -γιατί τα πρακτικά είναι εκεί-
ότι η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, η ολοµέλεια των δικη-
γορικών συλλόγων, η Οµοσπονδία των Δικαστικών Υπαλλήλων,
δεκάδες εκπρόσωποι αυτοδιοικητικών φορέων, δήµαρχοι και εκ-
πρόσωποι επίσης περιφερειακών δικηγορικών συλλόγων από το
Μεσολόγγι, από τα Μέγαρα, από την Αταλάντη, από την Αριδαία,
από τη Λιβαδειά, από το Λασίθι, από την Κυπαρισσία, από το
Αίγιο, από την Ήλιδα και από τόσες άλλες περιοχές τοποθετή-
θηκαν αρνητικά, αν όχι καταγγελτικά για το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα την οποία οφεί-
λετε να την αναγνωρίσετε. 

Επίσης το Σωµατείο των Μισθωτών Δικηγόρων και τόσοι άλλοι
φορείς που σας επεσήµαναν ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό θα προ-
κληθεί χάος, ενώ χθες ολοκληρώθηκε και το δηµοψήφισµα του
Δικηγορικού Συλλόγου της Αθήνας για τα πέντε περιφερειακά
πρωτοδικεία της και το αποτέλεσµα ήταν επίσης συντριπτικό, για
να µη µας πείτε ότι ενδεχοµένως οι φορείς δεν εκπροσωπούν αυ-
θεντικά αυτούς οι οποίοι τους εξέλεξαν. Έχετε το αποτέλεσµα
του δηµοψηφίσµατος, όπου µε ένα συντριπτικό ποσοστό της
τάξης του 90% ο δικηγορικός κόσµος τοποθετείται απέναντι στη
συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Εγώ δεν δικαιώνω πάντοτε και a priori τις πλειοψηφίες που δια-
µορφώνονται. Το γεγονός ότι µια άποψη είναι πλειοψηφική δεν
σηµαίνει άµεσα ότι είναι και ορθή. Και πρέπει να δούµε, είναι εύ-
λογες και έλλογες οι αντιδράσεις της κοινωνίας και των φορέων;
Έχω τη γνώµη πως είναι. 

Τι κάνει αυτό το νοµοσχέδιο; Θα προσπαθήσω να το πω όσο
πιο σχηµατικά και απλά γίνεται. Καταργεί τα ειρηνοδικεία ως δι-
καστήρια µικροδιαφορών, δηλαδή διαφορών µέχρι 20.000 ευρώ,
τα µετατρέπει δηλαδή τα ειρηνοδικεία αυτά σε περιφερειακά
πρωτοδικεία, µε καθ’ ύλην αρµοδιότητα µέχρι τα 250.000 ευρώ,
ενώ ταυτόχρονα κλείνει οριστικά σαράντα τρία ειρηνοδικεία σε
ολόκληρη τη χώρα, χωρίς την απαραίτητη υποδοµή, µετατρέπο-
ντας τους ειρηνοδίκες -πλέον πρωτοδίκες- σε περιοδεύοντα
θίασο, πράγµα το οποίο δεν το ανέφερα εγώ, δεν το ανέφερε κά-
ποιο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά το ανέφερε η
ίδια η Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων, κύριοι
Υπουργοί, και δεν φαίνεται να σας προβληµατίζει. 

Μετατρέποντας, λοιπόν, τους δικαστές σε περιοδεύοντα θία-

σο, πώς έρχεστε να δικαιολογήσετε αυτή την πολιτική επιλογή,
αυτή τη στρατηγική επιλογή, δηλαδή τη συγχώνευση του πρώτου
βαθµού δικαιοδοσίας µε την ταυτόχρονη κατάργηση σαράντα
τριών ειρηνοδικείων; Συγκρίνετε µε τον αριθµό των δικαστηρίων,
για παράδειγµα, που υπάρχουν στη Γερµανία. 

Μόνο που σας το επεσήµανα και κατά τη διάρκεια της συζήτη-
σης στις επιτροπές, η σύγκριση αυτή δεν αρµόζει και δεν αρµόζει
διότι δεν µπορείτε να συγκρίνετε τον αριθµό δικαστηρίων που
έχει µια χώρα χωρίς νησιά και χωρίς ορεινούς όγκους µε ένα από
τα πιο αναπτυγµένα σιδηροδροµικά δίκτυα στην Ευρώπη και µε
τον καλύτερα ενδεχοµένως κατανεµηµένο πληθυσµό στην Ευ-
ρώπη, µε µια χώρα η οποία έχει δεκαπέντε ορεινούς όγκους, δύο
χιλιάδες νησιά και ειδικές συνθήκες κατανοµής των πληθυσµών.
Η σύγκριση αυτή είναι απολύτως άστοχη. 

Ποια θα ήταν µια ορθή σύγκριση, την οποία όµως αποφεύγετε
να κάνετε; Να δούµε ποια είναι η δηµόσια δαπάνη για τη δικαιο-
σύνη στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την οποία θέλετε να συγκρίνε-
στε, ποια είναι η δηµόσια δαπάνη στη Γερµανία και ποια είναι η
αντίστοιχη δηµόσια δαπάνη για τη δικαιοσύνη µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται για τις υποδοµές, για τις συνθήκες εργασίας των δικα-
στών και των δικαστικών υπαλλήλων αλλά και των δικηγόρων,
ποια είναι η αντίστοιχη δηµόσια δαπάνη στην Ελλάδα. 

Θα σας πω µε στοιχεία της EUROSTAT 2023. Είµαστε η πέµπτη
από το τέλος χώρα σε ό,τι αφορά τη δηµοσιονοµική δαπάνη για
τη δικαιοσύνη σε ολόκληρη την Ευρώπη. Θέλετε να κάνουµε και
µια ενδιαφέρουσα σύγκριση µε τη Γερµανία; Ξέρετε πόσο είναι
η κατά κεφαλήν δαπάνη στη Γερµανία για τη δικαιοσύνη; Είναι
170 ευρώ. Ξέρετε πόση είναι στην Ελλάδα; Είναι 50. Αν θέλετε
λοιπόν να κάνετε συγκρίσεις, να τις κάνετε εκεί που έχουν σηµα-
σία και εκεί που µπορούν να οδηγήσουν σε έλλογα συµπερά-
σµατα. Πέµπτη, λοιπόν, από το τέλος στη δηµόσια δαπάνη αλλά
γι’ αυτό δεν λέτε τίποτα, κύριε Υπουργέ. 

Ο κ Μπούγας µάλιστα στις επιτροπές, στην προσπάθειά του
να υπερασπιστεί αυτή την πολιτική επιλογή, οδηγήθηκε τελικά
στην υπονόµευσή της, αυτή τη λογική της κατάργησης των δικα-
στηρίων µικροδιαφορών. Προσπάθησε, σε µια άσκηση συγκριτι-
κού δικαίου, να µας πει ότι ευθυγραµµίζεται η κατάργηση των
δικαστηρίων µικροδιαφορών µε όλα όσα ισχύουν στην Ευρώπη
και στη συνέχεια ανέφερε τρία συγκεκριµένα παραδείγµατα, ανέ-
φερε τη Γερµανία, την Ολλανδία και την Ιταλία. 

Και ξέρετε τι αποδείχθηκε από τα ίδια τα λεγόµενά του; Ότι
µπορεί να υπάρχουν θεσµικές διαφορές µεταξύ των χωρών σε
ό,τι αφορά το στάτους των δικαστών -στην Ιταλία για παράδειγµα
τις µικροδιαφορές δεν δικάζουν καν δικαστές, στη Γερµανία και
στην Ολλανδία είναι ενοποιηµένος ο πρώτος βαθµός δικαιοδο-
σίας σε ό,τι αφορά τους δικαστές- υπάρχουν όµως ειδικοί σχη-
µατισµοί µικροδιαφορών, που δικάζουν διαφορές µέχρι 20.000
ευρώ. 

Αυτό έχει πολύ συγκεκριµένη λογική. Τα δικαστήρια των µικρο-
διαφορών είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δικαστήρια του
λαού. Δεν είναι τα δικαστήρια των µεγάλων επιχειρήσεων. Είναι
εκεί που ο φτωχός, ο αδύναµος θα επιχειρήσει να βρει το δίκιο
του και θα έχει πρόσβαση στον φυσικό δικαστή, άµεση, γρήγορη,
αποτελεσµατική. Αυτό καταργείτε. 

Και ξέρετε ότι είναι απολύτως λογικό ότι το καταργείτε και σχε-
τίζεται µε τον τρόπο που προέκυψε αυτό το νοµοσχέδιο. Προ-
έκυψε από µια µελέτη της Παγκόσµιας Τράπεζας, η οποία
Παγκόσµια Τράπεζα συνήθως προβαίνει στην εκπόνηση τέτοιων
µελετών για αναπτυσσόµενες χώρες και έχει αποκλειστικά και
µόνο ένα κριτήριο στις προτάσεις τις οποίες καταθέτει. 

Φαντάζεστε προφανώς όλοι ότι το κριτήριο δεν είναι η εξυπη-
ρέτηση των συµφερόντων των πολλών και του λαού. Το κριτήριο
που έχει η Παγκόσµια Τράπεζα είναι το κριτήριο του κόστους-
οφέλους και καταλήγει πάντοτε να κάνει προτάσεις οι οποίες πε-
ριορίζουν τη δηµοσιονοµική δαπάνη. Αυτό την ενδιαφέρει. Διότι
µοιράζεται την κυρίαρχη νεοφιλελεύθερη ιδεολογία µε αντίστοι-
χους τέτοιους µηχανισµούς και διεθνείς φορείς, όπως είναι για
παράδειγµα και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.

Το κριτήριό της είναι ο περιορισµός της δηµοσιονοµικής δα-
πάνης, δεν την ενδιαφέρει κάτι άλλο. Δεν την ενδιαφέρουν τα δι-
καιώµατα των πολιτών, η πρόσβαση των πολλών στη δικαιοσύνη,
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ο σεβασµός του κράτους δικαίου. Πώς θα περιορίσουµε τη δη-
µόσια δαπάνη, αυτό είναι το πρόβληµά τους. Και ξέρετε γιατί επι-
λέξατε την Παγκόσµια Τράπεζα; Δεν σας την επέβαλε κανείς.
Επιλέξατε την Παγκόσµια Τράπεζα για να εκπονήσει αυτή τη µε-
λέτη, διότι γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι οι στόχοι της Κυβέρ-
νησής σας συµπίπτουν µε τους στόχους της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας. 

Και ποιοι είναι αυτοί οι στόχοι; Πρώτον, νοµίζω ότι έγινε σαφές:
Με το παρόν νοµοσχέδιο στοχεύετε στον περιορισµό της δαπά-
νης. Δεύτερον, θέλετε πράγµατι να επιταχύνετε την απονοµή της
δικαιοσύνης, αλλά όχι για την πλειοψηφία των πολιτών. Θέλετε
να επιταχύνετε την απονοµή της δικαιοσύνης για µεγάλους επι-
χειρηµατικούς οµίλους και για επενδυτικά πρότζεκτ. Και αυτό
ακριβώς είναι που κάνετε και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο καταρ-
γείτε το δικαστήριο της µικροδιαφοράς. Τρίτον, θέλετε τη συγκέ-
ντρωση της δικηγορικής ύλης. Το παράδειγµα της Αθήνας µε τα
πέντε περιφερειακά πρωτοδικεία τα οποία ιδρύετε είναι το πλέον
χαρακτηριστικό, αλλά αυτό ισχύει και για όλη την υπόλοιπη Ελ-
λάδα. Με το νοµοσχέδιο αυτό δηµιουργούνται οι προϋποθέσεις
για περαιτέρω συγκέντρωση της δικηγορικής ύλης σε µεγάλα δι-
κηγορικά γραφεία και δικηγορικές εταιρείες και στοχεύετε στον
αφανισµό του µικρού δικηγορικού γραφείου και του µαχόµενου
δικηγόρου. Αυτή είναι η πολιτική στόχευση και είναι απολύτως
στρατηγική και βαθιά ιδεολογική. 

Είναι ακριβώς η ίδια πολιτική την οποία επέβαλε το Διεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο στην Ελλάδα µε τον κανιβαλισµό όλων εκείνων
των µορφών εργασίας κυρίως των αυτοαπασχολουµένων που θε-
ωρούνταν µη αρκούντως παραγωγικοί µε βάση τα κριτήρια του
νεοφιλελευθερισµού. Αυτόν τον κανιβαλισµό ζήσαµε την περίοδο
της χρηµατοπιστωτικής κρίσης και αυτόν ακριβώς τον κανιβαλι-
σµό των µη ανταγωνιστικών µορφών θέλετε να επιβάλετε µε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Και, τέλος, σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η µεσοπρόθεσµη
µείωση του προσωπικού στα δικαστήρια της χώρας και το περαι-
τέρω κλείσιµο δοµών, για το οποίο αφήνετε ορθάνοιχτη την
πόρτα. Υπάρχουν και τα εφετεία. Υπάρχουν τα περιφερειακά
πρωτοδικεία, τα οποία πλέον δεν θα έχουν οργανικές θέσεις για
τους δικαστές. Οι δικαστές θα ανήκουν µόνο εκεί που θα έχει
έδρα το πρωτοδικείο και όχι στα περιφερειακά πρωτοδικεία. Δια-
µορφώνετε, δηλαδή, ένα πεδίο για περαιτέρω περιορισµό των
δοµών µέσα στα επόµενα χρόνια. Πρόκειται εδώ για το απαύγα-
σµα του νεοφιλελευθερισµού και είχε προαναγγελθεί ήδη από
την έκθεση Πισσαρίδη. 

Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο σάς επισηµαίνω κάτι τελευταίο.
Μη λέτε ότι το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται ως προαπαιτούµενο για
την εκταµίευση των δόσεων του Ταµείου Ανάκαµψης. Διότι ξέ-
ρετε, σε αντίθεση µε ό,τι συνέβαινε την περίοδο των µνηµονίων,
τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης τα έφτιαξε η ελλη-
νική Κυβέρνηση, δεν τα έφτιαξε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Εσείς
ορίσατε τα κριτήρια και τα προαπαιτούµενα στη βάση των οποίων
θα γίνονται οι εκταµιεύσεις των ποσών του Ταµείου Ανάκαµψης.
Δεν σας το επιβάλλει κανείς αυτό το νοµοσχέδιο, είναι δικό σας.
Και αυτό πρέπει να έχετε την τόλµη να το πείτε σε όλους αυτούς
τους φορείς και τις τοπικές κοινωνίες, τις οποίες στην πραγµατι-
κότητα τις έχετε βάλει να συγκρούονται µεταξύ τους, τροφοδο-
τώντας µηχανισµούς κοινωνικού αυτοµατισµού που θα αφήσουν
πολύ βαθιές πληγές. 

Ζητάµε, έστω και τώρα, την απόσυρση αυτού του νοµοσχεδίου
που, εκτός των άλλων, θα προκαλέσει και χάος στην απονοµή
της δικαιοσύνης ήδη από τον Σεπτέµβριο. Κάντε µία κίνηση πο-
λιτικής γενναιότητας, κύριοι Υπουργοί και κύριε Φλωρίδη, και
αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζανακόπουλο. 

Τον λόγο έχει ο Γεώργιος Αποστολάκης, ειδικός αγορητής από
τη Νίκη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το νοµοσχέδιο για την ενοποίηση του
πρώτου βαθµού και τη χωροταξική αναδιάρθρωση των δικαστη-

ρίων, δήθεν για τη βελτίωση και επιτάχυνση στη δικαιοσύνη, η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη στην ουσία υλοποιεί τις εντολές των δα-
νειστών µας από τα µνηµόνια, εντολές που αναφέρονται ειδικά
σε µέτρα για επιτάχυνση των δικών, υποτάσσοντας τη δικαιοσύνη
στην οικονοµία. Αυτό που βασικά ενδιαφέρει τους δανειστές είναι
οι ταχύτερες διαδικασίες για υποθέσεις µεγάλου οικονοµικού,
επενδυτικού ενδιαφέροντος, όχι για τις υποθέσεις του κοσµάκη.
Ουσιαστικά αυτόν τον στόχο εξυπηρετεί το παρόν νοµοσχέδιο,
γι’ αυτό και σύµβουλος του Υπουργείου ήταν υποχρεωτικά η Πα-
γκόσµια Τράπεζα. Δεν είναι τυχαίο ότι η Παγκόσµια Τράπεζα χαι-
ρετίζει το έργο των µέχρι σήµερα κυβερνήσεων και ότι θεωρεί
σηµαντικά και απαραίτητα τα βήµατα και τις µεταρρυθµίσεις της
περιόδου 2010-2018, δηλαδή των µνηµονίων, για να µπορεί να
υλοποιηθεί το σχέδιό της. 

Έτσι, η Κυβέρνηση, υπακούοντας στις έξωθεν εντολές των
προστατών που υπηρετεί, στρίβει πιο βαθιά το µαχαίρι µέσα στην
πληγή των µνηµονίων. Μαχαίρι που έµπηξε στο σώµα του ελλη-
νικού λαού πρώτα το ΠΑΣΟΚ του Γιώργου Παπανδρέου το 2010
και συνεχίζουν οι διάδοχοί του. Μαχαίρι που ακόνισε και έµπηξε
πιο βαθιά η Νέα Δηµοκρατία µε τον Αντώνη Σαµαρά και τους δια-
δόχους του από το 2012. Μαχαίρι που κάρφωσε στην καρδιά των
εργαζοµένων ο ΣΥΡΙΖΑ του Αλέξη Τσίπρα και των διαδόχων του
από το 2015. Μετά από αυτές τις τρεις µαχαιριές που δέχθηκε
µέσα σε πέντε χρόνια και συνεχίζει µέχρι σήµερα να δέχεται το
σώµα του ελληνικού λαού, η φροντίδα των τριών µεγάλων συ-
στηµικών κοµµάτων που διαχρονικά κρατάνε το µαχαίρι είναι να
διατηρούν τεχνητά τον µαχαιρωµένο εργαζόµενο ηµιθανή στη
ζωή, όσο έχει ακόµα αίµα να του ρουφήξουν -µεταφορικά µιλώ-
ντας- δηλαδή όσο παράγει ακόµα κάποιον πλούτο για να του τον
αφαιρέσουν. 

Τα ξένα funds και οι εν Ελλάδι συνεργάτες τους, οι ξένες τρά-
πεζες και οι δανειστές της Ελλάδας, έχουν ανάγκη γρήγορες και
βελτιωµένες δικαστικές διαδικασίες για να αφαιρέσουν τα σπίτια
απ’ όσους τα έχουν ακόµα στην κατοχή τους, από γρήγορες και
φθηνές αποφάσεις εξώσεων ή διαταγές πληρωµής για χρέη προς
το δηµόσιο και άλλους δανειστές, για να λεηλατήσουν τον ιδιω-
τικό πλούτο, σπίτια και χωράφια για τα οποία δούλεψαν κυρίως
οι προηγούµενες γενιές. Γιατί η σηµερινή νέα γενιά δεν µπορεί
να ζήσει µε 700 ευρώ τον µήνα, ακόµα κι αν δουλεύουν και οι δύο
σε ένα ζευγάρι, πόσω µάλλον να αποκτήσει σπίτι και οικογένεια.
Μόνο οι συνεργάτες των ξένων δανειστών αµείβονται ικανοποι-
ητικά και µπορούν να ζήσουν αξιοπρεπώς.

Αυτή είναι η φροντίδα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, η οποία
µάλιστα δεν κρύβει ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι απαίτηση του
Ταµείου Ανάκαµψης, δηλαδή του υπερµνηµονίου της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, που και αυτό είναι συνέχεια των µνηµονίων τα οποία
υπέγραψαν οι κυβερνήσεις Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ και ΣΥ-
ΡΙΖΑ, δηλαδή τα κόµµατα που θέλουν να διαδεχθούν τον Κυριάκο
Μητσοτάκη και έχουν έτοιµους Πρωθυπουργούς, τον επικοινω-
νιακό Κασσελάκη και τον απολίτικο και άχρωµο Ανδρουλάκη.
Κατά σύµπτωση, και οι δύο είδαν όραµα στην κολυµπήθρα τους
ότι θα γίνονταν σπουδαία πρόσωπα. Τόσο θεατρινίστικα κινούνται
στην πασαρέλα των ευρωεκλογών, ώστε ισχυρίζονται ότι δεν
ανήκουν στο ίδιο κόµµα του µνηµονίου, αλλά δήθεν σε διαφορε-
τικά κόµµατα. 

Στην πραγµατικότητα Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ δεν
είναι τρία κόµµατα, αλλά ένα: το κόµµα του µνηµονίου. Το ΚΚΕ
έκανε ένα ενηµερωτικό σποτάκι στο οποίο µε στοιχεία αποδει-
κνύει ότι στο 70% έως 80% των ψηφοφοριών στο Ευρωκοινοβού-
λιο Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν µαζί τις ίδιες
αποφάσεις. Α, ξέχασα. Στο ίδιο σποτάκι του ΚΚΕ είδα ότι η Ελ-
ληνική Λύση ψήφισε µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία, το ΠΑΣΟΚ και
τον ΣΥΡΙΖΑ στο 55% ψηφοφοριών του Ευρωκοινοβουλίου. 

Και έρχεται τώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη να αναδιαρθρώσει
τα δικαστήρια, για να επιτύχει -λέει- ταχύτερη και ποιοτικότερη
απονοµή δικαιοσύνης. Άξονας των µεταρρυθµίσεων που προτεί-
νει είναι η λογική κόστους-οφέλους, που της καθόρισε η Παγκό-
σµια Τράπεζα. Όσα δικαστικά καταστήµατα έχουν κόστος συ-
ντήρησης δυσανάλογο µε το όφελος που προκύπτει από τη λει-
τουργία τους πρέπει να κλείσουν: Πρόταση σύµφωνη, άλλωστε,
µε τη νεοφιλελεύθερη πολιτική σκέψη της Νέας Δηµοκρατίας του
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κ. Μητσοτάκη, σχετικά µε τον ρόλο και τη λειτουργία του κρά-
τους. Έχει εφαρµοστεί και σε άλλες δηµόσιες δοµές και υπηρε-
σίες, όπως σχολεία, νοσοκοµεία, αστυνοµικά τµήµατα. Αυτό επι-
χειρείται τώρα και στη δικαιοσύνη.

Η λογική κόστους-οφέλους, ωστόσο, κατατρώει τα σπλάχνα
του κράτους πρόνοιας. Το κράτος υπάρχει για να εξυπηρετεί τις
ανάγκες των πολιτών, να παρέχει πρόσβαση στη δικαιοσύνη
ακόµα και στις αποµακρυσµένες περιοχές. Η δικαιοσύνη δεν είναι
επιχείρηση.

Αυτό κάνει το νοµοσχέδιο και για παραπλανητικούς λόγους
αναφέρεται κάτι για οικονοµία από νέα χωροταξική κατανοµή των
δικαστηρίων και για µικρότερο κόστος των διαδικασιών που θα
γίνουν γρηγορότερες.

Στην ακρόαση, όµως, του νοµικού κόσµου που έγινε στην επι-
τροπή όλοι ανεξαίρετα τόνισαν ότι η νέα αναδιάρθρωση, ιδιαί-
τερα στην Αττική, το µόνο που θα επιτύχει είναι να εξαφανιστούν
τα αυτόνοµα µικρά δικηγορικά γραφεία και να αναπτυχθούν µε-
γάλες ακριβές δικηγορικές εταιρείες που θα τα απορροφήσουν,
µε αποτέλεσµα να είναι οικονοµικά δυσβάστακτο για τον µικρό
και µεσαίο πολίτη να εξασφαλίσει τις υπηρεσίες αυτών των ακρι-
βών γραφείων, άρα και την πρόσβαση στη δικαιοσύνη, ώστε να
χάσουν τα δικαιώµατά τους όσοι δεν έχουν χρήµατα για να πλη-
ρώνουν δικηγόρους και φοροτεχνικούς, ή για να µετακινούνται
στις περιφερειακές πρωτεύουσες για να εκπροσωπηθούν νοµί-
µως στα δικαστήρια.

Σήµερα οι Έλληνες, ακόµα και αν εργάζονται όλα τα µέλη µιας
οικογένειας, δεν µπορούν να ζήσουν αξιοπρεπώς και να πληρώ-
νουν όλους τους λογαριασµούς και τους φόρους, λογαριασµούς
στα πέντε µονοπώλια που δηµιούργησε ο κ. Μητσοτάκης και τους
φόρους στο κράτος που χρησιµοποιεί το προνόµιο των προστί-
µων και της κατάσχεσης για να λεηλατηθεί ο ιδιωτικός πλούτος
των Ελλήνων και στη συνέχεια, να µεταφερθεί στους δανειστές
του εξωτερικού ως τοκοχρεολύσια για τα δάνεια.

Φανταστείτε σε ποιον βαθµό φτωχοποίησης έχει βυθιστεί ήδη
το 26% των Ελλήνων που είναι άνεργοι, ή έχουν στην οικογένειά
τους άνεργο και µακροχρόνια άνεργο που δεν καταγράφεται πια
από το σύστηµα. Σε αυτό το 26% να προσθέσετε και το άλλο 50%
των Ελλήνων, που αν και έχουν κάποιον εργαζόµενο στην οικο-
γένειά τους, ή ακόµα και αν δουλεύουν δύο και τρία µέλη της οι-
κογένειας, πάλι δεν µπορούν να ζήσουν αξιοπρεπώς ούτε να
σπουδάσουν τα παιδιά τους, όπως πρέπει, να ντυθούν, όπως πρέ-
πει, ή να αντικαταστήσουν αµέσως το πλυντήριο που χάλασε,
πόσω µάλλον να πάνε οικογενειακές διακοπές.

Πριν λίγες ηµέρες οι «Financial Times» αποκάλυψαν αυτό που
η πλειοψηφία των Ελλήνων βιώνει, ότι η χώρα µας είναι τελευταία
στην Ευρώπη, ότι πάµε για «µαύρο» ρεκόρ φτώχειας στην Ελ-
λάδα. Καταρρέει, λοιπόν, ο ψεύτικος κυβερνητικός µύθος της
επίπλαστης ανάπτυξης. Αυτά βλέπει και ο Κασσελάκης και θέλει
να γίνει για δύο θητείες Πρωθυπουργός, «εδώ» -σου λέει- «έγινε
ο Κυριάκος, εγώ που είµαι και πιο όµορφος δεν θα γίνω;» και από
κοντά ο απολίτικος Ανδρουλάκης που θέλει να διπλασιάσει το πο-
σοστό των προηγούµενων ευρωεκλογών, έτσι για πλάκα, χωρίς
πρόγραµµα, χωρίς να µας εξηγήσει τι του χρειάζεται το διπλάσιο
ποσοστό. Για να κάνει αντιπολίτευση στο Ευρωκοινοβούλιο;
Αφού δεν κάνει, τα στατιστικά λένε ότι ψήφισε έως και κατά 85%
µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία στις ψηφοφορίες του Ευρωκοινοβου-
λίου. Άρα θέλει απλώς να κυβερνήσει αντί του Μητσοτάκη µαζί
µε τον Κασσελάκη, προφανώς, για να µοιραστούν το πελατειακό
κράτος, τους πελάτες και τις µίζες, την αγάπη των βαρόνων του
Τύπου και τις υπογραφές των κρατικών συµβολαίων.

Αυτή η απολίτικη νεκροπολιτική, δυστυχώς, σκοτώνει τα παιδιά
µας όχι µόνο στα Τέµπη, αλλά κάθε µέρα στα νοσοκοµεία του
ΕΣΥ. Είδατε τι έγινε µε τον πατέρα του Καλλιάνου. Αυθόρµητος
κοινωνικός αυτοµατισµός! Αφού διαλύσατε το ΕΣΥ για να πεθαί-
νουν πιο εύκολα και γρήγορα οι γέροι και οι άρρωστοι που επι-
βαρύνουν τον προϋπολογισµό των ασφαλιστικών ταµείων,
πέθανε µαζί τους και ο πατέρας του Καλλιάνου, δυστυχώς. Και
βγήκε ο λαλίστατος Υπουργός Υγείας που θέλει να δοξαστεί ως
ο νεκροθάφτης του ΕΣΥ -να µην του κλέψει τη δόξα το ΔΝΤ!- και
είπε ότι όλα έγιναν νόµιµα και σύµφωνα µε τα πρωτόκολλα που
εφαρµόζει το Υπουργείο της νεκροπολιτικής. Δεν µπορεί να δια-

θέσει κρεβάτι εντατικής σε κάθε διαβητικό που έπαθε γάγγραινα
το διαβητικό του πόδι και έπρεπε να του το κόψουν, γιατί είναι
πολλοί, κάθε µέρα σε κάθε νοσοκοµείο έχουν είκοσι τέτοια περι-
στατικά. Δεν µπορούµε να δώσουµε κρεβάτι εντατικής σε ηλικιω-
µένο εβδοµήντα εννιά ετών µε ζάχαρο και µε καρδιά.

Νεκροπολιτική παντού, ακόµη και στη δικαιοσύνη, γιατί ο µισός
πληθυσµός των Ελλήνων είναι καταχρεωµένος στις τράπεζες και
στα funds που αυτές επινόησαν για να ξεφορτωθούν τα δάνεια
και -το κυριότερο- τον αντιλαϊκό τρόπο είσπραξής τους. Τη βρώ-
µικη δουλειά την κάνουν πλέον τα funds µε µπροστινούς άλλα
funds, τους servicers.

Και τώρα έρχεστε και κάνετε πιο δύσκολη την πρόσβαση στη
δικαιοσύνη για τον απλό κοσµάκη. Να ποιος είναι ο νεοφιλελευ-
θερισµός σας! Από τη µία υποτάσσει τις ανάγκες των πολλών στο
αξίωµα κόστους-οφέλους, από την άλλη προβλέπει για τους οι-
κονοµικούς επενδυτές και τους επιχειρηµατίες ειδικά επενδυτικά
δικαστήρια, εγκατεστηµένα στα µεγάλα κεντρικά δικαστήρια της
χώρας. Αυτά, βεβαίως, ανεξαρτήτως κόστους, µόνο και µόνο για
να παρασχεθεί στοχευµένη αρωγή στην επιχειρηµατική δραστη-
ριότητα. Αυτό αναφέρεται ξεκάθαρα στο πλαίσιο του Σχεδίου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0».

Με αυτή, λοιπόν, τη στόχευση η Παγκόσµια Τράπεζα, ενεργώ-
ντας ως σύµβουλος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, συνέταξε πό-
ρισµα µε το οποίο εισηγήθηκε την προβλεπόµενη στο παρόν
νοµοσχέδιο ριζική αναδιάρθρωση του δικαστικού συστήµατος
τόσο σε προσωπικό όσο και σε δοµές. Και αναγκάστηκε να το
κάνει, διότι σήµερα τα πράγµατα έφτασαν στο απροχώρητο.

Η κατάταξη της χώρας µας στην εκατοστή τεσσαρακοστή
έβδοµη θέση παγκοσµίως από την άποψη καθυστέρησης απονο-
µής της δικαιοσύνης είναι µια θλιβερή πραγµατικότητα και πρέπει
να οµολογήσουµε ευθαρσώς την αλήθεια. Δεν είναι µόνο η ανι-
κανότητα του κράτους. Οφείλεται και στο ότι οι επαγγελµατικές
τάξεις -δικαστές, δικηγόροι, γραµµατείς- που θα µπορούσαν να
επιλύσουν το πρόβληµα, ενδιαφέρονται µόνο για τα δικά τους η
καθεµία µικροσυµφέροντα.

Διαχρονικά οι αρµόδιοι Υπουργοί προσπαθούν µε µερεµέτια
αντί µε ριζικές µεταρρυθµίσεις να επιλύσουν το πρόβληµα. Το
ίδιο έγινε µε τον πρόσφατο νόµο για τους Ποινικούς Κώδικες. Το
ίδιο γίνεται και τώρα µε τη νέα δικαστική γεωγραφία.

Η καθυστέρηση απονοµής της δικαιοσύνης, η ποιότητα των δι-
καστικών αποφάσεων, που πολλές φορές δεν πείθουν για την ορ-
θότητά τους -για παράδειγµα, χθες η απόφαση για το Μάτι δεν
έπεισε τον ελληνικό λαό- και η διακριτική µεταχείριση των επω-
νύµων µε άφθονα πρόσφατα παραδείγµατα έχουν κλονίσει ανε-
πανόρθωτα την εµπιστοσύνη των πολιτών στη δικαιοσύνη.
Ελάχιστοι πλέον εννοούν την κλασική φράση «έχω εµπιστοσύνη
στη δικαιοσύνη». Και πώς να µην είναι κλονισµένη η εµπιστοσύνη
του Έλληνα στη δικαιοσύνη, όταν βλέπει ταχύτατους ρυθµούς
έκδοσης απόφασης υπέρ των παρατραπεζικών funds από την
ολοµέλεια του Αρείου Πάγου, για να µπορούν εύκολα και χωρίς
δικονοµικά εµπόδια να πλειστηριάζουν τα σπίτια του κοσµάκη, τη
στιγµή που για τον απλό λαό η δικαιοσύνη έχει άλλο πρόσωπο
και άλλους ρυθµούς;

Πολύ πρόθυµα σπεύδει η Κυβέρνηση και το Υπουργείο σας να
ικανοποιήσει κάθε αίτηµα των αδηφάγων funds. Πριν δέκα ηµέ-
ρες περίπου µε υπόµνηµά τους έθεσαν και πάλι επιτακτικά το ζή-
τηµα της µείωσης των δικαστικών χρόνων για την ταχύτερη
πρόοδο των πλειστηριασµών. Σύµφωνα µε πληροφορίες της
«Ηµερησίας» στις 18 Απριλίου η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Δικαιοσύνης είπε ότι βλέπει κατ’ αρχάς θετικά τις περισσότερες
θέσεις-προτάσεις των servicers για να µειωθούν οι δικαστικοί
χρόνοι και να γίνει πιο αποτελεσµατική η διαχείριση.

Αυτοί είστε! Πρόθυµοι να διευκολύνετε τα funds και απρόθυµοι
να διευκολύνετε τον ελληνικό λαό να ρυθµίσει τα χρέη του και να
διασώσει την πρώτη τουλάχιστον κατοικία του. Πάρτε, επιτέλους,
µια γενναία απόφαση: Μετριάστε µε νόµο τα χρέη των Ελλήνων,
είτε είναι από επιχειρηµατικά είτε από στεγαστικά δάνεια είτε από
δάνεια σε ελβετικό φράγκο! Πολιτική βούληση χρειάζεται και
ένας απλός νόµος, µια µορφή σεισάχθειας! Το απαιτεί εθνικός
λόγος, λόγος δηµοσίου συµφέροντος και αυτός είναι η οικονο-
µική καταστροφή του µέσου Έλληνα που είναι η καρδιά του έθ-
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νους. Φέρτε, λοιπόν, έναν νόµο ανάλογο σε περιεχόµενο µε εκεί-
νον του 2004 για τα πανωτόκια των τραπεζών!

Οι παλιότεροι θυµούνται ότι ανάλογο πρόβληµα είχε δηµιουρ-
γηθεί τις δεκαετίες 1980 και 1990 και αφορούσε χιλιάδες επιχει-
ρήσεις και νοικοκυριά των οποίων το χρέος είχε διογκωθεί
υπέρµετρα, µε κίνδυνο την οικονοµική καταστροφή παραγωγικών
µονάδων και οικογενειών. Ο νοµοθέτης επενέβη µε τρεις διαφο-
ρετικές ρυθµίσεις. Η τελευταία είναι αυτή του ν.3259/2004 που
ισχύει µέχρι σήµερα. Βάσει του νόµου αυτού το συνολικό ύψος
της οφειλής δεν µπορούσε να υπερβαίνει το τριπλάσιο -και για
τους αγρότες το διπλάσιο- του κατά περίπτωση ληφθέντος κε-
φαλαίου. Κατά δε το ποσό όπου η οφειλή υπερβαίνει τα πολλα-
πλάσια αυτά θεωρείται εκ του νόµου µερικώς ή και ολικώς
αποσβεσθείσα και άρα, δεν καταβάλλεται.

Γιατί, λοιπόν, δεν κάνουµε και σήµερα το ίδιο; Είναι λύση που
επιβάλλεται και νοµικά και ηθικά, τη στιγµή που οι µεν τράπεζες
µε το τέχνασµα της τιτλοποίησης και πώλησης των δανείων απαλ-
λάχθηκαν από αυτά, τα δε funds τα αγόρασαν σε τιµές υποπολ-
λαπλάσιες των ποσών και µε τη σειρά τους απαιτούν από τους
δανειολήπτες, κερδοσκοπώντας ασύστολα.

Δεν έχετε, όµως, τα κότσια να τα βάλετε µε την τροφό σας,
που είναι το τραπεζικό σύστηµα, γι’ αυτό σφυρίζετε κλέφτικα
κάθε φορά που τίθεται το ζήτηµα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, για να µην έχω άγχος στην οµιλία µου, θα
πάρω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου.

Για το συζητούµενο νοµοσχέδιο τοποθετηθήκαµε εκτενώς
στην επιτροπή. Εξηγήσαµε αναλυτικά και τεκµηριωµένα γιατί το
καταψηφίζουµε. Δεν κάνουµε όµως µια στείρα, απορριπτική αντι-
πολίτευση. Έχουµε επίγνωση του χωροταξικού προβλήµατος της
δικαιοσύνης και έχουµε και σαφή πρόταση για την επίλυσή του.
Σεβόµαστε τον θεσµό των ειρηνοδικών, που τόσα πολλά πρό-
σφερε στο ελληνικό δικαστικό σύστηµα επί δύο αιώνες. Σεβόµα-
στε και την ανάγκη των τοπικών κοινωνιών να έχουν εύκολη
πρόσβαση στη δικαιοσύνη, την οποία ο θεσµός των ειρηνοδι-
κείων ικανοποιητικά υπηρετεί. Σεβόµαστε όµως και την ανάγκη
να γίνει ένας ορθολογικότερος, µε βάση σύγχρονα και πραγµα-
τικά δεδοµένα αναπρογραµµατισµός του τρόπου κατανοµής της
δικαστηριακής ύλης µεταξύ των δικαστηρίων. 

Γι’ αυτό, αντί της κατάργησης των ειρηνοδικείων, εµείς προ-
τείνουµε να µείνουν οι δικαστικοί σχηµατισµοί ως έχουν, αλλά να
µεταβιβαστεί η εξουσία διαχείρισης και προγραµµατισµού των
υπηρεσιών όλων των πρωτοδικείων και των ειρηνοδικείων κάθε
εφετειακής περιφέρειας στον διευθύνοντα το κεντρικό πρωτοδι-
κείο, ώστε να επιτυγχάνεται η ισοµερής κατανοµή της ύλης µε-
ταξύ δικαστηρίων µε περισσότερη και λιγότερη ύλη. 

Με τον τρόπο αυτό και τα υφιστάµενα ειρηνοδικεία, πρωτοδι-
κεία και εφετεία διατηρούνται και η δικαστηριακή ύλη κατανέµε-
ται ορθολογικά µεταξύ όλων των δικαστών της εφετειακής
περιφέρειας µε βάσιµο το αποτέλεσµα της ταχύτερης εκδίκασης
των υποθέσεων. Η προσέγγιση της Νίκης στο πρόβληµα της επι-
τάχυνσης της δικαιοσύνης στηρίζεται στην εξής διαπίστωση: Ότι
η ανισοκατανοµή των υποθέσεων στους δικαστικούς λειτουρ-
γούς λόγω τυχαίων παραγόντων -µικρό, µεγάλο πρωτοδικείο,
Καρπενήσι-Λαµία, ας πούµε- στους δικαστικούς λειτουργούς
είναι η βασική αιτία του προβλήµατος και σε αυτό ακριβώς θα
εστιάσουµε. 

Το νοµοσχέδιο προσπαθεί να αντιµετωπίσει το πρόβληµα µε
τη δηµιουργία ενός δικαστικού χάρτη που υποτίθεται ότι θα εξα-
σφαλίσει τη βέλτιστη χρήση του ανθρώπινου δυναµικού που δια-
θέτει. Όµως, η αναδιανοµή θέσεων και κατάργηση δικαστηρίων
δεν εγγυώνται ότι θα λυθεί το πρόβληµα των καθυστερήσεων
στην απονοµή της δικαιοσύνης. Περισσότερο αναστάτωση φέρ-
νουν, χωρίς να δίνουν λύσεις. Εµείς όµως στη Νίκη επιλέγουµε
να εστιάσουµε στην ουσία του προβλήµατος, αντί να το ανακυ-
κλώσουµε. 

Προτείνουµε, λοιπόν, τη θέσπιση διοικητικών πρακτικών που
θα εξασφαλίζουν τη διαρκή ισοκατανοµή των υποθέσεων εντός
της ίδιας εφετειακής ενότητας µεταξύ των δικαστικών λειτουρ-
γών που υπηρετούν σε αυτές. Οι άξονες πάνω στους οποίους

έχει εντοπισθεί η δική µας πρόταση είναι οι εξής: Πρώτον, δεν
χρειάζεται να αναστατώσουµε τον νοµικό κόσµο και τις τοπικές
κοινωνίες, αλλάζοντας τόσο βάναυσα και άνευ προετοιµασίας το
τοπίο στη δικαιοσύνη. Οι οργανωτικές δοµές µπορούν να παρα-
µείνουν ως έχουν, αρκεί να προβλεφθεί ένας αποτελεσµατικός
µηχανισµός κατανοµής στον Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων.

Δεύτερον, προτείνουµε η ισοκατανοµή υποθέσεων να λαµβάνει
χώρα σε επίπεδο εφετειακής περιφέρειας ανά εξάµηνο ήτοι για
τις περιορισµένες υποθέσεις του επικείµενου εξαµήνου. Για το
σκοπό αυτό οι διοικήσεις των ειρηνοδικείων και των πρωτοδι-
κείων κάθε εφετείου θα πρέπει να είναι σε θέση να κάνουν πρό-
βλεψη των υποθέσεων που θα χειριστούν ανά εξάµηνο, ώστε
αντίστοιχα να προσδιορίζονται και οι ανάγκες κατανοµής και στε-
λέχωσης του επόµενου εξαµήνου στο σύνολο των δικαστών του
εφετείου, ξεχωριστά για τα πρωτοδικεία και ξεχωριστά για τα ει-
ρηνοδικεία. 

Τρίτον, ο συντονισµός και η λήψη της απόφασης σχετικά µε
τον αριθµό των δικαστικών λειτουργών που θα πρέπει να απα-
σχοληθούν σε κάθε πρωτοδικείο κάθε εξάµηνο, θα προσδιορίζε-
ται µε ακρίβεια από τον διευθύνοντα, το πρωτοδικείο που βρί-
σκεται στην έδρα κάθε εφετείου, που κατά κανόνα είναι και το
µεγαλύτερο και το κεντρικότερο. 

Με κατάλληλες νοµοτεχνικές προσθήκες στον Κώδικα Οργα-
νισµού Δικαστηρίων θα αναγνωριστεί σε αυτόν ο ρόλος του συ-
ντονιστή όλων των πρωτοδικείων και ειρηνοδικείων της περιφέ-
ρειας του εφετείου. Με απόφασή του θα προσδιορίζεται ο αριθ-
µός υποθέσεων - στόχος που θα πρέπει να καλύπτει κάθε δικα-
στικός λειτουργός στην περιφέρειά του. Ο στόχος θα προκύπτει
βάσει της ίσης κατανοµής των καταγεγραµµένων υποθέσεων του
επόµενου εξαµήνου. Ο συντονιστής διευθύνων το πρωτοδικείο
της εφετειακής έδρας, υπό την εποπτεία του διευθύνοντος του
εφετείου, θα προβαίνει σε µια απλή διοικητική διεκπεραίωση, µοι-
ράζοντας τις υποθέσεις του επόµενου εξαµήνου στους δικαστι-
κούς λειτουργούς που θα είναι πραγµατικά διαθέσιµοι το
επόµενο εξάµηνο, ώστε να λαµβάνονται υπ’ όψιν και περιπτώσεις
κωλυµάτων, όπως η άδεια µητρότητας ή και µακροχρόνια ασθέ-
νεια. Το ίδιο αναλογικά µπορεί να γίνει και για όλα τα ειρηνοδικεία
του εφετείου µε τον ίδιο κεντρικό προγραµµατισµό. 

Ένα πρόσθετο µέτρο που προτείνουµε για την ελάφρυνση των
πρωτοδικείων είναι η αύξηση κατά 10.000 της αρµοδιότητας των
ειρηνοδικείων, η ανάθεση στα ειρηνοδικεία της εκούσιας δικαιο-
δοσίας διαφορών κτηµατολογίου, καθώς και το σύνολο διαφο-
ρών της ειδικής διαδικασίας από τη σχέση οροφοκτησίας. 

Τέλος, επειδή αναγκαστικά κάποια πρωτοδικεία ή ειρηνοδικεία
θα έχουν περισσότερη δικαστική ύλη από άλλα, θα προβλέπεται
όχι µόνο απόσπαση αλλά και ενδεχοµένως η παράλληλη απασχό-
ληση δικαστικών λειτουργών από πρωτοδικεία και ειρηνοδικεία
µε µικρότερο αριθµό υποθέσεων σε πρωτοδικεία και ειρηνοδικεία
µε µεγαλύτερες ανάγκες, ώστε σε κάθε περίπτωση όλοι οι δικα-
στικοί λειτουργοί της ίδιας εφετειακής περιφέρειας να συµπλη-
ρώνουν τον ίδιο αριθµό στόχο που έχει οριστεί από τον συ-
ντονιστή διευθύνοντα είτε στο πρωτοδικείο που υπηρετούν είτε
σε άλλο που θα τους ανατεθούν υποθέσεις. Έτσι, θα επιτευχθεί
πραγµατική ισοκατανοµή υποθέσεων σε όλους τους δικαστές
του πρώτου βαθµού κάθε εφετειακής περιφέρειας και θα επιτυγ-
χάνεται πλήρης αξιοποίηση των διαθέσιµων εργατοωρών των δι-
καστικών λειτουργών. Εννοείται, επίσης, πως θα προβλέπεται η
έκδοση ειδικής απόφασης του συντονιστή που θα τους αναθέτει
τη συζήτηση υποθέσεων εκτός της έδρας στην οποία υπηρετούν,
καθώς και καταβολή οδοιπορικών εξόδων και εξόδων διανυκτέ-
ρευσης και παραµονής όπου απαιτείται για τις µετακινήσεις
αυτές. 

Ειδικά για το Πρωτοδικείο της Αθήνας παρατηρούµε ότι υπάρ-
χουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. Έχουµε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ναι, ολοκληρώνω σε ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε.

Υπάρχουν φαινόµενα υδροκεφαλισµού που δικαιολογούν την
ύπαρξη περισσότερων πρωτοδικείων, όπως ήταν και η πρόβλεψη
του ν.1183/1982 που ποτέ δεν εφαρµόστηκε λόγω των πιέσεων
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που ασκήθηκαν. Αυτό είναι επιβεβληµένο λόγω του µεγάλου
αριθµού δικαστικών λειτουργών και δικαστικών υπαλλήλων, αλλά
και λόγω των περιορισµένων υποδοµών του Πρωτοδικείου της
Αθήνας. 

Για το Πρωτοδικείο της Αθήνας προτείνουµε την τριχοτόµηση
του, το κεντρικό πρωτοδικείο µε έδρα τη σηµερινή και άλλα δύο
αυτοτελή Πρωτοδικεία Ανατολικής και Δυτικής Αττικής. Σε κάθε,
όµως, περίπτωση αυτό θα πρέπει να γίνει µόνο εφόσον υπάρχουν
οι κατάλληλες υποδοµές. Πριν την τριχοτόµηση πρέπει να πλη-
ρωθούν οι εξής προϋποθέσεις: Να έχει εξασφαλιστεί η αναγκαία
και κατάλληλη κτηριακή υποδοµή, να έχει εξασφαλιστεί επαρκές
προσωπικό δικαστών και γραµµατέων και να έχει ολοκληρωθεί η
ψηφιοποίηση του συνόλου της δικαιοσύνης, φυσικά στο ανα-
γκαίο και δηµοκρατικό ανοικτό µέτρο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Αποστολάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριες Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι Βουλευτές, δύο µήνες µετά την ψήφιση των ποινικών κωδί-
κων είµαστε πάλι στο ίδιο έργο θεατές. Έρχεται ένα νοµοσχέδιο
προς ψήφιση από το Υπουργείο Δικαιοσύνης και για ακόµα µία
φορά έχει αντιµέτωπο το σύνολο των φορέων του νοµικού κό-
σµου -το ακούσαµε και στις επιτροπές- το σύνολο, επίσης, των
µαχόµενων δικηγόρων, αλλά και αυτή τη φορά και πάρα πολλούς
φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης, οι οποίοι αντιδρούν σφόδρα
στο νέο νοµοσχέδιο. 

Επίσης, να σηµειώσω πως όλα τα κόµµατα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, παρά τις ιδεολογικές τους διαφορές, τάσσονται
εναντίον του νοµοσχεδίου. Θεωρώ, λοιπόν, πως αυτό θα έπρεπε
να έχει προβληµατίσει σοβαρά το Υπουργείο. Δεν µπορεί όλοι να
συνεννοήθηκαν ξαφνικά να κάνουν αντιπολίτευση στην Κυβέρ-
νηση, ακόµα και οι φορείς, ακόµα και οι δήµοι. Προφανώς κάτι
έχουν δει λάθος στο νοµοσχέδιο. Προφανώς διαπίστωσαν πως ο
σχεδιασµός του παρόντος νοµοσχεδίου δεν είναι αυτός που θα
έπρεπε, ο προβλεπόµενος. Κάτι λάθος υπάρχει. 

Πρώτα απ’ όλα, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ευαγγελίζεται την
αναβάθµιση των ποιοτικών υπηρεσιών στη δικαιοσύνη, την απο-
συµφόρηση της δικαιοσύνης και την παροχή καλύτερων υπηρε-
σιών. 

Θα ήθελα ως µάχιµος δικηγόρος να καταθέσω την εµπειρία
µου. Στη σηµερινή Ελλάδα τα βασικά προβλήµατα που ταλανί-
ζουν και ταλαιπωρούν την δικαιοσύνη είναι: Πρώτον, η έλλειψη
ψηφιοποίησης-µηχανοργάνωσης. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό.
Δεύτερον, η έλλειψη υλικοτεχνικής υποδοµής σε πάρα πολλά δι-
καστικά κτήρια της χώρας. Τρίτον, η έλλειψη οργανικών θέσεων,
ειδικά σε δικαστικούς υπαλλήλους και γραµµατείς. Είναι τρία µεί-
ζονα προβλήµατα τα οποία βασανίζουν την ελληνική δικαιοσύνη
και ουσιαστικά προκαλούν και τη µεγάλη καθυστέρηση στην απο-
νοµή δικαιοσύνης, τα οποία δυστυχώς καµµία κυβέρνηση, συµπε-
ριλαµβάνω και την παρούσα, δεν τα έχει αντιµετωπίσει αποφασι-
στικά έως και σήµερα.

Με το παρόν νοµοσχέδιο ουσιαστικά δεν παρέχεται καµµία
λύση στα συγκεκριµένα προβλήµατα. Αντιθέτως, το παρόν νοµο-
σχέδιο τι κάνει; Θεωρώντας εσφαλµένως ότι η καθυστέρηση της
δικαιοσύνης οφείλεται στα ειρηνοδικεία και σε στους ειρηνοδί-
κες, καταργεί ειρηνοδικεία στις σαράντα τρεις περιφέρειες της
χώρας και ταυτόχρονα δε τα συγχωνεύει στα πρωτοδικεία ή δη-
µιουργεί τα λεγόµενα παράλληλα πρωτοδικεία. 

Εδώ να τονίσω πως ο θεσµός των ειρηνοδικείων, πράγµατι,
υφίσταται τους τελευταίους δύο αιώνες. Γιατί όµως; Πρώτον,
διότι η Ελλάδα διαθέτει ένα ιδιαίτερο ανάγλυφο. Έχει πάρα
πολλά νησιά, πάρα πολλούς ορεινούς όγκους. Γι’ αυτόν τον λόγο
θα έπρεπε να υπάρχουν σε µικρές περιοχές, ειδικά της υπαίθρου,
δικαστήρια τα οποία να επιλύουν κάποιες διαφορές, είτε µικρο-
διαφορές έως 20.000 ευρώ, είτε διάφορες αγροτικές, γειτονικό
δίκαιο και άλλες διαφορές που σχετίζονται µε την ύπαιθρο. Εξ
ου και ο χαρακτηρισµός «δικαστήρια της υπαίθρου» για τα ειρη-
νοδικεία. 

Αυτός ο θεσµός, κατά την άποψή µου, λειτούργησε επιτυχη-
µένα τους τελευταίους δύο αιώνες. Γι’ αυτόν τον λόγο κανείς δεν
ήθελε να τα αντικαταστήσει. Μάλιστα, να τονίσω πως οι ειρηνο-
δίκες επιτελούν και έχουν επιτελέσει πάρα πολύ σηµαντικό έργο
στην απονοµή δικαιοσύνης. Μάλιστα δε αυτό το έχω ζήσει ως δι-
κηγόρος διότι είχαν επωµιστεί και τις εκδικάσεις των αιτήσεων
και ρυθµίσεων οφειλών για τον νόµο Κατσέλη, βγάζοντας πάρα
πολύ γενναίες αποφάσεις και σώζοντας τις πρώτες κατοικίες λαϊ-
κών ανθρώπων, δανειοληπτών, που δεν είχαν να πληρώσουν.
Εποµένως, λοιπόν, οι ειρηνοδίκες δεν είναι άχρηστοι στο σύ-
στηµά µας. Είναι, βεβαίως, πάρα πολύ χρήσιµοι και θεωρώ ακόµα
ότι ο θεσµός των ειρηνοδικείων θα πρέπει να εξακολουθεί να υφί-
σταται και όχι να καταργείται.

Ουσιαστικά, µε παρόν σχέδιο νόµου γίνεται το εξής. Αντί να
αναβαθµίσουµε τα ειρηνοδικεία, αντί να ψηφιοποιήσουµε περαι-
τέρω το σύστηµα της απονοµής δικαιοσύνης, αντί να καλύψουµε
τις οργανικές θέσεις δικαστικών υπαλλήλων, τι κάνουµε; Καταρ-
γούµε τα ειρηνοδικεία σε πάρα πολλές περιφέρειες δηµιουργώ-
ντας πολύ µεγάλη ταλαιπωρία στους πολίτες, στους δικαιούχους
και τους δικαστές. Να πω και ένα παράδειγµα από την περιφέ-
ρεια που κατάγοµαι, τη Β’ Θεσσαλονίκης, όπου καταργούνται τα
τρία ειρηνοδικεία, ήτοι Κουφαλίων, Βασιλικών και Λαγκαδά και
ουσιαστικά, ένας δικηγόρος ή ένας πολίτης που κατοικεί εβδο-
µήντα και ογδόντα χιλιόµετρα µακριά από τη Θεσσαλονίκη θα
αναγκάζεται πλέον να πηγαίνει στο Πρωτοδικείο Θεσσαλονίκης
να εξυπηρετηθεί. Είναι κάτι πάρα πολύ σοβαρό, κάτι το οποίο δεν
ελήφθη υπ’ όψιν.

Εδώ, µάλιστα, δράττοµαι της ευκαιρίας να επισηµάνω πως
όταν νοµοθετούµε, δεν νοµοθετούµε µόνο µε γνώµονα την εξοι-
κονόµηση δαπανών και τις επιταγές της Παγκόσµιας Τράπεζας.
Δεν µπορούµε να λειτουργούµε σε συνθήκες υποτέλειας και κυ-
ρίως µε συνθήκες µνηµονιακής αντίληψης. Πρέπει κάποτε να
σταµατήσει αυτό εδώ. Δεν είµαστε κράτος υποτελές. Είµαστε
ανεξάρτητη χώρα. Δεν µπορεί, λοιπόν, συνεχώς να ακολουθούµε
τις επιταγές της Παγκόσµιας Τράπεζας κι ό,τι µας λένε οι δανει-
στές. Κάπου πρέπει να σταµατήσει. 

Γνώµονάς µας, ειδικά όταν αφορά τη δικαιοσύνη, θα πρέπει να
είναι η εξυπηρέτηση του πολίτη και κυρίως η πρόσβασή του στη
δικαιοσύνη. Διότι εάν ο πολίτης έχει πρόβληµα πρόσβασης, τότε
δεν θα προσφεύγει στη δικαιοσύνη και δηµιουργεί πρόβληµα ει-
δικά για τους ασθενέστερους οικονοµικά και για όσους είναι αδύ-
ναµοι. Διότι η δικαιοσύνη είναι ο πυλώνας ενός ευνοµούµενου
κράτους, ενός κράτους δικαίου. Κι όταν εµείς δηµιουργούµε συν-
θήκες απορρύθµισης και χάους, ουσιαστικά πλήττουµε τις ασθε-
νέστερες τάξεις. Κι αυτό θα το δούµε µπροστά µας. Και αυτό δεν
είναι τυχαίο. Ελάτε στη θέση ενός ανθρώπου ο οποίος κατοικεί
σε ένα νησί. Καταργείται το ειρηνοδικείο και θα πρέπει να περ-
νάει σε άλλο νησί για να βρει το δίκιο του. Πώς αντιµετωπίζεται
αυτός ο άνθρωπος, πώς θα αισθανθεί; Θα προσφύγει στη δικαιο-
σύνη; Ελάτε στη θέση κάποιους που ζει σε µια ορεινή περιοχή
όπου δεν υπάρχει πλέον ειρηνοδικείο και πρέπει να πάει σε ένα
πρωτοδικείο που να απέχει χιλιόµετρα µε κακό οδικό δίκτυο.
Υπάρχουν περιοχές. Αυτό θα γίνει στη Χαλκιδική που έχω άµεση
γνώση και σε άλλες περιοχές.

Επίσης, να πω ότι είναι παντελώς άστοχο και άτοπο να συγκρί-
νουµε την Ελλάδα µε άλλες χώρες, όπως τη Γερµανία, την Ολ-
λανδία, διότι αυτές οι χώρες έχουν πολύ καλύτερο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο, έχουν τελείως διαφορετικό ανάγλυφο και επίσης,
έχουν πολύ πιο ισορροπηµένη κατανοµή πληθυσµών, αλλά και
πολύ καλύτερα σε ψηφιοποιηµένο σύστηµα απονοµής δικαιοσύ-
νης. ξέρετε, όταν νοµοθετούµε, πρέπει να βλέπουµε και τις πα-
ραµέτρους. Δεν µπορούµε να συγκρίνουµε ανόµοια πράγµατα.
Πρέπει να έχουµε πάντοτε ένα µέτρο σύγκρισης ανάλογο και να
βλέπουµε τις συνθήκες. Η Ελλάδα είναι τελείως διαφορετική από
άποψη ανάγλυφου και από άποψη ανθρωπογεωγραφίας από τις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Εποµένως, λοιπόν, θεωρούµε πως θα πρέπει να διατηρηθούν
τα ειρηνοδικεία και να αναβαθµιστούν και µάλιστα να επιταχυνθεί
και η ψηφιοποίηση, αλλά και να προσληφθούν και νέοι δικαστικοί
υπάλληλοι και γραµµατείς. Είναι επιτακτική ανάγκη. Μην υποβά-
λουµε τους πολίτες σε ταλαιπωρία, να τους βάζουµε να κάνουν
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πολύ µεγάλες αποστάσεις για να πάνε στο πλησιέστερο πρωτο-
δικείο. 

Μάλιστα δε να πω και ως µάχιµος δικηγόρος ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο θα πλήξει, κατά την άποψή µου, και τους νέους δικη-
γόρους, αλλά και τους δικηγόρους που είναι οικονοµικά
ασθενέστεροι και δεν ανήκουν σε δικηγορικές εταιρείες, δεν έχον
δηλαδή έναν µεγάλο αριθµό συνεργατών και ασκούµενων. Διότι
θα αναγκαστούν να διανύσουν πολύ µεγαλύτερες αποστάσεις
και επίσης θα χάνουν και πολύ περισσότερο χρόνο µε ό,τι συνε-
πάγεται αυτό εδώ. Δεν είναι τυχαίο ότι οι µεγάλοι υπερασπιστές
αυτού του νοµοσχεδίου ήταν δικηγόροι που έχουν εταιρείες, οι
οποίοι θέλουν να έχουν κανένα πρόβληµα. Έχουν µία πληθώρα,
µία πλειάδα ασκούµενων και νέων συνεργατών οι οποίοι άνετα
θα µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους. Δεν ωφελεί, όµως, τους
νέους δικηγόρους και τους δικηγόρους που έχουν ένα γραφείο
και έναν ασκούµενο. Είναι κάτι το οποίο θα εντείνει τις ανισότητες
στον δικηγορικό κλάδο. 

Επίσης, ένα άλλο αρνητικό του νοµοσχεδίου είναι πως οι δικα-
στές θα αναγκαστούν να περιφέρονται µεταξύ της έδρας του
πρωτοδικείου, της παράλληλης έδρας και του περιφερειακού
πρωτοδικείου, µε αποτέλεσµα να έχουµε ταλαιπωρία και των δι-
καστών και είµαι βέβαιος ότι θα έχουµε πάλι επιβράδυνση της δι-
καιοσύνης. Διότι, ένας δικαστής θα πρέπει να πηγαίνει από το
ένα σηµείο στο άλλο. Αυτό θα πρέπει να λαµβάνεται σοβαρά υπ’
όψιν. Γιατί όταν νοµοθετούµε, πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν και
τις παραµέτρους και κυρίως τι συνέπειες θα έχει στην καθηµερι-
νότητα όλων όσων ασχολούνται µε τη δικαιοσύνη. 

Μάλιστα, δε, να πω και ότι ένα άλλο αρνητικό του νοµοσχεδίου
είναι ότι οξύνονται οι τοπικές αντιπαραθέσεις. Το ζήσαµε στις επι-
τροπές, όπου ο δήµαρχος της Ιεράς Πόλεως Μεσολογγίου, µιας
πόλης µε πολύ µεγάλο ιστορικό συµβολισµό, µιας πόλης που έχει
το τρίτο αρχαιότερο πρωτοδικείο, καταφέρθηκε εναντίον του νο-
µοσχεδίου και µάλιστα είχαµε και αντιπαράθεση µε τον εκπρό-
σωπο του Δήµου Αγρινίου. Δηλαδή, βλέπουµε ότι δυστυχώς όλη
αυτή η κατάσταση θα εντείνει τις τοπικές αντιπαραθέσεις και το
τελευταίο πράγµα που θέλουµε αυτή τη στιγµή στην Ελλάδα είναι
να υπάρχουν αντιπαλότητες µεταξύ δήµων και κοινοτήτων. Είναι
το τελευταίο πράγµα που θέλουµε. Δεν θέλουµε να έχουµε «µι-
κροεµφυλίους» ούτε διχασµό σε κάθε περιφερειακή ενότητα.
Αυτό πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν. 

Ένα άλλο που διαπιστώνω στο νοµοσχέδιο είναι ότι οι ειρηνο-
δίκες αναβαθµίζονται σε πρωτοδίκες, όµως έχουν να χειριστούν
το ίδιο όγκο υποθέσεων, δεν αλλάζει η ύλη. Και, δεύτερον, θα κα-
λούνται πλέον να εκδικαστούν και ποινικές υποθέσεις έχοντας
παρακολουθήσει κάποια σεµινάρια. Δεν υποτιµώ τους ειρηνοδί-
κες, αλλά δεν µπορώ να ξέρω πόσο καταρτισµένος είναι ένας ει-
ρηνοδίκης µε ένα σεµινάριο που θα κληθεί να αντιµετωπίσει µια
περίπλοκη νοµική υπόθεση, ειδικά του ποινικού δικαίου µε την
οποία δεν έχει εξοικείωση. 

Αυτά είναι κάποια πράγµατα τα οποία πρέπει να λαµβάνονται
υπ’ όψιν πριν νοµοθετήσουµε. Δεν λέω ότι οι ειρηνοδίκες είναι
άσχετοι ή ότι δεν θα µπορέσουν να επιτελέσουν το έργο τους,
όµως θεωρώ πως θα δηµιουργηθεί µια ανασφάλεια δικαίου. Κι
αυτό το λέω µε πλήρη σεβασµό στους ειρηνοδίκες, τους οποίους
σέβοµαι και τους οποίους έχω αντιµετωπίσει ως δικηγόρος και
µάλιστα µπορώ να πω ότι έχουν επιτελέσει πολλές φορές και µε
ακεραιότητα το καθήκον τους. Αυτό, όµως, θα πρέπει να λαµβά-
νεται σοβαρά υπ’ όψιν. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω το εξής. Εάν θέλει το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης να φέρει µια τολµηρή µεταρρύθµιση, προτείνω
να ξεκινήσει θεσπίζοντας νόµο προστασίας της πρώτης κατοι-
κίας, ειδικά για τους ευάλωτους δανειολήπτες. Κάντε το αυτοδι-
καίως. Σώστε την πρώτη κατοικία. Σώστε την κι εµείς θα το ψηφί-
σουµε. 

Επίσης, προτείνω -το θέτω ως ιδέα, το έχω ξαναπεί- καταργεί-
στε επιτέλους το νόµο περί ευθύνης Υπουργών. Καταργείστε το!
Είναι κάτι το οποίο το ζητάµε επιµόνως και το θέλουµε να γίνει.
Φέρετε το αυτά εδώ προς ψήφιση στην επόµενη συνταγµατική
Αναθεώρηση κι εµείς να ξέρετε θα τα ψηφίσουµε. Εµείς θεω-
ρούµε ότι είναι επωφελές. 

Δεν λύνεται, όµως, το πρόβληµα της απονοµής δικαιοσύνης µε

την κατάργηση δικαστηρίων. Δεν λύνεται το πρόβληµα της απο-
νοµής δικαιοσύνης ουσιαστικά µε το να συγχωνεύουµε ειρηνοδι-
κεία σε ένα πρωτοδικείο, το οποίο όχι µόνο δεν θα φέρει απο-
συµφόρηση, αλλά θα έχει περεταίρω συµφόρηση. 

Διότι όλος αυτός ο αριθµός, όλος αυτός ο όγκος των δικαστι-
κών υπαλλήλων και των δικαστών θα πάνε σε ένα πρωτοδικείο
και µάλιστα, από την εµπειρία µου να σας βεβαιώσω ότι δεν
επαρκούν και δεν είναι κατάλληλες οι κτηριακές υποδοµές. Πάρα
πολλά πρωτοδικεία είναι ήδη στο όριο. Πώς, λοιπόν, θα αντέξουν
τον αριθµό των νεοεισερχόµενων δικαστικών υπαλλήλων και δι-
καστών; Θα έχουν µεγάλα προβλήµατα. Θα έχουµε πάλι έλλειψη
αιθουσών. 

Δυστυχώς θα έπρεπε πριν νοµοθετήσετε κάτι παρόµοιο να εί-
χατε ψηφιοποιήσει τη δικαιοσύνη, να είχατε αναβαθµίσει τα κτή-
ρια, να είχατε προσθέσει νέες αίθουσες, να είχατε βελτιώσει τις
υλικοτεχνικές υποδοµές και κυρίως να είχατε προσλάβει δικαστι-
κούς υπαλλήλους να καλύψουν τα οργανικά κενά. Η νοµοθέτηση
δεν γίνεται στο πόδι. Πρέπει κάποια πράγµατα να τα λαµβάνουµε
υπ’ όψιν, διότι διαφορετικά πολύ φοβάµαι ότι από τον Σεπτέµβριο
αντί να έχουµε επιτάχυνση της δικαιοσύνης θα έχουµε εκ νέου
επιβράδυνση, θα έχουµε ένα νέο χάος. Και αυτό ξέρετε απεδεί-
χθη και στο παρελθόν όταν το 2013 έγιναν συγχωνεύσεις ειρη-
νοδικείων και δεν υπήρξε καµµία επιτάχυνση δικαιοσύνης. Πάλι
είχαµε επιβράδυνση. Εποµένως, πρέπει να ξεκινάµε από τα θε-
µέλια. Πρέπει να λαµβάνουµε υπ’ όψιν σοβαρά ποιο είναι το µεί-
ζον πρόβληµα, τα βασικά προβλήµατα και να τα λύνουµε εκεί στη
ρίζα τους, στην καρδιά τους και όχι να κάνουµε νοµοθετήσεις
µόνο και µόνο για λόγους οικονοµικούς, για να δείξουµε το καλό
παράδειγµα στην Παγκόσµια Τράπεζα και από εκεί και πέρα ο
µέσος πολίτης να ταλαιπωρείται. Αυτά πρέπει να τα λαµβάνουµε
υπ’ όψιν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Εµείς για όλους αυτούς τους λόγους, επειδή θεωρούµε ότι το
παρόν νοµοσχέδιο δεν επιλύει κανένα από τα µείζονα προβλή-
µατα που ταλανίζουν την ελληνική δικαιοσύνη θα καταψηφίσουµε
επί της αρχής και επί των άρθρων. Για τις τροπολογίες είµαστε
υπέρ της καταβολής ειδικής αποζηµίωσης στους δικαστικούς
υπαλλήλους, το στηρίζουµε. Θα τοποθετηθούµε στη δευτερολο-
γία µας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου από την Πλεύση Ελευ-
θερίας. 

Αµέσως µετά θα µιλήσει ο Υπουργός και έχει ζητήσει τον λόγο
η κ. Κωνσταντοπούλου για µια µικρή παρέµβαση. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι είναι απολύτως
σαφές ότι η επιτάχυνση της δικαιοσύνης είναι ψευδεπίγραφη,
καθώς απαιτεί αύξηση υπαλλήλων, άµεση επισκευή ή συντήρηση
των ήδη υπαρχουσών κτηριακών υποδοµών, αλλά και νέες υπο-
δοµές, κάτι το οποίο δεν έχει προβλεφθεί. Δεν υπάρχει µελέτη,
δεν υπάρχει προδιαγραφή, το αποτέλεσµα θα είναι νέα καθυστέ-
ρηση και όχι επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Η εξυπηρέτηση των
πολιτών από τους νοµικούς παραστάτες τους απαιτεί την αύξηση
του αριθµού ενός ήδη µαστιζόµενου από τον επαγγελµατικό
υπερπληθυσµό κλάδου σε συνθήκες ένδειας, -δεύτερη πιο
φτωχή χώρα στην Ευρώπη είναι η Ελλάδα µετά τη Βουλγαρία
κατά τους «Financial Times»-, από τον τεκµαρτό τρόπο φορολό-
γησης και από πολλά άλλα, πριµοδοτεί δε τη δηµιουργία και λει-
τουργία των µεγάλων δικηγορικών εταιρειών µε δικηγόρους και
υπαλλήλους γαλέρας. 

Το σύνολο σχεδόν των δικαστών, ειρηνοδικείων, ενώσεων δι-
καστικών υπαλλήλων, δικηγορικών συλλόγων, του δικηγορικού
σώµατος αντιµετωπιζοµένου κατά το δοκούν άλλοτε ως αρωγού
της δικαιοσύνης επιστηµονικού κλάδου και άλλοτε ως επαγγελ-
µατικής συντεχνίας, σύσσωµη η Αντιπολίτευση αντιτίθεται στο
σχέδιο του επίγονου του Ελευθερίου Βενιζέλου να προβεί στην
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κατάργηση των ειρηνοδικείων. Οµαλά, µε προετοιµασία, στα-
διακά θα γίνει η µετάβαση, διατείνεται το αρµόδιο Υπουργείο, κά-
νοντας χρήση ταυτόχρονα του δόγµατος του σοκ και του
πειράµατος του βατράχου µε το βραστό νερό. Μας είπατε, κύριε
Φλωρίδη, στη νησιωτική χώρα, όπου υπάρχει ειρηνοδικείο το
οποίο µέχρι σήµερα δικάζει µέχρι 20.000 ευρώ υποθέσεις, µετα-
τρέπεται σε περιφερειακό πρωτοδικείο, που σηµαίνει ότι δικάζει
υποθέσεις µέχρι 250.000 ευρώ. Οι ίδιοι άνθρωποι πλαισιωµένοι
µε το ίδιο υποστελεχωµένο προσωπικό υπό την πίεση µιας αµφι-
σβητούµενης και πάντως αόριστης σε όρους και προϋποθέσεις
επιµόρφωσης. Σε ένα κράτος που τελεί υπό κατάρρευση, όπου
παιδοβιαστές µε ισχυρούς φιλικούς δεσµούς αφήνονται ελεύθε-
ροι, καθόσον η έφεση τους κρίνεται ότι πρέπει να έχει ανασταλ-
τικό αποτέλεσµα, όπου πορείες ορδών ακροδεξιών χούλιγκανς
διασχίζουν την πρωτεύουσα όχι µόνον υπό τα όµµατα της Αστυ-
νοµίας, αλλά υπό την προστασία της, όπου τραγικές φιγούρες
δολοφονηθέντων πολιτών αναγκάζονται να καταφύγουν στην Ευ-
ρωβουλή για να µη φιµωθούν οι δίκαιες φωνές τους που απαι-
τούν την αποκάλυψη των αιτίων του εγκλήµατος των Τεµπών και
την απόδοση των ευθυνών που τους αναλογούν, χαρακτηριζόµε-
νοι τόσο οι ίδιοι όσο και αυτοί που πασχίζουν µε νόµιµο τρόπο να
τους προστρέξουν, “για τα µπάζα”. Όπου εκεί που οι υπεύθυνοι
τροχαίου εγκλήµατος όχι µόνο δεν στερούνται της ελευθερίας
τους αλλά ούτε καν του διπλώµατός τους οδήγησης, όπου ζωές
φτωχοδιαβόλων αποτιµώνται 20 ευρώ σε βενζινάδικα και επτα-
κόσιες ψυχές πνιγµένων δεν βρήκαν ακόµη δικαίωση στα βάθη
της θάλασσας της Πύλου. Σε αυτό το κράτος όπου φυλακίζεται
ως συµµετέχων σε επεισόδια στη Νέα Σµύρνη πρόσωπο που απο-
δεδειγµένα παίζει µπάσκετ στην Ελευσίνα, την ίδια ώρα όπου οι
Κυριακές, κόρες του κατώτερου θεού, µαχαιρώνονται µέχρι θα-
νάτου πενήντα µέτρα έξω από το αστυνοµικό τµήµα, όπου παρα-
ποιείται αποδεικτικό υλικό καταγραφής του εγκλήµατος, όπου
για τις Κυριακές, τις κόρες µας «Κυρία µου το περιπολικό δεν
είναι ταξί», για να σε σώσει όταν σε σφάζουν. Όµως αν είσαι φοι-
τήτρια στο Ρέθυµνο και γράφεις συνθήµατα για την Παλαιστίνη,
αυτό το ίδιο κράτος στέλνει περιπολικά και αστυνοµικά όργανα
να εισβάλλουν στο σπίτι σου στις 5.00’ το πρωί και ο Υφυπουργός
Υγείας κ. Βαρτζόπουλος σε ερώτηση δηµοσιογράφου για την έµ-
φυλη βία απαντά πως η γυναικοκτονία είναι µία βιολογική βάση
και το θηλυκό είναι για άλλες δουλειές, για να τίκτει. Σε ένα κρά-
τος όπου µέρα µεσηµέρι στην καρδιά του Υπουργείου Εσωτερι-
κών γίνονται «φερόµενες» διαρρήξεις ή µήπως υπεξαιρέσεις,
υπεξαγωγές δηµοσίων εγγράφων, κύριε Υπουργέ, όπου ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης τολµά να ξεστοµίζει από το “έρκος οδόντων”
του, ότι όποιος τα βάζει µε το κράτος, ισοπεδώνεται, µας είπατε.
Σε αυτό το κράτος µιλάµε για την ανάταξη, αναδιαµόρφωση του
δικαστικού χάρτη της χώρας. 

Το πρώτο προαπαιτούµενο για τον πολιτισµό είναι η δικαιο-
σύνη, έλεγε ο Φρόιντ, µιλώντας όµως για µια δικαιοσύνη κρινό-
µενη µε ποιοτικά και όχι ποσοτικά κριτήρια. Και µόνο ένα µέρος
της αιτιολογικής έκθεσης να διαβάσει κανείς, µπορεί να καταλά-
βει ότι η ποιοτική απονοµή της δικαιοσύνης δεν είναι το σκοπού-
µενο. Αντίθετα, αποκαλύπτει την ουσία του εγχειρήµατος. Σε
εισαγωγικά, τι µας λέει; «Η αποτελεσµατικότητα του δικαστικού
συστήµατος βελτιώνει την εµπιστοσύνη των επενδυτών και των
επιχειρηµατιών στο οικονοµικό περιβάλλον της χώρας και ενι-
σχύει την εµπιστοσύνη των πολιτών στον θεσµό της δικαιοσύνης.
Η ικανότητα για γρήγορη και δίκαιη επίλυση νοµικών διαφορών
µειώνει τον κίνδυνο και την αβεβαιότητα ενθαρρύνοντας την επι-
χειρηµατική δραστηριότητα και τις επενδύσεις. Αυτό µε τη σειρά
του µπορεί να οδηγήσει σε αύξηση της οικονοµικής ανάπτυξης
και των δηµοσίων εσόδων µέσω φόρων και εισφορών». 

Σε απάντηση στα επιχειρήµατα σας περί δήθεν συναίνεσης των
δικαστικών λειτουργών και συλλειτουργών της Θέµιδος, αναφο-
ρικά µε την σκοπούµενη µεταρρύθµιση στο δικαστικό χάρτη της
χώρας, θα αναφερθώ στις υπό σταχυολόγηση τοποθετήσεις των
άµεσα εµπλεκόµενων. Τι είπε η κ. Στενιώτη, η Πρόεδρος της
Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων Ελλάδας; «Μια πιο σύγ-
χρονη, ταχύτερη και αποτελεσµατική δικαιοσύνη απαιτεί τη δια-
τήρηση του θεσµού των ειρηνοδικών, διότι αυτός παρέχει την
άµεση πρόσβαση στη δικαιοσύνη και την άµεση έκδοση των απο-

φάσεων και δεν διχάζει αλλά ενώνει τις τοπικές κοινωνίες. Υπάρ-
χουν σοβαρότατες ελλείψεις σε δικαστικές υποδοµές, οι οποίες
σε πολλές περιπτώσεις είναι άθλιες, αλλά και σε γραµµατειακή
υποστήριξη. Υπάρχει ανάγκη στοχευµένων παρεµβάσεων µε ορ-
θολογικά κριτήρια. Στηρίζουµε τον θεσµό του ειρηνοδίκη για να
έχει άµεση πρόσβαση ο πολίτης. Έχουµε αντιρρήσεις για τον
τρόπο που ενοποιείται ο πρώτος βαθµός δικαιοδοσίας χωρίς την
εξασφάλιση των αναγκαίων οργανικών θέσεων. Στις περιφέρειες,
έδρες οι δικαστές θα λειτουργούν ως ένας περιοδεύων θίασος». 

Τι είπε ο κ. Κωνσταντίνος Βουλγαρίδης, εφέτης εκπρόσωπος
τύπου της Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων; «Δεν έχει απαντη-
θεί ακόµα πώς θα αντιµετωπιστεί το ζήτηµα της µεταφοράς ορ-
γανικών θέσεων. Η διασπορά υποθέσεων στα περιφερειακά
πρωτοδικεία θα οδηγήσει στην καθυστέρηση των αποφάσεων».

Τι είπε πριν από λίγη ώρα το υπόµνηµα της Ένωσης Διοικητι-
κών Δικαστών; «Θεωρούµε απαράδεκτο και δείγµα κακής νοµο-
θέτησης το γεγονός ότι εισάγονται στη Βουλή διατάξεις που
τροποποιούν για µία ακόµη φορά το άρτι ψηφισθέν νοµοθετικό
πλαίσιο της Εθνικής Σχολής Δικαστών, χωρίς µάλιστα να έχει
προηγηθεί διαβούλευση µε τις δικαστικές ενώσεις και τουλάχι-
στον όχι µε τη δική µας. Παρ’ όλα αυτά θα προσπαθήσουµε να
συµβάλουµε στον σχετικό διάλογο έστω και την ύστατη αυτή στι-
γµή εφόσον σκοπός µας είναι η βελτίωση αυτού του πλαισίου ή
τουλάχιστον η µη χειροτέρευση αυτού».

Όπως βλέπετε και ακούτε είναι πάρα πολλές οι αντιδράσεις
και αν και τις ακούσατε και από την πλευρά της Οµοσπονδίας Δι-
καστικών Υπαλλήλων µε πλήρη αιτιολόγηση ουδέν από αυτά σας
απασχόλησε και θα ήθελα πολύ να ακούσω εάν σας έχει απασχο-
λήσει η δηµοσίευση του αποτελέσµατος του δηµοψηφίσµατος
των δικηγόρων της Αθήνας για τα έξι νέα περιφερειακά πρωτο-
δικεία στην Αττική µε το συντριπτικό τους 90,14% κατά της δηµι-
ουργίας αυτών να δίδει την απάντηση σε εσάς ότι ουδόλως
συµφωνούν, όπως είπατε στην επόµενη συνεδρίαση της επιτρο-
πής, µετά την ακρόαση φορέων, παρερµηνεύοντας ή δήθεν πα-
ραφράζοντας τα όσα κατήγγειλαν και ο κ. Βερβεσός και ο κ.
Κλάπας. 

Από την Οµοσπονδία Δικαστικών Υπαλλήλων ήταν πολύ ηχηρή
η παρουσία τους και ο καταγγελτικός τους λόγος σε σχέση µε
την αναµόρφωση του δικαστικού χάρτη ως τµήµα ενός ευρύτε-
ρου σχεδιασµού, που θα καταστήσει την πρόσβαση όλης της κοι-
νωνίας στη δικαιοσύνη δυσκολότερη και ακριβότερη. Η πρόσ-
βαση µάλιστα στη δικαιοσύνη από τα νησιά, αλλά και από τις πε-
ριφέρειες, όπου θα πρέπει να µετρούν χιλιόµετρα οι πολίτες για
να µπορέσουν να βρουν στη δικαιοσύνη το δίκιο τους, πραγµα-
τικά δίνει το στίγµα για το τι ακριβώς θα επιφέρει αυτή η µεταρ-
ρύθµιση στην κοινωνία. 

Κύριε Φλωρίδη, µε τον νέο Ποινικό Κώδικα από 1η Μαΐου -από
αύριο, δηλαδή- µέρος της ποινής φυλάκισης, ακόµα και για ένα
πληµµέληµα που τιµωρείται µε πάνω από δύο έτη ποινή, η ποινή
αυτή θα εκτίεται. Δηλαδή, στη χώρα που όλες σχεδόν οι υποχρε-
ώσεις του κράτους έχουν ανατεθεί σε ιδιώτες, όπως καταληκτικά
µόλις χθες µε την εµβόλιµη σε άσχετο νοµοσχέδιο τροπολογία
του Υπουργείου Υγείας που ιδιωτικοποιεί το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας στην πραγµατικότητα, στη χώρα που το Ελληνικό Κτηµα-
τολόγιο σε κατάσταση ηµιθανούς εξετάζεται ως προς τη διαχεί-
ριση των οικονοµικών δαπανών, ελέγχεται πρώτη φορά από το
Ελεγκτικό Συνέδριο µετά το 1997. Γιατί; Γιατί κατασπαταλήθηκε
επί σειρά δεκαετιών χρήµα των Ελλήνων φορολογουµένων, αλλά
και χρήµα των Ευρωπαίων από το Ταµείο Ανάκαµψης και δεν έχει
ολοκληρωθεί. Και όπως τελικός αποδέκτης των συναλλαγών το
ίδιο το Κτηµατολόγιο µε την κατάργηση των Υποθηκοφυλακείων
να αποτελεί πλέον µία ανοµολόγητη κατάσταση που επικρατεί
στον κόσµο των συναλλαγών και θα οδηγήσει τα επόµενα χρόνια
σε µαζικές αγωγές στη δικαιοσύνη ενώπιον του κτηµατολογικού
δικαστή. 

Μπορείτε να πείτε στους Έλληνες πολίτες, µε αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση που φέρνετε, µε την κατάργηση των δικαστηρίων στη
χώρα, πώς θα βρίσκουν τον τρόπο να καταφεύγουν στη δικαιο-
σύνη για την περιουσία τους; Θα είναι χιλιάδες ίσως και εκατοµ-
µύρια οι αγωγές, γιατί το Ελληνικό Κτηµατολόγιο γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά εκ των έσω ότι βρίθει τέτοιων µεγάλων ανοµιών, που
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δυστυχώς δεν θα υπάρχει Κτηµατολόγιο στην ελληνική επικρά-
τεια. 

Με ποιον τρόπο θα έχει πρόσβαση, λοιπόν, ο πολίτης στη δι-
καιοσύνη, ο κάθε ένας, η κάθε µία που θα καταδιώκεται είτε ως
φοροφυγάς και θα τιµωρείται µε έκτιση ποινής µάλιστα είτε ως
ξένος στη γη του δηµοσίου µε τον τρόπο που νοµοθετείτε, απο-
κλείοντάς τον από τη δυνατότητα στην απονοµή του δικαίου;

Το ότι ανατέθηκε η σχετική µελέτη στην Παγκόσµια Τράπεζα
οριοθετεί το τι θεωρεί η Κυβέρνηση ως βελτίωση της απονοµής
δικαιοσύνης στη χώρα. Καταδεικνύει το δικό της αξιακό κώδικα,
αποκαλύπτει τις προτεραιότητές της. Η λειτουργία των δικαστη-
ρίων έχει και οικονοµικές παραµέτρους, αλλά η απονοµή της δι-
καιοσύνης δεν είναι πεδίο αµιγούς οικονοµικής ανάπτυξης. Τα
ποσοτικά κριτήρια σαφώς πρέπει να έπονται των ποιοτικών,
καθώς ο χωροχρόνος της δικαιοσύνης είναι χωροχρόνος κυρίως
και πρώτιστα ανθρωποκεντρικού και κοινωνικού χαρακτήρα, κάτι
που εσείς επιµεληµένα περιφρονείτε και αυτό αποδεικνύεται µε-
ταξύ άλλων και από την έρευνα κοινής γνώµης του Πανεπιστη-
µίου Μακεδονίας, όπου κατά το 70% των πολιτών η απάντηση
είναι ότι η δικαιοσύνη δεν είναι ανεξάρτητη από την εκάστοτε κυ-
βέρνηση και τα κέντρα ισχύος.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το δικαστικό οικοδόµηµα στηρίζεται
σε τρεις πυλώνες, τους ανθρώπους, τις διαδικασίες, τις υποδο-
µές µε αυτήν ακριβώς τη σειρά. Και όσον αφορά τους ανθρώ-
πους υπηρέτες της Θέµιδας, δικαστές εκεί είναι που πάσχουµε
παρά την ίδρυση Σχολών Δικαστών. Πάσχουµε σε πνεύµα δηµι-
ουργικής αµφισβήτησης. Δεν υπάρχουν µελέτες για νέους κώδι-
κες, δεν υπάρχει κριτική των κυβερνητικών πρωτοβουλιών. 

Πού είναι ο ζωντανός οργανισµός που δρα και αντιδρά; Πώς
οι νέοι δικαστές διδάχτηκαν ή έστω µόνοι τους συνέλαβαν, δια-
νοήθηκαν την αλήθεια της φράσης, «η ύλη της νοµικής επιστήµης
είναι ο κανόνας δικαίου και η κοινωνική πραγµατικότητα»; 

Η προσωπική κατάκτηση, όµως, της ουσίας όσο βαθιά και ση-
µαντική και αν είναι πάντα θα φιµώνεται από τα θεσµικά λάθη.
Ένα από αυτά, µεγάλο θεσµικό λάθος και δη του Συντάγµατος,
είναι η ανάθεση της επιλογής της ηγεσίας των ανωτάτων δικα-
στηρίων στην εκάστοτε κυβέρνηση, η µη θεσµοθέτηση συντα-
γµατικού δικαστηρίου, αυτού που θα αποφαινόταν προ της
εφαρµογής νόµων για τον συνταγµατικό ή όχι χαρακτήρα νοµο-
θετηµάτων, τα οποία ακολούθως κατά την εφαρµογή τους προ-
σβάλλονται µε ένδικα βοηθήµατα σε άπειρες ανοιγόµενες δίκες. 

Επειδή σκοπός του θετού δικαίου είναι η διάπλαση, προληπτι-
κός ο κύριος και πρωτεύων χαρακτήρας του, ο κατασταλτικός
πρέπει να είναι το ύστατο καταφύγιο, η διάπλαση υγιούς κοινω-
νίας πολιτών, η διδαχή του τρόπου ειρηνικής συµβίωσης των αν-
θρώπων, η προαγωγή του ήθους. Ως γνωστόν µια πολιτεία
πάσχει όταν πάσχει η δικαιοσύνη της, κατ’ επέκταση µία υγιής δι-
καιοσύνη διαπλάθει ή έστω εµπνέει µια υγιή πολιτεία που όλοι θα
έπρεπε να ποθούµε.

Γι’ αυτό καλούµε τους πολίτες και τους δικαστές όλης της
χώρας σε µια κοινή δράση, αντίδραση και αντίσταση στην παρα-
βίαση ελευθεριών και συνταγµατικά κατοχυρωµένων δικαιωµά-
των τους, που έχουν µία κοινή βάση αφετηρίας, αυτήν της αξίας
του ανθρώπου που διεκδικεί και αναζητά το δίκαιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Έχει ζητήσει τον λόγο, όπως έχω πει, ο κ. Φλωρίδης και θα µι-

λήσει τώρα. Αµέσως µετά έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµ-
βαση η κ. Κωνσταντοπούλου. Βλέπω τώρα εδώ και τον κ. Ηλιό-
πουλο.

Θα ήθελα να κάνω µια συνεννόηση µαζί σας σχετικά µε τους
συναδέλφους Βουλευτές. Μετά τον Υπουργό, εάν µου επιτρέ-
πετε, κυρία Πρόεδρε, να µιλήσουν δύο Βουλευτές. Είναι προτε-
ραιότητα να µιλήσετε εσείς και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος. Αυτό είναι ξεκάθαρο. Εάν θέλετε, όµως, να παρεµβάλουµε
δύο Βουλευτές σε κάθε έναν που θα µιλάει, εάν το επιτρέπετε,
για να µπορέσει να συνεχιστεί λίγο η διαδικασία, γιατί χθες δυ-
στυχώς -και συµβαίνει συνέχεια- οι Βουλευτές έµειναν στο τέλος
και δεν µίλησαν. Θα το κάνουµε, όµως, ό,τι νοµίζετε χωρίς κανένα

πρόβληµα. 
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, έχω ενηµερώσει από νωρίτερα τον κ.
Πλακιωτάκη. Έχω ζητήσει τον λόγο νωρίτερα. Στη µία και µισή
θα βρίσκοµαι στη συνέντευξη Τύπου που δίνουν οι συγγενείς των
θυµάτων του εγκλήµατος στο Μάτι. Οπότε, δυστυχώς δεν έχω
αυτό περιθώριο. Ευχαρίστως εάν δεν υπήρχε αυτή η υποχρέωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Θέλετε να µιλήσετε πριν τον Υπουργό;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όχι, θα περιµένω τον κύριο Υπουργό. Ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Φλωρίδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πάρα πολύ σηµαντικό προ-

χωρώντας αυτή η συζήτηση να προσπαθήσουµε να συνεννοη-
θούµε πάνω σε κάποιες βασικές έννοιες, η πρώτη από τις οποίες
είναι να δούµε τι ακριβώς συζητάµε σήµερα µε βάση το νοµοσχέ-
διο που η Κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή.

Συζητάµε για τον νέο δικαστικό χάρτη της χώρας η βάση του
οποίου, πάνω στην οποία στηρίζεται, είναι η ενοποίηση του πρώ-
του βαθµού δικαιοδοσίας, δηλαδή η ενοποίηση ειρηνοδικών,
πρωτοδικών, η είσοδος των ειρηνοδικών στη βαθµίδα των πρω-
τοδικών µε µία ξεχωριστή επετηρίδα. Συζητάµε, λοιπόν, γι’ αυτό.
Ό,τι συζήτηση γίνεται στη συνέχεια γίνεται µε βάση ακριβώς
αυτό, δηλαδή αν θα συζητήσουµε για κάποια περιφερειακά πρω-
τοδικεία και πού πρέπει να γίνουν αυτά ή για την ύπαρξη παράλ-
ληλων εδρών στα πρωτοδικεία αυτή η συζήτηση γίνεται µε την
προϋπόθεση ότι έχουµε αποδεχθεί την ενοποίηση του πρώτου
βαθµού, γιατί είναι απόρροιά της. 

Οποιαδήποτε άλλη συζήτηση σηµαίνει ότι δεν αποδεχόµαστε
τη βάση αυτού του νοµοσχεδίου. Άρα, δηλαδή, δεν αποδεχόµα-
στε την ανάγκη ενοποίησης του πρώτου βαθµού. 

Η Κυβέρνηση πιστεύει ότι αυτό που επιδιώκουµε ως εθνικό
στόχο στον τοµέα της δικαιοσύνης, εδώ και εκατόν δεκατρία χρό-
νια, είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να µπορούµε να κάνουµε
βήµατα προς το µέλλον. Δηλαδή, να βοηθήσουµε τη δικαιοσύνη
να επιταχύνει τους ρυθµούς στην απόδοσή της. Και γιατί αυτό;
Γιατί, αυτό εξυπηρετεί -πρωτίστως- τους πολίτες, οι οποίοι έχουν
κάποιες διαφορές µεταξύ τους ή έχουν διαφορές µε το κράτος
και οδηγούν τις διαφορές αυτές στα δικαστήρια. Μία δικαιοσύνη,
που δεν απονέµεται σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, στην πραγµα-
τικότητα αφαιρεί σηµαντικό µέρος από την αποστολή της. 

Ο δεύτερος λόγος είναι ότι ζώντας σε ένα διεθνοποιηµένο πε-
ριβάλλον πια, σε ένα παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον, η ελληνική
οικονοµία, όπως και όλες οι οικονοµίες του κόσµου, αξιολογείται
από διεθνείς οργανισµούς διαρκώς και πάντα υπάρχει µία παρα-
τήρηση, η οποία δεν είναι ευχάριστη για τη χώρα µας, ότι στον
τοµέα της δικαιοσύνης τα πράγµατα δεν είναι στο επίπεδο που
θα έπρεπε να είναι. Και, άρα, αυτό αφαιρεί κάτι πάρα πολύ ση-
µαντικό από την εικόνα της χώρας µας, όσον αφορά τις επενδυ-
τικές πρωτοβουλίες, οι οποίες πρέπει να έρθουν απ’ έξω και οι
οποίες είναι απαραίτητες για την Ελλάδα. Απαραίτητες, γιατί πρέ-
πει να γίνουν αυτές οι ξένες επενδύσεις και να δηµιουργηθούν
δουλειές, δηλαδή, να κρατήσει η χώρα τα παιδιά της εδώ. Άρα
δεν είναι µια ουδέτερη προσπάθεια αυτή, είναι προσπάθεια στο-
χευµένη. 

Κατά την οµιλία µου στην επιτροπή είπα ότι «πρόκειται για
εθνικό στόχο», επειδή ακριβώς η ίδια προσπάθεια έγινε πέντε
φορές από διαφορετικούς Πρωθυπουργούς στα εκατόν δεκατρία
χρόνια που µεσολάβησαν, από το 1911 µέχρι σήµερα. 

Είναι τυχαίο, άραγε, ότι ο Ελευθέριος Βενιζέλος, το 1911, οδή-
γησε στη Βουλή και ψήφισε η Βουλή τον νόµο Γ-Ω για την ενο-
ποίηση του πρώτου βαθµού και την κατάργηση ειρηνοδικών και
ειρηνοδικείων; Γιατί το έκανε αυτό και µάλιστα στο πρώτο χρόνο
της θητείας του, µόλις είχε έρθει από την Κρήτη; Γιατί ο ίδιος
επανέφερε ένα σχέδιο νόµου το 1931, αφού δεν µπόρεσε να
εφαρµοστεί ο πρώτος νόµος; 

Γιατί ο Παναγής Τσαλδάρης, του αντίπαλου κόµµατος από τον
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Ελευθέριο Βενιζέλο, το 1934 έφερε στη Βουλή και ψήφισε τον
ν.6415/1934, που ήταν ακριβώς του ιδίου περιεχοµένου; Ακριβώς!
Δηλαδή, ποιο; Την ενοποίηση του πρώτου βαθµού, την κατάρ-
γηση των ειρηνοδικών και των ειρηνοδικείων. 

Γιατί η κυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου, το 1988, έφερε
στη Βουλή και ψήφισε τον ν.1756, ακριβώς µε την ίδια επιδίωξη,
την ενοποίηση του πρώτου βαθµού και την κατάργηση ειρηνοδι-
κών και ειρηνοδικείων;

Και γιατί, µέσα σε απολύτως συναινετικό κλίµα, η κυβέρνηση
του Κώστα Σηµίτη, το 1999, έφερε ακριβώς το ίδιο νοµοσχέδιο,
για την ενοποίηση του πρώτου βαθµού; Συναινετικό κλίµα, διότι
και τότε η Νέα Δηµοκρατία -όπως έχω πει στην προηγούµενη οµι-
λία µου- διά του κ. Προκόπη Παυλόπουλου, είχε εκφράσει τη συ-
γκατάθεσή της, είχε πει «ναι». 

Δεν ψηφίστηκε το νοµοσχέδιο του 1999, διότι υπήρξε µια εκτί-
µηση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής και του Αρείου
Πάγου, ότι σε κάποια σηµεία υπήρχαν συνταγµατικά προβλή-
µατα. Αυτά τα συνταγµατικά προβλήµατα αντιµετωπίστηκαν µε
απολύτως συναινετικό τρόπο στην Αναθεώρηση του 2001, µε την
ερµηνευτική δήλωση στο άρθρο 88 του Συντάγµατος. Και είµα-
στε σήµερα, για να συζητήσουµε όλους αυτούς τους νόµους και
τα νοµοσχέδια αυτών των ηγετών, που κρατάνε εκατόν δεκατρία
χρόνια. Και το ερώτηµα είναι: Εκατόν δεκατρία χρόνια µετά -και
έχοντας επιλυθεί µε καθαρό τρόπο το συνταγµατικό ζήτηµα, εφό-
σον αυτό κρίθηκε ότι υπήρχε- δεν µπορεί η Ελλάδα να προχωρή-
σει, επιτέλους, στο βήµα αυτό; Δηλαδή, στην ενοποίηση του
πρώτου βαθµού, για να µπορέσει να αξιοποιήσει, αυτή τη στιγµή,
περίπου χίλιους δικαστές του πρώτου βαθµού, που είναι ειρηνο-
δίκες;

Τι άραγε είχαν στο µυαλό τους όλοι αυτοί οι ηγέτες διαφορε-
τικών παρατάξεων όλα αυτά τα χρόνια και µάλιστα σε συναινε-
τικό κλίµα που τους οδηγούσε κάθε φορά στη Βουλή των
Ελλήνων είτε να ψηφίζουν νόµους είτε να φέρουν νοµοσχέδια,
για να κατακτήσει η Ελλάδα επιτέλους αυτόν τον εθνικό στόχο
στον τοµέα αυτόν; Το έκαναν για να περνάει η ώρα ή το έκαναν
από ιδεοληψίες; Όχι, ήξεραν αυτό που γνωρίζουµε και εµείς
τώρα, ότι η πιο βασική προϋπόθεση για να µπορέσει η δικαιοσύνη
να κάνει τα σηµαντικά της βήµατα προς το µέλλον, είναι να πετύ-
χουµε ακριβώς αυτό. Όλες οι αλλαγές πάνω σε αυτή την αλλαγή
θα πατήσουν και αυτές που ήδη έχουµε κάνει. 

Αν απευθύνθηκα στο ΠΑΣΟΚ στην οµιλία µου στην επιτροπή
αν θέλει να συνδεθεί µε αυτή την ιστορική πρωτοβουλία των εκα-
τόν δεκατριών χρόνων, δηλαδή, του Ελευθέριου Βενιζέλου, του
Ανδρέα Παπανδρέου, και του Κώστα Σηµίτη, δεν ήταν γιατί κά-
λεσα το ΠΑΣΟΚ να συνδεθεί µε τη Νέα Δηµοκρατία. Η διατύπωσή
µου ήταν σαφέστατη. Εάν το ΠΑΣΟΚ θέλει να συνδεθεί σε αυτό
τον τοµέα µε αυτή την ιστορική πρωτοβουλία σε ένα νήµα εκατόν
δεκατριών χρόνων ή να γίνει ουρά του ΣΥΡΙΖΑ που ήρθε σήµερα
εδώ, για να µας πει ότι πρέπει να πάµε και να προσευχηθούµε
στις εκκλησίες. Διαπιστώσαµε όλη τη νέα επίδραση που έχει ο
νέος Αρχηγός µε τα θαύµατα στην Κολυµβήθρα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό είπα. Πάλι το
διαστρεβλώνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Άρα, λοι-
πόν, δεν καλείτε κανένα κόµµα στην πραγµατικότητα να συντα-
χθεί µε την Κυβέρνηση σε όλα τα επίπεδα. Τα κόµµατα καλούνται
να απαντήσουν συγκεκριµένα, εάν υιοθετούν αυτή την πρωτο-
βουλία που θα βάλει σε άλλη εποχή τη δικαιοσύνη και η οποία
εκκρεµεί στη χώρα µας εκατόν δεκατρία χρόνια. Αυτό είναι το
ερώτηµα, δεν είναι κανένα άλλο. Όλα τα υπόλοιπα µπορούµε να
τα συζητήσουµε, αλλά µην ξεχνάµε ότι η βάση είναι αυτή. 

Στο δε ΠΑΣΟΚ θέλω να υπενθυµίσω ότι αυτό που κάνουµε
τώρα περιλαµβάνεται στο προεκλογικό του πρόγραµµα, στο
οποίο µιλάει για έναν νέο δικαστικό «Καλλικράτη». Έτσι λέτε στο
προεκλογικό σας πρόγραµµα. 

Ας έρθουµε τώρα στον τρόπο που αυτή η µεταρρύθµιση θα
προχωρήσει. Ποια είναι τα βασικά της στοιχεία; Αυτό που είπα
είναι το κρισιµότερο. Ενοποιείται ο πρώτος βαθµός που σηµαίνει
ότι χίλιοι ειρηνοδίκες και δικαστές µπαίνουν στη µάχη. Αυτό το
περιέγραψε καλύτερα και νοµίζω πολύ παραστατικά ο Πρόεδρος
της τριµελούς διοίκησης του Πρωτοδικείου της Αθήνας, ο Εφέ-

της κ. Λινός, µιλώντας στην επιτροπή. 
Είπε συγκεκριµένα: Στην Αθήνα εκδικάζεται το 50% των υπο-

θέσεων της χώρας και υπηρετεί µόνο το 35% των δικαστών. Αυτό
δηµιουργεί ένα χάσµα, που οδηγεί το Πρωτοδικείο της Αθήνας
να εµφανίζει τις µεγαλύτερες καθυστερήσεις. Τι γίνεται, είπε ο
Πρόεδρος; Με την ενοποίηση την αυτόµατη µε το Ειρηνοδικείο
της Αθήνας, στους τετρακόσιους δικαστές του Πρωτοδικείου
Αθηνών, προστίθενται διακόσιοι είκοσι δικαστές, που υπηρετούν
σήµερα στο Πρωτοδικείο της Αθήνας. Αυξάνεται, δηλαδή, ο αριθ-
µός του ενοποιηµένου πλέον πρωτοδικείου κατά 50% και παρα-
πάνω. Κατά 50%! 

Αν αναζητείτε απαντήσεις στο αν αυτή η µεταρρύθµιση φέρνει
αλλαγή στο θέµα της επιτάχυνσης, νοµίζω ότι έδωσε ο Πρό-
εδρος. Αύξηση κατά 50% αµέσως των δικαστών του Πρωτοδι-
κείου της Αθήνας. 

Αυτό θα γίνει παντού, σε όλη την Ελλάδα. Στις έδρες των εξή-
ντα τριών πρωτοδικείων της χώρας υπάρχουν ειρηνοδικεία στις
πόλεις, τα οποία αυτοµάτως καταργούµενα ενσωµατώνονται στο
πρωτοδικείο. 

Και εδώ είναι η απάντηση και στις αιτιάσεις «ξέρετε, θα ταλαι-
πωρηθεί ο κόσµος». Το σύνολο των δικαστών που υπηρετούν,
όπου υπηρετούν, θα παραµείνουν στα όρια του νοµού τους. Για
ποια ταλαιπωρία µιλάµε; Το σύνολο των υπαλλήλων θα παραµεί-
νουν στα όρια του νοµού τους και µάλιστα η συντριπτική πλει-
οψηφία των δικαστών και των υπαλλήλων είναι στις πόλεις τις
κεντρικές και εκεί θα παραµείνουν ενσωµατωνόµενοι στα κε-
ντρικά πλέον πρωτοδικεία. Άρα όλη αυτή η συζήτηση ότι ένας
κόσµος θα ταλαιπωρηθεί από την υπόθεση αυτή σήµερα, εννοώ
από τους υπαλλήλους, πού πηγαίνει; Τίποτα απολύτως. 

Στην Αττική ανέφερα τι είπε ο Πρόεδρος της Τριµελούς Διοί-
κησης του Πρωτοδικείου. Έγινε ένα δηµοψήφισµα που κράτησε
µια εβδοµάδα. Στέκοµαι µε σεβασµό απέναντι σε αυτό. Απλώς
σηµειώνω ότι στο δηµοψήφισµα πήραν µέρος δικηγόροι που
αντιστοιχούν στο 30% των δικηγόρων της Αθήνας. Το 70% δεν
πήρε µέρος. Δεν εξεφράσθη. Δεν γνωρίζουµε την άποψή τους
και ούτε φυσικά θα προσπαθήσουµε να την ερµηνεύσουµε.
Όµως, κρατείται ως τέτοιο. 

Η πρόταση του νοµοσχεδίου για την Αθήνα και την Αττική ποια
είναι; Σήµερα υπάρχουν είκοσι ειρηνοδικεία. Άρα οι δικηγόροι
είναι υποχρεωµένοι να πηγαίνουν σε είκοσι σηµεία. Με την πρό-
ταση την οποία κάνουµε, ορίζουµε πέντε περιφερειακά πρωτοδι-
κεία, ενιαίο πρωτοδικείο, ένα πρωτοδικείο -για να µη γίνεται
καµµία παρεξήγηση- και τρία περιφερειακά στην Αθήνα και δύο
στον Πειραιά. Άρα αντί για είκοσι σηµεία, οι δικηγόροι θα πηγαί-
νουν σε πέντε. 

Στο δηµοψήφισµά τους -να το ξεκαθαρίσουµε- ο κ. Βερβεσός,
ο Πρόεδρος της Αθήνας και της ολοµέλειας των προέδρων είπε
ότι επί της αρχής δηλαδή επί της ενοποίησης, είναι σύµφωνος,
άρα δηλαδή στον πυρήνα του νοµοσχεδίου που συζητάµε. Έχουν
µια διαφωνία για το αν πρέπει να γίνουν τρία περιφερειακά πρω-
τοδικεία στην Αθήνα στη θέση των δεκαπέντε ειρηνοδικείων. Μά-
λιστα. Απάντησαν τι δεν θέλουν. 

Η Κυβέρνηση θα περιµένει την πρότασή τους τι θέλουν. Λιγό-
τερα περιφερειακά; Περισσότερα περιφερειακά; Κανένα; Είµα-
στε εδώ για τα επόµενα δυόµισι χρόνια διότι, εκτός από το
Πρωτοδικείο της Αθήνας, τα περιφερειακά έχουν µεταβατική πε-
ρίοδο δυόµισι ετών. Θα συνεχίσουν να δικάζουν ακριβώς τις υπο-
θέσεις που δικάζουν και σήµερα. Άρα ενώ θα συνεχίσουν να
δικάζουν τις υποθέσεις που δικάζουν µέχρι σήµερα, µικραίνουν
τα σηµεία που θα πηγαίνουν. Σε αυτά τα δυόµισι χρόνια, είναι
προφανές ότι η Κυβέρνηση θα προσπαθήσει εφαρµόζοντας τον
νόµο και να οργανώσει καλύτερα τις εγκαταστάσεις και φυσικά
να ολοκληρώσει το σχέδιο ψηφιοποίησης, για το οποίο ακούµε
πολλά. Γιατί αυτές είναι οι προϋποθέσεις για να λειτουργήσουν
και αυτές ετέθησαν. 

Τι σηµαίνει πρόγραµµα ψηφιοποίησης; Είναι αυτό το οποίο εξε-
λίσσεται. Πριν από έναν µήνα ο Δικηγορικός Σύλλογος της Αθή-
νας εξέδωσε µια ανακοίνωση διθυραµβική -και σωστά- λέγοντας
ότι µία σειρά πάρα πολλών πλέον δικογράφων υποβάλλονται ψη-
φιακά, ηλεκτρονικά στο πρωτοδικείο, χαιρέτισε δηλαδή αυτό το
γεγονός. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι η διαδικασία της ψηφιο-
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ποίησης εξελίσσεται και προστίθενται διαρκώς πράξεις δικηγο-
ρικές, δικαστικές, οι οποίες µπορούν και διενεργούνται ηλεκτρο-
νικά χωρίς την ανάγκη µετακίνησης. 

Άρα, λοιπόν, τον Σεπτέµβριο του 2026 εµείς θα έχουµε έτοιµα
και τα κτήρια, δηλαδή τις εγκαταστάσεις όπου χρειάζεται, και φυ-
σικά θα έχει ολοκληρωθεί και το πρόγραµµα ψηφιοποίησης, το
οποίο δεν θα πατήσουµε το κουµπί 16 Σεπτεµβρίου του ’26, αλλά
εξελίσσεται και σήµερα που µιλάµε. Όλο και περισσότερες υπο-
θέσεις θα µπαίνουν στο πρόγραµµα αυτό.

Θα δικάζουν ειρηνοδίκες αµέσως υποθέσεις που δεν ξέρουν;
Γιατί τέθηκε αυτό, ενώ ο νόµος το λέει καθαρά. Όχι. Θα δικάζουν
υποθέσεις που δικάζουν και σήµερα σε επίπεδο ουσιαστικού και
δικονοµικού δικαίου, αλλά χωρίς περιορισµό ύψους. Δηλαδή σή-
µερα δικάζουν, ας πούµε, ένα τροχαίο που έχει υλικές ζηµιές
µέχρι 20.000. Το ίδιο τροχαίο, το ίδιο ακριβώς, αν έχει 100.000
γιατί να µην µπορούν να το δικάσουν; Αυτό θα κάνουν. Δικάζουν
µία µισθωτική διαφορά, ας πούµε, που έχει αντικείµενο ένα µί-
σθωµα 300 ευρώ. Και αν έχει 1.000 ευρώ, η ίδια η µισθωτική δια-
φορά ποια είναι; Δεν µπορεί να την δικάσει; Ίδιο ουσιαστικό
δίκαιο, ίδιο δικονοµικό. Αυτά θα συνεχίσουν να δικάζουν άµεσα,
αλλά απλώς θα µοιραστεί η δουλειά καθ’ ύψος σε όλους. 

Τι δεν θα κάνουν αµέσως; Δεν θα δικάζουν ποινικές υποθέσεις
αµέσως. Θα πρέπει να υπάρξει κατάρτιση από την Εθνική Σχολή
Δικαστών, όπως επίσης θα υπάρξει κατάρτιση και για εκείνες τις
υποθέσεις του αστικού δικαίου που δεν δικάζουν σήµερα, έτσι
ώστε µετά από δύο χρόνια να ξεκινήσουν να δικάζουν και τέτοιες
υποθέσεις. 

Παράλληλα, θα εκπαιδεύονται στην πράξη µετέχοντας στη
σύνθεση του τριµελούς πληµµελειοδικείου ως ένα µέλος -άρα η
καλύτερη πρακτική όταν δικάζει το τριµελές πληµµελειοδικείο-,
έτσι ώστε σε αυτή τη διετία να εκπαιδευτούν ακόµα καλύτερα,
πέρα από την κατάρτιση µέσα από ενιαίο σχέδιο. Γιατί το ξεχνάµε
αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Λίγο χρόνο µόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί ξεχνάµε ότι η Γενική Διευθύντρια της Εθνικής Σχολής Δι-

καστών, η Αρεοπαγίτης κ. Παπαδοπούλου, παρουσίασε ένα απο-
λύτως συνεκτικό σχέδιο για την κατάρτιση των ειρηνοδικών; Και
είπε ότι αυτό το σχέδιο θα εφαρµοστεί ενιαία είτε µε φυσική πα-
ρουσία στην Εθνική Σχολή Δικαστών είτε στους δικαστικούς σχη-
µατισµούς, αλλά θα είναι το ίδιο σχέδιο κατάρτισης. Άρα, λοιπόν,
απαντάται και αυτό το θέµα, η αγωνία δηλαδή αν θα δικάζουν ή
δεν θα δικάζουν. 

Νησιωτική χώρα. Έχετε δει καµµία διαµαρτυρία από εκεί; Γιατί
αναφέρεστε κάποιοι στην ύπαρξη περιφερειακών πρωτοδικείων,
όπου δηλαδή θα υπάρχει «περιφερόµενος θίασος». Προσέξτε,
µιλάµε για δικαστές και τους ονοµάζουµε «περιφερόµενο θίασο».
Στη Λήµνο σήµερα και τα προηγούµενα χρόνια λειτουργεί µετα-
βατικό Μονοµελές Πρωτοδικείο και Πολυµελές Πρωτοδικείο που
πηγαίνει από τη Μυτιλήνη. Είναι «περιφερόµενος θίασος» αυτοί;
Λειτουργούν δεκαεπτά µεταβατικά µονοµελή πληµµελειοδικεία,
στο νησιωτικό χώρο κατά βάση -λειτουργούν-, και µε ειδική διά-
ταξη τα κρατάµε όλα. Με ειδική διάταξη κρατάµε ό,τι λειτουργεί
σήµερα στο νησιωτικό χώρο ή οπουδήποτε αλλού ως µεταβατική
έδρα. Αυτοί τι είναι, «περιφερόµενος θίασος»; 

Εγώ πάντως δεν αισθάνθηκα, για να µιλήσω λίγο προσωπικά,
τον γιο µου ως εισαγγελέα Πειραιά να δικάζει στα Κύθηρα και να
νιώθει ότι είναι «περιφερόµενος θίασος» ο εισαγγελέας. Ένιωθε
ότι επιτελεί το καθήκον του, να πάει να εξυπηρετηθούν δικαστικά
οι άνθρωποι µιας αποµακρυσµένης νησιωτικής περιοχής. Αυτά
τα κρατάµε λοιπόν. Λίγο µεγαλύτερη προσοχή και σεβασµός
στους ανθρώπους αυτούς. 

Άρα η κριτική που µιλάει για ψευδεπίγραφη µεταρρύθµιση
πρέπει να µας εξηγήσει ποια είναι η διαφορά της µεταρρύθµισης
αυτής, όσον αφορά τον πυρήνα της, δηλαδή την ενοποίηση του
πρώτου βαθµού, από τους νόµους που ψήφισε ο Ελευθέριος Βε-
νιζέλος, ο Παναγής Τσαλδάρης, ο Ανδρέας Παπανδρέου και το
νοµοσχέδιο του Κώστα Σηµίτη και η συναινετική διαδικασία ανα-
θεώρησης στη Βουλή από ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Ποια
είναι η διαφορά; Αν υπάρχει, λοιπόν, η παραµικρή διαφορά στον

επιδιωκόµενο σκοπό να µας πείτε, έτσι ώστε να καταλάβουµε
γιατί είναι ψευδεπίγραφη η µεταρρύθµιση. Είναι αυθεντική η µε-
ταρρύθµιση η ιστορική που σας περιγράφω. Αυθεντική. 

Και για να κλείσω. Θα υπάρξουν προβλήµατα στη συνέχεια
στην εφαρµογή; Ασφαλώς, ναι. Μεγάλες αλλαγές θα εµφανίσουν
προβλήµατα από παράγοντες που δεν µπορούµε να υποψια-
στούµε σίγουρα, από λόγους που δεν µπορούµε να υποψια-
στούµε σίγουρα. Ποιο είναι το θέµα, όµως; Ότι λύνοντας θεµε-
λιωδώς το ζήτηµα θα µπορούµε να παρακολουθούµε την εξέλιξη
αυτής της µεταρρύθµισης έτσι ώστε να παρεµβαίνουµε ταχύτατα
και αποτελεσµατικά όποτε χρειάζεται να διορθώσουµε κάτι. 

Δεν είναι παράδειγµα κακής νοµοθέτησης όταν χρειάζονται
στη συνέχεια αλλαγές, γιατί υπάρχει ένας βασικός κανόνας. Το
θέµα δεν είναι να πάρεις µια απόφαση. Το θέµα είναι να είσαι
έτοιµος να την αλλάξεις όταν χρειάζεται να την αλλάξεις. Αυτό
σηµαίνει προσαρµογή στις πραγµατικές ανάγκες. 

Εποµένως, αυτό που θα χρειαστεί πολύ συγκεκριµένα, παρά
τις επιφυλάξεις και τις επιµέρους αντιρρήσεις, να απαντήσουν
τα κόµµατα της αντιπολίτευσης είναι κάτι πάρα πολύ απλό. Αυτόν
τον εθνικό στόχο της ενοποίησης του πρώτου βαθµού δικαιοδο-
σίας, για να µπορέσει η χώρα, µαζί µε τις άλλες αλλαγές και την
ψηφιακή µετάβαση, να οδηγήσει τη δικαιοσύνη σε καινούργια
εποχή, τον αποδέχεστε, ναι ή όχι; Όλα τα υπόλοιπα µπορούµε να
τα συζητήσουµε, αλλά προηγουµένως οφείλετε να απαντήσετε
σε αυτό. 

Θα βάλετε τη θετική σας ψήφο για να µπορέσουµε να πάµε
µπροστά σε αυτόν τον τοµέα, αυτόν που συζητάµε σήµερα; Ή
θα συνεχίσετε να οχυρώνεστε πίσω από δικαιολογίες οι οποίες
επιµένουν να κρατούν τη χώρα παγιδευµένη στο παρελθόν; 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είχαµε πει
πριν λίγο να µιλήσει η Πρόεδρος κ. Κωνσταντοπούλου. Εγώ δεν
θα αρνηθώ στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, απλώς
µετά οι Βουλευτές δεν πρέπει να…

Θα σας πω και µετά εσείς αποφασίζετε. Εγώ δεν πρόκειται να
σταµατήσω τη διαδικασία. Έχετε κάθε δικαίωµα να µιλήσετε. Είχε
ζητήσει ο κ. Ηλιόπουλος και είχα πει ανάµεσα σε κάθε Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο να υπάρχουν Βουλευτές. Όµως, εφόσον το
επιθυµείτε να µιλήσετε, θα µιλήσετε. 

Κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Μία διευκρινιστική ερώτηση

ήθελα να κάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αργότερα.

Δεν το επιτρέπω εγώ. Η κυρία Πρόεδρος προηγείται. 
Κυρία Πρόεδρε, θα είναι παρέµβαση ή η οµιλία σας; 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα είναι παρέµβαση µε µία ανοχή, όπως
είθισται. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Πληροφορήθηκα ότι ο κύριος Πρωθυπουργός απόψε θα έρθει

στη Βουλή. Χαράς Ευαγγέλια τη Μεγάλη Εβδοµάδα! 
Θυµάστε πότε ήρθε τελευταία φορά; Θυµάστε, κύριε Υπουργέ;

Νοµίζω ήταν όταν απολογείτο στη διαδικασία της πρότασης µοµ-
φής για το έγκληµα των Τεµπών. 

Κύριε Μητσοτάκη, χαίροµαι που θα έρθετε στη Βουλή. Πι-
στεύω ότι θα έρθετε για να απαντήσετε θετικά στην πρόταση που
έχω καταθέσει για debate των πολιτικών Αρχηγών για τις ευρωε-
κλογές, αφού καταρρίφθηκε το µύθευµα του Κυβερνητικού Εκ-
προσώπου, ότι δηλαδή δήθεν δεν έχουν γίνει debate σε προη-
γούµενες ευρωεκλογές. Έχουν γίνει και το 2004 και το 2009. Και
ο προκάτοχός σας κ. Κώστας Καραµανλής συµµετείχε σε αυτά
τα debate. 

Ελπίζω ότι έρχεστε για να πείτε ότι θα συµµετάσχετε επιτέλους
στον διάλογο, στον διάλογο αυτό που αρνείστε πεισµατικά και
στον κοινοβουλευτικό έλεγχο που αρνείστε πεισµατικά. 

Είναι ιλιγγιώδες το αρνητικό ρεκόρ που έχετε καταγράψει στην
απουσία σας από την Ολοµέλεια της Βουλής και συνολικά από
την κοινοβουλευτική διαδικασία. Και, βέβαια, είναι πρωτοφανής
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και εκκωφαντική η άρνησή σας να απαντήσετε σε επίκαιρες ερω-
τήσεις την «ώρα του Πρωθυπουργού», την οποία εφαρµόσατε
µία φορά σπάζοντας τη σε δύο συνεδριάσεις, και έκτοτε τίποτε.

Έχω καταθέσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πενήντα δύο
επίκαιρες ερωτήσεις προς τον Πρωθυπουργό από τις αρχές του
Σεπτέµβρη. Η πρώτη κατατέθηκε και αφορούσε τις πυρκαγιές και
τη Δαδιά. Δεν έχει έρθει να απαντήσει σε καµµία. 

Αφορούν όλο το φάσµα της πολιτικής, όλο το φάσµα της κοι-
νωνικής ζωής, όλο το φάσµα των προβληµάτων που αντιµετωπί-
ζουν οι πολίτες: Για την πολιτική προστασία, για το κράτος
δικαίου, για την ασφάλεια των αεροµεταφορών, για τα δικαιώ-
µατα των πολιτών, για τις πυρκαγιές, για τις πληµµύρες, για την
εξωτερική πολιτική, για τη γενοκτονία στην Παλαιστίνη. 

Και, βέβαια, δεκαεπτά απ’ αυτές τις επίκαιρες ερωτήσεις αφο-
ρούν αυτό το οποίο η Κυβέρνηση, όχι απλώς επιχειρεί να σκεπά-
σει, αλλά τελικά µε τη συµπεριφορά της αποδεικνύει ότι το
ανέχεται και τελικώς το ενθαρρύνει. 

Ως µοναδική γυναίκα πολιτικός Αρχηγός έχω υποχρέωση να
µιλήσω σήµερα σε αυτή µου τη σύντοµη παρέµβαση για τις γυ-
ναικοκτονίες. Πενήντα δύο συνολικά οι επίκαιρες ερωτήσεις που
έχω καταθέσει. Τις καταθέτω και στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεκαεπτά οι επίκαιρες ερωτήσεις που έχω καταθέσει για την
ποινικοποίηση της γυναικοκτονίας. Τις καταθέτω επίσης στα Πρα-
κτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μηδέν οι απαντήσεις του κ. Μητσοτάκη και µηδέν η βαθµολο-
γία της Κυβέρνησης στην αντιµετώπιση της έµφυλης βίας, της
κακοποίησης των γυναικών, της γυναικοκτονίας! 

Ως µοναδική γυναίκα πολιτικός Αρχηγός σάς καλώ και εσάς,
κύριε Υπουργέ Δικαιοσύνης, και εσάς, κύριε Πρωθυπουργέ, να
ανακαλέσετε άµεσα τις αδιανόητες δηλώσεις του Υφυπουργού
Υγείας κ. Βαρτζόπουλου, ο οποίος εχθές επιχείρησε την πλήρη
αποδόµηση των κοινωνικών αιτίων και αιτιών των εγκληµατολο-
γικών παραµέτρων που παράγουν το κακούργηµα της γυναικο-
κτονίας, µε θύµατα πάµπολλες γυναίκες στη χώρα µας που η ζωή
τους αφαιρείται επειδή είναι γυναίκες. Αφαιρείται από δράστες
που θεωρούν ότι έχουν εξουσία ζωής ή θανάτου επάνω τους.
Αφαιρείται από δράστες συντρόφους, πρώην συντρόφους, συγ-
γενείς, άνδρες που ασκούν αυτή την εξουσία ζωής ή θανάτου
επάνω στις γυναίκες. 

Είναι ένα ζήτηµα για το οποίο µίλησα από την πρώτη µου πα-
ρέµβαση στη Βουλή στις αρχές Ιουλίου του 2023. Είναι ένα ζή-
τηµα για το οποίο επανέρχοµαι ξανά και ξανά και ξανά και ξανά
και ξανά και ξανά και ξανά, χωρίς να κάνετε τίποτα. Είναι ένα ζή-
τηµα για το οποίο έχω προσκαλέσει το Υπουργείο Δικαιοσύνης
να αναλάβει πρωτοβουλία και αρνείται να το κάνει. Είναι ένα ζή-
τηµα για το οποίο έχω προσκαλέσει τον Πρωθυπουργό, τον κ.
Μητσοτάκη, να πάψει να το διαχειρίζεται επικοινωνιακά. Ένα βί-
ντεο έβγαλε την ηµέρα της έµφυλης βίας στις 25 Νοεµβρίου και
έκτοτε τίποτε. 

Και φτάσαµε να δολοφονείται µια γυναίκα, η Κυριακή Γρίβα,
µπροστά στο Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύρων, έχοντας προ-
στρέξει στην αστυνοµική αρχή για βοήθεια, έχοντας αποπεµφθεί
από τους αστυνοµικούς, που εφάρµοσαν τη συνήθη γραφειοκρα-
τία, έχοντας αναπεµφθεί να καλέσει το «100», έχοντας αντιµετω-
πισθεί από το «100» ως οχληρή και δυσάρεστη επικοινωνία, έχο-
ντας τελικά ξεψυχήσει υπό την ευθύνη των αστυνοµικών που
όφειλαν να την προστατεύσουν και στους οποίους προσέτρεξε
και στους οποίους εσείς την οδηγήσατε να προστρέξει µε όλες
σας τις δηλώσεις ότι έχουµε ασφάλεια για τις γυναίκες, ότι
έχουµε διαδικασία προστασίας και ότι οι γυναίκες µπορούν να
είναι ασφαλείς. 

Αυτή τη δολοφονία, την πέµπτη γυναικοκτονία στην Ελλάδα
για το 2024 ρεκόρ, σχολίασε ο κ. Μητσοτάκης µε τρόπο απαρά-

δεκτο σε δύο συνεντεύξεις του. Στην πρώτη είπε ότι έχουµε πε-
ρισσότερες καταγγελίες γιατί τελικά οι γυναίκες αισθάνονται µε-
γαλύτερη ασφάλεια, αισθάνονται ασφάλεια -λέει- να καταγ-
γείλουν και νιώθουν ότι µπορούν να εµπιστεύονται τις αρχές. Για
φαντάσου τι οργουελική προσέγγιση των πραγµάτων! Και στη
δεύτερη τους συνέντευξη σε οικείο και προστατευµένο περιβάλ-
λον την περασµένη Πέµπτη, είπε ότι ήταν γεγονός αφύπνισης,
όταν ξυπνήσατε δηλαδή από τη δολοφονία της Κυριακής Γρίβα.
Και αφού ξυπνήσατε, τι κάνατε;

Έρχεται ο κ. Βαρτζόπουλος και λέει αναίσχυντα δηµόσια ότι…
Θα το διαβάσω, διότι πρέπει να καταγραφεί στα Πρακτικά τι είπε
ο Υφυπουργός, ο ψυχίατρος Υφυπουργός: «Σε όλη την πανίδα,
σε κάθε µορφή έµβιου όντος το αρσενικό είναι πιο επιθετικό, γιατί
στη φύση είναι αυτό που κυνηγάει την τροφή και αναλαµβάνει
την επιθετική διεκδίκηση. Το θηλυκό είναι για άλλες δουλειές για
να τίκτει».

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Στη φύση.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μου σχολιάζετε κιόλας ότι γι’ αυτό το είπε. Είναι πολύ
σοβαρό το πρόβληµα.

«Είτε γίνεται στην αγέλη είτε γίνεται στη δυαδική µορφή που
έχουµε στον homo sapiens». Γνωρίζετε. «Είναι η φύση των πρα-
γµάτων το αρσενικό να είναι επιθετικό. Κατά συνέπεια η γυναι-
κοκτονία έχει µία βιολογική βάση. Όταν κάποιος είναι επιθετικός,
είναι επιθετικός επειδή είναι γεννηµένος επιθετικός και επειδή ο
τρόπος µε τον οποίο έχει ζήσει όλα αυτά τα χρόνια ενισχύει αυτή
την επιθετικότητα. Εκείνο το οποίο µπορούµε να κάνουµε εµείς
είναι όταν διαπιστώσουµε σε πρώιµη φάση µια τέτοια επιθετικό-
τητα, αυτή την επιθετικότητα να την βάλουµε µέσα σε κοινωνικά
κανάλια». Και µετά µας λέει πού να διοχετεύσουµε την επιθετι-
κότητα, να επιτίθενται -λέει- να µη σκοτώνεις ή να µην επιτίθεσαι
για να κλέψεις...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μου είπατε
να έχω µια ανοχή. Έχετε φτάσει στον διπλάσιο χρόνο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, κύριε Πρόεδρε, συνήθως η ανοχή στην παρέµβαση
είναι µέχρι του δεκαπενταλέπτου. 

Εάν υπάρχει πρόβληµα και θέλετε να µε διακόψετε για τις γυ-
ναικοκτονίες, παρακαλώ θεωρήστε ότι είναι η οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτά να τα
πείτε αλλού, κυρία Πρόεδρε. 

Σας λέω κάτι πολύ απλό..
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Παρακαλώ, θεωρήστε ότι είναι η οµιλία µου. Μη µε δια-
κόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι η οµι-
λία σας. Ευχαριστώ πολύ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έτσι εξυπηρετείτε και τον κ. Μητσοτάκη για να έχω λι-
γότερο χρόνο να του απαντήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μιλήστε
ελεύθερα τώρα. Έχετε την οµιλία σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, δεν θα πέσω σε αυτή την παγίδα. Θέ-
λετε να µε φιµώσετε. Θα ολοκληρώσω σε ένα λεπτό και θα το
θεωρήσετε παρέµβαση. Θέλετε να εξυπηρετήσετε την Κυβέρ-
νηση. Λυπάµαι γι’ αυτό. Εγώ ως πρώην Πρόεδρος της Βουλής
ούτως ή άλλως έχω το δικαίωµα να µιλάω για δώδεκα λεπτά,
παίρνοντας τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει απο-
φασίσει γι’ αυτό η Διάσκεψη, κυρία Πρόεδρε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν έχει αποφασίσει. Κάνετε λάθος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει απο-
φασίσει απόλυτα ότι έχετε τρεις παρεµβάσεις: µία των πέντε λε-
πτών, µία των τριών λεπτών και µία την οµιλία, όπως όλοι οι
Πρόεδροι. Μου είπατε για ανοχή. Έχει φτάσει στα δέκα λεπτά,
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έπρεπε να σας το υπενθυµίσω. Μου είπατε για την οµιλία σας και
τώρα µου λέτε ότι θα κάνετε ένα λεπτό. 

Αποφασίστε τι θέλετε…
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, εγώ καλώ την Κοινοβουλευτική σας
Οµάδα να αξιολογήσει αυτό που κάνετε. Θα πάρω δύο λεπτά και
θα ολοκληρώσω. Να αξιολογήσει η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ αυτό που κάνατε µόλις τώρα, την ώρα που µιλάω για τις
γυναικοκτονίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να το αξιο-
λογήσει…(Δεν ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ. 

Εµένα δεν µε έχει ούτε χτυπήσει στην πλάτη ο Πρωθυπουργός
σε εµπορικό κέντρο και σε έκθεση ούτε µε έχει προσκαλέσει για
καφέ και ούτε θα επιτρέψω ποτέ να γίνει. 

Καλώ τον κύριο Πρωθυπουργό, λοιπόν, να ανακαλέσει και να
δράσει άµεσα γι’ αυτές τις απαράδεκτες δηλώσεις. Καλώ τον
κύριο Πρωθυπουργό να αποπέµψει βεβαίως όχι µόνο τον κ. Βαρ-
τζόπουλο, αλλά και κάθε κυβερνητικό πρόσωπο που εκφράζεται
µε τρόπο σεξιστικό, που δικαιολογεί την έµφυλη βία και τη γυναι-
κοκτονία.

Καλώ τον κ. Φλωρίδη, τον κύριο Υπουργό, ο οποίος είπε ότι
ήταν επιστηµονική η άποψη που εξέφρασε ο κ. Βαρτζόπουλος,
να ανακαλέσει αυτή του τη δήλωση και να αναλάβει δράση άµεσα
σε σχέση µε τις γυναικοκτονίες, µε ποινικοποίηση της γυναικο-
κτονίας ως αυτοτελούς κακουργήµατος. 

Σας καλώ όλους να αφίσταστε από σεξιστική συµπεριφορά,
από υποτιµητική συµπεριφορά, από δικαιολόγηση της βίας κατά
των γυναικών, από διακριτική µεταχείριση δυσµενή προς τις γυ-
ναίκες, από µπούλινγκ και κακοποιητικό λόγο, που όλα αυτά εν-
θαρρύνουν τη βία στην κοινωνία.

Κύριε Υπουργέ, σε σχέση µε το νοµοσχέδιο θα τοποθετηθώ
αναλυτικά στην οµιλία µου µετά την οµιλία του Πρωθυπουργού.
Έχω όµως να σας πω τα εξής πάρα πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε, θα πάρετε την οµιλία σας;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, παίρνω τη δεύτερη παρέµβασή µου. 

Έχω, λοιπόν, να σας πω τα εξής πάρα πολύ σύντοµα. Ο δικη-
γορικός κόσµος της χώρας ψήφισε µε 90,14% «όχι» στο νοµο-
σχέδιο αυτό, το οποίο αποτελεί βόµβα στα θεµέλια της δικα-
στικής λειτουργίας, που είναι ούτως ή άλλως υπονοµευµένη.
Φεύγοντας από εδώ θα παρασταθώ στη συνέντευξη Τύπου των
συγγενών των θυµάτων και των εγκαυµατιών στο Μάτι, που βίω-
σαν άλλη µια κακοδικία, µια κακοδικία που εξυπηρετεί και την Κυ-
βέρνησή σας ως προηγούµενο για τα Τέµπη.

Η δικαιοσύνη δεν πρόκειται να ορθοποδήσει αν επιµένετε να
λειτουργείτε ως διενεργούντες πειράµατα επάνω της, δεν πρό-
κειται να ορθοποδήσει µε κατάργηση βαθµών δικαιοδοσίας, µε
κατάργηση πρωτοδικείων και µε αποστέρηση πολιτών σε όλη την
περιφέρεια από την πρόσβαση στα δικαστήρια. Δεν πρόκειται να
λειτουργήσει υποστελεχωµένη όπως τη διατηρείτε. Δεν πρόκειται
να λειτουργήσει µε αίθουσες χωρίς κλιµατισµό, χωρίς παράθυρα,
χωρίς θέρµανση, χωρίς φωτισµό, πολλές φορές, µε διαδικασίες
µαγνητοφώνησης που δεν εφαρµόζονται, µε υπαλλήλους εξου-
θενωµένος και στερούµενους τα στοιχειώδη. Δεν πρόκειται να
λειτουργήσει, αν δεν ενισχυθεί αποφασιστικά και αν, κυρίως, δεν
ενισχυθεί το φρόνηµα ανεξαρτησίας, το οποίο δυστυχώς οι εξου-
σίες ουδέποτε αγκάλιασαν. 

Οι εξουσίες -και η δική σας- θέλουν τη δικαιοσύνη υποτελή,
θέλουν και τους δικηγόρους υποτελείς στην αντίληψη που εκ-
φράσατε χθες, ότι όποιος τα βάζει µε το κράτος το κράτος τον
ισοπεδώνει. Ως δικηγόρος, ως υπερασπίστρια, ως πολίτης της
χώρας αυτής έχω να σας πω ότι ευτυχώς υπάρχουν άνθρωποι
και πολίτες και δικηγόροι και κυρίως νέοι στη χώρα αυτή και σε
όλο τον κόσµο που τολµάνε να τα βάζουν και µε το κράτος και
µε τις εξουσίες, που τολµάνε να αντιστέκονται. Η αντίσταση είναι
εγγεγραµµένη στην ταυτότητά µας ως Ελλήνων και είναι η αντί-
στασή µας ως κοινωνικό χαρακτηριστικό που µας κάνει υπερή-
φανους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων είναι πολύ ξεκά-

θαρη, για να µην υπάρχουν γεγονότα ώστε να µιλούν πάρα πολ-
λές ώρες οι υπόλοιποι Πρόεδροι ή οποιοσδήποτε άλλος και να
µη µιλάνε οι Βουλευτές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει τέτοια απόφαση! Μιλήστε µε τον κ. Ανδρου-
λάκη. Εσείς δεν ήσαστε στη Διάσκεψη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφήστε
λίγο να µιλήσουµε. 

Εγώ δεν θα το επιτρέψω. Εσείς µπορείτε να κάνετε ό,τι θέλετε.
Είστε παλιά κοινοβουλευτική, έχετε γίνει Πρόεδρος, έχετε συµ-
µετάσχει στην κυβέρνηση µαζί µε τον κ. Καµµένο. Μπορείτε να
κάνετε ό,τι νοµίζετε και ξέρετε. Άρα δεν θέλω να µπω σε αυτή
διαδικασία.

Τώρα θα µιλήσουν δύο Βουλευτές και αµέσως µετά οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, εφόσον µου το επιτρέψουν. Αν δεν το
επιτρέψουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των κοµµάτων,
έχουν τη δυνατότητα να µιλήσουν αµέσως τώρα.    

Κύριε Ηλιόπουλε, είχατε ζητήσει τον λόγο. Θέλετε πριν τους
Βουλευτές;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μετά τους Βουλευτές,
κύριε Πρόεδρε, για τρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παραχω-
ρείτε, λοιπόν, τη σειρά σας. Άρα θα µιλήσει ο κ. Λαζαρίδης και η
κ. Χρηστίδου και αµέσως µετά ο κ. Ηλιόπουλος. Όσο θα είµαι
εγώ τουλάχιστον θα τηρήσω στο 100% αυτό που έχουµε συµφω-
νήσει. Σας ευχαριστώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τον Αρχηγό σας να ρωτήσετε γι’ αυτό που κάνετε. Θα
έχει ενδιαφέρον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Λα-
ζαρίδη, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας και πλέον
αιώνας χρειάστηκε προκειµένου η ελληνική πολιτεία να καταφέ-
ρει να προχωρήσει σε µια εµβληµατική ιστορική µεταρρύθµιση
σαν τη σηµερινή, ένας και πλέον αιώνας παλινωδιών, φοβιών και
πισωγυρισµάτων για να γίνει το αυτονόητο, αυτό που όλοι έβλε-
παν από τότε, τα χρόνια διοίκησης του Ελευθέριου Βενιζέλου,
αλλά κανείς, όταν ερχόταν η ώρα της κρίσης, λόγω και των δια-
φόρων συγκυριών, δεν µπορούσε είτε δεν τολµούσε να κάνει το
επόµενο βήµα. 

Αυτό το βήµα, λοιπόν, τολµούµε τώρα και το κάνει η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, µε
Υπουργό τον Γιώργο Φλωρίδη και Υφυπουργό τον Γιάννη
Μπούγα, µε έναν και µόνο στόχο, να επιλύσει µια µεγάλη χρόνια
εκκρεµότητα, διαµορφώνοντας ένα σύγχρονο πρόσωπο της ελ-
ληνικής δικαιοσύνης, η οποία θα βρίσκεται πραγµατικά κοντά
στον πολίτη, µια ακόµα προεκλογική µας δέσµευση, που ερχό-
µαστε να υλοποιήσουµε µε το βλέµµα σταθερά µπροστά, όπως
άλλωστε είναι χρέος και ευθύνη µας απέναντι στους πολίτες,
απέναντι στις νέες γενιές. 

Με τον νέο δικαστικό χάρτη αντιµετωπίζουµε το κρίσιµο ζή-
τηµα της επιτάχυνσης της δικαιοσύνης και αξιοποιούµε καλύτερα
το υπάρχον ανθρώπινο δυναµικό της. Ξεπερνάµε, και στην περί-
πτωση αυτή, µια ακόµα από τις σηµαντικές παθογένειες της
χώρας και τις διαχρονικές εσωτερικές αδυναµίες του συστήµα-
τος. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς µας φαντάζοµαι δεν
θα είναι υπερήφανος µε τα στοιχεία που έχουν δει το φως της
δηµοσιότητας και τα οποία καταδεικνύουν ότι όλες αυτές τις τε-
λευταίες δεκαετίες κάτι δεν έχει γίνει σωστά, δεν έχει γίνει σωστά
διαχρονικά και διακοµµατικά, όπως, για παράδειγµα, ότι η χώρα
µας κατατάσσεται σύµφωνα µε την έκθεση της Παγκόσµιας Τρά-
πεζας στη θέση «146» διεθνώς στον δείκτη για την ταχύτητα απο-
νοµής της δικαιοσύνης, ότι µια υπόθεση για να τελεσιδικήσει
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στην Ελλάδα χρειάζεται κατά µέσο όρο χίλιες τετρακόσιες ογδό-
ντα δύο ηµέρες, υπερδιπλάσιες από τον αντίστοιχο ευρωπαϊκό
µέσο όρο, που είναι εξακόσιες τριάντα επτά ηµέρες, χωρίς µάλι-
στα η χώρα µας να υστερεί σε αριθµό δικαστών έναντι της υπό-
λοιπης Ευρώπης. 

Με τη σπουδαία µεταρρύθµιση την οποία καλούµαστε να ψη-
φίσουµε αύριο ενισχύουµε το κράτος δικαίου στη χώρα µας, για
το οποίο έχουν ακουστεί µια σειρά ψεµάτων και ανακριβειών από
την Αντιπολίτευση. Την απάντηση βεβαίως την έχει δώσει µεταξύ
άλλων και ο καθηγητής κ. Νίκος Αλιβιζάτος, ο οποίος σε πρό-
σφατο άρθρο του σηµείωσε ότι από το 1974 η Ελλάδα είναι κρά-
τος δικαίου, όπως δεν ήταν ποτέ στη νεότερη ιστορία µας και
µάλιστα βελτιώνεται, κάτι που µόνον αφελείς και ανιστόρητοι τολ-
µούν να αµφισβητήσουν. 

Δεν χωρά αµφιβολία ότι το κράτος δικαίου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, χωρίς τη γρήγορη απονοµή της δικαιοσύνης δεν νο-
είται. Γι’ αυτό όποιος πραγµατικά ενδιαφέρεται για το θέµα ας
έλθει να το κάνει µαζί µας νόµο του κράτους. 

Όσα προβλέπει το παρόν νοµοσχέδιο θα υλοποιηθούν µε την
τεχνική βοήθεια της Παγκόσµιας Τράπεζας, µε εξασφαλισµένα
493 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας, ναι, του ταµείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
και του ΠΑΣΟΚ, το οποίο υπήρξε πρόταση στην Ευρωπαϊκή
Ένωση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, για το οποίο
υποστηρίζετε ότι τα χρήµατα προορίζονται για τους λίγους και
τους ισχυρούς και για µία ακόµη φορά εκτίθεστε. 

Διότι µόνον για τους λίγους και τους ισχυρούς δεν υλοποι-
ούνται τα έργα ψηφιοποίησης διαδικασιών και αρχείων, τα νέα
δικαστικά κτήρια, η καλύτερη στελέχωση και κατάρτιση των δι-
καστικών λειτουργών και βεβαίως των δικαστικών βοηθών. Προ-
ηγήθηκε ένας εξαντλητικός διάλογος µηνών µε όλους τους
εµπλεκόµενους, τους δικαστές, τους δικηγόρους, τους δικαστι-
κούς υπαλλήλους και φυσικά τους τοπικούς φορείς. 

Εισακούστηκαν πολλά από τη δηµόσια διαβούλευση και ενσω-
µατώθηκαν στο νοµοσχέδιο και η τελική του µορφή βρίσκεται σή-
µερα εδώ, ενώπιόν µας, για να το εγκρίνουµε και να βοηθήσουµε
τον πολίτη να βρίσκει το δίκιο του πιο γρήγορα. Με τα νέα δεδο-
µένα µειώνεται ο συνολικός χρόνος εκδίκασης σε όλους τους
βαθµούς δικαιοδοσίας κατά 30%, δηλαδή κατά τετρακόσιες πε-
νήντα µέρες. Πλέον ενοποιούµε τους πρωτοβάθµιους δικαστές,
µε αναβάθµιση των ειρηνοδικών σε πρωτοδίκες. Έτσι διπλασιά-
ζεται η δεξαµενή των δικαστών και θα υπάρχουν πλέον δύο χι-
λιάδες εκατό πρωτοδίκες, µε καταλυτική επίδραση στην ταχύ-
τητα έκδοσης των πρωτοβάθµιων αποφάσεων. 

Παράλληλα, κάθε περιφερειακή ενότητα θα έχει κεντρική έδρα
πρωτοδικείου, στην οποία θα υπάγεται το σύνολο πλέον των
πρωτοβάθµιων δικαστών, µε όρια αρµοδιότητάς της τα όρια της
περιφερειακής ενότητας. Προβλέπονται επίσης παράλληλη και
περιφερειακή έδρα πρωτοδικείου σε περιοχές όπου υπάρχουν
ανάγκες, προκειµένου να αντιµετωπιστούν ειδικά θέµατα και ιδι-
αιτέρως λόγοι εθνικής σηµασίας, όπως τα σύνορα και τα νησιά,
κάτι το οποίο ήδη έχει αναλύσει και ο Υπουργός αλλά και η ειση-
γήτριά µας µε εξαιρετικό τρόπο, η κ. Παπακώστα.

Ειδικά στην εκλογική µου περιφέρεια, την Καβάλα, διατηρείται
το Πρωτοδικείο της Καβάλας ως κεντρική έδρα και η Εισαγγελία
Πρωτοδικών µε έδρα την Καβάλα και ως περιφερειακές έδρες
του Πρωτοδικείου Καβάλας ορίζονται το Παγγαίο και η Θάσος
στην κατά τόπο αρµοδιότητά τους. 

Θα ήθελα όµως, κύριε Υπουργέ, να λύσουµε οριστικά και αµε-
τάκλητα το πρόβληµα µε την κάλυψη των δύο κενών οργανικών
θέσεων γραµµατέων στο νησί, κάτι που είχαµε την ευκαιρία να
συζητήσουµε και πρόσφατα στην επίσκεψή σας στην Καβάλα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη, την οποία όλοι
µας οφείλουµε να εµπιστευόµαστε σε απόλυτο βαθµό και όχι αλά
καρτ, µε την παρούσα πολιτική, θεσµική και µε κοινωνικό πρό-
σηµο µεταρρύθµιση εκσυγχρονίζεται και προσαρµόζεται στις
ανάγκες της κοινωνίας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη κάνει πράξη την υπόσχεσή της για ταχύτερη, ποιοτικότερη,
αποδοτικότερη, διαφανή και αξιόπιστη απονοµή της. Η εµπιστο-
σύνη των πολιτών προς το δικαστικό σύστηµα ενισχύεται και η

καθηµερινότητα του πολίτη βελτιώνεται. 
Σε αυτή την προσπάθεια καλό για τον τόπο θα ήταν να πορευ-

τούµε από κοινού, αφήνοντας στην άκρη τις όποιες µικροκοµµα-
τικές σκοπιµότητες. Στο πλαίσιο αυτό σάς καλώ να ψηφίσουµε
µαζί το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Η κ. Ραλλία Χρηστίδου έχει τον λόγο και ακολουθεί ο κ. Ηλιό-
πουλος για µια τρίλεπτη παρέµβαση.

Κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω σχετικά µε τα όσα έχουν ακουστεί

από χθες, και διά στόµατος Υπουργού, αναφορικά µε τη δίκη στο
Μάτι. Δεν φταίει ο Ποινικός Κώδικας του 2019, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, που δεν µπήκαν φυλακή,
έτσι όπως λέτε, ορισµένοι κατηγορούµενοι. Είναι για ακόµα µία
φορά ανακριβής ο ισχυρισµός και σίγουρα επικοινωνιακός. Και
µε τον τότε Ποινικό Κώδικα προβλεπόταν µέρος της επιβληθεί-
σης ποινής για αδίκηµα εξ αµελείας άνω των τριών ετών να πάει
κάποιος φυλακή. 

Γράφονται διάφορα ανυπόστατα περί µεταβολής του ποινικού
κώδικα το έτος 2019 επί ΣΥΡΙΖΑ, που δήθεν ώθησε στην αθώωση
ορισµένων κατηγορουµένων. Το αληθές είναι ότι αθωώθηκαν οι
κατηγορούµενοι για το ποινικό αδίκηµα της ανθρωποκτονίας από
αµέλεια τελούµενης κατά συρροή, δηλαδή για το 302 του Ποινι-
κού Κώδικα και για τη σωµατική βλάβη από αµέλεια, δηλαδή το
314.

Το ίδιο άρθρο 302, όπως ίσχυε µε τον Ποινικό Κώδικα πριν,
ίσχυε το 2018 της πολύνεκρης πυρκαγιάς, χωρίς φυσικά να αλ-
λάξει το 2019 µε τον νέο Ποινικό Κώδικα. Ίσχυε ακριβώς το ίδιο
και απαράλλαχτο, όπως ακριβώς ισχύει και σήµερα. Το βούλευµα
866/2022, µε το οποίο παραπέµφθηκαν κιόλας για να δικαστούν
οι κατηγορούµενοι στο φύλλο 24 λέει πολύ συγκεκριµένα: «Η
ισχύουσα διάταξη του νέου Ποινικού Κώδικα δεν τυγχάνει ευµε-
νέστερη ή δυσµενέστερη της αντίστοιχης του προϊσχύοντος Ποι-
νικού Κώδικα». Τίποτα, λοιπόν, απολύτως δεν άλλαξε ως προς το
συγκεκριµένο ποινικό αδίκηµα της ανθρωποκτονίας εξ αµελείας.
Με αυτό παραπέµφθηκαν, µε αυτό δικάστηκαν, µε αυτό κάποιοι
αθωώθηκαν και µε αυτό κάποιοι καταδικάστηκαν.

Και κόσµος πολύς, και εµείς και κόσµος που µας ακούει και νο-
µικοί και δικηγόροι, διερωτώνται, γιατί σας ακούει κόσµος. Και
το αξιοπερίεργο είναι ότι δεν σας ενδιαφέρει το ότι σας ακούει
κόσµος που γνωρίζει. Κόσµος που αντιλαµβάνεται αν ο ισχυρι-
σµός σας είναι ψευδής ή αληθής. Δεν σας ενδιαφέρει; Ρωτάνε:
Τι εννοείτε όταν λέτε ότι άλλαξε ο Ποινικός Κώδικας; Εννοείτε
την ανθρωποκτονία εξ αµελείας που αφορούσε τη συγκεκριµένη
δίκη ή εννοείτε κάτι άλλο; Ή εννοείτε κάτι άλλο, όπως το άρθρο
314, για τη σωµατική κάκωση, που τιµωρείται µε φυλάκιση έως
δύο χρόνια, ενώ πριν το 2019 ετιµωρείτο έως τρία έτη; Αυτό φυ-
σικά δεν αφορά την ανθρωποκτονία και δεν αφορά το αν είναι
κάποιος αθώος ή ένοχος, αλλά αφορά το ύψος της ποινής. Αυτά
ως προς τους χειρισµούς που έχει ήδη ξεκινήσει η προπαγάνδα
της Νέας Δηµοκρατίας να παίζει το ίδιο και το ίδιο και το ίδιο και
το ίδιο έργο για τον νέο Ποινικό Κώδικα.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αφορά την ενοποίηση του πρώτου
βαθµού δικαιοδοσίας και τη χωροταξική αναδιάρθρωση των δι-
καστηρίων της χώρας. Αυτό το νοµοσχέδιο έχει αναχθεί σε µείζον
ζήτηµα, που ίσως αγγίζει και τα όρια του εθνικού. Σας προειδο-
ποίησε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, εδώ και πάρα πολύ καιρό πως οι αποφάσεις σας και
οι χειρισµοί που έχετε µετέλθει θερίζουν ανέµους και σπείρουν
θύελλες. Και τι έχετε καταφέρει ως σήµερα; Η νοµοθετική σας
πρόταση αποτελεί σφοδρή, στυγνή και εκ βάθρων µεταβολή στη
διαβίωση χιλιάδων εργαζοµένων, στην οικονοµική ζωή των τοπι-
κών κοινωνιών και στην ίδια την απονοµή της δικαιοσύνης. Και ει-
σάγεται σήµερα στη Βουλή άρον άρον, µεγαλοβδοµαδιάτικα,
µήπως και καταφέρετε να περάσει στα ψιλά και ξεχαστεί λόγω
Πάσχα. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, να σας ενηµερώσουµε -που
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το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- ότι ήδη από την προηγούµενη
εβδοµάδα, ήδη από την προηγούµενη Δευτέρα συγκεκριµένα,
έχουν ξεσηκωθεί δικηγόροι σε όλη την Ελλάδα. Βλέπετε, δεν τσί-
µπησαν το τυράκι της δικηγορικής ύλης που τους πετάξατε τις
προάλλες και δίνουν µάχη υπεράσπισης της εργασίας τους, αλλά
και των τοπικών κοινωνιών που ζουν και εργάζονται και µε το νο-
µοθέτηµα αυτό εσείς συντρίβετε. 

Αντίστοιχη είναι και η απάντηση των δικαστικών υπαλλήλων,
τους οποίους µετατρέπετε σε νοµάδες που δύνανται µε µια απλή
εντολή να µετακινούνται οποιαδήποτε στιγµή. Αν σας ενδιαφέρει
έστω και λίγο η µακροχρόνια αδικία που υφίστανται και εσείς σή-
µερα τη διογκώνετε σε σηµείο χωρίς επιστροφή, δεχτείτε την
τροπολογία µας και επαναθεσµοθετήστε τη µηνιαία αποζηµίωση
που καταργήθηκε το 2011 µε τον ν.4024/2011. 

Ποιο είναι ένα από τα βασικά επιχειρήµατα που χρησιµοποι-
είτε; Πως µια απόφαση ειρηνοδικείου κοστίζει διπλάσια σε χρή-
µατα απ’ ό,τι µια αντίστοιχη του πρωτοδικείου και πως έτσι θα
µειώσετε τη δηµόσια δαπάνη. Ακόµη και εδώ, ξέρετε, τα στοιχεία
τα οποία επικαλείστε είναι όλα αναληθή. Βρίσκονται σε µία πα-
ράλληλη σφαίρα, φαντασιακή.

Επίσης, ισχυρίζεστε πως θα περιορίσετε τον χρόνο έκδοσης
τελεσίδικων αποφάσεων. Μάλιστα. Ακούστε. Τις γρήγορες και τις
ποιοτικές αποφάσεις τις εκδίδουν περισσότεροι και καλύτερα κα-
ταρτισµένοι δικαστές, περισσότεροι δικαστικοί υπάλληλοι, µε πε-
ρισσότερα τεχνολογικά εργαλεία στα χέρια τους και φυσικά µε
υποδοµές. Οι προχειρότητες που περιέχονται στο νοµοσχέδιο
αυτό ούτε στην επιτάχυνση της δίκης θα βοηθήσουν ούτε στην
ποιοτική αναβάθµιση των δικαστικών αποφάσεων.

Κάνετε επίσης λόγο για την αντιµετώπιση της πολυνοµίας και
την ίδια στιγµή ξανατροποποιείτε Ποινικούς Κώδικες, µόλις ενά-
µιση µήνα την τελευταία φορά θυµίζω. Υπάρχει πιο εύστοχος ορι-
σµός της προχειρότητας και της αποσπασµατικότητας από αυτό
το µοντέλο διακυβέρνησης, στο οποίο επιµένετε να νοµοθετείτε;
Επενδύετε, ξέρετε, στον κοινωνικό αυτοµατισµό, πάγια τακτική
της δεξιάς παράταξης, στρέφοντας τον έναν εναντίον του άλλου,
τις τοπικές κοινωνίες εναντίον µιας άλλης τοπικής κοινωνίας, σε
µια ιδιότυπη µάχη επικράτησης για την έδρα του πρωτοδικείου.
Στα νησιά ποιο δίκαιο υπηρετείται και ποια ισονοµία επιτυγχάνε-
ται όταν καταργείτε τα ειρηνοδικεία και φτιάχνετε τις θνησιγενείς
περιφερειακές έδρες, επιτείνοντας το αίσθηµα ανασφάλειας
µέσω συνεχών αλλαγών; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω. Η δικαιοσύνη χρειάζεται στήριξη και όχι συρρίκνωση.
Αυτό το πολυτραυµατισµένο από εσάς κράτος δικαίου χρειάζεται
φροντίδα και δεν αντέχει περαιτέρω υποβάθµιση. Με όσα φέρ-
νετε προς ψήφιση σήµερα δεν πετυχαίνετε κανέναν από τους δια-
κηρυγµένους στόχους σας. Και προσέξτε. Είµαστε σίγουροι γι’
αυτό, ότι η µοίρα που επιφυλάσσετε στις τοπικές κοινωνίες θα
εξελιχθεί σε αυτοεκπληρούµενη προφητεία της δικής σας συντρι-
βής. Και οι µέρες του Πάσχα που χρησιµοποιείτε για να κρύψετε
τις ευθύνες σας θα µετατραπούν σε προσωπική, κοινωνική έξοδο
χιλιάδων ανθρώπων από αυτό το καθεστώς της κοινωνικής και
πολιτικής οµηρίας που έχετε επιβάλει. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Ηλιόπουλος και σας ενηµερώνω ότι από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας µάς ενηµέρωσαν ότι αµέσως µετά θα έρθει
ο Γενικός Γραµµατέας και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας. 

Ελάτε, κύριε Ηλιόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Την Κυριακή σε µια ανάρτησή του ο Κυριάκος Μητσοτάκης

είπε ότι η Νέα Δηµοκρατία πολεµάει την ακροδεξιά στην πράξη
και όχι στα λόγια. Την επόµενη µέρα ακούσαµε όλες και όλοι τις
δηλώσεις του κ. Βαρτζόπουλου, Υφυπουργού Υγείας. «Η γυναι-
κοκτονία έχει µία βιολογική βάση. Το αρσενικό είναι πάντοτε επι-
θετικό. Το θηλυκό είναι για άλλες δουλειές, για να τίκτει. Είναι η

φύση των πραγµάτων το αρσενικό να είναι επιθετικό». Μίλησε µά-
λιστα για την εφηβική βία, ότι υπάρχουν άνθρωποι που γεννιού-
νται επιθετικοί και πρέπει να καναλιζάρουµε αυτή την επιθετι-
κότητα, έτσι ώστε να εκφραστεί ενάντια στους εχθρούς της πα-
τρίδας και της κοινωνίας. 

Κοιτάξτε λίγο. Με αυτές τις δήλωσε ο κ. Βαρτζόπουλος απέ-
δειξε κατευθείαν ότι ήσασταν, είστε και µάλλον επιθυµείτε να πα-
ραµείνετε ο βασικός χορηγός της άκρας Δεξιάς στη χώρα και το
κάνετε συνειδητά. Έρχεται ο κ. Βαρτζόπουλος και ξεπλένει δο-
λοφόνους. Ξεπλένει τη γυναικοκτονία, τους γυναικοκτόνους,
τους ξεπλένει, όταν πριν από λίγες µέρες συζητούσαµε για τη
γυναικοκτονία στη Σαλαµίνα, όταν πριν από λίγες µέρες συζητού-
σαµε για µία γυναικοκτονία που έγινε µπροστά στο Α.Τ. και δεν
βρέθηκε ένας άνθρωπος να στηρίξει αυτή τη γυναίκα που πήγε
για βοήθεια. 

Αυτόν τον άνθρωπο εσείς τον έχετε Υφυπουργό. Εκφράζει
αντιεπιστηµονικές απόψεις της πιο ακραίας συντηρητικής Δεξιάς
-και για να είµαστε καθαροί µεταξύ µας- και των νεοναζί. Αυτά
εκφράζει ο κ. Βαρτζόπουλος. Και ξέρετε κάτι; Δεν είναι ο πρώτος
που τα λέει. Ο Μένγκελε θα τα υπέγραφε µε δύο χέρια. Αυτή την
τοποθέτηση του Βαρτζόπουλου ο Μένγκελε θα την υπέγραφε µε
δύο χέρια. Απλά, επειδή είναι και η µέρα, να σας υπενθυµίσουµε
ότι σαν σήµερα ο Μένγκελε και οι φίλοι του, όσοι πρόλαβαν και
ήταν λίγο τυχεροί, έφευγαν από το Βερολίνο για Λατινική Αµερική
χωρίς επιστροφή. Αυτή είναι η µέρα.

Οπότε εσείς εδώ έχετε να απαντήσετε κάτι πάρα πολύ συγκε-
κριµένο, γιατί είστε Υπουργείο Δικαιοσύνης. Το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης αποδέχεται τη φράση ότι έχουν βιολογική βάση οι
γυναικοκτονίες; Σοβαρά τώρα; Δεν θα πείτε τίποτα γι’ αυτό; Πού
θέλετε να γυρίσετε την ελληνική κοινωνία; Και αναρωτιέστε µετά
γιατί καλπάζει η άκρα Δεξιά; Και προσπαθείτε µε ακροδεξιά παι-
χνιδάκια τού «πατρίδα-θρησκεία-οικογένεια», µε lifestyle ξεπλύ-
µατος στον Ηλία Κασιδιάρη και µε ακροδεξιούς υποψηφίους, που
εσείς παραδέχεστε ότι τους βάλατε στο ψηφοδέλτιο -αναφέρο-
µαι στον κ. Μπελέρη- για να κρατήσετε ψηφαλάκια από την άκρα
Δεξιά; Εσείς δίνετε αγώνα ενάντια στην άκρα Δεξιά; 

Πρέπει να απαντήσετε αν το Υπουργείο Δικαιοσύνης αποδέχε-
ται τις νεοναζιστικές απόψεις ότι οι γυναικοκτονίες έχουν βιολο-
γική βάση.

Και, κλείνοντας, εµείς λέµε ένα απλό πράγµα: Ο κ. Βαρτζόπου-
λος πρέπει να πάει σπίτι του και γρήγορα. Οτιδήποτε άλλο δείχνει
ότι οι απόψεις του είναι απόψεις σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει η κ. Λιακούλη και περιµένουµε τον Πρό-

εδρο και Γενικό Γραµµατέα.
Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

έχουν περάσει τέσσερις ολόκληρες µέρες από όταν έγινε µία
διάρρηξη στη Διεύθυνση Εκλογικού Τµήµατος του Υπουργείου
Εσωτερικών και δεν έχουµε ακούσει κουβέντα από εσάς και από
την Υπουργό Εσωτερικών για το θέµα. Εγώ θεωρώ ότι είστε και
συναρµόδιος Υπουργός, να το ξέρετε αυτό, γιατί είναι µείζονος
σηµασίας ζήτηµα στο οποίο δεν τοποθετήθηκε η Κυβέρνηση και
όχι µόνο αυτό, µας εµπαίζετε. Λέτε, µιλάτε, για φερόµενη διάρ-
ρηξη. Δηλαδή, δεν είµαστε σίγουροι ότι έγινε και ο διευθυντής
του αρµόδιου Γραφείου της εκλογικής διαδικασίας είναι ο ίδιος
που υπέβαλε τη µηνυτήρια αναφορά στο αστυνοµικό τµήµα,
χωρίς να µας έχετε ενηµερώσει µέχρι τώρα, εµάς και τον ελλη-
νικό λαό, για το τι ακριβώς περιείχε το συγκεκριµένο γραφείο,
ποιοι φέρονται ότι είναι, αν είναι θέµα εσωτερικό, αν είναι θέµα
εξωτερικών ανθρώπων που µπήκαν µέσα και διέρρηξαν και τι
πήραν, ποιο ήταν το ενδιαφέρον αντικείµενο της διάρρηξης. Κου-
βέντα, σαν να µην υπήρξε!

Κουβέντα και για το πόρισµα για το «e-mail-gate»! Δεν µιλάτε,
δεν λέτε απολύτως τίποτα και έρχονται σωρηδόν οι αγωγές των
ανθρώπων, διερωτώµενοι και οι ίδιοι αν διέρρευσαν εκτός από τα
e-mail και τα ΑΜΚΑ, τα ΑΦΜ και όλα τα προσωπικά τους στοιχεία,
τα οποία ήταν στην ίδια φόρµα και δεν σας ενδιαφέρει ούτε αυτό.
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Και εσείς, κύριε Φλωρίδη, είστε αυτός που είπε ότι ο Υφυπουρ-
γός Υγείας κ. Βαρτζόπουλος έκανε επιστηµονική προσέγγιση
στις δηλώσεις του σχετικά µε τη βιολογική βάση της βίας, της
έµφυλης βίας; Εσείς ο µεταρρυθµιστής, ο δηµοκράτης, είπατε
τέτοιο πράγµα; Και δεν έχετε αποπέµψει ακόµη τον κ. Βαρτζό-
πουλο; Καλά, να δεχτούµε την ιδεοληψία σας για τις γυναικοκτο-
νίες, που αρνείστε πεισµατικά µε το επιχείρηµα του Πρωθυ-
πουργού σας ότι «µα, δεν µπορώ να ξεχωρίσω τη γυναικοκτονία
από την ανθρωποκτονία κατά ενός παιδιού, ενός ανήλικου παι-
διού ή ενός ηλικιωµένου ανθρώπου», αυτό λέτε. Ο κ. Βαρτζόπου-
λος τι µας είπε; Ότι ενυπάρχει στο στοιχείο της βίας ιδεολογική
βάση και, εν πάση περιπτώσει, όταν αναδύεται αυτό το ένστικτο,
λοιπόν, το άγριο, το ζωώδες ένστικτο, ε, µπορεί να το δικαιολο-
γήσουµε κιόλας!

Ξέρετε ως νοµικός, κύριε Φλωρίδη, µε αυτό που είπατε εσείς
για την επιστηµονική προσέγγιση του κ. Βαρτζόπουλου εγώ τι θα
έκανα, αν υπερασπιζόµουν -δεν υπερασπίστηκα ποτέ- έναν άν-
θρωπο ο οποίος άσκησε σωµατική βία εναντίον µίας γυναίκας;
Θα έπαιρνα τη δική σας δήλωση και θα την έδινα στον δικαστή
και θα έλεγα «κοιτάξτε τι λέει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, λέει ότι
δικαιολογηµένα ο δράστης-πελάτης µου-εντολέας µου έπραξε,
βγήκε από µέσα, βρε παιδί µου, από τη βιολογική του φύση αυτό
το άγριο ένστικτο και την ισοπέδωσε, µπορεί και να την έσφαξε,
να την κοµµάτιασε και τα λοιπά». Αυτό είπατε; Αυτό κάνει ο
Υπουργός Δικαιοσύνης; Αυτό λέει ο Υπουργός Δικαιοσύνης; Όχι,
κύριε Υπουργέ, δεν λέει αυτό.

Περιµέναµε περισσότερα από εσάς, αλλά ίσως και δεν περιµέ-
ναµε περισσότερα από εσάς, γιατί καθένας τελικά κρίνεται από
τη διαδροµή του, από τους σταθµούς σε αυτή τη διαδροµή του,
από το τι έλεγε, από το τι λέει. Και εγώ την παρακολούθησα αυτή
τη διαδροµή σας, ήµουν παρούσα όταν λέγατε αυτά που λέγατε
το 2015 και για τον κ. Μητσοτάκη και για την κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Τον είχατε πει λαϊκιστή, είχατε πει ότι εφαρµόζει
τη στρατηγική του εκφοβισµού. Είχατε πει ότι δίνει υποσχέσεις
χωρίς αντίκρισµα. Και λίγα χρόνια πέρασαν από τότε και τώρα
είστε Υπουργός Δικαιοσύνης.

Και το άλλο; Σε όλες τις επιτροπές -µα και σήµερα!- οµνύετε
στο όνοµα του Ελευθερίου Βενιζέλου; Και άκουσα να αναφέρετε
και τον Ανδρέα Παπανδρέου. Αφήστε τα αυτά στην άκρη τώρα!
Αφήστε και τον Ανδρέα Παπανδρέου, αφήστε και τον Ελευθέριο
Βενιζέλο! Αφήστε τους ήσυχους στους τάφους, µην τους ανακα-
τεύετε εσείς! Μην τους ανακατεύετε εσείς! Και µη µας µιλάτε για
µεταρρύθµιση τέτοιου βεληνεκούς! Μετά από εκατόν δεκατέσ-
σερα χρόνια µάς λέτε ότι µεταρρυθµίζουµε και κάνουµε αλήθεια
το όραµα του Ελευθερίου Βενιζέλου, που ήταν να ενοποιήσει τα
δικαστήρια! Και το κάνετε εσείς τώρα, είστε συνεχιστές, δηλαδή,
του έργου! Μάλιστα!

Εσείς, λοιπόν, που δεν έχετε καταφέρει να ψηφιοποιήσετε τη
δικαιοσύνη, εσείς που έχετε υποστελεχωµένα όλα τα δικαστήρια,
εσείς που δεν καταφέρατε να βελτιώσετε τις υλικοτεχνικές υπο-
δοµές, εσείς που δεν προσλάβατε προσωπικό, εσείς που δεν επι-
µορφώσατε τους ειρηνοδίκες, εσείς λέτε ότι από τις 16 Σεπτεµ-
βρίου καταργούµε τα ειρηνοδικεία και ξεκινάµε τους ειρηνοδίκες
να τους βάζουµε να δικάζουν υποθέσεις άλλης ύλης και άλλης
αρµοδιότητας. Δηλαδή, στον πάγκο ενός χειρουργείου, για πα-
ράδειγµα, βάζετε έναν ασθενή και λέτε στον γιατρό, ο οποίος δεν
έχει πάρει το πτυχίο του ακόµη, δεν έχει ειδικευτεί, «µπορείτε
κάλλιστα να πάτε να χειρουργήσετε τον ασθενή και βλέποντας
και κάνοντας, µαθαίνοντας, στη συνέχεια θα µπορέσετε και εσείς
να τα καταφέρετε». Με ύλη ποια; Με προοπτική ποια;

Και δεν µου λέτε, όταν ρωτάτε την αρµόδια διευθύντρια και
απαντάει ότι δεν υπάρχει κανένα σχέδιο του Υπουργείου σας για
το πότε θα το κάνετε αυτό, δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή απολύτως
κανένα εθνικό σχέδιο για το πώς θα επιµορφώσετε τον κόσµο,
για το πώς θα στελεχώσετε τις υπηρεσίες, για το πώς θα ανα-
βαθµίσετε τις δοµές, εσείς πώς είναι δυνατόν να παίρνετε αυτή
την απόφαση ενάντια σε όλους τους θεσµικούς φορείς, ενάντια
σε όλους τους εργαζόµενους που υπηρετούν τη δικαιοσύνη, δι-
καστές, εισαγγελείς, δικαστικούς υπαλλήλους, αλλά και δικηγό-
ρους; Δεν σας λέει τίποτα; Δεν ιδρώνει το αυτί σας για το ότι
σχεδόν το 91% των δικηγόρων στο δηµοψήφισµα αποφάσισαν

ότι αυτό που κάνετε είναι εντελώς στη λάθος κατεύθυνση;
Και να σας πω και κάτι, κύριε Υπουργέ, και στην Κυβέρνηση

στην οποία αυτό τον καιρό τουλάχιστον είστε και την οποία υπη-
ρετείτε. Τι πιστεύετε, αλήθεια; Ότι είναι δυνατόν χωρίς όλους αυ-
τούς συµµέτοχους να τα καταφέρετε και να προχωρήσει η ιστο-
ρία αυτή; Είναι δυνατόν να έχετε απέναντι όλη την κοινωνία,
όλους όσοι διακονούν τη δικαιοσύνη και εσείς να επιµένετε πει-
σµατικά ότι θα το κάνετε αυτό;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κυρία συνάδελφε.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τέλος -ναι, κύριε Πρόεδρε, ολοκλη-
ρώνω- θέλω να σας πω το εξής: Έχετε οριζόντια δηµιουργήσει
τεράστιες αδικίες, µε µια πελατειακή καθαρά λογική, όποιον δεν
είχατε φίλο τον έχετε εκδικηθεί, για παράδειγµα, στα Μέγαρα.
Έχετε δηµιουργήσει ανισότητες µέσα στο ίδιο σύστηµα, καινούρ-
γιες ανισότητες. Δεν δίνετε ευκαιρία να γίνουµε καλύτεροι.

Και οι δικές σας δηλώσεις οι οποίες πρωτοστατούν, κύριε
Υπουργέ, δεν αρµόζουν σε Υπουργό Δικαιοσύνης. Ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, κύριε Υπουργέ, είναι εδώ για να διαφυλάσσει τον
θεσµό της δικαιοσύνης. Δεν είναι ο άνθρωπος που κάνει δήλωση
«φυλακή σηµαίνει φυλακή» ή «όποιος τα βάζει µε το κράτος τον
ισοπεδώνουµε», διότι ξέρετε πολλές φορές πρέπει να σας απο-
καλύψω ότι και το κράτος µπορεί να µην έχει δίκιο, τουλάχιστον
σε όλα όσα πρεσβεύει ή σε όλα όσα αποφασίζει. Αυτή, λοιπόν, η
απόφασή σας δεν ήταν µόνο λάθος, αλλά ήταν και αντιδηµοκρα-
τική και έρχεται να προστεθεί, δυστυχώς, σε όλα τα πλήγµατα
που έχετε επιφυλάξει στο κράτος δικαίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-

ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, ακούσαµε ξανά τον κ. Μητσοτάκη χθες στο
Υπουργικό Συµβούλιο να λέει πως στις ευρωεκλογές θα κριθεί
πόσο δυνατές και αποτελεσµατικές θα είναι οι φωνές των ελλη-
νικών διεκδικήσεων στην Ευρωβουλή. Παρέλειψε, όµως, να πει
ότι ως ελληνικές διεκδικήσεις ορίζονται οι επιπλέον χρηµατοδο-
τήσεις, διευκολύνσεις, προνόµια, αλλά και οι οδηγίες και κανονι-
σµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν ανάγκη τα µονοπώλια
για να διασφαλίζουν την κερδοφορία τους. Σωστά; Σωστά. Γιατί
ποτέ στην πορεία της χώρας στην Ευρωπαϊκή Ένωση καµµιά κυ-
βέρνηση δεν έθεσε ως ελληνικές διεκδικήσεις ζητήµατα που αφο-
ρούσαν τη βελτίωση της ζωής του λαού µας, την ικανοποίηση
των δικών του αναγκών. 

Διεκδικεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας -όπως πριν οι
κυβερνήσεις του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ- κατάργηση των αντεργα-
τικών οδηγιών, κατάργηση των άδικων φόρων, όπως ο ΦΠΑ, των
χαρατσιών στην ενέργεια, την κατάργηση του Χρηµατιστηρίου
της Ενέργειας, δηλαδή µέτρα που θα ανακούφιζαν και από την
ακρίβεια; Όχι, βέβαια. Διεκδίκησε ποτέ η Νέα Δηµοκρατία -ή καµ-
µιά άλλη κυβέρνηση- µέτρα πραγµατικής πολιτικής προστασίας,
αποζηµιώσεις στο 100% των ζηµιών για τους πληγέντες; Ή
µήπως έθεσε καµµιά κυβέρνηση ποτέ ζήτηµα απεµπλοκής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης από επεµβάσεις, από αιµατηρούς πολέ-
µους; Η οποία, βέβαια, Ευρωπαϊκή Ένωση δεν είναι και κανένα
περιστέρι της ειρήνης, αλλά κανονικό γεράκι του πολέµου. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, µαζί µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και το
ΝΑΤΟ, είναι πρωταγωνίστρια των πολέµων και των επεµβάσεων.
Πρωταγωνιστεί στην υποστήριξη του κράτους-δολοφόνου, του
Ισραήλ, που έχει αιµατοκυλήσει την παλαιστινιακή γη, τη Γάζα,
µε αποτέλεσµα τη γενοκτονία του λαού αυτού. Συµµετέχει
ενεργά στον πόλεµο στην Ουκρανία, στηρίζοντας την άρχουσα
τάξη εκεί, µαζί µε τις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και το ΝΑΤΟ,
στη σύγκρουσή τους βεβαίως µε την καπιταλιστική Ρωσία και
τους συµµάχους της. Έχει δώσει στον Ζελένσκι δεκάδες δισεκα-
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τοµµύρια ευρώ, χρήµατα από το ξεζούµισµα των ευρωπαϊκών
λαών για όπλα, για πυροµαχικά, για βάσεις. Συµµετέχει µε την
επιχείρηση «Ασπίδες» στη σύγκρουση στην Ερυθρά Θάλασσα,
στο όνοµα της αντιµετώπισης των Χούθι εκεί, µε το πρόσχηµα
την προστασία της ναυσιπλοΐας. Εδώ ακουµπάει, βέβαια, η απο-
στολή της φρεγάτας «ΥΔΡΑ», η οποία βάζει σε τεράστιους κιν-
δύνους τη ζωή των αξιωµατικών και των ναυτών, για να διαφυ-
λάξουν τα κέρδη των εφοπλιστών. 

Και εσείς, της Νέας Δηµοκρατίας, ως Κυβέρνηση υπερθεµατί-
ζατε κιόλας τη συµµετοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε όλους
τους τρόπους στον πόλεµο -στο µακελειό- στην Ουκρανία, στη
Μέση Ανατολή, µε τη στήριξη του κράτους του Ισραήλ. Από
κοντά φυσικά και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Εδώ έφτασε ο Κασσε-
λάκης να πει ότι το ΝΑΤΟ είναι µια ιερή αµυντική συµµαχία. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που κρίνεται δεν είναι ποιος θα διαπραγµα-
τευτεί για λογαριασµό του µεγάλου κεφαλαίου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και πόσο σταθερό θα είναι αυτό το πολιτικό σκηνικό,
όπως λέει ο Πρωθυπουργός σας. Λες και µπορεί κανείς να ξεχά-
σει ότι µε σταθερό το πολιτικό σκηνικό µεγαλώνει η αστάθεια στη
ζωή του λαού. Το κρίσιµο, όµως, στις ευρωεκλογές είναι να εκ-
φραστεί η λαϊκή δυσαρέσκεια απέναντι στην Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας και στα υπόλοιπα κόµµατα, το ΣΥΡΙΖΑ, το
ΠΑΣΟΚ, τους υπόλοιπους, που έχετε για ευαγγέλιό σας την πο-
λιτική αυτή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που τσακίζει όλους τους
λαούς της Ευρώπης. Και αυτό, βεβαίως, µε έναν τρόπο µόνο µπο-
ρεί να γίνει: Με τη στήριξη του ΚΚΕ. Αυτό ήταν το µήνυµα που
µεταφέραµε και στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού, στους συ-
µπατριώτες µας Έλληνες απόδηµους στον Καναδά και στις Ηνω-
µένες Πολιτείες της Αµερικής, στο πλαίσιο της επίσκεψής µας
εκεί. 

Και η αλήθεια είναι πως οι περισσότεροι Έλληνες του εξωτε-
ρικού, παρακολουθώντας τα µέσα ενηµέρωσης στην Ελλάδα,
αυτό που άκουγαν και έβλεπαν είναι ότι δήθεν τα κρίσιµα ζητή-
µατα µπροστά στις ευρωεκλογές είναι αν οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας -και ποιοι από αυτούς- θα πάνε στις εκκλησίες τη
µέρα της Ανάστασης για να πάρουν το Άγιο Φως, ποιος διεκδικεί
τις ψήφους των Σπαρτιατών, το ότι ο Αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ επι-
καλείται το «Πατρίς-Θρησκεία-Οικογένεια» και άλλα παρόµοια. 

Όµως, τα πράγµατα είναι πολύ πιο σοβαρά, είναι κρίσιµα -
οπωσδήποτε κρίσιµα, θα λέγαµε- και γι’ αυτά είχαµε την ευκαιρία
να µιλήσουµε στις συναντήσεις που είχαµε µε τις οργανώσεις
των Ελλήνων που ζουν στον Καναδά και στις Ηνωµένες Πολιτείες.
Εκεί, στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, που ο λαός της συ-
γκλονίζεται από τις κινητοποιήσεις των φοιτητών στα ξακουστά
αµερικάνικα πανεπιστήµια που φωνάζουν «Λευτεριά στην Παλαι-
στίνη», κόντρα στην Κυβέρνηση του Μπάιντεν, που στηρίζει µε
όλα τα µέσα το Ισραήλ και απαιτούν να σταµατήσει αυτή η στή-
ριξη. Εκεί βρεθήκαµε και στο Κολούµπια στο πλάι αυτών των φοι-
τητών. 

Ένας ακόµη λόγος που πήγαµε εκεί ήταν ότι ο κ. Μητσοτάκης
και η κ. Κεραµέως εδώ, παλαιότερα αυτοί, µας έλεγαν για το Κο-
λούµπια και τους φοιτητές ότι εκεί δεν κάνουν ό,τι στην Ελλάδα
οι φοιτητές, που συνεχώς κινητοποιούνται εδώ, αντί να διαβά-
ζουν. Για να µη µας παραµυθιάζετε κιόλας, πως εκεί δήθεν δεν
γίνονται αγώνες, δεν γίνονται κινητοποιήσεις, δεν γίνονται κατα-
λήψεις. Εκεί, στις ΗΠΑ, όπου γίνονται βήµατα στην οργάνωση
των εργαζοµένων, ακόµα και σε αµερικάνικους κολοσσούς, όπως
η «AMAZON». 

Είχαµε την ευκαιρία να συναντηθούµε µε το νεοσύστατο, αλλά
µαζικό, εργατικό σωµατείο τους. Μας ενηµέρωσαν για τις συν-
θήκες δουλειάς, γι’ αυτή τη σύγχρονη βαρβαρότητα που βιώ-
νουν. Χαρακτηριστικό είναι ότι δικαιούνται µόλις δέκα ώρες -δέκα
ώρες, δεν είναι φραστικό λάθος- αναρρωτική τον χρόνο. Δέκα
ώρες αναρρωτική άδεια τον χρόνο. Όλα αυτά εκεί, στην άλλη
πλευρά του Ατλαντικού, στη µητρόπολη του καπιταλισµού, στη
«γη της επαγγελίας», όπως λέτε, κύριοι της Κυβέρνησης και
άλλων κοµµάτων. 

Εµείς, λοιπόν, επιλέγουµε στην προεκλογική περίοδο να βά-
λουµε στην ατζέντα όλα τα κρίσιµα ζητήµατα που απασχολούν
πραγµατικά τον ελληνικό λαό και τη νεολαία. Και τέτοιο -ανάµεσα
σε άλλα πολλά- είναι και το νοµοσχέδιο για τον δικαστικό χάρτη

που συζητάει σήµερα η Βουλή και, µάλιστα, το νοµοσχέδιο αυτό
σχετίζεται άµεσα και µε την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και, συγκεκριµένα, µε τις κατευθύνσεις του Ταµείου Ανάκαµψης
και τα αντιλαϊκά προαπαιτούµενα. 

Η αλήθεια είναι πως δεν αφήνετε µέρα να πάει χαµένη, που να
µην προωθείτε µέτρα τέτοιου είδους αντιλαϊκά, µέτρα αντιδρα-
στικά, σε βάρος του ελληνικού λαού. Και είναι διπλή πρόκληση
να εµφανίζετε αυτά τα αντιλαϊκά σας µέτρα σαν πρόοδο, σαν βελ-
τίωση, δήθεν, της ζωής των πολιτών. Πραγµατικά, αναποδογυρί-
ζετε την πραγµατικότητα. Αυτό κάνετε και µε το νοµοσχέδιο για
τον νέο δικαστικό χάρτη, προπαγανδίζοντας ότι θα επιταχυνθεί,
τάχα, η δικαιοσύνη για όλους και θα τρέχει µε ταχύτητες φωτός
για τις υποθέσεις του λαού. 

Ποια επιτάχυνση, ποια βελτίωση θα φέρει τάχα στους εργαζό-
µενους, στις λαϊκές οικογένειες; Με τις σαρωτικές αλλαγές που
φέρνετε κάνετε τη δικαιοσύνη ακόµα πιο εχθρική, πιο απρόσιτη,
πιο ακριβή για τον ελληνικό λαό. 

Σε αυτό το πνεύµα, κατά κάποιον τρόπο, είναι ενταγµένη -δυ-
στυχώς- και η χθεσινή δικαστική απόφαση για το Μάτι, η οποία
διαπνέεται από τη γνωστή λογική του ανθρώπινου λάθους, που
εξαντλεί την απόδοση ευθυνών σε κάποιους υπηρεσιακούς πα-
ράγοντες –και, µάλιστα, µε πολύ χαµηλές ποινές-, ενώ αφήνει
στο απυρόβλητο τους υψηλά ιστάµενους και τους πολιτικά υπεύ-
θυνους. Είναι ακριβώς η ίδια λογική που επιστρατεύετε πάντα για
να συγκαλυφθούν τα διάφορα εγκλήµατα σε βάρος του λαού,
όπως συµβαίνει και στην περίπτωση του εγκλήµατος των Τεµπών. 

Οι κυβερνήσεις αλλάζουν, αλλά η λογική της συγκάλυψης πα-
ραµένει ίδια. Απλώς ο καθένας σας την αξιοποιεί όπως και όποτε
τον συµφέρει. 

Τι κάνετε ακριβώς µε το παρόν νοµοσχέδιο; Κλείνετε, συγχω-
νεύετε, δικαστικές υπηρεσίες σε όλη την Ελλάδα. Καταργείτε τε-
λείως τον βαθµό των ειρηνοδικείων, που είναι γνωστό ότι έλυναν
υποθέσεις, ιδίως λαϊκών στρωµάτων, τις πιο µικρές διαφορές,
όπως τις λέτε, όπως τις λέµε, αλλά που ήταν µεγάλης σηµασίας
για την καθηµερινότητα, για τη ζωή των εργαζοµένων, των κατοί-
κων ολόκληρων περιοχών. Έτσι, ο απλός κόσµος θα αναγκάζεται
να ξοδεύει ακόµα περισσότερο χρόνο και ακόµα περισσότερο
χρήµα για να προσφεύγει στη δικαιοσύνη. Θα αποθαρρύνεται πιο
πολύ να περάσει το κατώφλι των δικαστηρίων µήπως και βρει το
δίκιο του.

Τι θα γίνει, αλήθεια, ειδικά µε τις πιο αποµακρυσµένες νησιω-
τικές και άλλες περιοχές στη στεριά, που συνειδητά όλες οι κυ-
βερνήσεις τις έχετε αφήσει στο έλεος του Θεού; Πώς, για
παράδειγµα, ένας κάτοικος νησιού του Αιγαίου θα βρίσκει χρόνο
και χρήµατα να ταξιδεύει, να διανυκτερεύει, για να πάει στο δι-
καστήριο που το µεταφέρετε µίλια µακριά; 

Ούτως η άλλως, µε τους νόµους που έχετε ψηφίσει και εσείς
και οι προκάτοχοί σας του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, έχετε κάνει την
πρόσβαση ήδη στη δικαιοσύνη πανάκριβη, πολυτέλεια για λίγους
και εκλεκτούς. Τώρα ανοίγετε τον δρόµο και για νέες αυξήσεις
στα δικαστικά παράβολα, για νέες δαπάνες. 

Όσο για το γεγονός πως διατηρείτε ορισµένα πρωτοδικεία,
που τα λέτε παράλληλα ή περιφερειακά, κανέναν δεν πείθετε πως
έτσι θα λυθεί το πρόβληµα. Πόσω µάλλον που και µόνο από τη
διαφορετική τους ονοµασία βγάζει µάτι, όλοι καταλαβαίνουµε,
ότι αυτά τα δικαστήρια τα κρατάτε ανοιχτά µέχρι νεωτέρας, µε
πολύ πιθανή την κατάργησή τους αύριο-µεθαύριο, σύµφωνα και
µε τα πρότυπα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ποιο είναι το γνωστό «µαχαίρι» µε το οποίο κλαδεύονται πρω-
τοδικεία, θυσιάζοντας εργατικά λαϊκά δικαιώµατα και ανάγκες; Ο
γνωστός ευρωενωσιακός κόφτης του κόστους-οφέλους, οι επι-
ταγές στις οποίες όλοι σας συµφωνείτε, για εξοικονόµηση -λέει-
δηµόσιων πόρων, που ξέρουµε όλοι πια για ποιον εξοικονοµού-
νται αυτοί οι πόροι και πού καταλήγουν. Καταλήγουν στην πολύ-
πλευρη στήριξη διαφόρων οµίλων και επενδυτών. 

Μην προσπαθείτε, λοιπόν, να κοροϊδέψετε τον κόσµο ότι πα-
λεύετε να αλλάξετε το κράτος, για να γίνει τάχα πιο γρήγορο, πιο
αποτελεσµατικό, πιο λειτουργικό για τον λαό. Ενδιαφέρεστε µόνο
για ένα κράτος πιο γρήγορο και αποτελεσµατικό όχι για τον ελ-
ληνικό λαό, αλλά για τα µονοπώλια, για τους οµίλους, για τα δικά
τους συµφέροντα, πάντα σε βάρος του λαού. Γιατί αυτή είναι η
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πολιτική σας και αυτό είναι το κράτος των λίγων, του κεφαλαίου,
αυτό που υπηρετείτε. 

Ο πραγµατικός στόχος του νέου δικαστικού χάρτη είναι ακρι-
βώς αυτός, µια δικαιοσύνη πιο γρήγορη, αποτελεσµατική, φιλική
για τους επιχειρηµατικούς και µόνο οµίλους, µια δικαιοσύνη κοµ-
µένη και ραµµένη στα σύγχρονα µέτρα του κεφαλαίου. Δεν το
λέµε εµείς. Το λέτε εσείς οι ίδιοι στο νοµοσχέδιο που φέρατε και
στις τοποθετήσεις σας, ότι αυτό που προωθείτε µε τον δικαστικό
χάρτη είναι «η εµπιστοσύνη των επενδυτών και των επιχειρηµα-
τιών στο οικονοµικό περιβάλλον της χώρας και η ενθάρρυνση της
επιχειρηµατικής δραστηριότητας». Τόσο ξεκάθαρα, ξεδιάντροπα
τα λέτε. Το είπε και ο κ. Μητσοτάκης πως ο δικαστικός χάρτης
όπως και οι νέες ρυθµίσεις για το Συµβούλιο της Επικρατείας
«αποσκοπούν στην ταχύτερη έκδοση των αποφάσεων που έχουν
άµεσο οικονοµικό αντίκτυπο στην πρόοδο των µεγάλων έργων,
στην προσέλκυση επενδύσεων». 

Επιτάχυνση, λοιπόν, και αποτελεσµατικότητα βεβαίως για τους
λίγους, όµως, σ’ αυτή την κοινωνία, για τα κέρδη τους µόνο. Κι ο
λαός ας πληρώνει, ας µατώνει, ας αδικείται κατάφορα. Καρφί δεν
σας καίγεται. Αυτοί ήταν, άλλωστε, οι στόχοι όλων των αντιλαϊ-
κών µεταρρυθµίσεων στη δικαιοσύνη, από όλες τις κυβερνήσεις,
όλα τα προηγούµενα χρόνια, όπως τα ειδικά επενδυτικά δικαστή-
ρια που φτιάξατε, για να λύνονται ταχύτατα, συµβιβαστικά, οι
υποθέσεις των εταιρειών και τα ποινικά παζάρια των ποινών, που
ευνοούν τους οικονοµικά ισχυρούς, για να ξεµπερδεύουν, απαλ-
λασσόµενοι επί της ουσίας για τις πολλές, συνεχείς και µεγάλες
παρανοµίες τους. 

Είπαµε από την αρχή, και αυτό πρέπει να µείνει σε όσους µάς
ακούν, πως πίσω από αυτά τα αντιδραστικά µέτρα, από αυτόν
τον νέο δικαστικό χάρτη, βρίσκεται η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις
κατευθύνσεις της και µε τον ψευδεπίγραφο τίτλο για τον ενιαίο
χώρο ελευθερίας, ασφάλειας, δικαιοσύνης. Επίσης, συζητάµε τι
άλλο; Ένα ακόµα προαπαιτούµενο του Ταµείου Ανάκαµψης, αυ-
τού του υπερµνηµονίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γιατί τέτοιο
είναι το νοµοσχέδιο που φέρνετε, προαπαιτούµενο αυτού του
υπερµνηµονίου. 

Έτσι εξηγείται, λοιπόν, και το γεγονός ότι σε αυτή την Αί-
θουσα, για µια ακόµη φορά, οι επιφυλάξεις του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ, των άλλων κοµµάτων δεν αφορούν την κεντρική κατεύ-
θυνση και τον σκοπό του νοµοσχεδίου µε βάση και τις επιταγές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Για µια ακόµη φορά η συµπολιτευό-
µενη Αντιπολίτευση υψώνει τους τόνους όχι για την ουσία, αλλά
κυρίως για τον τρόπο νοµοθέτησης, καταγγέλλοντας την Κυβέρ-
νηση για προχειρότητα, έλλειψη διαβούλευσης µε τις τοπικές κοι-
νωνίες κ.λπ.. 

Γι’ αυτό και γίνεται προσπάθεια εκ του πονηρού η συζήτηση
να µείνει στα επιµέρους και να καλλιεργηθεί και η γνωστή λογική
τού «διαίρει και βασίλευε», να στρέφονται οι εργαζόµενοι, οι κά-
τοικοι της µιας περιοχής που πλήττεται ενάντια σε µια άλλη πε-
ριοχή που επίσης πλήττεται για το ποιος χάνει περισσότερο. Αυτή
η λογική, όµως, του διαίρει και βασίλευε δεν περνάει πια τόσο
εύκολα και δεν κρύβει τη µεγάλη εικόνα, τη µεγάλη αλήθεια πως
όλος ο ελληνικός λαός πλήττεται από τα νέα σας µέτρα. Σας
πήραν όλοι πλέον χαµπάρι.

Ασφαλώς, είναι φανερό ότι πλήττονται και οι εργαζόµενοι στον
χώρο της δικαιοσύνης. Άµεσα και ραγδαία επιβαρύνονται οι δι-
καστικοί υπάλληλοι, που δίκαια βρίσκονται στον δρόµο και ενα-
ντιώνονται στο νοµοσχέδιό σας. Το προσωπικό της δικαιοσύνης
το κάνετε λάστιχο, µε µετακινήσεις, ανασφάλεια, εντατικοποίηση
της δουλειάς τους, χωρίς φυσικά να παίρνετε µέτρα για τις απα-
ραίτητες προσλήψεις σε µόνιµο προσωπικό, χωρίς να µεριµνάτε
για σύγχρονα και ασφαλή κτήρια και για να αναβαθµιστούν συ-
νολικά οι υποδοµές των δικαστηρίων. 

Το ελάχιστο που πρέπει να γίνει σήµερα είναι να γίνει δεκτή η
τροπολογία του ΚΚΕ για την επαναφορά του επιδόµατος ειδικών
συνθηκών των δικαστικών υπαλλήλων, για αύξηση των αποδοχών
τους, που τις πετσόκοψαν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις,
όπως και να λυθεί τουλάχιστον το πρόβληµα µε τους νεοδιορι-
σθέντες δικαστικούς υπαλλήλους. Επίσης, να καταβληθούν ανα-
δροµικά οι αποδοχές τους και ο χρόνος εκπαίδευσής τους να
προσµετρηθεί στην περίοδο της δοκιµασίας τους. 

Αντίστοιχα, επιβαρύνετε τους αυτοαπασχολούµενους δικηγό-
ρους που ήδη στενάζουν κάτω από τα αντιλαϊκά µέτρα, όπως το
πρόσφατο φοροµπηχτικό νοµοσχέδιο ή τις αντιασφαλιστικές
ανατροπές αυτής και των προηγούµενων κυβερνήσεων. Νέα βά-
ρη θα σηκώσουν και οι µισθωτοί δικηγόροι, που πάνω στη δική
τους δουλειά οι διάφορες δικηγορικές εταιρείες θα συγκεντρώ-
σουν ύλη και κέρδη. Γι’ αυτό και ήδη µεγαλοδικηγόροι εταίροι
έτρεξαν να χειροκροτήσουν τον δικαστικό χάρτη. 

Το ΚΚΕ είναι το µοναδικό κόµµα που από την πρώτη στιγµή κα-
τήγγειλε τον νέο δικαστικό χάρτη. Πρωτοστατούµε στην οργά-
νωση του αγώνα, στην ενηµέρωση του ελληνικού λαού, δίπλα
στους υπαλλήλους, στους εργαζόµενους, ευρύτερα τα λαϊκά
στρώµατα, ενάντια στις συγχωνεύσεις και καταργήσεις που τους
επιβαρύνουν, για να παρθούν βασικά µέτρα που έχουν ανάγκη
σήµερα οι εργαζόµενοι, για να καταργηθούν, δηλαδή, παράβολα
και άλλα χαράτσια για την πρόσβαση του λαού στη δικαιοσύνη.
Για να µπορεί φτηνά ή και δωρεάν να µετακινείται ο κόσµος που
χρειάζεται να απευθυνθεί στα δικαστήρια. Για προσλήψεις δικα-
στικών υπαλλήλων. Άµεση κάλυψη των κενών θέσεων µε µόνιµο
προσωπικό, µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα. 

Για να βελτιωθούν οι υποδοµές στα δικαστήρια, που ορισµένα
είναι σε κατάσταση ακόµα και επικίνδυνη για την ασφάλεια και
τη ζωή των εργαζοµένων και των πολιτών. Για να δοθεί προτεραι-
ότητα στην ίδρυση ειδικών δικαστηρίων µε κριτήριο οξυµένες κοι-
νωνικές ανάγκες, όπως δικαστήρια οικογενειακά, δικαστήρια για
εργατικά ατυχήµατα, επαγγελµατικούς κινδύνους, για προστασία
του περιβάλλοντος και άλλα οξυµένα λαϊκά ζητήµατα. 

Σε αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, δεσµευόµαστε να συνεχί-
σουµε και µέσα εδώ στη Βουλή και έξω από αυτή, στους δρό-
µους του αγώνα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κύριο Πρόεδρο. 
Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Παπαδάκη από την Ελληνική Λύση

και αµέσως µετά µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για µια µικρή παρέµβαση τριών λεπτών. Μετά θα πάρουν
τον λόγο δύο Βουλευτές και ο κ. Μάντζος από το ΠΑΣΟΚ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Γιατί όχι τρεις Βου-
λευτές, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε
χάσει έργο. Εδώ η διαδικασία µέχρι πριν λίγο ήταν σε άλλο επί-
πεδο. Ίσως να µην είχε µιλήσει κανένας Βουλευτής. 

Ελάτε, κύριε Παπαδάκη.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απευθύνοµαι σε όλες τις πολιτικές πτέρυγες. Αντιλαµβάνοµαι

να φοβάστε την άνοδο της Ελληνικής Λύσης, αλλά αυτή δεν γυρ-
νάει πίσω, είναι βέβαιη. Και πρέπει να πούµε ότι λίγη σοβαρότητα
δεν βλάπτει, διότι η πολιτική είναι πράγµα σοβαρό και δεν πρέπει
να την επεξεργάζεται κανείς µε σαχλά και άθλια πολιτικά επιχει-
ρήµατα -του τύπου τι δουλειά κάνεις, αν είσαι τηλεπωλητής, αν
πουλάς κηραλοιφές-, ενώ δεν έχεις πραγµατικά επιχειρήµατα να
αποδοµήσεις το πρόγραµµα και τα επιχειρήµατα της Αντιπολί-
τευσης. Και πραγµατικά κάνει ουσιαστική αντιπολίτευση η Ελλη-
νική Λύση. Διότι θα σας θυµίσω ότι και εσείς έχετε έναν Αντι-
πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας που πωλούσε νανογιλέκα και
απ’ ό,τι θυµάµαι τα είχε πάρει και η γιαγιά µου και ήταν µια χαρά.

Κάνατε ολόκληρο ντόρο για τη δήλωση του κ. Βελόπουλου να
αποφύγετε αυτές τις άγιες ηµέρες, αυτοί που ψηφίσατε τον αντι-
χριστιανικό νόµο περί γάµου οµοφυλοφίλων, να πηγαίνετε στις
εκκλησίες για ψηφοθηρία, για να αποφύγετε οποιοδήποτε, κατα-
δικαστέο φυσικά, βίαιο γεγονός, όπως έγινε στη συνάδελφο της
Νέας Δηµοκρατίας από κάποιους θερµοκέφαλους, που και από
αυτό το Βήµα και από όπου βρισκόµαστε φυσικά θα το καταδι-
κάζουµε. Ερµηνεύσατε αυτή τη δήλωση πονηρά ως υποκίνηση ή
προτροπή βίας. Το αντίθετο συνέβη. Όχι µόνο υποκίνηση βίας
δεν ήταν, αλλά ίσα ίσα ήταν προστασία του πολιτικού προσωπι-
κού της χώρας. 

Επί παραδείγµατι, εγώ που ψήφισα κατά του γάµου των οµο-
φυλοφίλων. Αν µε δείτε στη Σαντορίνη µε φόντο την Καλντέρα,
µε έναν λεβέντη δύο µέτρα να είµαι «λίγο κρασί, λίγο θάλασσα
και το αγόρι µου» και πάω να παντρευτώ, φυσικά θα ήµουν ανα-
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κόλουθος και υποκριτής. Και φυσικά αν µε δείτε, εφόσον έχω
κάνει αυτές τις οµιλίες και έχω ψηφίσει όπως έχω ψηφίσει, σε
ένα gay pride, σε µία παρέλαση, θα ελλοχεύει ο κίνδυνος να
δεχθώ επίθεση από κάποιον θερµοκέφαλο. Αν εγώ που ψήφισα
κατά της νοµιµοποίησης των λαθροµεταναστών, προσλάβω στο
χωριό µου για τα χωράφια µου λαθροµετανάστες για να καλλιερ-
γούν τις ελιές µου, τότε θα ήµουν υποκριτής και ανακόλουθος.

Αυτό στην ουσία σάς είπε ο Κυριάκος Βελόπουλος, εν ολίγοις
ότι εσείς οι όποιοι ψηφίζετε αντιχριστιανικά και πάτε µετά στις
εκκλησίες για λόγους ψηφοθηρίας είστε υποκριτές. Και φυσικά
δεν θα σας πούµε εµείς ποιος θα πάει ή όχι στην εκκλησία.
Όλους τούς χωράει η εκκλησία. Όµως, από αυτό το Βήµα θα
λέµε αλήθειες, θέλετε δεν θέλετε, και θα τις ακούτε. Διότι το να
είσαι χριστιανός ή πατριώτης θέλει θυσίες και κόπο και δεν αρκεί
µόνο να το δηλώνεις. Όταν προτάσσεις τη βουλευτική σου ιδιό-
τητα ή την καρέκλα έναντι του χριστιανισµού, τότε πρέπει να ανα-
λογιστείτε και να σκεφτείτε τι πραγµατικά είστε. Αλλά εδώ ο
ΣΥΡΙΖΑ και οι άλλες αριστερές δυνάµεις που οκτώ, εννέα στους
δέκα ορκίζονται µε πολιτικό όρκο, τώρα χτυπιούνται ποιος θα
πάει να ανάψει λαµπάδες. 

Μια παρένθεση ήταν αυτή.
Για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, το οποίο ονο-

µάσατε πάλι -έχω χάσει το νούµερο- µε σκοπό και αντικείµενο
την επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Αυτός είναι ο τίτλος. Εγώ θα το
έλεγα νοµοσχέδιο-«τσαπατσούληµα». Διότι, κύριε Υπουργέ, θα
σας δείξω κάτι το οποίο δεν φαίνεται από εδώ και θα τα κατα-
θέσω στα Πρακτικά. Αυτό είναι το Ειρηνοδικείο Αλεξανδρούπο-
λης, το οποίο είναι σαν αποχωρητήριο, σαν τουαλέτα και µέσα
έχει και διάφορα συνθήµατα: «Γράφω κόκκινο, διότι κάπνισα όλο
το µαύρο», λέει εδώ. Το Ειρηνοδικείο Σουφλίου είναι σαν µαντρί.
Το Ειρηνοδικείο Διδυµοτείχου και το Πρωτοδικείο Αλεξανδρού-
πολης, που κι αυτό σαν µαντρί είναι. Ορίστε, στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παράσχος Παπαδάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µέσα σε αυτούς τους χώρους -που οι τουαλέτες έξω είναι
καλύτερες- απονέµεται δικαιοσύνη. Είναι οι ναοί της δικαιοσύνης
αυτοί. Αυτά δεν σας απασχολούν; Που πηγαίνει ο πολίτης, ο διά-
δικος, ο δικαστής, ο δικηγόρος να δικάσει σε αυτές τις αίθουσες;
Πάτε να θεραπεύσετε τον καρκίνο µε ασπιρίνη. Οι βαθµοί δικαιο-
δοσίας είναι τρεις: Πρωτοδικείο, Εφετείο, Άρειος Πάγος ή Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Τι θα επιτευχθεί µε την ενοποίηση; Θα
πάρεις τον ειρηνοδίκη, θα το πας στο πρωτοδικείο. Μειώνεται η
ύλη του; Γιατί να επιταχυνθεί η δικαιοσύνη; Αντί ο πολίτης να κα-
ταθέτει αγωγή στο ειρηνοδικείο, θα την καταθέτει και µετά από
το ειρηνοδικείο µε έφεση στο πρωτοδικείο και µετά µε αναίρεση
στον Άρειο Πάγο. Τώρα θα την καταθέτει στο πρωτοδικείο µε
έφεση στο εφετείο και µετά στον Άρειο Πάγο. Μειώνεται η ύλη;
Πώς επιταχύνεται η δικαιοσύνη; Πραγµατικά, αλλάζει ο χρόνος
εκδίκασης ή βγαίνουν, εκδίδονται πιο γρήγορα οι αποφάσεις; 

Για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης απαιτούνται κτηριακές
υποδοµές, ακροατήρια, αίθουσες για να δικάζουν παράλληλα οι
δικαστές. Το Πρωτοδικείο Αλεξανδρούπολης, πρωτεύουσας του
Νοµού Έβρου έχει µία αίθουσα. Απαιτούνται περισσότεροι φυ-
σικά δικαστές, περισσότεροι δικαστικοί υπάλληλοι, διότι αυτό το
σύστηµα δεν τρέχει από µόνο του, τρέχει µε ανθρώπινο δυνα-
µικό. Απαιτείται ψηφιοποίηση των υπηρεσιών των δικαστηρίων,
που µέχρι πρόσφατα, 2023-2024, τα πρακτικά των δικών στο
Πρωτοδικείο Αλεξανδρούπολης τηρούνταν από τον γραµµατέα
µε το χέρι, ό,τι προλάβαινε να γράψει. Και φανταστείτε τι δικο-
νοµικά προβλήµατα δηµιουργούσε αυτό µέχρι πρότινος. 

Απαιτείται ο διαχωρισµός των δικαστών σε πολιτικούς και ποι-
νικούς. Όσο ο δικαστής δικάζει έκθεµα ποινικό, µε εξήντα ποινι-
κές υποθέσεις που πρέπει αυτές να τις πάρει σπίτι, να γράψει το
σκεπτικό και την επόµενη µέρα δικάζει εξήντα αστικές υποθέσεις
που πρέπει να τις πάρει στο σπίτι, να γράψει σκεπτικό και να αι-
τιολογήσει µια απόφαση, θα υπάρχει φυσικά σοβαρό πρόβληµα.
Οι πολιτικοί δικαστές θα δικάζουν µόνο πολιτικές υποθέσεις αστι-
κής φύσεως και οι ποινικοί ποινικά. Αυτός είναι ένας τρόπος επι-
τάχυνσης. Αλλά εδώ θέλει λεφτά, πρέπει να προσλάβετε δικα-

στές. Τι κάνατε εσείς; Πήρατε τους ειρηνοδίκες, τους κάνατε
πρωτοδίκες και τελειώσαµε, κλείσαµε. Αυτό είναι ο ορισµός του
τσαπατσουλήµατος. 

Επίσης πώς θα επιταχυνθεί η δικαιοσύνη, όταν ο ειρηνοδίκης
επιφορτίζεται µε παραπάνω καθήκοντα; Θα ασκεί προανακριτικά
καθήκοντα, θα κάνει έρευνες, θα δικάζει αστικά και σε λίγα χρό-
νια θα δικάζει και ποινικά στο µονοµελές πληµµελειοδικείο. Τους
φορτώνετε µε περισσότερη ύλη, τους πληρώνετε λίγο καλύτερα,
αλλά αυτό δεν βοηθά. Και όπως είπε ο κύριος Υπουργός, τώρα
θα έχουν καταργηθεί τα ειρηνοδικεία και οι δικηγόροι θα πηγαί-
νουν να καταθέτουν αγωγές σε πιο λίγα σηµεία, δεν θα αποµα-
κρύνονται πολύ. Λες και το πρόβληµα ήταν ο δικηγόρος να
καταθέσει την αγωγή. 

Μετά την κατάθεση αγωγής βρίσκεται το πρόβληµα. Απαιτεί-
ται, όπως λέει ο κ. Σανιδάς, ο πρώην Εισαγγελέας του Αρείου
Πάγου, να γίνει ουσιαστική επιθεώρηση των δικαστών από άρι-
στους δικαστές και όχι από κλήρωση. Να µη γίνεται µια τυπική
επιθεώρηση, να έρχεται ο επιθεωρητής και να λέει “φέρτε πέντε
υποθέσεις να διαβάσω αστικές, φέρτε και πέντε προτάσεις ει-
σαγγελέων και µετά πάµε όλοι µαζί και πίνουµε κρασί, ο ελέγχων
µε τον ελεγχόµενο και όλα καλά. Να εξετάζονται οι αναφορές
των δικηγόρων και να µην αρχειοθετούνται, καλύπτοντας τους
κακούς δικαστές, οι οποίοι κάνουν δύο και τρία χρόνια να βγά-
λουν απόφαση. Και εγώ ως δικηγόρος έχω δικάσει πολλές φορές
και έχω ξεχάσει που δίκασα, γιατί η απόφαση βγήκε µετά από
τρία χρόνια. Διότι έτσι αδικούνται αυτοί που πραγµατικά είναι άρι-
στοι και κάνουν σωστή δουλειά.

Κλείνω. Η δικαιοσύνη θέλει σοβαρές τοµές και όχι ηµίµετρα,
για να πούµε ότι κάνουµε κάτι και στην ουσία διογκώνουµε το
πρόβληµα. Η δικαιοσύνη είναι το θεµέλιο της δηµοκρατίας. Έτσι
πρέπει να το διαχειριστείτε και να αποδώσετε τις συνθήκες που
αρµόζει σε ένα ευρωπαϊκό, ευνοµούµενο κράτος.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Επί προ-
σωπικού; Για εξηγήστε µου, παρακαλώ.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεχίζοντας τον
ακροδεξιό λαϊκισµό του Προέδρου του, ο συνάδελφος αναφέρ-
θηκε πάλι στους Βουλευτές οι οποίοι θα τολµήσουν να πάνε στις
εκκλησίες ως υποκριτές, ενώ ψήφισαν το περιβόητο νοµοσχέδιο
για την ισότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εσείς ψη-
φίσατε;

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Είµαι ένας από αυ-
τούς. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Είπα εγώ να µην πάτε;
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Συνεχίσατε ακριβώς

τον ακροδεξιό λαϊκισµό του Προέδρου σας, άσχετα αν ορισµένοι
συνάδελφοί σας παρεξηγούνται µε την έννοια «ακροδεξιός λαϊ-
κισµός». 

Η πίστη, κύριε συνάδελφε, αφορά τον καθένα. Δεν αφορά κα-
νέναν. Κανένας δεν είναι ο Άγιος Πέτρος. Κανένας δεν έχει δι-
καίωµα να βλέπει τους άλλους και να τους βάζει «χριστιανό-
µετρο». Και ο τρόπος µε τον οποίο συνεχίσατε τον ακροδεξιό λαϊ-
κισµό του Προέδρου σας ουσιαστικά θέλει να δηµιουργήσει πρό-
βληµα σε όλους όσοι ψήφισαν το νοµοσχέδιο τη Μεγάλη Εβδο-
µάδα και δεν πρέπει να καταφεύγετε σ’ αυτόν τον τρόπο, τον
ακραίο ακροδεξιό και λαϊκίστικο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω
έκλεισε το θέµα. Έχουν απαντηθεί αυτά τα ζητήµατα. Έχει απα-
ντήσει ο επικεφαλής της Εκκλησίας µας. Έχουν απαντήσει όλοι.
Αυτά τα θέµατα τα έχουµε κλείσει. Όλοι ξέρουµε ότι θα πάτε µε
χαρά τη Μεγάλη Εβδοµάδα στις εκκλησίες, όπως πηγαίνατε. Ο
Θεός είναι αγάπη. Τι σχέση έχει µε όλα τα υπόλοιπα; 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος για µια τρίλεπτη πα-
ρέµβαση.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα µπορούσα να έχω καλύ-
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τερη πάσα για αυτά που θέλω να πω, από τα όσα αναφέρθηκαν
προηγουµένως. 

Θέλω κατ’ αρχάς να αναφερθώ σε µία δήλωση, αν αποδόθηκε
σωστά, του κυρίου Υπουργού, ο οποίος µε περισσή έπαρση και
πειθώ έλεγε πριν µερικές ηµέρες ότι το κράτος αν θέλει θα σε
τσακίσει και θα επιβάλει αυτά που θέλει, γιατί είναι το κράτος. 

Και θέλω να πω ότι έχουµε µάθει -γιατί µε τον κύριο Υπουργό
υπήρξαµε συµφοιτητές, διαβάσαµε τα ίδια βιβλία, ακούσαµε τους
ίδιους δασκάλους, άσχετα αν µετά ο καθένας µας ακολούθησε
άλλον δρόµο- ότι στις σύγχρονες δηµοκρατίες, στις χώρες της
νεωτερικότητας δεν είναι η αντιπαράθεση µεταξύ κράτους και
λαού. Ο λαός είναι κυρίαρχος. Ο λαός εκπροσωπείται µε τις διά-
φορες µορφές, εκφράζεται µε τους τρόπους που εκφράζεται, δι-
καιούται να αµφισβητεί, δικαιούται να αντιπαρατίθεται και, ως εκ
τούτου, τροµάζω στην ιδέα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, δηλαδή
ο κατά το Σύνταγµα θεσµικά αρµόδιος για τη λειτουργία της δι-
καιοσύνης στη χώρα, υιοθετεί άκριτα τέτοιες απόψεις. Θέλω να
πιστεύω, βεβαίως, ότι η βασική σκευή, θεωρητική και νοµική, του
Υπουργού δεν υφίσταται πολύ απ’ όσα έχουµε µάθει στο πανεπι-
στήµιο, αλλά µε ανησυχεί εξαιρετικά ότι επανέρχεται ένα δίπολο
κράτος και λαός σε µια καθαρά συγκρουσιακή θεώρηση. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι είναι εξαιρετικά ανησυ-
χητικές -σε άλλο επίπεδο- οι δηλώσεις του κ. Βαρτζόπουλου,
διότι, αν αυτές οι δηλώσεις ακούγονται επίσης από Υπουργό της
Κυβέρνησης, ο όποιος έχει και µία επιστηµονική κατάρτιση και
υπό το πρόσχηµα ή το φύλλο συκής αυτών των απόψεων, ακού-
γονται τέτοιου είδους αδιανόητες σκέψεις, ότι είναι περίπου µια
ντετερµινιστική προσέγγιση, ότι, δηλαδή, είναι από τη φύση τα-
γµένο εµείς οι άνδρες να είµαστε επιθετικοί, διότι ο ρόλος µας
στα προϊστορικά χρόνια ή και στις απαρχές του ανθρώπινου βίου
είναι να είµαστε τροφοσυλλέκτες και κυνηγοί και άρα αυτό το
πράγµα έχει µια εγγενή επιθετικότητα, καταλαβαίνει ο καθένας
πώς αυτό το πράγµα µπορεί να «δικαιολογήσει» τα θύµατα της
έµφυλης βίας, είτε αυτά είναι θύµατα σωµατικών βλαβών είτε -
πολύ περισσότερο- γυναικοκτονιών. 

Επανέρχεται, λοιπόν, έστω και από λάθος ή από λανθασµένη
εκτίµηση του µέλους της Κυβέρνησης, η ανάγκη για µια συζή-
τηση πολύ ουσιαστική για τη νοµική κατοχύρωση του όρου «γυ-
ναικοκτονία». Και βεβαίως όταν αυτές οι απόψεις σαν του κ.
Βαρτζόπουλου αναφέρονται ή εκφέρονται από κορυφαία στε-
λέχη της Νέας Δηµοκρατίας καταλαβαίνουµε ότι εµείς µεν θα το
λέµε, αυτοί δε θα κωφεύουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συνεχί-

σουµε µε τους συναδέλφους Βουλευτές.
Τον λόγο έχει η κ. Αναγνωστοπούλου. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Είναι η σειρά µου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τι να σας

πω; Εσείς είστε γραµµένη εδώ. Έκπληξη και εσείς. Αναρωτιέστε,
µιλάω και εγώ; Μιλάει και Βουλευτής; Είναι µια έκπληξη.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Πραγµατικά ναι, ήταν έκπληξη, οφείλω να οµολογήσω. Και ευ-
χαριστώ τον κ. Μάντζο που υποχώρησε και µας άφησε τη θέση
του για να µιλήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υποχώρη-
σαν όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, για να είµαστε ξεκά-
θαροι, για να υπάρξουν δύο Βουλευτές µετά από κάθε Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο. Νοµίζω ότι ήταν το λογικό.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Κατόπιν πρότασης του Προέδρου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

γιατί µαζευόµαστε οι Βουλευτές και δεν είναι ότι περιµένουµε
πολλές ώρες, είναι ότι δεν µπορούµε πια να υπολογίσουµε τί-
ποτα. Τέλος πάντων, ας µη µείνουµε σ’ αυτό.

Θέλω να ξεκινήσω, λέγοντας αυτό που θα έπρεπε να είναι ο
Υπουργός για να το ακούσει. Θίχτηκε και από άλλους συναδέλ-
φους και από άλλες συναδέλφισσες. Όταν ένας Υπουργός, ένας
άνθρωπος που εκπροσωπεί την εκτελεστική εξουσία, εκφράζει
απόψεις οι οποίες είναι όχι µόνο αναχρονιστικές, όχι µόνο γυρί-
ζουν τις κοινωνίες πάρα πολύ πίσω σε περιόδους µη δηµοκρατι-
κές, σε άλλες εντελώς ιστορικές περιόδους, και ακούµε ως

επιχείρηµα ότι τα είπε αυτά, γιατί είναι η επιστηµονική του άποψη,
αν η εκτελεστική εξουσία, όποιος την εκπροσωπεί, θέλει να λέει
την επιστηµονική του άποψη, µένει στο σπίτι του, δεν ασκεί εκτε-
λεστική εξουσία και µάλιστα επηρεάζοντας ζωές ανθρώπων. 

Το λέω ως ένας άνθρωπος και ως γυναίκα που επί χρόνια
ασχολούµαι και εγώ, όπως οι περισσότερες γυναίκες, µε τον έναν
ή τον άλλον τρόπο δηµόσια ή και ιδιωτικά µε την έµφυλη ισότητα,
µε τα δικαιώµατα, µε όλα αυτά. Θεωρώ, λοιπόν, σε µια οριακή
στιγµή στην οποία βρισκόµαστε, όπου οι γυναικοκτονίες αποτε-
λούν µεγάλο πρόβληµα για την κοινωνία, η υιοθέτηση τέτοιων
απόψεων να εκφράζονται µάλιστα στον δηµόσιο χώρο από εκλε-
γµένους ή µη, από ανθρώπους, όµως, που ασκούν εξουσία είναι
άκρως προβληµατική. 

Εµείς ζητήσαµε την αποποµπή του κ. Βαρτζόπουλου για έναν
λόγο, για τον λόγο ότι δεν µπορούν στον δηµόσιο χώρο τέτοιες
επιστηµονικές απόψεις να έχουν οποιαδήποτε ισχύ, ειδικά τέ-
τοιες περιόδους, και καµµία ανοχή. 

Ας έρθουµε τώρα στο επίµαχο νοµοσχέδιο. Δεν θα πω πάρα
πολλά. Οι συνάδελφοι και µάλιστα οι νοµικοί και ο εισηγητής µας
µίλησαν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, εξήγησαν τα επίδικα.
Ποια είναι τα προβλήµατα της κοινωνίας, γιατί δεν ξεκινάµε ποτέ
από αυτά; Δεν ξεκινάει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πότε
από αυτά τα προβλήµατα. Έχει υιοθετήσει αυτό το σχήµα του
πολυδύναµου εκσυγχρονισµού, ο οποίος αυτός ξεκινάει από τον
Βενιζέλο και φτάνει µέχρι τον Κυριάκο Μητσοτάκη, στον οποίο
πλέκεται ένα αφήγηµα που δεν έχει σχέση µε την κοινωνία. 

Μετά από µια οικονοµική κρίση, µετά από πανδηµία, µε τα µε-
γάλα προβλήµατα της κοινωνίας που έχουν δηµιουργηθεί, χρει-
άζεται ένα µεγάλο θεσµικό, κοινωνικό και πολιτικό άλµα, που να
ακουµπάει και να απαντάει στα προβλήµατα. 

Σε ό,τι αφορά τη δικαιοσύνη, πρώτο µεγάλο πρόβληµα, η τα-
χύτητα απονοµής της δικαιοσύνης. Δεύτερο µεγάλο πρόβληµα,
ο εκσυγχρονισµός των εργαλείων της δικαιοσύνης, ψηφιοποίηση
και λοιπά και τρίτο µεγάλο πρόβληµα, η υποστελέχωση, όπως
όλος ο δηµόσιος τοµέας είναι υποστελεχωµένος. Δικαστικοί
υπάλληλοι λείπουν από παντού, από όλες τις δοµές της δικαιο-
σύνης. Αυτό, αν δεν το βλέπει κανείς, δεν βλέπει τίποτα. Άρα νο-
µοθετεί για κάποιους λίγους, για κάποιους ελάχιστους ή µε τις
επιταγές κάποιων άλλων. 

Το αίσθηµα της δικαιοσύνης το ζήσαµε κι εχθές -και όχι µόνον
εχθές- από τους ανθρώπους που έχασαν δικούς τους ανθρώπους
στο Μάτι και άρχισε πάλι το γνωστό «φταίτε εσείς, γιατί αυτοί οι
Ποινικοί Κώδικες…». Λάθος όλα και διαστρέβλωση της πραγµα-
τικότητας, ενώ το µείζον πρόβληµα είναι ότι έχουµε έλλειψη εµπι-
στοσύνης στη δικαιοσύνη. 

Τι αλλαγές χρειάζονται; Η πρώτη µεγάλη αλλαγή που θα χρει-
αζόταν είναι οι πολίτες να αισθάνονται πιο κοντά τη δικαιοσύνη,
τον φυσικό τους δικαστή. Να µπορούν να έχουν πιο γρήγορη
πρόσβαση, από τα µικρά µέχρι τα µεγάλα θέµατα. 

Κλείνουν τα ειρηνοδικεία. Σαράντα τρία ειρηνοδικεία στη
χώρα. «Ειρηνοποιοί-Κριταί» ονοµάζονταν οι ειρηνοδίκες και µά-
λιστα, µέσα στην Πολιορκία του Μεσολογγίου, στο οποίο θα επα-
νέλθω µετά.

Τα ειρηνοδικεία, τα οποία χειρίζονται, συνήθως, µικρές υποθέ-
σεις -εκεί που το µεγαλύτερο µέρος της κοινωνίας, των λαϊκών
στρωµάτων απευθύνονται- κλείνουν. Κλείνουν αυτά και αρχίζει
µια περιπέτεια, χωρίς να λαµβάνεται υπ’ όψιν η γεωµορφολογική
ιδιαιτερότητα αυτής της χώρας, που την κάνει όµορφη µεν -πα-
νέµορφη!-, αλλά την κάνει και δύσκολη για τους κατοίκους, ειδικά
σε ορισµένες περιοχές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Έχουµε, βέβαια, και το άλλο θέµα, το θέµα των πρωτοδικείων.
Κεντρικά πρωτοδικεία, παράλληλα ή περιφερειακά πρωτοδικεία.
Πέραν όλων των άλλων προβληµάτων -σε έναν, ενάµιση χρόνο
θα δούµε να κλείνονται τα περιφερειακά ή παράλληλα πρωτοδι-
κεία, γιατί δεν θα µπορούν να επιτελέσουν τους σκοπούς, για
τους οποίους γίνεται το νοµοσχέδιο-, έχουµε τοπικούς ανταγω-
νισµούς. 

Αντί να γίνει, επιτέλους, αυτό το άλµα που χρειάζεται αυτή η
χώρα -το θεσµικό, κοινωνικό κ.λπ., -αντί η κοινωνία να µπει µπρο-
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στά για να γίνει το άλµα, γίνεται περιθωριοποίηση των αναγκών
της κοινωνίας. Πού πάµε; Πείτε µου εσείς, µε ποιο σκεπτικό πρέ-
πει να ανταγωνίζονται τα Καλάβρυτα µε το Αίγιο, για παράδειγµα.
Για ποιον λόγο θα πρέπει να γίνει αυτό; Για ποιον λόγο θα πρέπει
σε άλλες περιοχές της χώρας -στη Θήβα, στην Αταλάντη, την Αί-
γινα, για να µην αναφερθώ σε άλλες- να δηµιουργηθούν τέτοιοι
τοπικοί ανταγωνισµοί, που κατακερµατίζουν τα προβλήµατα; Και
σ’ αυτό που θα επιµένω πάντα είναι ότι, για να γίνει το άλµα, χρει-
άζεται η κοινωνία να αισθανθεί ότι µπορεί να κινητοποιηθεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να µείνω στο Μεσολόγγι. Πραγµατικά, όταν µιλάµε

πολύ εύκολα και αρχίζουµε τις ιστορικές αναδροµές «ο πολυδύ-
ναµος εκσυγχρονισµός …», από τον Βενιζέλο στον έναν, στον
άλλον, στον παράλλον, ξεχνάµε ένα πράγµα: Ότι αυτή η χώρα
έχει και µερικές µεγάλες παραδόσεις, τις οποίες οφείλουµε να
σεβαστούµε, να εκσυγχρονίσουµε, να τις φέρουµε στο σήµερα,
µε έναν άλλον τρόπο. Δεν είναι ανάγκη να αρχίσει ο «πόλεµος
Μεσολογγιτών - Αγρινιωτών», ποιος πρέπει να έχει και ποιος δεν
πρέπει να έχει το κεντρικό πρωτοδικείο. Είναι άγονο! Άγονο και
κατακερµατιστικό! 

Θα πω µόνο ότι στην Πολιορκία και στην Έξοδο του Μεσολογ-
γίου λειτουργούσαν δικαστήρια όλων των βαθµίδων. Και ο Δικη-
γορικός Σύλλογος Μεσολογγίου είναι από τους τρεις αρχαιότε-
ρους που έχει η χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, ολοκληρώστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε, έχετε δίκιο.

Για ένα νοµοσχέδιο, λοιπόν, που όλοι οι φορείς της δικαιοσύ-
νης είναι εναντίον του, που πλήττονται οι δικηγόροι, οι αυτοαπα-
σχολούµενοι, οι µισθωτοί, έρχεστε και επιµένετε. Άρα κοιτάτε
κάπου αλλού και αυτό που κοιτάτε είναι οι µεγάλες δικηγορικές
εταιρείες και πώς θα εξυπηρετηθούν οι επενδυτές. 

Ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευτυχώς

που δεν µου είπαν ότι είµαι εναντίον της Επανάστασης του Με-
σολογγίου, γιατί κάποιοι άλλοι µού είπαν πριν, επειδή µιλούσαν
για ένα θέµα και τους διέκοψα, ότι δηµιουργώ πρόβληµα στα λε-
γόµενά τους. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θέλω, όµως,
κύριε Πρόεδρε, να γίνουµε κι εµείς εδώ πέρα κοινωνικός αυτο-
µατισµός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, βέ-
βαια!

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ σ’ αυτό το παι-
γνίδι δεν µπαίνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Οικονοµόπουλος και µετά είναι ο κ. Μάντζος.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κι εγώ είµαι, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και ο κ.

Χουρδάκης.
Ορίστε, κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απονοµή

της δικαιοσύνης ως κύρια έκφανση της δικαιοδοτικής λειτουρ-
γίας αποτελεί ζωτικής σηµασίας τοµέα δράσης της πολιτείας και
του κράτους και κύρια συνιστώσα της εν γένει κοινωνικής και οι-
κονοµικής δραστηριοποίησης των πολιτών. 

Συνεπώς η οποιαδήποτε προσπάθεια αναµόρφωσης των θε-
σµών πρέπει να γίνεται µε προσοχή και µε ολοκληρωµένο σχε-
διασµό και τρόπο, ώστε να µη δηµιουργούνται νεοπαγή προβλή-
µατα ούτε να βρίσκεται η πολιτεία εκ νέου στην ανάγκη αναµόρ-
φωσης ενός τελικά διαρκώς ρευστού τοπίου, όπως συµβαίνει,
δυστυχώς, σήµερα, λόγω έλλειψης προγραµµατικής σκέψης σε
πολλούς τοµείς πολιτικής στην πατρίδα µας. 

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση και τις λοιπές εκθέσεις, µε
το παρόν νοµοσχέδιο σκοπός είναι να επιτευχθεί εξοικονόµηση
πόρων περί τα 3,3 δισεκατοµµύρια ευρώ, τουλάχιστον, ενώ θα
επιταχυνθεί ο χρόνος απονοµής της δικαιοσύνης, ενόσω υποτί-

θεται ότι θα βελτιωθεί και η ποιότητα απονοµής της. Άρα και για
την Κυβέρνηση και η δικαιοσύνη είναι θέµα οικονοµικής αποτίµη-
σης και µόνο και αυτό είναι το κύριο ζήτηµα ή πρόβληµα; Οι
απηρχαιωµένοι εσωτερικοί κανονισµοί και οργανισµοί των δικα-
στηρίων της χώρας που οδηγούν στα σηµερινά αδιέξοδα έχουν
αποσιωπηθεί ως εµπόδια από την κυβερνητική πρωτοβουλία;

Συγκεκριµένα, στο πρώτο µέρος, που περιλαµβάνει δεκατέσ-
σερα άρθρα, διακηρύσσεται στο άρθρο 1 ως πρώτο πρόβληµα
και σκοπός επίλυσης η βελτίωση της αποτελεσµατικότητας και
της ποιότητας της απονοµής δικαιοσύνης, η ορθολογικότερη
αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού, η αποσυµφόρηση των δι-
καστηρίων και η απαλλαγή των διευθυνόντων τα δικαστήρια από
διαχειριστικά καθήκοντα. 

Τι κάνετε, όµως, στην πράξη µε τις ρυθµίσεις; Με το άρθρο 2
διατυπώνετε τον τρόπο µε τον οποίο θα επιτευχθούν τα ανωτέρω
και επιλέξατε για τη µεν αποτελεσµατικότητα να ενοποιήσετε ει-
ρηνοδικεία και πρωτοδικεία, ενώ θα πρέπει να αναγράφεται κα-
τάργηση ή έστω συγχώνευση των ειρηνοδικείων, όπως πράγµατι
συµβαίνει. 

Για τη δήθεν ορθολογικότερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυ-
ναµικού επιλέξατε έναν αόριστο εκσυγχρονισµό χωροταξικού
σχεδιασµού των δικαστικών σχηµατισµών της χώρας, που µάλλον
αφορά και την αποσυµφόρηση, καθώς και τη δηµιουργία ειδικής
επετηρίδας για τους πρώην ειρηνοδίκες και για την απαλλαγή
από διαχειριστικά καθήκοντα και των διευθυνόντων τα δικαστή-
ρια και τη µη µεταφορά των αρµοδιοτήτων αυτών στο ΤΑΧΔΙΚ. Η
προχειρότητα και το ατελέσφορο των επιλογών αυτών αποκαλύ-
πτεται από τα ακόλουθα άρθρα, που περιγράφουν αναλυτικά το
µέγεθος της σύγχυσης που επικρατεί στη συλλογιστική των συν-
δυαζόντων µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Με το άρθρο 3 προσπαθείτε να ορίσετε κεντρικές έδρες πρω-
τοδικείων στις πρωτεύουσες των νοµών, αλλά οι εξαιρέσεις είναι
τόσες πολλές στο άρθρο 6, που απορεί κανείς ποια η σκοπιµό-
τητα τόσων εξαιρέσεων, διατηρώντας ταυτόχρονα πλήθος από
παράλληλες έδρες µε ειδική ύλη. Αναγνωρίζεται έτσι ότι δεν ήταν
τόσο λανθασµένη η ήδη υφιστάµενη διαµόρφωση και στην ουσία
δεν έχετε να προτείνετε κάποια δραστική αλλαγή σε αυτό. 

Όµως, ταυτόχρονα, µε το άρθρο 4 µεταφέρετε όλες τις οργα-
νικές θέσεις εισαγγελέων, δικαστών και υπαλλήλων του νοµού
στην κεντρική έδρα. Δηλαδή δηµιουργείται έτσι ένα υπερσυγκε-
ντρωτικό σύστηµα και υποβάλλετε δικαιολογηµένα τη σκέψη ότι
αυτό δεν γίνεται µε σκοπό την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης,
όταν τα πάντα εξαρτώνται από ένα κέντρο σε επίπεδο νοµού. Η
έννοια της αποσυµφόρησης εδώ πώς υπηρετείται;

Δεύτερο µεγαλύτερο πρόβληµα είναι η ειδική επετηρίδα του
άρθρου 3. Με το άρθρο 88 του Συντάγµατος επιτρέπεται µεν η
ενοποίηση της πρωτοβάθµιας δικαιοσύνης, αλλά µε την προϋπό-
θεση προηγούµενης αξιολόγησης. Εδώ δεν προβλέπεται καµµία
αξιολόγηση, όπως φαίνεται στο άρθρο 8, ενώ η υποχρεωτική εκ-
παίδευση των ειρηνοδικών στο Ποινικό Δίκαιο, που προβλέπεται
στο άρθρο 7, είναι κι αυτή αόριστη και χωρίς σαφή χρονικά όρια
ή προϋποθέσεις. 

Με τον τρόπο αντιστοίχισης των προσόντων, µε τους πολλούς
περιορισµούς του άρθρου 8, θα αδικηθούν και οι ειρηνοδίκες και
οι πρωτοδίκες, κατά περίπτωση, και περισσότερο η ίδια δικαιο-
σύνη, που θα αντιµετωπίσει νέα συµφόρηση µέχρι την εκπαί-
δευσή τους. Γιατί, αν µεν αναλάβουν καθήκοντα ενώ δεν έχουν
εκπαιδευτεί, θα αδικήσουν τους πολίτες και τη δικαιοσύνη, ενώ,
αν δεν αναλάβουν, θα προκληθεί πάλι συµφόρηση. 

Θα έπρεπε να γίνει πρώτα σωστός σχεδιασµός και διαβού-
λευση µε τις ενώσεις των ενδιαφεροµένων και µετά η ενοποίηση
των κλάδων, ώστε να γίνει οµαλά. Ποια ανάγκη επιβάλλει να γίνει
αυτή η ενοποίηση βεβιασµένα και χωρίς να ληφθεί υπ’ όψιν η
άποψη των δικαστών συνολικά, που θα υποστούν ραγδαία µετα-
βολή των εργασιακών τους όρων; 

Εκτός των προβληµάτων αυτών, υπάρχει ακόµα ένα, εκείνο της
έλλειψης κτηρίων. Αν συγκεντρωθούν όλοι οι δικαστές, εισαγγε-
λείς και υπάλληλοι στα κεντρικά κτήρια των νοµών, όπως και θα
συµβεί σε αρκετές περιπτώσεις, είναι δυνατόν να µη δηµιουργή-
σει νέα εµπλοκή και συµφόρηση των διοικητικών υπηρεσιών στα
δικαστήρια; Και αν προσφύγουν αρκετοί από αυτούς στα εγχώ-
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ρια και ευρωπαϊκά δικαστήρια για την επετηρίδα, δεν θα ενταθεί
ακόµη περισσότερο το πρόβληµα; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Ως προς τη µετάθεση που προβλέπεται στο άρθρο 9 των ειρη-
νοδικών µόνο µε αίτησή τους, αν δεν υποβληθούν τέτοιες αιτή-
σεις, επειδή δεν θα έχουν εκπαιδευτεί στο Ποινικό Δίκαιο, θα
αναλαµβάνουν µόνο συγκεκριµένης ύλης υποθέσεις, όπως πριν,
οπότε δεν επιτυγχάνεται καµµία διαφορά, αλλά µάλλον συµφό-
ρηση των κεντρικών εδρών. 

Με την πολυπλοκότητα και τις αοριστίες του άρθρου 14, που
µεταφέρει πλήθος υποθέσεων σε κεντρικά δικαστήρια, θα προ-
κληθούν νέα προβλήµατα. Οι πιθανότητες παραγραφής για αρ-
κετές από αυτές είναι πολύ µεγάλες, αφού πρέπει να επανα-
προσδιοριστεί η ηµεροµηνία εκδίκασης -παράγραφοι 4 και 5- ή
και ο τόπος -παράγραφος 10- και η συµφόρηση είναι βέβαιη. Πώς
θα δικάζουν οι πρώην ειρηνοδίκες, κατά την παράγραφο 11, υπο-
θέσεις από ύλη άγνωστη σε αυτούς, χωρίς την εκπαίδευση του
άρθρου 7;

Αυτά δυστυχώς δεν πρόκειται να λυθούν ούτε µε την ΚΥΑ του
άρθρου 13, όποτε κι αν αυτή εκδοθεί, γιατί το διάστηµα µέχρι τις
16 Σεπτεµβρίου του 2024 -µε Πάσχα, ευρωεκλογές και θερινές
δικαστικές διακοπές στο ενδιάµεσο- είναι πολύ µικρό. Το συντα-
γµατικό δικαίωµα στη δίκαιη δίκη τίθεται εν αµφιβόλω κατά πόσο
προστατεύεται µε τέτοιες ρυθµίσεις. 

Η προχειρότητα όλων αυτών των διατάξεων αποδεικνύει την
έλλειψη σοβαρότητας, µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση
τον θεσµό της δικαιοσύνης, τη µία από τις τρεις εξουσίες του
κράτους, και µε αυτές θα επιτευχθούν οι αντίθετοι από τους δια-
κηρυσσόµενους σκοπούς του νοµοσχεδίου και θα προκληθούν
νέα προβλήµατα στον χώρο της δικαιοσύνης, ακόµα και πόλωση
µεταξύ κλάδων, και σίγουρα περισσότερη επιβάρυνση για όλους
και κυρίως για τον πολίτη. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα της προχειρότητας νοµοθέτησης
η αναιρετική διαδικασία. Ως γνωστόν µέχρι τώρα χωρεί αναίρεση
κατά αποφάσεων ειρηνοδικείων µόνο για παράβαση νόµου. Θα
δικάζει, δηλαδή, ο Άρειος Πάγος αναιρέσεις µέχρι του ποσού των
20.000 ευρώ;

Ευχαριστώ πολύ και καλή Ανάσταση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλησπέρα κι από µέ-

να.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Μάντζος, για µια τρίλεπτη πα-
ρέµβαση. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Είναι µια παρέµβαση επί της οµιλίας του Υπουργού, τρίλεπτη
πράγµατι. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κυρία Πρόεδρε, είναι η
Κυβέρνηση εκείνη στην οποία ο Υφυπουργός Υγείας αναφέρεται
στο ζήτηµα της έµφυλης βίας, αποπειρώµενος αντιεπιστηµονικά
και επικίνδυνα και αναχρονιστικά να συνδέσει µε βιολογικούς
δήθεν λόγους και µε βιολογικές δήθεν διαφορές των δύο φύλων
αυτή την απεχθή συµπεριφορά, τη στυγερή δολοφονία µιας γυ-
ναίκας από έναν άνδρα, µεταξύ πολλών που έχουµε ζήσει -η τε-
λευταία έξω από αστυνοµικό τµήµα- και ο Υπουργός Δικαιοσύνης
απλώς -αντί να αποδοκιµάσει- λέει ότι πρόκειται για µία επιστη-
µονική άποψη. Το ίδιο και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος πριν από
λίγη ώρα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η Κυβέρνηση εκείνη
στην οποία έχουµε διαρροή προσωπικών δεδοµένων πολιτών και
την ηµέρα που έχουµε την αποκάλυψη του πορίσµατος, έχουµε
διάρρηξη στο Υπουργείο των Εσωτερικών, στη Διεύθυνση Εκλο-
γών, και το Υπουργείο Εσωτερικών αυτής της Κυβέρνησης έχει
αφωνία ως αυτή την ηµέρα που µιλούµε.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι η Κυβέρνηση εκείνη
που για την τραγωδία, για το έγκληµα, στα Τέµπη, εκείνη και η
κοινοβουλευτική της Πλειοψηφία έκανε ό,τι µπορούσε για να συ-
γκαλύψει όχι µόνο το έγκληµα, αλλά και την προπαρασκευαστική
ενέργεια της συγκάλυψης, τη µονταζιέρα, τη βραδιά εκείνη της
τραγωδίας. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, κυρία Πρόεδρε, είναι
εκείνη που εξελέγη µε το δόγµα «νόµος, τάξη και ασφάλεια» και
έχει παραδώσει τη χώρα στην ανοµία, στην αταξία και στην ανα-
σφάλεια. Αυτή είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας! 

Και ο κ. Φλωρίδης καλό είναι στον Τύπο να µη βάζει το κράτος
απέναντι στον λαό και τον λαό απέναντι στο κράτος και να συνει-
δητοποιήσει ποια Κυβέρνηση ακριβώς υπηρετεί. Και να αφήσει
και τις ανεδαφικές συγκρίσεις, κυρία Πρόεδρε, ο Υπουργός της
Δικαιοσύνης. Διότι τον ακούµε πολύ συχνά και στις επιτροπές και
εδώ σήµερα να επικαλείται το όνοµα του Ελευθερίου Βενιζέλου
και της εκκρεµούς µεταρρύθµισής του. 

Ναι, και ο Χαρίλαος Τρικούπης έφερε τα τρένα στην Ελλάδα
και επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας Κυριάκου Μητσοτάκη
το ένα τρένο συγκρούεται µε το άλλο µετωπικά έξω από τη Λά-
ρισα. Και ο Ανδρέας Παπανδρέου έφερε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας δηµόσιο και προσβάσιµο στην Ελλάδα και η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη το δίνει στους ιδιώτες. Και ο Κώστας Σηµίτης κατο-
χύρωσε τις ανεξάρτητες διοικητικές αρχές στην Ελλάδα και η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη συστηµατικά επιτίθεται στους επικεφαλής
τους και στην ανεξαρτησία τους. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, τις ανιστόρητες παροµοιώσεις. Κάθε
εποχή έχει τις δικές της παραµέτρους. Η δικαιοσύνη είχε και τότε
ανάγκες, έχει και τώρα ανάγκες. Και εκατόν δεκατρία χρόνια
µετά γιατί δεν ήταν εφικτή και δεν είναι εφικτή η ενοποίηση; Διότι
δεν έχουν γίνει τα προηγούµενα βήµατα, τα αναγκαία. 

Έχουµε τη δικαστική κτηριακή υποδοµή; Η κ. Αποστολάκη σάς
είπε παραδείγµατα συγκεκριµένα για τα ειρηνοδικεία και για τα
πρωτοδικεία της χώρας και σε ποια κατάσταση βρίσκονται. Έ-
χουµε δικαστικούς υπαλλήλους; Η ίδια η Παγκόσµια Τράπεζα
σας λέει ότι έχουµε τεράστια κενά σε δικαστικούς υπαλλήλους.
Έχουµε ψηφιοποιήσει τις διαδικασίες τις δικονοµικές; Όχι. Από
το 2011 εκκρεµεί το σχέδιο δράσης για την ηλεκτρονική δικαιο-
σύνη, που έχει σχεδιαστεί στον σηµερινό δικαστικό χάρτη. Πώς
θα εφαρµοστεί η ενοποίηση, χωρίς την προηγούµενη εκπλήρωση
των τριών αυτών αναγκαίων προϋποθέσεων; Θα είναι µια µεταρ-
ρύθµιση αποτυχηµένη και η µεταρρύθµιση η αποτυχηµένη, όταν
συµβαίνει στον χώρο της δικαιοσύνης, έχει µεγάλο κοινωνικό κό-
στος. 

Και κλείνω, κυρία Πρόεδρε, µε µια αναφορά στο ΠΑΣΟΚ, που
έκανε ο κύριος Υπουργός, που έχει ιδιαίτερη συµπάθεια στο Κί-
νηµά µας. 

Ξέρετε, ναι, ο δικαστικός «Καλλικράτης» είναι µέρος του προ-
γράµµατός µας, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι όµως το µόνο. Ο δικα-
στικός «Καλλικράτης», η αναµόρφωση του δικαστικού χάρτη µε
όρους δικαιοκρατικούς, όχι οικονοµικούς και λογιστικούς, όπως
σωστά είπε η ειδική αγορήτριά µας, είναι η απόληξη µιας µεταρ-
ρυθµιστικής πολιτικής πυλώνων, σύγχρονων δικονοµικών κωδί-
κων, τµηµάτων οικογενειακών δικαστηρίων που θα λειτουργούν
για την αποσυµφόρηση των εκθεµάτων και των πινακίων στα οι-
κογενειακά δικαστήρια, ενίσχυση των εναλλακτικών µεθόδων επί-
λυσης των διαφορών και επιτέλους ολοκλήρωση της ψηφιο-
ποίησης του e-Justice Action Plan, που εκκρεµεί από το 2011.
Αφού γίνουν όλα αυτά, ναι, ο δικαστικός χάρτης µπορεί να είναι
µία εφαρµόσιµη και κοινωνικά ωφέλιµη µεταρρύθµιση. Εσείς
εδώ, όµως, «βάζετε το κάρο µπροστά από το άλογο» και όλο
αυτό το βαφτίζετε «µεταρρύθµιση».

Λύσεις υπάρχουν. Σας τις υπέβαλαν και η Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων. Το ΠΑΣΟΚ τις έχει υλοποιήσει. Και συγχώνευση ει-
ρηνοδικείων έχει γίνει στο παρελθόν και αύξηση της υλικής αρ-
µοδιότητας. Ειρηνοδίκες στέλνουν επιστολές και σε εµάς τους
Βουλευτές. Η Γενική Συνέλευση της Ένωσης Δικαστών και Ει-
σαγγελέων έχει τοποθετηθεί αρνητικά και ο δικηγορικός σύλλο-
γος, µε ένα καθηλωτικό ποσοστό στο δηµοψήφισµα, αρνητικά.
Και µην το υποτιµάτε κάνοντας αλχηµείες. Γιατί και το δικό σας
41% ποσοστό ενός ποσοστού που ψήφισε είναι. Προσέξτε τις λο-
γιστικές αλχηµείες, που είναι αντιδηµοκρατικές. 

Και όλα αυτά τα κάνετε απλώς, κύριε Υπουργέ, για να ικανο-
ποιήσετε την αυταρέσκειά σας και να µπείτε -έτσι νοµίζετε- στο
πάνθεον των µεταρρυθµιστών και τις συνέπειες των δικών σας
αποτυχηµένων, δήθεν µεταρρυθµιστικών, παρεµβάσεων ας τις
υποστούν άλλοι. 
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Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Η δικαιοσύνη δεν είναι πεδίο πειραµάτων και πειραµατισµών.

Η δικαιοσύνη είναι πεδίο πολιτειακής λειτουργίας. Της αξίζουν
πολύ περισσότερα, της αξίζουν πολύ καλύτερα από τα πειράµατα
και τις ιδεοληψίες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη και των Υπουρ-
γών της.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Υφυπουργός Δικαιο-

σύνης, ο κ. Μπούγας, ζήτησε τον λόγο. 
Κύριε Μπούγα, έχετε τα επόµενα πέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Θα απα-

ντήσουµε συγκεκριµένα σε όλα. Όσα γενικά και αφηρηµένα
ακούγονται θα απαντηθούν από την Κυβέρνηση συγκεκριµένα.

Κύριε συνάδελφε, ξεκινώ αναφέροντας, εφόσον σας αρέσουν
οι ιστορικές αναδροµές, -εγώ δεν έχω καµµία σχέση µε το ΠΑ-
ΣΟΚ- ότι γνωρίζω, επειδή έχω ιστορική µνήµη και ήµουν ενεργός
δικηγόρος την περίοδο εκείνη, ότι το σχέδιο νόµου το οποίο ει-
σηγήθηκε ο Κωνσταντίνος Σηµίτης την περίοδο 1999 - 2000 ήταν
παρόµοιο µε αυτό που εισηγείται η σηµερινή Κυβέρνηση. Προ-
έβλεπε και εκείνο την ενοποίηση του πρώτου βαθµού, την κατάρ-
γηση των ειρηνοδικών και των ειρηνοδικείων.

Για ποιον λόγο αποσύρθηκε τότε το σχέδιο νόµου, καίτοι, όπως
είπε και ο Υπουργός, συγκέντρωνε την συντριπτική πλειοψηφία
του Κοινοβουλίου; Επειδή η τεχνική της ενοποίησης που είχε τότε
επιλεγεί από τον τότε Υπουργό Δικαιοσύνης αντιµετώπισε τη
σφοδρή αντίδραση του Αρείου Πάγου, επειδή θεωρήθηκε ότι δεν
ήταν συνταγµατικώς ορθή.

Τότε, λοιπόν, και η διοικητική ολοµέλεια του Αρείου Πάγου και
το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής είπαν ότι ο τρόπος µε
τον οποίο επιχειρείται η ενοποίηση δεν συµβαδίζει προς το Σύ-
νταγµα. Γι’ αυτό τον λόγο αποσύρθηκε.

Σήµερα εσείς βλέπετε το Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής
να κάνει αναφορά στον χάρτη, να κάνει νύξη για αντισυνταγµατι-
κότητα; Είχαµε ακούσει Κασσάνδρες καθ’ όλη τη διάρκεια του
διαλόγου και της διαβούλευσης περί δήθεν αντισυνταγµατικότη-
τας, οι οποίες θα αναδεικνύονταν κατά την σηµερινή συζήτηση
και βεβαίως ο επιστηµονικός κόσµος, οι καθηγητές, το Επιστη-
µονικό Συµβούλιο της Βουλής θα τις προέβαλαν.

Υπήρξε η παραµικρή νύξη –επαναλαµβάνω- για αντισυνταγµα-
τικότητα από καθηγητές του Συνταγµατικού Δικαίου, από το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο της Βουλής για το σχέδιο νόµου όπως
σήµερα το εισηγείται η Κυβέρνηση; Αυτό είναι το ένα.

Κυρία Πρόεδρε, δεν θα καταχραστώ του χρόνου.
Δεύτερον. Πρέπει να σας απαντήσω σε ό,τι αφορά το πρό-

γραµµα των κτηριακών υποδοµών.
Για να µην έχετε, λοιπόν, απορίες, κύριε συνάδελφε, από το

2023 και µέχρι το 2026 εκτελείται και θα ολοκληρωθεί ένα κτη-
ριακό πρόγραµµα από το Υπουργείο και µε την ΚΤΥΠ, µε χρηµα-
τοδότηση από εθνικούς πόρους, αλλά και πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης, για το οποίο θα σας πω το συνολικό νούµερο. Ακού-
στε όµως ποια κτήρια κατασκευάζονται ή επισκευάζονται.

Αναβάθµιση κτηριακού συγκροτήµατος διοικητικών δικαστη-
ρίων Αθηνών. Οι εργασίες έχουν ξεκινήσει. Αναµένεται ολοκλή-
ρωση Δεκέµβρη του 2025. Προϋπολογισµός 2.300.000 ευρώ.

Ενεργειακή αναβάθµιση του κτηρίου της Σχολής Δικαστών.
Υπογραφή σύµβασης 7 Νοεµβρίου του 2023. Ολοκλήρωση Δε-
κέµβριος του 2025. Προϋπολογισµός 1.800.000 ευρώ.

Αποκατάσταση και συντήρηση κτηρίου Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Υπογραφή σύµβασης ολοκλήρωσης του έργου Δεκέµ-
βριος του 2025. Προϋπολογισµός 13.200.000 ευρώ.

Αντικατάσταση των παλαιάς τεχνολογίας ενεργοβόρων κλιµα-
τιστικών στο Εφετείο Αθηνών. Ολοκλήρωση έργου Δεκέµβρης
του 2024.

Ενεργειακή αναβάθµιση του κτηρίου του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου. Υπογραφή σύµβασης τον Δεκέµβριο του 2024. Προϋπο-
λογισµός 5.500.000 εκατοµµύρια ευρώ. Ολοκλήρωση τέλος του
2025 - αρχές 2026.

Ανέγερση κτηρίου Πρωτοδικείου και Εισαγγελίας Πρωτοδικών
Αθηνών. Ένας συνολικός προϋπολογισµός 180.000.000 από εθνι-

κούς πόρους και 25.000.000 ευρώ από πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης.

Μεταστέγαση δικαστικών υπηρεσιών Πειραιά. Αναµένεται η
ολοκλήρωση του έργου το 2025 µε προϋπολογισµό 80.900.000
ευρώ.

Επίσης, έχουµε πρόγραµµα χρηµατοδότησης µέσω συµβά-
σεων ΣΔΙΤ.

Ανέγερση Δικαστικών Μεγάρων Έδεσσας, Σερρών, Κιλκίς και
ανακατασκευή Δικαστικού Μεγάρου Θεσσαλονίκης. Ολοκλή-
ρωση του έργου τέλος του 2026. Προϋπολογισµός 120.000.000
ευρώ.

Ανέγερση Δικαστικών Μεγάρων Λαµίας, Βόλου και νέας πτέ-
ρυγας Δικαστικού Μεγάρου Καρδίτσας και ανακατασκευή Δικα-
στικού Μεγάρου Τρικάλων. Το έργο ξεκινά το 2024. Υπολογίζεται
να ολοκληρωθεί το 2026, µε προϋπολογισµό 48.300.000 ευρώ.

Ανέγερση Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου και ανακατασκευή
Δικαστικού Μεγάρου Ρεθύµνου. Προϋπολογισµός 70.000.000
ευρώ. Το έργο υπολογίζεται να ολοκληρωθεί εντός του 2027.

Συνολικό κτηριακό πρόγραµµα του Υπουργείου Δικαιοσύνης
για την τριετία 2023 - 2026 550.000.000 ευρώ.

Έχετε ανάλογο προηγούµενο σε οποιαδήποτε χρονική πε-
ρίοδο κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ ή, αν ανατρέξετε και στο παρελθόν,
κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ, κύριε συνάδελφε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

βρισκόµαστε λίγο πριν το Πάσχα και η Κυβέρνηση επέλεξε τώρα
να φέρει το νοµοσχέδιο για την αναµόρφωση της δικαιοσύνης,
σε περίοδο που τα δικαστήρια, όπως είναι γνωστό, είναι κλειστά.
Ενδεχοµένως, αυτό υποκρύπτει κάποια σκοπιµότητα προκειµέ-
νου να µην υπάρχουν εντάσεις και ενστάσεις από αυτό και να µη
διαταραχθεί η εύρυθµη λειτουργία, δεδοµένης δηλαδή και της
συνεχόµενης αντίδρασης του δικηγορικού σώµατος, αλλά και
των δικαστικών υπαλλήλων.

Φαίνεται ότι για άλλη µια φορά η Κυβέρνηση, αντί να προσπα-
θεί να συνθέσει, τελικά καταλήγει να ισοπεδώνει. Και αντί να ενώ-
νει δυνάµεις µε τους λειτουργούς της δικαιοσύνης, τους δικα-
στές, τους εισαγγελείς, τους δικηγόρους αλλά και τους δικαστι-
κούς υπαλλήλους, φροντίζει να τους διαιρεί.

Ένας τρόπος είναι το «τυράκι» που έχει δώσει στους δικηγό-
ρους προσφέροντάς τους κάποιες ήσσονος σηµασίας ρυθµίσεις,
όπως οι αποδοχές κληρονοµιάς, παραγνωρίζοντας όµως ότι οι
αλλαγές αυτές θα φέρουν µια πραγµατική «καταιγίδα».

Ποιον έχει ακούσει η Κυβέρνηση για να φέρει όλες αυτές τις
αλλαγές; Μήπως άκουσε τους δικαστές; Η Ένωση Δικαστών και
Εισαγγελέων έβγαλε αντίθετη ανακοίνωση, λέγοντας πως ανα-
κοινώθηκε ότι οι αλλαγές αποτελούν κεντρική πολιτική απόφαση,
δηλαδή από το Μέγαρο Μαξίµου απευθείας. Και πρότειναν οι δι-
καστές τη διατήρηση των ειρηνοδικείων, περιορισµένη µεταφορά
ύλης και διατήρηση του δικαστικού χάρτη.

Τότε η Κυβέρνηση, ίσως, άκουσε τους δικηγόρους; Μα, και οι
δικηγόροι έχουν κηρύξει αποχή για τον νέο δικαστικό χάρτη ως
και σήµερα και αντιτίθενται σε ποσοστό άνω του 90% στο νοµο-
σχέδιο.

Ίσως ακούσατε τους δικαστικούς υπαλλήλους. Ούτε αυτούς!
Η Οµοσπονδία Δικαστικών Υπαλλήλων κατακεραυνώνει το νοµο-
σχέδιο και ζητά την πλήρη απόσυρσή του, θέτοντας και διάφορα
καίρια ερωτήµατα.

Καταλήγουµε, λοιπόν, ότι µάλλον η διαβούλευση και η όποια
συζήτηση µε τους φορείς, αλλά και οι εργασίες της επιτροπής
είχαν προσχηµατικό χαρακτήρα και όχι ουσιαστικό.

Δεν είµαι δικηγόρος, από τα στατιστικά, όµως, της Βουλής φαί-
νεται ότι αρκετοί συνάδελφοι της Συµπολίτευσης είναι. Και ανα-
ρωτιέµαι, δεν γίνεται κατανοητό σε εσάς, τους δικηγόρους, τι θα
γίνει µε τις ρυθµίσεις που προτίθεστε να περάσετε;

Θα αναφερθώ µόνο σε µερικές από τις προβληµατικές παρα-
µέτρους, δεδοµένου µάλιστα ότι όλοι θέλουµε επιτάχυνση της
δικαιοσύνης. Και ορθά το έχει θέσει η Κυβέρνηση ως τέτοιο
στόχο, µε δεδοµένη µάλιστα και την πολύ χαµηλή θέση παγκο-
σµίως σε όλες τις διεθνείς εκθέσεις αξιολόγησης για την ταχύ-
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τητα απονοµής δικαιοσύνης.
Εδώ είναι ένα πρώτο ζήτηµα του νοµοσχεδίου. Πώς µιλάµε για

επιτάχυνση την ίδια ώρα που πρακτικά αφαιρούµε έναν βαθµό
δικαιοδοσίας; Όταν κλείνουν τα ειρηνοδικεία και γίνονται πρωτο-
δικεία τι θα συµβεί; Δεν καταλαβαίνετε το χάος που πρόκειται να
προκληθεί, όταν όλες οι αποφάσεις των πρωτοδικείων θα φτά-
νουν στα εφετεία για εκδίκαση; Έχει υπολογιστεί αν υπάρχουν
αρκετοί εφέτες, ώστε να εκδικάζουν πλέον όλες αυτές τις υπο-
θέσεις που θα τους φορτωθούν από τα πρώην ειρηνοδικεία στα
νυν πρωτοδικεία;

Οµοίως, η Κυβέρνηση µιλάει για εξορθολογισµό δαπανών στο
δηµόσιο. Πολύ σωστά! Έχω πει πολλές φορές από αυτό το Βήµα
ότι οι πόροι είναι πεπερασµένοι. Και όµως, µε τη νοµοθέτηση που
πρόκειται να προκύψει, αν την υποστηρίξετε, κυρίες και κύριοι
της Συµπολίτευσης, θα δηµιουργηθεί µια νέα επετηρίδα ειδική
για τους ειρηνοδίκες, οι οποίοι θα προάγονται άνευ ετέρου σε
πρωτοδίκες, και αυτή η απόφαση θα επιβαρύνει τον κρατικό προ-
ϋπολογισµό κατά περίπου 10 εκατοµµύρια ευρώ.

Και µάλιστα ούτε το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους µπορεί να
υπολογίσει µε ακρίβεια ποιο θα είναι το ετήσιο κόστος εξόδων
µετακίνησης των δικαστικών λειτουργών που προάγονται σε
πρωτοδίκες και άρα θα πρέπει να τοποθετηθούν εκ νέου.

Μάλιστα περαιτέρω αποδεικνύεται πως η Κυβέρνηση έχει βαλ-
θεί να εισάγει σε όλα τα επίπεδα της δηµόσιας διοίκησης και
εσχάτως πιθανώς -ελπίζω να κάνω λάθος- και στη δικαιοσύνη
ιδιώτες εργολάβους. Αυτό θα γίνει µε την αφαίρεση της διαχεί-
ριση των κτηριακών ζητηµάτων από τις διοικήσεις των τοπικών
δικαστηρίων και την ανάθεσή τους στη διαχείριση του ΤΑΧΔΙΚ.
Και φυσικά, δε νοµίζω ότι υπάρχει αµφιβολία ότι το ΤΑΧΔΙΚ δεν
θα µπορέσει να αντεπεξέλθει. Όταν δεν έχει µπορέσει να πληρώ-
σει τα οφειλόµενα σε δικηγόρους από το 2017, πώς θα διαχειρι-
στεί κιόλας όλες τις δικαστικές κτηριακές υποδοµές της χώρας;

Άρα το επόµενο βήµα θα είναι να προτείνει η Κυβέρνηση να
παραλάβουµε βοήθεια από εξωτερικούς εργολάβους φυσικά µε
το αζηµίωτο, υποβαθµίζοντας περαιτέρω τη δικαιοσύνη και επι-
τρέποντας την είσοδο ιδιωτών και σε αυτή την κρίσιµη παράµε-
τρο του κράτους. Αυτό αναγνωρίστηκε και από την οµοσπονδία
δικαστικών υπαλλήλων που ανέδειξε αυτό το θέµα.

Περαιτέρω άλλο πρόβληµα είναι η εισαγωγή ξεχωριστής πα-
ράλληλης ειδικής επετηρίδας δικαστών, κάτι για το οποίο και η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής αναγνώρισε ως πιθανό ζή-
τηµα και αναρωτιόµαστε αν θα προκύψει αντισυνταγµατικότητα
αυτής της ρύθµισης.

Τέλος όχι λιγότερο σηµαντικό, θέλω να αναφερθώ στο προτει-
νόµενο νέο δικαστικό χάρτη που τόσο πολύ διαφηµίζει η Κυβέρ-
νηση και δεν ξέρω επακριβώς -αν και αναφέρθηκε από άλλους
οµιλητές- πώς θα επηρεαστούν άλλες περιοχές της χώρας.
Μπορώ, όµως, να σας πω πώς θα επηρεαστεί η Θεσσαλονίκη.

Κλείνουν τα ειρηνοδικεία και οι δικαστικές υπηρεσίες που εξυ-
πηρετούσαν περιοχές εκτός του κέντρου Θεσσαλονίκης. Θα πρέ-
πει πλέον να εξυπηρετούνται σε λιγότερα σηµεία. Γνωρίζετε -και
πρέπει να το γνωρίζετε- πως το Fly Over έχει δηµιουργήσει ήδη
πάρα πολλά προβλήµατα και θα τα συνεχίσει για τα επόµενα αρ-
κετά χρόνια. Και κλείνοντας όλα τα ειρηνοδικεία και αφήνοντας
µόνο ένα στον Λαγκαδά, ουσιαστικά καθοδηγούµε τους πολίτες
της ανατολικής Θεσσαλονίκης να πρέπει να περάσουν µέσα από
το κέντρο της πόλης.

Όταν, λοιπόν, ταυτόχρονα προσπαθούµε να τους αποτρέ-
ψουµε από αυτό και να βρούµε εναλλακτικούς τρόπους διαχείρι-
σης της υπέρογκης κυκλοφορίας, πώς θέλουµε να τους πείσουµε
όταν για κάθε πρόβληµα που θα έχουν και µε τη δικαστική εξου-
σία, θα πρέπει τελικά υποχρεωτικά να κατευθύνονται προς τα
εκεί; Κανείς δεν φαίνεται να αντιλαµβάνεται επαρκώς τις ανάγκες
της ανατολικής Θεσσαλονίκης. Ήδη στον Δήµο Θέρµης και σή-
µερα που µιλάµε υπάρχουν εκατόν εξήντα εννέα ενεργά εργοτά-
ξια κατασκευής κατοικιών και ο πληθυσµός διαρκώς αυξάνεται.
Το ίδιο και στο Δήµο Θερµαϊκού, όπου ήδη ξεκινάει και εκεί -αυτό
που περηφανεύεστε ως δικό σας έργο- το «Thess INTEC», το
οποίο θα στεγάσει δεκάδες επιχειρήσεις µε ελληνική και αλλο-
δαπή χρηµατοδότηση. Αλλά, ήδη, υπάρχουν σε αυτούς τους δή-
µους και στον Δήµο Καλαµαριάς εκατοντάδες άλλες επιχειρή-

σεις, οι οποίες έχουν ανάγκη για πρόσβαση σε δικαστικές υπη-
ρεσίες.

Ταυτόχρονα η Καλαµαριά που είναι ένας µεγάλος δήµος της
ανατολικής Θεσσαλονίκης που δεν θα έχει δίπλα του πρόσβαση
σε δικαστική υπηρεσία, έχει ήδη αδικηθεί κατά τη διάρκεια διοι-
κητικών συγχωνεύσεων δήµων και κοινοτήτων, αλλά και µε τον
υπόλοιπο σχεδιασµό που γίνεται στην περιοχή κοντεύει πρακτικά
να αποκοπεί από το ζωτικό για το δήµο παραλιακό µέτωπο.

Για ποιο λόγο, λοιπόν, ενώ στην Αθήνα προβλέπονται πέντε πε-
ριφερειακά πρωτοδικεία, δεν προβλέπεται ένα δεύτερο για τη
Θεσσαλονίκη; Δεν ακούτε όχι µόνο τους δηµάρχους των προανα-
φερθέντων δήµων, αλλά ούτε και την Περιφερειακή Ένωση
Δήµων Κεντρικής Μακεδονίας, που ζητούσε οµόφωνα όλοι οι
προηγούµενοι που σας λέω, να αλλάξετε γνώµη, κύριε Υπουργέ,
γι’ αυτό το θέµα και να φέρετε µια έδρα περιφερειακού πρωτο-
δικείου στα ανατολικά.

Και καταθέτω όλες αυτές τις αποφάσεις στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Χουρδάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι µόνοι που αντιδρούν, κύριε Φλωρίδη, και σας το είπα και
κατ’ ιδίαν και το ξέρετε, είναι οι δικηγόροι. Και οι λόγοι, όπως
γνωρίζετε, είναι καθαρά συντεχνιακοί. Θα πρέπει να αλλάξετε
σας παρακαλώ τη στόχευσή σας. Ξέρετε τα προβλήµατα της
Θεσσαλονίκης. Δεν θεωρώ ότι είστε υπέρ των συντεχνιακών λο-
γικών και δεν θέλετε να δώσετε τροφή για σχόλια, που θέλουν
τόσο σοβαρές υποθέσεις να διευθετούνται στη βάση παλαιοκοµ-
µατικές λογικής αναλόγως των πιέσεων που ασκούνται από διά-
φορα βουλευτικά και όχι µόνο γραφεία. Και προς αυτή την
κατεύθυνση έχω καταθέσει σχετική τροπολογία, όχι για µικροπο-
λιτικές σκοπιµότητες -άλλωστε δεν είναι η περιφέρειά µου η Β’
Θεσσαλονίκης- αλλά για την ουσία, η οποία είναι η πρόσβαση
στις δικαστικές υπηρεσίες για τους πολίτες Θεσσαλονίκης, η µεί-
ωση της επιβάρυνσης των κέντρων και η βελτίωση της δικαστικής
λειτουργίας.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, κ. Καραµέρος. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το γεγονός ότι η

Κυβέρνηση φέρνει το νοµοσχέδιο για την κατάργηση των ειρη-
νοδικείων και την αναδιάρθρωση των δικαστηρίων άρον άρον
µέσα στη Μεγάλη Εβδοµάδα, λίγο πριν κλείσει η Βουλή, µαρτυρά
το πόσο αντιδηµοφιλές είναι αυτό στον δικηγορικό κόσµο αλλά
και στις τοπικές κοινωνίες. Αυτό είχα προετοιµάσει σαν εισαγωγή
σήµερα κύριε Φλωρίδη. Αλλά µε εκπλήξατε πραγµατικά επανα-
λαµβάνοντας ότι εκατόν δεκατέσσερα χρόνια µετά εκτιµάτε πως
προχωράτε σε µια µεταρρύθµιση στη δικαιοσύνη, όπως ο Ελευ-
θέριος Βενιζέλος, ίσως γιατί βλέπετε τον εαυτό σας στον ρόλο
του Νικόλαου Δηµητρακόπουλου, του µυθικού, εµβληµατικού
Υπουργού Δικαιοσύνης του Ελευθέριου Βενιζέλου στην πρώτη
κυβέρνησή του το 1910, που µολονότι έµεινε µόλις δεκαεννέα
µήνες στον υπουργικό θώκο, πραγµατικά άφησε πολύ σηµαντική
παρακαταθήκη για το νοµικό κόσµο.

Κύριε Φλωρίδη, να σας ενηµερώσω ότι δεν είστε ο Νικόλαος
Δηµητρακόπουλος. Ο Νικόλαος Δηµητρακόπουλος έµεινε στην
ιστορία όπως τον ανέφερα, και εσείς θα µείνετε στην ιστορία -
ξέρετε είναι και η δύναµη των νέων τεχνολογιών- γιατί η δύναµη
των νέων τεχνολογιών σας ξαναέφερε σε υπουργικό θώκο. Και
πραγµατικά είστε ένα παράδειγµα επιτυχίας του ψηφιακού µετα-
σχηµατισµού, καθώς ως κήνσορας και αρχιερέας στο διαδίκτυο
του αντισύριζα µετώπου, βρεθήκατε σε υπουργικό θώκο. Αλλά
θα ήθελα να έχετε µια φειδώ και ένα µέτρο στο πώς τοποθετείστε
εδώ στην Αίθουσα, στην Εθνική Αντιπροσωπεία.

Γιατί η δεύτερη όψη, η άλλη όψη του ψηφιακού µετασχηµατι-
σµού είναι ότι οι επόµενες γενιές θα σας θυµούνται γι’ αυτό που
είπατε για το µπάζωµα, ότι είναι για τα µπάζα όσοι µιλάνε για το
µπάζωµα, ενώ βλέπετε τις εξελίξεις που υπάρχουν και σε επίπεδο
δικαιοσύνης και το άλλο για όσους έχουν µνήµη, είναι το γεγονός
ότι όταν πήγατε να ανοίξετε την υπόθεση της διαφάνειας στο πο-
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δόσφαιρο ως Υφυπουργός Αθλητισµού το 2000, συµβιβαστή-
κατε. Κάνατε αναφορά και στον κ. Σηµίτη. Ο κ. Σηµίτης σας υπο-
βάθµισε διά της αναβαθµίσεως, πηγαίνοντάς σας ως Υφυπουργό
Οικονοµικών µε έδρα το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. Γιατί σε
αυτή τη χώρα πρέπει να έχουµε µνήµη.

Οπότε µε µεγαλύτερη φειδώ παρακαλώ οι παραλληλισµοί µε
τον Ελευθέριο Βενιζέλο. Δεν είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης Ελευ-
θέριος Βενιζέλος. Δεν υπέκλεπτε τους Υπουργούς του, ακόµη κι
αν θα είχε την τεχνολογική δυνατότητα. Δεν καταπατούσε το κρά-
τος δικαίου. Ούτε εσείς είστε ο Νικόλαος Δηµητρακόπουλος. Δυ-
στυχώς τα πράγµατα είναι διαφορετικά.

Επί της ουσίας του νοµοσχεδίου, αυτό που δεν λέτε είναι ότι
µια άλλη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κατήργησε εκατό ει-
ρηνοδικεία την περίοδο 2013 - 2014, αλλά δεν υπήρξε συντό-
µευση στον χρόνο απονοµής της δικαιοσύνης. Δεν είναι µεταρ-
ρύθµιση το να τα κόβετε και να τα κλείνετε. Αυτό το κάνει και
ένας περαστικός. Εδώ απ’ έξω, εάν βρούµε κάποιον και του πεις
πώς µπορείς να κάνεις µια µεταρρύθµιση -έτσι έχετε εκπαιδεύσει
κιόλας τον κόσµο την τελευταία δεκαπενταετία- θα σου πει να το
κλείσουµε.

Δηλαδή το ότι θα κλείσετε τα πρωτοδικεία είναι πολιτική µα-
κροπρόθεσµου σχεδιασµού; Γιατί θέλω να υπενθυµίσω στους
Έλληνες πολίτες ότι αυτή η Κυβέρνηση των αρίστων έχει φτιάξει
και µια Γραµµατεία Foresight στο Μαξίµου, Γραµµατεία Μακρο-
πρόθεσµου Σχεδιασµού. Ελάτε να δείτε στη δική µου εκλογική
περιφέρεια πόσο µακροπρόθεσµος είναι ο σχεδιασµός όταν κλεί-
νετε το Ειρηνοδικείο του Καπανδριτίου. Θα µιλήσω ξεχωριστά
για τις Αχαρνές. Αλλά για το Λαύριο να πω. Κλείνετε το Λαύριο.
Είναι µακροπρόθεσµος σχεδιασµός να κλείνετε το Ειρηνοδικείο
στο Λαύριο; Γνωρίζετε εσείς ή ρωτήσατε τους Βουλευτές της
ανατολικής Αττικής, έστω της Νέας Δηµοκρατίας, για τις προ-
οπτικές του Λαυρίου ως ένα από τα πολύ µεγάλα λιµάνια της Ατ-
τικής και της χώρας; Και κλείνετε εκεί το ειρηνοδικείο.

Άρα εδώ ξέρετε τι κάνετε; Και απευθύνοµαι τώρα, για να το
µαλακώσω λίγο, στον απόφοιτο της νοµικής Θεσσαλονίκης, στον
άνθρωπο που ξεκίνησε από το Κιλκίς. Και θα πρέπει να σκεφτείτε
και τον συνάδελφό σας, τον νεαρό δικηγόρο στις Αχαρνές, τον
νεαρό δικηγόρο στη Λαυρεωτική. Ξέρουµε κάποιους τέτοιους.
Εσείς έχετε χάσει την επαφή µε την κοινωνία.

Τι κάνετε; Φέρνετε ένα νοµοθέτηµα που δήθεν το υπαγορεύει
η Παγκόσµια Τράπεζα, ενώ δεν το υπαγορεύει η Παγκόσµια Τρά-
πεζα, αλλά οι εταιρείες συµβούλων που βολεύονται από αυτό.
Πλήττεται το επάγγελµα του νοµικού, του δικηγόρου. Και επειδή
έχετε υπάρξει µάχιµος δικηγόρος, απευθύνοµαι σε αυτόν έστω,
λίγο φιλότιµο, να θυµηθείτε τα πρώτα για να τιµήσετε µε τα
στερνά αυτό που πρέπει στο επίπεδο του νοµικού κόσµου.

Εγώ δεν είµαι νοµικός, αλλά ζω, εργάζοµαι ανάµεσα σε νοµι-
κούς. Ξέρω την αγωνία τους στο Μενίδι, στη βορειοανατολική Ατ-
τική, στο Λαύριο. Και αυτό που κάνετε δεν είναι µεταρρύθµιση,
είναι περικοπές και το έχετε ξανακάνει και δεν πέτυχε. Αλλά αυτή
τη φορά δεν επιµένετε για να µειώσετε το κόστος ή για να δώ-
σετε περισσότερη δουλειά και στους ειρηνοδίκες. Ότι, δήθεν, κά-
θονταν οι ειρηνοδίκες, αυτή είναι η σπέκουλα που κάνετε, όχι
εσείς προσωπικά, σε επίπεδο κυβερνητικό. Το κάνετε γιατί θέλετε
το εξής. Κατά την έκθεση Πισσαρίδη, πώς πλήττετε τους µικρο-
µεσαίους για να επωφεληθούν οι µεγάλες εταιρείες οριζόντια;
Γιατί έλεγε η έκθεση Πισσαρίδη ότι οι πολλές µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις δεν βοηθούν στην ανταγωνιστικότητα της χώρας. Έτσι,
λοιπόν, και τα µικρά δικηγορικά γραφεία κατά τόπους, ο νεαρός
ή η νεαρή δικηγόρος στο Λαύριο, στο Μενίδι, στον Ωρωπό, δεν
βολεύουν τα µεγάλα γραφεία τα συµβουλευτικά, αυτά που κα-
ταρτίζουν και τους νόµους, αυτούς που τους βλέπουµε να κινού-
νται εδώ στο εντευκτήριο µε τις καρφίτσες των εταιρειών τους
στο πέτο συνοδεύοντας Υπουργούς. Γι’ αυτούς λειτουργείτε και
το βαφτίζετε µεταρρύθµιση και φέρνετε στο στόµα σας τον Ελευ-
θέριο Βενιζέλο. Όχι όµως, τουλάχιστον είχατε τη µετριοπάθεια
να µην αναφερθείτε στον Νικόλαο Δηµητρακόπουλο.

Επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ οι επιδόσεις των ειρηνοδικείων
ήταν εξαιρετικές. Το 2017, µε υπηρετούντες επτακόσιους τριάντα
δικαστές στα ειρηνοδικεία, ο αριθµός των εκδοθεισών αποφά-
σεων ανήλθε σε περίπου εκατόν οδγόντα εννέα χιλιάδες, ήτοι στο

58% επί των πολιτικών αποφάσεων και το 2018 στο 62%.
Συγκεκριµένα στην ανατολική Αττική καταργείτε τις Αχαρνές -

το Κορωπί το αναβαθµίζετε- το Λαύριο και το ειρηνοδικείο του
Μαραθώνα. Θα σας πω για τις Αχαρνές. Δεν είναι δυνατόν στον
δωδέκατο µεγαλύτερο δήµο, τον δήµο που έχει τόσα κοινωνικά
προβλήµατα, που έχει εγκληµατικότητα, να κλείνετε το ειρηνοδι-
κείο. Δεν είναι µόνο ότι κλείνετε το ειρηνοδικείο στο Μενίδι. Φρο-
ντίσατε να κλείσετε το 2021 την εφορία, συγχωνεύοντάς την µε
αυτή των Αγίων Αναργύρων. Φροντίζετε µε άλλες πολιτικές σας
να κλείνετε τα ΕΛΤΑ, δυσκολεύοντας τους συνταξιούχους που
εξυπηρετούνται σε πάρα πολλές περιπτώσεις. Κλείνετε τα ΕΛΤΑ,
κλείνετε την εφορία, κλείνετε το ειρηνοδικείο, πού; Στο Μενίδι,
στις Αχαρνές, στον µεγαλύτερο δήµο της ανατολικής Αττικής, µε
σοβαρά προβλήµατα και προκλήσεις, εσείς τι κάνετε; Κόβετε
κάθε δεσµό της κοινωνίας µε την εξυπηρέτηση από το κράτος.
Αυτό κάνετε και το βαφτίζετε µεταρρύθµιση. Δεν είναι µεταρρύθ-
µιση. Δεν είναι Ελευθέριος Βενιζέλος ο Κυριάκος Μητσοτάκης.
Δεν είστε Δηµητρακόπουλος.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο αυτό, ένα νοµοσχέδιο προχει-
ρότητας, ένα νοµοσχέδιο που στο όνοµα του οριακού δηµοσιο-
νοµικού οφέλους, χωρίς σηµαντικό αποτύπωµα στον προϋπολο-
γισµό, βυθίζει στο µαρασµό ολόκληρες περιοχές της χώρας και
κυρίως εξυπηρετεί τις µεγάλες εταιρείες συµβούλων και όχι τους
µάχιµους δικηγόρους και τον νοµικό κόσµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο κ. Γεώργιος Ρού-
ντας.

Έχετε τον λόγο, κύριε Ρούντα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε µπροστά σε ένα νοµοσχέδιο
που έχει δηµιουργήσει από το πουθενά, θα λέγαµε, µια άνευ προ-
ηγουµένου αναταραχή τόσο στις τοπικές κοινωνίες της Ελλάδος
όσο και σε σύσσωµο το νοµικό κόσµο. Ως κυβέρνηση θεωρείτε
ότι έχει ετοιµάσει ένα ιστορικό νοµοσχέδιο, το οποίο, κατά την
κρίση σας, είναι µία ριζική µεταρρύθµιση. Μάλιστα, θεωρείτε ότι
αν δεν σπάσεις αυγά, δεν µπορείς να κάνεις οµελέτα. Όµως, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, στην προκειµένη περίπτωση, όταν προσθέ-
τετε στον πρωτοδίκη αρµοδιότητες ειρηνοδίκη και όταν βάζετε
τον ειρηνοδίκη να κάνει τον πρωτοδίκη, δεν σπάτε αυγά, αλλά
αντιθέτως ανακατεύετε τα τσόφλια.

Και αν, όντως, θέλετε να µιλήσουµε για µεταρρύθµιση στη δι-
καιοσύνη, τότε ας συµφωνήσουµε όλοι εδώ µαζί, όλα τα κόµµατα
πραγµατικά, στην επικείµενη συνταγµατική Αναθεώρηση να κα-
ταργήσουµε τον διορισµό των ηγεσιών των ανωτάτων δικαστη-
ρίων από την εκάστοτε Κυβέρνηση, να κόψουµε δηλαδή τον
οµφάλιο λώρο που συνδέει τους ανώτατους δικαστικούς µε την
πολιτική εξουσία και να διαφυλάξουµε τη διάκριση των εξουσιών,
κάνοντας το πρώτο µεγάλο βήµα για να αντιµετωπίσουµε την
κοµµατοκρατία.

Κατά τη γνώµη µας, πράγµα το οποίο το ακούσατε πολλές
φορές στις επιτροπές και από εξαιρετικούς συναδέλφους των
υπολοίπων κοµµάτων, η νοµοθετική σας πρωτοβουλία είναι εξαι-
ρετικά πρόχειρη. Γιατί, να το πω χαριτολογώντας, έχετε βάλει το
κάρο µπροστά από το άλογο. Και αυτό δεν το λέµε εµείς µόνο.
Είναι άποψη σύσσωµου του νοµικού κόσµου και των δικαστών
και των δικηγόρων. Και είναι µια γνώµη, η οποία αποτυπώθηκε µε
σαφήνεια στο αποτέλεσµα του πρόσφατου δηµοψηφίσµατος το
οποίο διεξήχθη τις προηγούµενες µέρες από τον Δικηγορικό Σύλ-
λογο Αθηνών. Είναι χαρακτηριστικό ότι µε ποσοστό 90,14% οι δι-
κηγόροι των Αθηνών που συµµετείχαν στο δηµοψήφισµα απέρ-
ριψαν τον νέο δικαστικό χάρτη. Και φυσικά όλοι αυτοί οι δικηγό-
ροι που συµµετείχαν στο δηµοψήφισµα δεν είναι ψηφοφόροι της
Αντιπολίτευσης.

Ο νοµικός κόσµος της χώρας, οι δικαστές, οι δικηγόροι και οι
σχεδόν πάντοτε αγνοηµένοι δικαστικοί γραµµατείς, όλοι σύσ-
σωµα σας λένε το ίδιο πράγµα, ότι ο εξορθολογισµός του δικα-
στικού χάρτη έχει τρία βασικά προαπαιτούµενα. Το πρώτο είναι
η ύπαρξη κτηριακών υποδοµών, για την οποία πριν λίγο ειπώθηκε
ότι είναι εν εξελίξει -αν κάνω λάθος, διορθώστε µε- ένα πρό-
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γραµµα 550 εκατοµµυρίων ευρώ. Αλλά είναι εν εξελίξει. Θα
έπρεπε αυτά να ήταν ήδη έτοιµα όµως. Ο δεύτερος πυλώνας
είναι η επαρκής στελέχωση µε δικαστές και γραµµατείς και ο τρί-
τος είναι η ολοκληρωµένη ηλεκτρονική µηχανογράφηση των δι-
καστηρίων. Αυτά τα προαπαιτούµενα τώρα που µιλάµε δεν
υπάρχουν, όπως προείπα, ή υπάρχουν µόνο στα χαρτιά και σε
µακέτες. Ειδικά για τις κτιριακές υποδοµές αρκεί να σκεφτεί κά-
ποιος πόσο καιρό χτίζεται το νέο πρωτοδικείο.

Απέναντι σε αυτές τις αιτιάσεις τι απαντάτε; Τίποτα. Απλά βιά-
ζεστε να διεκπεραιώσετε γρήγορα την -ας πούµε- µεταρρύθµιση,
ώστε να εκταµιευθούν οικονοµικοί πόροι από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας. Ο εθνικός, δηλαδή, πολιτικός στόχος
τον οποίο έχετε είναι να µη χαθούν -να το πω έτσι- τα δανεικά
από το Ταµείο Ανάκαµψης και όχι να γίνει σωστή δουλειά. Γι’
αυτό βιάζεστε. Και θα σας εξηγήσω γιατί το λέω αυτό, κάνοντας
µια απλή ερώτηση. Αν για τον οποιονδήποτε λόγο τον Δεκέµβριο
του 2023 δεν είχε περιληφθεί η αναθεώρηση του δικαστικού
χάρτη στο Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελ-
λάδα 2.0» που υποβάλατε στο Ταµείο Ανάκαµψης, θα σας ενδιέ-
φερε τότε να κάνετε αυτήν την ιστορική, όπως λέτε, µεταρρύθ-
µιση;

Αυτήν ακριβώς τη στάση σας εµείς µεµφόµαστε. Δεν έχετε
γνήσιο ενδιαφέρον, κατά την κρίση µας, για την απονοµή της δι-
καιοσύνης. Απλά σας ενδιαφέρει όπως-όπως να πετύχετε το ορό-
σηµο, να επιτύχετε την εκταµίευση πόρων. Και, δυστυχώς, η
λογική κόστους-οφέλους µέσα στην οποία εντάσσετε πλέον τη
δικαιοσύνη προσβάλλει ευθέως το κράτος πρόνοιας.

Αφ’ ης στιγµής, λοιπόν, κινητήριος δύναµη των νοµοθετικών
πρωτοβουλιών σας είναι µόνο ο δανεισµός µέσω του Ταµείου
Ανάκαµψης και µάλιστα µέσα σε ένα ασφυκτικό χρονικό πλαίσιο,
τότε είναι φανερό δυστυχώς ότι η ίδια η Κυβέρνηση υποβιβάζει
το ίδιο το Υπουργείο σας, του οποίου το έργο είναι εξαιρετικά
βαρυσήµαντο, σε ένα γραφείο ταµειακών -να το πω έτσι- διεκπε-
ραιώσεων. Αυτό, λοιπόν, δυστυχώς το νοµοσχέδιο εσείς το ονο-
µάζετε ιστορική µεταρρύθµιση. Και είναι προφανές ότι από την
Κυβέρνηση απουσιάζουν απολύτως το όραµα και η διάθεση να
λυθούν τα προβλήµατα απονοµής της δικαιοσύνης.

Και ξέρετε, η κριτική µας δεν θα µείνει µόνο στην Κυβέρνηση,
αλλά θα προχωρήσουµε να κάνουµε κριτική και στους ευρωπαί-
ους συντάκτες του συγκεκριµένου κεφαλαίου του Σχεδίου Ανά-
καµψης. Παρατηρούµε ότι η αποκέντρωση µέχρι στιγµής ήταν
πάντοτε µέρος των πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε όλες
τις δηµόσιες πολιτικές. Όµως, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
είναι εµφανές ότι η αποκέντρωση δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν. Αντι-
θέτως, παρατηρούµε έναν συγκεντρωτισµό, ένα πνεύµα συγκε-
ντρωτισµού, το οποίο δεν µας βρίσκει σύµφωνους.

Τι θα έπρεπε, λοιπόν, να είχε κάνει η Κυβέρνηση; Θα έπρεπε
να είχατε θέσει το ζήτηµα της αποκέντρωσης, την νησιωτικότη-
τας και των µειονεκτικών ορεινών περιοχών της Ελλάδας στο
ECOFIN, το οποίο διαχειρίζεται το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης,
ώστε να διασωθούν τα ειρηνοδικεία και τα πρωτοδικεία που στη-
ρίζουν τις τοπικές κοινωνίες. Θα έπρεπε δηλαδή να είχατε κάνει
ουσιαστική διαβούλευση µε το ECOFIN, γιατί, δυστυχώς, εδώ
που έχουµε φθάσει αυτό είναι το αρµόδιο και έχει τον πρώτο
λόγο στα οικονοµικά ζητήµατα της χώρας µας. Αυτό, λοιπόν, θα
πρέπει να το ακούσουν οι τοπικές κοινωνίες.

Είχατε την ευκαιρία να ζητήσετε την τροποποίηση της µεταρ-
ρύθµισης µε τίτλο: «Επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης»,
όπως ακριβώς περιγράφεται στην εκτελεστική συµφωνία χρηµα-
τοδότησης στις σελίδες 162-163 και στο µέτρο µε αύξουσα αρίθ-
µηση 165.75, έτσι ώστε να συµπεριλάβετε µέσα σε αυτό και τις
γεωγραφικές ιδιαιτερότητες της Ελλάδος. Κάτι τέτοιο, όµως, δυ-
στυχώς δεν το κάνατε. Και δεν το κάνετε γιατί ο κόσµος της υπαί-
θρου για εσάς προφανώς δεν υπάρχει και αυτό αποδεικνύεται
από την καταστροφή του πρωτογενούς τοµέα και της επαρχίας
γενικά. Γι’ αυτό και οι τοπικές κοινωνίες σε όλη την Ελλάδα ωρύο-
νται και είναι εξοργισµένες.

Και πριν τελειώσω να κάνω µία ειδική αναφορά στο άρθρο 39
για την περιστολή των αρµοδιοτήτων της ευρωπαϊκής εισαγγε-
λίας. Όντως, χθες ο αξιότιµος κύριος Υπουργός µάς έδωσε ένα
έγγραφο και µας εξήγησε ότι δεν είναι πρωτοβουλία µονοµερώς

της Κυβερνήσεως, αλλά ζητήθηκε από τον ίδιο τον Ευρωπαίο Ει-
σαγγελέα, διορθώστε µε, αν κάνω λάθος.

Όµως, δηµιουργείται το εξής ερώτηµα: Πώς λαµβάνει την
πρωτοβουλία αυτή ο Ευρωπαίος εισαγγελέας; Μπορεί από µόνος
του να ζητάει να αλλάξει κατά το δοκούν η κείµενη νοµοθεσία;
Ρωτήθηκε και συµφώνησε η γενική Ευρωπαία εισαγγελέας, η κ.
Κοβέσι; Γιατί εξ όσων γνωρίζουµε έχει διαφωνήσει µε αυτή την
προσέγγιση και έχει δηλώσει δηµοσίως ότι µε αυτό το νοµοσχέ-
διο εµποδίζεται, ως οφείλεται, ο δικαστικός έλεγχος της σύµβα-
σης 717.

Το επιχείρηµα –ξέρετε- της επιτάχυνσης της δικαιοσύνης, το
οποίο προτάσσετε στο παρόν νοµοσχέδιο, θεωρούµε και πι-
στεύουµε ότι δεν µας πείθει. Μας προβληµατίζει συγκεκριµένο
δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΕΣΤΙΑ», το οποίο και το καταθέτω
στα Πρακτικά, σύµφωνα µε το οποίο αυτή η διάταξη σχετίζεται
µε συγκεκριµένη υπόθεση που αφορά στο έγκληµα των Τεµπών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το δηµοσίευµα δίνεται –λέει- νοµιµοποί-
ηση σε ένα προβληµατικό βούλευµα, µε το οποίο η δέκατη όγδοη
τακτική ανακρίτρια Αθηνών παρακράτησε αδικαιολόγητα τη σχε-
τική δικογραφία, σε αντίθεση µε τα όσα ορίζει ο ευρωπαϊκός κα-
νονισµός. Θέλουµε εδώ πραγµατικά µία ξεκάθαρη απάντηση για
το ζήτηµα: Σχετίζεται ή δεν σχετίζεται µε το έγκληµα των Τεµπών;
Εκτός αν φυσικά θεωρείτε ότι δεν πρέπει να θέτουµε τέτοια ερω-
τήµατα, γιατί, όπως ειπώθηκε και από εσάς στον τηλεοπτικό
σταθµό «ΣΚΑΪ», µε το κράτος, όταν αυτό αποφασίζει να κάνει κά-
τι, δεν µπορεί να τα βάλει κανείς, θα τον ισοπεδώσει.

Για τους ανωτέρω λόγους, λοιπόν, εµείς καταψηφίζουµε το
παρόν νοµοσχέδιο.

Εύχοµαι ολόψυχα Καλή Ανάσταση σε όλο τον ελληνικό λαό και
σε όλους σας και σε εσάς προσωπικά και στις οικογένειές σας!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεώργιος Κωτσός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα µου

επιτρέψετε να ξεκινήσω µε την πρόσφατη δικαστική απόφαση για
το Μάτι και το πώς αυτή έγινε αποδεκτή από την κοινωνία. Δεν
συζητούµε για τους συγγενείς των θυµάτων που δικαιολογηµένα
εξέφρασαν την αγανάκτησή τους. Όµως, έχετε διαπιστώσει όλοι
σας ότι η κοινωνία συνολικά απέναντι σε αυτή την απόφαση στά-
θηκε µε προβληµατισµό και θα έλεγα και µε αµφισβήτηση. Μάλι-
στα, έφτασε και Αρχηγός πολιτικού κόµµατος µέσα στη Βουλή
να µιλήσει για κακοδικία.

Βέβαια, θα ήµουν ο τελευταίος που θα τολµούσα να κρίνω δι-
καστική απόφαση. Και δικαιολογηµένα κάποιος θα ρωτήσει αν το
κοινό περί δικαίου αίσθηµα είναι αυτό που θα πρέπει να καθορίζει
τις αποφάσεις των δικαστών. Προφανώς και όχι. Αυτές καθορί-
ζονται µε βάση το νοµοθετικό πλαίσιο το οποίο ισχύει και µε βάση
αυτό βγάζουν τις αποφάσεις τους.

Άρα, για να αποφύγουµε τέτοιου είδους αντιφάσεις ανάµεσα
στο κοινωνικό αίσθηµα και στις αποφάσεις των δικαστηρίων οφεί-
λουµε να θωρακίσουµε µε το ανάλογο θεσµικό πλαίσιο τη δικα-
στική εξουσία, για να µπορέσει να ασκεί µε ταχύτητα, µε απο-
τελεσµατικότητα, αλλά και µε σαφήνεια το έργο της.

Και αυτό έρχεται να κάνει µε συνεχείς παρεµβάσεις το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης, αλλά και µε το σηµερινό νοµοθέτηµα, µε στόχο
τον εκσυγχρονισµό, την αναβάθµιση και την επιτάχυνση των δια-
δικασιών απονοµής της δικαιοσύνης.

Καλούµαστε, λοιπόν, σήµερα να συζητήσουµε για τον νέο δι-
καστικό χάρτη της χώρας µας, που αν ανατρέξει κανείς στο πα-
ρελθόν, θα ανακαλύψει ότι η συζήτηση αυτή κρατά πάνω από
εκατό χρόνια. Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, ότι πρόκειται για µια
µεγάλη τοµή για το δικαστικό σύστηµα της πατρίδας µας, που
χρειάστηκαν πάρα πολλά χρόνια για να ωριµάσει και να τεθεί
πλέον σε τροχιά υλοποίησης.

Η Κυβέρνησή µας, λοιπόν, στοχεύει να αναζωογονήσει τη δι-
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καιοσύνη, κατανέµοντας τις αρµοδιότητες µε αποδοτικότερο
τρόπο. Και αυτό, διότι καθίσταται αναγκαίος ο εκσυγχρονισµός
της δικαιοσύνης, αλλά και η επιτάχυνση των διαδικασιών, προ-
κειµένου οι πολίτες καταφεύγοντας σε αυτή να γνωρίζουν ότι σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα θα έχουν και την αντίστοιχη απόφαση
που τους αναλογεί µε βάση τον λόγο για τον οποίο προσέφυγαν
στη δικαιοσύνη.

Και είναι αλήθεια ότι οι πολίτες αµφισβητούν σε µεγάλο βαθµό
την ποιότητα των υπηρεσιών της δικαιοσύνης και ως εκ τούτου
προχωρούµε σήµερα σε µία συνολική αναβάθµιση, εκσυγχρονί-
ζοντας επιπρόσθετα και τους δικαστικούς λειτουργούς. Όλα τα
παραπάνω προέκυψαν µέσα από έναν υγιή, ποιοτικό και επιστη-
µονικό διάλογο διαρκείας µε τους αρµόδιους και εµπλεκόµενους
φορείς.

Η Κυβέρνησή µας, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο επιθυµεί
να ενισχύσει την αποδοτικότητα της δικαστικής λειτουργίας στον
πολιτικό και ποινικό τοµέα, αναδιαρθρώνοντας τα πρωτοβάθµια
δικαστήρια και οριοθετώντας τις αρµοδιότητες και τις περιοχές
εφαρµογής τους, να αναβαθµίσει την ποιότητα και την ταχύτητα
απονοµής της δικαιοσύνης, την έξυπνη αξιοποίηση του προσω-
πικού της δικαστικής εξουσίας µέσω της αναλογικής κατανοµής
των δικαστικών και διοικητικών πόρων ανάλογα µε τον όγκο των
υποθέσεων και τον πληθυσµό στο πλαίσιο του εκµοντερνισµού
των δικαστικών υπηρεσιών. Επιθυµεί να αποσυµφορήσει τις κε-
ντρικές διαχειριστικές δοµές του δικαστικού συστήµατος, να
απαλλάξει τους προϊσταµένους των δικαστηρίων από τη διαχεί-
ριση των διαδικαστικών λειτουργιών, όπως η προµήθεια, οι επι-
σκευές και η συντήρηση των κτηριακών και λοιπών υποδοµών.

Επίσης, µε το εν λόγω σχέδιο νόµου επιδιώκουµε να αναπρο-
σαρµόσουµε χωροταξικά τα δικαστήρια σε µία πιο σύγχρονη, πιο
αποτελεσµατική λογική.

Εν συνεχεία, συστήνεται ειδικό µητρώο για την καλύτερη διοι-
κητική και µισθολογική διαχείριση των δικαστών από την κατηγο-
ρία του ειρηνοδίκη και εξής. Μεταβιβάζονται επιπλέον οι διαχει-
ριστικές ευθύνες από τη Διεύθυνση των Δικαστηρίων στο Ειδικό
Ταµείο Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτηρίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ο συνολικός χρόνος έκ-
δοσης τελεσίδικης απόφασης στην Ελλάδα είναι χίλιες τετρακό-
σιες ογδόντα δύο ηµέρες. Δεν θεωρείτε ότι είναι πάρα πολλές;
Ο αντίστοιχος χρόνος στις χώρες του Συµβουλίου της Ευρώπης
είναι εξακόσιες τριάντα επτά. Λειτουργούν εκατόν πενήντα τέσ-
σερα ειρηνοδικεία και εξήντα τρία πρωτοδικεία. Τα εξήντα τρία
από τα εκατόν πενήντα τέσσερα ειρηνοδικεία λειτουργούν στις
έδρες των πρωτοδικείων. Συνολικά, στον πρώτο βαθµό υπάρχουν
διακόσιοι δεκαεπτά δικαστικοί σχηµατισµοί. Συνολικά, εννιακό-
σιοι δεκαέξι ειρηνοδίκες σε όλη την Ελλάδα δικάζουν µόνο αστι-
κές υποθέσεις έως 20.000 ευρώ, ενώ δεν δικάζουν καθόλου
ποινικές υποθέσεις. Οι χίλιοι διακόσιοι πρωτοδίκες δικάζουν αστι-
κές υποθέσεις από 20.000 ευρώ και πάνω, καθώς και όλες τις ποι-
νικές υποθέσεις πρώτου βαθµού. Μία απόφαση ειρηνοδικείου
κοστίζει κατά µέσο όρο 760 ευρώ, ενώ κάθε απόφαση πρωτοδίκη
κοστίζει µόλις 380 ευρώ. Το κόστος διαµορφώνεται σύµφωνα µε
τους µισθούς των δικαστικών υπαλλήλων, τα λειτουργικά έξοδα
και τον χρόνο έκδοσης των δικαστικών αποφάσεων.

Με την προτεινόµενη ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιο-
δοσίας ορίζονται πενήντα έξι κεντρικά πρωτοδικεία και επτά πα-
ράλληλες έδρες αυτών, καταργούνται εξήντα τρία ειρηνοδικεία
που βρίσκονται στις έδρες των αντίστοιχων πρωτοδικείων και τα
κτήριά τους θα χρησιµοποιούνται ως χώροι πλέον πρωτοδικείου.
Από τα εναποµείναντα ενενήντα ένα ειρηνοδικεία τα σαράντα
οκτώ αναβαθµίζονται σε περιφερειακές έδρες πρωτοδικείου και
τα υπόλοιπα σαράντα τρία καταργούνται τελείως. Εποµένως
επέρχεται διπλασιασµός των δικαστών πρώτου βαθµού, περίπου
δύο χιλιάδες δικαστές στον πρώτο βαθµό, γεγονός που θα έχει
καθοριστική συµβολή στην ταχύτερη διεκπεραίωση υποθέσεων,
ενώ παράλληλα θα ισοκατανέµεται και η ύλη.

Επιπλέον, τα νέα πρωτοδικεία επωµίζονται µε την αρµοδιότητα
για τις ποινικές υποθέσεις, καθώς καθορίζεται αποκλειστικά για
τις περιφερειακές έδρες, µε τις παράλληλες έδρες να διατηρούν
πλήρη αρµοδιότητα στην εκδίκαση υποθέσεων που εντάσσονται
στην καθ’ ύλη δικαιοδοσία τους, περιλαµβανοµένων και εκείνων

που εντάσσονται στο πλαίσιο των αυτοφώρων.
Είναι δεδοµένο ότι το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητούµε απο-

τελεί µία από τις σηµαντικότερες παρεµβάσεις που έχουν γίνει
στη δικαιοσύνη. Μάλιστα, θα χαρακτήριζα ότι είναι και εξαιρετικά
τολµηρή. Είναι ένα νοµοσχέδιο φιλόδοξο, εκσυγχρονιστικό και
φυσικά, έχει αναλυθεί επαρκώς. Σαφώς υπάρχουν και διαφορο-
ποιήσεις, αλλά η δικαιοσύνη στη χώρα µας έχει ανάγκη περισσό-
τερο παρά ποτέ από τολµηρές και καινοτόµες αλλαγές.

Και σε αυτό το σηµείο θέλω να επισηµάνω ότι η ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, ο Πρωθυπουργός µας και η Κυβέρνησή
µας στο σύνολό της θα συνεχίσουν σταθερά και τολµηρά µε όσες
αλλαγές κρίνονται απαραίτητες για την ταχύτερη, ποιοτικότερη
απονοµή της δικαιοσύνης στη χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (‘Ολγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είµα-

στε εδώ για να συζητήσουµε ένα σχέδιο αναµόρφωσης του δι-
καστικού µας συστήµατος, το οποίο αποσκοπεί στην αποτελεσ-
µατική και ποιοτική εκδίκαση των υποθέσεων. Αυτό το νοµοσχέ-
διο που έχουµε µπροστά µας, επιδιώκει να απελευθερώσει τα δι-
καστήρια από τα αχρείαστα διοικητικά βάρη και να βελτιώσει τη
διαχείριση των δικαστικών πόρων.

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου στοχεύει στην αναδιάρ-
θρωση των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων, ενοποιώντας τις δικαιο-
δοσίες επί πολιτικών και ποινικών υποθέσεων και εκσυγχρονί-
ζοντας τη χωροταξική τους διάταξη. Αυτή η κίνηση έχει στόχο να
αυξήσει την ταχύτητα εκδίκασης των υποθέσεων και να βελτιώσει
την αξιοποίηση των δικαστικών πόρων.

Το δεύτερο µέρος αφορά στη βελτίωση των διαδικασιών στην
Εθνική Σχολή Δικαστικών Λειτουργών, µε την ενοποίηση των γρα-
πτών εξετάσεων και την εναρµόνιση των εθνικών διατάξεων µε
τις ενωσιακές. Είναι ένα σύνολο µέτρων που στοχεύουν στην
αναθεώρηση και αναβάθµιση του δικαστικού µας συστήµατος σε
έναν θεσµό που προωθεί την ισότητα ενώπιον του νόµου και επι-
τρέπει στους δικαστικούς λειτουργούς να εστιάζουν στην κύρια
αποστολή τους: Την απονοµή δικαιοσύνης. Η επένδυση στη δι-
καιοσύνη, είναι επένδυση στο µέλλον της χώρας µας. Τα µέτρα
που προτείνουµε σήµερα επιβεβαιώνουν τη δέσµευσή µας στις
αρχές της δικαιοσύνης, της ταχύτητας και της διαφάνειας. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ ιδιαίτερα στο θέµα κατάργησης των
ειρηνοδικείων, για το οποίο γίνεται πολύς λόγος, όµως δεν είναι
µια καινούργια ιδέα, αλλά η αναγκαιότητά της έχει εκφραστεί και
στο παρελθόν. Δεν θα πάω εγώ τόσο πίσω στην εποχή του Βενι-
ζέλου, αλλά θα αναφερθώ σε πιο σύγχρονα γεγονότα. Το ζήτηµα
της κατάργησης των ειρηνοδικείων εισηγήθηκε η Εταιρεία Δικα-
στικών Μελετών και ιδιαίτερα ο τότε εισαγγελέας εφετών και µε-
τέπειτα, βέβαια, Πρόεδρος του Αρείου Πάγου, ο Στέφανος Ματ-
θίας, τον Μάιο του 1983.

Βλέπουµε, βέβαια, πως παραµένει επίκαιρο και σήµερα και
αποτελεί έναν κρίσιµο πυλώνα για την εξέλιξη του δικαστικού µας
συστήµατος. Σας µεταφέρω την τοποθέτησή του περιληπτικά,
καθώς ο χρόνος δεν µου επιτρέπει την ανάγνωσή της και θα κα-
ταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής ολόκληρο το κείµενό του, το
οποίο αξίζει να µελετήσετε.

Σύµφωνα λοιπόν, µε τον αείµνηστο Στέφανο Ματθία, η ύπαρξη
δύο κατηγοριών πρωτοβάθµιων δικαστηρίων µε ίδια δικαιοδοσία
αποτελεί µία ανωµαλία στον οργανωτικό ιστό της δικαιοσύνης. Η
εποχή µας απαιτεί την απλοποίηση και την ενίσχυση των δικαστι-
κών δοµών, µε στόχο την παροχή πιο αποτελεσµατικής και γρη-
γορότερης δικαιοσύνης για όλους τους πολίτες. Άλλωστε, ο
µόνος λόγος που διατηρούνταν τα ειρηνοδικεία εκείνη την εποχή
ήταν προβλήµατα που σήµερα δεν υφίστανται, όπως η ελλιπής
συγκοινωνία, τα προβλήµατα και οι ελλείψεις σε οδικά δίκτυα,
καθώς δυσχέραιναν τις µεταφορές.

Κατά τον ίδιο, Στέφανο Ματθία, η διατήρηση των ειρηνοδικείων
είναι ένα ιστορικό κατάλοιπο που δεν υπηρετεί πλέον τις ανάγκες
της σύγχρονης κοινωνίας µας. Είναι αναγκαίο να προχωρήσουµε
σε µία δοµική αλλαγή που θα ενισχύσει την ενότητα και τη συνέ-
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πεια της δικαιοσύνης.
Οι ειρηνοδίκες, αν και δικαστές πλήρους αρµοδιότητας, βρί-

σκονται σε µία θέση όπου το έργο τους δεν αναγνωρίζεται επαρ-
κώς, παραµένοντας ισόβια στον ίδιο βαθµό και καταλήγοντας
συχνά σε επιστηµονικό και ψυχολογικό µαρασµό. Αυτή η κατά-
σταση υπονοµεύει τη σοβαρότητα και την αξιοπιστία της δικαιο-
σύνης και είναι κάτι που δεν µπορούµε πλέον να αποδεχθούµε.

Η αναδιάταξη των ειρηνοδικείων σε µονοµελή πρωτοδικεία
είναι ένας δρόµος που θα οδηγήσει σε πραγµατική δικαστική
αποκέντρωση, εξασφαλίζοντας την παρουσία της δικαιοσύνης σε
όλη την έκταση της χώρας µας, από τις µικρές πόλεις έως την
ύπαιθρο, χωρίς τα µειονεκτήµατα του παλαιού συστήµατος. Η
κατάργηση των ειρηνοδικείων και η αναδιοργάνωσή τους σε µο-
νοµελή πρωτοδικεία θα επιτρέψει τη δίκαιη κατανοµή των υπο-
θέσεων, θα βελτιώσει την αποδοτικότητα των δικαστικών
διαδικασιών και θα συµβάλει στην αποσυµφόρηση των µεγάλων
δικηγορικών συλλόγων.

Πέρα από την απλοποίηση και την ενίσχυση του δικαστικού
µας συστήµατος, το σχέδιο για την ενσωµάτωση των ειρηνοδι-
κείων σε ένα ενιαίο δικαστικό πλαίσιο είναι καίριας σηµασίας για
την οικονοµική αποδοτικότητα. Θα µειώσει την κυριολεκτική σπα-
τάλη χρηµάτων και δικαστικής ενέργειας που συνεπάγεται η
ύπαρξη δύο παράλληλων κατηγοριών πρωτοβάθµιων δικαστη-
ρίων.

Σας µεταφέρω σε αυτό το σηµείο αυτούσια τα λόγια µε τα
οποία ο Στέφανος Ματθίας κλείνει το κείµενό του: «Οπωσδήποτε
ένα είναι βέβαιο, ότι η δυσχέρεια της απορρόφησης των ειρηνο-
δικών δεν πρέπει να επιβραδύνει την κατάργηση των ειρηνοδι-
κείων, γιατί ο χρόνος που περνάει κάνει ολοένα δυσκολότερη την
αντιµετώπιση του προβλήµατος, ενώ παρατείνεται µία κατά-
σταση µε ολοφάνερα και σοβαρότατα µειονεκτήµατα».

Όλες οι παραπάνω σκέψεις του αείµνηστου Προέδρου Ματθία
αναδεικνύουν, όχι µόνο την ανάγκη της αλλαγής που επέρχεται
µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, αλλά και της αµεσότητας µε την
οποία όφειλε να συµβεί. Ο Πρόεδρος Ματθίας µιλούσε για ένα
θέµα που έχρηζε επείγουσας αλλαγής το 1983, δηλαδή πριν σα-
ράντα ένα χρόνια. Εύκολα εξάγει κανείς το συµπέρασµα ότι, όχι
µόνο οφείλουµε να προχωρήσουµε σε αυτή την αλλαγή σήµερα,
αλλά χθες, καθώς αποτελεί ηθική και πολιτική µας υποχρέωση.
Κάθε αναβολή στην εφαρµογή της κατάργησης των ειρηνοδι-
κείων, δεν καθυστερεί απλώς την επίλυση του προβλήµατος,
αλλά επιβαρύνει περαιτέρω το δικαστικό σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, σε εσάς θα απευθυνθώ
τώρα. Επειδή έχετε την τάση να τοποθετείτε ιδεολογικά στεγανά
και πολιτικές παρωπίδες στις προτάσεις που γίνονται, ο αείµνη-
στος Πρόεδρος του Αρείου Πάγου δεν νοµίζω ότι ήταν ένας άν-
θρωπος που ανήκε στον ιδεολογικό χώρο της Νέας Δηµοκρατίας,
αλλά περισσότερο προς την Αριστερά. Έτσι το ένιωθα εγώ τότε
ως φοιτητής και µετέπειτα ως δικηγόρος. Για εµένα προσωπικά
αυτό δεν σηµαίνει τίποτα, όταν µια µεταρρύθµιση λειτουργεί
προς όφελος της πατρίδας µου, αλλά θέλω να σας καλύψω και
ως προς αυτή τη διάσταση του θέµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε φτάσει σε ένα κρίσιµο
σηµείο όπου η απόφαση που θα λάβουµε σήµερα θα διαµορφώ-
σει το µέλλον της δικαιοσύνης στην Ελλάδα. Κάνουµε ένα βήµα
προς την επίτευξη ενός πιο δίκαιου, αποτελεσµατικού και προσι-
τού δικαστικού συστήµατος, που θα υπηρετεί τον πολίτη µε σε-
βασµό και θα ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της εποχής µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό ακόµη θα χρειαστώ, κυρία Πρόεδρε.
Αντιµετωπίζουµε σήµερα µια ευκαιρία να δράσουµε µε όραµα

και τόλµη, να αφήσουµε πίσω τις παλιές αναχρονιστικές αντιλή-
ψεις και να αγκαλιάσουµε ένα µέλλον που εγγυάται µια πιο δίκαιη
κοινωνία για όλους µας. Αυτό το µέτρο είναι απόρροια σοβαρής
και επιµεληµένης µελέτης και αξίζει τη στήριξη όλων των πλευ-
ρών, ανεξάρτητα από ιδεολογικές διαφορές.

Καλώ, λοιπόν, κάθε µέλος της Βουλής να βάλει το κοινό καλό
πάνω από την πολιτική σκοπιµότητα και να συνεργαστεί για την
υλοποίηση ενός αποτελεσµατικότερου δικαστικού συστήµατος.
Μαζί µπορούµε να φέρουµε την αλλαγή που χρειάζεται η χώρα

µας, µια αλλαγή που θα ενδυναµώσει την ίδια τη δηµοκρατία µας.
Καλώ κάθε έναν και κάθε µία από εσάς -είτε στηρίζετε την Κυ-

βέρνηση είτε όχι- να αναρωτηθείτε: Πραγµατικά, πιστεύω ότι
αυτό που κάνω είναι για το καλό της χώρας; Μην αφήσετε τον
φόβο για το νέο και το διαφορετικό να είναι ο κυρίαρχος σύµβου-
λός σας. Η ιστορία δεν θυµάται τους φοβισµένους, αλλά τους
γενναίους, εκείνους που τόλµησαν να σκεφτούν έξω από τα όρια
του κατεστηµένου και να δράσουν µεγαλοπρεπώς.

Σας παροτρύνω, λοιπόν, να ψηφίσετε µε θάρρος και πεποί-
θηση, όχι µε βάση κοµµατικούς τακτικισµούς ή προσωπικά συµ-
φέροντα. Ας είναι η ψήφος µας ένα ηχηρό µήνυµα ότι η ανα-
νέωση και η πρόοδος δεν είναι µόνο δυνατές, αλλά και απαραί-
τητες, για εµάς, για τις επόµενες γενιές, για την πατρίδα που
αγαπάµε.

Σας ευχαριστώ και καλό Πάσχα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγής Καππάτος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τον λόγο ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης, ο κ. Να-
τσιός.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιας και αυτές τις µέρες στις

λαϊκές αγορές -θα έλεγα- στενάζει και αναστενάζει η πατρίδα
µας, συναντήθηκα σήµερα µε το προεδρείο της τέταρτης λαϊκής
αγοράς -επαγγελµατίες και οι ίδιοι- οι οποίοι µας εξέθεσαν τα
τροµερά προβλήµατα του κλάδου τους.

Όπως µας ειπώθηκε, οι λαϊκές αγορές ιδρύθηκαν πριν από ενε-
νήντα πέντε χρόνια για να επιτελέσουν έναν και µόνο σκοπό, να
πωλούν φθηνά και φρέσκα προϊόντα στα λαϊκά στρώµατα. Οι λαϊ-
κές αγορές ανήκουν στον λαό και δεν έχει το δικαίωµα καµµία
κυβέρνηση να τις διαλύσει. Με δύο στρίποδα και πέντε σανίδια
αποτελούν πόλο έλξης για τους απλούς βιοπαλαιστές, οικογενει-
άρχες, άνεργους, χαµηλοσυνταξιούχους, εργάτες, υπαλλήλους,
που πλήττονται βάναυσα από την φοβερή ακρίβεια.

Δεν είναι υπερβολή, όπως µας ειπώθηκε, ότι µια ηλικιωµένη µε
το µπαστουνάκι της διανύει ενάµισι και δύο χιλιόµετρα για να επι-
σκεφτεί µια λαϊκή αγορά, ώστε να µπορέσει απλώς να επιβιώσει.
Το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο, µε τις τριετίες και το τεκµήριο
υπαλλήλου, όπως µας κατήγγειλε το Προεδρείο -επαναλαµβάνω,
πωλητές και οι ίδιοι- είναι η ταφόπλακα του κλάδου τους. Ας µεί-
νει και κάτι όρθιο!

Είδαµε σήµερα σε πρωτοσέλιδο εφηµερίδας, της «ΑΠΟΓΕΥ-
ΜΑΤΙΝΗΣ» µε πηχυαίους τίτλους: «Μάθηµα η γαλάζια πατρίδα σε
όλα τα σχολεία της Τουρκίας». Όσες αυταπάτες κι αν τρέφει η
ελληνική εξωτερική πολιτική για τον κατευνασµό της εξ ανατολών
αρπακτικότητας, ισχύει απόλυτα αυτό που ειπώθηκε πριν από δε-
καετίες σε Έλληνα διπλωµάτη για την Τουρκία -το έχω ξαναπεί-
το 1965 περίπου, όταν ο µακαρίτης πια Βύρων Θεοδωρόπουλος
πηγαίνει νέος πρέσβης στην Άγκυρα και εκεί ένας παλαίµαχος
Σουηδός του είπε τα εξής: «Στη συναναστροφή σου µε τους
Τούρκους, παιδί µου, δεν θα ξεχνάς τρία πράγµατα. Πρώτον,
λένε συνεχώς ψέµατα. Δεύτερον, δεν παραχωρούν τίποτε. Τρί-
τον, τα θέλουν όλα δικά τους».

Από το 1974 και εντεύθεν οι Τούρκοι δεν έχουν παρεκκλίνει
ούτε χιλιοστό από το προαναφερόµενο θέσφατο, το οποίο δια-
σώζει και η ευθύβολη λαϊκή θυµοσοφία µε το εξής απόφθεγµα:
«Ο Τούρκος γιοφύρι να γίνει, από πάνω του µην περάσεις». Οι
Τούρκοι πράττουν αυτό που ξέρουν να πράττουν εδώ και αιώνες.
Εµείς, όµως, δειλοί, µοιραίοι και άβουλοι αντάµα, συνεχίζουµε
την «ευγενή µας τύφλωση», κατά τον γνωστό τίτλο βιβλίου, την
ακατανόητη προσήλωσή µας στα διαβόητα µέτρα οικοδόµησης
εµπιστοσύνης, βαφτίζοντας σωφροσύνη την υποχωρητικότητά
µας. Μα, όπως ειπώθηκε από τον αειθαλή προγονικό µας λόγο,
«το σώφρον του ανάνδρου πρόσχηµα εστί». Η σωφροσύνη σε
αυτές τις περιπτώσεις είναι πρόσχηµα δειλίας.

Στα ηµέτερα, δε, σχολικά βιβλία συνεχίζεται αδιάπτωτα η εκ-
παίδευση της ηττοπάθειας, της υποτέλειας και του εθνοµηδενι-
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σµού. Ένα µόνο παράδειγµα. Συνεχίζει να καµαρώνει εδώ και εί-
κοσι χρόνια το κείµενο, το οποίο το έχω στηλιτεύσει, στην πέµπτη
δηµοτικού µε τίτλο: «Η Ιταλία µας κήρυξε τον πόλεµο κι εµείς
κρυφτήκαµε στα υπόγεια». Διαβάζω στο πρωτοσέλιδο: «Προετοι-
µάζουµε…» -λένε οι Τούρκοι- «…τη νεολαία µας για µελλοντικές
διεκδικήσεις στο Αιγαίο». «Διακηρύσσουν γυµνή τη κεφαλή» αυτό
το πράγµα. Προετοιµάζουµε τη νεολαία µας για µελλοντικές πα-
ραχωρήσεις. Διακηρύσσουµε εµείς κενή τη κεφαλή, γιατί πά-
σχουµε ανιάτως από ειρηνοφιλία.

Τις προάλλες ήµουν στην ιερά πόλη του Μεσολογγίου για να
προσκυνήσω τα άγια χώµατα των ελεύθερων πολιορκηµένων.
Εκεί έπρεπε να παρίσταται κάθε χρόνο και ο εκάστοτε πρωθυ-
πουργός για να διδάσκεται ότι τούτη η πατρίδα ζει ανά τους αι-
ώνες γιατί απαντούσε στους επίδοξους επιβουλείς και κατακτη-
τές της µε δύο λέξεις που πρέπει να είναι και σήµερα η απάντηση
στις συνεχείς τουρκικές αθλιότητες. Και αυτές οι δύο λέξεις µάς
έρχονται από πολύ µακριά: «Μολών λαβέ!».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης έρχεται προς συζήτηση και ψήφιση
στην Ολοµέλειά µας την εποµένη της έκδοσης της δικαστικής
απόφασης για το Μάτι. Η Νίκη σέβεται τη διάκριση των εξουσιών
κι έχει ως πυξίδα της την αποφυγή του σχολιασµού των δικαστι-
κών αποφάσεων. Εδώ, όµως, βρισκόµαστε µπροστά σε µια από-
φαση που οι συγγενείς των θυµάτων την χαρακτήρισαν σκάν-
δαλο, ενώ σύσσωµος ο πολιτικός κόσµος υποστηρίζει ότι απέχει
κατά πολύ από το κοινόν περί δικαίου αίσθηµα.

Ποια είναι η ουσία αυτής της απόφασης; Φταίνε οι πυροσβέ-
στες και όχι οι πολιτικοί. Το ίδιο δηλαδή που προσπαθεί να µας
πείσει η Κυβέρνηση και για τα Τέµπη. Φταίνε οι σταθµάρχης και
όχι οι Υπουργοί. Κι επειδή βλέπω πολλούς Υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας να διαµαρτύρονται για το περιεχόµενο της απόφα-
σης, δεν µπορώ παρά να σηµειώσω τη µεγάλη υποκρισία τους.
Αυτά που τους ενοχλούν -και δικαίως- για το Μάτι, η συγκάλυψη
δηλαδή, δεν τους ενοχλούν για τα Τέµπη.

Η ευθύνη της εκτελεστικής εξουσίας για την κατάσταση στην
οποία βρίσκεται η δικαιοσύνη είναι πια µεγάλη. Βράζει, όπως
είπα, το πανελλήνιο και πολύ περισσότερο βράζουν οι συγγενείς
των νεκρών στο Μάτι για τις αδιανόητες δικαστικές αποφάσεις,
οι οποίες δείχνουν για άλλη µια φορά ότι το κράτος δικαίου στην
Ελλάδα έχει µετατραπεί σε παρακράτος αδικίας και ατιµωρησίας.
Το δικαστήριο έκρινε ενόχους µόλις έξι από τους συνολικά είκοσι
έναν κατηγορούµενους. Μάλιστα, ενώ οι ποινές φυλάκισης που
επιβλήθηκαν ήταν από εκατόν έντεκα έως τρία έτη, τελικά κανείς
από τους έξι δεν θα περάσει ούτε µια µέρα στη φυλακή, αφού οι
ποινές είναι εξαγοράσιµες προς 10 ευρώ ηµερησίως. Όλοι οι ένο-
χοι αφέθηκαν ελεύθεροι µε εγγύηση και έµειναν για άλλη µια
φορά οι Έλληνες πολίτες να κουνούν το κεφάλι µε απογοήτευση.

Χθεσινές δηµοσκοπήσεις δείχνουν ότι η δικαιοσύνη ως θε-
σµός, δυστυχώς, έχει κατρακυλήσει πολύ χαµηλά στην εµπιστο-
σύνη των Ελλήνων. Η ευθύνη γι’ αυτό βαραίνει εσάς, κυρίως,
κύριοι της Κυβέρνησης. Γι’ αυτό, αν πρέπει να πάρουµε ένα µά-
θηµα από την δικαστική έκβαση της υπόθεσης που αφορά το
Μάτι, αυτό είναι να επιτρέψουµε στους θεσµούς να φτάσουν
στην πλήρη αλήθεια για τα Τέµπη. Μόνο έτσι θα επέλθει η κά-
θαρσις. Και στο Μάτι και στα Τέµπη, αν δεν δικαιωθούν οι νεκροί,
οι τάφοι τους θα µείνουν ανοιχτοί, δεν θα ησυχάσουν.

Ωστόσο, η δικαιοσύνη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοσεί και
στην αρχιτεκτονική της. Τι έρχεστε να κάνετε άραγε µε αυτό το
νοµοσχέδιο; Αφού κλείσατε σε όλη την επικράτεια σχολεία, κοι-
νοτικά καταστήµατα, τράπεζες, ταχυδροµεία, ακόµη και εκκλη-
σίες καθώς δεν εγκρίνονται θέσεις ιερέων, τώρα έρχεστε να
κλείσετε ειρηνοδικεία και πρωτοδικεία. Αντί να πηγαίνει το κρά-
τος στον πολίτη και να τον συναντά στην περιφέρεια, υποχρεώ-
νετε τον πολίτη να τρέχει να βρει το κράτος επειδή αυτό σας το
παρήγγειλε έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας. Αυτό είναι το
όνειρό σας τελικά, να εξυπηρετείτε και να υπηρετείτε τους ξέ-
νους τραπεζίτες και όχι τους Έλληνες πολίτες;

Στο παρόν νοµοσχέδιο σε µια άλλη παράγραφο δεν λαµβάνε-
ται υπ’ όψιν και η γεωγραφική ιδιαιτερότητα της χώρας. Όπως
εύστοχα έχει επισηµάνει ο Μάρσαλ Τιµ στο βιβλίο του: «Είµαστε
όλοι αιχµάλωτοι της γεωγραφίας», είναι καταστροφικό να παίρ-

νονται αποφάσεις χωρίς να εξετάζονται οι γεωγραφικές ιδιαιτε-
ρότητες κάθε χώρας. Αυτή η διάσταση, ας προσεχθεί αυτό, έχει,
όµως, µια επιπλέον σηµασία για την Ελλάδα που µόνο από την
ύπαιθρο µπορεί ρεαλιστικά να ελπίζει για την ανάσχεση του τρο-
µερού και φοβερού δηµογραφικού µαρασµού της.

Με την αποψίλωση όµως, δοµών όπως αυτό της δικαιοσύνης
στέλνετε ένα λάθος µήνυµα, ένα µήνυµα εγκατάλειψης της υπαί-
θρου. Αφ’ ενός καταργείτε τελείως σαράντα ένα ειρηνοδικεία σε
επαρχιακές πόλεις. Και σας ρωτώ: Οι σαράντα, πενήντα ειρηνο-
δίκες που υπηρετούν στα υπό κατάργηση ειρηνοδικεία θα δώ-
σουν σοβαρή λύση στο πρόβληµα της καθυστέρησης της
απονοµής δικαιοσύνης; Αφ’ ετέρου δηµιουργείτε πενήντα θνησι-
γενή περιφερειακά πρωτοδικεία στη θέση των ειρηνοδικείων που
θα φορτωθούν µε τις υποχρεώσεις ενός πρωτοδικείου, αλλά µε
το ελάχιστο προσωπικό των ειρηνοδικείων. Είναι βέβαιο µε µα-
θηµατική ακρίβεια ότι σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο σας θα τα δαι-
µονοποιήσετε και θα τα διαποµπεύσετε έως αναποτελεσµατικά
και θα κλείσετε και αυτά λόγω υποστελέχωσης. Γιατί έχουµε αντι-
ληφθεί ότι το µοτίβο που χρησιµοποιείτε για κάθε κοινωνική δοµή
είναι το εξής: πρώτα τις υποστελεχώνετε, µετά τις φορτώνετε µε
αρµοδιότητες που δεν µπορούν να αντέξουν και κατόπιν ζητάτε
το κλείσιµό τους επειδή δεν αντεπεξέρχονται στις υποχρεώσεις
τους. Έτσι θα κάνετε και µε τα πρωτοδικεία. Είναι αντιληπτό ότι
για µας πρόκειται για έναν παραλογισµό µε ένα περίβληµα ψευ-
δεπίγραφου τεχνοκρατισµού και µας βρίσκει αντίθετους.

Ωστόσο, να προχωρήσω, λόγω της επικαιρότητας όπου κυ-
ριαρχούν τα ζητήµατα των θεσµών, ενάµιση µήνα πριν από τις
ευρωεκλογές, είµαι υποχρεωµένος να κάνω αναφορά στο πολύ
ευαίσθητο θέµα του αδιάβλητου των εκλογών. Όταν η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση έθεσε ζήτηµα διεθνών παρατηρητών, διαµαρ-
τυρηθήκατε, κύριοι της Κυβέρνησης, πιθανόν και δικαίως, αλλά
από την περασµένη Παρασκευή που ο διευθυντής εκλογών του
Υπουργείου Εσωτερικών πήγε στη Γενική Ασφάλεια Αττικής και
κατήγγειλε -γεγονός πρωτοφανές στην ιστορία του Υπουργείου
Εσωτερικών-, διάρρηξη στο γραφείο του και κλοπή σηµαντικών
εγγράφων, εσείς έχετε πιει το αµίλητο νερό. Δεν λέτε απολύτως
τίποτε. Η Υπουργός Εσωτερικών χασκογελούσε χθες στο Tik Tok
για το πώς θα επιβραβεύει υπαλλήλους της µε ταξίδια στο εξω-
τερικό ως µπόνους παραγωγικότητας, αλλά για την ταµπακιέρα
τον συγκλονιστικών αποκαλύψεων του διευθυντή της, άλλα λόγια
να αγαπιόµαστε. Και σαν να µην έφτανε αυτό, όπως διαβάζουµε
στον τύπο, ο Γραµµατέας Απόδηµων της Νέας Δηµοκρατίας, κ.
Θεοδωρόπουλος στην απολογία του χθες στην Αρχή Προστα-
σίας Προσωπικών Δεδοµένων κάρφωσε άλλο ανώτερο στέλεχος
της Νέας Δηµοκρατίας, ότι του έδωσε το στικάκι µε τις είκοσι χι-
λιάδες διευθύνσεις. Θα µας πείτε ποιος είναι; Διότι, όπως εξελίσ-
σονται τα πράγµατα θα θυµηθούµε µία δηµιουργία του αείµνη-
στου Γιώργου Ζαµπέτα -θα τη θυµάστε όλοι- «είστε σκέτο παρα-
κράτος» και το παρακράτος παρακράτησε θα λέγαµε. Υποκλέ-
πτετε διαρκώς προσωπικά δεδοµένα πολιτών είτε µε τις νέες
αστυνοµικές ταυτότητες είτε µε λίστες που παραδίδονται στο
κόµµα σας από το Υπουργείο Εσωτερικών. Και µετά µας ζητάτε
να έχουµε εµπιστοσύνη στο πώς θα γίνει η χρήση προσωπικών
µας δεδοµένων από το κράτος, όταν σας συνέλαβαν να εµπο-
ρεύεστε είκοσι χιλιάδες διευθύνσεις Ελλήνων του εξωτερικού.
Λυπόµαστε, αλλά δεν σας εµπιστευόµαστε. Στις 9 Ιουνίου δεν θα
σας εµπιστευτεί ούτε ο ελληνικός λαός.

Στις άγιες µέρες που διανύουµε, Μεγάλη Εβδοµάδα είναι, θα
κλείσω την οµιλία µου µε ένα ευαίσθητο θέµα που άνοιξαν άλλοι
και όχι εµείς. Αν επιτρέπεται δηλαδή, να µεταβούν στους ιερούς
ναούς οι Βουλευτές που ψήφισαν τον γάµο των οµοφυλόφιλων
ζευγαριών. Εµείς δεν θα υποδείξουµε σε κανέναν τι να κάνει.
Εµείς δεν είµαστε υπέρ των διοικητικών µέτρων. Όποιος έχει την
ελευθερία, έχει και την ευθύνη. Εµείς, όµως, λέµε επίσης ότι δεν
µπορείς να πολεµάς την Εκκλησία τέσσερα χρόνια και να θυµά-
σαι να την επισκέπτεσαι όταν έχεις εκλογές. Αυτό είναι βαθιά
υποκρισία και είµαστε υποχρεωµένοι να το σχολιάσουµε. Όποιος
νιώθει καλά µέσα του µετά από τόσες απρέπειες που διέπραξε
ας πάει µπροστά στα εικονίσµατα του Χριστού και της Παναγίας
και ας προσκυνήσει. Να µην ξεχνάµε, όµως, ποτέ ότι η Ορθοδο-
ξία είναι πνευµατικό νοσοκοµείο που θεραπεύει πνευµατικά τραύ-
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µατα, έχει όµως και κανόνες. Όχι κανόνια, κανόνες. Τα κόµµατα
µπορεί να µην τηρούν τους κανόνες εσωτερικής λειτουργίας
τους, η Ορθοδοξία όµως τους τηρεί. Κάθε τι που κανείς στο πλαί-
σιο της ορθόδοξης ζωής πρέπει να έχει αλήθεια µέσα του και όχι
ψέµα.

Ανακοινώθηκε στις εφηµερίδες ότι ο Πρωθυπουργός θα παρα-
στεί στην ακολουθία των παθών. Όντως αυτό του ταιριάζει και
σας ταιριάζει. 

Εύχοµαι από καρδιάς Καλή Ανάσταση στον λαό µας.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αριστοτέλης Σπά-
νιας. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Δεν ξέρω αν πρέπει να χαρακτηρίσω τα λόγια σας, κύριε Πρό-
εδρε, αλλά δεν σας έχω δώσει ποτέ το δικαίωµα και ούτε πρό-
κειται να σας το δώσω να µου κάνετε µαθήµατα για το πώς θα
πάω στην εκκλησία και αν είµαι ορθόδοξος ή όχι. Θα προτιµούσα
τουλάχιστον να ασχοληθούµε µε τα της πολιτικής παρά να ασχο-
ληθούµε µε ένα φρόνηµα το οποίο το θεωρώ υψηλό. Δεν ξέρω
αν εσείς το θεωρείτε υψηλό. Εγώ δεν πάω στην εκκλησία στις
εκλογές µόνο. Θα απολογηθώ σε εσάς; Είναι ντροπή να το κά-
νετε αυτό όταν έχετε σηµαία κιόλας τον Χριστιανισµό και την Ορ-
θοδοξία. Τουλάχιστον τα φρονήµατα που νιώθουµε και έχουµε
πιστά µέσα µας ας µην τα πειράζουµε. Φτάνει ο λαϊκισµός. Δεν
σας φθάνουν τόσα που είπατε; Μηδενίζουµε τα πάντα, δεν υπάρ-
χει τίποτα, δεν υπάρχει Ελλάδα. Αλλά όχι το θρησκευτικό φρό-
νηµα. Από ένα σηµείο και µετά είναι προσβλητικό για όλους µας.

Σήµερα συζητάµε για το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, µε τίτλο: «Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας,
χωροταξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων της πολιτικής και
ποινικής δικαιοσύνης και λοιπές ρυθµίσεις». Πρόκειται για µία µε-
ταρρυθµιστική πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιοσύνης όπου
εξορθολογίζεται στη βάση του το δικαστικό σύστηµα της ελληνι-
κής πολιτείας. Ο δικαστικός χάρτης της χώρας αναδιαµορφώνε-
ται µε την πρωτοβάθµια δοµή των δικαστικών ενοποιηµένη, κα-
θιστώντας τη λειτουργία των δικαστηρίων της πρωτοβάθµιας ποι-
νικής και πολιτικής ελληνικής δικαιοσύνης µε τον τρόπο αυτό πιο
γρήγορη και αποτελεσµατική. Αναδιαρθρώνονται τα πρωτοβάθ-
µια δικαστήρια, ορίζεται η έδρα και οι περιφέρειες τους, µε
σκοπό την επιτάχυνση και την ποιοτική απονοµή της δικαιοσύνης,
αποσυµφορούνται οι κεντρικές δικαστικές υπηρεσίες, καθώς και
οι κατά τόπο αρµοδιότητές τους. Γίνεται βάσει του αριθµού των
υποθέσεων και των πληθυσµών τους αναλογική κατανοµή των
ανθρώπινων πόρων.

Με την υλοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας των πο-
λιτικών και ποινικών δικαστηρίων, ειρηνοδικεία και πρωτοδικεία,
δηµιουργείται ειδική επετηρίδα, γίνεται µισθολογική και υπηρε-
σιακή ρύθµιση και ορίζεται η εξέλιξη του ειρηνοδίκη. Δηµιουρ-
γούνται η κεντρική έδρα πρωτοδικείου, είναι η έδρα του υφιστά-
µενου πρωτοδικείου, που βρίσκεται στην πρωτεύουσα κάθε πε-
ριφερειακής ενότητας, παράλληλη έδρα πρωτοδικείου, είναι η
έδρα υφιστάµενου πρωτοδικείου µε πλήρη αρµοδιότητα που βρί-
σκεται στην ίδια περιφερειακή ενότητα µε την κεντρική έδρα, πε-
ριφερειακή έδρα πρωτοδικείου, είναι η έδρα ειρηνοδικείου που
διατηρείται µε ειδική αρµοδιότητα. Γίνεται ένταξη στην ειδική
επετηρίδα που είναι ο ειδικός πίνακας αρχαιότητας των εν ενερ-
γεία δικαστικών λειτουργών που υπηρετούσαν ως ειρηνοδίκες.
Περιγράφεται αναλυτικά η βαθµολογική αντιστοιχία µε τους δι-
καστικούς λειτουργούς της γενικής επετηρίδας, καθώς και οι
βαθµοί εξέλιξής τους. Απαλλάσσουν τα δικαστήρια από προµή-
θειες, επισκευές και συντήρηση δικαστικών κτηρίων και υποδο-
µών µε τη µεταφορά διαχειριστικού τύπου αρµοδιοτήτων στο
ταµείο χρηµατοδότησης δικαστικών κτηρίων. Ο συνολικός αριθ-
µός όπως ανέφεραν και οι προηγούµενοι συνάδελφοι της τελε-
σίδικης απόφασης είναι σχεδόν υπερδιπλάσιος από ό,τι είναι
στην Ευρώπη και το κόστος όσον αφορά τα ειρηνοδικεία είναι δι-
πλάσιο από ό,τι είναι στον πρωτοδίκη. Εκτός αυτού, λαµβάνουµε
υπ’ όψιν ότι δηµιουργείται µία έδρα πρωτοδικείου για κάθε περι-

φερειακή ενότητα και ότι δεν επηρεάζονται οι έδρες στα σύνορα
και τα νησιά για εθνικούς λόγους και έτσι δεν χάνεται καµµία ορ-
γανική θέση, ενώ αυξάνονται σχεδόν στο διπλάσιο οι δικαστές
πρώτου βαθµού φτάνοντας περίπου τα δύο χιλιάδες εκατό
άτοµα.

Οι οργανικές θέσεις των δικαστικών υπαλλήλων διατηρούνται
στις έδρες των πρωτοδικείων και στις παράλληλες και περιφε-
ρειακές έδρες, εκτός εκείνων που καταργούνται και µεταφέρο-
νται στην έδρα του πρωτοδικείου, ενώ µεταφέρονται στην έδρα
του πρωτοδικείου όλες οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λει-
τουργών και των εισαγγελέων. Κατά την κατάργηση των ειρηνο-
δικείων καθορίζεται η βαθµολογία, η βαθµολογική αντιστοίχιση
των υπηρετούντων ειρηνοδικείων, οι υποχρεώσεις και τα καθή-
κοντα τους.

Παρακολουθούν υποχρεωτικά προγράµµατα επιµόρφωσης
ιδίως στον τοµέα του ποινικού δικαίου για την οργάνωση των
οποίων παρέχεται σχετική νοµοθετική εξουσιοδότηση. Αυξάνο-
νται συνολικά κατά σαράντα τέσσερις οι οργανικές θέσεις των
δικαστικών λειτουργών πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης.

Για τους δικαστικούς υπαλλήλους επαναπροσδιορίζονται οι δι-
καστικές υπηρεσίες, στις οποίες πραγµατοποιείται η πρακτική
άσκηση συνήθως σαν εκπαιδευόµενοι, όπως αλλαγές και στην
επιτροπή για την επιλογή τους.

Ορίζονται κανόνες βαθµολόγησης και αξιολόγησης των εκπαι-
δευτικών δικαστικών λειτουργών και δικαστικών υπαλλήλων. Δι-
οικητής Διεύθυνσης Δικαστικής Αστυνοµίας µπορεί να είναι
συνταξιούχος ανώτερος ή ανώτατος εισαγγελικός λειτουργός,
πέραν του δικαστικού. Η ειδική εισαγωγική εκπαίδευση γίνεται
τρίµηνη. Κατά την ανάληψη υπηρεσίας του πολιτικού προσωπι-
κού της δικαστικής αστυνοµίας υποχρεούται να παρακολουθήσει
επιµορφωτικά σεµινάρια εντός του πρώτου εξαµήνου.

Εκτός αυτών στο σχέδιο νόµου διευκρινίζεται ότι τηρούνται
όλες οι περιπτώσεις αδικηµάτων που στρέφονται κατά των οικο-
νοµικών συµφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ευρωπαϊκό
ένταλµα σύλληψης για τη δίωξη ή τιµωρία προσώπων λόγω
φύλου, φυλής, θρησκείας εκτελείται άµεσα. Γίνονται νοµοτεχνι-
κές αλλαγές στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας ως προς τη δια-
δικασία αντικατάστασης δικηγόρου στις διαδικασίες έκδοσης
κληρονοµητηρίου, συναινετικής έγγραφης ή εξάλειψης προση-
µείωσης υποθήκης και προελέγχου αιτήσεων σωµατείων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τις παρεµβάσεις αυτές γίνε-
ται µια προσπάθεια προσαρµογής του δικαστικού συστήµατος
στις ανάγκες και τις αξίες της σηµερινής κοινωνίας. Προωθού-
νται, εξειδικεύονται νοµικά ζητήµατα που αφορούν τις διάφορες
περιφέρειες, δίνοντας λύση στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών.
Βελτιώνεται η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύ-
νης, ενισχύοντας την εµπιστοσύνη των πολιτών στο δικαστικό σύ-
στηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη συνεχίζει το µεταρρυθµιστικό της έργο, παρεµβαίνει
στον δικαστικό κώδικα µε τέτοιο τρόπο, ώστε οι πολίτες να έχουν
άµεση πρόσβαση στη δικαιοσύνη και αυτή να αποδίδεται µε ποι-
ότητα και ταχύτητα. Αυτό γίνεται µε τις παρεµβάσεις του νοµο-
σχεδίου, που απλοποιώντας τις δικαστικές διαδικασίες έχει
τελικό στόχο ο Έλληνας πολίτης να εµπιστεύεται και να βασίζεται
στην ελληνική δικαιοσύνη. Αυτό αποτελεί το βασικότερο συστα-
τικό ενός δηµοκρατικού κράτους, ενός κράτους δικαίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο κ. Λάζαρος Τσαβδαρίδης.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΤΣΑΒΔΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένας από τους

κοµβικούς άξονες του προγραµµατικού λόγου της Νέας Δηµο-
κρατίας είναι η µεγάλη µεταρρύθµιση στον χώρο της δικαιοσύνης
για την ενδυνάµωση του κράτους δικαίου και κατ’ επέκταση τον
εκσυγχρονισµό της ίδιας της ελληνικής πολιτείας.

Αυτός ο προγραµµατικός λόγος στα πέντε χρόνια διακυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας, µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο
Μητσοτάκη, έχει ήδη µετατραπεί σε έµπρακτες θεσµικές τοµές,
συστηµατικές παρεµβάσεις που αφορούν σε σειρά αλλαγών

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15875



στους κώδικες του ποινικού, του αστικού και του διοικητικού δι-
καίου στην ολοκλήρωση της ψηφιακής δικαιοσύνης, στην ανανέ-
ωση κτηριακών και υλικοτεχνικών υποδοµών και στην ενίσχυση
του προσωπικού των δικαστικών υπαλλήλων µε στόχο τη βελ-
τίωση της ποιότητας και της ταχύτητας απονοµής της δικαιοσύ-
νης.

Μία ακόµη πτυχή αυτών των µεταρρυθµίσεων συζητούµε σή-
µερα στην Ολοµέλεια της Βουλής, το νέο δικαστικό χάρτη που
ενοποιεί τον πρώτο βαθµό δικαιοδοσίας και αναδιαρθρώνει χω-
ροταξικά τα δικαστήρια πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης, θε-
µελιώνοντας έτσι ένα πιο δίκαιο, διαφανές και αποδοτικό δικαιικό
σύστηµα εκατόν δέκα τέσσερα χρόνια µετά την πρώτη απόπειρα
από τον Ελευθέριο Βενιζέλο, αλλά και σειρά άγονων προσπα-
θειών σε επόµενες δεκαετίες.

Αυτή η ιστορική αναγκαιότητα δεν αφήνει περιθώρια για ολι-
γωρίες. Οι αριθµοί εξάλλου είναι αµείλικτοι και, δυστυχώς, αδι-
κούν τις ικανότητες της µέγιστης πλειοψηφίας των λειτουργών
της ελληνικής δικαιοσύνης. Γιατί η πραγµατικότητα δείχνει ότι η
Ελλάδα µε βάση τα δεδοµένα των κρατών - µελών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης έχει δυσανάλογο αριθµό δικαστηρίων και µε ανισο-
µερώς κατανεµηµένη ύλη βάσει του πληθυσµού της χώρας, κάτι
που από µόνο του αποτελεί πηγή παθογενειών. Γιατί η πραγµα-
τικότητα δείχνει ότι η καθυστέρηση που παρατηρείται εντοπίζε-
ται, κυρίως, στον πιο αργό ρυθµό έκδοσης αποφάσεων στα ειρη-
νοδικεία σε σύγκριση µε τα πρωτοδικεία παρά το ότι ο όγκος ερ-
γασίας τους, αλλά και η φύση των υποθέσεων που δικάζουν δεν
το δικαιολογούν. Αλλά και γιατί η πραγµατικότητα δείχνει ότι
παρά το γεγονός πως σχεδόν οι µισοί δικαστές του πρώτου βαθ-
µού είναι ειρηνοδίκες αυτοί δικάζουν µόνο το ένα πέµπτο της δι-
καστικής ύλης των αστικών υποθέσεων του πρώτου βαθµού στην
επικράτεια, ενώ τα τέσσερα πέµπτα της δικαστικής ύλης εκδικά-
ζεται στα πρωτοδικεία.

Να, λοιπόν, γιατί µε το παρόν νοµοσχέδιο αναµορφώνουµε το
δικαστικό χάρτη της χώρας, να γιατί αξιοποιούµε ορθολογικό-
τερα το έµψυχο δυναµικό που υπηρετεί στους δικαστικούς σχη-
µατισµούς µε βάση τον αριθµό των υποθέσεων και την πληθυσ-
µιακή τους αντιστοιχία και να γιατί ενοποιούµε την πρωτοβάθµια
δοµή των δικαστών µε αναβάθµιση των ειρηνοδικών σε πρωτοδί-
κες, αφήνοντας πίσω µας την παρωχηµένη και αντιπαραγωγική
διάκριση τους.

Πλέον µε το νέο σχέδιο νόµου εισέρχονται στον βαθµό του
πρωτοδίκη σε µια παράλληλη επετηρίδα και µπαίνουν στη µάχη
της γρήγορης απονοµής της δικαιοσύνης µετά από συστηµατική
εκπαίδευσή τους χίλιοι ειρηνοδίκες, που θα µπορούν να δικάζουν
ταυτόχρονα και αστικές, αλλά και ποινικές υποθέσεις, αυξάνο-
ντας την εκτιµώµενη συνδυασµένη απόδοση των πρωτοβάθµιων
δικαστών έως και 17% και το εκτιµώµενο ποσοστό εκκαθάρισης
των υποθέσεων στα νέα πρωτοδικεία µέχρι και 24%, προκειµένου
να µπει φραγµός στην καθυστέρηση απονοµής της δικαιοσύνης.

Παρ’ όλα αυτά η Αντιπολίτευση επιδίδεται και πάλι στα µόνα
που ξέρει να κάνει µε επάρκεια την γκρίνια και την παραπληρο-
φόρηση. Γκρινιάζετε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι η
Κυβέρνηση αξιολογεί δήθεν τη δικαστική εξουσία σε βάση κό-
στους - οφέλους καταργώντας υπηρεσίες της δικαιοσύνης µε
αναληθή στοιχεία.

Αναληθές στοιχείο είναι ότι σύµφωνα µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή απαιτούνται παραπάνω από χίλιες τετρακόσιες µέρες για
να εκδοθεί τελεσίδικη απόφαση στα ελληνικά δικαστήρια όταν σε
ευρωπαϊκό επίπεδο απαιτούνται λιγότερες από πεντακόσιες ηµέ-
ρες, δηλαδή σχεδόν το ένα τρίτο του χρόνου;

Αναληθές στοιχείο είναι ότι σύµφωνα µε την Παγκόσµια Τρά-
πεζα ο µέσος όρος χρόνου έκδοσης απόφασης του ειρηνοδι-
κείου στην Ελλάδα είναι τριακόσιες πενήντα τέσσερις ηµέρες
όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι µόλις διακόσιες τριάντα
επτά;

Αναληθές στοιχείο είναι ότι πάλι σύµφωνα µε την Παγκόσµια
Τράπεζα ο µέσος χρόνος έκδοσης απόφασης στα πρωτοδικεία
στη χώρα µας είναι πεντακόσιες είκοσι πέντε µέρες όταν ο ευ-
ρωπαϊκός µέσος όρος είναι κάτω από διακόσιες πενήντα µέρες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των πολιτών µόνο να
κερδίσει έχει από αυτή τη µεταρρύθµιση, όπως να κερδίσουν

έχουν το κράτος δικαίου, αλλά και η οικονοµική δραστηριότητα
της χώρας, γιατί η αποδοτική διαχείριση των δικαστικών υποθέ-
σεων σε λογικά χρονικά πλαίσια είναι θεµελιώδης προϋπόθεση
για τη διασφάλιση της κοινωνικής δικαιοσύνης, αλλά και της οι-
κονοµικής σταθερότητας στη νέα Ελλάδα που οραµατίζεται και
δηµιουργεί µαζί µε τον λαό η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ. Καλή Ανάσταση εύχοµαι σε όλους και
καλό Πάσχα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Αλέ-

ξανδρος Μαρκογιαννάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η απονοµή της δικαιοσύνης συ-

νολικά και σε κάθε βαθµό είναι ένα από τα θεµελιώδη κριτήρια
για την απόδοση του χαρακτηρισµού ευνοµούµενης σε µία πολι-
τεία. Δύσκολα µπορεί κανείς να διαφωνήσει µε αυτή τη διαπί-
στωση, ειδικά αν λάβει υπ’ όψιν τα όσα συµβαίνουν το τελευταίο
διάστηµα γύρω από την λειτουργία της δικαιοσύνης και συγκε-
κριµένα από το πώς αξιολογείται η απονοµή τους από τους πο-
λίτες.

Είτε συµφωνεί είτε διαφωνεί κανείς µε τις επιµέρους αντιδρά-
σεις, το µόνο σίγουρο είναι ότι υπάρχει µία διαρκώς διογκούµενη
αρνητική αντίδραση των πολιτών απέναντι στη λειτουργία του κο-
ρυφαίου αυτού πυλώνα του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος.

Είναι, εποµένως, αδήριτη δηµοκρατική ανάγκη η βελτίωση της
λειτουργίας στην απονοµή της δικαιοσύνης και βελτίωση σηµαί-
νει µεταρρύθµιση, βελτίωση σηµαίνει αλλαγές. Αυτό ακριβώς
κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας συστηµατικά και µε
σχέδιο και αυτό ακριβώς κάνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης σή-
µερα.

Από την πρώτη στιγµή, ο Πρωθυπουργός έθεσε αυτή την προ-
τεραιότητα και η Κυβέρνηση προχώρησε στην υλοποίησή της µε
νοµοθετικές παρεµβάσεις σε όλα τα επίπεδα, οργανωµένες στη
βάση ενός πολύπλευρου και συνδυαστικού σχεδιασµού. Φέραµε,
για παράδειγµα, αλλαγές στους κώδικες δικαίου, του αστικού,
του διοικητικού, αλλά και του ποινικού δικαίου. Σε ό,τι αφορά τον
τελευταίο µάλιστα, του ποινικού δικαίου, η µόλις χθεσινή επικαι-
ρότητα επιβεβαίωσε µε τρόπο τραυµατικό για το κοινό περί δι-
καίου αίσθηµα, ότι η πρόσφατη µεταρρύθµιση που έφερε ο
Υπουργός Δικαιοσύνης, ήταν απολύτως αναγκαία. Και φυσικά
µιλάω για τη θύελλα των αντιδράσεων που προκάλεσαν οι ποινές
που επιβλήθηκαν στη δίκη για το Μάτι. Ποινές τις οποίες οι δικα-
στές ήταν υποχρεωµένοι να επιβάλουν, σύµφωνα µε τα όσα όριζε
ο Κώδικας Ποινικής Δικονοµίας, ο Ποινικός Κώδικας που εσπευ-
σµένα και µάλιστα τελευταία στιγµή ψήφισε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
το 2019.

Ποια ήταν η αντίδραση του συνήθως λαλίστατου ΣΥΡΙΖΑ απέ-
ναντι στην αγανάκτηση των πολιτών; Σιωπή! Σιωπή, ακριβώς διότι
η δικαστική αυτή απόφαση υπήρξε προϊόν των δικών του ποινι-
κών πεποιθήσεων, τις οποίες ευτυχώς ανέτρεψε η Νέα Δηµοκρα-
τία µε τη δική της νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά όλα αυτά
αφορούν µια συγκεκριµένη υπόθεση στο Μάτι.

Επιστρέφοντας στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, το οποίο συζητάµε σήµερα στην ολοµέλεια, υπογραµµίζω
ότι πρόκειται για µία ακόµα ψηφίδα στη συνολική µεταρρύθµιση
της δικαιοσύνης που έχει ξεκινήσει η Κυβέρνηση. Μιας µεταρ-
ρύθµισης αναγκαίας, πρώτα απ’ όλα για την ανάκτηση της εµπι-
στοσύνης των πολιτών προς τους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Ας δούµε, λοιπόν, αναλυτικά τι προβλέπει αυτό το νοµοσχέδιο,
ξεκινώντας πρώτα απ’ όλα από τους στόχους του, όπως ξεκά-
θαρα έχουν οριστεί από το Υπουργείο:

Η ορθολογικότερη αξιοποίηση του έµψυχου δυναµικού που
υπηρετεί στη δικαιοσύνη µε αναλογική κατανοµή ανθρώπινων
πόρων, µε βάση τον αριθµό των υποθέσεων και την πληθυσµιακή
τους αντιστοιχία στο πλαίσιο της αναδιάρθρωσης των δικαστικών
υπηρεσιών. Η αποσυµφόρηση των δικαστηρίων. Η απαλλαγή των
δικαστικών λειτουργών από τα διαχειριστικά τους καθήκοντα,
όπως τις προµήθειες τις επισκευές και τη συντήρηση των δικα-
στικών κτιρίων. Εν τέλει, η βελτίωση της αποτελεσµατικότητας
της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης, µέσα από την αναδιάρ-
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θρωση των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων, µε τελικό σκοπό την επι-
τάχυνση και την ποιοτική απονοµή της δικαιοσύνης προς όφελος
των πολιτών.

Επί της ουσίας, λοιπόν, πρόκειται για µία πράξη εξορθολογι-
σµού της δικαστικής λειτουργίας στη χώρα µας, ενός εξορθολο-
γισµού ο οποίος βασίζεται σε συγκεκριµένα πραγµατολογικά
στοιχεία και όχι σε θεωρητικές γενικότητες. Σήµερα στα ειρηνο-
δικεία όλης της χώρας υπηρετούν εννιακόσιοι δεκαέξι ειρηνοδί-
κες, δηλαδή, κάτι λιγότερο από τους µισούς πρωτοβάθµιους
δικαστικούς, για την ακρίβεια το 44% του συνόλου. Παρ’ όλα
αυτά, τους αντιστοιχεί µόλις το 20% της δικαστικής ύλης των
αστικών υποθέσεων του πρώτου βαθµού. Εποµένως το υπόλοιπο
80% των αστικών υποθέσεων εκδικάζεται στα πρωτοδικεία από
το υπόλοιπο 56% των πρωτοβάθµιων δικαστικών.

Μιλάµε για χίλιες εκατό πρωτόδικες και προέδρους πρωτοδι-
κών. Να, η πρώτη δυσαναλογία! Ακόµη περισσότερο, µετά την
κατάργηση των πταισµάτων, από το 2019, οι ειρηνοδίκες δεν δι-
κάζουν πια ποινικές υποθέσεις. Εποµένως το σύνολο αυτής της
δικαστικής ύλης πέφτει και πάλι στους ώµους των πρωτοδικών.
Με αυτό και µόνο το στοιχείο καθίσταται εύλογη και αναγκαία η
αντιµετώπιση του δικαστικού παράδοξου ύπαρξης δύο τύπων δι-
καστηρίων, των ειρηνοδικείων και των πρωτοδικείων, που δικά-
ζουν υποθέσεις πρώτου βαθµού, επί τη βάσει ίδιας δικονοµίας
και ίδιας τοπικής αρµοδιότητας. Πολύ περισσότερο, που όλο
αυτό έχει αρνητικό αντίκτυπο στην ταχύτητα της απονοµής της
δικαιοσύνης.

Σύµφωνα µε στοιχεία της Παγκόσµιας Τράπεζας, το 2020 η Ελ-
λάδα βρισκόταν στην εκατοστή τεσσαρακοστή έκτη θέση στον
κόσµο σε ό,τι έχει να κάνει µε την ταχύτητα της απονοµής δικαιο-
σύνης. Ακόµα πιο εντυπωσιακό, είναι το γεγονός ότι χρειάζονται
περίπου χίλιες τετρακόσιες ηµέρες για να εκδοθεί µια τελεσίδικη
απόφαση. Ποιος είναι ο αντίστοιχος χρόνος κατά µέσο όρο στις
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες; Κάτω από πεντακόσιες ηµέρες. Η
καθυστέρηση που παρατηρείται στην περίπτωση της Ελλάδας,
εντοπίζεται κυρίως στον πρώτο βαθµό της δικαιοδοσίας.

Θα αναρωτηθούν, όµως, -και θα αναρωτηθούν εύλογα- οι συ-
µπολίτες µας τι γίνεται στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες; Πώς
είναι οργανωµένος ο πρώτος βαθµός δικαιοσύνης; Υπάρχει αυτή
η διπλή δοµή ειρηνοδικείων και πρωτοδικείων; Η απάντηση είναι
ξεκάθαρη. Μόνο στο Βέλγιο και στο Λουξεµβούργο υπάρχουν
ακόµα αυτοτελή ειρηνοδικεία ως τακτικά πρωτοβάθµια δικαστή-
ρια. Άρα, εγκρίνοντας τις διατάξεις του σηµερινού σχεδίου
νόµου, δεν αποκλίνουµε από την ευρωπαϊκή εµπειρία, αλλά συ-
γκλίνουµε και συγκλίνοντας θα επιτύχουµε ταχύτερη, αµεσότερη
και ποιοτικότερη απονοµή της δικαιοσύνης, µε όλες τις θετικές
συνέπειες στην οικονοµία και την καθηµερινότητα των πολιτών.
Αυτός είναι ο κεντρικός στόχος της Κυβέρνησης και αυτόν που
υπηρετούν οι κρινόµενες σήµερα διατάξεις.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σηµειώσω
µία φράση του κυρίου Υπουργού, την οποία βρίσκω εξαιρετικά
εύστοχη. Στέλνουµε -είπε- στην πρώτη γραµµή της µάχης χίλιους
περίπου και πλέον ειρηνοδίκες, οι οποίοι µε κατάλληλη κατάρτιση
θα µπορούν να κάνουν πλέον το σύνολο της δουλειάς των πρω-
τοδικών και να δικάζουν, ταυτόχρονα, ποινικές και πολιτικές υπο-
θέσεις.

Κρατάω την πρώτη γραµµή της µάχης. Πράγµατι, στις δηµο-
κρατίες η δικαιοσύνη είναι η πρώτη γραµµή της µάχης, για να
κερδηθεί όχι µόνο η ευνοµία µε τεχνικούς όρους, αλλά πρώτα και
πάνω απ’ όλα να κερδηθεί και να διατηρηθεί η εµπιστοσύνη των
πολιτών έναντι στους θεσµούς.

Ας µην έχουµε ψευδαισθήσεις. Αυτή είναι η µεγάλη µάχη που
έχει ήδη ξεκινήσει και αφορά την επιβίωση της δηµοκρατίας σε
όλο τον κόσµο. Η ανάκτηση της εµπιστοσύνης των πολιτών απέ-
ναντι στους θεσµούς της δηµοκρατίας. Και η µάχη αυτή δεν κερ-
δίζεται µε θεωρίες και ευχολόγια, κερδίζεται µόνο µέσα από την
επίτευξη απτών αποτελεσµάτων για τους πολίτες. Αυτό κάνει το
παρόν νοµοσχέδιο και γι’ αυτό η υπερψήφισή του είναι ένα απο-
φασιστικό βήµα, ώστε να πείσουµε τους πολίτες ότι η δηµοκρα-
τία µας αξίζει την εµπιστοσύνη τους.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ο κ. Γκιόκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο νέος δι-
καστικός χάρτης της Κυβέρνησης έχει συναντήσει -και δικαίως
λέµε εµείς- τις αντιδράσεις των εργαζοµένων στον χώρο της δι-
καιοσύνης, των δικαστικών υπαλλήλων, της πλειοψηφίας των αυ-
τοαπασχολουµένων δικηγόρων, του µεγαλύτερου µέρους των
δικαστικών και φυσικά, έχει συναντήσει και τις αντιδράσεις των
τοπικών κοινωνιών.

Αυτό είναι µία αδιαµφισβήτητη πραγµατικότητα που η Κυβέρ-
νηση δεν µπορεί να κρύψει, όσο κι αν πασχίζει να κάνει το µαύρο
άσπρο, όσο κι αν µιλάει για µια µεταρρύθµιση που δήθεν εκκρε-
µούσε από την εποχή του Βενιζέλου -ευτυχώς που πήγε µόνο
εκατό χρόνια πίσω- όσο κι αν προσπαθεί, µε παραπλανητικούς
τίτλους και χαρακτηρισµούς να εξωραΐσει το νοµοσχέδιό της.

Τι λέει η Κυβέρνηση ότι κάνει µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο;
Δήθεν µια ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας και µια
χωροταξική αναδιάρθρωση. Τι είναι αυτό, όµως, που δεν λέει;
Ότι εδώ δεν µιλάµε για µια απλή ενοποίηση -που κι αυτό ακόµη
από µόνο του θα ήταν πολύ προβληµατικό, όταν ενοποιείς δικα-
στήρια µε διαφορετική καθ’ ύλην αρµοδιότητα- αλλά µιλάµε για
συγχωνεύσεις και καταργήσεις δικαστικών υπηρεσιών. Αυτό φέρ-
νει το νοµοσχέδιο, καταργήσεις και συγχωνεύσεις δικαστικών
υπηρεσιών. 

Τι άλλο λέει η Κυβέρνηση; Ότι δήθεν από αυτόν τον νέο δικα-
στικό χάρτη θα προκύψει εξοικονόµηση πόρων και προσωπικού,
για να προχωρήσει η επιτάχυνση των διαδικασιών και της δικαιο-
σύνης συνολικότερα. Τι είναι αυτό που πάλι δεν λέει; Ότι αυτή η
επιτάχυνση δεν θα αφορά τα λαϊκά στρώµατα, δεν θα αφορά
τους εργαζόµενους, δεν θα αφορά τους απλούς πολίτες που
έχουν ανάγκη από µια εύκολη και φτηνή πρόσβαση στη δικαιο-
σύνη για να βρουν το δίκιο τους -ειδικά οι πιο αδύναµοι- αλλά θα
αφορά τις υποθέσεις µεγάλου οικονοµικού και επενδυτικού εν-
διαφέροντος.

Όπως θα υπάρχουν νοσοκοµεία και χειρουργεία δύο ταχυτή-
των, για αυτούς που έχουν να πληρώσουν και να µπουν πρώτοι
στη σειρά και για αυτούς που δεν θα έχουν να πληρώσουν, όπως
θα υπάρχουν πανεπιστήµια δύο ταχυτήτων, τα δηµόσια µε πιο
δύσκολους και αυστηρούς όρους πρόσβασης και τα ιδιωτικά,
όπου κριτήριο θα είναι το οικογενειακό πορτοφόλι, έτσι θα υπάρ-
χουν µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο και µε την ίδια ακριβώς λογική
και δικαστήρια δύο ταχυτήτων, τα fast track δικαστήρια των µε-
γάλων υποθέσεων και όσων έχουν να πληρώσουν και τα δικαστή-
ρια για τον κοσµάκη, για τον οποίο θα ορθωθεί ένα ακόµη µε-
γαλύτερο και ένα ακόµη πιο απροσπέλαστο τείχος για την πρό-
σβασή του στη δικαιοσύνη.

Αυτή η εκτίµηση που κάνει το ΚΚΕ είναι µία αυθαίρετη εκτί-
µηση ή στηρίζεται σε κάποια δεδοµένα; Στηρίζεται πρώτα και
κύρια στο ίδιο το κείµενο του νοµοσχεδίου και συγκεκριµένα στην
αιτιολογική έκθεση, όπου καθαρά και ξάστερα αναφέρεται ότι
στόχος είναι η εµπιστοσύνη των επενδυτών και των επιχειρηµα-
τιών στο οικονοµικό περιβάλλον της χώρας µέσα από τη γρήγορη
επίλυση των νοµικών διαφορών. Και φυσικά, στα ειρηνοδικεία, τα
οποία καταργείτε δεν πάνε ούτε οι µεγαλοεπιχειρηµατίες ούτε οι
επενδυτές, τους οποίους αναφέρετε στην αιτιολογική έκθεση του
νοµοσχεδίου. Για παράδειγµα, στο Ειρηνοδικείο Αχαρνών που
καταργείτε και το οποίο καλύπτει µια περιοχή µε διακόσιες πενή-
ντα χιλιάδες πληθυσµό ή στο Ειρηνοδικείο Καπανδριτίου, που
επίσης καλύπτει µια τεράστια γεωγραφική έκταση, δεν πάνε οι
επενδυτές, πάει ο απλός κόσµος, πάνε φτωχά λαϊκά στρώµατα
σε περιοχές µάλιστα µε πάρα πολλά προβλήµατα, προκειµένου
όσο είναι δυνατόν να βρουν το δίκιο τους και να λύσουν τις δια-
φορές τους.

Αυτός ο κόσµος πάει στα ειρηνοδικεία και θα πρέπει να εξη-
γήσετε σε αυτό τον κόσµο και θα πρέπει ιδιαίτερα να εξηγήσουν
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην ανατολική Αττική ή σε
άλλες περιοχές πώς θα διευκολυνθεί αυτός ο κόσµος ή πώς θα
επιταχυνθεί η υπόθεσή του, όταν αντί για ένα ειρηνοδικείο που
είναι δίπλα του -και σχετικό είναι και αυτό- θα πρέπει να κάνει µία
απόσταση δύο και τριών ωρών για να προσφύγει στη δικαιοσύνη.
Αυτά, λοιπόν, θα πρέπει να απαντήσετε, που αποδεικνύουν ότι
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κάθε άλλο παρά επιτάχυνση και διευκόλυνση υπάρχει για τους
εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα που έχουν ανάγκη την πρό-
σβαση στη δικαιοσύνη.

Δεύτερο ζήτηµα: Αυτή η εκτίµηση που κάνουµε στηρίζεται επί-
σης στην ίδια την εµπειρία από αντίστοιχες «µεταρρυθµίσεις» -
εντός πάρα πολλών εισαγωγικών- όλων των κυβερνήσεων για τη
δικαιοσύνη ή άλλες συναφείς υπηρεσίες. Εγώ προσωπικά θυµά-
µαι πάνω από δέκα νοµοσχέδια τα τελευταία χρόνια µε όλες τις
κυβερνήσεις, που όλα αυτά τα νοµοσχέδια ευαγγελίζονταν τον
στόχο της επιτάχυνσης και τελικά, το µόνο που έκαναν και το
µόνο που κατάφεραν ήταν µια πιο ακριβή, πιο ταξική, πιο εχθρική
και πιο δυσπρόσιτη δικαιοσύνη για τον λαό και τους εργαζόµε-
νους, από την αύξηση των παραβόλων και τον εξωδικαστικό συµ-
βιβασµό, την αναθεώρηση των κωδίκων µέχρι την ιδιωτικοποίηση
τοµέων της δικαιοσύνης, όπως ήταν η µεταφορά ύλης από την
αρµοδιότητα των ειρηνοδικείων στους δικηγόρους, όπου για µια
ένορκη βεβαίωση των 5 ευρώ στο ειρηνοδικείο τώρα κάποιος θα
πρέπει να πληρώνει πολύ περισσότερο, ή την περίφηµη ψηφιο-
ποίηση της δικαιοσύνης, που και αυτή διαφηµίζεται ως πανάκεια
και φάρµακο διά πάσαν νόσον.

Μπορείτε, όµως, να µας πείτε όλοι εσείς οι οπαδοί της ψηφιο-
ποίησης ποια είναι η εµπειρία από την αντίστοιχη εφαρµογή της
ψηφιοποίησης, για παράδειγµα, στα κτηµατολόγια, όπου για µια
πράξη αγοραπωλησίας, µια εξάλειψη υποθήκης που πριν δέκα
χρόνια διεκπεραιωνόταν σε πέντε και σε δέκα µέρες, τώρα πρέ-
πει να περιµένεις έναν και ενάµιση χρόνο σε υπηρεσίες υποστε-
λεχωµένες, µε ελλιπές προσωπικό, όπου η ψηφιοποίηση απλά τη
φυσική ουρά την έκανε ψηφιακή ουρά; Και ποιες πράξεις κατα-
χωρούνται και εκεί κατά προτεραιότητα; Αυτές που αφορούν µε-
γάλα επενδυτικά σχέδια, υψηλά τιµήµατα και το ίδιο ακριβώς θα
γίνει και µε τα δικαστήρια.

Άρα, λοιπόν, το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης είναι κοµµένο και
ραµµένο στα συµφέροντα του κεφαλαίου που θέλει µία δικαιο-
σύνη στα µέτρα του και στην απόλυτη υπηρεσία του.

Γι’ αυτόν τον λόγο άλλωστε και το νοµοσχέδιο αυτό είναι εντα-
γµένο στους όρους του Ταµείου Ανάκαµψης της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που φτιάχτηκε µε κριτήριο τις ανάγκες των µεγάλων οµί-
λων και όχι φυσικά τις ανάγκες του λαού. Και είναι τεράστια η
υποκρισία των άλλων κοµµάτων που υποστηρίζουν την Ευρω-
παϊκή Ένωση, από τη µια µεριά, να εξυµνούν το Ταµείο Ανάκαµ-

ψης και, από την άλλη µεριά, να συσκοτίζουν τους πραγµατικούς
τους στόχους ή να εξαντλούν την κριτική τους στον τρόπο και τη
διαφάνεια της κατανοµής των κονδυλίων και όχι στο ίδιο το πε-
ριεχόµενό του.

Είναι προφανές λοιπόν ότι εµείς καταψηφίζουµε το νοµοσχέ-
διο. Στηρίζουµε τον αγώνα των εργαζοµένων στον χώρο της δι-
καιοσύνης, δικαστικών υπαλλήλων δικηγόρων, δικαστών, που
ζητούν την απόρριψή του και ζητούν επίσης την κάλυψη όλων
των αναγκών σε προσωπικό, σε µέσα, σε υλικοτεχνική υποδοµή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισή κουβέντα, κυρία Πρόεδρε, µόνο για την υπόθεση στο
Μάτι.

Νοµίζουµε ότι είναι βαθιά γελασµένη η Κυβέρνηση αν νοµίζει
ότι θα κρύψει και τις δικές της ευθύνες πίσω από τον Ποινικό Κώ-
δικα του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί εν προκειµένω το ζήτηµα δεν είναι µόνο
οι ποινές. Προφανώς είναι και οι ποινές. Δεν είναι, όµως, µόνο οι
ποινές. Η απόφαση του δικαστηρίου για το Μάτι, που δικαίως
προκαλεί την οργή των συγγενών των θυµάτων και των κατοίκων,
διαπνέεται από τη γνωστή λογική του ανθρώπινου λάθους.

Και αυτή η λογική, κύριοι της Κυβέρνησης, σας είναι πάρα
πολύ οικεία. Είναι η ίδια ακριβώς λογική, µε την οποία και εσείς
προσπαθείτε να καλύψετε το έγκληµα των Τεµπών. Κι εδώ φαί-
νεται η υποκρισία των κοµµάτων που κυβέρνησαν, που επικαλού-
νται το ανθρώπινο λάθος ανάλογα και κατά το δοκούν, µε βάση
το αν θέλουν ή δεν θέλουν να κρύψουν τα πεπραγµένα τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, κύριε
Γκιόκα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Είναι ακριβώς η ίδια λογική που αξιοποι-
είται διαχρονικά για να συγκαλύψει τα εγκλήµατα σε βάρος του
λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να σας ενηµερώσω ότι κατατέθηκε αίτηµα ονοµαστι-
κής ψηφοφορίας στο παρόν νοµοσχέδιο από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία επί των άρθρων 1
έως 14. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια εντολή έδω-

σαν οι πολίτες για τη δεύτερη τετραετία της Κυβέρνησης: να
είναι η θητεία των µεγάλων µεταρρυθµίσεων. Ωστόσο αν µία µε-
ταρρύθµιση αποτελεί τον δείκτη για να διαπιστώσουµε το µέγε-
θος της αποφασιστικότητας για διαρθρωτικές αλλαγές, αυτή
είναι ο εκσυγχρονισµός της δικαιοσύνης. Αποτελεί, χωρίς αµφι-
βολία, τη µεταρρύθµιση των µεταρρυθµίσεων. Είναι γεγονός ότι
σήµερα η απονοµή δικαιοσύνης στη χώρα αποτελεί µείζονα ανα-
σχετικό παράγοντα προσέλκυσης επενδύσεων, αλλά και στη δη-
µιουργία αισθήµατος δικαίου στη χώρα. 

Σε πρόσφατο µήνυµά της η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου τό-
νισε ότι η δικαιοσύνη που απονέµεται µε µεγάλη καθυστέρηση
παύει να είναι δικαιοσύνη. Άλλωστε, η χώρα µας βρίσκεται στην
τρίτη χειρότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε ευρωκαταδίκες
για παραβίαση του άρθρου 6 της Ευρωπαϊκής Συνθήκης ως προς
την απονοµή δικαιοσύνης εντός ευλόγου χρόνου. 

Για ποιον λόγο όµως η Ελλάδα να είναι το «µαύρο πρόβατο»
της Ευρώπης; Μήπως γιατί στα ελληνικά δικαστήρια φτάνουν πε-
ρισσότερες υποθέσεις από ό,τι στα ευρωπαϊκά; Όχι. Σύµφωνα
µε το Justice Scoreboard 2022, στα ελληνικά δικαστήρια φτάνουν
λιγότερες υποθέσεις από άλλες χώρες, όπως το Βέλγιο, η Ιρλαν-
δία και η Ισπανία. 

Υπόθεση δεύτερη: Μήπως τα τελευταία χρόνια έχουµε αύξηση
υποθέσεων λόγω της γνωστής δικοµανίας των Ελλήνων; Το αντί-
θετο. Οι αστικές υποθέσεις που φτάνουν στα ελληνικά δικαστή-
ρια, ιδιαίτερα στα µεγαλύτερα, µειώνονται. Αναφέρω χαρακτηρι-
στικά: Το 2010 ήταν τέσσερις υποθέσεις ανά εκατό κατοίκους και
το 2019 είναι σχεδόν οι µισές, δύο υποθέσεις ανά εκατό κατοί-
κους. Και ενώ θα ανέµενε κανείς αντίστοιχα να µειωνόταν και ο
χρόνος που απαιτείτο για την επίλυση των διαφορών αυτών, συµ-
βαίνει το αντίθετο. Το 2010 απαιτούνταν εκατόν ενενήντα µέρες,
ενώ το 2021 απαιτούνται επτακόσιες είκοσι οκτώ µέρες για από-
φαση στον πρώτο βαθµό, όταν στα δικαστήρια της Λετονίας ο
αντίστοιχος χρόνος είναι µόλις εκατόν έξι ηµέρες. 

Στα διοικητικά δικαστήρια αντίστοιχα οι Έλληνες δικαστές για
τον πρώτο βαθµό χρειάζονται πεντακόσιες ενενήντα πέντε ηµέ-
ρες, όταν στη Σουηδία οι συνάδελφοί τους χρειάζονται µόλις
εκατό δύο ηµέρες. 

Σύµφωνα µάλιστα µε τα στοιχεία της Παγκόσµιας Τράπεζας,
η Ελλάδα έχει µε µεγάλη διαφορά από τα άλλα κράτη - µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης την πλέον βραδεία απονοµή δικαιοσύνης.
Συγκεκριµένα, για το 2020 ο µέσος χρόνος επίλυσης της αστικής
διαφοράς για τελεσίδικες αποφάσεις ήταν στη χώρα µας οι χίλιες
επτακόσιες έντεκα ηµέρες. Δηλαδή, βρισκόµαστε στα όρια της
αρνησιδικίας, όταν ο µέσος όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν
τετρακόσιες πενήντα πέντε ηµέρες. 

Για τον λόγο αυτό, η Ελλάδα έχει χαµηλή επίδοση στον δείκτη
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος της Παγκόσµιας Τράπεζας, αφού
στον τοµέα απονοµής δικαιοσύνης κατέχει την εκατοστή τεσσα-
ρακοστή έκτη θέση. 

Υπόθεση τρίτη. Μήπως η Ελλάδα δεν έχει πολλούς δικαστές;
Η αλήθεια είναι η ακριβώς αντίθετη. Η Ελλάδα έχει το τρίτο υψη-
λότερο ποσοστό δικαστών ανάµεσα στα είκοσι επτά κράτη - µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συγκεκριµένα, η Ελλάδα έχει τριάντα
έξι δικαστές ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους, τη στιγµή που η Γαλ-
λία έχει µόλις 11,2 και η Κύπρος 14,1. 

Έχει και πολύ µεγάλο αριθµό ανώτατων δικαστών, ιδιαίτερα
µάλιστα ως προς τους Αντεισαγγελείς του Αρείου Πάγου, που
φτάνουν τους είκοσι τέσσερις, και είναι ο µεγαλύτερος αριθµός
στον κόσµο. 

Ωστόσο παρά τον µεγάλο αριθµό δικαστών, παρατηρείται ανι-
σοβαρής κατανοµή των ανθρώπινων πόρων και κατακερµατισµός
των δυνάµεων, ιδιαίτερα στο σώµα των ειρηνοδικών, που αποτε-
λούν το ένα τρίτο των δικαστών µας. 

Αποτελεί συνεπώς αδήριτη ανάγκη ο εξορθολογισµός και η
ενοποίηση στη διαδικασία του πρώτου βαθµού, όπως συµβαίνει
και στα περισσότερα ευρωπαϊκά κράτη, µε την οργανική ένταξη

των ειρηνοδικών στα πρωτοδικεία. 
Επίσης, αδήριτη ανάγκη είναι ο νέος χωροταξικός σχεδιασµός,

ο οποίος λαµβάνει όµως υπ’ όψιν τα ιδιαίτερα γεωµορφολογικά
χαρακτηριστικά της χώρας µας και ιδιαίτερα τη νησιωτικότητα. 

Έτσι, στην Εύβοια, το δεύτερο µεγαλύτερο νησί της χώρας,
διατηρείται ενισχυµένο το Εφετείο Εύβοιας, αφού πλέον υπάγε-
ται και ολόκληρη η Περιφερειακή Ενότητα Βοιωτίας, ενώ προβλέ-
πονται και τρία περιφερειακά δικαστήρια στο βόρειο, το νότιο και
το ανατολικό της άκρο, στην Ιστιαία, την Κάρυστο και την Κύµη,
η οποία βεβαίως θα εξυπηρετεί και το νησί της Σκύρου. 

Έτσι, γι’ αυτή την Κυβέρνηση, που αύξησε και το ετήσιο οικο-
γενειακό εισόδηµα όσων δικαιούνται νοµική βοήθεια, έχει ιδιαί-
τερη αξία το ιερό και θεµελιώδες δικαίωµα της ισότιµης πρόσβα-
σης στη δικαιοσύνη, ανεξαρτήτως της οικονοµικής κατάστασης
των πολιτών και ανεξαρτήτως αν διαµένουν σε ακριτικές ή νησιω-
τικές περιοχές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 2020 έχουν εφαρµοστεί
ούτε ένα ούτε δύο, έχουν εφαρµοστεί σαράντα πέντε ακόµα νο-
µοθετήµατα που αποσκοπούσαν στην επιτάχυνση της δικαιοσύ-
νης. Ωστόσο η κατάσταση παραµένει ίδια. 

Και στον χώρο της δικαιοσύνης, όπως και στα άλλα πεδία, δρα-
στηριοποιούνται επαγγελµατικές δυνάµεις οι οποίες συγκροτούν
ένα δικό τους σύστηµα εξουσίας, ένα µπλοκ εξουσίας που επι-
θυµεί να ορίσει εκείνο τα ανοικτά όρια της κάθε µεταρρύθµισης.
Και σε αυτό το µπλοκ µπορούν να συνασπίζονται δικαστές που
συστηµατικά καθυστερούν στην έκδοση των αποφάσεων ή και
δικηγόροι που δεν θέλουν να ξεβολεύονται. 

Για ποιον λόγο έκανε δηµοψήφισµα ο Δικηγορικός Σύλλογος
Αθηνών; Για να παραµείνει ενιαίο το υδροκέφαλο Πρωτοδικείο
Αθηνών, µε τα τέσσερα εκατοµµύρια κατοίκους, και το οποίο
είναι πρωταθλητής στις καθυστερήσεις και την ταλαιπωρία των
πολιτών. 

Με αυτές τις θέσεις, όµως, ενισχύεται η άποψη που λέει ότι
στη χώρα µας το σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης σκόπιµα είναι
αργό, ακριβό και πολυσύνθετο για να δηµιουργεί δικηγορική ύλη
και να συντηρεί τον υπερπληθυσµό των εµπλεκοµένων επαγγελ-
µατικών οµάδων. Για τον λόγο αυτό, βλέπουµε να αποτυγχάνουν
οι θεσµοί όπως αυτός της διαµεσολάβησης. 

Ωστόσο, θα πρέπει να αντιληφθούµε όλοι ότι η κατάσταση
αυτή δεν πάει άλλο. Δεν χάνει µόνο η Ελλάδα επενδυτές, χάνουν
και οι δικηγόροι υποθέσεις και εντολείς, διότι ο µέσος πολίτης
δεν είναι διατεθειµένος να µπει σε µία πολυετή γραφειοκρατική
και εξοντωτική ταλαιπωρία, ακόµα και αν πιστεύει ότι στο τέλος
θα δικαιωθεί. 

Καλούµε συνεπώς τους συνδικαλιστές και τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να πάψουν να δίνουν µάχες οπισθοφυλακής, να
ταχθούν µε την κοινωνία των πολιτών και όχι µε την κοινωνία των
τοπικισµών και των συντεχνιασµών και να στηρίξουν µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο τον εκσυγχρονισµό της δικαιοσύνης, που
στην πραγµατικότητα δεν αποτελεί τίποτε άλλο παρά την επανά-
σταση της κοινής λογικής. 

Ευχαριστώ πολύ. Καλή Ανάσταση. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Με σεβασµό στεκόµαστε στον
πόνο των συγγενών των ανθρώπων που χάθηκαν στο Μάτι. Δυ-
στυχώς, όµως, όχι όλοι µας. Διότι τις τελευταίες ηµέρες γράφο-
νται και λέγονται διάφορα ανυπόστατα από διάφορους δηµοσιο-
λογούντες, οι οποίοι έχουν τον δικό τους ρόλο, στα οποία όµως
συµµετείχε και ο λαλίστατος νεόκοπος Υπουργός Δικαιοσύνης. 

Τάχα µου, τα ανυπόστατα λένε ότι οι µεταβολές του Ποινικού
Κώδικα το 2019 οδήγησαν στην αθώωση των κατηγορουµένων
στη δίκη της εθνικής τραγωδίας στο Μάτι. 

Η αλήθεια, όµως, είναι ότι όσον αφορά όσους κατηγορούµε-
νους τελικώς αθωώθηκαν για το ποινικό αδίκηµα της ανθρωπο-
κτονίας από αµέλεια τελούµενης κατά συρροή, δηλαδή το άρθρο
302 του Ποινικού Κώδικα, και για τη σωµατική βλάβη από αµέ-
λεια, δηλαδή το άρθρο 314 του Ποινικού Κώδικα, το άρθρο 302
του Ποινικού Κώδικα ίσχυε ακριβώς το ίδιο το 2018, ήταν ακριβώς
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το ίδιο άρθρο του Ποινικού Κώδικα του 1950. 
Ο κ. Φλωρίδης, όµως, δεν σέβεται τη µνήµη των ανθρώπων

αυτών, αλλά προσπαθεί για ακόµα µία φορά, ακολουθώντας τον
δρόµο των νεόκοπων Νεοδηµοκρατών να κερδίσει πολιτικά από
µια εθνική τραγωδία. Είπε ο κ. Φλωρίδης ότι αν οι κατηγορούµε-
νοι δικάζονταν µε βάση τον Ποινικό Κώδικα του 2019, θα εκτίαν
την ποινή τους, θα έµπαιναν φυλακή. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης, όµως, µε τον ν.5090/2024, για όσους
τελικά κατηγορήθηκαν και δικάστηκαν, άλλαξε τον νόµο και
έκανε εξαγοράσιµη την ποινή. Άρα, όσοι δικάστηκαν, µε νόµο του
κ. Φλωρίδη είχαν τη δυνατότητα να εξαγοράσουν την ποινή. 

Αυτά όµως δεν τα λέτε. Ακολουθείτε τη δήλωση του κ. Χρυσο-
χοΐδη, ο οποίος σε συνέντευξή του είπε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκαψε εκατό
ανθρώπους, του κ. Γεωργιάδη, ο οποίος σε δηµόσια τοποθέτησή
του σε δηµόσιο διάγγελµα, έλεγε ότι: «Σιγά µην ξεχάσουµε την
τραγωδία στο Μάτι και το γεγονός ότι ο Τσίπρας έκαψε εκατό
ανθρώπους», τον κ. Μητσοτάκη, που από αυτό το Βήµα έλεγε ότι:
«Εµείς µετράµε στρέµµατα και εσείς µετράτε φέρετρα», απευθυ-
νόµενος στην Αντιπολίτευση. 

Ντροπή και αίσχος για το γεγονός ότι ο κ. Φλωρίδης, ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, προσπαθεί να κερδίσει πολιτικά από µια εθνική
τραγωδία! 

Και προφανώς, υπάρχουν ερωτηµατικά όσον αφορά τη δικαιο-
σύνη, τα οποία δεν λύνετε και δεν βοηθάτε µε το εν λόγω νοµο-
σχέδιο. 

Είχα πει µια φορά σε µια επιτροπή ότι δίνω µεγάλη µάχη -σε-
βόµενος το γεγονός ότι έγινα γονέας και ότι έχω ένα µικρό παιδί-
να µην καταντήσουν τα νέα παιδιά σαν τον κ. Φλωρίδη, ο οποίος
δυστυχώς έκανε µεγάλη καριέρα πριν, κάνοντας δηλώσεις στα
social media, κατηγορώντας την κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα κι
έτσι κατάφερε και έγινε Υπουργός Δικαιοσύνης. 

Τώρα, πέραν από Υπουργός Δικαιοσύνης θέτει τον εαυτό του
και δίπλα στον Ελευθέριο Βενιζέλο, στον Παναγή Τσαλδάρη,
στον Κώστα Σηµίτη και τώρα λέει, είναι αυτός και ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης οι τέταρτοι στη σειρά, οι οποίοι κατορθώνουν και κά-
νουν µία µεταρρύθµιση. Έτσι είπε. Σε λίγο θα µας πει ότι είναι
και ο Ναπολέοντας. 

Η κ. Στενιώτη στις επιτροπές, η Πρόεδρος της Ένωσης Δικα-
στών και Εισαγγελέων -δεν ξέρω αν είναι εδώ, ήταν πριν εδώ- χα-
ρακτήρισε το νοµοσχέδιο αυτό ως τον τρόπο µε τον οποίον οι
δικαστές της χώρας θα γίνουν περιοδεύων θίασος. Αλλά κι όλοι
όσοι από τους φορείς ήρθαν και µίλησαν στην επιτροπή αυτή,
είπαν ότι δεν έχει καµµία σχέση µε την µεταρρύθµιση, καµµία. Το
µόνο που κάνει είναι κοινωνικό αυτοµατισµό, οι µεν εναντίον των
δε και πάνω σε αυτό πατάτε και ακουµπάτε και νοµοθετείτε. Το
Μεσολόγγι εναντίον του Αγρινίου, το Αγρίνιο εναντίον του Μεσο-
λογγίου. Η Θήβα είναι εναντίον της Λιβαδειάς και τούµπαλιν.
Τόσοι και τόσοι φορείς έστειλαν υποµνήµατα, αλλά κανένα δεν
λάβατε υπ’ όψιν σας. 

Ο Δικηγορικός Σύλλογος Αθηνών έκανε δηµοψήφισµα όπου
κατά τα 90% και πλέον οι δικηγόροι των Αθηνών είναι απέναντι
στο νοµοσχέδιο αυτό, ούτε καν το αναφέρουν ως νοµοσχέδιο,
αλλά εσείς επιµένετε ότι κάνετε µια φοβερή µεταρρύθµιση κι ότι
µε τον τρόπο αυτό θα µειώσετε το χρόνο απονοµής δικαιοσύνης. 

Το είχα πει, κύριε Υπουργέ και στο προτελευταίο νοµοσχέδιο,
όχι σε αυτό, στο προηγούµενο νοµοσχέδιο που αφορούσε τη δι-
κηγορική ύλη, στο οποίο είχα την τιµή να είµαι εισηγητής, ότι
ήταν ένα τυράκι προς τον νοµικό κόσµο της χώρας, προς τους
υπερασπιστές του δικαίου και των νόµων της χώρας, η αύξηση
της δικηγορικής ύλης για να περνάτε νοµοσχέδια αντιµεταρρυθ-
µιστικά, ακριβώς γιατί υπερασπίζεστε την Παγκόσµια Τράπεζα.
Αν είναι µεταρρύθµιση ένα σχέδιο νόµου το οποίο φέρνετε και
είναι υπογεγραµµένο από την Παγκόσµια Τράπεζα, χαρά σας.
Δεν είναι µεταρρύθµιση όµως αυτό. Είναι η υπεράσπιση των οι-
κονοµικών συµφερόντων της χώρας. Είναι µια ακόµα προσπάθεια
αναδιανοµής της εργασίας ακόµα και των µικρών δικηγόρων στα
µεγάλα δικηγορικά γραφεία. Δηλαδή οι νέοι δικηγόροι, οι µικροί
δικηγόροι να γίνουν υπάλληλοι των µεγάλων δικηγορικών εται-
ρειών στη χώρα µας. 

Αυτή είναι η προοπτική σας κι αυτός είναι ο τρόπος µε τον
οποίο νοµοθετείτε. Και για αυτό εµείς στεκόµαστε απέναντι σε

ακόµα ένα τέρας, το οποίο, κατά την άποψή µου, δεν έχει καµµία
σχέση µε τη µεταρρύθµιση. 

Και είναι σαφές ότι δεν έχετε κι εσείς, κύριε Φλωρίδη, καµµία
σχέση ούτε µε τον Βενιζέλο, ούτε µε τον Τσαλδάρη ούτε µε το
Σηµίτη ούτε µε κανέναν από αυτούς. 

Καλές γιορτές σε όλους, σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρία Πρό-

εδρε, παρακαλώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα κάνω µια

πολύ σύντοµη παρέµβαση γιατί ακούµε καταπληκτικά πράγµατα
εδώ και έχουν εκδοθεί και ανακοινώσεις από τον ΣΥΡΙΖΑ σε
σχέση µε την απόφαση που εκδόθηκε χθες από το δικαστήριο
για την τραγωδία στο Μάτι και µπερδεύουν τα στοιχειώδη, ποιες
διατάξεις ποιας περιόδου εφαρµόστηκαν. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θυµίζω ότι ο Ποινικός Κώδικας
που ψηφίσαµε πριν από δύο µήνες, ξεκινάει να ισχύει από αύριο.
Δεν ισχύει µέχρι τώρα που µιλάµε. Κατά συνέπεια, ένας κώδικας
που δεν ισχύει δεν µπορεί να εφαρµοστεί. Μπορείτε να φύγετε
από αυτό το παραµύθι; Ότι εφαρµόστηκε κώδικας της Νέας Δη-
µοκρατίας ο οποίος όµως θα ισχύσει από αύριο; Αυτό είναι το
ένα. 

Δεύτερον. Σας βλέπω λίγο ένθερµους σήµερα επειδή υπάρχει
η κατακραυγή του κόσµου, γενικά για το ποινικό σύστηµα το
µέχρι τώρα, υπέρ της ανάγκης να εκτίονται οι ποινές, να επιβάλ-
λονται σοβαρές ποινές. Κάντε µια δήλωση, ότι έστω και τώρα ψη-
φίζετε τον κώδικα που δεν ψηφίσατε. Κάντε µια δήλωση τώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να σας ακούσει ο κόσµος και να δει ότι µετανοήσατε ειλικρι-

νώς. 
Και τώρα µερικές αναφορές για να δείτε τις διαφορές. Τι πριν,

τι τώρα, τι από αύριο. Με τον κώδικα του 2019 του ΣΥΡΙΖΑ, η αν-
θρωποκτονία από αµέλεια, όταν είχε πολλά θύµατα, η ανώτερη
ποινή ήταν πέντε χρόνια. Με τον κώδικα που ψηφίσαµε, η ποινή
γίνεται δέκα χρόνια. Όταν έχουµε εµπρησµό δάσους από αµέ-
λεια κι έχουµε θανάτους, οι διατάξεις του κώδικά σας του 2019,
αυτό το χαρακτήριζαν ελαφρύ πληµµέληµα και η κατώτερη ποινή
άρχιζε από δέκα ηµέρες, όταν έχουµε εµπρησµό δάσους από
αµέλεια και ανθρώπινα θύµατα. 

Ο κώδικας που ψηφίσαµε προβλέπει ότι σε αυτές τις περιπτώ-
σεις η ελάχιστη ποινή είναι κάθειρξη δέκα χρόνια και η ανώτερη
είκοσι χρόνια. Μπορεί να επιβληθεί χρηµατική ποινή 200.000
ευρώ και δήµευση της περιουσίας. Να κάνετε τις συγκρίσεις, τι
ίσχυε και τι θα ισχύει από αύριο. 

Όταν έχουµε εµπρησµό δάσους από πρόθεση, οι διατάξεις
που έχουµε ψηφίσει λένε ότι οι ποινές αυτές υποχρεωτικά πάνε
στη φυλακή, διότι δεν επιτρέπεται η χορήγηση αναστολής, δεν
επιτρέπεται µετατροπή της ποινής και η έφεση δεν έχει ανασταλ-
τικό αποτέλεσµα, φυλακή. 

Όταν έχουµε εµπρησµό δάσους από πρόθεση και έχουµε θα-
νάτους, µε τις διατάξεις που ίσχυαν οι προβλέψεις του κώδικά
σας ήταν κατ’ ανώτατο όριο κάθειρξη δεκαπέντε ετών, άρα µε
βάση την υφ’ όρον απόλυση που ήταν υποχρεωτική, αυτός έβ-
γαινε έξω στα έξι χρόνια υποχρεωτικά. Και τώρα οι ποινές οι προ-
βλεπόµενες είναι ισόβια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και έχει δικαίωµα κάποιος που είναι καταδικασµένος σε ισόβια

να κάνει αίτηση να αποφυλακιστεί όταν περάσουν είκοσι πέντε
χρόνια. Έξι χρόνια, είκοσι πέντε χρόνια. 

Άρα, λοιπόν, εδώ συνειδητά, όχι µόνο εδώ και έξω στον κόσµο,
επιχειρείτε να τον παραπλανήσετε, λέγοντας ότι εδώ κατά ένα
µαγικό τρόπο εφαρµόστηκε ο κώδικας της Νέας Δηµοκρατίας, ο
οποίος θα ισχύσει από αύριο. 

Οι διατάξεις που εφαρµόστηκαν, είναι διατάξεις που ίσχυαν
τότε, διότι έτσι επιβάλλει η Σύµβαση για την Προστασία των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου, ότι όταν ένας άνθρωπος διαπράττει
µια παράνοµη πράξη, θα δικαστεί µε τη νοµοθεσία που ίσχυε
τότε, όταν τη διέπραξε. 

Η νοµοθεσία η καινούργια εφαρµόζεται µόνο στην περίπτωση
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που έχουν µεσολαβήσει διατάξεις µε ευµενέστερο περιεχόµενο
για τον κατηγορούµενο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. 
Και αυτό που θέλω να σας ρωτήσω είναι το εξής: Ο κώδικας

που ψηφίσατε το 2019, ένα χρόνο µετά την τραγωδία στο Μάτι -
γιατί άραγε- την ανώτερη ποινή των δέκα ετών φυλάκισης την
πήγε στα οχτώ, έτσι ώστε όταν η ποινή βάση είναι χαµηλή να µπο-
ρεί να ανασταλεί ολόκληρη; Τι καηµό είχατε για αυτή τη διάταξη;

Είχαµε πει εδώ στη Βουλή -και τελειώνω- ότι µετά από αρκετά
χρόνια που το βλέµµα ήταν στραµµένο προς την προάσπιση των
δικαιωµάτων των εγκληµατούντων, ήρθε η στιγµή να κοιτάξουµε
και προς τη µεριά των θυµάτων, προς τα δικαιώµατα που έχουν
και τα θύµατα και προς τη µεριά της κοινωνίας, η οποία θέλει να
ζει σε ένα ασφαλές περιβάλλον, γιατί το ποινικό της σύστηµα θα
δηµιουργεί τη βεβαιότητα σε αυτούς που θέλουν να παρανοµή-
σουν ότι ο κίνδυνος να πάνε φυλακή είναι σοβαρός. Τα ποινικά
συστήµατα είναι πετυχηµένα  όχι όταν σε οδηγούν στη φυλακή
σώνει και καλά, αλλά όταν σε αποτρέπουν από το να εγκληµατή-
σεις, γιατί ξέρεις ότι µπορεί να πας φυλακή. 

Τα ποινικά συστήµατα είναι αποτυχηµένα όταν δίνουν τη βε-
βαιότητα στον υποψήφιο εγκληµατία ότι δεν πρόκειται να πάθει
τίποτα. Αυτό αλλάξαµε πριν από δύο µήνες και θα αρχίσει να
εφαρµόζεται από αύριο. Αν θέλετε, έχετε µια ευκαιρία και σή-
µερα να δηλώσετε κι εσείς ότι ήρθε η στιγµή να στρέψετε το
βλέµµα σας προς την προστασία της υπεράσπισης των δικαιω-
µάτων των θυµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Υψηλάντης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ – ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κύριε Γενικέ Γραµµατέα του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
είχα την αίσθηση ότι η εµπειρία του κ. Μπάρκα δεν θα τον οδη-
γούσε σε ατυχείς δηλώσεις από την Έδρα αυτή. Πίστευα ότι µε
την αποχώρηση του κ. Τσίπρα, τουλάχιστον η τσίπα θα παρέµενε
-η λίγη τσίπα- στον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά µας διαψεύδει ο κ. Μπάρκας,
δυστυχώς, σήµερα εδώ.

Αναφέρεται στην τραγωδία εκείνη όπου χάσαµε εκατόν τέσσε-
ρις συµπατριώτες µας στο Μάτι, µια βραδιά όπου η αδιαφορία
της ελληνικής κυβέρνησης παραµένει παροιµιώδης στα πολιτικά
µας χρονικά, δυστυχώς. Και αντί του σεβασµού στους ανθρώ-
πους αυτούς που χάσαµε, έρχεται σήµερα, στην προσπάθειά της
συλλήβδην η Αντιπολίτευση να µπερδέψει τα πράγµατα, να µας
κατηγορήσει για πολλά, να ανακατέψει τον Κώδικα Ποινικής Δι-
κονοµίας και να οδηγήσει τον ελληνικό λαό σε λανθασµένες κρί-
σεις. 

Σας έχουν αντιληφθεί, κύριοι της Αντιπολίτευσης, ο ελληνικός
λαός σας έχει πάρει χαµπάρι και γι’ αυτό και στις εκλογές της 9ης

Ιουνίου θα σας διατηρήσει εκεί, και µε ακόµα χαµηλότερα ποσο-
στά. 

Άλλωστε, µιλώντας σήµερα για ένα νοµοσχέδιο εµβληµατικό,
που αφορά την αναµόρφωση του δικαστικού χάρτη της χώρας
και ο οποίος προωθείται µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, απο-
τελεί την πλέον ρηξικέλευθη µεταρρύθµιση στο πεδίο της δικαιο-
σύνης η οποία σε συγκερασµό µε τους πρόσφατους νόµους της
τροποποίησης του Αστικού και Ποινικού Κώδικα, αλλά και του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και της Ποινικής Δικονοµίας, ανε-
βάζει ακόµα ένα σηµαντικό επίπεδο την προσπάθεια και φέρνει
πιο κοντά στην καθολική και ουσιαστική λύση του φλέγοντος ζη-
τήµατος, της ταχείας και ποιοτικής απονοµής δικαιοσύνης.

Συγκεκριµένα, εισάγονται διατάξεις που αφορούν στην ενοποί-
ηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας των πολιτικών και ποινικών
δικαστηρίων µε την κατάργηση των ειρηνοδικείων και τη χωρο-
ταξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων της χώρας. Με τον τρόπο
αυτό αυξάνεται σηµαντικά ο αριθµός των δικαστών που θα δικά-
ζουν υποθέσεις αρµοδιότητας πρωτοδικείου και επιτυγχάνεται
ισοκατανοµή στην ύλη του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, ενώ

αναµένεται ότι θα επιτευχθεί και σηµαντική µείωση του χρόνου
έκδοσης αποφάσεων στον πρώτο βαθµό.

Το νοµοθέτηµα αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι από-
τοκο µιας εργώδους διαβούλευσης που συντελέστηκε επί µήνες
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης. Ενηµερώθηκαν και διατύπωσαν τις
απόψεις τους οι δικηγορικοί σύλλογοι, οι τοπικές αρχές και οι
φορείς ολόκληρης της χώρας, στο πλαίσιο ενός γόνιµου διαλό-
γου. 

Βεβαίως, ελήφθη υπ’ όψιν και η ευρωπαϊκή πρακτική, σύµφωνα
µε την οποία στα κράτη-µέλη της ευρύτερης οικογένειας του
ηπειρωτικού δικαίου, τα ειρηνοδικεία ως τακτικά δικαστήρια
εντασσόµενα σε ιδιαίτερο κλάδο της δικαιοσύνης και συγκροτού-
µενα από δικαστικούς λειτουργούς µε λειτουργική και προσωπική
ανεξαρτησία, επιβιώνουν σήµερα µόνο στο Βέλγιο και στο Λου-
ξεµβούργο, ενώ στη συντριπτική τους πλειοψηφία -των κρατών-
µελών- υφίσταται ενιαίος πρώτος βαθµός δικαιοδοσίας, όπως
στην Αυστρία, τη Γερµανία, την Κροατία, τη Λετονία, την Ολλαν-
δία, την Ουγγαρία, την Πολωνία, τη Σλοβακία και τη Σλοβενία.

Στη Γαλλία δε, που είναι η χώρα της αρχικής προέλευσης, το
ειρηνοδικείο έχει ήδη καταργηθεί και οι πρωτοβάθµιες αστικές
υποθέσεις εκδικάζονται στα µονοµελή και πολυµελή πρωτοδι-
κεία, τα λεγόµενα tribunal instance και tribunal de grande instance
αντίστοιχα. 

Από την ανάγνωση των διατάξεων του σχεδίου νόµου καθίστα-
ται σαφές ότι η φιλοσοφία της αναµόρφωσης του δικαστικού
χάρτη ερείδεται στο συνταγµατικώς κατοχυρωµένο δικαίωµα της
ανεµπόδιστης πρόσβασης στη δικαιοσύνη για όλους τους πολί-
τες. Αποτυπώνεται δε εµπράκτως µε το πραγµατικό γεγονός ότι
σε όλες τις παραµεθόριες και νησιωτικές περιοχές παραµένουν
τα πρωτοδικεία ως έχουν και τα ειρηνοδικεία τρέπονται σε περι-
φερειακές έδρες των πρωτοδικείων.

Η στοχοπροσήλωση της Κυβέρνησης στη βασική και αδιαπρα-
γµάτευτη αρχή ότι τα δικαστήρια στα σύνορά µας και τα νησιά
µας για εθνικούς λόγους δεν επηρεάζονται από την αναµόρφωση
του υπό ψήφιση δικαστικού χάρτη παραµένει ιερή. Ο Νοµός Δω-
δεκανήσου, τον οποίο έχω την τιµή να εκπροσωπώ, είναι ένα
απτό παράδειγµα ότι η Κυβέρνηση λαµβάνει υπ’ όψιν τη νησιωτι-
κότητα και το δυσπρόσιτο των περιοχών της περιφερειακής ενό-
τητας του Νοτίου Αιγαίου και δεν καταργεί εν τοις πράγµασι
κανένα δικαστήριο στα νησιά της Δωδεκανήσου, αναγνωρίζοντας
ταυτόχρονα τον ζωτικό ρόλο που διαδραµατίζουν οι ακρίτες συ-
µπολίτες µας στο ζήτηµα της εθνικής κυριαρχίας. Σαν αποτέλε-
σµα στην περιφερειακή ενότητα της Δωδεκανήσου διατηρούνται
όπως είναι σήµερα τα πρωτοδικεία Ρόδου και Κω, το Εφετείο Δω-
δεκανήσου και µετατρέπονται τα Ειρηνοδικεία του Νοµού Δωδε-
κανήσου σε περιφερειακές έδρες των πρωτοδικείων. 

Δεν υπάρχει περιοχή στη χώρα που να µην καλύπτεται µε τον
νέο δικαστικό χάρτη, ώστε οποιοσδήποτε πολίτης να µπορεί να
προσεγγίσει το δικαστήριο της περιοχής του, διανύοντας στη χει-
ρότερη των περιπτώσεων απόσταση µιας µε µιάµιση ώρα. Οι
όποιες ανησυχίες εποµένως εκφράστηκαν από όλους εµάς ελή-
φθησαν υπ’ όψιν και αυτό επιβεβαιώνεται µε τον πλέον πανηγυ-
ρικό τρόπο στο κείµενο του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγες ηµέρες παραβρέθηκα
στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών στην υπογραφή της
σύµβασης για τη µελέτη και κατασκευή του νέου δικαστικού µε-
γάρου στην Κω συνολικής επιφανείας 1557,80 τετραγωνικών µέ-
τρων και προϋπολογισµού 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Και το ανα-
φέρω ακριβώς για να καταδείξω ότι το ενδιαφέρον της παρούσης
Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, για τη
δικαιοσύνη δεν είναι αποσπασµατικό ούτε βασίζεται στη λογική
κόστους-οφέλους, όπως θέλει να υποστηρίζει η Αντιπολίτευση
χάριν πρόσκαιρων µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων. Όλος αυτός
ο σχεδιασµός αποτελεί έµπρακτη απόδειξη του ενδιαφέροντος
του Πρωθυπουργού µας για τα νησιά και την ανάπτυξή τους και
παράλληλα εντάσσεται σε ένα σύνολο µεταρρυθµίσεων στον
χώρο της δικαιοσύνης, οι οποίες µετά βεβαιότητας θα σηµατο-
δοτήσουν µια νέα εποχή για την ελληνική δικαιοσύνη, για τον εκ-
συγχρονισµό της και την ταχύτητα απονοµής της, έτσι ώστε να
ενισχυθεί περαιτέρω το κοινό περί δικαίου αίσθηµα. 

Στο πλαίσιο αυτό είµαι πεπεισµένος ότι οι Κασσάνδρες της
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Αντιπολίτευσης που είναι προσκολληµένες στο παρελθόν µη θέ-
λοντας να αλλάξει τίποτα και οι οποίες επιχειρούν να θολώσουν
το µήνυµα αυτής της υπερκοµµατικής προσπάθειας θα διαψευ-
στούν. Ο νέος δικαστικός χάρτης αποτελεί µια αλλαγή που κα-
θυστέρησε παραπάνω από εκατόν δέκα χρόνια, από τότε που ο
Ελευθέριος Βενιζέλος επιχείρησε να ενοποιήσει τα ειρηνοδικεία
και τα πρωτοδικεία. Αυτή τη µεγάλη τοµή προωθεί τώρα η Κυ-
βέρνηση και οι Υπουργοί του Κυριάκου Μητσοτάκη µε στόχο να
επιταχυνθεί ο χρόνος απονοµής της δικαιοσύνης έως και 30%
µέχρι το 2027.

Με τις σκέψεις αυτές δηλώνω ότι υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο
καθώς επίσης επιθυµώ να συγχαρώ τους Υπουργούς για τη σο-
βαρή δουλειά που επιτελούν στον χώρο αυτό. Με την ευκαιρία
της σηµερινής οµιλίας µου να ευχηθώ σε όλους σας να έχετε µια
καλή Ανάσταση τις γιορτινές αυτές µέρες και καλό Πάσχα.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μιχάλης Κατρίνης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση σκεπά-

ζεται από την οργή, την απόλυτα κατανοητή οργή, των συγγενών
των θυµάτων για τη δικαστική κρίση για την τραγωδία στο Μάτι.
Μια κρίση, µια απόφαση, που είναι εντελώς αναντίστοιχη µε τη
διάχυτη αίσθηση των πολιτών για το τι και ποιος πραγµατικά
έφταιξε. Και όταν δεν υπάρχει το αίσθηµα απονοµής δικαιοσύ-
νης, τότε είναι σαφές ότι κλονίζεται η εµπιστοσύνη των πολιτών. 

Αυτό εξάλλου αποτυπώνεται και στις µετρήσεις της κοινής
γνώµης σχετικά µε τη δικαστική διερεύνηση της τραγωδίας των
Τεµπών. Τι αποτυπώνεται; Μία διαβρωτική κατάσταση σχετικά µε
την κρίση εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στη λειτουργία
των θεσµών και ναι, και απέναντι και στην ίδια τη δικαιοσύνη. Υπο-
κλοπές, Τέµπη, Μάτι, καθυστέρηση από τη µία στην απονοµή δι-
καιοσύνης, αποδυνάµωση από την άλλη της προσδοκίας απόδο-
σης δικαιοσύνης. Κρίση εµπιστοσύνης στους θεσµούς και τη δι-
καιοσύνη που λειτουργεί διαβρωτικά εις βάρος της δηµοκρατίας
και των λειτουργιών της. 

Και ναι, είναι στόχος πολιτικός, θεσµικός, ευρύτερος, η απο-
κατάσταση της εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στους θε-
σµούς και τη δικαιοσύνη. Και ναι, απαιτείται για αυτό ένα θεσµικό
µέτωπο. Γιατί; Διότι η κατάσταση επιβαρύνεται διαρκώς και
πρώτη η ευθύνη αναλογεί στην Κυβέρνηση, που µε την αυταρχική
και αλαζονική της στάση στα ζητήµατα κράτους δικαίου όχι µόνο
δεν στέκεται στο ύψος των περιστάσεων, αλλά υπονοµεύει και
το κρίσιµο για τη δηµοκρατία θεσµικό µέτωπο που ανέφερα πριν. 

Για τη δικαιοσύνη λοιπόν ο λόγος, για τη δικαιοσύνη –ειπώθηκε
και πριν- που όταν απονέµεται µε καθυστέρηση τείνει να µην είναι
δικαιοσύνη, όπως ξεκάθαρα οµολόγησε τον περασµένο Σεπτέµ-
βριο η ίδια η Πρόεδρος του Αρείου Πάγου. Καθυστερήσεις λοι-
πόν που βιώνουν χιλιάδες πολίτες που βλέπουν στις υποθέσεις
τους να χρειάζεται να µεσολαβήσουν αρκετά χρόνια µέχρι τη δη-
µοσίευση της απόφασης. 

Επί πέντε χρόνια η δήθεν µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση του κ.
Μητσοτάκη δεν είχε κανένα µεταρρυθµιστικό σχέδιο για τη δι-
καιοσύνη, καµµία λέξη για µεταρρυθµίσεις στο προεκλογικό πρό-
γραµµα του 2019, καµµία απόφαση για µεταρρυθµίσεις εδώ και
πέντε ολόκληρα χρόνια. Πού είναι ο κ. Τσιάρας να µας πει τέσ-
σερα ολόκληρα χρόνια που ήταν Υπουργός Δικαιοσύνης τι έκανε
για να έρχεται σήµερα ο διάδοχός του να µας κάνει τις διαπιστώ-
σεις και να λέει ότι αφού τόσα χρόνια δεν έγινε τίποτα, εµείς
παίρνουµε ένα σχέδιο από την Παγκόσµια Τράπεζα για να επιτα-
χύνουµε τη διαδικασία. Η Κυβέρνηση παρέλαβε τη χώρα στην
εκατοστή τριακοστή δεύτερη θέση στην κατάταξη της Παγκό-
σµιας Τράπεζας το 2018 ανάµεσα σε εκατόν ενενήντα χώρες, για
να την οδηγήσει στην εκατοστή τεσσαρακοστή έκτη στην έκθεση
«Doing Business» της Παγκόσµιας Τράπεζας το 2020. Αργή από-
δοση δικαιοσύνης όµως που δεν σταµάτησε το 2020, δεν σταµά-
τησε το 2021, δεν σταµάτησε το 2022, δεν σταµάτησε το 2023.
Ένα µήνα πριν η έκθεση της «MOODY’S» στη διαδικασία αξιολό-
γησης της χώρας αποδίδει ως ένα από τα µεγάλα ελαττώµατα

την καθυστέρηση απονοµής δικαιοσύνης το 2019, 2020, 2021,
2022, 2023. Πόσα χρόνια θέλει αυτή η Κυβέρνηση για να επιτα-
χύνει τη δικαιοσύνη; Πέντε ολόκληρα χρόνια έχουµε επικοινωνία,
αυστηροποίηση κωδίκων, δήθεν νόµος και τάξη. Στο δια ταύτα;
Δεν τα λέµε εµείς, τα λένε οι οίκοι αξιολόγησης και η Παγκόσµια
Τράπεζα. 

Και γιατί µιλούν όλοι για καθυστέρηση στην απονοµή δικαιο-
σύνης στην Ελλάδα; Γιατί η αργοπορία στην απονοµή δικαιοσύ-
νης µαζί µε την πολυνοµία, µαζί µε τη γραφειοκρατία δεν ταλαι-
πωρούν µόνο τους απλούς πολίτες, αλλά αποτελούν και σοβα-
ρούς αποτρεπτικούς παράγοντες για τους επενδυτές.

Κύριοι της κυβέρνησης, φέρνετε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που
δεν είναι προϊόν στρατηγικού σχεδιασµού, αλλά έρχεται να υλο-
ποιήσει ένα σχέδιο που έτοιµο σας έστειλε η Παγκόσµια Τράπεζα
και αποτελεί ορόσηµο του Ταµείου Ανάκαµψης. Ένα σχέδιο που
θέτει όµως συγκεκριµένα προαπαιτούµενα για την αποτελεσµα-
τικότερη εφαρµογή του. Και ποια είναι αυτά; Να έχει προχωρήσει
η ψηφιοποίηση στον χώρο της δικαιοσύνης. Να έχουν ενισχυθεί
οι υποδοµές των σηµερινών δικαστικών κτηρίων. Να έχει υπάρξει
επιµόρφωση δικαστών. Θυµίζω το νόµο που ψηφίσατε για την
επιτάχυνση των περιπτώσεων του νόµου Κατσέλη, που λέγατε
ότι θα πάρετε δικαστές, ότι θα προσλάβετε, και πόσο πιο γρή-
γορα θα εκδικαστούν. Προαπαιτούµενο είναι να έχουν καλυφθεί
οι κενές θέσεις δικαστικών υπαλλήλων.

Τίποτα από αυτά δεν έχει γίνει. Και την ίδια στιγµή, είναι εύλο-
γες αντιδράσεις σε όλη την επικράτεια για την απουσία ενιαίων
και αντικειµενικών κριτηρίων, όπως ανέφερε χαρακτηριστικά και
η ειδική αγορήτρια κ. Αποστολάκη.

Όµως υπάρχουν -θα πω µία περίπτωση µόνο στον Δήµο Πη-
νειού- και καταγγελίες δηµοτικών αρχών που λένε ότι δεν υπήρ-
χαν ενιαία και αντικειµενικά κριτήρια. Εκπρόσωποι αυτοδιοίκη-
σης, εκπρόσωποι δικηγορικών συλλόγων, εκπρόσωποι δικαστών,
όλοι εκφράζουν την αγωνία για τον ανορθολογικό τρόπο µε τον
οποίο εφαρµόζετε το σχέδιό σας.

Ένα παράδειγµα χαρακτηριστικό στην εκλογική περιφέρεια
όσον αφορά στο Πρωτοδικείο Αµαλιάδας: Υποβαθµίζεται σε πα-
ράλληλο πρωτοδικείο, το οποίο σαν εξέλιξη δηµιουργεί προβλή-
µατα, εφόσον οι δικαστές θα έχουν τις οργανικές τους θέσεις
στο κεντρικό πρωτοδικείο.

Απαιτείται -και το λέω µε αφορµή αυτή την περίπτωση- τουλά-
χιστον να υπάρχουν οργανικές θέσεις εισαγγελέων και αντεισαγ-
γελέων στα παράλληλα πρωτοδικεία, αφού είναι βέβαιο ότι ο
εκάστοτε εισαγγελέας υπηρεσίας δεν θα έχει τη δυνατότητα να
παρακολουθήσει τη διεκπεραίωση όλων των ποινικών υποθέσεων
και στους δύο παράλληλους δικαστικούς σχηµατισµούς. Παράλ-
ληλα, βεβαίως, στα ειρηνοδικεία που καταργούνται θα πρέπει οι
δικαστικοί υπάλληλοι να µεταφερθούν στον δικαστικό σχηµατι-
σµό της περιοχής αρµοδιότητας και όχι όλοι αυτόµατα στο κε-
ντρικό πρωτοδικείο. Δεν µπορούν τα παράλληλα πρωτοδικεία να
µείνουν χωρίς εισαγγελείς και δικαστικούς υπαλλήλους, γιατί
έτσι θα υποστούν ασφυξία και έτσι φαντάζοµαι ότι είναι σαν να
µεθοδεύεται η επόµενη φάση, που θα είναι πιθανόν η κατάργησή
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει χάσει κάθε
αίσθηση µέτρου και ευθύνης µέσα στη µέθη της αλαζονείας που
τη διακατέχει. Θεωρεί ότι µπορεί να κάνει ό,τι θέλει, όπως το
θέλει, µε όποιους θέλει στη χώρα. Η ώρα, όµως, της λογοδοσίας
φτάνει και το µήνυµα που επιφυλάσσει ο ελληνικός λαός στις
εκλογές του Ιουνίου θα είναι ισχυρό. Και δεν θα είναι µήνυµα, θα
είναι ράπισµα. Και βεβαίως, το ΠΑΣΟΚ θα είναι πρωταγωνιστής
στην προσπάθεια για µια νέα δηµοκρατική προοδευτική διακυ-
βέρνηση, που θα θέτει επιτέλους στο επίκεντρο του ενδιαφέρο-
ντος τους πολίτες και όχι απλώς την κλειστή και στενή παρέα του
Μεγάρου Μαξίµου.

Σας ευχαριστώ και Καλή Ανάσταση σε όλους!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλώ στο Βήµα την

επόµενη οµιλήτρια, που είναι η κ. Αγγελική Δεληκάρη, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ο κ. Νατσιός, δείχνοντας ακόµη µια φορά ότι µάλλον απέχει
πόρρω από τις αρχές του χριστιανισµού, αποφεύγει να προτρέ-
ψει τους υποψήφιους Βουλευτές του και τους οπαδούς του να
απέχουν από πράξεις βίας εναντίον των συναδέλφων του Βου-
λευτών. Αντίθετα, συνεχίζει τα υπονοούµενα, ξεχνώντας, όπως
φαίνεται, ακόµη και το νόηµα και τον συµβολισµό της σηµερινής
ηµέρας.

Αν είστε, πράγµατι, χριστιανός, κύριε Νατσιέ, σηκωθείτε και
πείτε ότι τους αποκηρύσσετε. Εµείς δεν θυµηθήκαµε τώρα τις
εκκλησίες. Μάλλον εσείς τις θυµηθήκατε τώρα προς άγραν
ψήφων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια ένα νοµοσχέδιο κοµβικής σηµασίας για την ποιότητα της
διαδικασίας απονοµής δικαιοσύνης. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
έχει ως φιλόδοξο στόχο την επίτευξη ενός εξορθολογισµού της
κατανοµής του φόρτου εργασίας του πρώτου βαθµού δικαιοσύ-
νης στη χώρα µας.

Δεν σας κρύβω πως εξεπλάγην, όταν διάβασα στην ανάλυση
συνεπειών ρύθµισης του νοµοσχεδίου πως, αν και οι ειρηνοδίκες
αποτελούν το 44% των δικαστών πρώτου βαθµού, επιβαρύνονται
µόλις µε το 20% των υποθέσεων, ενώ το υπόλοιπο 80% ανατίθε-
ται στα πρωτοδικεία, πρωτοδίκες και προέδρους πρωτοδικών.
Αυτό έχει αναπόφευκτα ως αποτέλεσµα την ύπαρξη σηµαντικών
καθυστερήσεων στην έκδοση αποφάσεων.

Ένα κράτος που σέβεται τους πολίτες του οφείλει να έχει ένα
σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης το οποίο σε εύλογο χρονικό διά-
στηµα θα εκδίδει αποφάσεις, ένα σύστηµα αποτελεσµατικό. Σύµ-
φωνα µε τα έως τώρα στοιχεία, στην Ελλάδα, ο µέσος όρος για
την έκδοση απόφασης ειρηνοδικείου είναι τριακόσιες πενήντα
τέσσερις ηµέρες, ενώ ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στις δια-
κόσιες τριάντα επτά. Στα πρωτοδικεία η κατάσταση είναι ακόµη
χειρότερη, αφού στην Ελλάδα, ο µέσος όρος έκδοσης απόφασης
ανέρχεται στις πεντακόσιες είκοσι πέντε ηµέρες, ενώ ο ευρωπαϊ-
κός µέσος όρος είναι στις διακόσιες πενήντα. Δηλαδή, ο Έλλη-
νας πολίτης περιµένει το διπλάσιο χρονικό διάστηµα.

Αλγεινή εντύπωση, επίσης, µου προκάλεσε το ότι η Ελλάδα κα-
τατάσσεται στην εκατοστή τεσσαρακοστή έκτη θέση διεθνώς
στην ταχύτητα απονοµής δικαιοσύνης.

Είναι αδιανόητο να διαβάζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πως απαιτούνται χίλιες τριακόσιες ηµέρες για να εκδοθεί τελεσί-
δικη απόφαση στην Ελλάδα, όταν στην Ευρώπη απαιτούνται λι-
γότερες από πεντακόσιες. Δηλαδή, ένας πολίτης στην Ελλάδα
θα πρέπει να περιµένει κοντά στα πέντε χρόνια για να κλείσει την
εµπλοκή του µε τη δικαιοσύνη. Αυτό, βέβαια, δεν σηµαίνει σε
καµµία περίπτωση πως υπεύθυνοι είναι οι δικαστικοί µας λειτουρ-
γοί, οι οποίοι αντιµετωπίζουν τις στρεβλώσεις ενός συστήµατος
που πάσχει µε την άνιση κατανοµή του όγκου εργασίας που ήδη
σας ανέφερα.

Εποµένως, η νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση, αφού αναδιατάσσει τις
δυνάµεις που διαθέτουµε, αξιοποιεί καλύτερα τους ανθρώπινους
πόρους προς όφελος των Ελληνίδων και των Ελλήνων πολιτών,
ανταποκρινόµενη στο αίτηµά τους για ταχύτερη απονοµή δικαιο-
σύνης και φυσικά, για λιγότερη ταλαιπωρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου µε την ιδιότητα
της ιστορικού, να κάνω και µια αναφορά που συνδέεται µε την
ουσία της φιλοσοφίας του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Στα
µέσα του 6ου αιώνα, στην Κωνσταντινούπολη συνέρρεε πλήθος
κόσµου από όλες τις επαρχίες του πρωτοβυζαντινού κράτους,
ώστε να βρει το δίκιο του, κυρίως για την εκδίκαση υποθέσεων
σε δεύτερο βαθµό, όταν ένας εκ των διαδίκων θεωρούσε πως
είχε αδικηθεί κατά τη σε πρώτο βαθµό εκδίκαση στην γενέτειρα
επαρχία του.

Το σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης είχε επιβαρυνθεί, η πρω-
τεύουσα γέµιζε µε κόσµο που σχόλαζε, αναµένοντας την από-
φαση των δικαστών, αντί να βρίσκεται στα χωράφια και στις άλ-
λες ασχολίες του. Έτσι, ο Αυτοκράτορας Ιουστινιανός αποφά-
σισε να νοµοθετήσει σχετικά, µε γνώµονα την ταχύτερη απονοµή
δικαιοσύνης, ενώ προχώρησε και σε µια ανακατανοµή της δικα-
στικής ύλης, ώστε λιγότερες υποθέσεις να φτάνουν στην Κων-

σταντινούπολη.
Δεκαπέντε αιώνες πίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αντι-

κείµενο συζήτησης ήταν και πάλι ο χρόνος απονοµής της δικαιο-
σύνης. Προφανώς, µιλάµε για µια εντελώς διαφορετική εποχή,
για αρκετά πιο σύνθετες υποθέσεις, για άλλες απαιτήσεις από τη
µεριά των δικαστών, αλλά η ουσία παραµένει η ίδια: Λιγότερη τα-
λαιπωρία για τον πολίτη, αύξηση εµπιστοσύνης της κοινωνίας
στους θεσµούς, εµπέδωση του αισθήµατος δικαιοσύνης.

Πέρα από τα γενικά, θα ήθελα να έρθω και στα ζητήµατα της
Περιφερειακής Ενότητας Καβάλας. Θεωρώ ότι είναι πολύ σηµα-
ντικό πως όχι µόνο δεν καταργήθηκαν τα Ειρηνοδικεία Παγγαίου
και Θάσου, αλλά αναβαθµίστηκαν σε περιφερειακές έδρες πρω-
τοδικείου. Ήταν ένα δίκαιο αίτηµα της τοπικής κοινωνίας και θα
ήθελα να ευχαριστήσω και από το Βήµα αυτό την ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, η οποία τόσο στις συναντήσεις που εί-
χαµε στην Αθήνα για το ζήτηµα αυτό όσο και στις υπόλοιπες ενη-
µερώσεις που έγιναν στο πλαίσιο του διαλόγου µε τους κοινω-
νικούς εταίρους, έλαβε υπ’ όψιν όλες τις απόψεις που διατυπώ-
θηκαν και αποφάσισε ορθά.

Φυσικά, η διατήρηση των περιφερειακών αυτών εδρών σε
Ελευθερούπολη και Θάσο συνεπάγεται και µέριµνα για την επάν-
δρωσή τους, ώστε να λειτουργούν απρόσκοπτα και αποτελεσµα-
τικά. Ιδίως για τη Θάσο υπάρχει ένα ζήτηµα, το οποίο είναι βέβαια
γνωστό στο Υπουργείο Δικαιοσύνης, µε τη θέση του γραµµατέα,
το οποίο ελπίζω ότι θα επιλυθεί σύντοµα και κατά τον βέλτιστο
τρόπο. Το Ειρηνοδικείο της Θάσου θα λειτουργεί εφεξής ως πε-
ριφερειακή έδρα. Η Κυβέρνηση άλλωστε της Νέας Δηµοκρατίας
έχει αποδείξει ότι είναι ιδιαίτερα ευαίσθητη όσον αφορά τις νη-
σιωτικές µας επαρχίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα περιβάλλον που εξελίσ-
σεται µε ραγδαίο ρυθµό σε όλα τα επίπεδα, το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης έδειξε τα απαραίτητα αντανακλαστικά και µε µεθοδική
δουλειά φέρνει ένα νοµοσχέδιο που έχει στο επίκεντρό του τη
βελτίωση του συστήµατος απονοµής δικαιοσύνης. Η ταχύτερη
έκδοση των αποφάσεων, τουλάχιστον σε πρώτο βαθµό, θα συ-
µπαρασύρει συνολικά µε θετικό τρόπο τη διαδικασία ως την τε-
λεσίδικη απόφαση. 

Στηρίζουµε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου
και σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. Καλό Πάσχα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κρη-
τικός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου: «Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας και χω-
ροταξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων» επιχειρεί µία µεταρ-
ρυθµιστική τοµή καθώς εξορθολογίζει στη βάση του το δικαστικό
σύστηµα. Είναι µια τολµηρή παρέµβαση η οποία συνδιαµορφώ-
θηκε µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, µετά από µία διευ-
ρυµένη διαβούλευση περίπου ενός έτους, όπου το Υπουργείο
Δικαιοσύνης επέδειξε ευήκοα ώτα και έλαβε υπ’ όψιν κάθε ρεα-
λιστική πρόταση. 

Είναι γεγονός πως κάθε µεγάλη µεταρρύθµιση συνήθως εγεί-
ρει έντονες ανησυχίες, προβληµατισµό και κριτική, όµως πώς πε-
ριµένουµε να διορθωθούν οι παθογένειες, όταν δεν δίνουµε
χρόνο και χώρο σε κάθε αλλαγή να επέλθει και να φανεί ο αντί-
κτυπός της στο πέρασµα του χρόνου; 

Το νοµοσχέδιο έρχεται σε µια περίοδο που οι πρωτοβουλίες
κρίνονται απαραίτητες, καθώς το διαχρονικό ζήτηµα της χρονι-
κής αναποτελεσµατικότητας της ποινικής και πολιτικής δικαιοσύ-
νης δεν συµβάλλει στη στόχευση του κράτους, αλλά και στο
πάγιο αίτηµα των πολιτών για γρήγορη και αποτελεσµατική απο-
νοµή δικαιοσύνης, ενώ και τα στοιχεία της παγκόσµιας τράπεζας
σχετικά µε το χρόνο έκδοσης αποφάσεων δεν αφήνουν περιθώ-
ρια εφησυχασµού. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Ας παραθέσω µερικά από τα πιο πρόσφατα. Συνολικός χρόνος
έκδοσης τελεσίδικης απόφασης στην Ελλάδα οι χίλιες τετρακό-
σιες ογδόντα δύο ηµέρες, ενώ αντίστοιχος χρόνος στις χώρες
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του Συµβουλίου της Ευρώπης οι εξακόσιες τριάντα επτά. Διακό-
σιες δεκαεπτά δικαστικοί σχηµατισµοί συνολικά στον πρώτο
βαθµό. Λειτουργούν εκατόν πενήντα τέσσερα ειρηνοδικεία και
εξήντα τρία πρωτοδικεία. Και εδώ αξιοσηµείωτο είναι πως η Ελ-
λάδα είναι από τις λίγες χώρες της Ευρώπης –τρεις συνολικά-
που έχουν δύο κατηγορίες δικαστικών και δικαστηρίων στον
πρώτο βαθµό. 

Και έρχοµαι στο άρθρο 4 που απέσπασε τα περισσότερα σχό-
λια στο πλαίσιο της διαβούλευσης, αλλά και της ακρόασης των
φορέων. Εδώ ο νοµοθέτης επιχειρεί να προβεί στην ενοποίηση
του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας της πολιτικής δικαιοσύνης, µε
σκοπό την ύπαρξη δικαστηρίων µε σωστή κατανοµή δικαστών και
υποθέσεων αναλογικά µε τον πληθυσµό. 

Και ας αναρωτηθούµε ποιον ωφελεί η συνέχιση της υφιστάµε-
νης λειτουργίας των ειρηνοδικείων. Οι εννιακόσιοι δεκαέξι ειρη-
νοδίκες εκδικάζουν κατά µέσο όρο ο καθένας ενενήντα έξι
υποθέσεις ετησίως έναντι διακοσίων ενενήντα πέντε που εκδικά-
ζουν οι χίλιοι πρωτοδίκες της χώρας. Ακόµα δικάζουν µόνο αστι-
κές υποθέσεις έως 20.000 ευρώ, ενώ δεν δικάζουν ποινικές
υποθέσεις, ιδίως από το 2019 και µετά που καταργήθηκαν τα
πταίσµατα µε τον νέο Ποινικό Κώδικα.

Σχετικά µε τις οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουργών και
υπαλλήλων διευκρινίζω και εγώ, όπως το ίδιο έπραξαν ορισµένοι
συνάδελφοι, αν και αυτό βέβαια προκύπτει µε σαφήνεια από το
νοµοσχέδιο, πως ουδεµία οργανική θέση χάνεται.

Στο άρθρο 6 τώρα ο λελογισµένος περιορισµός του αριθµού
των υφισταµένων δικαστηρίων µε τη διατήρηση του αναγκαίου
και χρήσιµου αριθµού δικαστηρίων πρώτου βαθµού, έγινε µε σχε-
διασµό, αφού εφαρµόστηκαν συγκεκριµένοι κανόνες γεωγραφι-
κής χωροταξίας, µε το δεδοµένο πως κάθε περιφερειακή ενότητα
έχει µια βασική έδρα δικαστηρίου, το σηµερινό πρωτοδικείο της,
ενώ στις λίγες περιπτώσεις που υπάρχουν δύο ή περισσότερες
έδρες πρωτοδικείων, όπως Μεσσηνία, Λακωνία, Ηλεία, Αχαΐα, Αι-
τωλοακαρνανία, Βοιωτία προβλέπεται η σύσταση παράλληλης
έδρας. Άρα τι δεν κάνουµε; Δεν κλείνουµε τα πρωτοδικεία. Κρα-
τάµε µια κεντρική έδρα και τις άλλες πρωτοδικειακές αρχές του
νοµού ως παράλληλες. 

Και εδώ να πω πως εισέπραξα και εγώ την αίσθηση άριστης
συνεργασίας µε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύ-
νης, όταν όλο αυτό το διάστηµα µετέφερα τις εισηγήσεις και
τους προβληµατισµούς των φορέων από τη Λακωνία. 

Να πάµε τώρα και να διευκρινίσουµε ότι τα νησιά και οι ευαί-
σθητες γεωγραφικές περιοχές δεν επηρεάζονται. Είναι υποχρέ-
ωση της πολιτείας απέναντι στις περιοχές αυτές που χρήζουν
ειδικής µέριµνας. Τα καταργηθέντα ειρηνοδικεία στα νησιά ανα-
βαθµίζονται και µετατρέπονται σε περιφερειακά πρωτοδικεία που
θα δικάζουν υποθέσεις µε αντικείµενο έως 250.000 ευρώ, ενώ
σήµερα δίκαζαν έως 20.000 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά µετά από πάνω
από έναν αιώνα ο δικαστικός χάρτης αναµορφώνεται και εξυγι-
αίνεται ουσιαστικά και πρακτικά, έχοντας πλέον συγκεντρωµένη,
αυξηµένη ποιοτικά και ποσοτικά την πρωτοβάθµια δοµή των δι-
καστών, επιδιώκοντας µια πιο εύρυθµη, ευέλικτη, ταχύτερη και
κυρίως αποτελεσµατικότερη λειτουργία των δικαστηρίων. Πα-
ράλληλα, προσαρµόζει το δικαστικό σύστηµα στις ανάγκες της
κοινωνίας µας, επιδιώκοντας να ενισχύσει την εµπιστοσύνη της
σε αυτό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κρητικό.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Καραµπατσώλη Κωνσταντίνα από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι
σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία επ’ αφορµή της συζήτησης
του νοµοσχεδίου για τον νέο δικαστικό χάρτη της χώρας µας. 

Δεν είναι ψέµα πως η δικαιοσύνη αντιµετωπίζει σηµαντικές
προκλήσεις στη χώρα και ευθύνη όλων µας είναι να της προσφέ-
ρουµε όλα εκείνα τα εργαλεία που θα την κάνουν αποτελεσµα-

τική. Και αποτελεσµατική είναι µια δικαιοσύνη που δεν είναι µόνο
ορθή, αλλά είναι και ταχεία. 

Προσωπικά ως νοµικός, ως ένα άτοµο που υπηρέτησε και υπη-
ρετεί τη δικαιοσύνη για πολλά συναπτά έτη και θα συνεχίσει να
το πράττει από το Βήµα της Βουλής, αναµετρήθηκα πλείστες
φορές µε την καθυστέρηση των αποφάσεων, το συνακόλουθο
άγχος των πολιτών και την απελπισία τους και έτσι µπορώ να κα-
τανοήσω και να εκτιµήσω το πόσο θετική είναι η σηµερινή ρύθ-
µιση. 

Όπως έχω αναφέρει ξανά, η αναβάθµιση της δικαιοσύνης απο-
τελεί για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προτεραιότητα
υψίστης σηµασίας. Η αρχή έγινε µε το νοµοσχέδιο για την αύ-
ξηση της δικηγορικής ύλης και η συνέχεια έρχεται σήµερα. Επι-
διώκουµε την ταχύτερη, αµεσότερη και ποιοτικότερη απονοµή
της δικαιοσύνης, ικανοποιώντας το αιώνιο αίτηµα του ελληνικού
λαού και διορθώνοντας χρόνιες παθογένειες. 

Η χρονική αναποτελεσµατικότητα της πολιτικής και ποινικής
δικαιοσύνης προσβάλλει το δικαίωµα των πολιτών σε µία αποτε-
λεσµατική δικαστική προστασία. Αυτό σταµατάει σήµερα. Για µας
η ορθή πραγµάτωση του θεµελιώδους δικαιώµατος στην παροχή
δικαστικής προστασίας αποτελεί υπόσχεση που δώσαµε και
πράττουµε. 

Χαρακτηριστικό είναι ότι απαιτούνται κατά µέσο όρο χίλιες τε-
τρακόσιες ηµέρες για την έκδοση τελεσίδικης δικαστικής από-
φασης και αυτό αποδεικνύει από µόνο του ότι πρόκειται για
εξωπραγµατικό νούµερο. Η καθυστέρηση αυτή παράλληλα έχει
συνέπειες, όχι µόνο στην καθηµερινότητα των πολιτών, αλλά
στην οικονοµική ανάπτυξη, καθώς αποτελεί τροχοπέδη για την
προσέλκυση επενδύσεων στη χώρα µας. 

Η βελτίωση της απονοµής δικαιοσύνης συναρτάται ευθέως µε
τη βελτίωση του επενδυτικού κλίµατος. Είναι κοινώς αποδεκτό
πως η ελκυστικότητα µιας χώρας ως προορισµού επενδύσεων
και επιχειρηµατικής δραστηριότητας ενισχύεται από την ύπαρξη
ενός ανεξάρτητου και αποτελεσµατικού συστήµατος απονοµής
δικαιοσύνης. 

Περνώ λοιπόν στο νοµοσχέδιο. Αυτό που επιδιώκεται είναι η
ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας των πολιτικών δικα-
στηρίων µε την κατάργηση των ειρηνοδικείων, τα περισσότερα
εκ των οποίων διατηρούνται ως περιφερειακές έδρες των πρω-
τοδικείων στα οποία υπάγονται. 

Ακούµε συχνά ότι πρόκειται για µια ρύθµιση δίχως λογική.
Προς απάντηση θα πω ότι ο συγκεκριµένος τρόπος ενοποίησης
επιλέχθηκε µε κάθε δέουσα επιµέλεια, σύµφωνα µε όλα τα δεδο-
µένα της Παγκόσµιας Τράπεζας, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για
την Αποτελεσµατικότητα της Δικαιοσύνης και των ειδικών επιτρο-
πών. 

Αρκεί να σας πω ότι ως σήµερα στη χώρα οι εννιακόσιοι δε-
καέξι ειρηνοδίκες δικάζουν µόνο το 20% των πολιτικών υποθέ-
σεων πρώτου βαθµού, ενώ αφήνουν το υπόλοιπο 80% στους
χίλιους εκατό πρωτοδίκες και πρόεδρους πρωτοδικών, οι οποίοι
µετά την κατάργηση των πταισµάτων είναι οι µόνοι αρµόδιοι για
τις ποινικές υποθέσεις. Είναι εξαιρετικά απλό να κατανοήσουµε
πόσο λανθασµένη είναι αυτή η κατανοµή των δικαστών. 

Παράλληλα µε τον τόσο µεγάλο αριθµό ειρηνοδικείων και πρω-
τοδικείων, υπάρχει το φαινόµενο η πλειοψηφία των ελληνικών δι-
καστηρίων να αποτελείται από δικαστικούς σχηµατισµούς µε
λιγότερο από δέκα δικαστές, αριθµός που δεν επαρκεί για να
τους καταστήσει παραγωγικούς. 

Όλα αυτά έχουν αντίκτυπο στην ποιότητα και την ταχύτητα
απονοµής της δικαιοσύνης και αυτά επιδιώκουµε να απαλεί-
ψουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο.

Δεν θα µπορούσα να µην αναφέρω, επίσης, ότι για τα δικαστή-
ρια σε νησιωτικές περιοχές υπάρχει ειδική µέριµνα σύµφωνα µε
το άρθρο 101 παράγραφος 4 του Συντάγµατος. Μάλιστα, η µε-
τατροπή των ειρηνοδικείων των περιοχών αυτών σε πρωτοδικεία
όχι µόνο αυξάνει τις υποθέσεις τους, καθώς µπορούν να εκδικά-
ζονται εκεί και υποθέσεις µέχρι ακόµη διακοσίων πενήντα χιλιά-
δων ευρώ, οπότε µιλάµε για αναβάθµιση, όχι για υποβάθµιση,
όπως πολύ παραπλανητικά διαδίδουν. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι οι ειρηνοδίκες µετά την κατάλληλη υπο-
χρεωτική επιµόρφωση θα γίνουν πρωτοδίκες και θα µπορούν να
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εκδικάζουν µεγαλύτερο όγκο υποθέσεων µε αποτέλεσµα ο όγκος
αυτός να µοιράζεται καλύτερα και να έχουµε ταχύτερη έκδοση
δικαστικών αποφάσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αφαιρείται τίποτα. Σε κάθε
νοµό θα υπάρχει πρωτοδικείο µε έδρα την πρωτεύουσα κατά
κύριο λόγο και θα διατηρηθούν τα ήδη υφιστάµενα πρωτοδικεία
ως παράλληλες έδρες µε τις ίδιες αρµοδιότητες. Το σύνολο των
υποθέσεων οι δικαστές και οι δικαστικοί υπάλληλοι των παράλ-
ληλων εδρών παραµένουν. 

Συνοψίζοντας, ως ένα άτοµο το οποίο βίωσε εκ του σύνεγγυς
τις καθυστερήσεις, τις ανορθογραφίες που µάστιζαν για χρόνια
τον τοµέα της Δικαιοσύνης και µας έφεραν αντιµέτωπους µε κα-
ταδίκες στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων,
θεωρώ ότι η σηµερινή ρύθµιση βρίσκεται στη σωστή κατεύθυνση. 

Αποτελούσε διαχρονική επιδίωξη, άλλωστε, από την εποχή του
Ελευθέριου Βενιζέλου η ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιο-
δοσίας και είµαστε εµείς αυτή η πρωτοπόρος παράταξη που την
πραγµατοποιεί. 

Για µας η δικαιοσύνη είναι σε πρώτο πλάνο. Θα την εξελίξουµε,
θα την ενισχύσουµε, θα την αναβαθµίσουµε. Τέλος πια οι καθυ-
στερήσεις και οι παθογένειες. Θέλουµε δικαιοσύνη γρήγορη, ποι-
οτική και αποτελεσµατική, διότι απόδοση δικαιοσύνης σε εύλογο
χρονικό διάστηµα είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε τον βαθµό πο-

λιτισµού µιας κοινωνίας.
Όπως άλλωστε έχει αναφέρει και η Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τίας Κατερίνα Σακελλαροπούλου, η προσφυγή στη δικαιοσύνη
είναι ένδειξη εκδηµοκρατισµού µιας κοινωνίας, αλλά ο µεγάλος
όγκος των εκκρεµών υποθέσεων στη δικαιοσύνη δηµιουργεί, δυ-
στυχώς, σκιές και αφήνει περιθώρια για συνωµοσία και λαϊκισµό.
Αυτός είναι ο εχθρός µας και για αυτό µοναδικός µας στόχος
πρέπει να είναι η µεγαλύτερη αξιοπιστία του πολιτικού και του δι-
καστικού συστήµατος.

Για όλους τους παραπάνω λόγους σας καλώ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ θερµά και εύχοµαι καλή ανάσταση. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον λόγο
στον επόµενο οµιλητή να σας ενηµερώσω ότι κατατέθηκε στο
Προεδρείο αίτηµα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας για διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφο-
ρίας επί της αρχής και επί των άρθρων 1 έως 14 και 36 έως 39
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας, το οποίο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Γαβρήλος Γεώργιος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός

ότι αυτή τη µέρα που συζητάµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Δικαιοσύνης η ελληνική κοινωνία έχει στραµµένο το µάτι της στην
ελληνική δικαιοσύνη και ασφαλώς µε αφορµή την χθεσινή από-
φαση του δικαστηρίου για το τραγικό συµβάν στο Μάτι, αλλά σε
κάθε περίπτωση και αυτό που συµβαίνει στη χώρα τα τελευταία
χρόνια µε το κράτος δικαίου. 

Δεν είναι η χθεσινή απόφαση που πλέον ο ελληνικός λαός στη-
λιτεύει, αν θέλετε, τον τρόπο που λειτουργεί η δικαιοσύνη, που
λειτουργεί η νοµοθετική εξουσία, που λειτουργεί η εκτελεστική
εξουσία. Είναι µια επιδείνωση των θεσµών, του κράτους δικαίου
τα τελευταία χρόνια προς το χειρότερο. Και ασφαλώς δικιά µας
δουλειά του πολιτικού κόσµου είναι να βάλουµε το πλαίσιο, τους
όρους και τις προϋποθέσεις για να λειτουργήσει σωστά η δικαιο-
σύνη και να έχουµε πάντα µια δίκαιη δίκη. Δική µας δουλειά είναι
να προστατεύουµε το κράτος δικαίου αφήνοντας τη δικαιοσύνη
έξω από πολιτικά παιχνίδια, αφήνοντας τις ανεξάρτητες αρχές
έξω από παρεµβάσεις, αφήνοντας τον Τύπο να εκφραστεί ελεύ-
θερα.

Και ασφαλώς δεν µας κουνούν το δάχτυλο από την Ευρωπαϊκή
Ένωση έτσι τυχαία τα τελευταία χρόνια για το κράτος δικαίου.
Δεν έχουν τίποτα µε την παρούσα Κυβέρνηση. Όταν, όµως, έ-
χουµε σκάνδαλα τύπου υποκλοπών, predator, όταν έχουµε σκάν-
δαλα σαν αυτό του Υπουργείου Εσωτερικών µε προσωπικά δε-
δοµένα να διαρρέουν των εκλογέων και να γίνονται φέιγ βολάν
σε υποψήφιους Ευρωβουλευτές, ασφαλώς µας κουνούν το δά-
χτυλο. Όταν η Ευρωπαία Εισαγγελέας µας ελέγχει για διαφθορά,
για αθέµιτο ανταγωνισµό, για τα κονδύλια που µοιράζονται από
το Ταµείο Ανάκαµψης, ασφαλώς δεν φταίει η Ευρώπη.

Άρα, δικιά µας δουλειά είναι να δηµιουργήσουµε ένα περιβάλ-
λον, έτσι ώστε η ελληνική κοινή γνώµη να µας εµπιστευτεί, να µας
εµπιστευτεί ξανά το πολιτικό σύστηµα. Και είναι και θέµα παρα-
δειγµατισµού από την πλευρά µας. Βλέπει ο κόσµος ότι πολιτικά
στελέχη είτε είναι Βουλευτές είτε είναι Υπουργοί αποφεύγουν να
βρεθούν µπροστά στην ελληνική δικαιοσύνη και να δικαστούν
σαν απλοί πολίτες. Εδώ είµαστε. Γιατί να κρυβόµαστε πίσω από
βουλευτικές ασυλίες; Γιατί να κρυβόµαστε πίσω από την ασυλία
την υπουργική του άρθρου 86; Εδώ είµαστε να δώσουµε το πα-
ράδειγµα στον ελληνικό λαό. 

Έχουµε την υπόθεση των Τεµπών µπροστά µας και ο κόσµος
ασφαλώς λέει ότι είχαµε ένα έγκληµα και βρισκόµαστε προϊόντος
του χρόνου µπροστά σε ένα δεύτερο έγκληµα, αυτό ασφαλώς
της συγκάλυψης της υπόθεσης των Τεµπών. Γιατί ο πολιτικός κό-
σµος να µη δώσει το παράδειγµα και τα όποια εµπλεκόµενα πο-
λιτικά στελέχη είτε είναι Βουλευτές είτε ήταν Υπουργοί στην
προκειµένη περίπτωση να µην πάνε µπροστά στον φυσικό τους
δικαστή, αλλά να κρύβονται πίσω από µια κοινοβουλευτική δια-
δικασία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα να συζητή-
σουµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Για µια
ακόµη φορά η Κυβέρνηση µας λέει ότι πρόκειται περί µιας µε-
ταρρύθµισης. Νοµίζω ότι έχει µια εσφαλµένη προσέγγιση του τι
σηµαίνει µεταρρύθµιση. 

Όταν βλέπει κόσµο στον δρόµο είτε φέρνει ένα νοµοσχέδιο για
την εργασία είτε φέρνει για τη φορολόγηση των ελευθέρων επαγ-
γελµατιών, όταν βλέπει σήµερα τον κόσµο των δικαστηρίων -τους
υπαλλήλους, τους δικηγόρους- να είναι απέναντι σε αυτό το σχέ-
διο νόµου, θεωρεί ότι κάνει η ίδια µια τοµή, µια µεταρρύθµιση.
Αυτό έχει συµβεί µε τη σηµερινή Κυβέρνηση. Βλέποντας ότι ο κό-
σµος όλος είναι απέναντι ο κ. Φλωρίδης νοµίζει ότι είναι ο συγ-
χωρεµένος αείµνηστος Δηµητρακόπουλος, Υπουργός του Ελευ-
θερίου Βενιζέλου, και ότι σήµερα έρχεται να κάνει µια µεγάλη µε-
ταρρύθµιση που θα µείνει στην ιστορία της χώρας. Όταν βγαί-
νουν οι ελεύθεροι επαγγελµατίες στον δρόµο και φωνάζουν για
το τεκµαρτό, για το οποίο τους φορολογείτε, θεωρείτε ότι κάνατε
µια µεταρρύθµιση. 

Αυτή είναι η εσφαλµένη προσέγγιση και ψευδαίσθηση της ση-
µερινής Κυβέρνησης. Και ασφαλώς δεν µπορούµε να ξεπερά-

σουµε ότι µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης έχουµε ασχοληθεί εδώ
στη Βουλή δεκαεπτά - δεκαοκτώ φορές για τον Ποινικό Κώδικα.
Και ξέρετε κάτι; Προσπαθείτε και από χθες να κάνετε επικοινω-
νία, να κάνετε προπαγάνδα ακόµη και για ένα τέτοιο σοβαρό ζή-
τηµα που απασχολεί την ελληνική κοινωνία και την απονοµή
δικαιοσύνης για όσους ήταν υπεύθυνοι στα Τέµπη. Έχει αλλάξει,
κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 302; Σας ρωτάω. Έχει αλλάξει; Είτε
µε υπουργεία σας, είτε µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις, είτε
µε την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Τι προπαγανδίζετε από χθες το
απόγευµα; Το µόνο που άλλαξε όσον αφορά την απόδοση της
ευθύνης, την κατηγορία, είναι η εξαγορά µόνο ή µη θέσπιση στον
δικό σας νόµο τον 5090/2024 του άρθρου 12 της όποιας ποινής.
Τίποτα άλλο επί της ουσίας δεν έχει αλλάξει. Αν οι εισαγγελείς
µετέτρεπαν την πληµµεληµατικού χαρακτήρα πράξη των όποιων
εµπλεκοµένων σε κακούργηµα θα είχαν την τύχη όποιου είναι κα-
τηγορούµενος ως κακούργηµα. Γιατί, λοιπόν, από χτες το από-
γευµα προσπαθείτε να δηµιουργήσετε στην ελληνική κοινωνία
µια εντύπωση ότι µε διατάξεις του ΣΥΡΙΖΑ τάχα δεν αποδόθηκε
δικαιοσύνη; Ας είµαστε, λοιπόν, σοβαροί για να εµπιστευτεί ξανά
η ελληνική κοινωνία και τη νοµοθετική και την εκτελεστική εξου-
σία αλλά και τη δικαιοσύνη. Το οφείλουµε τουλάχιστον εµείς που
είµαστε µέλη αυτού του Κοινοβουλίου και η εκτελεστική εξουσία
στην ελληνική δικαιοσύνη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Σε κάθε περίπτωση, όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, συρρικνώ-
νετε ένα πλήθος δικαστικών υπηρεσιών χωρίς να έχετε προχω-
ρήσει έως σήµερα, πέντε χρόνια Κυβέρνηση, σε αξιόπιστα πλη-
ροφοριακά συστήµατα, σε σύγχρονες υποδοµές ενώ υπάρχουν
τεράστια οργανικά κενά στον χώρο της δικαιοσύνης. Δηµιουρ-
γείτε προβλήµατα και στους δικηγόρους και στους δικαστικούς
υπαλλήλους φέρνοντας ένα νοµοσχέδιο στο πόδι και ασφαλώς
χωρίς να απαντάτε στις ανάγκες κυρίως των τοπικών κοινωνιών.
Πώς θα γίνει η απονοµή της δικαιοσύνης τα επόµενα χρόνια και
µάλιστα σε µια περίοδο που η Ελλάδα γίνεται φτωχότερη, ο Έλ-
ληνας γίνεται φτωχότερος και κατακρηµνίζεται εισοδηµατικά στις
τελευταίες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Δεν το λαµβάνετε
υπ’ όψιν σας αυτό. Θέλετε απλά µια συρρίκνωση του κράτους.
Ό,τι κάνετε σε όλα τα επίπεδα, σε ό,τι αφορά στο κράτος και τα
δηµόσια αγαθά. Αδιαφορείτε για τον απλό άνθρωπο. 

Δυο λόγια µόνο για την Αργολίδα. Με κάποια κριτήρια, κύριοι
Υπουργοί -συµµετείχα και εγώ σε µία διαβούλευση- µας παρου-
σιάσατε την ανάγκη να φύγει το Πρωτοδικείο Σπάρτης και να πάει
στο Εφετείο Καλαµάτας. Υπήρχαν επιχειρήµατα χιλιοµετρικής
απόστασης µε τον νέο δρόµο πλέον που υπάρχει και τη σύµφωνη
γνώµη που υπήρχε και από την κοινωνία της Σπάρτης και τον δι-
κηγορικό σύλλογο. Τα ίδια όµως επιχειρήµατα δεν τα χρησιµο-
ποιείτε όταν σας είπαµε ότι το Ειρηνοδικείο για παράδειγµα του
Άστρους που επιθυµεί να µείνει στο Πρωτοδικείο Ναυπλίου γει-
τνιάζει µε το Πρωτοδικείο Ναυπλίου. Εκεί βρίσκεται και το υπο-
θηκοφυλακείο του Άστρους. Η χιλιοµετρική απόσταση είναι πολύ
µικρή. Δύο ψηφίσµατα από τα δηµοτικά συµβούλια Δήµου Βό-
ρειας Κυνουρίας και Δήµου Νότιας Κυνουρίας ζητούν να παρα-
µείνει το Ειρηνοδικείο του Άστρους στην περιφέρεια του Πρω-
τοδικείου Ναυπλίου. Δεν λάβατε υπ’ όψιν σας αυτά τα επιχειρή-
µατα. Δύο µέτρα και δύο σταθµά. Και ασφαλώς καταλαβαίνω ότι
επικρατούν και µικροπολιτικές πολιτικές. Αλλά εδώ αν θέλουµε
πραγµατικά να λύσουµε προβλήµατα των τοπικών κοινωνιών και
της δικαιοσύνης θα πρέπει να έχουµε ξεκάθαρα κριτήρια να τα
σεβόµαστε όλοι και µε αυτά τα κριτήρια να παίρνουµε τις απο-
φάσεις µας.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µένοντας στην τροπο-
λογία που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για το επί-
δοµα των ειδικών συνθηκών των δικαστικών υπαλλήλων. Είναι
ανάγκη να κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία. Τα τελευταία χρό-
νια έχει συρρικνωθεί ο αριθµός των υπαλλήλων που υπηρετούν
στα δικαστήρια µε πολλές ώρες απασχόλησης σε δύσκολες συν-
θήκες. Έχουν ανάγκη αυτό το επίδοµα. Μην κάνετε επικοινωνία
αναγγέλλοντας σήµερα κάποια µπόνους για τους δηµοσίους
υπαλλήλους το 2025 συσχετίζοντας το µε την όποια αξιολόγηση.
Όχι. Δώστε αυτό το επίδοµα και αν πραγµατικά υπάρχει δηµο-
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σιονοµικός χώρος για το οικονοµικό θαύµα που επικαλείστε,
δώστε και τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο µισθό στους
δηµοσίους υπαλλήλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την τοποθέ-

τηση του συναδέλφου από την Αργολίδα -κάποτε ήταν Αργολο-
κορινθία- καλώ στο Βήµα για την τοποθέτησή του επί του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιοσύνης τον Πρωθυπουργό και
Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας,
κ. Κυριάκο Μητσοτάκη. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, «δικαιοσύνη που αρ-
γοπορεί δεν είναι δικαιοσύνη» υποστήριζε ο Βρετανός Πρωθυ-
πουργός Γουίλιαµ Γκλάντστοουν ήδη από τις αρχές του δέκατου
ένατου αιώνα. Πράγµατι από τότε µέχρι σήµερα η σωστή και γρή-
γορη απονοµή της δικαιοσύνης αποτελεί αναπόσπαστο στοιχείο
της φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Ταυτόχρονα όµως είναι και ένα
διαρκές ζητούµενο για κάθε πολιτεία που θέλει διαρκώς να ενι-
σχύει τα δικαιώµατα των πολιτών της. Αυτός είναι και ο λόγος για
τον οποίο θεωρώ το σηµερινό νοµοσχέδιο όχι µόνο µία σηµαντική
µεταρρύθµιση ανάµεσα στις πολλές που προωθεί αυτή η Κυβέρ-
νηση, αλλά πράγµατι µία ιστορική τοµή απέναντι σε ένα πρό-
βληµα διαχρονικό µε στόχο σε πρώτη φάση, όπως ειπώθηκε και
από την εισηγήτρια µας και από τους οµιλητές µας, οι δικαστικές
αποφάσεις να εκδίδονται σε σηµαντικά συντοµότερο χρόνο κατά
περίπου 30% και παράλληλα να εξορθολογιστεί ο εθνικός δικα-
στικός χάρτης προσθέτοντας περίπου χίλιους δικαστές στην
πρώτη γραµµή. 

Άκουσα τον κύριο συνάδελφο του ΣΥΡΙΖΑ να αµφισβητεί κατά
πόσο η τοµή αυτή είναι πράγµατι µία µεταρρύθµιση. Εγώ προ-
σωπικά θα όριζα ως µεταρρύθµιση κάθε σηµαντική αλλαγή η
οποία ενδεχοµένως έχει αργήσει να υλοποιηθεί λόγω πολλών και
διαφορετικών ιστορικών αγκυλώσεων. Και πράγµατι δεν θα δια-
φωνήσετε µαζί µου ότι ο πρώτος ο οποίος έκρινε ιστορικά απα-
ραίτητη αυτή την αλλαγή ήταν ο Ελευθέριος Βενιζέλος το 1911
για να τη δει να µην υλοποιείται τρία χρόνια µετά. Δοκίµασε και
πάλι το 1931. Τέσσερις φορές αργότερα επιχειρήθηκε η ίδια µε-
ταρρύθµιση, από διαφορετικές µάλιστα κυβερνήσεις, µε τελευ-
ταία εκείνη του 1999 όταν µία διαφωνία του Αρείου Πάγου σε ένα
µόνο άρθρο του σχετικού νοµοσχεδίου αντί για την προσαρµογή
του οδήγησε ουσιαστικά στην αναβολή του. Και δεν είναι τυχαίο
ότι η Νέα Δηµοκρατία τότε από τη θέση της αντιπολίτευσης είχε
στηρίξει αυτή τη µεταρρύθµιση την οποία σήµερα προωθεί ως
Κυβέρνηση γιατί ακριβώς έρχεται να δώσει δυναµική ενέργεια σε
αυτό που ο νοµικός κόσµος αποκαλεί τον ασάλευτο χρόνο της
ελληνικής δικαιοσύνης, ένα φαινόµενο που διασταυρώνεται µε
τη γραφειοκρατία, µε την αδράνεια, διαµορφώνοντας τελικά έναν
ασφυκτικό φαύλο κύκλο για τους πολίτες και τη χώρα. Αυτό µά-
λιστα το γνωρίζουν όλοι. Θέλω να ελπίζω ότι, τουλάχιστον ως
προς τη διάγνωση του προβλήµατος, µπορούµε να συµφωνή-
σουµε σε αυτήν την Αίθουσα όταν µία απόφαση κάνει τέσσερα -
πέντε χρόνια για να εκδοθεί, αυτός που έχει προσφύγει στη δι-
καιοσύνη αναπόφευκτα χάνει ένα µέρος της εµπιστοσύνης του
σε αυτήν. 

Όποιος θέλει να κάνει µία επένδυση, αµφιβάλλει αν ποτέ το
επενδυτικό του σχέδιο µπορεί να υλοποιηθεί, ενώ αυτή η ίδια η
καθυστέρηση, η χρονοτριβή γίνεται και ένα επιχείρηµα στο στόµα
όσων καραδοκούν να αµφισβητήσουν το κράτος δικαίου και το
χειρότερο, δίνει και αφορµή για διάφορα σενάρια συνωµοσίας. 

Στην Ελλάδα δεν έχουµε απλά καθυστέρηση εκδίκασης των
υποθέσεων, έχουµε ευρείας έκτασης αρνησιδικία, όπως σηµεί-
ωνε προ δεκαετίας ο αείµνηστος καθηγητής Τσακυράκης µε τα
λόγια του να εξακολουθούν, δυστυχώς, να ισχύουν και σήµερα.
Για να τελεσιδικήσει µια απόφαση θέλει κατά µέσο όρο χίλιες τε-
τρακόσιες πενήντα ηµέρες, όταν το αντίστοιχο ευρωπαϊκό επί-
πεδο κινείται περίπου στις εξακόσιες. Και αυτοί είναι αριθµοί που
κρύβουν πολλά: χρόνο, χρήµα, ταλαιπωρία, κυρίως όµως απο-

γοήτευση. 
Πίσω τους, ωστόσο, αυτά τα στοιχεία κρύβουν και προβλήµατα

τα οποία δεν έχουν λυθεί εδώ και δύο αιώνες, όπως είναι η άνιση
κατανοµή του έργου των δικαστών, η παρωχηµένη χωροταξία
των δικαστηρίων µας και µαζί τους µία «Βαβέλ» από αντικρουό-
µενες διαδικασίες, δοµές οι οποίες τελικά αδικούν το ανθρώπινο
δυναµικό, ενώ συχνά καθυστερούν και την ψηφιοποίηση µπλοκά-
ροντας µε αυτόν τον τρόπο τη βελτίωση της παραγωγικότητας
της ελληνικής δικαιοσύνης. Και αναρωτιέµαι πώς αλλιώς µπο-
ρούµε να ερµηνεύσουµε το γεγονός ότι όλα αυτά συµβαίνουν
παρ’ όλο που η Ελλάδα δεν υπολείπεται δικαστών. Έχουµε πε-
ρισσότερους δικαστές από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Τριάντα
επτά κατά µέσο όρο, όταν άλλες χώρες έχουν κάτω των δεκαο-
κτώ. Φαντάζοµαι ότι σε αυτό µπορούµε να συµφωνήσουµε. Άρα,
κάτι παράξενο συµβαίνει εδώ. Έχουµε πολλούς δικαστές και µε-
γάλη καθυστέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης. 

Και ακόµα µία εθνική παραδοξότητα είναι ότι στον πρώτο
βαθµό έχουµε δύο τύπους δικαστηρίων πρακτικά µε τις ίδιες αρ-
µοδιότητες ανεξάρτητα από τον πληθυσµό και τις ανάγκες κάθε
περιοχής. Η συνέπεια είναι τα εκατόν πενήντα τέσσερα ειρηνο-
δικεία να γίνονται ένας παράγοντας άνισης κατανοµής και των
δικαστικών υποθέσεων. Εννιακόσιοι δεκαέξι ειρηνοδίκες δικάζουν
µία στις πέντε αστικές υποθέσεις. Το 44% του δικαστικού δυνα-
µικού ασχολείται µόλις µε το 20% της δικαστικής ύλης. Συµφω-
νούµε και σε αυτά. Αυτή είναι η πραγµατικότητα, η οποία δεν
αµφισβητείται από τα επίσηµα στοιχεία. Αυτό σηµαίνει ότι οι ει-
ρηνοδίκες αναλαµβάνουν πολύ µικρό αριθµό, κατά µέσο όρο
τριάντα φακέλους ανά δικαστή, την ώρα που κάθε πρωτοδίκης
µπορεί να φτάσει να επιβαρύνεται έως και µε τριακόσιες υποθέ-
σεις. Και εξίσου αναχρονιστική είναι και αυτή η διάκριση που
θέλει τους µεν να εξετάζουν υποθέσεις µε αντικείµενο µέχρι τις
20.000 ευρώ, ενώ από τις 20.000 και 1 ευρώ να τις αναλαµβάνουν
οι δε. Και 1 ευρώ µπορεί να αλλάξει ουσιαστικά και τη δικαιοδο-
σία µεταξύ των δικαστών, αλλά ταυτόχρονα να µετατρέπει και
άνισα το βάρος της ύλης µεταξύ των δύο βαθµίδων συντείνοντας
προφανώς και στη γενικότερη αρρυθµία τους.

Όπως είπα και είπε και ο κύριος Υπουργός -και θέλω να συγ-
χαρώ την ηγεσία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, διότι το νοµοσχέ-
διο αυτό έγινε αντικείµενο ευρείας διαβούλευσης και συστη-
µατικής προετοιµασίας-, το θεµέλιο αυτού του νέου δικαστικού
χάρτη είναι η ενοποίηση των δύο βαθµών στο πρώτο επίπεδο µε
κριτήρια την ορθολογική κατανοµή του προσωπικού και των υπο-
θέσεων, τον πληθυσµό και τις ανάγκες κάθε περιοχής. Αφήνουµε
πίσω τη λογική του 1950 ή του 1960, όταν δικαστήρια ιδρύονταν
είτε µε βάση τις οδικές ή ακτοπλοϊκές συνδέσεις της εποχής είτε
τις πιέσεις των τοπικών κοµµαταρχών. Ερχόµαστε πια στον εικο-
στό πρώτο αιώνα και στην Ευρώπη και στο ζήτηµα αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι δικαστικοί σχηµατισµοί µειώνονται περίπου στους µισούς,

αλλά ενισχύονται όµως µε περισσότερους δικαστές, γιατί όπως
επισηµάνθηκε και από οµιλητές µας, έχουµε πολλούς δικαστι-
κούς σχηµατισµούς µε λίγους δικαστές, κάτι το οποίο έχει αποβεί
αρκετά ανορθολογικό και αναποτελεσµατικό ως προς την απο-
νοµή της δικαιοσύνης. Κάθε περιφέρεια θα έχει το κεντρικό της
πρωτοδικείο και εκεί όπου υπάρχουν δύο ή τρία, οι έδρες τους
µετατρέπονται σε παράλληλες, ώστε να συνεχίζουν να δικάζουν
το σύνολο των ποινικών και πολιτικών υποθέσεων της τοπικής
κοινωνίας. Τα περιφερειακά δικαστήρια θα εξετάζουν υποθέσεις
µε αντικείµενο ως τις 250.000 ευρώ, αντί των ειρηνοδικείων που
σταµατούσαν στις 20.000, χωρίς καµµία άλλη αλλαγή στα υπό-
λοιπα. Το ίδιο καθεστώς παραµένει, επίσης, και στις οργανικές
θέσεις των δικαστικών υπαλλήλων που διατηρούνται στις παράλ-
ληλες έδρες και τα ίδια ακριβώς δεδοµένα θα εξακολουθούν να
ισχύουν και για τους δικηγορικούς συλλόγους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρώ σε αυτές τις διευκρι-
νίσεις, γιατί µία απλή και µόνο ανάγνωση του νοµοσχεδίου δια-
ψεύδει όσα άκουσα από την Αντιπολίτευση περί αντιδράσεων.
Επαναλαµβάνω, οι πολίτες εξακολουθούν να εξυπηρετούνται
στον τόπο τους. Αυτό, όµως, που θα µπορέσουµε να πετύχουµε
είναι το βασικό ζητούµενο, τη µεγαλύτερη ταχύτητα, αφού οι
υποθέσεις θα πάψουν να στοιβάζονται και πρακτικά θα µοιράζο-
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νται σε περισσότερους δικαστικούς λειτουργούς. Στα νησιά, για
παράδειγµα, οι υφιστάµενοι δικαστικοί σχηµατισµοί αναβαθµίζο-
νται, ώστε να µπορούν να δικάζουν και υποθέσεις µε αντικείµενο
άνω των 20.000 ευρώ. Ωστόσο, και στην Αττική αντιµετωπίζεται
η πολυδιάσπαση στα είκοσι στον αριθµό ειρηνοδικεία της. Άλλω-
στε, φαντάζοµαι ότι και οι πολλοί δικηγόροι της Αίθουσας θα ξέ-
ρουν από πρώτο χέρι τις συχνές σκηνές που διαδραµατίζονται,
όταν παράγοντες µιας δίκης πρέπει να µετακινούνται από το ένα
στο άλλο.

Με τον νέο χάρτη, λοιπόν, αυτά τα είκοσι ειρηνοδικεία, αυτοί
οι σχηµατισµοί συγχωνεύονται τελικά σε πέντε, ύστερα από µία
µεταβατική περίοδο δυόµισι ετών, προκειµένου να ολοκληρω-
θούν οι εγκαταστάσεις τους, ενώ ταυτόχρονα δροµολογείται και
η κατάτµηση του Πρωτοδικείου της Αθήνας σε ποινικό και πολι-
τικό, ώστε οι υποθέσεις να µπορούν να προχωρούν παράλληλα,
ενώ σύντοµα θα λειτουργήσουν και τρία περιφερειακά Πρωτοδι-
κεία σε Μαρούσι, Περιστέρι και Κορωπί και δύο επιπλέον στον
Πειραιά.

Αυτήν τη νέα διάταξη των δικαστικών δυνάµεων τη συνοδεύει
ουσιαστικά και η ποιοτική τους ενίσχυση µε σχεδόν χίλιους
πρώην ειρηνοδίκες, οι οποίοι αναβαθµίζονται σε πρωτοδίκες,
µετά την κατάρτισή τους από την Εθνική Σχολή Δικαστών που θα
δικάζουν πλέον ποινικές και πολιτικές υποθέσεις. Με αυτόν τον
τρόπο αυτό το οποίο επιτυγχάνουµε, επαναλαµβάνω, είναι να αυ-
ξήσουµε ουσιαστικά τη δεξαµενή των ετοιµοπόλεµων δικαστών
σε δύο χιλιάδες εκατό µε προφανή επίδραση στην ταχύτητα εκ-
δίκασης των αποφάσεων.

Πρόκειται, όπως είπα, για ζητήµατα τα οποία έχουν θίξει µέχρι
στιγµής πολλοί συνάδελφοι, ενώ στη διαβούλευση υπήρξε ευρύς
διάλογος και πολλές από τις προτάσεις που ακούστηκαν και από
τις τοπικές κοινωνίες ενσωµατώθηκαν τελικά στο νοµοσχέδιο.
Εκείνο, όµως, στο οποίο θα επιµείνω είναι ο αναπτυξιακός, αλλά
και κοινωνικός χαρακτήρας αυτής της µεταρρύθµισης µε αλλα-
γές που υπηρετούν ταυτόχρονα και τον πολίτη και τη χώρα. Επα-
ναλαµβάνω, δικαιοσύνη που αργεί και γίνεται άδικη. Ταλαιπωρεί
τελικά όποιον ζητά την προστασία της, ο οποίος συνήθως είναι
και ο πιο αδύναµος. Μόλις χθες, άλλωστε, ανέκυψε και το ζήτηµα
µε τις ποινές για το Μάτι των εκατό τεσσάρων νεκρών, ύστερα
από έξι ολόκληρα χρόνια και µάλιστα εν µέσω διαµαρτυριών,
καθώς η χρονοτριβή στην εξέταση σοβαρών υποθέσεων ανοίγει
πάντοτε τον δρόµο της αµφιβολίας. 

Θα περιοριστώ σε τρεις µόνο επισηµάνσεις: Πρώτον, τα αδι-
κήµατα της συγκεκριµένης υπόθεσης κρίθηκαν µε βάση ένα ευ-
µενέστερο πλαίσιο το οποίο ίσχυε επί ΣΥΡΙΖΑ. Αν κρινόντουσαν
µε το πλαίσιο που ψηφίσαµε εµείς, οι ποινές θα ήταν αυστηρό-
τερες. Δεύτερον, υπήρξε πράγµατι µεγάλη αργοπορία, κάτι που
δικαιώνει ακριβώς τις παρεµβάσεις αυτού του νοµοσχεδίου. Και
τρίτον, η εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη δεν πρέπει να τραυµατι-
στεί, γιατί είναι η ίδια η τρίτη εξουσία της δηµοκρατίας που έχει
τα θεσµικά αντίβαρα να θεραπεύσει τυχόν αστοχίες της, όπως
έδειξε και η αντίδραση της Εισαγγελέως του Αρείου Πάγου.

Οι κρίσεις για το Μάτι δεν είναι οριστικές ούτε τελεσίδικες.
Μπορούν, εφ’ όσον η ίδια δικαιοσύνη το κρίνει –επαναλαµβάνω
ότι είναι η µόνη αρµόδια να το πράξει- να επανεξεταστούν µε
τρόπο νόµιµο. Θα πρέπει συνεπώς να περιµένουµε, µε τη σκέψη
βέβαια και την παρότρυνση οι εθνικές τραγωδίες να µην µπορούν
να γίνονται κοµµατικά εργαλεία µε δύο µέτρα και δύο σταθµά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να, γιατί οι τοµές που συζητούµε συγκροτούν ουσιαστικά πο-

λιτικές επιλογές. Και βέβαια τα διδάγµατα από το Μάτι δεν έχουν
µόνο ποινική διάσταση. Ας µην ξεχνάµε ότι έπρεπε να έρθει αυτή
η Κυβέρνηση για να επανιδρύσει την Πολιτική Προστασία και να
θέσει σε λειτουργία το «112», οργανώνοντας για πρώτη φορά τη
θωράκιση και τις εκκενώσεις περιοχών και προτάσσοντας σε
κάθε περίπτωση τη διάσωση ανθρώπινων ζωών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτήν την ενεργοποίηση του κράτους συµπληρώνει από τη

δική της πλευρά η σηµερινή µεταρρύθµιση που αντιµετωπίζει τη
δικαιοσύνη ως έναν µοχλό προόδου, ως έναν κρίκο κοινωνικής
συνοχής και ως µία προϋπόθεση εµπιστοσύνης µεταξύ της πολι-
τείας και των πολιτών. Είναι µία αλλαγή που έρχεται σε συνέχεια

πολλών από τους νέους Κώδικες, τους οποίους έχουµε συζητή-
σει εξαντλητικά, από τη µεταφορά δικαστικής ύλης στους δικη-
γόρους, µέχρι την ηλεκτρονική κατάθεση εγγράφων και τις
πιλοτικές δίκες. 

Μόλις χθες, µάλιστα, εγκρίθηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο και
µια σηµαντική παρέµβαση η οποία σύντοµα θα έρθει προς ψή-
φιση στο Κοινοβούλιο που αφορά και τη λειτουργία του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, προκειµένου και εκεί να πετύχουµε σχετική
επιτάχυνση των υποθέσεων που φτάνουν στο Ανώτατο Δικαστή-
ριο. 

Όλα τα παραπάνω πρακτικά οδηγούν οι υποθέσεις τελικά –
αυτός είναι ο στόχος- να µπορούν να τελεσιδικούν σε εξακόσιες
έως εξακόσιες πενήντα µέρες, πρωτόδικες αποφάσεις να εκδί-
δονται στις πεντακόσιες. Κυρίως, όµως, αυτές οι νέες ρυθµίσεις,
ναι, δίνουν ώθηση στο κράτος δικαίου µε παρεµβάσεις σε πολλά
διαφορετικά επίπεδα, από την εισαγωγή της τεχνητής νοηµοσύ-
νης, µέχρι την κατασκευή πολλών νέων δικαστικών µεγάρων σε
πολλές περιοχές της χώρας. Μιλώ για είκοσι ένα ορόσηµα τα
οποία θέσαµε µαζί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τη βελτίωση
του κράτους δικαίου, έντεκα από τα οποία έχουν ήδη επιτευχθεί.
Πρόκειται για µία διαρκή προσπάθεια να συγκλίνουµε µε τα ευ-
ρωπαϊκά δεδοµένα και σε αυτόν τον τοµέα. Είναι κάτι το οποίο
σε πείσµα όλων όσοι εµφανίζουν την Ελλάδα περίπου σαν χού-
ντα, αναγνώρισε πρόσφατα και η αρµόδια Επίτροπος, η κ. Βέρα
Γιούροβα, η οποία ήρθε και επισκέφθηκε τη χώρα µας και διαπί-
στωσε πρόοδο στα θέµατα του κράτους δικαίου.

Όµως, όλα αυτά φυσικά δεν αναδείχθηκαν από µια Αντιπολί-
τευση η οποία επιµένει να δυσφηµεί τη χώρα στο εξωτερικό, φτά-
νοντας µέχρι να ζητά και την περικοπή ευρωπαϊκών κονδυλίων,
δυσφηµίζοντας όχι την Κυβέρνηση, αλλά την ίδια την πατρίδα.
Ας  τα θυµόµαστε αυτά, καθώς επίκεινται και Ευρωεκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήλπιζα ειλικρινά ότι το συγκε-

κριµένο νοµοσχέδιο θα µπορούσε να σηµατοδοτεί µια νέα αρχή.
Με λύπη, ωστόσο, διαπιστώνω ξανά την άρνηση της Αντιπολίτευ-
σης. Ο µεν ΣΥΡΙΖΑ λέει παγίως «όχι» σε όλα, «ναι» στο τίποτα.
Από τη µία µιλάει για το κράτος δικαίου, µε δύο Υπουργούς κα-
ταδικασµένους στο Ειδικό Δικαστήριο. Μιλάει για τη δηµοκρατία,
όταν ξέχασε, λέει, να καταθέσει υπόµνηµα κατά των διαδόχων
του φασισµού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Από την άλλη εξακολουθεί να µοιράζει ακοστολόγητες υπο-

σχέσεις. Μόλις τις τελευταίες µέρες, ο Αρχηγός σας φρόντισε
να φορτώσει τον προϋπολογισµό µε καµιά δεκαπενταριά δισεκα-
τοµµύρια τον χρόνο από την κατάργηση του ΦΠΑ στα βασικά
προϊόντα, συν 5% ακόµα µας είπατε δαπάνες υγείας, άλλα 11 δι-
σεκατοµµύρια δηλαδή, επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέκα-
του τέταρτου µισθού. Μας το είπε και ο κύριος οµιλητής. Πόσο
στοιχίζει; Στοιχίζει 2,2 δισεκατοµµύρια. Έτσι εύκολα αθροίζονται
15 δισεκατοµµύρια σε κάθε συνέντευξη. Φανταστείτε, δηλαδή, τι
έχει να γίνει µέχρι τις εκλογές, πού θα φτάσει ο λογαριασµός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Βέβαια, δεν µας λέτε και πόσους φόρους συνεπάγονται όλα

αυτά. Και, βέβαια, κρύβετε ότι αυτός ο απολιτικός λαϊκισµός που
λανσάρετε ουσιαστικά οδηγεί τη χώρα σε µια νέα χρεοκοπία. 

Βέβαια, πρέπει να σας πω, κύριε Ανδρουλάκη, ότι είχα µεγα-
λύτερες προσδοκίες από το κόµµα σας, από το ΠΑΣΟΚ. Όλα όσα
συζητούµε σήµερα τα επεδίωξαν οι Αρχηγοί σας, µε τελευταίο
τον Γιώργο Παπανδρέου. Θυµίζω ότι επί των ηµερών του έγινε
συγχώνευση εκατόν σαράντα έξι ειρηνοδικείων. Εσείς, όµως,
φαίνεται να σπάτε αυτήν την παράδοση. Και αναρωτιέµαι πώς
ένα κόµµα το οποίο θέλει να αποκαλείται «ευρωπαϊκό», «προ-
οδευτικό», αποδεικνύεται τελικά τόσο αγκυλωµένο και τόσο οπι-
σθοδροµικό, γιατί µου φαίνεται ότι αυτή η οπισθοδρόµηση έχει
γίνει µόνιµο χαρακτηριστικό της ηγεσίας σας. Εκδηλώθηκε σε
πολλές νοµοθετικές πρωτοβουλίες, από την καταψήφιση –θυ-
µίζω- της επαναλειτουργίας των ναυπηγείων, τις αλλαγές στον
Ποινικό Κώδικα, την εντυπωσιακή υπαναχώρηση στα θέµατα των
κρατικών πανεπιστηµίων, την επιστολική ψήφο. Έτσι δεν είναι;
Και τώρα, βέβαια, ένα νέο «όχι» σε κάτι το οποίο όλοι θα πρέπει
να αναγνωρίζουµε ότι πρέπει να αποτελεί βασικό ζητούµενο, που
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είναι η επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης.
Και µιας και αναφέρθηκα στην επιστολική ψήφο, να εκφράσω

την ικανοποίησή µου για το γεγονός ότι τελικά παραπάνω από
διακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας, εκατόν πενήντα χιλιάδες
εντός της Ελλάδος και πενήντα χιλιάδες εκτός Ελλάδος ενεγρά-
φησαν τελικά στη σχετική πλατφόρµα, για να µπορούν να ασκή-
σουν για πρώτη φορά το δικαίωµά τους, αξιοποιώντας τον θεσµό
της επιστολικής ψήφου. 

Είδα µε χαρά –προσέξτε τώρα την ειρωνεία- ότι κόµµατα τα
οποία καταψήφισαν την επιστολική ψήφο κάνατε καµπάνια υπέρ
της επιστολικής ψήφου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Καλά κάνατε! Βοηθήσατε και εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, φαντάζοµαι, κύριε Φάµελλε και κύριε Ανδρουλάκη, όταν

θα έρθει στην Ολοµέλεια σύντοµα η δυνατότητα να αξιοποι-
ήσουµε τον θεσµό της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλο-
γές το 2027, ότι δεν θα είστε αντίθετοι, έτσι δεν είναι;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διαµορφώνεται έτσι ένα κοινοβουλευτικό σκηνικό το οποίο –

ας µου επιτραπεί- δεν αντιστοιχεί στις ανάγκες της χώρας και
στο αίτηµα να µπορούµε να προχωρήσουµε µπροστά µε τις απα-
ραίτητες συγκλίσεις, όπου µπορούµε να τις διαµορφώσουµε,
ούτε όµως και στην προεκλογική συγκυρία των Ευρωεκλογών,
σε χρόνο δηλαδή που οι πολίτες θα περίµεναν να καταθέσουν
όλα τα κόµµατα συγκεκριµένες θέσεις στην κατεύθυνση του εκ-
συγχρονισµού και της προσέγγισης µε όλα τα άλλα προηγµένα
ευρωπαϊκά κράτη. 

Και προχωρώ σε αυτές τις επισηµάνσεις, καθώς µετά το Πάσ-
χα εισερχόµαστε πια στην τελική ευθεία για την κάλπη του Ιου-
νίου και νοµίζω ότι είναι σηµαντικό να µην αφήσουµε την τοξικό-
τητα να απλωθεί στον τόπο. Θα έχουµε την ευκαιρία να κάνουµε
και την προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση, την οποία ζήτησε ο
επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, πριν δια-
κόψει η Βουλή τις εργασίες της εν όψει των Ευρωεκλογών. Νο-
µίζω ότι θα είναι και η τελευταία δυνατότητα που θα µας δοθεί
να συζητήσουµε ουσιαστικά όχι µόνο για την οικονοµία, αλλά φα-
ντάζοµαι εφ’ όλης της ύλης για τα ζητήµατα τα οποία απασχο-
λούν τους πολίτες.

Όµως ένα είναι βέβαιο, ότι οι πολίτες αυτό το οποίο περιµέ-
νουν από εµάς είναι προτάσεις για το αύριο της Ελλάδος, της
Ευρώπης και όχι µια επανάληψη αυτού του τεχνητού διχασµού
που τόσο ακριβά πληρώσαµε στο χθες. Θέλουν αλήθεια, ρεαλι-
σµό, προοπτική, όχι φήµες, σενάρια και διαβολές από το παρελ-
θόν. 

Είναι νοµίζω ένα κοινό µας χρέος, τουλάχιστον όλων εκείνων
που πιστεύουµε στη δηµοκρατία και στην Ευρώπη, στον κοινο-
βουλευτισµό και στην πρόοδο. Διαφορετικά οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες θα γυρίσουν ολοένα και περισσότεροι την πλάτη σε ένα
πολιτικό σκηνικό, το οποίο θα εκπέµπει µόνο απογοήτευση και
δηλητήριο και η αποχή από τις εκλογές τελικά θα είναι µια ήττα
για όλους, ενώ µία ενδεχόµενη στροφή προς τα άκρα θα γίνει µια
κερκόπορτα για νέες περιπέτειες. 

Με αφορµή, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο για τη δικαιοσύνη ας
αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας. Δεν έχουµε περιθώρια για
άλλες αστήρικτες κατηγορίες κατά πολιτικών αντιπάλων. Δεν
χρειαζόµαστε εµπόρους του πατριωτισµού. Δεν χρειαζόµαστε
ιδιοκτήτες της πίστης µας. Η πολιτική διαφωνία δεν µπορεί να
γίνει ξεδιάντροπη συνωµοσία και η κοµµατική αντιπαλότητα δεν
επιτρέπεται να γίνει νάρκη στην κοινωνική οµαλότητα.

Με αυτές τις σκέψεις επιστρέφω στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο
το οποίο θεωρώ ένα σηµαντικό κεφάλαιο στην ιστορία της ελλη-
νικής δικαιοσύνης. Είναι µια κατάκτηση, που όπως είπα έρχεται
να προστεθεί στις πολλές µικρές και µεγάλες τοµές -και δεν είναι
και λίγες- της προηγούµενης τετραετίας αλλά και τις πολλές µι-
κρές νίκες των πρώτων µηνών της νέας θητείας µας, την καθιέ-
ρωση της επιστολικής ψήφου, των µη κρατικών πανεπιστηµίων,
την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, την αντιµετώπιση των
φαινοµένων της οπαδικής βίας, θεσµικές πρωτοβουλίες, παράλ-
ληλα µε τα αναχώµατα τα οποία υψώνουµε απέναντι στην επί-
µονη ακρίβεια µε έκτακτα µέτρα, κυρίως όµως µε µόνιµες αυξή-

σεις σε µισθούς, σε συντάξεις, σε επιδόµατα, όπως το επίδοµα
µητρότητας, το οποίο επεκτάθηκε για εννέα µήνες στις ελεύθε-
ρες επαγγελµατίες και τις αγρότισσες…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…τις µεγάλες προσπάθειες που γίνονται στην υγεία, την ανα-

καίνιση των νοµοσχεδίων των νοσοκοµείων µε πόρους από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, τα απογευµατινά χειρουργεία, τις δωρεάν
προληπτικές εξετάσεις. 

Είναι όλα αυτά οδόσηµα σε µια διαδροµή συλλογικής ανάκαµ-
ψης, µε την ανεργία να µειώνεται, το εισόδηµα να στηρίζεται, όσο
-θα το ξαναπώ- το επιτρέπουν οι εθνικές δυνατότητες.

Η χώρα µας είναι µία από εκείνες τις χώρες που δεν τέθηκε σε
πρώιµο καθεστώς παρακολούθησης από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή για παραβίαση των κανόνων του ευρωπαϊκού ελλείµµατος
και είναι επιτυχία για τη χώρα ότι µπορεί να συνδυάζει υψηλούς
ρυθµούς ανάπτυξης µε δηµοσιονοµική συνέπεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τα τραύµατα της χρεοκοπίας εξακολουθούν να είναι ανοικτά

στην ελληνική κοινωνία και ξέρω πολύ καλά ότι ο πληθωρισµός
εξακολουθεί να δοκιµάζει τα νοικοκυριά και ξέρω πολύ καλά ότι
θα χρειαστεί επίµονη προσπάθεια, η οποία θα διαρκεί όσο χρει-
αστεί, για να µπορούµε να στηρίξουµε το εισόδηµα, ειδικά των
ασθενέστερων συµπολιτών µας, σε έναν δρόµο ο οποίος είναι
δύσκολος αλλά θα µας φέρει σύντοµα στο ξέφωτο. Για παράδει-
γµα, µιας και µιλάµε για στήριξη της οικονοµίας και της κοινω-
νίας, αυτές τις µέρες καταβάλλονται 780 εκατοµµύρια ενισχύ-
σεων σε παραπάνω από τετρακόσιες χιλιάδες αγρότες µας όπως
είχαµε δεσµευτεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ενθυµούµενος τις συναντήσεις που είχαµε µε τον αγροτικό

κόσµο πριν από λίγους µήνες, πρακτικά τα αιτήµατα των αγροτών
έχουν ικανοποιηθεί, το βασικό αίτηµά τους, ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε τη µονιµοποίηση της επιστροφής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο και την έγκαιρη αποπλη-
ρωµή των επιδοτήσεων του ΟΠΕΚΕΠΕ µέσα από τον ΟΠΕΚΕΠΕ.
Όλα αυτά υλοποιήθηκαν. Είναι κάτι το οποίο γίνεται πράξη, όπως
και στην πράξη θα παραµείνουν -θα το ξαναπώ- οι µόνιµες αυξή-
σεις των µισθών. 

Ξέρω ότι υπάρχουν συµπολίτες µας σήµερα που µπορεί να θε-
ωρούν ότι αυτά τα 50 ευρώ τα οποία πήραν ως αύξηση στον κα-
τώτατο µισθό ως µία σταγόνα στον ωκεανό. Δεν είναι όµως
ακριβώς έτσι. Μπορεί να µην µπορούµε να κάνουµε κάτι παρα-
πάνω αυτήν τη στιγµή, αλλά κάποια στιγµή η ακρίβεια θα υποχω-
ρήσει και οι αυξήσεις των µισθών θα παραµείνουν και το 2027 θα
είµαστε εδώ και θα έχουµε υλοποιήσει τη δέσµευσή µας για κα-
τώτατο µισθό 950 ευρώ και µέσο µισθό 1.500 ευρώ… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…σε ένα κράτος το οποίο θα γίνεται ολοένα και πιο ψηφιακό,

µε µεγάλα έργα παντού, µε µια πατρίδα η οποία θα προστατεύει
τα σύνορά της, µε ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις και µε δυνατή
φωνή τόσο στο εσωτερικό, όσο και στο εξωτερικό. 

Αυτή είναι η κυβερνητική µας ατζέντα: Έργα µεγάλα και µικρά.
Ενδεικτικά αναφέρω την πλατφόρµα του «e-καταναλωτής», η
οποία έχει διευρυνθεί πια και συµπεριλαµβάνει τρεις χιλιάδες
προϊόντα και ζητώ από τους καταναλωτές να την αξιοποιούν για
να µπορούν να συγκρίνουν διαφορετικά καλάθια του νοικοκυριού
σε διαφορετικές αλυσίδες και να µπορούν να εντοπίζουν µε µε-
γαλύτερη ευκολία ποιες αλυσίδες προσφέρουν τις καλύτερες
τιµές. Αλλαγές όπως είπα µικρές και µεγάλες, όπως αυτή που
δροµολογούµε σήµερα, χωρίς να κρύβουµε τον στόχο µας που
δεν είναι άλλος από το να βαδίζουµε µε σιγουριά για να µπο-
ρούµε να φτάσουµε πιο κοντά στην Ευρώπη σε όλα, προβάλλο-
ντας όµως και όσα καλείται η πατρίδα µας να διεκδικήσει από τις
Βρυξέλλες: περισσότερα κονδύλια για τους αγρότες µας, ενιαία
και δυναµική πολιτική στο µεταναστευτικό, µε κοινή πολιτική για
τη στρατηγική για την άµυνα µε ευρωπαϊκούς πόρους, όχι µόνο
στα λόγια αλλά στην πράξη στήριξη της ευρωπαϊκής αµυντικής
βιοµηχανίας. 

Και βέβαια όλοι ξέρουν ποια είναι η δύναµη που έβαλε την Ελ-
λάδα στην Ευρώπη και την κράτησε εκεί σε αυτήν την Αίθουσα,
µε πολιτικό κόστος, όταν κινδύνεψε.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλοι ξέρουν ποια είναι η πολιτική δύναµη η οποία καθιέρωσε

τα εθνικά µας σύνορα ως τα ανατολικά όρια ολόκληρης της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλοι ξέρουν ποια είναι η πολιτική δύναµη που στήριξε την κοι-

νωνία στη διάρκεια της πανδηµίας µε παραπάνω από 40 δισεκα-
τοµµύρια, που έφερε 72 δισεκατοµµύρια ευρώ από το νέο ΕΣΠΑ
και από το Ταµείο Ανάκαµψης, έχοντας έναν ρόλο τα τελευταία
χρόνια σε όλα τα µεγάλα κοινοτικά στοιχήµατα από την ενεργει-
ακή κρίση µέχρι την πράσινη µετάβαση. 

Μιλώ, όπως αντιλαµβάνεστε, για το νήµα το οποίο ενώνει τη
µεταρρύθµιση την οποία συζητούµε σήµερα µε όσα θα δοκιµα-
στούν αύριο στις κάλπες των ευρωεκλογών. Είναι µία αναµέ-
τρηση η οποία έχει πρόσηµο ευρωπαϊκό αλλά µε περιεχόµενο
εθνικό, καθώς σύσσωµη η Αντιπολίτευση θέλει να τη µετατρέψει
σε δηµοψήφισµα κατά της Κυβέρνησης, η οποία εκλέχτηκε µόλις
πριν από δέκα µήνες, µε φτηνές και ανυπόστατες κατηγορίες
χωρίς ούτε µία λέξη µέχρι στιγµής στον προεκλογικό διάλογο για
τα σηµαντικά ευρωπαϊκά θέµατα. 

Προφανώς θέλω να απαντήσω σε τέτοιες λογικές. Θα έχουµε
την ευκαιρία εξάλλου στην προεκλογική περίοδο να µιλήσουµε
περισσότερο για το όραµά µας, για το πώς αντιλαµβανόµαστε τη
θέση της Ελλάδας στην Ευρώπη, αλλά και τον ρόλο της Ευρώπης
σε ένα διεθνές γεωπολιτικό περιβάλλον το οποίο γίνεται ολοένα
και πιο περίπλοκο.

Όσο τώρα για τους εµπόρους της πίστης, νοµίζω ότι η Εκκλη-
σία απάντησε πολύ καλύτερα από εµένα. Δεν χρειάζεται να προ-
σθέσω τίποτα άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα ξαναπώ όµως ότι µέσα σε αυτό το περιβάλλον τοξικότητας

εµείς δεν έχουµε εχθρούς. Έχουµε πολιτικούς αντιπάλους αλλά
εχθρούς δεν έχουµε. Δεν µαχόµαστε την αντιπολίτευση των
άλλων κοµµάτων, απαντούµε πάντα, αλλά η πιο σκληρή αντιπο-
λίτευση είναι η αντιπολίτευση των καθηµερινών προβληµάτων. 

Για µας το πρώτο ζητούµενο παραµένει η σταθερότητα και η
συνέχεια αυτής της πορείας ανάπτυξης που έχει ήδη αποδώσει
χειροπιαστά αποτελέσµατα και γι’ αυτό και ναι, σηκώνουµε το
γάντι των αληθινών διληµµάτων αυτών των ευρωεκλογών:

Θέλουµε να εξακολουθούµε σε αυτήν την πορεία, παρά τις δυ-
σκολίες εθνικής σιγουριάς, οικονοµικής ανακούφισης ή να ρισκά-
ρουµε όλα όσα έχουµε πετύχει ως τώρα µε αψήφιστες αποφά-
σεις και µε νέα πειράµατα;

Είµαστε έτοιµοι να δυναµώσουµε τις ελληνικές διεκδικήσεις
στην Ευρωβουλή ή θα στείλουµε εκεί εκπροσώπους που κατηγο-
ρούν τον τόπο και την πατρίδα σε κάθε ευκαιρία;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τελικά θα επιστρέψουµε στην καθήλωση ή θα διατηρη-

θούµε σε αυτήν την ανοδική τροχιά των µεταρρυθµίσεων, όπως
αυτή που θα ψηφίσουµε σε λίγο;

Και ναι και σε αυτά τα συγκεκριµένα ερωτήµατα καλούµαστε
να απαντήσουµε στις 9 Ιουλίου. 

Και προσωπικά είµαι αισιόδοξος ότι σε σαράντα ηµέρες από
σήµερα οι Ελληνίδες και οι Έλληνες θα επιβεβαιώσουν για µια
ακόµη φορά την εµπιστοσύνη τους στη Νέα Δηµοκρατία αλλά και
στις δικές τους δυνάµεις, δίνοντάς µας και πάλι µια ισχυρή διπλή
εντολή, να ξεπεράσουµε λάθη, να γινόµαστε όλο και καλύτεροι
για να βελτιώσουµε την καθηµερινότητα κάθε Ελληνίδας και κάθε
Έλληνα στη χώρα µας, σε ένα πλατύ ρεύµα δυνάµεων που πι-
στεύουν στον πατριωτισµό της ευθύνης, στον εκσυγχρονισµό της
δηµιουργίας. 

Και το ίδιο αισιόδοξος όµως είµαι και για τις αλλαγές που συ-
νεχίζονται για µια πιο γρήγορη, για µια πιο ορθή απονοµή της δι-
καιοσύνης. Και η θετική µας ψήφος στο σηµερινό νοµοσχέδιο
είναι και ένα µήνυµα στήριξης και ενθάρρυνσης προς τους λει-
τουργούς της και είναι µια πρώτη σφραγίδα στο διαβατήριο στα-
θερότητας και συνέχειας της Ελλάδας σε ένα ταξίδι που θα τη
φέρει µε σταθερά βήµατα ολοένα και πιο κοντά στην Ευρώπη. 

Σας ευχαριστώ πολύ και εύχοµαι σε όλες τις Ελληνίδες και
όλους τους Έλληνες, Καλή Ανάσταση και καλό Πάσχα. 

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά την τοποθέτη-

ση του κυρίου Πρωθυπουργού επί του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης, καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φάµελλος για τη δική του τοπο-
θέτηση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα ξαναέρθει ο Πρωθυπουργός ή έφυγε για Πάσχα;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-

καλώ!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα ξαναέρθει ή έφυγε για Πάσχα, για να ξέρουµε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ ησυχία.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, διανύουµε τη
Μεγάλη Εβδοµάδα και σε λίγες µέρες θα γιορτάσουµε το Πάσχα,
τη µεγαλύτερη γιορτή του χριστιανισµού. 

Την ίδια στιγµή όµως οφείλουµε να σκεφτόµαστε ότι στη Μέση
Ανατολή εκτυλίσσεται µια τραγωδία. Αυτές τις µέρες πρέπει να
είµαστε πολύ πιο ευαίσθητοι, κάτι που θα έπρεπε βέβαια η πα-
γκόσµια κοινότητα να κάνει κάθε µέρα. Είναι προφανές, για να
είµαστε ξεκάθαροι, ότι καταδικάζουµε και την τροµοκρατική επί-
θεση της Χαµάς στις 7 Οκτωβρίου και την επίθεση του Ιράν στο
Ισραήλ. 

Όµως δεν µπορούµε να σιωπούµε µπροστά σε µια ανθρωπι-
στική τραγωδία η οποία συντελείται στη Γάζα, σε µια τραγωδία
χωρίς τέλος. Συµπληρώνονται σχεδόν επτά µήνες, περίπου τριά-
ντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι έχουν χάσει τη ζωή τους, το 70%
είναι γυναίκες και παιδιά. Παράλληλα ο πλήρης αποκλεισµός του
παλαιστινιακού πληθυσµού από το Ισραήλ και η απουσία ανθρω-
πιστικής βοήθειας, εξαιτίας του αποκλεισµού, καθιστά ορατό τον
κίνδυνο ενός καθολικού λιµού. 

Πρωτόγνωρες κινητοποιήσεις παγκόσµια ιδίως της νέας γενιάς
µετατρέπονται σε ένα φιλειρηνικό κίνηµα για το βασικό αγαθό
της ζωής. Νοµίζω ότι συµφωνείτε ότι τέτοιες µέρες δεν µπο-
ρούµε να µείνουµε απαθείς. Δεν µπορούµε να µείνουµε απαθείς
µπροστά στην απώλεια της ζωής. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µπορεί ο κύριος Πρωθυ-
πουργός να έφυγε πολύ γρήγορα, µπορεί να µιλάτε γενικώς εκεί
οι Υπουργοί και να µη δίνετε καµµία σηµασία στο τι γίνεται στην
κοινοβουλευτική διαδικασία, µπορείτε όµως να δώσετε λίγη ση-
µασία στο τι γίνεται στη Γάζα; Μπορείτε να δώσετε λίγη σηµασία
στο αγαθό της ζωής και της ειρήνης; Κάντε κάτι, γιατί δεν κάνετε
τίποτα ούτε σε διεθνές και διπλωµατικό επίπεδο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Είναι επιτακτική ανάγκη η οριστική κατάπαυση του πυρός στη
Γάζα, η προστασία των αµάχων, η επιστροφή των οµήρων και η
µόνιµη λύση µε ένα ισραηλινό και ένα παλαιστινιακό κράτος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Οφείλω επίσης να αναφερθώ εισαγωγικά στην απάνθρωπη,
αναχρονιστική, αντιδηµοκρατική και ξεκάθαρα ακροδεξιά τοπο-
θέτηση του ακόµα Υφυπουργού Υγείας κ. Βαρτζόπουλου. Αλή-
θεια, γιατί δεν είναι εδώ ο κ. Βαρτζόπουλος; Γιατί δεν έχει έρθει
καθόλου σήµερα; Γιατί τον κρύβετε; Γιατί δεν είπε κουβέντα ο
Πρωθυπουργός γι’ αυτά τα αίσχη που ακούστηκαν χθες από το
στόµα του κ. Βαρτζόπουλου;

Έφτασε σε σηµείο να συνδέσει τις γυναικοκτονίες µε βιολο-
γικά αίτια, νοµιµοποιώντας τις έτσι. Δεν θα σχολιάσω τα νέα απα-
ράδεκτα σχόλιά του και την αφωνία του Πρωθυπουργού. Απαρά-
δεκτο να είναι παρών στο Βήµα και να µην πει κάτι για ένα µείζον
ζήτηµα. Έχετε ευθύνη. Θεσπίστε τώρα τη νοµική αναγνώριση του
όρου γυναικοκτονία όπως έχουµε προτείνει κατ’ επανάληψη µε
τροπολογίες. 

Διότι προφανώς δεν είναι µόνο ο κ. Βαρτζόπουλος ούτε ο κ.
Φλωρίδης, ο οποίος έκανε κι αυτός πολύ µεγάλο λάθος και άτοπη
τοποθέτηση που έσπευσε να τον υπερασπιστεί. Οφείλει η Κυβέρ-
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νηση άµεσα να αποπέµψει τον κ. Βαρτζόπουλο. Είναι η ελάχιστη
τοποθέτηση που απαιτείται σε µια δηµοκρατική κοινωνία. Είναι
απαράδεκτο να ακούγονται τέτοιες προσβολές για τις γυναίκες,
τις µανάδες µας, τις γυναίκες µας, τις κόρες µας. Απαράδεκτο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο νοµοσχέδιο αυτό η δικαιο-
σύνη µπαίνει στο επίκεντρο της συζήτησης, όµως η δικαιοσύνη
στη χώρα σήµερα και µε την υπουργία του κ. Φλωρίδη και µε την
υπουργία του κ. Βορίδη και του κ. Μπούγα βρίσκεται αντιµέτωπη
µε τη µεγαλύτερη κρίση εµπιστοσύνης. Διότι το 70% των πολιτών
σε πρόσφατη έρευνα που διάβασα αµφισβητεί την αξιοπιστία
της. 

Ο κ. Φλωρίδης επέλεξε να δηµιουργήσει έναν πραγµατικό δι-
χασµό µε το δικαστικό χάρτη και αντί να έχουµε δικαστικό χάρτη,
έχουµε διχαστικό χάρτη που τροφοδοτεί πολλές τοπικές αντιθέ-
σεις: Λειβαδιά εναντίον Θήβας, Αµαλιάδα εναντίον Πύργου, Αγρί-
νιο εναντίον Μεσολογγίου, χωρίς λόγο. Ειλικρινά αυτό είναι το
κοινωνικό αποτέλεσµα στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Μητσοτάκης;
Έχει, λέει, κοινωνικό αποτέλεσµα το νοµοσχέδιο αυτό. Ποιο; Το
να µαλώνουν πολίτες και φορείς στην επαρχία της χώρας στην
περιφέρεια;

Θέτει έτσι ο κ. Φλωρίδης σε περιττό κόστος και κόπο και τους
πολίτες και τις επιχειρήσεις που δεν θα έχουν τη δυνατότητα
πρόσβασης στα κατά τόπους ειρηνοδικεία, κλείνει δικαστικές µο-
νάδες σε άγονες και αποµακρυσµένες περιοχές, προσβάλλει έτι
περαιτέρω την ηπειρωτικότητα, την ορεινότητα, τη νησιωτικότητα
και δηµιουργεί και µια δικαιοσύνη δύο ταχυτήτων.

Προσέξτε, αλλιώς, λέει, θα δικάζουµε µέχρι το 2026 στην Αθή-
να και αλλιώς στην υπόλοιπη Ελλάδα. Εµείς προσπαθούµε εν τω
µεταξύ στη Θεσσαλονίκη και στην υπόλοιπη Ελλάδα να πείσουµε
τους πολίτες ότι δε φταίει για όλα το αθηνοκεντρικό κράτος και
εσείς κάνετε ακόµα µεγαλύτερες διακρίσεις και το παράλογο το
οποίο ζούµε. Πολίτες, δικηγόροι και δικαστικοί δύο ταχυτήτων.

Και µε αυτό το νοµοσχέδιο η δικαιοσύνη, της οποίας το κύρος
βάλλεται για πολλούς λόγους και κυβερνητικής ευθύνης, δέχεται
ακόµη ένα χτύπηµα. Το πρόβληµα απόδοσης και αξιοπιστίας της
δικαιοσύνης είναι, πράγµατι, ένα δοµικό πρόβληµα της κοινωνίας,
κύριοι Υπουργοί. Οφείλουµε να στηρίξουµε τη δικαιοσύνη και
τους λειτουργούς της, να εµφυσήσουµε ξανά την εµπιστοσύνη
των πολιτών. Για να το πετύχουµε αυτό όµως χρειάζονται αλλα-
γές και δεν είναι αλλαγή η συρρίκνωση αλλά είναι η προώθηση
µεταρρυθµίσεων σε συνεργασία µε τους λειτουργούς της δικαιο-
σύνης.

Πρέπει να υπάρχει, δηλαδή, ένα σχέδιο γιατί αλλιώς όποια αλ-
λαγή θα µείνει στα χαρτιά. Ακόµα και αν ήταν θετική αλλαγή
αυτή, αν είναι αποσπασµατική –αν ήταν, γιατί είναι και ελλιπής-,
στα χαρτιά θα έµενε.

Εδώ, λοιπόν, έχουµε ένα σχέδιο το οποίο διαµορφώθηκε κρυ-
φά από τους λειτουργούς. Την Παρασκευή το µεσηµέρι συναντη-
θήκαµε µε τους δικαστικούς υπαλλήλους στη Θεσσαλονίκη. Εί-
δαµε και όλους τους εκπροσώπους εδώ. Πίσω από την πλάτη
τους, κρυφά έγινε το σχέδιο αυτό και κατόπιν εορτής το έµαθαν
για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου.

Ποια είναι τα πραγµατικά προβλήµατα της δικαιοσύνης; Συµ-
φωνώ µε κάποια που είπε ο κ. Μητσοτάκης, δεν τα είπε όλα όµως.
Είπε ότι έχουµε πολλούς δικαστές. Μάλιστα. Είπε ότι έχουµε λί-
γους πόρους στη δικαιοσύνη; Δεν το είπε. Η Ελλάδα είναι τελευ-
ταία όσον αφορά την επένδυση στη δικαιοσύνη. Είπε ότι έχουµε
πολλούς δικαστές. Γιατί δεν είπε ότι έχουµε λίγους δικαστικούς
υπαλλήλους; Στο Συµβούλιο της Ευρώπης η αναλογία είναι νο-
µίζω 3,3 υπάλληλοι προς 1 δικαστικό, στην Ελλάδα είναι 1,3. Γιατί
είµαστε στο 1/3, κύριε Φλωρίδη; Έχουµε πολλούς δικαστικούς,
θα βγάλουν αυτοί τη δουλειά.

Όλοι οι πολίτες το γνωρίζουν, δεν είναι ανάγκη να είσαι Βου-
λευτής για να γνωρίζεις ότι υπάρχει πρόβληµα υποδοµών, εξο-
πλισµού, κατάρτισης, στελέχωσης και σε δικαστές και σε δικα-
στικούς υπαλλήλους. Λύνει κάτι από αυτά το νοµοσχέδιο; Κύριε
Φλωρίδη, όχι δεν λύνει τίποτα από τα µεγάλα ζητήµατα της δι-
καιοσύνης. Δυστυχώς δηµιουργεί επιπρόσθετα προβλήµατα.

Ο κ. Φλωρίδης και ο κ. Μητσοτάκης παρουσιάζουν ως εµβλη-

µατικό το νοµοσχέδιο αυτό. Φτάνουν σε µεγαλοστοµίες µιας µε-
γάλης µεταρρύθµισης και εδώ θέλω να κάνω ένα σχόλιο. Άκουσα
και τον Πρωθυπουργό να αφήνει κάτι να εννοηθεί, είναι και στην
τεκµηρίωση που έχετε δώσει, κύριε Καλαφάτη, και το λένε όλοι.
Λοιπόν, είναι ντροπή να συνδέετε την πολιτική σας µε τον Ελευ-
θέριο Βενιζέλο. Είναι τουλάχιστον ντροπή. 

Διότι δεν µπορεί ένας Πρωθυπουργός που βαρύνεται µε το
σκάνδαλο των υποκλοπών, µε το σκάνδαλο της διαρροής προ-
σωπικών δεδοµένων, µε το έγκληµα των Τεµπών, που τον κατη-
γορούν τέσσερις, τουλάχιστον σε παγκόσµιο επίπεδο φορείς να
λέει ότι είναι και µεγάλος µεταρρυθµιστής. Ε, ντροπή, κύριε Μη-
τσοτάκη! Ντροπή δηλαδή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Εξάλλου δεν είναι ανάγκη να τα πει ο ΣΥΡΙΖΑ. Στο πρόσφατο
δηµοψήφισµα του Δικηγορικού Συλλόγου Αθήνας το 90,14% των
νοµικών της Αθήνας απέρριψαν τον δικαστικό χάρτη και όπως
είπε ο Πρόεδρος κ. Βερβεσός, «είναι η φωνή µας απέναντι στην
προχειρότητα και την αλαζονεία», των κυρίων Φλωρίδη - Μητσο-
τάκη προσθέτω εγώ. 

Στην επιτροπή οι δικαστικοί µάς είπαν ότι δεν υπάρχει καµµία
περίπτωση συντόµευσης των αποφάσεων, γιατί τις γρήγορες και
ποιοτικές αποφάσεις τις ολοκληρώνουν περισσότεροι καλύτερα
καταρτισµένοι δικαστές µε περισσότερους δικαστικούς υπαλλή-
λους. Δεν υπάρχει κάτι τέτοιο, ούτε τεχνολογικά εργαλεία ούτε
ψηφιοποίηση ούτε κατάρτιση. Και ξέρετε από αυτά ξεκινάει η Πα-
γκόσµια Τράπεζα αλλά εσείς δεν τολµάτε να τα κάνετε. Πηγαί-
νετε µόνο σε µια πρόχειρη µεταρρύθµιση για τα µάτια του
κόσµου, να πάρετε τον τίτλο. Εµ, δεν κερδίζεται έτσι ο τίτλος.

Εδώ έχετε ξεχάσει τους άµεσα ενδιαφερόµενους. Διαβάζω τι
λέει η Πρόεδρος εφετών: «Δεν είµαι βέβαιη ότι θα έχει αποτελε-
σµατικότητα», αυτό το είπε στη Βουλή. Αναρωτιόµαστε για ποιον
λόγο έχει έρθει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Ξέρετε, οι δικαστικοί
υπάλληλοι µάς έχουν πει ότι οι ανατροπές που κάνετε στη λει-
τουργία, γιατί θα έχουµε επιβράδυνση, κρύβουν από την πίσω
πόρτα και ιδιωτικοποίηση λειτουργιών της δικαιοσύνης. 

Και ενώ παινεύεστε για ανάπτυξη, µας φέρνετε µία ρύθµιση
που είναι ξεκάθαρα µνηµονιακή. Καταργείτε και συγχωνεύετε,
δηλαδή, δικαστικές µονάδες. Καταργείτε τα ειρηνοδικεία παρ’ ότι
είναι γνωστό ιδιαίτερα στην περιφέρεια, από την οποία προέρχο-
µαι και εγώ, ότι ο θεσµός αυτός παρέχει στον πολίτη πρόσβαση
στη δικαιοσύνη και ταυτόχρονα είναι πολύ λειτουργικός στις µι-
κρές κοινωνίες. 

Τα στοιχεία στα οποία στηριχτήκατε καταγγέλθηκε πάλι από
τους εκπροσώπους των φορέων στην επιτροπή ότι είναι διαστρε-
βλωµένα, ανύπαρκτα στατιστικά, µια εικόνα που δεν ανταποκρί-
νεται στην πραγµατικότητα και µε απαξιωτικούς χαρακτηρισµούς
για τους δικαστικούς, τους οποίους θέλετε, τάχατες, να αναβαθ-
µίσετε. Άλλα είπε ο κ. Μητσοτάκης, άλλα κάνετε. 

Με τον κοινωνικό αυτοµατισµό, αλήθεια, αυτόν του κακοχαρα-
κτηρισµού της προσβολής των δικαστικών ως µεσίτες, ψαράδες
κ.λπ. επιχειρείτε τι; Να στρέψετε την κοινωνία κατά των δικαστι-
κών και να περάσει το σχέδιό σας; Κύριε Φλωρίδη, ξέρετε, αυτά
είναι πολύ παλιά εργαλεία, πολύ παλιά εργαλεία και πουλάτε και
ένα µεταρρυθµιστικό προφίλ. 

Ξέρω όµως και ξέρουµε ότι απεχθάνεστε οποιαδήποτε διαδι-
κασία διαβούλευσης. Φάνηκε στους πρόσφατους κώδικες που
δεν αφήσατε και δεν δηµιουργήσατε επιστηµονική νοµοπαρα-
σκευαστική επιτροπή για να τους διαµορφώσει. Το κάνατε εν
κρυπτώ µε δικούς σας συνεργάτες. Τόσο εµπιστεύεστε την επι-
στήµη. Έτσι συσπειρώσατε όλους τους φορείς εναντίον σας.

Αλλά υπάρχει και κάτι ακόµα στον σχεδιασµό. Αυτό που είπε ο
Δικηγορικός Σύλλογος Πειραιά, ότι αυτό το σχέδιο συνηγορεί
υπέρ των µεγάλων δικηγορικών γραφείων και των δικηγορικών
εταιρειών εις βάρος των µικρών και µικροµεσαίων δικηγόρων και
ιδιαίτερα των νέων. 

Οφείλω να επισηµάνω τα ιδιαίτερα αρνητικά χαρακτηριστικά
στην ύπαιθρο. Και στην Περιφέρεια Θεσσαλονίκης έχουµε ει-
σπράξει πάρα πολλές καταγγελίες και το λέω γιατί είναι η πε-
ριοχή που και εγώ έχω την τιµή να εκλέγοµαι. Έχουµε κατάργηση
ειρηνοδικείων στα Κουφάλια, στα Βασιλικά, στον Λαγκαδά. Δη-
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µιουργία ενός πρωτοδικείου σε µία περιοχή που υπάρχει ήδη κα-
ταγγελία για αυθαίρετο κτήριο στο Λαγκαδά, ενώ σε άλλη πε-
ριοχή -αναφέρθηκε και από άλλον συνάδελφο, τον ανεξάρτητο
Βουλευτή κ. Χουρδάκη- στην ανατολική Θεσσαλονίκη, όπου
έχουµε υψηλή πληθυσµιακή συγκέντρωση δεν υπάρχει αντί-
στοιχη πρόταση. Για τον λόγο αυτό, λοιπόν, πρέπει να πω ότι δεν
προχωράτε σε αυτά που ζητά η δικαιοσύνη, δεν στηρίζετε τους
υπαλλήλους. 

Εµείς κάναµε µία κίνηση η οποία θα είναι αποκαλυπτική των
προθέσεών σας. Καταθέσαµε εµείς µία τροπολογία που στηρίζει
τους δικαστικούς υπαλλήλους και επαναθεσµοθετούµε, αν εγκρι-
θεί, το επίδοµα ειδικών συνθηκών. Είναι απαραίτητο πρώτα από
όλα γιατί είναι µια αδικία από το 2011 η οποία χρειάζεται και στις
σηµερινές συνθήκες που δύσκολα τα βγάζει πέρα κάθε Έλληνας
και κάθε Ελληνίδα µε την πολιτική ακρίβειας. Περιµένουµε, λοι-
πόν, και την τοποθέτηση των άλλων κοµµάτων, αλλά πρώτα απ’
όλα, κύριε Φλωρίδη, περιµένουµε εσάς, γιατί έχω ακούσει ότι το
αφήσατε να εννοηθεί. Εδώ, λοιπόν, είµαστε, ιδού η Ρόδος. Περι-
µένουµε την τοποθέτησή σας.

Όµως είναι γεγονός ότι απαιτείται να κάνουµε πολύ περισσό-
τερα από την ενίσχυση των δικαστικών υπαλλήλων, πράγµατι.
Γιατί το αίτηµα για δικαιοσύνη επανέρχεται όλο και πιο συχνά. Η
κοινωνία απαιτεί δικαιοσύνη. Δεν πρέπει να έχει υπόνοιες για ατι-
µωρησία ή έλλειψη αµεροληψίας. Ο ρόλος της δικαστικής εξου-
σίας, πράγµατι, είναι πολύτιµος. Χρειαζόµαστε να τίθενται όρια
και στην παραβατικότητα αλλά και στην αυθαίρετη άσκηση της
εκτελεστικής, αν θέλετε, λειτουργίας, της εξουσίας δηλαδή. Οι
καθυστερήσεις µάς εκθέτουν και προκαλούν την κοινή γνώµη,
είναι γεγονός. 

Πρώτα απ’ όλα έχουµε ένα µείζον ζήτηµα αυτές τις µέρες. Δεν
είπε τίποτα ο κύριος Πρωθυπουργός. Μίλησε για δικαιοσύνη,
αλλά ξέχασε το έγκληµα των Τεµπών και το µεγάλο πρόβληµα
που έχουµε σε αυτήν την υπόθεση. Εδώ οι πολίτες είναι βέβαιοι
για σχέδιο συγκάλυψης. Από τη µία ο Πρωθυπουργός δηλώνει
ότι η δικαιοσύνη πρέπει να αποφανθεί αλλά από την άλλη η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας σύσσωµη απέρριψε
το αίτηµα για σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής παρ’ ότι ήρθε
δικογραφία από την ευρωπαϊκή εισαγγελική αρχή. Εδώ, λοιπόν,
υπάρχει ένα θέµα. Η κυβερνητική πλειοψηφία µπλοκάρει τη λει-
τουργία της δικαιοσύνης για το έγκληµα των Τεµπών όσον αφορά
τις ευθύνες Υπουργών. Δεν είναι µικρή υπόθεση. Αποδεικνύει την
υποκρισία του κ. Μητσοτάκη. 

Η Ευρωπαία Εισαγγελέας ξεκάθαρα έχει πει ότι θολώνετε τα
νερά, πνίγεται η υπόθεση, ότι ο ρόλος τους είναι να ερευνούν και
δεν τους δίνεται αυτή η δυνατότητα σε αυτή την περίπτωση. Στη
συνέχεια των δηλώσεών της, βέβαια, οι Υπουργοί της Νέας Δη-
µοκρατίας στράφηκαν κατά της Ευρωπαίας Εισαγγελέως. Έτσι
σέβεστε τη δικαιοσύνη; Έτσι εκθέτετε τη χώρα στην Ευρώπη, τε-
λικά; Γιατί αυτό έχουµε, επειδή τόλµησε να πει ότι σταµάτησε η
έρευνα για τα πολιτικά πρόσωπα. Μα, αυτό δεν είναι αλήθεια; Για
τα υπόλοιπα πρόσωπα προχωράει κανονικά η έρευνα. Εδώ για
την σύµβαση 717 σταµάτησε στον κ. Καραµανλή παρ’ ότι ο Χρή-
στος Σπίρτζης δέχτηκε ακόµη και αυτοβούλως να ερευνηθεί η
υπόθεσή του. Εσείς αποδείξατε ότι δεν σέβεστε ούτε την δικαιο-
σύνη ούτε το δίκαιο. 

Φτάσατε σε σηµείο να απορρίψετε την κλήση στην εξεταστική
επιτροπή του προέδρου και διευθύνοντος συµβούλου ΟΣΕ και
ΕΡΓΟΣΕ αντίστοιχα επί Νέας Δηµοκρατίας, δεν µιλάµε επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αυτούς που εσείς βάλατε και παραιτήθηκαν µετά από ό,τι
έγινε µε τις ευθύνες του κ. Καραµανλή. 

Οι καταγγελίες για το µπάζωµα-ξεµπάζωµα και για το µοντάζ
των ηχητικών ντοκουµέντων δικαίως έγιναν αντικείµενο της πρό-
τασης δυσπιστίας. Η Κυβέρνηση µπορεί να έλαβε την εµπιστο-
σύνη των Βουλευτών. Πρέπει να πω όµως ότι έχει χάσει εδώ και
καιρό την εµπιστοσύνη µεγάλης οµάδαςοµάδας της κοινωνίας.
Απέναντι σε αυτό δεν είπε τίποτα σήµερα ο κ. Μητσοτάκης. Και
να σας πω την αλήθεια δεν µπορεί να σβήσει η ελληνική κοινωνία
µε τίποτα από τη µνήµη της τα χειροκροτήµατα στον κ. Καρα-
µανλή. Ήταν µία ηµέρα ντροπής η ηµέρα που χειροκρότησε σύσ-
σωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας τον κ.
Καραµανλή όταν υπάρχει αυτό το βάρος στην ελληνική κοινωνία. 

Αλλά, δυστυχώς, η ντροπή συνεχίζεται. Γιατί ο κύριος Πρωθυ-
πουργός στον «ΣΚΑΪ» είπε ότι αυτό που θα άλλαζε από τη διαχεί-
ριση µετά το δυστύχηµα των Τεµπών ήταν η διαχείριση της
επικοινωνίας γιατί υπάρχουν, λέει, θεωρίες συνωµοσίας για το
µπάζωµα-ξεµπάζωµα. Θεωρώ ότι προκαλείτε την κοινωνία, αν
αναφέρεστε σε αυτή την κρίσιµη στιγµή που βαραίνει την ελλη-
νική κοινωνία µε τέτοια προκλητικότητα. Εννοεί, δηλαδή, ο κύριος
Πρωθυπουργός ότι έγιναν λάθη στην προπαγάνδα που χρει-
αζόταν για να κουκουλώσει µε βάση το σχέδιο συγκάλυψης και
αυτό που έγινε µετά το έγκληµα των Τεµπών; Θεωρείτε ότι έχει
γίνει εκεί λάθος, ότι το σχέδιο προπαγάνδας της Κυβέρνησης
ήταν λάθος; Διότι µιλήσατε για την επικοινωνία. 

Τώρα που η εισαγγελέας εφετών µεταφέρει στην Εισαγγελία
του Αρείου Πάγου και από εκεί στη Βουλή δικογραφία, µετά τον
αγώνα των γονέων, των συγγενών των θυµάτων, για να διερευ-
νηθούν ευθύνες τεσσάρων Υπουργών τι θα κάνει η κυβερνητική
πλειοψηφία; Θα επιτρέψετε τη διερεύνηση των ευθυνών ή θα
σταµατήσετε ξανά τον έλεγχο; Δεν έχετε απαντήσει. 

Τελικά είναι θεωρία συνωµοσίας το µπάζωµα; Δηλαδή τώρα
που έρχεται στη Βουλή η δικογραφία εξακολουθεί να πιστεύει ο
κ. Μητσοτάκης ότι είναι θεωρία συνωµοσίας; Ή είναι εικονική
πραγµατικότητα το ότι γίνονται τώρα έρευνες σε ένα ιδιωτικό οι-
κόπεδο στο οποίο µεταφέρθηκαν τόνοι χώµατος και αποδεικτικού
υλικού; Είναι εικονική πραγµατικότητα; Δεν είναι η πραγµατικό-
τητα που ζούµε; 

Είστε Υπουργός Δικαιοσύνης. Είναι τελικά για τα µπάζα και η
εισαγγελική παραγγελία που θα έρθει στη Βουλή, κύριε Φλωρίδη;
Γιατί είπατε όσοι ασχολούνται µε το µπάζωµα είναι για τα µπάζα.
Αναρωτιέµαι αν έχετε, τουλάχιστον, το πολιτικό µέγεθος να πείτε
ένα συγγνώµη στους συγγενείς των θυµάτων, που είπατε ότι όσοι
ασχολούνται µε τα µπάζα, δηλαδή µε τα αποδεικτικά στοιχεία
ενός εγκλήµατος και πιθανά µε ευρήµατα, δηλαδή οι συγγενείς,
είναι για τα µπάζα; Είναι δυνατόν, κύριε Φλωρίδη, να παραµένετε
σε αυτή τη θέση χωρίς ούτε µία συγγνώµη, ενώ έχει αποκαλυ-
φθεί, και αυτό είναι γραµµένο πλέον σε επίσηµα ντοκουµέντα, ότι
τουλάχιστον τριακόσια κυβικά µέτρα χώµατος τη δεύτερη και την
τρίτη µέρα αποµακρύνθηκαν από τον χώρο του δυστυχήµατος
και ακολούθησε επίστρωση µε πίσσα και χαλίκια; Δηλαδή, για να
το πω στη νοµική ορολογία, αυθαίρετη επέµβαση στον τόπο του
εγκλήµατος, παραβιάζοντας και περιορίζοντας τον ρόλο του ανα-
κριτή, εφόσον ο χώρος δεν έµεινε ανέπαφος για την απρόσκοπτη
συλλογή αποδεικτικών στοιχείων. Αν αυτό, λοιπόν, έρθει σε αί-
τηση προκαταρκτικής επιτροπής, θα επιτρέψετε στη δικαιοσύνη
να διερευνήσει και αυτή την πτυχή του εγκλήµατος και του σχε-
δίου συγκάλυψης; Περιµένουµε µία απάντηση, περιµένει η κοι-
νωνία µία απάντηση, κύριε Φλωρίδη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Θα το κουκουλώσετε και αυτό; Θα επιχειρήσετε να αθωώσετε
έτσι τον κ. Τριαντόπουλο, ο οποίος έβγαινε στα κανάλια και δή-
λωνε ξεκάθαρα, ότι ήταν παρών και ολοκλήρωσε την καθαριό-
τητα στην περιοχή; 

Οι κυβερνητικές επιλογές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέχρι
τώρα έχουν φέρει πλήγµατα στο κράτος δικαίου στη χώρα µας.
Το ψήφισµα του Ευρωκοινοβουλίου για τα ζητήµατα του κράτους
δικαίου αποτελεί καταπέλτη για τη χώρα µας. Διαπιστώνει πολύ
σοβαρές απειλές κατά της δηµοκρατίας, του κράτους δικαίου και
των θεµελιωδών δικαιωµάτων. Πρέπει να µιλήσουµε και για αυτό,
αφού µιλάµε για τη δικαιοσύνη σήµερα.

Υπάρχουν επισηµάνσεις για πιέσεις στις ανεξάρτητες αρχές,
για εκφοβισµό δικαστικών λειτουργών, αναφέροντας την Ελένη
Τουλουπάκη και τον Χρήστο Ράµµο, πρόβληµα µεροληψίας στην
έρευνα για τα Τέµπη, το σκάνδαλο των υποκλοπών, παράνοµη
χρήση και εξαγωγή κακόβουλου λογισµικού. Και πρέπει εδώ να
πω ότι ενώ έχουν συµπληρωθεί δύο έτη από την αποκάλυψη του
σκανδάλου, δεν έχουµε ακόµα καµµία απάντηση από τη δικαιο-
σύνη. Πήγαµε, µε τον Στέφανο Κασσελάκη, στην Εισαγγελία του
Αρείου Πάγου τέλη Οκτώβρη, αρχές Νοέµβρη. Δεν έχουν ακόµα
τίποτα. Και εν τω µεταξύ περνάνε οι µήνες. Δεν είναι απλό πρά-
γµα σε µια χώρα της Ευρωζώνης να ξέρουµε ότι ο Αρχηγός του
τρίτου κόµµατος και έξι στελέχη -συµπεριλαµβανοµένου του Αρ-
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χηγού των Ενόπλων Δυνάµεων- είναι υπό παρακολούθηση και να
µην ξέρουµε για ποιον λόγο. Δεν είναι δυνατόν!

Και αυτό το σκάνδαλο συνδέεται µε ευθύνες της Κυβέρνησης,
γιατί η ΕΥΠ ήταν υπό την επίβλεψη του κ. Μητσοτάκη, όχι του
Πρωθυπουργού γενικά, του κ. Μητσοτάκη, γιατί την πήρε υπό την
επίβλεψή του µόλις ανέλαβε και έχει προσωπική ευθύνη της επι-
λογής της διοίκησης και του διοικητή. 

Οι πολίτες κατανοούν ότι υπάρχει κι εδώ ένα σχέδιο συγκάλυ-
ψης. Δεν αποδίδονται ευθύνες. Γιατί; Γιατί οι ευθύνες είναι ψηλά.
Αυτό καταλαβαίνουν οι πολίτες. Παρατηρούµε τις συντονισµένες
προσπάθειες της Κυβέρνησης να υποτιµήσουν το ψήφισµα και
να λοιδορήσουν τους Ευρωβουλευτές που το ψήφισαν. Και πρέ-
πει να πω ότι θα ήµασταν περήφανοι εάν ήταν και οι τριακόσιοι
τριάντα συριζαίοι Ευρωβουλευτές, αλλά είµαστε υπερήφανοι και
για τον Κώστα Αρβανίτη και για την Έλενα Κουντουρά -που προ-
σπάθησε ο κ. Μητσοτάκης να τους επιτεθεί ακόµα µια φορά σή-
µερα- όχι µόνο γιατί συνέβαλαν στο ψήφισµα, δηλαδή, στην
αποκάλυψη του δικαίου ως οφείλουν, αλλά γιατί συνέβαλαν στο
να µην είναι άµεσες οι οικονοµικές επιπτώσεις στη χώρα µας, που
θα έπρεπε να είναι εξαιτίας των λαθών του κ. Μητσοτάκη. Αντί
να απολογείται ο κ. Μητσοτάκης που έχει φέρει την Ελλάδα σε
αυτό το σηµείο, κάνει κριτική στους Ευρωβουλευτές µας που
στήριξαν την Ελλάδα και το δίκαιο µαζί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Στην ετήσια έκθεση της ΑΔΑΕ για το 2022 αναφέρεται ότι χι-
λιάδες υποθέσεις παρακολουθήσεων για λόγους «εθνικής ασφά-
λειας» -το βάζω σε εισαγωγικά, γιατί δεν ξέρουµε µε ακρίβεια-
δεν αναφέρθηκαν εγκαίρως στην ΑΔΑΕ. Αυτό δεν είναι στοιχείο
κατά της χώρας µας;

Επίσης, ο Πρόεδρος της ΑΔΑΕ κ. Ράµµος δεν ανέφερε αντιθε-
σµικές παρεµβάσεις, αµφισβήτηση της ανεξαρτησίας και απειλη-
τικούς υπαινιγµούς; Αυτό δεν αφορά τη δικαιοσύνη; Δεν µας
αφορά; 

Δεν είναι όµως µόνο το Ευρωκοινοβούλιο. Να πω εν τάχει:
Στέιτ Ντιπάρτµεντ, για την «άσκηση» των ανθρωπίνων δικαιωµά-
των. Η Ελλάδα έχει σοβαρά προβλήµατα, εξευτελιστική µεταχεί-
ριση, απάνθρωπη διαβίωση στις φυλακές, διαχείριση του µετανα-
στευτικού και εγκλήµατα σε σχέση µε το φύλο και τη σεξουαλική
ταυτότητα. Αναφορά στις υποκλοπές, στο πολύνεκρο ναυάγιο
της Πύλου, που έχει προχωρήσει έρευνα ο Συνήγορος του Πο-
λίτη γιατί δεν κάνει έρευνα το Λιµενικό και η ελληνική πολιτεία,
εν γένει.

Να πάω στην έκθεση της Διεθνούς Αµνηστίας; Και εδώ, επίσης,
έχουµε: Παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων, στοχοποίηση ατό-
µων, οι πυρκαγιές που τροφοδότησαν στον Έβρο τη ρατσιστική
ρητορική. Θυµάµαι και ο κ. Μητσοτάκης έχει πει θέµατα εκ του
Βήµατος που συνδέουν το προσφυγικό µε τις πυρκαγιές. Επίσης,
έχουµε και αντικαταστάσεις µελών της ΑΔΑΕ, όπως και το ότι δεν
έχει απαγγελθεί καµµία κατηγορία για το λογισµικό παρακολού-
θησης. Όλα αυτά είναι σε έγγραφα και έρχεται ο κ. Μητσοτάκης
να µας παρουσιάσει µια έκθεση του Δείκτη Δηµοκρατίας του
«ECONOMIST» για να καλύψει αυτά τα τρία. 

Ψάξαµε λίγο αυτή την έκθεση. Σε αυτή την κατάταξη του
«ECONOMIST», στον δείκτη λειτουργίας των ανεξάρτητων ελε-
γκτικών αρχών -προσέξτε- η Ελλάδα παίρνει τη χαµηλότερη επί-
δοση µεταξύ των είκοσι τεσσάρων χωρών που κατηγοριοποιού-
νται ως πλήρεις δηµοκρατίες µε 7,14 στα 10. Ακόµα για το
«ECONOMIST» -ψάξτε το λίγο καλύτερα όσες και όσοι ενδιαφέ-
ρεστε- αυτή είναι η κατάσταση της Ελλάδας. 

Τώρα, βέβαια, γυρίζω και κοιτώ -δεν βλέπω τον κ. Μητσοτάκη,
δεν µας έκανε τη χάρη να είναι εδώ- βλέπω τον κ. Βορίδη ο
οποίος µάλλον ως αντ’ αυτού θα καθίσει εδώ για να απαντήσει.
Και να πω εκ των προτέρων ότι εδώ έχουµε και το παράλογο,
έναν Υπουργό που δεν ψηφίζει νοµοσχέδια της Κυβέρνησής του
να έρχεται και να απαντάει εκ µέρους του Πρωθυπουργού, κά-
νοντας ακριβώς το αντίθετο από αυτό που λέει ο Πρωθυπουργός.
Μόνο στην Ελλάδα συµβαίνει αυτό µε Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Συνεχίζοντας να πω ότι και το Κέντρο Φιλελεύθερων Μελετών
-αναφέροµαι σε κάτι που δεν έχει σχέση µε τον κ. Βορίδη, να εί-

µαστε ξεκάθαροι και ήθελα να το πω αυτό- που ίσως θέλει να το
ακούει ο κ. Μητσοτάκης λέει ότι η Ελλάδα καταλαµβάνει την ει-
κοστή πέµπτη θέση µεταξύ των είκοσι επτά χωρών της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης στον Δείκτη Ατοµικών Ελευθεριών. Και έρχεται χθες
να προστεθεί και η έκθεση για την ελευθερία του Τύπου. Και εδώ
έχουµε κακόβουλο λογισµικό, αποκλεισµό µέσων ενηµέρωσης
από χρηµατοδοτήσεις, καταχρηστικές αγωγές, απόπειρες λογο-
κρισίας, πάρα πολλά. 

Η Ελλάδα σηµειώνει τη χαµηλότερη επίδοσή της στα πεδία του
κράτους δικαίου, της ελευθερίας στις ανθρώπινες σχέσεις και
την ελευθερία έκφρασης. Όµως, έχουµε πλέον και ένα νέο σκάν-
δαλο, ένα σκάνδαλο που συνδέεται και µε τις Ευρωεκλογές, αυτό
της διαρροής προσωπικών δεδοµένων εκλογέων. 

Το κυβερνητικό κόµµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές -σε αυτό
θα θέλαµε µια απάντηση, κύριε Βορίδη, αν ξέρετε να µας πείτε
ευρωπαϊκά δεδοµένα- πρέπει να είναι το µόνο κυβερνητικό κόµµα
της Ευρώπης που έχει οµολογήσει ότι το κόµµα της Κυβέρνησης
χρησιµοποίησε παράνοµα προσωπικά δεδοµένα πολιτών για ψη-
φοθηρία, τουλάχιστον για επτά µήνες. Ο κ. Μαρινάκης είπε ότι η
διαρροή έγινε –περιµένουµε, βέβαια, την έρευνα- τον Ιούνιο του
2022 και η κ. Ασηµακοπούλου ότι τα πήρε τον Ιανουάριο του
2024. 

Άρα, λοιπόν, έχουµε ένα βεβαιωµένο κοµµατικό σκάνδαλο µε
προσωπικά δεδοµένα. Και διαβάζουµε χτες ότι εµπλέκεται και τέ-
ταρτο στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας. Είµαστε σίγουροι ότι οι
τρεις θα γίνουν δεκατρείς και βλέπουµε. Όµως, γιατί η κ. Κερα-
µέως ακόµη δεν έχει προχωρήσει σε ΕΔΕ; Δεν έχουµε λάβει απά-
ντηση. Τι βλέπουµε, αντί να λειτουργεί η κ. Κεραµέως ως όφειλε;
Βλέπουµε µια περίεργη διάρρηξη στο γραφείο του διευθυντή
εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών. 

Ενώ, λοιπόν, πολλαπλασιάζονται τα περίεργα και απαράδεκτα
περιστατικά, εµείς καταθέσαµε αίτηµα σήµερα να έρθει η κ. Κε-
ραµέως στη Βουλή ως οφείλει, στην Επιτροπή Θεσµών και Δια-
φάνειας και να δώσει απαντήσεις. Και περιµένουµε να απαντή-
σετε τώρα αν θα έρθει η κ. Κεραµέως να µας πει τι γίνεται µε τα
προσωπικά δεδοµένα των πολιτών, που οι πολίτες τα έδωσαν
στην πολιτεία για να τα φυλάει και εσείς τα κάνατε φύλλο και
φτερό για να εξυπηρετήσετε τα κοµµατικά στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας. Αυτή είναι η δηµοκρατική φιλελεύθερη Νέα Δηµοκρα-
τία. Αυτό είναι ένα ακόµα µεγάλο σκάνδαλο. 

Και βλέπουµε ότι τα στοιχεία της επιστολικής ψήφου δεν είναι
ιδιαίτερα ενθαρρυντικά. Ήρθε εδώ ο κύριος Πρωθυπουργός και
είπε µεγάλα λόγια, ότι γράφτηκαν πολλοί συµπατριώτες µας.
Όµως, οφείλω να σας πω, ότι οι πενήντα χιλιάδες εγγραφές πο-
λιτών εξωτερικού δεν είναι ενθαρρυντικό στοιχείο και είναι πολύ
πιθανό να έχουν ανησυχήσει οι πολίτες και οι εκλογείς εξαιτίας
του σκανδάλου διαρροής προσωπικών δεδοµένων που έχει ήδη
ανακοινωθεί, διότι προφανώς συνδέεται µε την αξιοπιστία του
Υπουργείου Εσωτερικών που είναι ο διαχειριστής και οργανωτής
των εκλογών. Από το Υπουργείο Εσωτερικών έφυγαν τα προσω-
πικά δεδοµένα, δεν έφυγαν από αλλού. 

Έτσι, λοιπόν, µας δείχνετε ξεκάθαρα ότι υπάρχει σοβαρό ζή-
τηµα και είχαµε δίκιο. Τώρα, είπε σήµερα ο κ. Μητσοτάκης ότι θα
µας φέρουν, κύριε Ανδρουλάκη, ερώτηµα για το τι θα κάνουµε
και για τις εθνικές εκλογές. Εδώ είναι στον αέρα και σε εξέλιξη
ένα µείζον σκάνδαλο διαρροής δεδοµένων πολιτών και τολµάει
να λέει ότι θα εφαρµόσουµε αυτό το σύστηµα και στις εθνικές
εκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Μα, αφού είστε ιδιαίτερα ανεπαρκείς, ακόµα και γι’ αυτά που
έχετε αναλάβει µέχρι τώρα. Θέλετε να το τραβήξετε παραπάνω;
Με αυτές τις επιλογές της Κυβέρνησης µεγαλώνει η απαξίωση
από τη κοινωνία. Τα τεχνάσµατα και οι άστοχοι συµψηφισµοί δεν
οδηγούν πουθενά. 

Όµως, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε -γιατί το θράσος χθες και σή-
µερα και εκ µέρους του Υπουργού περισσεύει- ότι τα ψέµατα του
κ. Φλωρίδη για τις αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα και τη συσχέτιση
µε την τραγωδία στο Μάτι δεν έχουν καµµία σχέση µε την αλή-
θεια και την πραγµατικότητα. 

Από χθες έχετε ξεκινήσει ένα οργανωµένο σχέδιο παραπληρο-
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φόρησης για να συνδέσετε ξανά, το λέω ξανά, αυτή την τραγω-
δία µε κοµµατικά οφέλη. Διότι πληρώνει η κοινωνία µας το ότι
εκµεταλλευτήκατε ως τυµβωρύχοι µια µεγάλη τραγωδία για να
διατυπώσετε και να προσκοµίσετε κοµµατικά οφέλη. 

Τώρα, λοιπόν, προσπαθείτε να το κάνετε αυτό, για ποιον λόγο;
Πρώτον για κοµµατικό καιροσκοπισµό και δεύτερον, εκτιµώ, για
να κρύψετε τις µεγάλες ευθύνες στα άλλα σκάνδαλα. Κάνετε
συµψηφισµό για να πείτε ότι γι’ αυτό µπορεί να καθυστερούν να
υπάρχουν άλλα σκάνδαλα ή να διαφεύγουν διάφοροι άλλοι υπεύ-
θυνοι από νέα τραγικά εγκλήµατα. 

Να το ξεκαθαρίσουµε, διαψεύδω κατηγορηµατικά τον κ. Μη-
τσοτάκη σε αυτό που είπε προηγουµένως, ότι η ετυµηγορία της
δίκης για το Μάτι συνδέεται µε τον Ποινικό Κώδικα του 2019.
Είναι πολύ µεγάλο και επικίνδυνο ψέµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

Διότι δεν υπάρχει η παραµικρή αλλαγή στην αλλαγή των κωδι-
κών του 2019 που να συνδέεται µε την απόφαση για το Μάτι. Το
µόνο που συνδέεται είναι ότι στους κώδικες του 2019 ο ΣΥΡΙΖΑ
νοµοθέτησε, καταργώντας την εξαγορά, άρα νοµοθετώντας
υπέρ της έκτισης ποινής, γιατί λέγαµε ότι πρέπει να εκτίεται η
ποινή, ενώ στη συνέχεια οι κώδικες Φλωρίδη οι οποίοι πράγµατι
είναι πρόσφατοι, έχουν επαναφέρει την εξαγορά. Το αναφέρω
ως ένδειξη της πολιτικής ηθικής, όχι συνδέοντάς το µε την έκτιση
της ποινής. 

Εµείς, το 2019 καταργήσαµε την εξαγορά και της ξαναφέρ-
νετε. Διότι γίνεται µια συζήτηση ότι δήθεν µε τους κώδικες του
ΣΥΡΙΖΑ εξαγοράζονται ποινές ή είναι µικρές. 

Και επιπλέον επειδή άκουσα µία δευτερολογία του Υπουργού,
πρέπει να πω ότι όλα αυτά που είπε για άλλα αδικήµατα, δεν συν-
δέονται σε καµµία περίπτωση -γιατί µελετήσαµε µε τους συνερ-
γάτες- µε το βούλευµα παραποµπής και µε την απόφαση του
δικαστηρίου. 

Αναφέρθηκε σε τελείως διαφορετικά θέµατα από τα ζητήµατα
στα οποία αναφέρεται το βούλευµα παραποµπής, η κατηγορία
και η απόφαση.

Παρ’ ότι δεν είµαι νοµικός, κύριε Βορίδη, γνωρίζω την ελλη-
νική. Αυτά που είπε είναι άσχετα, για τα θέµατα δηλαδή της αν-
θρωποκτονίας και της αµελείας και όλα τα υπόλοιπα. Δεν υπήρξε
καµµία αλλαγή και είναι απολύτως ψευδές, υποκριτικό και παρα-
πλανητικό να συνδέετε τις αλλαγές του κώδικα του ΣΥΡΙΖΑ µε
αυτό, που επί τούτου κατήργησαν την εξαγορά τουλάχιστον.

Από την άλλη µεριά, επειδή ο κ. Μητσοτάκης ανέφερε συζη-
τώντας για τα Τέµπη- ότι συµφωνεί να µην υπάρχουν δύο µέτρα
και δύο σταθµά -τι υποκριτής!- να του πω το εξής, ότι και εµείς
συµφωνούµε να µην υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά. Η
Ρένα Δούρου δεν επικαλέστηκε καµµία ασυλία και µάλιστα ζή-
τησε επιτάχυνση.

Παρακαλώ, λοιπόν, για τον κ. Καραµανλή, τον κ. Καραγιάννη,
τον κ. Τριαντόπουλο και όλους τους υπόλοιπους να µη ζητήσουν
καµµία ασυλία και να ζητήσουν επιτάχυνση της διερεύνησης από
τη δικαιοσύνη. Εδώ είµαστε. Καµµία ασυλία, δεν θέλουµε δύο
µέτρα και δύο σταθµά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Έτσι γίνεται η πολιτική. Δεν γίνεται µε υποκριτικά και θεατρικά
παιγνίδια. Αυτό το παράδειγµα, ναι, να το ακολουθήσει η Νέα Δη-
µοκρατία και να µην κρύβεστε.

Κυρίες κύριοι Βουλευτές, η δηµοκρατία µας υποβαθµίζεται και
µαζί µε την δηµοκρατία υποβαθµίζεται και η πρόοδος και το µέλ-
λον των πολιτών. Υπάρχει, όµως ζήτηµα στην οικονοµία. Είπε κάτι
λίγο στο τέλος ο κ. Μητσοτάκης. Δεν µπορώ να απαντήσω πλή-
ρως γιατί δεν µου το επιτρέπει ο χρόνος. Όµως, είπε ότι µε µε-
γάλη του χαρά ότι θα έρθει να συζητήσουµε µετά το Πάσχα, όταν
έχει γίνει η «Μεγάλη Εβδοµάδα» των καταναλωτών, δηλαδή θα
έχουν πληρώσει ακριβά το πασχαλινό τραπέζι, για την ακρίβεια.
Και άφησε να εννοηθεί ότι, αφού το υποβάλαµε τώρα, θα έρθει
και αυτός να το κάνει λίγο πριν κλείσει για τις ευρωεκλογές η
Βουλή.

Πόση υποκρισία, λοιπόν, µπορεί να έχει ένας Πρωθυπουργός;
Ξέρετε ότι το αίτηµα αυτό µε δύο ερωτήσεις προς τον Πρωθυ-

πουργό το είχα υποβάλει εγώ προσωπικά εδώ και επτά εβδοµά-
δες; Ξέρετε ότι επτά εβδοµάδες ο κ. Μητσοτάκης κρύβεται; Και
επειδή δεν µπορούµε να ανεχτούµε να κρύβεται ένας Πρωθυ-
πουργός για την ακρίβεια και τη µη φορολόγηση υπερκερδών,
το µετατρέψαµε σε αίτηµα για προ ηµερησίας συζήτηση στη
Βουλή.

Πώς θα έρθετε, κύριε Μητσοτάκη, όταν εµείς καταθέσαµε το
πρώτο αίτηµα στις 15 Μαρτίου; Δηλαδή, από τις 15 Μαρτίου που
το καταθέσαµε µέχρι τις 15 Μαΐου το νωρίτερο και αν συζητηθεί,
για δύο µήνες τα ολιγοπώλια θα εξακολουθούν να υπερκερδούν
και να αισχροκερδούν εις βάρος των καταναλωτών. Αυτή είναι η
σωστή λέξη, αισχροκερδούν. Και έρχεται να µας πει ότι θα έρθει
να το συζητήσουµε.

Ξέρετε πώς το λένε αυτό που είπε; Είπε: «Μην ανησυχούν οι
πολίτες γιατί ανεβαίνουν πολύ οι τιµές, παρ’ ότι ανεβαίνουν λιγό-
τερο οι µισθοί. Κάποια στιγµή θα πέσει η ακρίβεια και θα παρα-
µείνουν οι µισθοί ψηλά». Αυτό στη χώρα µας το λέµε «ζήσε, Μάη
µου, να φας τριφύλλι». Αυτό είναι, ενώ η χώρα µας στην αγορα-
στική δύναµη των καταναλωτών είµαστε δεύτεροι από το τέλος
και πάµε για το ρεκόρ. Πάµε για πρώτοι. Χαίρεται ο κύριος Πρω-
θυπουργός γιατί στη χώρα που είναι Πρωθυπουργός και θέλει να
είναι και µεγάλος µεταρρυθµιστής, είµαστε δεύτεροι από το
τέλος στην αγοραστική δύναµη στην Ευρώπη;

Υποβαθµίζεται, λοιπόν, συνολικά η χώρα και µέσα σε αυτό το
πολύ αρνητικό πλαίσιο, η ενίσχυση της δικαιοσύνης και των λει-
τουργών της είναι αναγκαία και αποτελεί ζητούµενο κάθε ευνο-
µούµενης πολιτείας. Ο πολίτης και η επιχείρηση, πράγµατι, θέλει
να έχει γρήγορη, ταχεία, αποτελεσµατική και µε διαφάνεια από-
δοση δικαιοσύνης. Η πρόσβαση στη δικαιοσύνη είναι δικαίωµα,
αλλά η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη όλο και περισσότερο το πε-
ριορίζει και µε αυτές τις αλλαγές που φέρνει ο κ. Φλωρίδης σε
αυτό το νοµοσχέδιο, η πρόσβαση στη δικαιοσύνη περιορίζεται
και επιβραδύνεται.

Με την πολιτική δε στα µεγάλα σκάνδαλα δηµοκρατίας, η δι-
καιοσύνη προσβάλλεται, όπως προσβάλλεται και η κοινωνία και
απαξιώνεται η ελληνική δηµοκρατία.

Σε αυτή την κατάσταση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές των δη-
µοκρατικών παρατάξεων και των προοδευτικών παρατάξεων,
πρέπει να κάνουµε κάτι. Είναι απαραίτητο να λάβουµε µια πρω-
τοβουλία όλοι οι δηµοκράτες πολίτες. Να µην επιτρέψουµε στον
κ. Μητσοτάκη να πάει πιο χαµηλά τη χώρα µας. Να λάβουµε µια
πρωτοβουλία για µια δηµοκρατική συµµαχία που θα βάλει φρα-
γµό στα σχέδια του κ. Μητσοτάκη.

Ένα µήνυµα πρέπει να δώσουµε στην κοινωνία: Δεν είναι όλα
δούναι και λαβείν στην πολιτική. Υπάρχουν και αξίες πιο σηµαντι-
κές από την καρέκλα και την οικογενειοκρατία του κ. Μητσοτάκη.
Και αυτές οι αξίες είναι οι αξίες της δηµοκρατίας και οι αξίες της
προόδου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Και πρέπει να πω ότι µια ανάλογη πρωτοβουλία οφείλουν να
αναλάβουν και οι δικαστικοί. Εµείς έχουµε εµπιστοσύνη στους
δικαστικούς της χώρας και στην επιστηµονική κατάρτιση και στο
φρόνηµά τους. Σε αυτόν τον κατήφορο που οδηγείται η χώρα
πρέπει και οι δικαστικοί να υψώσουν το ανάστηµά τους.

Εµείς θα στηρίξουµε κάθε προσπάθεια ελεύθερης και δυνατής
δικαιοσύνης, έτσι όπως πρέπει να είναι, ως πυλώνας της δηµο-
κρατίας, όπως θέλουµε να είναι. Αυτή είναι η συνταγµατική µας
υποχρέωση, να δώσουµε µια µάχη απέναντι στην προσπάθεια
χειραγώγησης και φίµωσης και της δικαιοσύνης, πέρα από τα
µέσα ενηµέρωσης που κάνει η Κυβέρνηση.

Είδαµε απειλές και παρέµβαση κατά της δικαιοσύνης από τους
Υπουργούς της Κυβέρνησης µε την ευκαιρία της χθεσινής από-
φασης. Και ορθώς προσφεύγει η Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων, από ό,τι διάβασα, στην Ευρωπαϊκή Ένωση Δικαστών, γιατί
γίνονται παρεµβάσεις και υπάρχει και µια λαϊκίστικη επίθεση κατά
της δικαιοσύνης. Αν γινόταν αυτό από στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ, θα
είχαν γεµίσει όλα τα πρωτοσέλιδα, να λέµε την αλήθεια.

Όµως, η φθορά του θεσµού οδηγεί και σε φθορά της κοινω-
νίας και της δηµοκρατίας, γιατί πρέπει να ξέρουµε -και αυτό
αφορά και τη Συµπολίτευση και τους Υπουργούς- ότι κανείς δεν
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µπορεί να µείνει βολεµένος, αν φθείρονται η δηµοκρατία και η
δικαιοσύνη.

Είστε υπεύθυνοι για αυτή τη φθορά, αλλά και για τις επιπτώ-
σεις και ιδιαίτερα από την άναρθρη κραυγή της ακροδεξιάς που
θα την πληρώσει όλη η κοινωνία. Και είστε υπεύθυνοι και για
αυτό.

Απαιτείται, λοιπόν, ένα κυριολεκτικά δηµοκρατικό κίνηµα στη
χώρα µας για την προστασία της δικαιοσύνης και αυτό σηµαίνει
και µια ανατροπή στη χώρα µας, µια πολιτική ανατροπή. Ένα
πρώτο µήνυµα ανατροπής είµαστε σίγουροι ότι θα δώσουν οι ευ-
ρωεκλογές.

Μέχρι τις ευρωεκλογές, τις ευχές µας για Καλό Πάσχα και
Καλή Ανάσταση! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, ο κ.
Νίκος Ανδρουλάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ακούσαµε σήµερα τον Πρωθυπουργό να θέλει να εµφανίζει τον
εαυτό του ως τον εκπρόσωπο του Ελευθερίου Βενιζέλου. Έχου-
µε ακούσει πολλά σε αυτή την Αίθουσα που αναδεικνύουν την
αλαζονεία του και την αµετροέπειά του.

Έπιασε το νήµα της ιστορίας από πολύ µακριά και το φτάνει
βαριά µέχρι τον Κωνσταντίνο Καραµανλή. Πού να πάει στην τε-
λευταία εικοσαετία για να µας µιλήσει για Ευρωπαϊκή Ένωση, ως
ο δήθεν πιο φιλοευρωπαίος Αρχηγός κόµµατος στην Ελλάδα;

Τι να πρωτοπιάσουµε; Εµείς βάλαµε τη χώρα στην Ευρωζώνη
και εσείς πήγατε να βγάλετε τη χώρα από την Ευρωζώνη. Το
2009, η χώρα κινδύνευσε µε τις δικές σας επιλογές να µείνει
εκτός της ζώνης του Ευρώ και όχι από κάποιους που σήµερα δεν
υπάρχουν σε αυτή την Αίθουσα, αλλά προσωπικά, από τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Ο κ. Μητσοτάκης δεν θυµάται τι ψήφισε το 2010; Το ξέχασε.
Αν η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ τότε τον είχε ακολου-
θήσει, η χώρα δεν θα ήταν στη ζώνη του Ευρώ. Και µπορεί όλα
αυτά, βεβαίως, να µην τα βλέπουµε στα κανάλια, στα µίντια, στα
sites, διότι οποιοσδήποτε άλλος έλεγε τέτοιες αµετροέπειες, θα
έχει εκτεθεί.

Έχει πει πολλά το τελευταίο διάστηµα, όπως παραδείγµατος
χάριν, ότι έχουµε ελευθερία του Τύπου, γιατί µας επιτρέπεται να
µιλάµε. Ελευθερία του Τύπου σε µια κανονική ευρωπαϊκή χώρα,
κατά τον Πρωθυπουργό, είναι η ελευθερία της γνώµης. Αν το είχε
πει οποιοσδήποτε άλλος από αυτή εδώ την Αίθουσα, θα γελούσε
και το παρδαλό κατσίκι έναν µήνα!

Επίσης, τον ακούσαµε να λέει για το Μάτι: Κάθε Έλληνας πο-
λίτης καταλαβαίνει και νιώθει ότι αυτή η απόφαση της δικαιοσύ-
νης είναι ασύµµετρη µε το µέγεθος της καταστροφής, είναι
ασύµµετρη µε τον άδικο, βίαιο θάνατο εκατόν τεσσάρων συναν-
θρώπων µας στο Μάτι. Και οι κρίνοντες κρίνονται.

Όµως, ο Πρωθυπουργός δεν είναι αυτός, αν δεν κάνω λάθος,
που αξιοποίησε πρόσωπα που είχαν πρωταγωνιστήσει στην κα-
ταστροφή και στην τραγωδία στο Μάτι; Γιατί κράτησε και αξιο-
ποίησε τον κ. Τσουβάλα; Ποιες δουλειές εξυπηρέτησε;

Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά και ποιες δουλειές εξυπηρέτησε
ο κ. Μητσοτάκης και ποια ήταν τα κίνητρά του µετά να τον απο-
πέµψει.

Άρα, µαθήµατα φιλοευρωπαϊσµού, αξιακής πολιτικής, αξιοκρα-
τίας και µεταρρύθµισης όχι σ’ εµάς. Είστε µια Κυβέρνηση η οποία
έχει υπονοµεύσει πολλάκις το κράτος δικαίου στη χώρα. 

Θέλω, λοιπόν, να αναλογιστούµε αν µπορεί η Νέα Δηµοκρατία,
η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε πρωθυπουργό
τον κ. Μητσοτάκη να µεταρρυθµίσει τη δικαιοσύνη. Μπορεί να
εµπιστευθεί ο ελληνικός λαός αυτή την Κυβέρνηση να µεταρρυθ-
µίσει τη δικαιοσύνη; Ποιους; Αυτούς που ακούµε και σήµερα, δύο
χρόνια σχεδόν µετά τις υποκλοπές, που δεν έχει κληθεί ο στενό-
τερος συνεργάτης του Πρωθυπουργού και ανιψιός του, ο κ. Δη-
µητριάδης, από τη δικαιοσύνη; Σε αυτούς θα εµπιστευθούµε τη

µεταρρύθµιση; Ούτε οι επιχειρηµατίες των λογισµικών, ούτε, βε-
βαίως, ο διευθυντής της Νέας Δηµοκρατίας και τότε Γενικός
Γραµµατέας του Υπουργείου Εξωτερικών, που εξήγαγε τα λογι-
σµικά αυτά σε αυταρχικά καθεστώτα της Αφρικής, όπου ζωές αν-
θρώπων κινδυνεύουν.

Εσείς θα µεταρρυθµίσετε τη δικαιοσύνη; Ποιοι; Αυτοί που µετά
από πολλά χρόνια βρέθηκε η Κυβέρνηση µιµούµενη και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ να επιτεθεί ευθέως σε ανεξάρτητες αρχές και δικαστικούς,
επειδή έκαναν τη δουλειά τους;

Θα ξεχάσουµε τι έλεγε ο κ. Γεωργιάδης και ο Πρωθυπουργός
για τον κ. Ράµµο; Εσείς θα µεταρρυθµίσετε τη δικαιοσύνη;

Ποιοι, λοιπόν, θα µεταρρυθµίσουν τη δικαιοσύνη; Αυτοί που το
Συµβούλιο της Επικρατείας -οµόφωνα παρακαλώ- έβγαλε αντι-
συνταγµατικό τον νόµο του κ. Τσιάρα, έναν νόµο κοµµένο και
ραµµένο για τη συγκάλυψη του σκανδάλου των υποκλοπών;

Σε εσάς θα εµπιστευθούµε αυτή τη µεγάλη µεταρρύθµιση ή
µήπως δεν είστε εσείς που δεν σεβαστήκατε ούτε το πόρισµα της
Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας, που το πήραµε αυτούσιο, δεν αλλά-
ξαµε ούτε λέξη, το φέραµε και το θέσαµε στην Ολοµέλεια για να
γίνει προανακριτική επιτροπή για την απιστία και την παράβαση
καθήκοντος του Υπουργού σας κ. Καραµανλή και την αρνηθή-
κατε; 

Δεν σέβεστε ούτε την ελληνική δικαιοσύνη ούτε τις ανεξάρτη-
τες αρχές ούτε την ευρωπαϊκή δικαιοσύνη, όταν, βεβαίως, αυτή
η δικαιοσύνη πλήττει την εξουσία σας. 

Ποιοι, λοιπόν, θα φτιάξουν τη δικαιοσύνη; Αυτοί που µία εφη-
µερίδα ένα πρωί είχε ένα πρωτοσέλιδο που εµφάνιζε ότι κάποιοι
πήραν λίγες ώρες µετά την τραγωδία στα Τέµπη ηχητικό υλικό
από τον ΟΣΕ το αλλοίωσαν και το έδωσαν σε φιλικό µέσο για να
ενισχύσουν τους µηχανισµούς της προπαγάνδας τους, ότι για
όλα φταίει ο σταθµάρχης και αυτοί δεν έχουν καµµία ευθύνη που
δεν υλοποίησαν την 717 και την τηλεδιοίκηση µε τα 54 εκατοµ-
µύρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Καµµία ευθύνη. 

Αυτός ήταν ο στόχος της αλλοίωσης και της προπαγανδιστικής
µηχανής της Νέας Δηµοκρατίας λίγες ώρες µετά την τραγωδία
που δεν ξέραµε πόσους νεκρούς έχουµε, πόσους αγνοούµενους,
που έκλαιγε όλη η Ελλάδα.

Και ο Πρωθυπουργός, επειδή έχει µάθει να τον χαϊδεύουν τα
µίντια, έκανε ηφαιστειακή έκρηξη: «Μας βάλανε συµφέροντα»,
τα συµφέροντα που τον έφτιαξαν, τα συµφέροντα που το ίδιο
βράδυ συνοµιλούσαν µε τους στενότερούς του συνεργάτες. 

Μπορούµε να εµπιστευτούµε αυτόν τον αναξιόπιστο Πρωθυ-
πουργό, που το πρωί κατήγγειλε τα συµφέροντα µε τα οποία δια-
πλέκονταν το βράδυ οι στενότεροί του συνεργάτες; Αξιοπιστία
µηδέν για τον κ. Μητσοτάκη.

Όµως, θα µου πείτε: Είναι φιλοευρωπαϊστής ένας πρωθυπουρ-
γός; Θα σας πω εγώ τι θα έκανα στη θέση του, γιατί ακούσαµε
να λέτε και µετά που τα έβαλε και η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ότι «το ξέ-
ραµε…» -λέει- «…αυτό το θέµα, σιγά το θέµα, το ξέραµε». 

Αν εγώ ήµουνα Πρωθυπουργός, θα το είχα πάρει µόνος µου
να το πάω στη δικαιοσύνη. 

Θα είχα πάει µόνος µου, κύριε Βορίδη, να καταθέσω αναφορά
στον Άρειο Πάγο για να µάθω ποιος την εποχή της δικής µου
πρωθυπουργίας είχε αυτή την ασεβή στάση απέναντι στους νε-
κρούς της τραγωδίας των Τεµπών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Όµως, γιατί δεν πήγατε; Περιµένατε να πάµε εµείς. Γιατί δεν
πήγατε; Αφού εσείς είστε πίσω από όλα. Πίσω από όλα τα σκάν-
δαλα, πίσω από την υπονόµευση του κράτους δικαίου και, εν
τέλει, του πυρήνα των ευρωπαϊκών αξιών είναι η Νέα Δηµοκρατία
και για αυτό δεν δικαιούται ο Πρωθυπουργός να µας κάνει µαθή-
µατα φιλοευρωπαϊσµού λίγο πριν τις ευρωπαϊκές εκλογές σε
αυτή εδώ την Αίθουσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για να φτάσω στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο τι έχει συµβεί σήµερα; Όπως και στον Ποινικό Κώδικα,
που πάλι είχε παρουσιάσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης ότι είναι µια
µεγάλη µεταρρύθµιση, είναι και αυτό το νοµοσχέδιο, όπως και το
προηγούµενο, απτό παράδειγµα γιατί πρέπει ο Έλληνας πολίτης
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να αποφεύγει τις κακές, πολύ κακές αποµιµήσεις. Δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε την έννοια της µεταρρύθµισης. 

Την προηγούµενη φορά είχαµε τον ποινικό λαϊκισµό στον Ποι-
νικό Κώδικα, έναν κώδικα που για πρώτη φορά δεν προετοιµά-
στηκε από µια νοµοπαρασκευαστική επιτροπή, όπως είναι η
συνήθης διαδικασία για τέτοιου είδους κεφαλαιώδη ζητήµατα,
αλλά από τον Υπουργό και κάποιους λίγους µετακλητούς του
υπαλλήλους. Το ίδιο φαίνεται ότι συµβαίνει και σήµερα µε τον δι-
καστικό χάρτη, ένα νοµοσχέδιο που χαρακτηρίζεται από προχει-
ρότητα, υπάρχει απουσία συνεκτικού σχεδίου για την αναµόρ-
φωση της δικαιοσύνης. 

Εµείς προφανώς δεν αµφισβητούµε ότι υπάρχει ζήτηµα στην
απονοµή δικαιοσύνης της χώρας, αλλά δεν το λέµε εµείς. Το λένε
οι διεθνείς οργανισµοί και είναι και η εµπειρία πολλών πολιτών
στη χώρα µας. Το καταδεικνύουν µε διάφορους τρόπους οι διε-
θνείς οργανισµοί. Οι υποθέσεις παίρνουν πάρα πολύ χρόνο να
εκδικαστούν και περιορίζεται η πρόσβαση και η εµπιστοσύνη των
πολιτών προς την δικαιοσύνη. 

Άρα, ναι, χρειαζόµαστε µια µεταρρύθµιση, αλλά κανονική µε-
ταρρύθµιση. Εσείς βιαστικά και πρόχειρα. Ο λόγος, κατά την τα-
πεινή µου άποψη, που αιτιολογώ αυτό που κάνετε είναι η βιασύνη
σας να µη χάσετε τα λεφτά του Ταµείου Ανάκαµψης, µια βιασύνη
που συνοδεύεται µε την απόλυτη προχειρότητα. 

Έρχεστε, λοιπόν, να ενοποιήσετε του πρώτου βαθµού δικαιο-
δοσίας, καταργείτε ειρηνοδικεία, τα εντάσσετε στα πρωτοδικεία,
µε αποτέλεσµα να βρεθούν ειρηνοδίκες να δικάζουν ποινικές και
αστικές υποθέσεις, για τις οποίες όµως δεν έχουν εκπαιδευτεί. 

Στο νοµοσχέδιο προβλέπετε την υποχρεωτική επιµόρφωση
των ειρηνοδικών στον τοµέα του Ποινικού Δικαίου και της Ποινι-
κής Δικονοµίας. Δεν έχετε, όµως, προβλέψει τίποτα ως το πώς
θα γίνει η επιµόρφωση, η αξιολόγηση και φυσικά αν υπάρχει ο
χρόνος µέχρι τις 15 Σεπτεµβρίου του 2024, ώστε να µπορούν να
δικάζουν αστικές υποθέσεις διευρυµένης αρµοδιότητας και ποι-
νικές για πρώτη φορά.

Όσο δε αφορά τον δικαστικό χάρτη, την αναδιάρθρωση νέων
δικαστηρίων, αλλά και τον καθορισµό της νέας κατά τόπο αρµο-
διότητας φαίνεται να γίνεται χωρίς να προκύπτουν σαφή και ενι-
αία κριτήρια, αλλά βάσει δικών σας πελατειακών σχεδιασµών,
όπως αποδεικνύει η απουσία της απαιτούµενης χωροταξικής
προπαρασκευής. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι το Μεσολόγγι που είναι πρω-
τεύουσα του νοµού. Οι κτηριακές υποδοµές που υπάρχουν είναι
το λιγότερο ανεπαρκείς δηµιουργώντας ουσιαστικά προβλήµατα. 

Τέλος, όσον αφορά τους δικαστικούς υπαλλήλους, γιατί ακού-
σαµε τον Πρωθυπουργό να µιλάει για πολλούς δικαστές, για δι-
καστικούς υπαλλήλους κουβέντα, σύµφωνα µε το πόρισµα της
Παγκόσµιας Τράπεζας, της οποίας εσείς ζητήσατε συνδροµή -
αυτήν επικαλείστε συνεχώς- διαδραµατίζουν πολύ σηµαντικό
ρόλο στην απονοµή της δικαιοσύνης. Τα µέτρα του δικαστικού
χάρτη και η σχετική ανακατανοµή των πόρων δεν µπορούν, όµως,
να αντιµετωπίσουν τις ελλείψεις του προσωπικού. Πρόκειται για
ουσιαστική ανακύκλωση του προσωπικού. Όµως, δεν επαρκεί και
πρέπει να δούµε πώς θα αντιµετωπίσουµε αυτή τη σηµαντική
πρόκληση.

Όµως είναι και πλέον φανερό ότι όσο κι αν διαφηµίζετε τον πο-
λυδύναµο εκσυγχρονισµό, το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι οι
διευθετήσεις και όχι οι µεταρρυθµίσεις. Το είδαµε πρόσφατα και
σε άλλα νοµοσχέδια, στα µη κερδοσκοπικά, µη κρατικά πανεπι-
στήµια. Ήρθε και σήµερα ο Πρωθυπουργός και τα είπε µη κρα-
τικά. Τότε τα έλεγε µη κρατικά, µη κερδοσκοπικά. Δεν είχε
αποφασίσει ούτε ο ίδιος, αλλά αποφάσισε η Επιστηµονική Υπη-
ρεσία της Βουλής, που τον εκθέτει ανεπανόρθωτα, ότι ο τρόπος
που νοµοθέτησε είναι για κερδοσκοπικά µη κρατικά και όχι για
µη κερδοσκοπικά. Γι’ αυτό αρχίζει και «τρώει» τη λέξη.

Και µάλιστα ήρθε εδώ να µας κάνει µαθήµατα, όταν ο ίδιος
έλεγε τότε «ξέρετε, δεν µπορώ να κάνω πολλά γιατί κινούµαι στα
όρια του Συντάγµατος». Αφού, λοιπόν, κινείσαι στα όρια του Συ-
ντάγµατος, γιατί δεν περίµενες να κάνουµε αυτό που λέγαµε όλοι
µαζί, αναθεώρηση του άρθρου 16…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

…βάζοντας µέσα στο άρθρο τη δυνατότητα λειτουργίας µη
κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων; Γιατί; Τι σας έκανε
να πιέζετε και να βιάζεστε; Τι σας έκανε; Αυτό που µάθαµε τότε,
ότι δέκα µέρες πριν στην Επιτροπή Ανταγωνισµού µε το Πανεπι-
στήµιο Κύπρου είχε καταθέσει αίτηση για να δηµιουργήσει µια
εταιρεία, η οποία θα κάνει τα µη κρατικά δήθεν µη κερδοσκοπικά,
που εν τέλει θα είναι κερδοσκοπικότατα. 

Και προσέξτε! Αντί να το χαµηλώσει το θέµα, έχει το θράσος
και το επαναφέρει συνεχώς. Εδώ θα είµαστε για να δούµε από
όλα αυτά που είπε ο κ. Πιερρακάκης, ποια θα έρθουν στην Ελλά-
δα; Όχι ταµπέλες, πανεπιστήµια, για να καταλάβει ελληνικός
λαός ότι το µόνο που σας κρατάει όρθιους είναι τα συµφέροντα
και τα µίντια. 

Δεν θα ξεχάσουµε τι έγινε τον Ιούνιο του 2023, που και τότε µε
θράσος ο Πρωθυπουργός και εσείς όλοι µαζί λέγατε «φοροκα-
ταιγίδα του ΠΑΣΟΚ», «έπαθε το ΠΑΣΟΚ Κατρούγκαλο», επειδή
λέγαµε να φορολογήσουµε τα µερίσµατα άνω των 100.000 ευρώ.
Πόσοι Έλληνες έχουν 1,5 εκατοµµύριο ευρώ µετοχές; Θα κάναµε
εµείς φοροκαταιγίδα και ήρθατε µετά από µερικούς µήνες και τι
είπατε; Είπατε ότι δεν φορολογείτε εισοδήµατα αλλά φορολο-
γείτε επαγγέλµατα. 

Όλα αυτά πρέπει να τα θυµόµαστε, γιατί έρχονται εκλογές και
στο ψηφοδέλτιο της Νέας Δηµοκρατίας δεν θα υπάρχει µόνο το
όνοµα του κ. Μητσοτάκη, όπως είπε πρόσφατα για να ενισχύσει
την προεκλογική εκστρατεία, αλλά και το όνοµα του Κώστα Κα-
ραµανλή του Αχιλλέως, που χειροκροτούσατε όλοι µαζί εδώ
µέσα, δείχνοντας ότι έχετε αποκοπεί από την κοινωνική πραγµα-
τικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ -Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Όµως µαθήµατα µεταρρύθµισης µάς κάνατε και για το ΕΣΥ,
σε µας που το ιδρύσαµε. Ήρθατε πριν από µερικές µέρες, κατα-
θέσατε µία τροπολογία, µεταµεσονύχτια, όπως συνηθίζεται σε
αυτές τις περιπτώσεις, χωρίς διαβούλευση στις επιτροπές. Προς
θεού, είναι βάσανο αυτό για σας! Και τι κάνετε; Επί της ουσίας
ιδιωτικοποιείτε την υγεία. 

Μας κάνατε πάλι µαθήµατα, τηλεπαράθυρα που συνήθως βγαί-
νετε µόνοι σας και µε υποψηφίους Ευρωβουλευτές σας. Είναι
ωραίο αυτό. Αν βλέπεις το πάνελ, είναι όλοι Νέα Δηµοκρατία, ο
δηµοσιογράφος που ρωτάει, αυτός που απαντάει, αυτοί που σχο-
λιάζουν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είναι φοβερό! Είναι ένα πάνελ Νέας Δηµοκρατίας. Τους βαφτί-
ζουν και ειδικούς. Είναι όλοι ειδικοί, ειδικοί για τα εξωτερικά, ει-
δικοί για τα νοµικά, ειδικοί για τα θέµατα υγείας, αλλά όλοι µε
κοµµατική ταυτότητα Νέας Δηµοκρατίας. Όµως τις είπε ο Πρω-
θυπουργός; «Έχουµε ελευθερία του Τύπου». Αυτή είναι η ελευ-
θερία του Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας του 2024! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Μας κάνετε, λοιπόν, µαθήµατα και για το ΕΣΥ. Για να τα δούµε
αυτά τα µαθήµατα. Ποια µαθήµατα; Δεύτεροι σε ιδιωτικές δαπά-
νες είµαστε στην Ευρώπη των είκοσι επτά. Στοιχηµατίζω ότι του
χρόνου θα είµαστε πρώτοι. Θα ξεπεράσετε και τη Βουλγαρία. Και
υπηρετείτε δύο συγκεκριµένα συστήµατα τα οποία ελέγχουν το
75% των ιδιωτικών υπηρεσιών υγείας. Αυτή η πραγµατικότητα. 

Ολιγοπώλιο στην υγεία, ολιγοπώλιο στις τράπεζες, ολιγοπώλιο
στα τρόφιµα, ολιγοπώλιο στην ενέργεια, αλλά είναι φιλελεύθερος
ο κ. Μητσοτάκης. Τέτοιο φιλελευθερισµό, τι να σας πω; Δεν
υπάρχει καµµία επιστήµη οικονοµικής παγκοσµίως που να µπορεί
να τον δικαιολογήσει. Καµµία! Καµµία ρύθµιση, καµµία ανταγω-
νιστικότητα στην αγορά, ολιγοπώλια στα ολιγοπώλια, αλλά είναι
φιλοευρωπαϊστής µε τις υποκλοπές και υπηρέτης των ολιγοπω-
λίων και φιλελεύθερος στα ευρωπαϊκά. 

Ξέρετε δεν σας αρέσει να λέµε ότι ουγγαροποιείτε την Ελ-
λάδα. Εµένα δεν µου αρέσει ακόµη περισσότερο, γιατί έχω αντι-
µετωπίσει αυτά τα καθεστώτα, τα οποία ήταν στην πολιτική οµά-
δα του Λαϊκού Κόµµατος για πάρα πολλά χρόνια, µέχρι να ντρα-
πείτε να τους πάτε λίγο παραπέρα. 

Όµως, η αλήθεια είναι µόνο µία. Είστε πρωταθλητές να εκθέ-
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τετε τη χώρα παγκοσµίως. Επί της εποχής σας δεν υπάρχει διε-
θνές µέσο ενηµέρωσης που δεν έχει ασχοληθεί µε άσχηµο τρόπο
µε τη χώρα µας, αλλά -λέει- εµείς εκθέτουµε την Ελλάδα. Είδατε
πουθενά να µε εµπλέκουν εµένα µε υποκλοπές, µε σκάνδαλα, µε
ολιγοπώλια, µε τη φτωχοποίηση της χώρας; «Ανάπτυξη της φτώ-
χειας» έλεγαν οι «FINANCIAL TIMES». Ούτε για το ΠΑΣΟΚ λένε
ούτε για µένα, για εσάς και τον κ. Μητσοτάκη λένε. 

Εσείς, λοιπόν, εκθέτετε τη χώρα παγκοσµίως. Κάθε µήνα υπάρ-
χει ένα θέµα. Δεν σας αρέσει το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου που το ψήφισαν και δικοί σας Ευρωβουλευτές; 

Για το Στέιτ Ντιπάρτµεντ γιατί δεν είπατε τίποτα; Για το Στέιτ
Ντιπάρτµεντ γιατί δεν είπατε τίποτα; Ποια είναι τα πρόσωπα που
έχουν δεχθεί κυρώσεις από το Στέιτ Ντιπάρτµεντ; Ποια είναι
αυτά; Αν δεν σας αρέσει η µια πλευρά της Δύσης, να πάµε στην
άλλη πλευρά του Ατλαντικού. Από όπου και να το πιάσεις, δεν το
σώζετε. 

Και, βέβαια, ο Υπουργός Υγείας µας είπε για το µείζον θέµα
της υγείας ότι είστε αντιµεταρρυθµιστές γιατί δεν θέλετε τα απο-
γευµατινά χειρουργεία. Τα θέλουµε τα απογευµατινά χειρουρ-
γεία. Ο Αλέκος Παπαδόπουλος από το 2001 είχε προτείνει τη
θεσµοθέτησή τους, αλλά πώς; Με προσωπικό, µε ένα χαµηλό
αντίτιµο, όχι να παίρνω τα βαριά πρωινά χειρουργεία και να τα
πηγαίνω το απόγευµα ούτε να βάζω ιδιώτες γιατρούς από το πα-
ράθυρο. Αυτό είναι αντικίνητρο για να πάνε νέοι γιατροί στο ΕΣΥ,
όταν έχουµε τέτοιες ελλείψεις. Κάνετε ότι δεν το καταλαβαίνετε. 

Άρα είστε ταυτισµένοι µε την ακρίβεια κάθε είδους στον τόπο
µας, ακρίβεια στην υγεία, ακρίβεια στα τρόφιµα, ακρίβεια στην
ενέργεια, ακρίβεια στα ενοίκια. Η εποχή σας είναι µια εποχή ακρί-
βειας. 

Και, βέβαια, µας έκανε και µάθηµα γιατί δεν ψηφίσαµε την επι-
στολική ψήφο. Τι να πω; Εµείς την βάλαµε στο Σύνταγµα. Το ξε-
χνάτε; Το ΠΑΣΟΚ την έβαλε στο Σύνταγµα. Ναι, είπαµε στην
επιτροπή. Εσείς φέρατε τροπολογία εκπρόθεσµη για να εγκλω-
βίσετε και να κοροϊδέψετε την Αντιπολίτευση. Γιατί αυτή είναι η
νοµοθετική σας κουλτούρα. Αυτή είναι η νοµοθετική σας κουλ-
τούρα.

Όµως, να φύγω από αυτό. Ένα συντηρητικό κόµµα είστε. Είστε
πρωταθλητές σε αυτές τις πρακτικές. Τα κάνατε και παλιότερα.
Όµως να µας κάνει µάθηµα ο κ. Μητσοτάκης για την επιστολική
ψήφο, όταν πριν από µερικές εβδοµάδες µάθαµε ότι η κ. Ασηµα-
κοπούλου έχει χιλιάδες απόρρητα στοιχεία Ελλήνων εκλογέων
του εξωτερικού στο γραφείο της, ότι έχετε κάνει το Υπουργείο
Εσωτερικών εκλογικό κέντρο της Νέας Δηµοκρατίας, ότι τα στοι-
χεία αυτά τα µοίραζε ο γραµµατέας αποδήµου της Νέας Δηµο-
κρατίας. Ένας Πάτσης των δανείων ήταν ο γραµµατέας του
αποδήµου. Αν πάρουµε τον κοµµατικό σκελετό της Νέας Δηµο-
κρατίας, κάθε γραµµατέας και ένα σκάνδαλο. 

Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Ήρθε σήµερα εδώ και δεν είπε µία
κουβέντα για τη διάρρηξη. Μα καλά, σε ποιους νοµίζουν ότι µι-
λάτε; Τόσο πολύ περιφρονείτε τη λογική µας; Δεν φοβάστε τί-
ποτα; Δεν έχετε την αίσθηση του καθήκοντος και του σεβασµού
του Κοινοβουλίου; Μία κουβέντα να πει, είναι φερόµενη η διάρ-
ρηξη, έγινε, δεν έγινε; Είναι ο διευθυντής διεξαγωγής των εκλο-
γών που έχουµε σε µερικές εβδοµάδες. Θέλουµε καθαρή απά-
ντηση, κύριε Βορίδη και κύριε Φλωρίδη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είναι φερόµενη διάρρηξη. Έγινε; Τι πήραν από το γραφείο του,
τι πήραν από το γραφείο του; 

Σήµερα εδώ καθαρή απάντηση. Με τα e-mails κοροϊδεύατε τον
λαό δέκα µέρες. Τα µάζεψε µόνη της. Αυτά λέγατε στα κανάλια.
Η προπαγάνδα σας. Τώρα τι συνέβη; Μία καθαρή απάντηση.
Έγινε διάρρηξη; Ναι ή όχι; Και τι πήραν; Για να ξέρουµε αν µπο-
ρούµε να εµπιστευτούµε την Κυβέρνησή σας. Και αν η σηµερινή
σας απάντηση δεν είναι καθαρή πρέπει να παραιτηθεί αύριο το
πρωί η κ. Κεραµέως διότι επί της εποχής της έγινε το Υπουργείο
Εσωτερικών εκλογικό κέντρο της Νέας Δηµοκρατίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αλλά δεν σας αρέσουν οι δείκτες. Θέλετε, λέει, να µιλάµε µε
στοιχεία. Δηλαδή, θα έχουµε τώρα µέτρο αξιολόγησης. Δεν σας

αρέσει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που ψήφισαν έξι πολιτικές
οµάδες -εφτά µε τη δική σας- αλλά είναι µέτρο αξιολόγησης της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας η κολλητή του κ. Μητσοτάκη
-που κάνουν και διακοπές µαζί- η κ. Φον Ντερ Λάιεν που σε λίγο
θα είναι και παρελθόν. Ούτε οι δικοί σας δεν την θέλουν. Στο συ-
νέδριο του Λαϊκού Κόµµατος το 50% των ψήφων πήρε. Ήδη είναι
παρελθόν. Ευτυχώς για το µέλλον της Ευρώπης. Είδαµε τι συ-
νέβη κατά την εποχή της, ποιο ρόλο έπαιξε στις µεγάλες γεωπο-
λιτικές κρίσεις. Τροχονόµος. Θα τα πούµε αυτά τις επόµενες
εβδοµάδες προ των ευρωπαϊκών εκλογών. 

Εδώ υπάρχουν δείκτες συγκεκριµένοι. Στην Παγκόσµια Τρά-
πεζα, στους δείκτες διακυβέρνησης, η Ελλάδα υποχώρησε στην
ογδοηκοστή θέση από την εβδοµηκοστή τέταρτη. Σύµφωνα µε
την Τράπεζα της Ελλάδας, η Ελλάδα υστερεί σε τοµείς όπως η
αποτελεσµατική λειτουργία του κράτους, η επιτάχυνση της απο-
νοµής δικαιοσύνης, η καταπολέµηση της γραφειοκρατίας. Έχου-
µε µια αγορά ανεξέλεγκτη χωρίς ρύθµιση. Καρτέλ παντού. Στην
EUROSTAT ο εναρµονισµένος δείκτης τιµών καταναλωτή είναι
3,2 τον Απρίλιο αλλά στην Ευρωζώνη 2,4. Στον πάτο της Ευρώ-
πης η αγοραστική δύναµη. Στον πάτο της Ευρώπης σε πολύ ση-
µαντικά θέµατα όπως είναι το κοινωνικό κράτος. Ποιον δείκτη να
πρωτοπιάσουµε; Και λέτε ότι αγωνιζόµαστε για να εκθέσουµε την
Ελλάδα. Οι δείκτες εκθέτουν την Κυβέρνησή σας. Αξίζει, λοιπόν,
στον ελληνικό λαό κάτι καλύτερο από εσάς. Γι’ αυτό, λοιπόν,
αγωνιζόµαστε προ των ευρωπαϊκών εκλογών για να έχει ο ελλη-
νικός λαός µια επιλογή προοδευτική, ρεαλιστική, σοβαρή και όχι
µια επιλογή που περιφρονεί τα µεγάλα κοινωνικά ζητήµατα. 

Σήµερα ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να λέει για το επίδοµα
µητρότητας. Δύο φορές το φέραµε σε τροπολογία. Ενάµιση
χρόνο πριν το δώσετε, το φέραµε µε τροπολογία και το καταψη-
φίσατε γιατί λέγατε «λαϊκιστές, δεν έχουµε λεφτά». Και πού τα
βρήκατε τώρα; Δεν είχατε υπερέσοδα του ΦΠΑ πέρυσι; Μια χαρά
είχατε πέρυσι υπερέσοδα του ΦΠΑ. Και το φέρατε τώρα. Είστε
αποκοµµένοι από την κοινωνική πραγµατικότητα. Θέλετε να λύ-
σετε το δηµογραφικό και δεν στηρίξατε εξαρχής το επίδοµα µη-
τρότητας. Υπουργείο Οικογένειας κέλυφος. Χθες φέρατε τον
νόµο για να έχουµε Υπουργείο Οικογένειας. Όλα αυτά είναι πολύ
µεγάλα ζητήµατα. Και δεν µπορεί ο Πρωθυπουργός να τα αντι-
µετωπίσει εκβιάζοντας για σταθερότητα. Ποια σταθερότητα; Σε
λίγο θα έχετε πάνω από εκατόν εξήντα Βουλευτές. Ποια σταθε-
ρότητα παίζεται; Ένα µόνο κρίνεται στις ευρωπαϊκές εκλογές: αν
θα υπάρχει εµπόδιο στη µεγάλη και κλιµακούµενη αλαζονεία σας.
Αν θα υπάρχει ανάχωµα στο πελατειακό κράτος µέσα από µια
ισχυρή και σοβαρή αντιπολίτευση. Αλλά επισείει τον κίνδυνο της
σταθερότητας. 

Θέλω κλείνοντας να σας πω ότι χθες υπήρξε µια τηλεµαχία της
κ. Φον Ντερ Λάιεν. Για να δείτε ότι εδώ παίζεται ένα παιχνίδι απί-
στευτο, ο Πρωθυπουργός και κολλητός της βάζει απέναντί του
την ακροδεξιά κατά το δοκούν. Όταν ήθελαν τον Βελόπουλο για
την ΑΔΑΕ µια χαρά συνεργαστήκανε. Τώρα τον θυµηθήκανε µε
τις εκκλησίες. Η κ. Φον Ντερ Λάιεν, λοιπόν, τι αποκάλυψε; Λέει
«εντάξει, αν δεν µας βγει ο µεγάλος συνασπισµός και η κ. Μελόνι
και το ECR», άρα ο Όρµπαν. Άρα, µια χαρά ανοίγετε την πόρτα
στην ευρωπαϊκή ακροδεξιά που κατά τα άλλα θέλετε να αντιµε-
τωπίσετε. Δηλαδή, λέτε στην Ελλάδα «ελάτε να µας ψηφίσετε για
να µην ενισχυθεί η ευρωπαϊκή ακροδεξιά αλλά την ίδια ώρα η κ.
φον ντερ Λάιεν λέει «ψηφίστε µας για να συνεργαστούµε µε την
ευρωπαϊκή κεντροδεξιά», άµα δε µας βγει ο µεγάλος συνασπι-
σµός. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Θα ακούσουµε πολλά από εσάς, πάρα πολλά. Αλλά έχουµε
πολύ µεγάλη ψυχραιµία και πολύ µεγάλη πίστη στον αγώνα µας.
Πέτυχε λέει η επιστολική ψήφος αλλά το � από αυτούς που έχουν
γραφτεί είναι εκτός Ελλάδας. Μεγάλη επιτυχία. «Γιατί ζητάτε»
λέει «την ψήφο των Ελλήνων αποδήµων, αφού εµείς φέραµε τη
δυνατότητα αυτή;». Δηλαδή επειδή το ψηφίσατε µόνοι σας να
τους πούµε να ψηφίσουν µόνο Νέα Δηµοκρατία. Φοβερά επιχει-
ρήµατα. Φοβερό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)
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Εδώ σήµερα ο κ. Μητσοτάκης έδωσε τα ρέστα του. Λέει «δεν
το ψηφίσατε, δεν δικαιούστε την ψήφο των Ελλήνων αποδήµων
ή όσων θα αξιοποιήσουν αυτή τη δυνατότητα». Ξέρετε, είµαι σί-
γουρος ότι το πρώτο βήµα που θα ανοίξει την πόρτα της εξόδου
στη Νέα Δηµοκρατία είναι η 9η Ιουνίου. Την 9η Ιουνίου θα ανοίξει
η πόρτα. Στις επόµενες εθνικές εκλογές θα είστε παρελθόν. Γιατί
ούτε φιλοευρωπαϊστές είστε, ούτε αξιακά κινείστε ούτε αξιοκρά-
τες είστε ούτε µεταρρυθµιστές είστε. Είστε στυγνοί υπάλληλοι
της εξουσίας σας. Είστε όλοι υποταγµένοι στην εξουσία του κ.
Μητσοτάκη. Και ξέρετε από πού φαίνεται αυτό; Από το ότι δεν
πήγε ένας από εσάς στη δικαιοσύνη απέναντι στο παρακράτος
των υποκλοπών. Ένας από εσάς δεν είχε τη δηµοκρατική ευαι-
σθησία απέναντι στους αγώνες των προγόνων µας για να φέ-
ρουµε τη δηµοκρατία στον τόπο, να σηκωθεί να πάει στον Άρειο
Πάγο για να πει «ως εδώ το παρακράτος» το όποιο παρακράτος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Είστε υπόδουλοι της εξουσίας του κ. Μητσοτάκη. Την 9η Ιου-
νίου, λοιπόν, σας αξίζει µήνυµα αποδοκιµασίας και είµαι σίγου-
ρος ότι θα σας το στείλει ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον

λόγο τώρα στην Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. Μετά ζή-
τησε και θα πάρει τον λόγο ο κ. Βορίδης, Υπουργός Επικρατείας
και µετά ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μηδενίζετε, παρακαλώ, τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε; Ευ-
χαριστώ. 

Θέλω πρώτα από όλα να προσκαλέσω τους Έλληνες και τις
Ελληνίδες να κοιτάξουνε πάρα πολύ καλά τη Βουλή, τα κυβερ-
νητικά έδρανα και τα έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας. Να έρθουν
να δουν το 41%. Άδεια έδρανα, τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας, δύο Υπουργοί και ένας Υφυπουργός.

(Χειροκροτήµατα)
Συγχαρητήρια. Τιµάτε την ψήφο των πολιτών. Τιµάτε την εµπι-

στοσύνη τους. Αυτών, εν πάση περιπτώσει, που σας ψήφισαν,
που σας έδωσαν τη δυνατότητα να αποδείξετε ότι θα ενεργήσετε
για να υπάρξει δικαιοσύνη για τα Τέµπη, που σας έδωσαν τη δυ-
νατότητα να αποδείξετε ότι έχετε και καλό εαυτό εκτός από τον
κακό σας εαυτό. 

Συγχαρητήρια που τους τιµάτε! Συγχαρητήρια που αυτό το
41% του 50% που σας ψήφισε, δηλαδή το 20% και κάτι, το χρη-
σιµοποιείτε κάθε φορά, προκειµένου να ισχυριστείτε ότι έχετε
λευκή επιταγή για όλα αυτά που κάνετε. Γιατί µάλιστα λέτε ότι ο
λαός έκρινε και σας έκρινε και αθώους για τα Τέµπη. Συγχαρη-
τήρια που εκτοξεύσατε το επίπεδο της αλαζονείας αλλά και τον
ίδιο τον ορισµό της αλαζονείας αυτούς τους δέκα µήνες που µι-
λάτε µε την οίηση του 41%, το οποίο εσείς δεν τιµάτε, εσείς απα-
ξιώνετε, εσείς το χρησιµοποιείτε, εσείς αντιποιείστε τη βούλησή
του, εσείς τελικά το θέλατε µόνον για να κάνετε ό,τι θέλετε στο
δηµόσιο βίο.

Ελπίζω το κανάλι της Βουλής να δείχνει την εικόνα της Βουλής.
Ελπίζω να µην εφαρµόζεται η εντολή προς το κανάλι της Βουλής
να µη φαίνονται τα άδεια έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας. Ελπίζω
το κανάλι της Βουλής να δείχνει αυτή την εικόνα, σήµερα Μεγάλη
Τρίτη, οκτώ παρά είκοσι, µία µόλις ώρα µετά το τέλος της οµιλίας
του κ. Μητσοτάκη, του κυρίου Πρωθυπουργού, ο οποίος ευχή-
θηκε καλό Πάσχα και όπου φύγει φύγει! Όπου φύγει φύγει από
την κοινοβουλευτική λειτουργία και από τη δηµοκρατία και από
το Κοινοβούλιο και µαζί του σύσσωµη αποχώρησε σε ένδειξη πα-
νηγυρισµού, φαντάζοµαι, ολόκληρη η Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας. Έχουν αποµείνει µόνον όσοι είναι θε-
σµικά ορισµένοι για να µιλήσουν και περιµένουν να µιλήσουν.
Έτσι τιµάει η Νέα Δηµοκρατία το 41% που της έδωσαν οι πολίτες,
όσοι ψήφισαν στις προηγούµενες εκλογές. Και αυτό οι πολίτες
θα πρέπει να το θυµηθούν πάρα πολύ καλά, να το έχουν καλά
στο µυαλό τους στην πορεία για τις ευρωεκλογές και να µη σας
αφήσουν ούτε να τους ξαναξεγελάσετε ούτε να τους ξαναχρη-

σιµοποιήσετε ούτε να ξαναεκµεταλλευτείτε την εµπιστοσύνη
τους ούτε να ξαναπατήσετε πάνω στην απογοήτευσή τους και
την αποχή τους, αλλά να πάνε στην κάλπη και να σας µαυρίσουν. 

Κύριε Βορίδη, βλέπω ότι γελάτε µε το «να σας µαυρίσουν».
Εσάς ειδικά νοµίζω ότι δεν µπορούν να σας µαυρίσουν. Εννοώ
ότι είστε ήδη αρκετά «µαύρος». Και δεν το λέω κυριολεκτικά,
αλλά πολιτικά.

Οι πολίτες της χώρας αυτής πρέπει να ξέρουν ότι εσείς παί-
ζετε. Παίζετε όλο αυτό το διάστηµα. Παίζετε µε τη νοηµοσύνη
τους, παίζετε µε τα επικοινωνιακά µέσα που διαθέτετε, όπως παί-
ζετε και µε τις αδυναµίες τους. Και αυτό που, τελικά, επιδιώκετε
είναι απλώς να ξεπεράσετε τον σκόπελο των ευρωεκλογών, για
να µπορέσετε ανενόχλητοι να διαθέσετε τα κονδύλια του Ταµείου
Ανάκαµψης, να διαθέσετε σε εαυτούς και «ηµετέρους» πακτω-
λούς δισεκατοµµυρίων και να συνεχίσετε να κυβερνάτε σε πείσµα
της λαϊκής και κοινωνικής βούλησης, σε παραβίαση των κοινωνι-
κών αναγκών, σε εκτέλεση επιθυµιών, συµφερόντων και πάντως
σε αναντιστοιχία µε τις προκλήσεις της εποχής και τις επιταγές
της ιστορίας.

Προσκάλεσα τον κ. Μητσοτάκη σε debate, κάτι που του είπα
και το πρωί, µήπως δεν τον ενηµερώνετε, µήπως δεν τον ενηµε-
ρώσατε όλες αυτές τις µέρες που η Πλεύση Ελευθερίας ζητάει
debate των πολιτικών Αρχηγών, µήπως δεν τον ενηµερώσατε ότι
και σήµερα το πρωί τον προσκάλεσα να πει το ναι σε debate των
πολιτικών Αρχηγών. Και ο κ. Ανδρουλάκης που είναι εδώ παρών
έχει, επίσης, προτείνει το debate των πολιτικών Αρχηγών, όπως
πιστεύω ότι θα το υποστηρίξουν και άλλα κόµµατα. 

Προσωπικά ως η µοναδική γυναίκα πολιτική Αρχηγός έχω έναν
λόγο παραπάνω να επιµένω για το debate, γιατί έγινε αυτό το κα-
κόγουστο debate της περασµένης χρονιάς µε µόνο άνδρες Αρ-
χηγούς κοµµάτων, την ώρα που η Πλεύση Ελευθερίας κι εγώ
ζητούσαµε εκπροσώπηση. Έγινε εκείνο το debate που δεν άγγιξε
τα ζητήµατα της έµφυλης βίας, των γυναικοκτονιών και της κα-
κοποίησης. 

Και σήµερα, δέκα µήνες µετά τις εκλογές από τις οποίες ανα-
δείχθηκε η σηµερινή Βουλή, έχει εκτοξευθεί η έµφυλη βία, έχουν
εκτιναχθεί οι γυναικοκτονίες, έχει εκτραχυνθεί παντελώς η συν-
θήκη υπό την οποία οι γυναίκες ζητούν προστασία και δεν έχουν
προστασία. Και βέβαια έχει, δυστυχώς, αποκαλυφθεί πλήρως το
πρόσωπο της Κυβέρνησης που δεν θέλει να προστατέψει τις γυ-
ναίκες. Είµαι σοκαρισµένη! Είµαι, πραγµατικά, σοκαρισµένη από
το γεγονός ότι ο κ. Μητσοτάκης στα σαράντα περίπου λεπτά της
οµιλίας του δεν είπε ούτε λέξη για το µείζον ζήτηµα που έχει προ-
κύψει από χθες, για τις δηλώσεις του Υφυπουργού σας ότι οι γυ-
ναικοκτονίες είναι βιολογικό φαινόµενο, ότι έτσι κάνουν οι άντρες
δηλαδή, έτσι κάνουν τα αρσενικά. Είναι επιθετικά, είπε. Και είπατε
κι εσείς, κύριε Υπουργέ -και σας έχω ζητήσει από το µεσηµέρι να
το ανακαλέσετε- ότι είπε µια επιστηµονική άποψη. Από ποια επι-
στήµη; Ποιας επιστήµης άποψη είναι αυτή;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Της δικής
του. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Της δικής του; Της προσωπικής του; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Της ψυχια-
τρικής. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κοιτάξτε, αυτή η ιδιώνυµη -το λέω µε την ποινική έννοια
του όρου- λοιπόν µπουρδολογία που εµφανίζεται ως επιστηµο-
σύνη δεν έχει θέση σε ένα κράτος δικαίου και σε µία δηµοκρατία,
ιδίως όταν δολοφονούνται γυναίκες υπό τις πιο απάνθρωπες συν-
θήκες. Διότι είναι, πράγµατι, απάνθρωπο µια γυναίκα να απευθύ-
νεται στην Αστυνοµία και να τη διώχνουν, είναι απάνθρωπο να
απευθύνεται στο «100» και να την αποπαίρνουν και να την ειρω-
νεύονται και να της λένε «Το περιπολικό δεν είναι ταξί, κυρία µου»
και να την καθοδηγούν βλακωδώς. Είναι, πράγµατι, απάνθρωπο
να τους µιλάει την ώρα που είναι εκτεθειµένη και να το λέει ότι
είναι εκτεθειµένη στα µάτια του µετέπειτα δολοφόνου της και να
την εκθέτουν ακόµη περισσότερο. 

Αυτά δεν είναι τα αποτελέσµατα προσωπικής, ατοµικής µόνον
ευθύνης των αστυνοµικών οργάνων αλλά τα αποτελέσµατα µιας
πολιτικής που την επιλέξατε και που εδώ και δέκα µήνες σας
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ζητώ να την αναθεωρήσετε και σας καταθέτω προτάσεις για να
την ανατάξετε. Επανέρχοµαι ξανά και ξανά και ξανά και ξανά και
ξανά και ξανά και ξανά και ξανά και ξανά και ξανά και ξανά. Δεν
είπα δεκαεφτά φορές το «ξανά». Έχω επανέλθει δεκαεφτά φορές
µε επίκαιρες ερωτήσεις στον κ. Μητσοτάκη και κρύβεται. Και σή-
µερα έφυγε, πραγµατικά, σαν λαθροπρωθυπουργός, ως Πρωθυ-
πουργός που λάθρα εµφανίζεται στο Κοινοβούλιο, λάθρα µιλάει
όσο του επιτρέπει η επιβολή της παρουσίας της Κοινοβουλευτι-
κής του Οµάδας και λάθρα αποχωρεί, για να µην µπει σε οποι-
αδήποτε περαιτέρω έκθεση από αυτήν την οποία υπέστη στη
διάρκεια της συζήτησης της πρότασης µοµφής, κατά την οποία
έγινε απολύτως ορατό και κατανοητό στην ελληνική κοινωνία ότι
είστε ένοχοι για το έγκληµα των Τεµπών, ότι είστε υπαίτιοι και
υπόλογοι για τη συγκάλυψη παραµέτρων και στοιχείων του
εγκλήµατος των Τεµπών, ότι επιχειρείτε µε κάθε τρόπο να απο-
σείσετε τις ευθύνες σας και να υποθάλψετε εαυτούς και αλλή-
λους και πρώτα απ’ όλα τον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Καραµανλή. 

Είναι, πραγµατικά, λυπηρό να έρχεται ο Πρωθυπουργός τη δέ-
κατη πέµπτη φορά. Πρέπει να σας πω, για να έχετε και κάποια
στοιχεία, ότι σε δέκα µήνες κοινοβουλευτικής λειτουργίας ήταν
µόλις η δέκατη πέµπτη φορά που εµφανίστηκε ο κ. Μητσοτάκης
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Πάντοτε εµφανίζεται για ελάχιστη
ώρα για να µιλήσει και για να φύγει. Αν ήταν εργαζόµενος που
χτυπούσε κάρτα, θα είχε προ πολλού µάλλον χάσει την εργασία
του, αλλά µιας και έχει προνοµιακή µεταχείριση ως προνοµιού-
χος Πρωθυπουργός εξακολουθεί να κάθεται στη θέση του δεύ-
τερου τη τάξει πολιτειακού παράγοντα και να εµφανίζεται στη
Βουλή για να πει πόσο δηµοκρατική είναι επί Κυβερνήσεώς σας
η χώρα.

Τόσο δηµοκρατική είναι η χώρα, κύριοι, που η Κοινοβουλευτική
σας Οµάδα δεν τιµά το Κοινοβούλιο, παρά µόνον για να χειρο-
κροτήσει τον Αρχηγό σας, που οι Υπουργοί, οι εξήντα Υπουργοί,
απουσιάζουν σταθερά και εκπροσωπούνται συνήθως από έναν
Υφυπουργό. Σήµερα είναι και ο Υπουργός Επικρατείας, ο αντ’
αυτού του κ. Μητσοτάκη που είµαι σίγουρη ότι µε την οµιλία του,
όπως έχει κάνει και σε προηγούµενες άλλωστε συνεδριάσεις, θα
µας δείξει πόσο πολιτισµένοι είστε και πόσο εσείς δεν έχετε
εχθρούς. Δεν έχουµε εχθρούς, είπε ο κ. Μητσοτάκης, εχθροί µας
είναι τα προβλήµατα. 

Πρέπει, νοµίζω, να γίνει ένα βίντεο µε τις επιθέσεις του κ. Μη-
τσοτάκη, του κ. Βορίδη, του κ. Γεωργιάδη και άλλων διόλου εχθ-
ροπαθών κυβερνητικών παραγόντων, να ακουστούν αυτά που
έχουν πει µόνο σε µένα, αν και δεν είχα το προνόµιο να είµαι η
µόνη που υφίσταµαι τις επιθέσεις σας, περί χυδαιότητας, περί
εθνικής εισαγγελέα, περί προσώπου που δεν γνωρίζει για τι µι-
λάει, περί, περί, περί, περί.

Είµαι βέβαιη, κύριε Βορίδη, ότι θα µε συγχωρέσετε που δεν θα
είµαι εδώ όταν θα πάρετε τον λόγο, αλλά έχω αφήσει να µε πε-
ριµένουν εδώ και αρκετή ώρα οι υποψήφιοι Ευρωβουλευτές µας,
γιατί όλοι µαζί δώσαµε προτεραιότητα φυσικά στο να είµαστε πα-
ρόντες και να είµαι παρούσα εδώ στη Βουλή, θεωρώντας ότι θα
έκανε µια πράξη µεταµέλειας τη Μεγάλη Εβδοµάδα ο κύριος
Πρωθυπουργός και θα παρέµενε για να ακούσει και τους πολιτι-
κούς του αντιπάλους και για να απαντήσει. Δεν το έπραξε. Ίσα-
ίσα, είπε, νηστεύω την κοινοβουλευτική διαδικασία και φεύγω µια
ώρα αρχύτερα για να µην αµαρτήσω, Κύριε και παραστώ παρα-
πάνω απ’ όσο επιτρέπεται από την κοινοβουλευτική λειτουργία.
Μόνο αυτό δεν µας είπε, αλλά ούτως έπραξε. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ρήσης του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού για τη δίκη για το Μάτι. Τι µας είπε; Να µη γίνονται οι εθνικές
τραγωδίες κοµµατικά εργαλεία. Εγώ περίµενα να πει να µη γίνο-
νται εθνικές τραγωδίες, αλλά εκείνος είπε να µη γίνονται οι εθνι-
κές τραγωδίες κοµµατικά εργαλεία, στη γραµµή ακριβώς του κ.
Γεωργιάδη που είπε ότι αν λέγαµε ότι τα τρένα είναι επικίνδυνα,
ο κόσµος δεν θα έµπαινε στα τρένα –ήξερε, δηλαδή, για την επι-
κείµενη τραγωδία, αλλά επέλεξε να δώσει εισιτήρια στην «HEL-
LENIC TRAIN»- και στη γραµµή του κ. Κώστα Καραµανλή του
Αχιλλέα που έχει πάρει εύσηµα Πρωθυπουργού µετά από εκείνο
το θυελλώδες χειροκρότηµα εδώ στην Ολοµέλεια επειδή είπε ότι
τα έκανε όλα καλά για τα Τέµπη και ότι τραγικά δυστυχήµατα
πάντα θα γίνονται. Τραγικά δυστυχήµατα πάντα θα γίνονται!

Έτσι, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης σήµερα…
Το λέω για να το συλλάβουν καλά οι πολίτες αυτής της χώρας,

όχι µόνο τα θύµατα του Ματιού, όχι µόνο τα θύµατα και οι συγ-
γενείς του Ματιού, του Νέου Βουτζά, της Ραφήνας, όχι µόνο τα
θύµατα, οι οικογένειες, οι επιζώντες, οι επιζώσες, οι τραυµατίες
των Τεµπών, αλλά να το καταλάβει όλη η κοινωνία, όλη τη χώρα,
όλοι οι πολίτες να το καταλάβουν.

Είστε συµφιλιωµένοι µε τις εθνικές τραγωδίες. Μας λέτε ότι γί-
νονται και θα γίνονται και το ζήτηµά σας µόνο είναι να µη γίνονται
κοµµατικά εργαλεία. 

Σε άλλη συνεδρίαση που θα είναι περισσότεροι και περισσό-
τερες παρόντες και παρούσες, θα σας πω ποιοι εδώ µέσα έχουν
πολιτικά εκµεταλλευτεί τραγωδίες. Σε άλλη συνεδρίαση. Από επι-
λογή µου αυτό σήµερα.

Σε αυτή τη συνεδρίαση θα σας πω ότι αυτά που άκουσα από
τον κ. Μητσοτάκη, ότι δηλαδή, τελικώς, το ότι δεν φέρατε ούτε
πρόταση για εξεταστική ούτε πρόταση για προανακριτική επι-
τροπή για το Μάτι είναι ουσιαστικά αυτό που ζητάτε να ανταλλά-
ξετε µε µία αντίστοιχη στάση της προηγούµενης κυβέρνησης που
είναι συνδεδεµένη και υπαίτια για το έγκληµα στο Μάτι. Αυτό που
είπε είναι, πραγµατικά, η επιτοµή και το απαύγασµα της αδίστα-
κτης πολιτικής στάσης εκµετάλλευσης, διαπλοκής και συναλλα-
γής, µε θύµατα απλούς πολίτες, απλούς ανθρώπους. 

Να ξεκαθαρίσουµε δύο πράγµατα και να το πω και από του Βή-
µατος της Βουλής άλλη µία φορά. Στο δικαστήριο για το Μάτι
διαπράχθηκε κακοδικία. Και η κακοδικία πρέπει να ελεγχθεί. Και
η κακοδικία δεν εξαλείφεται και δεν παραγράφεται. Στο δικαστή-
ριο για το Μάτι εκτέθηκαν όλα τα στοιχεία που φωνάζουν και
στοιχειοθετούν τα κακουργήµατα σε βάρος των θυµάτων και µία
Πρόεδρος, η κ. Μαρία Γκιαούρη, η οποία συµβαίνει να ήταν η ίδια
που προέδρευσε και στην πρώτη δίκη για τη Μάνδρα και στη δίκη
για τη φωτιά του Φαλήρου µε θύµατα πυροσβέστη και µια γυ-
ναίκα, η πρόεδρος, λοιπόν, αυτή στη δίκη αυτή εξασφάλισε προ-
νοµιακή µεταχείριση σε ελεγχόµενα πολιτικά, αυτοδιοικητικά,
υπηρεσιακά πρόσωπα που συνδέεται η πράξη τους, η δράση
τους, οι παραλείψεις τους και οι ενέργειές τους µε το αβάσταχτο
αποτέλεσµα της αφαίρεσης εκατόν τεσσάρων ανθρώπινων ζωών,
τα εγκαύµατα στα σώµατα δεκάδων άλλων, τα ψυχικά τραύµατα
σε µια ολόκληρη κοινότητα που ακόµη δεν έχει συνέλθει και ούτε,
βέβαια, θα συνέλθει ούτε και θα αποδεχθεί την κακοδικία. Θα
µπορέσει να ορθοποδήσει και να ελπίσει ξανά και να συνέλθει,
ναι, αν υπάρξει δικαίωση και δικαιοσύνη.

Αν κατάλαβα καλά -και λυπάµαι, αλλά, δυστυχώς, καλά κατά-
λαβα- ο κ. Φάµελλος υπερασπίστηκε την ανακοίνωση της Ένω-
σης Δικαστών και Εισαγγελέων που λέει ότι οι οικογένειες των
νεκρών, οι συγγενείς, οι επιζώντες, όλοι όσοι καρτερικά περίµε-
ναν δικαιοσύνη και εξεγέρθηκαν όταν συνειδητοποίησαν τον
εµπαιγµό, την κοροϊδία, την κακοδικία, ότι αυτοί είναι λαϊκιστές.
Αυτό λέει η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων. Λαϊκίζουν που ση-
κώθηκαν όρθιοι και είπαν: «Κοιτάξτε µας στα µάτια, κυρία Πρό-
εδρε», σε µία πρόεδρο η οποία είχε χαµηλά το βλέµµα και δεν
κοίταξε ποτέ την κοινότητα του Ματιού και τους συγγενείς. 

Λαϊκίζει η µάνα η οποία ούρλιαζε: «Ελάτε πίσω να µας πείτε ότι
είναι αθώοι αυτοί που αθωώσατε». Λαϊκίζει ο άνθρωπος που
έχασε οικογένεια ολόκληρη και δεν µπόρεσε ούτε να παρασταθεί
για τα πεντάχρονα ανίψια του, γιατί δεν προβλέπεται παράσταση
πολιτικής αγωγής για τον θείο. Λαϊκίζουν εκείνοι οι οποίοι καρτε-
ρικά, µε υποµονή ήλπιζαν και περίµεναν την απόδοση δικαιοσύ-
νης και άκουσαν ότι για το Τριµελές Πληµµελειοδικείο -σαν να
δικαζόταν ατύχηµα αυτοκινητικό χωρίς θύµατα- κάθε ανθρώπινη
ζωή αποτιµάται σε 350 ευρώ µε αναστολή. Τόση είναι η ποινή που
έδωσαν. Πέντε χρόνια εξαγοράσιµα προς 10 ευρώ την ηµέρα,
προσαυξανόµενα επί περίπου 100% για εκατόν δύο θανάτους
από τους εκατόν τέσσερις. Αυτό θα πει περίπου 350 ευρώ για
κάθε ύπαρξη. 

Και, βεβαίως, επειδή πολλά ακούστηκαν και σε µένα δεν µπο-
ρεί κανείς να πει «Κάνατε άλλα, είπατε άλλα», εγώ ήµουνα δίπλα
στα θύµατα στο Μάτι από την πρώτη στιγµή, µίλησα για τη συ-
γκάλυψη από την πρώτη στιγµή, όταν µία ολόκληρη η Κυβέρνηση
και ο Πρωθυπουργός εµφανίστηκε µπροστά στις κάµερες και πα-
ρίστανε ότι δεν ξέρει για νεκρούς, όταν ο Κυβερνητικός Εκπρό-
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σωπος εµφανίστηκε ξηµερώµατα να πει ότι «υπάρχουν πάνω από
είκοσι νεκροί και έχουµε καλέσει την κυβέρνηση των Ηνωµένων
Πολιτειών να ερευνήσει ποιοι έβαλαν τις φωτιές µε ειδικό ζέπε-
λιν», από τότε µίλησα για τη συγκάλυψη και από τότε ήµουνα
δίπλα στα θύµατα. 

Δεν µπορείτε, λοιπόν, σε εµένα να πείτε τα ίδια που λέτε σε άλ-
λους, γιατί είµαι και ήµουν πάντα µε την πλευρά των θυµάτων
όλων των εξουσιών και όλων των κυβερνήσεων, µε την πλευρά
των ανθρώπων που θυσιάζετε. Δεν θυσιάζονται, εσείς τους θυ-
σιάζετε για να συνεχίσετε να κυβερνάτε. 

Στο Μάτι έγινε ένα ολοκαύτωµα σε καιρό ειρήνης. Άνθρωποι
πέθαναν όπως δεν αφήνεται να πεθάνει κανείς στον πόλεµο.
Ούτε στον πόλεµο δεν σε αφήνουν έτσι. Ούτε στον πόλεµο δεν
έρχεται η φωτιά χωρίς καµµία προειδοποίηση. Και στον πόλεµο
ακόµη χτυπάει µια σειρήνα. 

Οι άνθρωποι στο Μάτι κάηκαν ζωντανοί στα σπίτια τους, στο
µπάνιο τους, στις κουζίνες τους, στις αυλές τους. Απροειδοποί-
ητα βλέποντας στην τηλεόραση αυτό που η Κυβέρνηση ενηµέ-
ρωνε ότι υπάρχει, δηλαδή η φωτιά στην Κινέτα. Άνθρωποι που
έτρεξαν να σωθούν στη θάλασσα, έµειναν αβοήθητοι και εννέα
από αυτούς πνίγηκαν. Πολλοί από αυτούς είδαν τους δικούς τους
να πνίγονται και η µάνα η οποία δεν µπορούσε να συγκρατηθεί
εχθές ήταν στα νερά επί ώρες µε τα δύο παιδιά της, µέχρι που ο
γιος της ο Βίκτωρας της είπε: «Μάνα, εγκαταλείπω». Αυτοί οι άν-
θρωποι ζητούν δικαίωση. 

Γι’ αυτούς τους ανθρώπους η Ένωση Δικαστών και Εισαγγε-
λέων τώρα προεκλογικά -και προεκλογικά και για την Ένωση Δι-
καστών και Εισαγγελέων, γιατί έχουµε εκλογές οι δικαστές και οι
εισαγγελείς στην ένωσή τους- είπε, λοιπόν, ότι λαϊκίζουν τα θύ-
µατα. Επιστρέφεται η ανακοίνωση της Ένωσης Δικαστών και Ει-
σαγγελέων. Τους την επιστρέφω προσωπικά ως συλλειτουργός
της δικαιοσύνης. 

Εσείς λαϊκίζετε, κυρίες και κύριοι της Ένωσης Δικαστών και Ει-
σαγγελέων. Εσείς παίζετε παιχνίδια πολιτικά στην πλάτη των θυ-
µάτων. Εσείς µε ανεπίτρεπτο τρόπο επιχειρείτε να δικαιολογή-
σετε αδικαιολόγητες και επίορκες συµπεριφορές συναδέλφων
σας, επειδή είναι συνάδελφοί σας, µε συνδικαλιστική αλληλεγγύη
και όχι µε συνειδησιακό δικαστικό φρόνηµα, το οποίο υπάρχει,
ναι, πολλοί δικαστές που το έχουν και µε κόστος το υπερασπίζο-
νται. 

Στην δίκη για το Μάτι διαπράχθηκε κακοδικία. Δεν περιµένουµε
κινήσεις εντυπώσεων από την ηγεσία της δικαιοσύνης. Περιµέ-
νουµε έφεση και ορθό νοµικό χαρακτηρισµό του εγκλήµατος ως
κακουργήµατος και όχι ως πληµµελήµατος. Όλα τα άλλα απλώς
πείθουν γι’ αυτό για το οποίο βοά δυστυχώς ο κόσµος, ότι ελλεί-
πει η απαιτούµενη ανεξαρτησία της δικαιοσύνης, περισσεύουν
τα λόγια και περισσεύει η επιλήψιµη µε πολιτική βούληση παρέµ-
βασης και ελέγχου στη δικαιοσύνη. 

Είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι η πιο σκληρή αντιπολίτευση που
έχουµε είναι τα πραγµατικά προβλήµατα. 

Κύριε Μητσοτάκη, η πιο σκληρή Αντιπολίτευση που έχετε είναι
η Πλεύση Ελευθερίας. Και γι’ αυτό δεν απαντάτε σε καµµία επί-
καιρη ερώτησή µου. Γι’ αυτό δεν έρχεστε να αντιπαρατεθείτε
µαζί µου ποτέ στη Βουλή, παρά µόνον εάν απαντήσετε φεύγετε
αµέσως. Γι’ αυτό αποφεύγετε να δεχθείτε το debate των πολιτι-
κών Αρχηγών, στο οποίο εξακολουθώ να σας προσκαλώ και να
σας περιµένω, γιατί οι πολίτες αξίζουν και δικαιούνται απαντή-
σεις, απαντήσεις πραγµατικές, σε συνθήκες πραγµατικής αντι-
παράθεσης και διαλόγου και όχι σε ένα στηµένο σκηνικό φίλιων
χειροκροτητών και οικείων δηµοσιογράφων σε µία προστατευ-
µένη συνολικά επικοινωνιακή συνθήκη. 

Για τη δικαιοσύνη στη χώρα µας έχω να πω πολλά και θα επα-
νέλθω αύριο µε µία παρέµβασή µου. Έχω, όµως, να πω σε αυτό
το σηµείο και σε αυτό το στάδιο, κύριε Υπουργέ, ότι η δικαιοσύνη
δεν είναι αυτό που είπε ο Πρωθυπουργός «σε τόσες µέρες, τόσες
αποφάσεις». Η δικαιοσύνη είναι µια βαθιά συνειδησιακή και υπαρ-
ξιακή λειτουργία, που κρίνει και καθορίζει ανθρώπινες ζωές που
επιδιώκουν, επιζητούν, διεκδικούν και απαιτούν το δίκαιο και την
άρση της αδικίας. Η δικαιοσύνη δεν είναι προϊόν: «τόσες αποφά-
σεις, ανά δικαστή». 

Η δικαιοσύνη δεν είναι ποσότητα, όπως είπε ο εµπειρογνώµο-

νας που καλέσατε. Καλέσατε έναν φίλο σας, συνταξιούχο καθη-
γητή Οικονοµίας και τον βαφτίσατε εµπειρογνώµονα επί των θε-
µάτων δικαιοσύνης, ο οποίος δεν έχει καµµία δικαστική και δικα-
στηριακή εµπειρία, καµµία εν γένει σχέση µε το αντικείµενο της
απονοµής της δικαιοσύνης, αλλά ήταν πρόθυµος να πει αυτά που
λέει η Παγκόσµια Τράπεζα, ότι η δικαιοσύνη, δηλαδή, είναι µε-
τρήσιµο µέγεθος, το οποίο το αποτιµούµε, το κοστολογούµε, το
κόβουµε, το ράβουµε, έτσι ώστε να το βάλουµε στα µέτρα µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η δικαιοσύνη δεν µπαίνει στα µέτρα των εξουσιών. Δεν µπαίνει
ούτε στα µέτρα των παγκόσµιων οργανισµών τραπεζικής επιβο-
λής. Η δικαιοσύνη έχει να κάνει µε τη σχέση της δηµοκρατίας µε
τον πολίτη, µε την ισότητα όλων ενώπιον του νόµου. Έχει να
κάνει µε τα δικαιώµατα όλων. Έχει να κάνει µε τις ελευθερίες
όλων. Έχει να κάνει µε εκείνα τα αγαθά που προστατεύονται συ-
νταγµατικά, αλλά, δυστυχώς, παραβιάζονται στην πράξη.

Λέει ο κ. Μητσοτάκης: «Φέρνουµε µία καταπληκτική µεταρρύθ-
µιση για τη δικαιοσύνη, που την εµπνεύστηκε ο Ελευθέριος Βενι-
ζέλος τον προηγούµενο αιώνα και εσείς είστε αντιµεταρρυθ-
µιστές που αντιλέγετε». 

Μα, είναι δυνατόν το 2024 να λέτε ότι εφαρµόζετε την ιδέα του
Ελευθέριου Βενιζέλου των αρχών του προηγούµενου αιώνα;
Είναι δυνατόν να µην έχετε καµµία σχέση µε την κοινωνική πρα-
γµατικότητα, µε την ιστορική συγκυρία, µε τη δικαιική συνθήκη,
µε την απλή λειτουργία της ελληνικής κοινωνίας; Είναι δυνατόν
τίποτα από όλα αυτά να µη γνωρίζετε και να λέτε: Ήρθαµε να βά-
λουµε στον νάρθηκα, στον γύψο την ιδέα που ο Ελευθέριος Βε-
νιζέλος δεν θα την υποστήριζε σήµερα, αυτό είναι το µόνο σί-
γουρο. «Ήρθαµε, λοιπόν, να σας βάλουµε όλους στον γύψο, για
να πούµε ότι εφαρµόζουµε τις εµπνεύσεις του Ελευθέριου Βενι-
ζέλου». Είναι πολύ κακόγουστες αυτές οι ιδέες και αυτές οι ανι-
στόρητες αναφορές. Έγιναν και άλλες από τον Πρωθυπουργό.

Είναι κακόγουστο να θεωρείτε ότι καταργώντας τα ειρηνοδι-
κεία σε όλη τη χώρα, αναβαθµίζετε τη δικαιοσύνη. Όχι, θα µπλο-
κάρετε την προκαταρκτική εξέταση, την προανάκριση και τις
διαδικασίες των διαφορών σε επίπεδο ειρηνοδικείου. Είναι αδια-
νόητο να λέτε ότι αντί να προσλάβετε δικαστικούς υπαλλήλους
και να αναβαθµίσετε τη συνθήκη εκπλήρωσης των καθηκόντων
τους που είναι και συνταγµατικά εγγυηµένη, αντί να ενισχύσετε
τις υποδοµές της δικαιοσύνης στη χώρα, όπου και σήµερα µετα-
φέρονται οι δικογραφίες σε καρότσια του σουπερµάρκετ, αντί να
φροντίσετε να υπάρχει µαγνητοφώνηση σε όλα τα δικαστήρια και
όχι επιλεκτική µαγνητοφώνηση µετά από άδειά σας, αντί να φρο-
ντίσετε κάθε πολίτης που επιζητεί δικαιοσύνη να έχει πρόσβαση
στη δικαιοσύνη και όχι να συναντά εµπόδια, αντί να φροντίσετε
κάθε κοινωνία τοπική να έχει το δικαστήριο που θα κρίνει τις δια-
φορές και όχι να εµποδίζονται άνθρωποι να φτάσουν στα δικα-
στήρια, όπως εµποδίζονται να φτάσουν και στα νοσοκοµεία που
τα κλείνετε και στις εφορίες που τις κλείνετε και στα σχολεία που
τα κλείνετε και συνολικά στις δοµές που θα έπρεπε να ενισχύετε
στη χώρα που έχει ως συνταγµατική αρχή την αποκέντρωση, αντί
λοιπόν για όλα αυτά, λέτε «και η δικαιοσύνη στον γύψο». 

Η Κυβέρνηση είναι σε συναλλαγή µε την Παγκόσµια Τράπεζα.
Είναι ζήτηµα Παγκόσµιας Τράπεζας -άκουσον άκουσον!- η δικαιο-
σύνη στη χώρα. 

Και βέβαια όλα αυτά, προφανώς είναι σε στοίχιση και σε συ-
στοιχία µε την άποψη που εξέφρασε ο κύριος Υπουργός ότι
«όποιος τα βάζει µε το κράτος το κράτος τον ισοπεδώνει». 

Όχι, κύριε Υπουργέ. Όποιος τα βάζει µε το κράτος, δίνει πα-
ράδειγµα φρονήµατος, αντίστασης, διεκδίκησης δικαιωµάτων
ελευθερίας. Όποιος τα βάζει µε το κράτος όταν το κράτος πα-
ραβιάζει τα δικαιώµατά του, όταν αυθαιρετεί, όταν ασύδοτα συ-
µπεριφέρεται, όταν αδικεί, είναι αξιέπαινος και εµπνέει και τους
άλλους να µην παραιτούνται και να αντιστέκονται. 

Αυτοί που διαχρονικά τα έβαλαν µε κρατικές εξουσίες παντο-
δύναµες, είναι εκείνοι που άνοιξαν ρωγµές στις απολυταρχίες,
στις δεσποτείες, στα ανελεύθερα καθεστώτα. Αυτοί που τα βά-
ζουν µε το κράτος όταν αδικεί, όταν αυθαιρετεί, όταν εγκληµατεί,
είναι παραδοσιακά οι νέοι. Αυτό κάνουν οι νέοι σε όλο τον κόσµο
αυτή τη στιγµή και στα πανεπιστήµια των Ηνωµένων Πολιτειών,
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που τα βάζουν και µε την εξουσία των πανεπιστηµίων τους και µε
την εξουσία της χώρας τους και µε τις εξουσίες που εγκληµατούν
σε βάρος ενός ανυπεράσπιστου λαού, του παλαιστινιακού λαού. 

Οποίοι τα βάζουν µε το κράτος, είναι άνθρωποι που µας εµπνέ-
ουν, που µας κινητοποιούν. Είναι άνθρωποι που θα τους υπερα-
σπιστούµε. Διότι, ο αγώνας για το δίκαιο και η αντίσταση -θέλω
να το πω σήµερα που είναι η επέτειος του θανάτου του ήρωα της
Αντίστασης του Λάκη Σάντα- είναι εγγεγραµµένη στην ιστορία
µας, στην ψυχή µας, στην ταυτότητά µας. 

Ευτυχώς οι Έλληνες διαχρονικά, από την Ελληνική Επανά-
σταση, από την Αντίσταση, το Έπος του ’40, από τον αντιδικτα-
τορικό αγώνα µέχρι το όχι στους εκβιασµούς της τρόικας,
αντιστάθηκαν. Δεν ήταν αυτοί που φοβήθηκαν να τα βάλουν µε
τις εξουσίες και τελικώς είναι εκείνοι που και γράφτηκαν µε λα-
µπρά γράµµατα στην ιστορία και ενέπνευσαν τον ρου της ιστο-
ρίας και τον άλλαξαν. Και είναι εκείνοι που τελικά θα αλλάξουν
τον κόσµο. Θα αλλάξουµε τον κόσµο!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Πριν δώσω τον λόγο στον Υπουργό κ. Βορίδη, να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι σήµερα οι οµιλητές θα είναι µέχρι το νούµερο πε-
νήντα, µέχρι τον κ. Βασίλειο Βασιλειάδη. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ, για δέκα λεπτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πιθανο-

λογώ ότι δεν θα τα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.  
Και δεν θα τα χρειαστώ, διότι, τουλάχιστον έτσι όπως συνε-

κτιµώ και αξιολογώ τις οµιλίες των πολιτικών Αρχηγών που
άκουσα, µάλλον το νοµοσχέδιο δεν ήταν πολύ πρόσφορο για
αντιπολίτευση, γιατί δεν είδα να αναφέρονται ιδιαιτέρως. Ενώ
από τη µια µεριά έχουµε σήµερα, κατά τη γνώµη µου, κατά την
κρίση µου -και εδώ ας βάλω µέσα και την επαγγελµατική µου
εµπειρία- ένα πάρα πολύ σηµαντικό ζήτηµα που συζητάει το Κοι-
νοβούλιο για την ελληνική δικαιοσύνη, άκουσα οιµωγές για το
κράτος δικαίου, επίκληση στις διάφορες εκθέσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιο είναι το µεγαλύτερο ζή-
τηµα που καταγράφεται ως πρόβληµα της ελληνικής δικαιοσύνης
σε όλες τις εκθέσεις για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα; Ποιο
είναι το µεγαλύτερο, οι ανεξάρτητες αρχές και οι δηµοσιογρά-
φοι; Το µεγαλύτερο, το µείζον είναι η καθυστέρηση στην απο-
νοµή της δικαιοσύνης. Αυτό που έρχεται να αντιµετωπίσει η
συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης, είναι ακριβώς αυτό. 

Δεν µπήκαν στον κόπο οι πολιτικοί Αρχηγοί να ασχοληθούν ιδι-
αιτέρως. Θα πω ακροθιγώς. Μισή κουβέντα είπαν για κάτι το
οποίο είναι τοµή από κάθε πλευρά. Δεν άκουσα, παραδείγµατος
χάριν, πώς στέκεστε απέναντι στο γεγονός ότι µετά από όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα, πλέον δεν υπάρχει ειρηνοδίκης. Ναι ή όχι;
Σας αρέσει ή δεν σας αρέσει; Αν δεν σας αρέσει, έχετε την κα-
λοσύνη να µας πείτε γιατί δεν σας αρέσει;

Σε τελευταία ανάλυση εµείς λέµε κάτι συγκεκριµένο: Ουσια-
στικά, µετατρέποντας τους ειρηνοδίκες σε πρωτοδίκες, πολλα-
πλασιάζουµε τον αριθµό των δικαστών που µπορούν να χειρι-
στούν υποθέσεις πρώτου βαθµού.

Ερώτηση: Θα οδηγήσει αυτό σε επιτάχυνση της δικαιοσύνης; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Όχι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Όχι, µου

λέει ο κύριος συνάδελφος. Παραδοξότης το όχι, όταν υπάρχει
δεδοµένο ότι το 40% των υποθέσεων το χειρίζεται το 25% των
δικαστών.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Λάθος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Λάθος τα

στοιχεία της τραπέζης;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Είναι το 45%.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Προσέξτε,

αυτοί που το µελέτησαν το σύστηµα µας δίνουν µια συγκεκριµένη
κατεύθυνση. Τι µας λένε; Έχετε προσωπικό δικαστικό, έχετε δι-
καστές που δεν τους αξιοποιείτε. Και εµείς λέµε «να ένας τρόπος
για να τους αξιοποιήσουµε και να οδηγήσουµε σε επιτάχυνση της
δικαιοσύνης». 

Λέµε µόνο αυτό; Δεν λέµε µόνο αυτό. Λέµε ότι µέσα από την
κατάργηση των πολλών δικαστικών σχηµατισµών, στην πραγµα-
τικότητα πετυχαίνουµε ενιαία κέντρα διοικήσεως των δικαστη-
ρίων. Τι µας νοιάζει αυτό; Είναι θεωρητικό; Είναι γραφειοκρατικό;
Είναι µια σύλληψη έτσι γενικώς; Δεν θα έχουµε µε αυτόν τον
τρόπο ορθολογικότερη χρέωση των υποθέσεων, ώστε να µην
υπάρχει ένα ειρηνοδικείο µε λίγες υποθέσεις και δίπλα ένα πρω-
τοδικείο πολύ φορτωµένο; Δεν θα έχουµε τη δυνατότητα της ορ-
θολογικότερης κατανοµής;

Οι κύριοι πολιτικοί Αρχηγοί µάλλον όλα αυτά τα θεώρησαν
ασήµαντα, τα θεώρησαν µη σπουδαία, τα θεώρησαν αδιάφορα.
Δεν έπρεπε να ασχοληθούν µε αυτά. Δεν µας είπαν κάτι. Δεν
είπαν τίποτε, εκτός από επικλήσεις -συγχωρήστε µε- συνδικαλι-
στικού επιπέδου και δη ατεκµηρίωτες.

Ποιος είναι αυτός που πρέπει να µας ενδιαφέρει σε αυτή τη
µεταρρύθµιση; Είναι ο πολίτης ο οποίος δεν θέλει να περιµένει
επτά χρόνια για να δικαστεί η αστική του υπόθεση; Είναι ο πολί-
της ο οποίος δεν θέλει να περιµένει να αποδοθεί δικαιοσύνη σε
µία ποινική υπόθεση που κινδυνεύει να παραγραφεί; Αυτόν δεν
πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας; Τι έχετε εσείς στο µυαλό σας;
Όταν συζητάµε γι’ αυτή τη µεταρρύθµιση, εσείς ποιους σκέφτε-
στε; Δεν σκέφτεστε τους πολίτες, που σε τελευταία ανάλυση θα
δεχτούν το όφελος αυτής της µεταρρύθµισης;

Εγώ δεν άκουσα µία λέξη αντικρούσεως, να πείτε «λάθος είναι
όλο αυτό, κακά το σχεδιάζετε, δεν θα επιταχυνθεί η δικαιοσύνη,
δεν θα επιτύχετε τον στόχο σας, δεν θα τα καταφέρετε». Δεν το
άκουσα αυτό από κανέναν. Έχω ακούσει σήµερα περίπου µιά-
µιση µε δύο ώρες οµιλίες. Γι’ αυτό που είναι το µείζον δεν άκουσα
τίποτα. Γιατί, λέει, καταργούµε τα ειρηνοδικεία που ήταν ιδέα του
Βενιζέλου και κάνουµε κάτι που ο Βενιζέλος δεν θα το έκανε.
Αφήνουµε λίγο τα θεωρητικά; Αυτό είναι ένα συγκεκριµένο ορ-
γανωτικό σχήµα. Ακούστε, εγώ δικηγορώ τριάντα χρόνια. Τριάντα
χρόνια ακούω για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Έχω δει µε-
ταρρυθµίσεις του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας µε στόχο την επι-
τάχυνση της δικαιοσύνης ούτε θυµάµαι πόσες φορές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Και την επιβραδύνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

παρακαλώ µη διακόπτετε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Εν τέλει

χρόνο µε τον χρόνο βλέπω επιβράδυνση στην απονοµή της δι-
καιοσύνης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Οι αναβολές;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

το καταλαβαίνετε; Μη διακόπτετε. Δεν είναι σωστό, ούτε ευγε-
νικό. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν µε στε-
νοχωρεί. Δεν πειράζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πειράζει. Θα κάνετε
τον διπλάσιο χρόνο µετά.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν θα

πάρω τον χρόνο. Είπα ότι θα είµαι σύντοµος, βραχυλογικός.
Λέω το εξής: Βεβαίως δεν είναι ένας ο παράγοντας, το ζήτηµα

της επιβράδυνσης είναι πολυπαραγοντικό. Προφανώς. Και δεν
µπορεί να κατηγορήσει κανείς το Υπουργείο Δικαιοσύνης, τους
Υπουργούς αυτής της Κυβέρνησης, ότι δεν έχουν κάνει γι’ αυτά
ό,τι µπορούν. 

Προσέξτε όµως, εδώ µιλάµε για κάτι σηµαντικό. Γιατί; Διότι
πώς γίνεται να έχουµε τον µέσο όρο που έχουν οι δικαστές των
ευρωπαϊκών κρατών και ταυτόχρονα να έχουµε αυτή τη βραδύ-
τητα στην απονοµή δικαιοσύνης. Γιατί; Βλέπουµε το οργανωτικό
πρόβληµα; Ανεδείχθη από αυτή τη µελέτη το οργανωτικό πρό-
βληµα. 

Συγνώµη, οι κύριοι Αρχηγοί της Αντιπολίτευσης που αγωνιούν
για την απονοµή της δικαιοσύνης, για όλα αυτά τίποτε, για όλα
αυτά σιωπή; Θα κάνω ένα µικρό αισθητικό σχόλιο, αν µου επιτρέ-
πετε, λιγότερο πολιτικό και περισσότερο υφολογικό. Θυµίζετε Βε-
λόπουλο όλο και περισσότερο. Θα πω σε ποιο σηµείο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Έλεος!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αφού δεν ακούσατε,
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ούτε µία οµιλία. Τη δική µου την ακούσατε; Του Ανδρουλάκη την
ακούσατε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πω σε
ποιο σηµείο. Μη βιάζεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, µη
διακόπτετε. Σας παρακαλώ. Αυτό θέλει να πει, αυτό θα πει. Δεν
το καταλαβαίνετε; Διακόπτει κανείς κάποιον;

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Σοβαρευτείτε, κύριε Βορίδη. Εσείς
προσωπικά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα ακού-
σω την παραίνεσή σας, κυρία συνάδελφε. Δεν µε αφήσατε. Μπο-
ρεί να συµφωνήσετε. 

Ποια είναι τα υφολογικά χαρακτηριστικά του συγκεκριµένου
αγορητή; Ξεκινάει, άλλο θέµα, άλλο θέµα, χαρτί, άλλο θέµα, το
επόµενο θέµα, µεθεπόµενο θέµα και στο τέλος γενική εντύπωση.
Συγνώµη, οι τοποθετήσεις σήµερα µού έδωσαν αυτή ακριβώς την
εικόνα.

Τι συζητούσαµε; Συζητούσαµε το συγκεκριµένο θέµα για τον
δικαστικό χάρτη. Μάλιστα.

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ενώ ο Πρωθυπουργός…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αφήστε

λίγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία συνάδελφε, σας

παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Συζητού-

σαµε ένα συγκεκριµένο θέµα. Άκουσα για τα Τέµπη, για το µπά-
ζωµα, για το ξεµπάζωµα, για τις υποκλοπές, για την ΑΑΔΕ, για το
ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, για την Ευρωπαία ει-
σαγγελέα. Άκουσα περίπου για τα πάντα. Άκουσα και για την
ακρίβεια. Άκουσα για οτιδήποτε άλλο, εκτός από τον δικαστικό
χάρτη. Πλίνθοι και κέραµοι ατάκτως ερριµµένα. Επαναλήψεις επί
επαναλήψεων για ζητήµατα τα οποία έχουν απαντηθεί σε αυτή
την Αίθουσα εκατό φορές, προφανώς γιατί νοµίζετε ότι αυτά σας
ευνοούν για κάποιο λόγο.

Άκουσα και το ωραίο, ότι ο κ. Ανδρουλάκης είπε: «Δεν υπάρχει
ζήτηµα σταθερότητας στις ευρωεκλογές. Γιατί το βάζετε αυτό το
δίληµµα; Δεν θα έχετε τους εκατόν πενήντα οκτώ, τους εκατόν
εξήντα; Άρα τι πρόβληµα σταθερότητας έχετε στις ευρωεκλο-
γές;». Για να πει αµέσως παρακάτω στην αγόρευσή του ότι: «στις
9 Ιουνίου ανοίγει η πόρτα της εξόδου για την Κυβέρνηση». Ανοί-
γει η πόρτα της εξόδου ή θα είναι σταθερή η Κυβέρνηση; Αν ανοί-
γει η πόρτα της εξόδου, δεν θα είναι σταθερή. Αν δεν ανοίγει η
πόρτα της εξόδου, τότε πράγµατι υπάρχουν πολιτικά διλήµµατα. 

Τα λέω όλα αυτά γιατί αυτό εξηγεί την εικόνα τη σηµερινή, την
αποτίµηση της σηµερινής συζητήσεως και της παρουσίας των
πολιτικών Αρχηγών και εξηγεί και αυτό που θα συµβεί και στις
ευρωεκλογές. Από τη µια µεριά µια Κυβέρνηση που µάχεται µε
τα προβλήµατα, που φέρνει λύσεις, που κοιτάει το µέλλον, που
κάνει µεταρρυθµίσεις, όπως αυτή η µεγάλη σηµερινή µεταρρύθ-
µιση, και από την άλλη µεριά η Αντιπολίτευση, η οποία είναι στεί-
ρος, οξύς, διχαστικός, ξεπερασµένος λόγος, χωρίς καµµία
πρόταση, χωρίς καµµία τοποθέτηση, χωρίς καµµία οπτική στην
αντιµετώπιση των προβληµάτων του λαού µας. Αυτό οι πολίτες
καταλαβαίνουν και γι’ αυτό πράγµατι διατηρείται η πολιτική ηγε-
µονία της παρατάξεώς µας και γι’ αυτό θα διατηρηθεί και στις
προσεχείς ευρωεκλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για µία παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε τον λόγο για

τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρέµβαση ζήτησε,

κύριε Χήτα. Δικαιούται την παρέµβαση που θα κάνει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα αρχίσει ένα γαϊτανάκι τώρα;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Χήτα, είναι η τάξη των κοµµά-

των. Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και έχω την ίδια πα-
ρέµβαση µε εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το δικαιούται.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Υπουργέ, φανταστείτε να µη
χρειαζόταν να εξαντλήσετε και τα δέκα λεπτά!

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Επικρατείας): Δεν έχει
σηµασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε τώρα κι εσείς µε τη σειρά σας. 

Κύριε Μάντζο, συνεχίστε για να ολοκληρώσετε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ας ζωντανεύει και λίγο η κουβέ-

ντα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ναι, τη ζωντάνεψε ήδη ο κ. Βορίδης,

διότι αν κάποιος γνωρίζει εδώ µέσα καλύτερα από καθέναν άλλο
τον κ. Βελόπουλο, είστε εσείς. Και θα έπρεπε τουλάχιστον να ξέ-
ρετε ότι αν κάποιος εδώ σε αυτό το Βήµα σήµερα θύµισε τον Αρ-
χηγό του προηγούµενου κόµµατός σας είναι ο Αρχηγός του
τωρινού σας κόµµατος. Γιατί όλα αυτά τα οποία εσείς είπατε ότι
είπαν οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί πρώτος ο Πρωθυπουργός
τα άνοιξε.

Και για το Μάτι ακούσαµε και για την ακρίβεια ακούσαµε και
για το δηµογραφικό ακούσαµε και για τις ευρωπαϊκές εκλογές
ακούσαµε, για τα πάντα ακούσαµε. Αλίµονο. Συζήτηση πολιτικών
Αρχηγών έγινε, αλίµονο αν δεν ανοίξουν όλα τα ζητήµατα. Και
όλοι οι πολιτικοί Αρχηγοί, του Πρωθυπουργού συµπεριλαµβανο-
µένου, αναφέρθηκαν και στη δικαιοσύνη. 

Άρα ας σοβαρευτούµε και ας µην παρασυρόµαστε, αν θέλετε,
από τον ρητορικό µας ενθουσιασµό, κάνοντας παροµοιώσεις οι
οποίες προσβάλλουν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Και το λέω
αυτό, κύριε Βορίδη, διότι ο κ. Βελόπουλος, για παράδειγµα, το
όνοµα του οποίου επικαλεστήκατε, την προηγούµενη εβδοµάδα
εδώ παραίνεσε σχεδόν σε πράξεις βίας στις εκκλησίες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όπα, όπα, όπα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Θα απαντήσετε.
Άρα οι παροµοιώσεις µε τον κ. Βελόπουλο Μεγάλη Εβδοµάδα,

παραµονή θρησκευτικών εορτών, είναι τουλάχιστον άστοχες και
σας επιστρέφονται. 

Όσον αφορά τον ρόλο σας εδώ, γνωρίζουµε πολύ καλά ότι
αναπληρώνετε τον Πρωθυπουργό, σήµερα θα αναπληρώσετε και
τον Υπουργό Δικαιοσύνης. Και ήρθατε να συνηγορήσετε σε µια
µεταρρύθµιση η οποία, κατά τη δική µας γνώµη, δεν γίνεται επί
στέρεου εδάφους ώστε να επιτύχει. Εµείς αυτή τη µεταρρύθµιση
δεν την αναγνωρίζουµε ως γνήσια µεταρρύθµιση, για τον απλού-
στατο λόγο ότι δεν γίνεται αφού πρώτα 

Ποιες είναι οι προϋποθέσεις; Και επικαλούµαι και τη δική σας
νοµική ιδιότητα, την οποία πρώτος επικαλεστήκατε, αφού πρώτα
συµφωνήσω µαζί σας ότι δεν πρέπει να θεωρητικολογούµε. Συµ-
φωνώ. Στον κύριο παρακαθήµενο Υπουργό της Δικαιοσύνης να
το πείτε. Τον Ελευθέριο Βενιζέλο εµείς εδώ δεν τον βάλαµε στη
συζήτηση. Ο κ. Φλωρίδης τον έβαλε και ο Πρωθυπουργός. Θεω-
ρίες αυτές, πράγµατι, και ανιστόρητες, µαζί σας, να τις εγκατα-
λείψουµε, να τις αφήσουµε έξω από την Αίθουσα.

Εδώ πρακτικά τι λέµε εµείς; Για να υπάρξει δικαστικός χάρτης
ο οποίος µπορεί να χαραχθεί και να εφαρµοστεί στην πράξη,
χρειάζονται τρεις προϋποθέσεις τουλάχιστον. 

Πρώτον, έχουµε δικαστικούς υπαλλήλους σήµερα σε επαρκή
αριθµό; Όχι. Η Παγκόσµια Τράπεζα, την έκθεση της οποίας επι-
καλείται η Κυβέρνηση, σας το λέει µε µεγάλα γράµµατα: Τερά-
στιες οι ελλείψεις σε δικαστικούς υπαλλήλους.

Δεύτερον, έχουµε δικαστικές υποδοµές; Έχετε πάει, κύριε συ-
νάδελφε δικηγόρε, Υπουργέ της Επικρατείας, στο Ειρηνοδικείο
Περιστερίου, στο Ειρηνοδικείο Καλλιθέας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Μάντζο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Στο Πρωτοδικείο Αθηνών είµαι βέ-
βαιος. 

Έχετε την πίστη ότι αυτές οι κτηριακές υποδοµές µπορούν να
στηρίξουν τον νέο δικαστικό χάρτη;

Και το τρίτο, εδώ και δεκατρία ολόκληρα χρόνια υπάρχει ένα
σχέδιο δράσης από την κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, από τον Μιλτιάδη
Παπαϊωάννου Υπουργό, για την ηλεκτρονική δικαιοσύνη, που έχει
χαραχθεί µε τον σηµερινό χάρτη. Τα ολοκληρωµένα συστήµατα
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διαχείρισης των δικαστικών υποθέσεων ακόµη εκκρεµούν. Πώς
θα εφαρµοστεί ο δικαστικός χάρτης, όταν δεν έχουµε ψηφιοποι-
ήσει καν τη λειτουργία των δικαστηρίων; 

Αυτές είναι οι δικές µας ενστάσεις κι αυτές και η Μιλένα Απο-
στολάκη και ο Αρχηγός µας και όλοι οι Βουλευτές µας τις έχουµε
ήδη εκθέσει. Ρωτήστε τον Υπουργό Δικαιοσύνης να σας πει.

Και κλείνω µε µια µεγάλη παρανόηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι µεγάλη, κύριε Μά-

ντζο. Κλείστε σας παρακαλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κλείνω. Γιατί είναι σύγχυση, κύριε

Πρόεδρε, και εδώ στη Βουλή πρέπει οι συγχύσεις να διαλύονται. 
Ξέρετε, σταθερότητα της κυβέρνησης δεν σηµαίνει κατ’ ανά-

γκη σταθερότητα της χώρας. Εσείς έχετε µάθει να λέτε ότι η
χώρα είναι ο Μητσοτάκης και ο Μητσοτάκης είναι η χώρα. Αυτό
στις 9 του Ιούνη τελειώνει. Και πράγµατι, στις 9 του Ιούνη ανοίγει
η πόρτα ως τις επόµενες εθνικές εκλογές να τη διαβείτε προς τα
έξω. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής

Λύσης, ο κ. Χήτας. 
Θα συνεχίσουµε µετά µε τον κατάλογο των οµιλητών, θα είναι

ο κ. Αδριανός, ο κ. Λαµπρόπουλος και ο κ. Παναγιωτόπουλος µε
τη σειρά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχει µεγάλο ενδιαφέρον που µας
παρακολουθεί η Κυβέρνηση µε τόση λεπτοµέρεια και που ακτι-
νογραφεί ουσιαστικά η Νέα Δηµοκρατία την Ελληνική Λύση και
τον Πρόεδρό µας. Τον είδα διαβασµένο τον κ. Βορίδη πριν από
λίγο, κάθε ατάκα, κάθε κίνηση του Προέδρου µας. Δεν είναι κακό
να µαθαίνετε όλοι σιγά σιγά. 

Είναι λογικό, όµως, κύριε Βορίδη, που φύγατε, να παρακολου-
θείτε µε τέτοια λεπτοµέρεια και να σκανάρετε ουσιαστικά ως κυ-
βέρνηση την Ελληνική Λύση και τον κ. Βελόπουλο, γιατί πολύ
απλά εµείς είµαστε το µεγάλο σας πρόβληµα. Εµείς είµαστε το
µεγάλο σας πρόβληµα σε αυτές τις εκλογές και έχετε βάλει τα
πυρηνικά επάνω µας για να µας προκαλέσετε ζηµιά. 

Τώρα, κύριε Μάντζο, επειδή είστε σοβαρός Κοινοβουλευτικός,
δεν θα υιοθετείτε, όταν µάλιστα το έχουµε ξεκαθαρίσει, τη µο-
νταζιέρα του Μαξίµου και αυτά που διακινούν τα τρολ της Νέας
Δηµοκρατίας. Εάν δεν ήσασταν εδώ προχθές, ο Πρόεδρός µας
δεν είπε ποτέ κάτι τέτοιο. Είπε: «Εάν πρόκειται να πάτε για ψη-
φοθηρικούς και µόνο λόγους». Μην υιοθετείτε, λοιπόν, τη µοντα-
ζιέρα της Νέας Δηµοκρατίας και θα σας συνιστούσα να είστε
πάρα πολύ προσεκτικός όταν αναφέρεστε στο κόµµα µας και
στον Πρόεδρό µας.

Τώρα ένα σύντοµο σχόλιο αναφορικά µε την οµιλία του Πρω-
θυπουργού, του κ. Μητσοτάκη. Εµείς θα συµφωνήσουµε από-
λυτα µε τον κ. Μητσοτάκη, θα συµφωνήσουµε απόλυτα µε τον
Έλληνα Πρωθυπουργό ότι δεν χρειαζόµαστε εµπόρους του πα-
τριωτισµού, διότι οι έµποροι του πατριωτισµού είναι αυτοί που
χαρίζουν το όνοµα της Μακεδονίας µας, είναι αυτοί που αφοπλί-
ζουν τα ελληνικά νησιά, αυτοί είναι οι έµποροι του πατριωτισµού,
που συζητούν µε την Τουρκία την ώρα που ο Ερντογάν απειλεί
την εθνική µας κυριαρχία. Οι έµποροι του πατριωτισµού είναι
αυτοί που εκλιπαρούν τον Ράµα να µην έρθει στην Ελλάδα, έχο-
ντας ήδη επιτεθεί στη Βόρεια Ήπειρο. Αυτοί είναι οι έµποροι του
πατριωτισµού. 

Θα συµφωνήσουµε επίσης µε τον Πρωθυπουργό ότι δεν χρει-
αζόµαστε εµπόρους πίστεως σε καµµία περίπτωση, σαν αυτούς
που πρώτα ψηφίζουν αντιχριστιανικά και αντεθνικά νοµοσχέδια
και έπειτα σπεύδουν στον Αρχιεπίσκοπο, χρησιµοποιώντας τον
όχι για να ζητήσουν συγγνώµη, απλά για να βγουν φωτογραφία
µαζί του. 

Φτάσανε στο σηµείο -και παγίδευσαν και τον Αρχιεπίσκοπο σε
αυτό- να ακρωτηριάσουν, κύριε Μάντζο, τις θέσεις του Προ-
έδρου της Ελληνικής Λύσης και τις δηλώσεις που έκανε πριν από
λίγες ηµέρες. Είναι ένα γεγονός το οποίο πραγµατικά προκαλεί
οίκτο και απέχθεια για τη Νέα Δηµοκρατία. Η Ελλάδα, λοιπόν, δεν
χρειάζεται τον έµπορο πατρίδος και πίστεως, τον κ. Μητσοτάκη. 

Ας τον συγχωρήσει ο Θεός, διότι η Ελληνική Λύση και ο ελλη-

νικός λαός δεν πρόκειται να τον συγχωρήσει. Αντίθετα, ο ελληνι-
κός λαός θα σας τιµωρήσει. Θα τον τιµωρήσουν τον κ. Μητσο-
τάκη στις 9 Ιουνίου χειρόγραφα και µε σταυρό. Χειρόγραφα και
µε σταυρό στις εκλογές στις 9 του Ιούνη.

Μιλάτε εσείς για εργαλειοποίηση της Εκκλησίας. Ω, τι θράσος,
Θεέ µου! Ω, τι θράσος! Προχθές αγκαζέ µε τον Αρχιεπίσκοπο.
Μεγάλη Πέµπτη παρουσία του Μητσοτάκη στη Μητρόπολη, χο-
ροστατούντος του Αρχιεπισκόπου Αθηνών. Κατά τα άλλα, άλλοι
εργαλειοποιούν την Εκκλησία! Άλλος έφτασε στον Ελπιδοφόρο
στην Αµερική. Ο άλλος µιλάει για τα βαπτίσια και τους σταυρούς.
Όπου βλέπει εκκλησία ο Κασσελάκης µπουκάρει µέσα. Ο δικός
σας επίσης. Δεν έχετε αφήσει παπά για παπά που δεν βγήκατε
φωτογραφία. Τι άλλο να κάνετε; Σπαθιά να καταπιείτε; 

Και µιλάτε εσείς για εργαλειοποίηση της Εκκλησίας από µέ-
ρους µας; Μία φωτογραφία δείξτε µας που βγήκαµε µε κάποιον!
Μία! Εδώ µιλάµε για τα επτά θαύµατα. Η κολυµπήθρα βγάζει
σταυρούς, ο άλλος πάει ταξίδι στην άλλη άκρη του Ατλαντικού,
ο άλλος πολιτικός Αρχηγός βλέπει τον ήλιο τον πράσινο. Όπου
βρίσκουµε παπά βγαίνουµε φωτογραφίες. Έχει γίνει γκεστ σταρ
του Μαξίµου -λυπόµαστε που το λέµε αυτό- ο Αρχιεπίσκοπος Ιε-
ρώνυµος. Κατά τα άλλα, εµείς εργαλειοποιούµε την Εκκλησία. Ε,
όχι δα. Δεν την εργαλειοποιούµε εµείς. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Οι επι-
στολές δεν πιάνονται υπ’ όψιν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ µη δια-
κόπτετε, κυρία συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα έρθουν οι επιστολές σας. Σας
είπα, η τιµωρία 9 Ιουνίου θα έρθει χειρόγραφα και µε σταυρό και
θα είναι δική σας. Θα σας σταυρώσουν µια χαρά. Μη στεναχω-
ριέστε.

Πάµε τώρα λίγο στην επιστολική ψήφο, στην οποία αναφέρ-
θηκε ο Πρωθυπουργός. Μεγάλη επιτυχία! Διακόσιες δύο χιλιάδες
άνθρωποι λέει θα ψηφίσουν µε επιστολική ψήφο, εκ των οποίων
οι εκατόν εξήντα χιλιάδες περίπου είναι από εδώ, εντός Ελλάδος.
Αντί να πάνε να ψηφίσουν, θα ψηφίσουν από εδώ. Δηλαδή σαρά-
ντα µε πενήντα χιλιάδες είναι απ’ έξω όλη η ιστορία. Κοτζάµ Αµε-
ρική, πέντε χιλιάδες γράφτηκαν, και Καναδάς µαζί. Αµερική και
Καναδάς είναι τεράστιος πνεύµονας των οµογενών µας, αλλά
πέντε χιλιάδες θα ψηφίσουν. Πού είναι η επιτυχία δηλαδή; Η Κε-
ραµέως τρεις µήνες λείπει από αεροπλάνο σε αεροπλάνο, έχει
γυρίσει όλον τον πλανήτη να πείσει τον κόσµο να ψηφίσει επιστο-
λικά. Πού είναι;

Και µιας και αναφερόµαστε, κύριε Φλωρίδη, -τώρα το είδα,
είναι φρέσκο, πριν µισή ώρα βγήκε- στην επιστολική ψήφο, γιατί
δεν πείθετε κανέναν, γιατί είστε αυτοί που θέλετε να κάνετε νο-
θεία στις εκλογές. Είστε αυτοί που βγάλατε στα µανταλάκια χι-
λιάδες προσωπικά δεδοµένα Ελλήνων πολιτών που θέλησαν οι
φουκαράδες και σας εµπιστεύτηκαν για να ψηφίσουν επιστολικά,
αγωγές κατά του Υπουργείου Εσωτερικών, κύριε Φλωρίδη, και
της κ. Ασηµακοπούλου για τη διαρροή των e-mails αποδήµων.
Διακόσιες τριάντα αγωγές κατατέθηκαν πριν από λίγο και καθέ-
νας ζητάει 20.000 ευρώ, δηλαδή 4.600.000 ευρώ. Ποιος θα τα
πληρώσει αυτά; Για πείτε µας, ποιος θα τα πληρώσει; Πριν λίγο
αυτό, διακόσιες τριάντα αγωγές κατατέθηκαν κατά του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών και της κ. Ασηµακοπούλου και δεν τρέχει κά-
στανο, δεν έχει πέσει πενιά, τίποτα. Είναι όλα καλώς καµωµένα.
Δεν έγινε τίποτα. 

Κύριε Υπουργέ, αύριο είναι Πρωτοµαγιά. Εµείς θεωρούµε ότι
η ζωή µας από αύριο αλλάζει. Σας άκουγα και το πρωί στο ρα-
διόφωνο στην πάντα φιλόξενη συχνότητα του «ΣΚΑΪ». Με προ-
σοχή σάς άκουγα, είχε και κίνηση σήµερα µέχρι να φτάσω εδώ.
Άκουσα όλη τη συνέντευξη. Αυστηροποιείτε τη µικροµεσαία πα-
ραβατικότητα -µπορεί να διαφωνήσετε µε αυτό, εµείς αυτό πι-
στεύουµε, αυτό λέµε- αλλά τη µεγάλη παραβατικότητα ουσια-
στικά δεν την αγγίζετε καθόλου. Να φέρω και ένα άλλο παράδει-
γµα, αυτό της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας, µε τι «ταρατατζούµ»
τη φέρατε εδώ και πόσο καλή δουλειά θα έκανε. Την ψηφίσαµε
κιόλας γιατί είµαστε υπέρ του νόµου και της τάξης. Πού να ξέ-
ρουµε ότι έχουµε να κάνουµε µε ανθρώπους που δεν τηρούν
τους λόγους τους και τα νοµοσχέδια τα ψηφίζουν απλά για να
ψηφίζουν; Πού είναι αυτοί οι χίλιοι αστυνοµικοί, πείτε µου, της
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Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας; 
Έρχοµαι στη συκοφαντική δυσφήµιση. Ποιος θα το κρίνει

αυτό, κύριε Υπουργέ; Και αν είναι διαδικτυακή η συκοφαντική δυ-
σφήµιση, διπλασιάζονται οι ποινές. Σωστά; Σωστά. Εδώ τώρα µι-
λάµε για ένα λεξιλόγιο, για ένα ανθολόγιο, κύριε Υπουργέ, το
οποίο έχει το woke τόξο. Ποιο είναι το woke τόξο; Το woke τόξο
είστε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ. Εσείς που
έχετε υιοθετήσει την woke ατζέντα. Ποιες είναι οι λέξεις αυτές;
Προσπαθείτε υποσυνείδητα όλο αυτό το σύστηµα, το woke τόξο
των κοµµάτων αυτών, να απευθυνθείτε ουσιαστικά στο υποσυ-
νείδητο των πολιτών, των ψηφοφόρων. Οτιδήποτε ακούσετε και
δεν σας αρέσει αρχίζετε και λέτε -αυτές είναι οι λέξεις, ακούστε-
είµαστε «µισαλλόδοξοι» εµείς, «φασίστες», «ρατσιστές, «ακροδε-
ξιοί», «παραληρηµατικοί», «διχαστικοί», «συνωµοσιολόγοι», «ψε-
κασµένοι», «πατριδοκάπηλοι», «λαϊκιστές». Αυτό είναι το ανθολό-
γιο του woke τόξου. Αυτές είναι οι εκφράσεις που χρησιµοποιείτε
κάθε µέρα, κάθε µέρα, κάθε µέρα, κάθε µέρα, µέχρι να µπείτε
στο υποσυνείδητο του κόσµου. Αυτό προσπαθείτε να πετύχετε.

Και εγώ ρωτάω: Αν υπήρχε ο νόµος αυτός το 2021, αγαπητέ
κύριε Φλωρίδη, που εφαρµόζεται από αύριο, πείτε µου, και
έβγαινε ένας πολίτης και έλεγε, παράδειγµα, «δεν θέλω να κάνω
το εµβόλιο, γιατί πιστεύω θα µου προκαλέσει παρενέργειες»
αυτός ο άνθρωπος θα είχε συλληφθεί, ναι ή όχι, για διασπορά
ψευδών ειδήσεων; Είναι ένα παράδειγµα επί χάρτου. Αν έχετε
την καλοσύνη, απαντήστε µου ως προς αυτό. Θα είχε συλληφθεί,
αν ίσχυε το νοµοσχέδιο το οποίο εφαρµόζεται από αύριο; 

Διότι βγήκε σήµερα, κύριε Φλωρίδη, πρώτη φορά η «ASTRA
ZENECA» και παραδέχτηκε ότι το εµβόλιο για τον κορωνοϊό µπο-
ρεί να προκαλέσει παρενέργειες. Πρώτη φορά το λένε αυτό οι
άνθρωποι. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας επιβεβαίωσε ότι το
covishield µπορεί να έχει δυνητικά απειλητικές για τη ζωή παρε-
νέργειες. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά όχι για κανέναν άλλον
λόγο, αλλά αν ένας άνθρωπος έγραφε για αυτά και ίσχυε ο νόµος
σας πριν από δύο χρόνια, θα έµπαινε φυλακή για διασπορά ψευ-
δών ειδήσεων. Αυτό θέλω να πω. Συν του ότι όντως παραδέχθηκε
για πρώτη φορά µια εταιρεία κολοσσός ότι υπάρχουν σοβαρές
παρενέργειες για θρόµβους. 

Σας άκουγα το πρωί στην τηλεόραση που αναφερόσασταν στο
νοµοσχέδιο. Μιλήσατε υποτιµητικά για τον αριθµό των συναδέλ-
φων σας δικηγόρων που πήγαν να ψηφίσουν, που είχαν σήµερα
το δηµοψήφισµα στον Δικηγορικό Σύλλογο Αθηνών. Πήγαν, λέει,
επτά χιλιάδες. Είναι, λέει, τριάντα χιλιάδες και πήγανε επτά χιλιά-
δες και ψηφίσανε. Μισό λεπτό, πρώτον, δεν πήγαν επτά χιλιάδες,
κύριε Υπουργέ. Πήγανε οκτώ χιλιάδες επτακόσιοι πέντε. Από
τους οκτώ χιλιάδες επτακόσιους πέντε ψηφίσαντες το 90,15%
είναι αντίθετο στο νοµοσχέδιο αυτό και το υπόλοιπο 9,85% είναι
υπέρ. Εσείς δηλαδή, που µιλάτε υποτιµητικά ότι πήγαν οκτώ χι-
λιάδες το 40% περίπου, εσείς πώς κυβερνάτε τη χώρα, κύριε
Φλωρίδη; Από τα δέκα εκατοµµύρια Έλληνες τα πέντε ψήφισαν.
Άρα δεν έχετε 40%, έχετε 20% µε τη λογική τη δική σας. Με 20%
κυβερνάτε. Δεν πήγανε δέκα εκατοµµύρια Έλληνες να ψηφίσουν.
Πέντε εκατοµµύρια πήγαν να ψηφίσουν, πεντέµισι. Και οι δικηγό-
ροι, λοιπόν, αυτό το νούµερο έχουν. 

Τώρα για το Μάτι, αφού ακούσαµε ότι η ανεξάρτητη δικαιο-
σύνη θα παρέµβει πάλι, έτσι είπε ο Πρωθυπουργός -µακάρι να
παρέµβει γιατί ήταν αισχρό αυτό που συνέβη χθες- εκατόν τέσ-
σερα άτοµα κάηκαν, αλλά δεν υπάρχει κανένας υπεύθυνος µέχρι
στιγµής που µιλάµε. Ο κόσµος ρωτάει, κύριε Υπουργέ της Δικαιο-
σύνης, υπάρχει κάποιος υπεύθυνος που κάηκαν εκατόν τέσσερις
άνθρωποι; 

Πενήντα επτά άνθρωποι χάθηκαν στα Τέµπη. Δεν θα µπω στη
διαδικασία για τα Τέµπη τα όσα δύσοσµα έχετε αναφέρει στη
Βουλή περί µπάζων, και για τα µπάζα, και όλα τα υπόλοιπα. Άλλοι
πενήντα επτά, λοιπόν, χάθηκαν εκεί. Ούτε εκεί υπάρχει κάποιος
υπεύθυνος; Δεν βλέπετε ότι σε όλες τις δηµοσκοπήσεις τις
οποίες τις πιστεύετε η δικαιοσύνη βρίσκεται στις τελευταίες θέ-
σεις; Οι Έλληνες πολίτες δεν την έχουν σε καµµία, µα καµµία
εκτίµηση. 

Είστε πέντε χρόνια Κυβέρνηση. Άκουγα προηγουµένως τον
Πρωθυπουργό να µιλάει για τα στραβά και ανάποδα της δικαιο-
σύνης και εσάς νωρίτερα. Είστε πέντε χρόνια Κυβέρνηση. Κυβερ-

νήσατε τη χώρα τουλάχιστον είκοσι πέντε - τριάντα χρόνια την
τελευταία πεντηκονταετία. Δεν έχετε ευθύνη, λοιπόν, για την ει-
κόνα αυτή της δικαιοσύνης; Τι είστε; Σήµερα βγήκατε Κυβέρ-
νηση; Καινούργιοι είστε, φρέσκοι είστε; Παλιοί δεν είστε; Είκοσι
πέντε χρόνια κυβερνάει η Νέα Δηµοκρατία, δεν έχει ευθύνες για
αυτή την κατάσταση, το χάλι της δικαιοσύνης;

Επίσης, αν έχετε την καλοσύνη, µας ρωτάνε πάρα πολλοί, απα-
ντήστε µας υπεύθυνα από το Βήµα της Βουλής και όχι από κά-
ποια εκποµπή, θα πάω λίγο στα Τέµπη. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ,
κάποιοι άνθρωποι εκεί έξω, πάρα πολλοί, όλη η χώρα, αγωνιά και
συµπάσχει και θέλει να χυθεί άπλετο φως στην υπόθεση αυτή.
Μαζεύτηκαν, κύριε Υπουργέ, ενάµισι εκατοµµύριο υπογραφές,
δηλαδή ενάµισι εκατοµµύριο πολίτες υπέγραψαν. Ξέρετε τι είναι
αυτό; Άρθρο 73 παράγραφος 3 του Συντάγµατος θυµίζω. Χρει-
άζεται ένας εφαρµοστικός νόµος του Συντάγµατος ο οποίος θα
πει τον τρόπο που θα συλλέγονται υπογραφές και πώς θα γίνει η
προώθηση του νόµου. Αυτό θέλουµε, ενάµισι εκατοµµύριο πολί-
τες υπέγραψαν. Στη Ρουµανία, κύριε Υπουργέ, µε πεντακόσιες
χιλιάδες υπογραφές καταθέτουν πρόταση νόµου. Στην Ιταλία των
εξήντα εκατοµµυρίων µε πενήντα χιλιάδες υπογραφές καταθέ-
τουν πρόταση νόµου. Στην Ελλάδα των δέκα εκατοµµυρίων µε
ενάµισι εκατοµµύριο υπογραφές δεν µπορούµε να κάνουµε τί-
ποτε. Πότε θα φέρετε τον εφαρµοστικό νόµο; Δεσµευτείτε τώρα
εδώ, στη Βουλή των Ελλήνων, πότε και αν θα φέρετε εφαρµο-
στικό νόµο. Πρέπει να γνωρίζει ο κόσµος, οι Έλληνες πολίτες.

Και θα κλείσω µε ένα τελευταίο αίτηµα - ερώτηση που µας
στέλνουν οι αστυνοµικοί, κύριε Υπουργέ, και αναφέροµαι σε µια
τροπολογία. Υπάρχει µια τροπολογία που ρυθµίζει τις δαπάνες
µετακίνησης του αστυνοµικού προσωπικού που αποσπώνται ή µε-
τακινούνται προσωρινά στις Διευθύνσεις Ασφαλείας Αττικής,
Ασφάλειας Θεσσαλονίκης και Μεταγωγών Δικαστηρίων Αττικής
από 1η Μαΐου ως 31/8/2024, για το χρονικό διάστηµα αυτό. Γιατί
µειώνετε, η Κυβέρνησή σας, τα έξοδα διανυκτέρευσης του αστυ-
νοµικού προσωπικού που αποσπάται από τον Μάιο του 2024 ως
τον Αύγουστο του 2024 στις τρεις αυτές συγκεκριµένες υπηρε-
σίες µόνο; Δείτε είναι µόνο σε αυτές τις τρεις υπηρεσίες. Πόση
δαπάνη θα εξοικονοµήσει το κράτος, αν µειώσει τα έξοδα της δα-
πάνης αυτής στους αστυνοµικούς;

Απαντήστε µας και σε αυτό. Απαντήστε µας, σας παρακαλούµε
πολύ, για τον εφαρµοστικό νόµο, αν θα τον φέρετε ή όχι. Για
εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ανδριανός, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η ανεξάρτητη

και αποτελεσµατική δικαιοσύνη είναι βασικός πυλώνας και προ-
ϋπόθεση της φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Είναι, επίσης, προϋπό-
θεση κάθε σοβαρού και φιλόδοξου σχεδιασµού για την πολύ-
πλευρη ανάπτυξη της χώρας µας. Δεν είναι, άλλωστε, τυχαίο το
γεγονός ότι οι έγκυροι σχετικοί δείκτες σταθερά αναδεικνύουν
ως το µεγαλύτερο και δυσκολότερο εµπόδιο για την προσέλκυση
νέων επενδύσεων στη χώρα µας, τα χρόνια και πιεστικά προβλή-
µατα που εµποδίζουν την εύρυθµη λειτουργία της ελληνικής δι-
καιοσύνης. 

Η σηµερινή, λοιπόν, Κυβέρνηση έχει ήδη αναλάβει µια σειρά
από σηµαντικά και αποτελεσµατικά µέτρα, µεταξύ άλλων για τη
µείωση του απαιτούµενου χρόνου απόδοσης της δικαιοσύνης,
για την ουσιαστική ενίσχυση του έργου των δικαστών, για την ει-
σαγωγή αναγκαίων τεχνολογικών εργαλείων, για την αποτελε-
σµατικότερη αξιοποίηση του εξωδικαστικού συµβιβασµού. Ό-
µως, η προσπάθεια για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής δικαιο-
σύνης πρέπει να είναι διαρκής, δεδοµένης της απόστασης που
χρειάζεται να καλυφθεί, ώστε να φτάσουµε στο επιθυµητό ση-
µείο. 

Στην κατεύθυνση αυτή, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
εισάγει αναγκαίες και απολύτως ώριµες µεταρρυθµίσεις που
συµβάλλουν ουσιαστικά στην ενίσχυση της δικαιοσύνης. 
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Αναµορφώνεται και αναβαθµίζεται µε τρόπο ορθολογικό και µε
προσαρµογή στις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών, ο δικαστικός
χάρτης της χώρας και ενισχύεται η πρωτοβάθµια δοµή των δικα-
στών. Ολοκληρώνεται η ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης, µιας µε-
ταρρύθµισης απολύτως αναγκαίας για την επιτάχυνση της
έκδοσης των αποφάσεων, που συνεχίζει να αποτελεί σηµαντικό
πρόβληµα και επιβάρυνση για πολίτες και επιχειρήσεις. 

Ενισχύονται και ανανεώνονται οι κτηριακές και οι γεωτεχνικές
υποδοµές που πολλές φορές παρουσιάζουν εικόνα που δεν αρ-
µόζει στην ελληνική δηµοκρατία και στη βαρύτητα που θέλουµε
να αποδίδουµε ως πολιτική και ως κοινωνία στον θεσµό της δι-
καιοσύνης. 

Ενισχύεται το προσωπικό των δικαστικών υπαλλήλων για την
καλύτερη λειτουργία των δικαστηρίων και αξιοποιείται ορθολο-
γικότερα το ανθρώπινο δυναµικό που υπηρετεί σήµερα στη δι-
καιοσύνη, µε κάθε τρόπο. 

Ιδιαίτερα θέλω να σταθώ σε δύο ζητήµατα που αφορούν την
Αργολίδα και την ευρύτερη περιοχή. Θέλω, πρώτα απ’ όλα, να
ευχαριστήσω και από το Βήµα της Ολοµέλειας τον Υπουργό Δι-
καιοσύνης Γεώργιο Φλωρίδη, καθώς και τον Υφυπουργό Ιωάννη
Μπούγα γιατί άκουσαν µε προθυµία και προσοχή τα επιχειρή-
µατά µας, τα αιτήµατα των φορέων και των πολιτών και ανταπο-
κρίθηκαν θετικά σε ό,τι αφορά τη µετατροπή του Ειρηνοδικείου
Μάσσητος στο Κρανίδι σε περιφερειακό πρωτοδικείο, µε κατά
τόπον αρµοδιότητα τον Δήµο Ερµιονίδας και τον Δήµο Σπετσών.
Είναι µία εξέλιξη που διασφαλίζει την καλύτερη εξυπηρέτηση των
αναγκών ολόκληρης της περιοχής. 

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά την παραµονή στο Πρωτοδικείο
Ναυπλίου της περιοχής που µέχρι σήµερα εξυπηρετεί το Ειρη-
νοδικείο Άστρους. Όπως επεσήµανα, και στο πλαίσιο της επε-
ξεργασίας στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, πρώτον
σύσσωµες οι τοπικές κοινωνίες, µε ψήφισµα των δηµοτικών
αρχών της νότιας και της βόρειας Κυνουρίας, αλλά και του Δή-
µου Ναυπλιέων, καθώς και ψηφίσµατα επιστηµονικών και επαγ-
γελµατικών φορέων, όπως του Δικηγορικού Συλλόγου Ναυπλίου,
ζήτησαν να παραµείνει η αρµοδιότητα στο Πρωτοδικείο Ναυ-
πλίου, όπως ισχύει από συστάσεως του ελληνικού κράτους, κάτι
που δεν δηµιουργεί, άλλωστε, καµµία αναστάτωση και κανένα
πρόβληµα στις διαδικασίες, καθώς θα υπάρξει συνέχιση της
υπάρχουσας λειτουργίας. 

Δεύτερον, οι αποστάσεις από το Ναύπλιο είναι µικρότερες.
Τρίτον, οι περιοχές αυτές εξυπηρετούνται από το Υποθηκοφυλα-
κείο του Ναυπλίου. Πλέον, το Υποθηκοφυλακείο του Άστρους
υπάγεται στο Κτηµατολογικό Γραφείο του Ναυπλίου και συνε-
πώς, πρέπει να συµπίπτει τοπικά µε το αρµόδιο δικαστήριο προς
το οποίο κατατίθενται τα δικόγραφα και εξυπηρετούνται οι πολί-
τες. 

Βάσει, λοιπόν, αυτών των έγκυρων και ισχυρών επιχειρηµάτων
σας καλώ, στο πλαίσιο των νοµοτεχνικών βελτιώσεων, να ενσω-
µατωθεί η πρόβλεψη -αν το κρίνετε ότι είναι σωστό, εµείς µε επι-
χειρήµατα τα ισχυριζόµαστε αυτά- για τη διατήρηση των
περιοχών του Ειρηνοδικείου Άστρους και του Πρωτοδικείου Ναυ-
πλίου. Η θετική ανταπόκριση της ηγεσίας του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης σε αυτά τα ζητήµατα, τα αιτήµατα, υπογραµµίζει τη συ-
νολική βούληση οι προωθούµενες αλλαγές όντως να απαντούν
στις πραγµατικές ανάγκες των τοπικών κοινωνιών και να αναβαθ-
µίζουν τις παρεχόµενες υπηρεσίες και την πρόσβαση των πολι-
τών στη δικαιοσύνη, όπως απαντά στις πραγµατικές ανάγκες της
τοπικής κοινωνίας, αλλά και στον στόχο για γρήγορη απονοµή
δικαιοσύνης και η µετατροπή του Ειρηνοδικείου Άργους σε πε-
ριφερειακό πρωτοδικείο.

Βάσει, λοιπόν, όλων αυτών πιστεύω ότι το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε συµβάλλει ουσιαστικά στον µεγάλο στόχο της ουσιαστι-
κής ενίσχυσης και αναβάθµισης της ελληνικής δικαιοσύνης, της
δυναµικής εισαγωγής της στην σύγχρονη εποχή µε οφέλη, που
είναι βέβαιο ότι θα φανούν πολλαπλασιαστικά, τόσο σε ό,τι
αφορά την καθηµερινότητα των πολιτών, όσο και ως προς τις
αναπτυξιακές προοπτικές της πατρίδας µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ανδριανό.
Καλείται στο Βήµα κ. Ιωάννης Λαµπρόπουλος, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Παναγιωτόπουλος, ο κ.
Μουλκιώτης και η κ. Λινού.

Ορίστε, κύριε Λαµπρόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, συζητείται σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης που σκοπό έχει την
αναβάθµιση της ποιότητας και της ταχύτητας απονοµής της δι-
καιοσύνης µε την ορθολογικότερη αξιοποίηση του έµψυχου δυ-
ναµικού. 

Καταργούνται τα ειρηνοδικεία και οι εννιακόσιοι δεκαέξι ειρη-
νοδίκες αναβαθµίζονται σε πρωτοδίκες, οι οποίοι µε κατάλληλη
κατάρτιση θα µπορούν να κάνουν πλέον το σύνολο της δουλειάς
των πρωτοδικών και να δικάζουν ταυτόχρονα ποινικές και πολιτι-
κές υποθέσεις. Έτσι, µε την ενοποίηση θα υπάρχουν συνολικά
δύο χιλιάδες εκατό πρωτοδίκες και αυτό θα βοηθήσει καθορι-
στικά στη γρήγορη έκδοση των πρωτοβάθµιων αποφάσεων. 

Μέχρι τώρα οι εννιακόσιοι δεκαέξι ειρηνοδίκες εκδίκαζαν το
20% των αστικών υποθέσεων και το υπόλοιπο 80% µαζί µε τις ποι-
νικές υποθέσεις σε πρώτο βαθµό, οι χίλιοι διακόσιοι πρωτοδίκες.
Υπήρχαν ειρηνοδικεία που έβγαζαν µόνον µερικές δεκάδες απο-
φάσεις τον χρόνο. 

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, λίγο πριν φύγει από την εξουσία µεί-
ωσε ποινές, µετέτρεψε κακουργήµατα σε πληµµελήµατα, άφησε
ελεύθερους και ατιµώρητους που είχαν διαπράξει βαριά αδική-
µατα. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης από το 2019 συστηµατικά προσπά-
θησε. Αυστηροποίησε τις ποινές, έκανε µεταρρυθµίσεις στο δι-
καστικό τοπίο για βελτίωση της ποιότητας και του χρόνου έκ-
δοσης των αποφάσεων. Αυτή τη µεταρρυθµιστική προσπάθεια
αποτυπώνει και το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. 

Αρχικά υπήρξαν δηµοσιεύµατα για τις προθέσεις του νοµοσχε-
δίου που δηµιούργησαν κάποια ανησυχία και στον Νοµό Μεσση-
νίας. Η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου άκουσε, συζήτησε,
µελέτησε και αποφάσισε µε γνώµονα την καλύτερη απονοµή της
δικαιοσύνης και το συµφέρον των πολιτών. 

Κύριε Υπουργέ κατά την επίσκεψή µου στο Υπουργείο στις 18
Δεκεµβρίου 2023, παρουσία και του Υφυπουργού, µε διαβεβαι-
ώσατε ότι µε το νοµοσχέδιο δεν επρόκειτο να καταργηθεί το Εφε-
τείο της Καλαµάτας, αντίθετα θα αναβαθµίζεται αλλά ούτε και το
Πρωτοδικείο Κυπαρισσίας, σηµειώνοντας χαρακτηριστικά ότι θα
γίνει καλύτερη αξιοποίηση του δικαστικού δυναµικού κάθε περιο-
χής µε σκοπό την καλύτερη λειτουργία των υπαρχόντων δικαστι-
κών σχηµατισµών χωρίς την προαπαιτούµενη κατάργηση τους. 

Παρά το ότι από τις 18 Δεκεµβρίου 2023 υπήρξε αυτή η διαβε-
βαίωση, η οποία επιβεβαιώθηκε στις 10 Ιανουαρίου κατά τη συ-
νάντηση του Υφυπουργού κ. Ιωάννη Μπούγα µε τους Βουλευτές
και τους προέδρους των δικηγορικών συλλόγων της Περιφέρειας
Πελοποννήσου, ακολούθησαν διάφορα, χωρίς αντικείµενο -στον
νοµό µας φυσικά- απλά για πολιτικούς και µικροπροσωπικούς λό-
γους κάποιων. 

Όµως, όπως µας βεβαιώσατε ξανά στις 18 Απριλίου, σε επικοι-
νωνία που είχα µαζί σας, η Κυπαρισσία ορίζεται ως παράλληλη
έδρα του Πρωτοδικείου Μεσσηνίας και ό,τι δίκαζε µέχρι τώρα πα-
ραµένει ως έχει. Οι οργανικές θέσεις των υπαλλήλων παραµέ-
νουν εκεί. Οι πολίτες -το σηµαντικότερο- και οι δικηγόροι δεν θα
έχουν καµµία επιβάρυνση µετακίνησης στην Καλαµάτα για καµ-
µία υπόθεση. Παραµένει το Εφετείο της Καλαµάτας αναβαθµι-
σµένο και αναβαθµίζεται σε περιφερειακή έδρα το Ειρηνοδικείο
της Πύλου. Αυτά προβλέπει το νοµοσχέδιο που καταθέσατε στη
Βουλή την εποµένη µέρα από την επικοινωνία µας και το οποίο
συζητάµε σήµερα.

Σας ευχαριστούµε πολύ για αυτό.
Κύριε Υπουργέ, πιστεύουµε στο θετικό αποτέλεσµα των µεταρ-

ρυθµίσεων που προωθούνται στη δικαιοσύνη για τη χώρα, τους
πολίτες, την οικονοµία µας, τις επενδύσεις. Δεν εξηγείται, όµως,
ενώ είµαστε δεύτεροι σε αριθµό δικαστών στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, να είµαστε τελευταίοι στους χρόνους απονοµής της δι-
καιοσύνης. Πρέπει άµεσα να αναζητηθούν οι αιτίες και να διορ-
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θωθούν οι δυσλειτουργίες. Να προχωρήσει η ολοκλήρωση της
ψηφιακής δικαιοσύνης, η ενίσχυση των κτηριακών και υλικοτεχνι-
κών υποδοµών και η ενίσχυση του προσωπικού των δικαστικών
υπαλλήλων, οι οποίοι εργάζονται σκληρά -πρέπει να τους το ανα-
γνωρίσουµε αυτό, όσοι είµαστε δικηγόροι το γνωρίζουµε πολύ
καλά- και υπεύθυνα, µε πολλές ελλείψεις και πολλά κενά, τα
οποία πρέπει άµεσα να καλυφθούν µε προσλήψεις µέσω και του
διαγωνισµού του ΑΣΕΠ, στον οποίο είναι επιτυχόντες αρκετές
εκατοντάδες δικηγόροι.

Έχετε τη στήριξή µας σε όλες τις προσπάθειές σας, κύριε
Υπουργέ, σε όλες τις προσπάθειες που κάνετε. Στηρίζω και ψη-
φίζω το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ. Ευχαριστώ όλους και Καλή Ανάσταση σε
όλους!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Λαµπρόπουλο. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ανδρέας Πα-
ναγιωτόπουλος, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν πω οτιδή-

ποτε σχετικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, θα ήθελα να συγχαρώ την Κυβέρνηση, για την στα
όρια του ιδεοληπτικού ψυχαναγκασµού εµµονή της στο στρατη-
γικό σχέδιο απορρύθµισης της χώρας. Διότι αυτό συνεχίζετε να
κάνετε και µε αυτό το σχέδιο νόµου ακριβώς, ό,τι κάνετε τα τε-
λευταία πέντε χρόνια σε όλα τα πεδία της πολιτικής, την παιδεία,
την υγεία, την ενέργεια, το περιβάλλον, τον πολιτισµό προχθές
κ.ο.κ..

Και πάλι ο τίτλος του νοµοσχεδίου δεν έχει απολύτως καµµία
σχέση µε το περιεχόµενό του. Σας αρέσει να φκιασιδώνετε την
πικρή αλήθεια µε δήθεν τεχνοκρατικά αρτύµατα, που είναι αµαρ-
τήµατα για την κοινωνία και για τη χώρα.

Όµως και στο κοµµάτι της δικαιοσύνης δεν σας ενδιαφέρει
ούτε η βελτίωση της αποτελεσµατικότητάς της, ούτε η επιτά-
χυνση της απονοµής της, ούτε φυσικά η ευκολότερη πρόσβαση
των πολιτών στον φυσικό τους δικαστή, προκειµένου να προασπί-
σουν τα δικαιώµατα και τα νόµιµα συµφέροντά τους. Σας ενδια-
φέρει και εδώ η υπαναχώρηση του κράτους, η όσο το δυνατόν
µεγαλύτερη περιστολή των δηµοσίων δαπανών και η εφαρµογή
παρωχηµένων ποσοτικών κριτηρίων της συντηρητικής πολιτικής
της οικονοµίας.

Και φυσικά, όσο περικόπτετε την κρατική και δηµόσια χρηµα-
τοδότηση τόσο αυξάνετε την ατοµική οικονοµική επιβάρυνση για
όσους θα αποφασίσουν να προσφύγουν στο συνταγµατικό δι-
καίωµά τους. Και λέω «αποφασίσουν», διότι µε την κατάργηση
των ειρηνοδικείων της χώρας µεγαλώνουν οι αποστάσεις, επιδει-
νώνονται τα γεωγραφικά εµπόδια. Και δηµιουργείτε νέα, συχνά
ανυπέρβλητα, εµπόδια στην πρόσβαση των πολιτών στις δικαστι-
κές δοµές, ενώ, ως κράτος, θα έπρεπε να µεριµνάτε για τη διευ-
κόλυνσή τους.

Όµως, σας το έχω ξαναπεί: Εσείς θέλετε το έλασσον κράτος
και τη µείζονα ατοµική ευθύνη και προφανώς, οικονοµική συµµε-
τοχή, καθιερώνοντας την κουλτούρα των άµεσων πληρωµών.
Έτσι, µε τη νέα αντικοινωνική αντιµεταρρύθµισή σας οι πολίτες
και ιδίως, οι ευάλωτες κοινωνικές οµάδες θα βρεθούν µπροστά
σε µια διττή αποµάκρυνση από τη δικαιοσύνη γεωγραφικά, πρώ-
τον, γιατί τα ειρηνοδικεία της περιφέρειας εξυπηρετούν καθηµε-
ρινά χιλιάδες πολίτες της περιοχής τους. Γκρεµίζετε σήµερα ένα
ανάχωµα της υπαίθρου χώρας, της επαρχιακής χώρας, δηµογρα-
φικό, οικονοµικό, κοινωνικό. Και οικονοµικά, αφού η πρόσβαση
στα πρωτοδικεία συνεπάγεται και αυξηµένα δικαστικά έξοδα για
παράβολα και παραστάσεις, αλλά και έξοδα µετακίνησης. Και µη
µου πείτε ότι έπεσε η τιµή στα καύσιµα και στα διόδια.

Αντί, λοιπόν, να προσλάβετε περισσότερους δικαστικούς υπαλ-
λήλους, αντί να εκσυγχρονίσετε τα δικαστικά µέγαρα και τις αί-
θουσες, αντί να ολοκληρώσετε την ψηφιοποίηση των δικονοµικών
διαδικασιών, εσείς καταργείτε τα ειρηνοδικεία µε έωλα και αµφι-
σβητούµενα από όλους στοιχεία και επιχειρήµατα. Τα αναγρα-
φόµενα στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου, ότι δηλαδή
εννιακόσιοι δεκάξι ειρηνοδίκες δικάζουν µόνο το 20% της δικα-

στικής ύλης των αστικών υποθέσεων πρώτου βαθµού και χίλιοι
εκατό πρωτοδίκες και πρόεδροι πρωτοδικών το υπόλοιπο 80%
της ύλης, αφού σχολιάστηκε και στις επιτροπές και από τους φο-
ρείς, είναι εντελώς ατεκµηρίωτα, ανακριβή και αναληθή. Διότι οι
ενώσεις των ειρηνοδικών και των υπόλοιπων δικαστικών παρου-
σιάζουν στατιστικά στοιχεία του Υπουργείου Δικαιοσύνης, όπου
το 40% των πρωτοβάθµιων δικαστών δικάζουν σταθερά άνω του
45% των πολιτικών υποθέσεων.

Και µιας και µίλησα περί αµφισβήτησης, είναι πρωτοφανής η
πλήρης και ολοσχερής αντίθεση και διαφωνία όλων των εµπλε-
κόµενων οµάδων, των ειρηνοδικών, των δικαστικών υπαλλήλων,
αλλά και των τοπικών κοινωνιών. Αναρωτιέµαι: Τι είδους διαβού-
λευση κάνατε; Πόσο λάβατε υπ’ όψιν τις διαφωνίες και τα επιχει-
ρήµατα όσων πλήττονται και τελικά, ποια ακριβώς αντίληψη έχετε
για την έννοια της καλής νοµοθέτησης;

Το ίδιο και µε τα πρωτοδικεία στην Αχαΐα. Βρήκατε µια µεσο-
βέζικη λύση: Περιφερειακό Πρωτοδικείο του Αιγίου.

Έχετε δει το δικαστικό µέγαρο του Αιγίου, κύριε Υπουργέ; Ένα
κόσµηµα, χώροι άφθονοι, να χωρέσουν και εκατό υπηρεσίες ακό-
µα. Το κάνετε περιφερειακό τώρα -υποτίθεται ότι το διατηρείτε-
και του χρόνου θα ξαναρθείτε πάλι στο κλείσιµο.

Να µη πω τώρα για τα Καλάβρυτα. Τα ξέρετε και ξέρετε και
τον όγκο των υποθέσεων τις οποίες διαχειρίζεται. Τα υποβαθµί-
ζετε µε αυτόν τον τρόπο και απαξιώνεται έναν δήµο, της Αιγιά-
λειας, ο οποίος είναι και σε έκταση και σε πληθυσµό από τους
µεγαλύτερους περιφερειακούς δήµους της χώρας.

Όµως, τα ίδια κάνετε και στα Καλάβρυτα, διότι δεν λαµβάνετε
υπ’ όψιν σας ούτε την ιστορικότητα της περιοχής, ούτε την αξία,
ούτε τη σηµασία, ούτε προσπαθείτε να βάλετε ένα ανάχωµα κοι-
νωνικό, υγειονοµικό, εκπαιδευτικό, διοικητικό και από όλες τις
απόψεις, αντιµετωπίζοντας και το δηµογραφικό, αλλά και την ίδια
την ασφάλεια και την ανεξαρτησία της χώρας.

Φέρνετε προς ψήφιση ένα πρόχειρο, βιαστικό και κακογραµ-
µένο σχέδιο νόµου, απότοκο της σπουδής σας να αλλοιώσετε
την ελληνική δικαιοσύνη και να περιστείλετε τη δηµόσια δαπάνη,
αυξάνοντας παράλληλα τις δαπάνες των πολιτών, αν θέλουν να
τους αποδοθεί η συνταγµατικώς κατοχυρωµένη δικαιοσύνη και
αν θέλουν να έχουν πρόσβαση στον φυσικό δικαστή τους.

Ένα γονατογράφηµα είναι, όπως είπε ο κ. Αυλωνίτης, ο ειση-
γητής µας, που καταδικάζει πολίτες και εργαζόµενους και τοπι-
κές κοινωνίες σε ταλαιπωρία και υποβάθµιση. 

Μας λέτε ότι τάχα µε την αλλαγή του δικαστικού χάρτη θα επι-
ταχυνθεί η απονοµή της δικαιοσύνης. Ο µόνος τρόπος να συµβεί
κάτι τέτοιο είναι αν όντως οι πολίτες λόγω των νέων εµποδίων
που βάζετε στην πρόσβασή τους στις δικαστικές αρχές αναγκά-
ζονται να µη προσφεύγουν. Εποµένως, τότε θα µειωθεί πραγµα-
τικά η ύλη των πρωτοδικών και µάλλον θα επιταχυνθεί η έκδοση
των αποφάσεων. 

Θα σας πω και κάτι άλλο και διαψεύστε µε στην πράξη. Δεν πι-
στεύετε στη δικαιοσύνη. Και εξηγούµαι. Επειδή υπηρετείτε τυφλά
τις επιταγές του πιο ακραίου και στυγνού νεοφιλελευθερισµού,
εκτελείτε τις πλέον ανάλγητες και αντικοινωνικές ιδέες του, διότι
όταν οι φιλελεύθεροι διακηρύττουν το έλασσον κράτος, σε αυτό
εντάσσουν και την κρατική δικαιοσύνη. Αρκεί να ξεφυλλίσει κα-
νείς τους θεωρητικούς, στους οποίους οµνύετε, για να αντιλη-
φθεί ότι το ιδανικό για εσάς είναι οι συµφωνίες κυρίων και προς
τα εκεί θα ωθήσετε και το ελληνικό δικαιικό σύστηµα. 

Βλέπετε αυτά είναι τα πιο φιλικά στους επενδυτές και δηµιουρ-
γούν το ελαστικό εκείνο περιβάλλον που επιµόνως σας ζητούν
για να βρουν πρόσφορο έδαφος οι επενδύσεις τους, γιατί µας εί-
πατε ότι µόνο στη Γαλλία συµβαίνει να είναι τόσο αποκεντρωµένη
η δικαιοσύνη και µιλάµε για ένα δικαιικό σύστηµα διακοσίων πε-
νήντα χρόνων που αποτελεί παγκόσµιο πυλώνα δικαιοσύνης στον
κόσµο.

Όµως, ως νεοδεξιός, θα έλεγα, µέσα σε αυτό το θολό και
γκρίζο τοπίο που εισήλθατε της Δεξιάς και νεοφώτιστος, µου φαί-
νεται ότι χάσατε την επαφή σας µε τον Διαφωτισµό και τον ορθό
λόγο, όπως σας ξέραµε παλιότερα. Το µόνο που σας ενδιαφέρει
µε το νοµοσχέδιο που σήµερα συζητούµε είναι να µειώσετε τη
δηµόσια δαπάνη για τη δικαιοσύνη, όπως κάνετε σε όλα τα πεδία
της πολιτικής, να µεταφέρετε νέα αυξηµένα κόστη στους πολίτες
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και να δείξετε καλό και υπάκουο πρόσωπο στις πολυεθνικές ελίτ
που διαµαρτύρονται για σοβιετική δικαιοσύνη στην Ελλάδα, που
δυσχεραίνει τις τάχα µου επενδυτικές δραστηριότητές τους στη
χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Με λίγα λόγια, συνεχίζετε το έργο διάλυσης και απαξίωσης

κάθε τι δηµόσιου επικαλούµενοι έωλες και αστήρικτες θεωρίες
και δεδοµένα µε µοναδικό στόχο να παγιώσετε στη συνείδηση
του κόσµου την ιδιωτική πρωτοβουλία, την κουλτούρα των άµε-
σων πληρωµών για τα πάντα και να αποκαθηλώσετε το κράτος
δικαίου και το κράτος πρόνοιας µε πρόσχηµα τις δήθεν επενδύ-
σεις και το φιλοεπενδυτικό περιβάλλον. 

Και ένα τελευταίο θέλω να πω και παραλείπω τα υπόλοιπα. 
Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο, αλλά πρέπει να πω

στον κ. Φλωρίδη, µιας και είναι η Εβδοµάδα των Παθών σήµερα,
έχει ακόµα χρόνο ο Υπουργός να ζητήσει µια συγγνώµη. Έχει
χρόνο και ως Υπουργός Δικαιοσύνης, αλλά και ως απλός πολίτης
να πάρει πίσω την απαράδεκτη και ανάλγητη δήλωσή του περί
µπάζων για το µπάζωµα στο έγκληµα των Τεµπών. Είναι το ελά-
χιστο δείγµα κίνησης που πρέπει να κάνετε στη µνήµη των αν-
θρώπων που χάθηκαν, στους γονείς που απέµειναν και σήµερα
και χτες και αύριο σηκώνουν τον βαρύ σταυρό του µαρτυρίου και
ανεβαίνουν τον δικό τους γολγοθά, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προκαταβολικά θέλω να ρω-

τήσω και να δω αν µπορεί να απαντηθεί: Υπάρχει θέµα τελικά σε
αυτό το περίφηµο Υπουργείο Εσωτερικών ή δεν υπάρχει; Είναι
όλα καλά εκεί σε αυτό το Υπουργείο; Γιατί µάθαµε ίσως προχθές
ότι πράγµατι το ζήτηµα που αφορά την επιστολική ψήφο και τα
µητρώα των εκλογέων υπάρχει και έχει διοριστεί στις 12 Φε-
βρουαρίου του 2024 ο υπεύθυνος επεξεργασίας των προσωπι-
κών δεδοµένων. Ως προς αυτό είµαστε εντάξει.

Για την κλοπή που έγινε έχουµε µάθει τίποτα ή µόνο από τις
εφηµερίδες ότι µαθαίνουµε; 

Και, επίσης, για την κ. Ασηµακοπούλου και τα e-mails τα οποία
πήρε η ίδια υπήρχε αυτό το χρονικό διάστηµα, που λέγεται ότι
είναι µεταξύ των εκλογών και, άρα, δεν υπήρχε κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, τότε υπεύθυνος επεξεργασίας προσωπικών
δεδοµένων; Υπήρχε υπεύθυνος προστασίας δεδοµένων; Απά-
ντηση δεν έχουµε πάρει µέχρι τώρα καµµία. 

Και αναρωτιέµαι αυτό του Υπουργείου Εσωτερικών τι Υπουρ-
γείο είναι, εκτός από Υπουργείο ευρισκόµενο σε µια διαδικασία
διαρροών και κλοπών; 

Όσον αφορά το δεύτερο ζήτηµα, το οποίο και ο Πρωθυπουρ-
γός σήµερα ήρθε εδώ και ανέφερε ότι υπήρξε εξαγγελία για τους
δηµοσίους υπαλλήλους, για τα µπόνους των δηµοσίων υπαλλή-
λων. Υπάρχει µεγαλύτερος εµπαιγµός από αυτό;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ρωτώ ευθέως: Υπάρχει µεγαλύ-
τερος εµπαιγµός από αυτό; Με τυµπανοκρουσίες ένα µήνα πριν
τις ευρωεκλογές, Δευτέρα προχθές, ανακοινώθηκαν νέες µεγά-
λες αυξήσεις µε το µπόνους. Πρόκειται, όµως, για ένα φαΐ θα το
πω ξαναζεσταµένο, το οποίο είχε πρώτη φορά σερβιριστεί το
2022 -σας το θυµίζω- µε την ψήφιση του ν.4942 τότε, που προ-
έβλεπε πάλι χορήγηση µπόνους σε ορισµένες κατηγορίες δηµο-
σίων υπαλλήλων µε βάση την επίτευξη στόχων. Το ποσό τότε
-ακούσατε- ήταν 20 εκατοµµύρια ευρώ και που αντιστοιχούν σε
πόσο; 33 ευρώ αύξηση τον χρόνο. Αυτό ήταν το µπόνους: 33
ευρώ αύξηση τον χρόνο. 

Τώρα αυτό το ποσό διπλασιάζεται, πάει στα 40 εκατοµµύρια.
Είναι 40 εκατοµµύρια τον χρόνο και αφορά όλες τις δηµόσιες
υπηρεσίες. Ποιο θα είναι το ποσό και το όφελος; Εξήντα έξι ευρώ
τον χρόνο για κάθε υπάλληλο ακριβώς. 

Τι σηµαίνει, λοιπόν, αυτό; Ότι προπαγανδίζει τα πάντα στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης για τεράστιες αυξήσεις στο δηµόσιο,
όπως έγινε και µε τα 40 αύξηση τον µήνα που δόθηκε από 1-1-
2024 και είκοσι µετά από δεκατέσσερα χρόνια µνηµονίων που οι
µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων µειώθηκαν κατά 41%. 

Ακούστε και κάτι για να κλείσω την παρένθεση. Ποιος µοιράζει,
αλήθεια, τα µπόνους; Οι προϊστάµενοί τους. Γνωρίζετε, λοιπόν,
αυτοί οι προϊστάµενοι πότε εκλέχτηκαν ή διορίστηκαν; Δεν εκλέ-
χτηκαν. Δεν υπάρχει κρίση προϊσταµένων στο δηµόσιο. Έχει κλεί-
σει αυτή η ιστορία. Διορίζει -ποιος για το µπόνους;- οι προϊστά-
µενοι που έχει διορίσει ο αρµόδιος Υπουργός. 

Αντιλαµβάνεστε τι έχει να γίνει και αντιλαµβάνεστε το αλληλο-
φάγωµα που θα υπάρξει ποιος θα πάρει το µπόνους και ποιος
δεν θα το πάρει; Αυτή είναι η αλήθεια και για αυτό το λέω, γιατί
δυστυχώς αυτή είναι η πραγµατικότητα και ο εµπαιγµός των δη-
µοσίων υπαλλήλων. Αντί η Κυβέρνηση να αυξήσει οριζόντια τους
µισθούς όλων και να επαναφέρει τα δώρα για να πάρουν µια
ανάσα οι εργαζόµενοι, τάζει προεκλογικά και µόνο τα µπόνους. 

Τώρα, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την εισήγηση του νοµοσχε-
δίου του συγκεκριµένου του Υπουργείου σας θα το πω ευθαρσώς
και κοιτάζοντας στα µάτια όλους υπήρξε περισσή αλαζονεία και
έπαρση, όπως έχει και η Κυβέρνηση συνολικά. Μιλώ για τον
τρόπο που εισηγήθηκε αυτό το νοµοσχέδιο. Υπήρξε επίκληση
περί µεταρρυθµίσεων. Η µεταρρύθµιση δεν λέµε ότι θα γίνει µε-
ταρρύθµιση. Η µεταρρύθµιση θα κριθεί εκ του αποτελέσµατος
αν θα είναι µεταρρύθµιση ή δεν θα είναι µεταρρύθµιση. Και αυτό
είναι το µεγάλο στοίχηµα, αν θα είναι ή δεν θα είναι. 

Εδώ, όµως, τι είναι; Εδώ είναι µια άµεση παρέµβαση στους δι-
καστικούς σχηµατισµούς χωρίς συναινέσεις, χωρίς συναίνεση
των δικηγόρων, χωρίς τη συναίνεση των δικαστών, χωρίς τη συ-
ναίνεση των υπαλλήλων. 

Και όταν λέµε για υπαλλήλους, θα µου επιτρέψετε να ανα-
φερθώ γιατί είµαι πέρα από τέσσερις δεκαετίες στη µαχόµενη δι-
κηγορία ανελλιπώς, κάθε µέρα στα ακροατήρια και µπορώ να πω
κάποια πράγµατα, τα οποία συµβαίνουν -γνωρίζω πάρα πολύ
καλά- από το πρωί µέχρι το βράδυ και άρα έχω κάποιο λόγο να
πω κάποια ζητήµατα συγκεκριµένα, γιατί είπε ο κ. Βορίδης: «Μα,
δεν βλέπετε τα µεγέθη; Δεν βλέπετε τα ποσοστά». Τα βλέπουµε.

Δεν βλέπεις, όµως, κύριε Βορίδη, ότι πας στο ειρηνοδικείο ή
πας στο πρωτοδικείο και περιµένει ο δικαστής να δικάσει; Γιατί;
Γιατί δεν υπάρχει γραµµατέας. Τελειώνει ο γραµµατέας µε τον
ένα δικαστή και µόλις τελειώσει ο δικαστής, πάει ο ίδιος ο γραµ-
µατέας να δικάσει µε τον άλλο δικαστή. Αντιλαµβάνεστε πώς εί-
µαστε; Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν το καταλαβαίνουν αυτοί
οι οποίοι εισηγούνται αυτά τα σχέδια;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη δικηγορία αυτή είναι η πρα-
γµατικότητα. Δεν γίνεται αντιληπτό; Γι’ αυτό τον λόγο λέω ότι
αυτό το νοµοσχέδιο παρεµβαίνει στον δικαστικό χάρτη, αλλά πα-
ρεµβαίνει επειδή του το είπε η έκθεση Πισσαρίδη -τι είπε ο Πισ-
σαρίδης τότε; Να κλείσουν δικαστήρια, δεν τον ενδιέφερε-, όπως
επίσης και η τεχνική έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας. 

Είναι κατά παραγγελία, λοιπόν, νοµοσχέδιο, όχι κατ’ ανάγκη ή
κατά µελέτη. Επαναλαµβάνω είναι κατά παραγγελία. Για ποιον
λόγο είναι κατά παραγγελία; Με αµφισβήτηση και του κράτους
δικαίου και του σεβασµού στα δικαιώµατα, αλλά το πιο σηµαντικό
για λόγο του δηµοσιονοµικού ζητήµατος.

Το δηµοσιονοµικό κόστος είναι το µείζον εδώ και αυτό είναι
ένα θέµα το οποίο πρέπει να το δούµε. 

Στόχος, λοιπόν, του νοµοσχεδίου -δήθεν όµως στόχος- είναι η
επιτάχυνση ειδικών επενδυτικών προγραµµάτων και περιπτώ-
σεων. Για ειδικά πρότζεκτ µιλάµε. Δεν υπάρχει κανένα ενδιαφέ-
ρον για την ουσία κάθε υπόθεσης. Κανένα. Για τον κοσµάκη δεν
υπάρχει ενδιαφέρον. Είναι ενδιαφέρον για τις fast track διαδικα-
σίες και αυτό πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε. Είναι µόνο για αυτό.

Και, βεβαίως, να πω για τους µαχόµενους δικηγόρος µόνο
τούτο. Μεγάλη η χαρά των δικηγορικών εταιρειών. Δεν θα πω για
τους µαχόµενους, για τους κατά µόνας ή µε κάποια συνεργασία
κάποιων ανθρώπων και στην Αθήνα και στην περιφέρεια. 

Αποτελέσµατα αυτών των παρεµβάσεων ποια είναι; Οι τοπικές
κοινωνίες να είναι σε ένταση σήµερα, να έχουν ανοίξει πληγές
στην ελληνική κοινωνία και βεβαίως να υποτάσσεται η δικαιοσύνη
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στην οικονοµία. Και αγνοεί η Παγκόσµια Τράπεζα και τους δικα-
στές, αγνοεί και τους δικαστικούς υπαλλήλους, αγνοεί και την
ολοµέλεια των δικηγόρων.

Κατά την ακρόαση των φορέων τι είδαµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Είδαµε αρνήσεις των πάντων. Δεν υπάρχει πουθενά
συναίνεση και η Κυβέρνηση παράλληλα είδαµε ότι δεν έδειξε
καµµία διάθεση για τροποποιήσεις στο νοµοσχέδιο, µετά την
ακρόαση των φορέων. 

Προέκυψαν πολλά πράγµατα και τι είδαµε; Ότι δεν υπάρχουν
ενιαία κριτήρια στη νοµοθέτηση. Οι σχηµατισµοί οι οποίοι δηµι-
ουργούνται δεν έχουν ενιαία κριτήρια, άρα δεν υπάρχει ενιαία
αντιµετώπιση. Υπάρχει διαφοροποίηση στην αντιµετώπιση. Οι
διαφοροποιήσεις είναι αναιτιολόγητες. Μέχρι και σήµερα, αυτή
τη στιγµή που µιλάµε, δεν υπάρχει καµµία αιτιολογία. 

Και βεβαίως η έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας κατ’ επιλογή
κρίνεται. Κρίνεται κατ’ επιλογή και θα σας πω παρακάτω γιατί το
λέω αυτό. Άλλες περιπτώσεις δέχονται κάποια στοιχεία και άλλες
άλλα στοιχεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ για την ανοχή σας.
Ακούσαµε κάποτε για µητροπολιτικά δικαστήρια και µετά για

περιφερειακά. Τέλειωσαν αυτά, δεν τα βρήκαµε πάλι και µετά
έχουµε κεντρικό δικαστήριο, παράλληλο δικαστήριο, περιφερει-
ακό. Κάθε φορά ό,τι συµφέρει. Με ποια αιτιολογία; Καµµία αιτιο-
λογία.

Άλλη δικαιολογία; «Μα, δεν είναι τίποτα το παράλληλο, είναι
το ίδιο µε το κεντρικό». Αλήθεια; Αν είναι το παράλληλο ίδιο µε
το κεντρικό, εποµένως γιατί να το κάνουµε; Να το αφήσουµε κε-
ντρικό. Αν είναι το ίδιο, γιατί να το κάνουµε; Να το αφήσουµε κε-
ντρικό. Άρα, για να το κάνουµε σηµαίνει ότι κάτι λείπει ή κάτι γί-
νεται και γι’ αυτό υπάρχουν τα σοβαρά προβλήµατα. 

Το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ και θα αναφερθώ στη Θήβα. Το
ξέρετε πάρα πολύ καλά το θέµα. Να µην υπάρχει ποτέ αντιπαλό-
τητα και να δηµιουργείται τώρα αντιπαλότητα και τοπικές αντι-
µαχίες, Θήβα ή Λιβαδειά; Η Λιβαδειά πράγµατι είναι η έδρα της
περιφερειακής της Βοιωτίας. Η Θήβα επίσης είναι µια πόλη και
σαν σχηµατισµός, σαν δήµος ευρύτερος, αρµοδιότητας του
Πρωτοδικείου Θήβας. 

Είναι ταυτόσηµες περίπου. Η Θήβα όµως έχει επιπλέον µια κτη-
ριακή υποδοµή, πάνω από οκτώ χιλιάδες πεντακόσια τετραγω-
νικά µέτρα. Έχει τις γυναικείες φυλακές, που είναι οι µόνες στη
χώρα, εννέα αίθουσες συνεδριάσεων. Έχει επίσης κέντρο απε-
ξάρτησης και τρεις βιοµηχανικές περιοχές Θήβα, Οινόφυτα και
Θίσβη. Έχει δύο δοµές µεταναστών και επίσης άλλο συγκεκρι-
µένο όγκο υποθέσεων. 

Τι λέει η Παγκόσµια Τράπεζα γι’ αυτές τις περιπτώσεις; Ακού-
στε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. «Αποκλείεται
από τον κατάλογο της ενοποίησης», άρα στη Βοιωτία να µη γίνει
ενοποίηση, το Πρωτοδικείο της Θήβας να µην ενοποιηθεί -η Πα-
γκόσµια Τράπεζα λέει ότι αποκλείεται-… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ:…στην επικράτεια του οποίου υπάρ-
χουν φυλακές, του σηµαντικού ρόλου που διαδραµατίζουν τόσο
τα δικαστήρια όσο και η αντίστοιχη εισαγγελία σε σχέση µε τη
φυλακή. Αφού λοιπόν, έχεις αυτή τη διάταξη, αυτή τη συγκεκρι-
µένη προϋπόθεση, για ποιο λόγο, κύριε Υπουργέ, γίνεται ενοποί-
ηση; Αφού λέει ότι το αποκλείει. Γι’ αυτό είπα ότι κατά το δοκούν
ερµηνεύει την Παγκόσµια Τράπεζα και αυτό είναι σηµαντικό
θέµα.

Με την έννοια αυτή λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ,
καταθέσαµε συγκεκριµένη τροπολογία, την οποία προκαλούµε
τον κύριο Υπουργό, ή µάλλον ζητούµε από το κύριο Υπουργό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: ...για να λυτρωθεί και η Κυβέρνηση
από αυτές τις αντινοµίες τις οποίες έχει, να την κάνει δεκτή αυτή
την τροπολογία για να ξεκαθαρίσει το πρωτοδικείο παράλληλο,
αφού είναι ίδιο σε κάθε περίπτωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …αλλά υπάρχουν και φυλακές και
αυτές οι προϋποθέσεις, να γίνει δεκτή η τροπολογία και να ξεκα-
θαρίσει το συγκεκριµένο θέµα. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε -µε συγχωρείτε- τα ειρηνοδικεία και τα
πρωτοδικεία έχουν συγκεκριµένο τιµολόγιο. Υπάρχει συγκεκρι-
µένος νόµος που λέει για κάθε εργασία συγκεκριµένο ποσό. Ερώ-
τηση: Τα ποσά τα οποία πάνε τώρα στο πρωτοδικείο θα αλλάξουν
από το ειρηνοδικείο; Θα αλλάξουν αναγκαστικά. Ποιος θα επιβα-
ρυνθεί, λοιπόν, από τα γραµµάτια προκαταβολής εισφορών και
εξόδων; Ο πολίτης. Άρα ποια είναι η δικαιοσύνη σε αυτή την πε-
ρίπτωση; Να επιβαρύνουµε τον πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …εκτός αν µου πείτε ότι κάνουµε

αναπροσαρµογή. Δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά, µπορείτε να
µου το πείτε; Θα πρέπει να µείνει το ίδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, κά-
νετε κατάχρηση τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κατόπιν αυτών, κύριε Πρόεδρε,
επειδή είναι δεδοµένα πράγµατα αυτά, το ΠΑΣΟΚ καταθέτει και
αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας για τα άρθρα 1 έως και 14. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μουλκιώτη. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Στα

δέκα λεπτά, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, δεν

έχετε καµµία δουλειά να ανακατεύεστε. Σας παρακαλώ!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Όταν

έχουµε τον λόγο, βλέπουµε ότι έχετε µια διακριτική µεταχεί-
ριση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε τον λόγο,
σας παρακαλώ!

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Να τη-
ρείτε τους χρόνους, σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ! Ντρο-
πή σας αυτό που κάνετε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Δική
σας ντροπή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Πολλές

φορές έχω τοποθετηθεί στο Βήµα και όταν περνάει µισό λεπτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν έχετε τον λόγο,

σας παρακαλώ!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τηρή-

στε τους χρόνους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Σας

παρακαλώ εγώ! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ντροπή σας.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αθηνά Λινού, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ…
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Δεν το

δέχοµαι αυτό. Ή θα αποσύρετε τη λέξη «ντροπή» τώρα ή θα…
ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Αποσύρετε τη λέξη

«ντροπή»…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, καθί-

στε κάτω.
Κύριε συνάδελφε, η κυρία έχει διακόψει εκατό φορές προ-

ηγουµένως. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε

Πρόεδρε, µε τον κ. Χήτα, όλους τους συναδέλφους, δεν θα είχα
καµµία αντίρρηση αλλά δεν τηρείτε ισότιµη µεταχείριση. Ανακα-
λέστε την έκφραση «ντροπή»…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επιµένετε σε αυτό που
λέτε…

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Γιατί
δεν ανακαλείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν ανακαλώ, κυρία
µου. Καθίστε κάτω, σας παρακαλώ! 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Αν δεν
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ανακαλέσετε, θα προβώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Να κάνετε ό,τι νοµί-

ζετε. Σας παρακαλώ, καθίστε κάτω. Δεν έχετε τον λόγο!
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Τηρή-

στε τη διαδικασία. Σεβαστείτε όλους τους οµιλητές.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία

Λινού, έχετε τον λόγο. Συγγνώµη. 
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Χαίρετε, κύριοι συνάδελφοι. Είµαστε κουρα-

σµένοι. 
Δεδοµένου µάλιστα ότι µιλάµε για ειρηνοδικεία, ίσως υπήρχε

κάποιος φόβος για να δοθεί αυτό το όνοµα σε αυτή τη µορφή
της πρωτοβάθµιας νοµικής υπηρεσίας.

Πριν προχωρήσω στο να πω πολύ λίγα βασικά πράγµατα για
το καινούργιο νοµοσχέδιο, µια και δεν είµαι και νοµικός, θέλω να
αναφερθώ σε µια βασική έλλειψη που έχουµε όταν συζητάµε την
τραγωδία στο Μάτι. Αυτά που ακούσαµε ήταν αν ήταν αρκετά µε-
γάλη ή αρκετά µικρή η τιµωρία. Και η Κυβέρνηση σεµνύνεται γιατί
µε τον καινούργιο νόµο που έχουµε τώρα σε θέµατα αστυνόµευ-
σης, κάνουµε πιο αυστηρές τις ποινές, όταν θα ήθελα να επιση-
µάνω ότι διεθνώς συζητάτε πώς θα µπορέσουµε να µειώσουµε
τις ποινές και µερικές χώρες µάλιστα θέλουν να εξαλείψουν τη
φυλάκιση. 

Εµείς λέµε ότι προσθέσαµε -και είµαστε περήφανοι που προ-
σθέσαµε στο νόµο- µακροχρόνιες φυλακίσεις και αυστηρότερη
αντιµετώπιση του προβλήµατος, όταν εκεί που έχουµε το µεγάλο
πόνο, στο Μάτι και που θα επακολουθήσει και άλλης µορφής τέ-
τοιο δικαστήριο, δεν έχουµε κάνει τα τελευταία έξι χρόνια ούτε
µία κίνηση για πρόληψη ώστε να µην ξαναέχουµε ένα τέτοιο πρό-
βληµα. 

Και δεν έχουµε κάνει καµµία κίνηση για ψυχολογική και κοινω-
νική υποστήριξη των ανθρώπων που υποφέρουν. Λέµε ότι περι-
µένουν τη δικαίωση, αλλά η δικαίωση είναι µόνο να πάει φυλακή
ο συνάνθρωπος που έτυχε να διαχειριστεί σωστά ή λάθος αυτή
την τραγωδία; Δεν είναι δικαίωση να µην ξαναγίνει κάτι τέτοιο;
Δεν είναι δικαίωση να υποστηριχθούν ψυχολογικά τα παιδιά που
έχασαν τους γονείς, οι γονείς που έχασαν τα παιδιά και πάσχουν
συνεχώς; 

Όµως αυτό που κάνει η Κυβέρνηση είναι πάλι να µεταφέρει την
ευθύνη σε ατοµική ευθύνη. Ποιος φταίει γιατί είχαµε την τεράστια
καταστροφή στο Μάτι; Οι πέντε, δέκα, είκοσι κατηγορούµενοι, οι
οποίοι τιµωρήθηκαν ή δεν τιµωρήθηκαν επαρκώς, αλλά ήταν
µόνοι τους υπεύθυνοι. Δεν ήταν υπεύθυνο το σύστηµα, δεν ήταν
υπεύθυνη η αδιαφορία, δεν ήταν υπεύθυνη η έλλειψη πρωτοκόλ-
λων. Δεν κάνουµε τίποτα γι’ αυτό. 

Και τώρα εγώ συµφωνώ ότι, κάθε φορά που ευτυχώς µέχρι σή-
µερα πήγα στα δικαστήρια ως µάρτυρας, είναι απογοητευτική η
κατάσταση. Άνθρωποι συλλέγονται, µιλάνε. Οι αστυνοµικοί προ-
σπαθούν να επιτρέψουν ή να µην επιτρέψουν την είσοδο. Οι δι-
καστές φαίνονται κουρασµένοι. Δεν έχουν διοικητική υποστήριξη
και µας λέει η Κυβέρνηση ότι προσπαθεί να βελτιώσει την ποι-
ότητα και την ταχύτητα της αντιµετώπισης των νοµικών θεµάτων,
αλλά όλο συνοδεύεται από µία προχειρότητα.

Μας λέει ότι θα εκπαιδεύσουµε τους ειρηνοδίκες έτσι ώστε να
γίνουν ισάξιοι και εξίσου αποδοτικοί µε τους πρωτοδίκες, αλλά
δεν άκουσα λεπτοµέρειες για τα κριτήρια για αυτή την εκπαί-
δευση, για το πότε θα γίνει, πώς θα κριθούν. Και τους κατηγο-
ρούµε και τους καηµένους τους ειρηνοδίκες ότι όλα πάνε στραβά
γιατί δεν δουλεύουν αρκετά αυτοί οι άνθρωποι, ότι δεν αποδί-
δουν και δεν δουλεύουν και γι’ αυτό τα νοµικά θέµατα λύνονται
σε πέντε χρόνια περίπου. 

Επιπλέον, ναι, έχουµε µια αύξηση των υπαλλήλων ή των νοµι-
κών που θα υπηρετήσουν στη δικαιοσύνη, αλλά δεν συνυπολογί-
ζουµε ότι ενώνοντας τα ειρηνοδικεία µε τα πρωτοδικεία αυξά-
νουµε και τον αριθµό των περιστατικών. 

Δεν υπήρξε καµµία πιλοτική µελέτη να το εφαρµόσουµε σε
έναν νοµό σε µια περιφέρεια και να δούµε αν όντως βελτιώνονται
µε αυτή τη µέθοδο τα πράγµατα ή χειροτερεύουν. Τίποτα από
αυτό. Και βεβαίως αυξάνεται το κόστος. Θα υπάρξει αυξηµένο
κόστος στο κράτος αφού θα αυξηθούν οι µετακινήσεις εκτός
έδρας των δικαστών και θα υπάρξει τεράστια αύξηση στο κόστος
στους πολίτες που δεν θα επιβαρυνθούν µόνο τη µετακίνηση και

τα κόστη του ταξιδιού. Λέµε ότι θα είναι λίγα τα χιλιόµετρα. Αν
πρόκειται όµως, για ένα νησί και χρειάζεται πλοίο ή αεροπλάνο
για να πας εκεί;

Επίσης, δεν συζητάµε καθόλου για το πώς θα αντιµετωπιστεί
το πρόβληµα -έτσι µου είπαν τουλάχιστον φίλοι και συνεργάτες
δικηγόροι- ότι πολλά θέµατα θα µετατεθούν από την πρωτοβάθ-
µια στη δευτεροβάθµια, στα εφετεία. Έτσι µπορεί να µειωθούν
λίγο τα προβλήµατα στα πρωτοδικεία και στα ειρηνοδικεία αλλά
θα έχουµε περισσότερα περιστατικά στη δευτεροβάθµια. Ψηφιο-
ποίηση δεν βλέπω να έχει γίνει. Αν θέλω ένα αντίγραφο του
απλούστερου πράγµατος δεν µπορώ να το βρω. 

Και κάτι άλλο που θα σας φανεί παράξενο. Εµένα µε ανησυχεί
και το περιβαλλοντικό αποτύπωµα που είναι υποχρέωσή µας,
κύριε Υπουργέ. Κάθε κίνηση που κάνουµε σήµερα εν όψει της τε-
ράστιας περιβαλλοντικής κρίσης πρέπει να βλέπουµε αν αυξάνει
το αποτύπωµα. Αν χρειαστούν και δύο πτήσεις για µια δικαστική
λύση, αυτό πώς επιβαρύνει τη γη ολόκληρη και κυρίως τη χώρα
µας. Νοµίζω ότι και γι’ αυτό χρειάζεται µια µελέτη όπως χρει-
άζεται και επαρκής οικονοµική µελέτη πριν προχωρήσουµε να
υλοποιήσουµε αυτό το νοµοσχέδιο που δηµιουργεί προβλήµατα
παρά λύνει προβλήµατα κατά την άποψή µου. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Λινού.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µεταρρύθµιση

του δικαστικού µας συστήµατος αποτελεί διαχρονικό ζητούµενο
όλων των κυβερνήσεων τις τελευταίες δεκαετίες. Όµως είναι
αυτή η Κυβέρνηση η πρώτη µεταπολιτευτικά που κάνει το µεγάλο
βήµα για την αναµόρφωση του δικαστικού χάρτη της χώρας. Σκο-
πός του παρόντος νοµοσχεδίου είναι η ενοποίηση και ενίσχυση
ποιοτικά και ποσοτικά του πρώτου βαθµού απονοµής της ποινι-
κής και πολιτικής δικαιοσύνης. Τελικός στόχος της Κυβέρνησης
είναι η επιτάχυνση των εκκρεµών δικών σε όλους τους βαθµούς
δικαιοδοσίας η οποία φυσικά θα απαιτήσει ταυτόχρονα ολοκλή-
ρωση της ψηφιακής δικαιοσύνης, ανανέωση των δικαστηριακών
υποδοµών αλλά και ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού των δι-
καστικών σχηµατισµών. Βασικά εργαλεία σε αυτή την προσπά-
θεια του Υπουργείου Δικαιοσύνης αποτελούν η αναδιάρθρωση
των πρωτοβάθµιων δικαστηρίων µέσα από τον ανακαθορισµό της
έδρας και της περιφέρειας αρµοδιότητάς τους, η ορθολογική κα-
τανοµή του διαθέσιµου προσωπικού βάσει φόρτου υποθέσεων
και πληθυσµιακών δεικτών, η αποφόρτιση των δικαστών από δια-
χειριστικά καθήκοντα όπως ο προγραµµατισµός προµηθειών, επι-
σκευών και συντηρήσεων δικαστικών κτιρίων ή εξοπλισµού που
πλέον µεταφέρεται στο ΤΑΧΔΙΚ.

Η µεγάλη, όµως, µεταρρύθµιση που φέρνει το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης µε τη συζητούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία του είναι
η ενοποίηση ενός µεγάλου αριθµού δικαστηρίων, ειρηνοδικείων
και πρωτοδικείων, οδηγώντας στον εκσυγχρονισµό του χωροτα-
ξικού σχεδιασµού τους και σε ένα νέο δικαστικό χάρτη για τη
χώρα µας. Οι ριζικές αυτές αλλαγές στον πρώτο βαθµό δικαιο-
δοσίας συνοδεύονται από τη δηµιουργία ειδικής επετηρίδας για
τους τέως ειρηνοδίκες και ρύθµιση της µισθολογικής και υπηρε-
σιακής εξέλιξής τους προκειµένου να υπάρξει οµαλή ενσωµά-
τωσή τους στον ενιαίο πλέον βαθµό του πρωτοδίκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι εποµένως σαφές ότι η κα-
τάργηση των ειρηνοδικείων ως θεσµού δεν σηµαίνει µείωση των
δικαστηρίων ή του αριθµού των δικαστικών λειτουργών. Αντιθέ-
τως τα παλιά ειρηνοδικεία διατηρούνται ως έδρες των πρωτοδι-
κείων στα οποία πλέον θα υπάγονται οι ειρηνοδίκες που ανα-
βαθµίζονται υπηρεσιακά και επαγγελµατικά. Το ίδιο συµβαίνει και
µε τους δικαστικούς υπαλλήλους. Άρα καµµία οργανική θέση δεν
χάνεται. Παίρνοντας σαν παράδειγµα τον Νοµό Φλώρινας τον
οποίο εκπροσωπώ, διατηρούνται το Πρωτοδικείο Φλώρινας ως
έδρα πρωτοδικείου και η εισαγγελία πρωτοδικών µε έδρα τη
Φλώρινα. Στη δε περιφέρεια του Πρωτοδικείου Φλώρινας εµπί-
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πτουν οι Δήµοι Φλώρινας και Πρεσπών ενώ το Αµύνταιο ορίζεται
ως περιφερειακή έδρα του Πρωτοδικείου Φλώρινας. Πλέον στην
κατά τόπο αρµοδιότητα του θα εµπίπτει ολόκληρος ο Δήµος Αµυ-
νταίου χωρίς τις εξαιρέσεις του παρελθόντος. Η ίδια τακτοποί-
ηση επέρχεται και µε τα δικαιοδοτικά όρια που αντιστοιχούν στον
Δήµο Πρεσπών, έτσι ώστε να µην υπάρχει πια το παράδοξο πολ-
λές τοπικές κοινότητες του Νοµού Φλώρινας σε ό,τι αφορά στον
πρώτο βαθµό απονοµής της δικαιοσύνης να υπάγονται σε άλ-
λους γειτονικούς νοµούς. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω εδώ να αναγνωρίσω την έγνοια της πο-
λιτείας και ειδικά το δικό σας προσωπικό ενδιαφέρον για τις πα-
ραµεθόριες περιοχές της πατρίδας µας ιδιαίτερα για τη Φλώρινα.
Με το παρόν νοµοσχέδιο λύνονται πολλά προβλήµατα, όπως
πρώτα και κύρια ότι δεν θα ταλαιπωρείται πλέον ο πολίτης που
σήµερα για τη χορήγηση ενός δικαστικού εγγράφου αναγκάζεται
να πηγαίνει σε άλλο νόµο. Επέρχεται ισορροπία στην κατανοµή
του δικαστικού έργου µε την αποσυµφόρηση δικαστηρίων γειτο-
νικών νοµών που σήµερα έχουν πολύ µεγαλύτερο όγκο υποθέ-
σεων από τα δικαστήρια της Φλώρινας. Θα υπάρχει πλέον
ασφάλεια δικαίου καθώς η αρµοδιότητα των δικαστηρίων προσ-
διορίζεται µε τρόπο απλό και λογικό εφόσον διοικητικά, αστυνο-
µικά και δικαστικά τα όρια ταυτίζονται. Έτσι παραδείγµατος
χάριν δεν θα απαιτείται η Αστυνοµική Διεύθυνση Φλώρινας να
εµπλέκεται σε τρεις διαφορετικές εισαγγελίες. Θα επιταχυνθεί
και θα απλοποιηθεί η διαδικασία της προανάκρισης µε τη µείωση
των διαρκών µετακινήσεων αστυνοµικού προσωπικού σε γειτονι-
κούς νοµούς και κυρίως θα αποφευχθεί η άσκοπη ταλαιπωρία
µαρτύρων, δικηγόρων και διαδίκων από τη µετάβασή τους σε
άλλες πόλεις µε τη συνακόλουθη σπατάλη χρόνου και χρηµάτων
αλλά και επαναλαµβανόµενη ταλαιπωρία τους σε περιπτώσεις
αναβολών. 

Κύριε Πρόεδρε, για τους πολίτες της Φλώρινας ο νέος δικα-
στικός χάρτης είναι όντως µια µεταρρύθµιση ουσίας που απλο-
ποιεί την καθηµερινότητά τους και βοηθά στην καλύτερη
απόδοση δικαιοσύνης. Γιατί δεν αφορά µόνο τα ίδια τα δικαστή-
ρια ή τους δικαστές αλλά και κοινότητες απλών πολιτών όπως
αυτές του Φιλώτα, του Πελαργού και του Φαραγγίου ή εκείνες
του Βαρικού, Βατοχωριού, της Κρυσταλλοπηγής, του Κώτα και
του Λεχόβου. Καθηµερινοί άνθρωποι ωφελούνται από θεσµικές
µεταρρυθµίσεις όπως η σηµερινή. Μεταρρυθµίσεις κοινής λογι-
κής γίνονται προς την κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού του κρά-
τους και της δικαιοσύνης. Γι’ αυτούς τους ανθρώπους θα
συνεχίσει να εργάζεται η Νέα Δηµοκρατία προκειµένου η πολι-
τεία µας να γίνει πραγµατικός αρωγός και βοηθός κάθε Ελληνί-
δας και κάθε Έλληνα πολίτη. 

Σας ευχαριστώ και Καλή Ανάσταση. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπασωτηρίου. 
Κυρία συνάδελφε, κυρία Παπακώστα, µου είπατε προηγουµέ-

νως ότι µεροληπτώ επειδή άφησα τον κ. Χήτα –τώρα το άκουσα-
να µιλήσει δεκατέσσερα λεπτά. Σας ενηµερώνω ότι ο κ. Χήτας
είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Δικαιούται δώδεκα λεπτά
και έξι λεπτά για τη δευτερολογία του. Εποµένως, δεν µερολη-
πτώ καθόλου.

Όσον αφορά στο ποιος διευθύνει τη συζήτηση δεν απευθύνεστε
σε εµένα προσωπικά. Απευθύνεστε στο Προεδρείο. Το Προεδρείο
διευθύνει τη συζήτηση. Οπότε δεν έχετε κάτι άλλο να πείτε. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε
Πρόεδρε, επανειληµµένες φορές -µου έχει τύχει και προσωπικά
όταν έχω τον λόγο- µόλις περνάει το µισό λεπτό διακόπτετε τον
οµιλητή. Δεν το κάνετε µε όλους.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν χρειάζεται να κά-
νουµε διάλογο. Δεν ισχύει αυτό που λέτε. Δεν χρειάζεται, όµως,
ο διάλογος. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Δεν θα
το συνεχίσω αλλά η συµπεριφορά σας δεν ήταν η πρέπουσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίζετε. Δεν πειρά-
ζει. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Παναγιού Πούλου, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση
των δήθεν αριστερών και των µεταρρυθµιστών θέλει να απλώσει
όλη την παλέτα του τρόπου µε τον οποίο πολιτεύεται και νοµο-
θετεί για να δώσει στην κοινωνία ένα ολοκληρωµένο δείγµα των
καταστροφικών πολιτικών της. Αναφέρω µερικά ενδεικτικά παρα-
δείγµατα της προηγούµενης µόλις εβδοµάδας εν µέσω των ηµε-
ρών του Πάσχα. Ενώ ο λαός µας πλήττεται από την ακρίβεια και
την αισχροκέρδεια η Κυβέρνηση συνεχίζει ακάθεκτα το έργο της.

Έρχοµαι τώρα στην ιδιωτικοποίηση του νερού της Θεσσαλίας.
Η Κυβέρνηση ψήφισε µόνη της ένα µοντέλο διαχείρισης από µία
ανώνυµη εταιρεία µε δήθεν δηµόσιο χαρακτήρα. Είναι θέµα χρό-
νου, βέβαια, να µεταβιβαστεί στα ιδιωτικά συµφέροντα που συ-
νέταξαν µία έκθεση, στην οποία µάλιστα περιγράφουν ακόµα και
τις παχυλές αµοιβές των στελεχών τους που θα αναλάβουν τη
διαχείριση των υδάτων της Θεσσαλίας, ένα µοντέλο που θα επε-
κταθεί στα νερά όλων των περιοχών της χώρας. Ωστόσο, δεν πε-
ριορίστηκε µόνον εκεί. Παραχώρησε τη διαχείριση των δασών
στους ιδιώτες αποµακρύνοντας τους δήµους, από τους οποίους
επιπλέον αφαίρεσε και πόρους, κάτι που γνωρίζουµε όλοι, από
την τακτοποίηση των αυθαιρέτων.

Δεύτερο παράδειγµα η τροπολογία που κατάρτισε µόλις χθες
ο Υπουργός Υγείας σε άσχετο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Κοι-
νωνικής Συνοχής και Οικογένειας, ενώ µόλις πριν έναν µήνα είχε
ψηφίσει πάλι µόνη της η Κυβέρνηση άλλο νοµοσχέδιο του δικού
του Υπουργείου µε το οποίο επέτρεπε στους γιατρούς του ΕΣΥ
να εργάζονται εκτός ΕΣΥ, καταργώντας έτσι την αποκλειστική ερ-
γασία των γιατρών στον δηµόσιο φορέα υγείας.

Με τη χθεσινή τροπολογία έκανε και το αντίστροφο, καθώς επι-
τρέπει έναντι τιµήµατος φυσικά στους ιδιώτες γιατρούς να χρη-
σιµοποιούν τα δηµόσια νοσοκοµεία για τη δική τους πελατεία.
Στο µυαλό του έπρεπε η ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ να είναι αµφί-
δροµη για να είναι πλήρης. Κι έτσι έβαλε την ταφόπλακα στο ΕΣΥ.
Γι’ αυτό και αυτονόητα καταθέσαµε ένσταση αντισυνταγµατικό-
τητας γι’ αυτή την απαράδεκτη ρύθµιση. Βέβαια, ο Υπουργός
επαίρεται για το έργο του και το λανσάρει ως σηµαντικό τµήµα
του µεγάλου µεταρρυθµιστικού project της Νέας Δηµοκρατίας.

Τρίτο παράδειγµα η πολύ περίεργη υπόθεση της διάρρηξης
του γραφείου του διευθυντή της Διεύθυνσης Εκλογών του
Υπουργείου Εσωτερικών την ίδια µέρα που εκδόθηκε το περί-
φηµο πόρισµα του εσωτερικού ελέγχου, της ελεγχόµενης µονά-
δας εσωτερικού ελέγχου, θα πω, για το σκάνδαλο των διαρροών
προσωπικών δεδοµένων εκλογέων κατοίκων εξωτερικού. Αναρω-
τιέµαι αν η κ. Κεραµέως θα µας καλέσει να περιµένουµε και πάλι
υποµονετικά και το δεύτερο πλέον πόρισµα. Η κ. Κεραµέως, η
οποία κρύβεται επιµελώς, δεν έχει δώσει απαντήσεις ούτε για το
τι ακριβώς συνέβη ούτε για το αν σχετίζεται η διάρρηξη µε την
υπόθεση της διαρροής των προσωπικών δεδοµένων ούτε για το
τι έκανε και τι σκοπεύει να κάνει για τη διασφάλιση του αδιάβλη-
του των ευρωεκλογών. Θα αναγκαστεί, όµως, να δώσει απάντηση
στην αρµόδια Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής µετά
το σχετικό αίτηµά µας. 

Δυστυχώς η µεγάλη, επίσης, δήθεν µεταρρύθµιση της επιστο-
λικής ψήφου δεν απέδωσε τα αναµενόµενα µε ευθύνη του Υ-
πουργείου και του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας που µε τη
διαρροή προσωπικών δεδοµένων των πολιτών κατάφεραν να
αποτρέψουν πολλούς εκλογείς του εξωτερικού να εγγραφούν
στους εκλογικούς καταλόγους παρά τη δαπανηρή διαφηµιστική
καµπάνια και τα δαπανηρά, θα έλεγα, ταξίδια των Υπουργών
Εσωτερικού. Όχι µόνο δεν κατάφεραν να τους πείσουν, αλλά,
όπως γνωρίζουµε, εκατοντάδες πολίτες έχουν ήδη καταθέσει
αγωγές αποζηµίωσης εναντίον του ελληνικού δηµοσίου. 

Αυτά, όµως, τα θέµατα που άπτονται της λειτουργίας της δη-
µοκρατίας θα µας απασχολήσουν, νοµίζω, συχνά και έντονα
µέχρι τις ευρωεκλογές του Ιουνίου. Πολλοί είναι τελικά οι άριστοι
µεταρρυθµιστές που διαγκωνίζονται µάλιστα µεταξύ τους µε
προχειρογραφήµατα για το ποιος θα είναι ο πιο αποτελεσµατικός
καταστροφέας της κοινωνίας.

Και έρχοµαι τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Αλήθεια, τι µεταρ-
ρυθµιστικός οίστρος είναι αυτός, κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύ-
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νης; Ζηλώσατε τη δόξα ενός Τρικούπη και ενός Βενιζέλου, αλλά
φέρνετε στη Βουλή µια µεταρρύθµιση - καρικατούρα, την οποία
µάλιστα συνοδεύετε µε την προσωπική σας περισσή έπαρση και
αλαζονεία. Οι εκφράσεις σας, όπως «όποιος τα βάζει µε το κρά-
τος ισοπεδώνεται», «όποιος µιλάει για τα µπάζα των Τεµπών είναι
για τα µπάζα» ή «ο κ. Βαρτζόπουλος εκφράζει την επιστηµονική
του άποψη» στη συζήτηση για τις γυναικοκτονίες θα σας χαρα-
κτηρίζουν εσαεί στον πολιτικό σας βίο. Επίσης, όµως, θα σας χα-
ρακτηρίζουν τα ψεύδη σας, ότι δήθεν οι ποινές που επιβλήθηκαν
για την τραγική υπόθεση των πυρκαγιών στο Μάτι οφείλονται στη
νοµοθεσία της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, ενώ γνωρίζετε κι εσείς ότι
εσείς, κ. Φλωρίδη, επαναφέρατε µε τον ν.5090/2024 την εξαγορά
των ποινών µε τον Ποινικό Κώδικα του 2019. Οι υπεύθυνοι θα
ήταν τουλάχιστον στη φυλακή.

Κύριοι Υπουργοί της Δικαιοσύνης, δεν ακούτε κανέναν. Ούτε
την Αντιπολίτευση ούτε την αυτοδιοίκηση ούτε τις τοπικές κοινω-
νίες ούτε τους επιστηµονικούς νοµικούς φορείς. Έχουν κατατε-
θεί δεκάδες υποµνήµατα τεκµηριωµένα και µε σοβαρά επιχει-
ρήµατα, διαµαρτύρονται, κινητοποιούνται και εσείς κάνετε ότι
δεν καταλαβαίνετε, γιατί διακατέχεστε από την αλαζονεία της κα-
τοχής του προνοµίου της µοναδικής αλήθειας και νοµοθετείτε µε
βάση εισηγήσεις και µελέτες κάποιων ειδικών συµβούλων της
Παγκόσµιας Τράπεζας, χωρίς καµµία επαφή µε την πραγµατικό-
τητα των δικαστηρίων της χώρας.

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανεξάρτητα από τις πολι-
τικές διαφορές που έχουµε µε τη φιλοσοφία του, πρόκειται για
ένα αληθινά κακό νοµοσχέδιο, κακογραµµένο και ελλιπέστατο,
λες και είναι ειδικά σχεδιασµένο όχι για να λύσει προβλήµατα,
αλλά για να προκαλέσει πολύ περισσότερα. Και αυτό ακριβώς θα
συµβεί. Να είµαστε έτοιµοι για δεκάδες τροποποιήσεις και αλλα-
γές το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα, όταν θα διαπιστώνει
και ο κύριος Υπουργός ότι είναι ανεφάρµοστο, παρά τις περί του
αντιθέτου δικαιολογίες του κ. Φλωρίδη. 

Όχι, κύριε Φλωρίδη, δεν είναι λογικό να τροποποιείται κάθε
τρεις και λίγο η νοµοθεσία, γιατί αυτό αποδεικνύει ότι είναι γο-
νατογράφηµα και όχι µεταρρύθµιση. Είναι ένα νοµοσχέδιο που
δηµιουργεί πρωτοδικεία δεύτερης κατηγορίας καταδικασµένα σε
µαρασµό. Οδηγεί σε ακόµα µεγαλύτερες καθυστερήσεις στην
απονοµή της δικαιοσύνης και σε ακριβότερη και δυσκολότερη
πρόσβαση στη δικαιοσύνη για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις.
Και, δυστυχώς, θα οδηγήσει σε ακόµα µεγαλύτερη ερήµωση της
ελληνικής περιφέρειας. Οι τοπικές κοινωνίες γνωρίζουν ότι εκεί
που σήµερα κλείνει ένα ειρηνοδικείο και υποβαθµίζεται ένα πρω-
τοδικείο, αύριο θα συγχωνευθεί ή θα κλείσει ένα νοσοκοµείο, ένα
κέντρο υγείας ή ένα σχολείο.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που αναµοχλεύει, επίσης, έριδες και δι-
χασµούς µεταξύ τοπικών κοινωνιών. Αναφέροµαι εδώ ιδιαίτερα
στην περίπτωση της Θήβας και της Λιβαδειάς. Υποβαθµίζετε το
Πρωτοδικείο της Θήβας και βάζετε δύο πόλεις ισοδύναµες πλη-
θυσµιακά και µε ανάλογες προοπτικές ανάπτυξης, που ταυτό-
χρονα έχουν και οι δύο µεγάλο όγκο δικαστικής εργασίας, σε µια
αναίτια αντιπαράθεση για το ποια θα είναι η καταλληλότερη πόλη
για την κεντρική έδρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Σας διαβεβαιώνουµε, λοιπόν -κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ την
ανοχή σας- ότι ολόκληρη η Βοιωτία έχει ξεσηκωθεί γι’ αυτό το

θέµα και όχι µόνο η Θήβα. Και οι κινητοποιήσεις-διαµαρτυρίες
των συλλογικών φορέων δεν θα σταµατήσουν αν δεν αναιρέσετε
αυτή την αληθινά ακατανόητη και αχρείαστη απόφαση. Είναι προ-
φανές ότι πρέπει να παραµείνουν ως έχουν και τα δύο πρωτοδι-
κεία της Βοιωτίας και µάλιστα να ενισχυθούν ακόµη περισσότερο.
Θα καταθέσουµε σχετική τροπολογία, αλλά δεν ελπίζουµε ότι θα
µας ακούσετε. Τα επιχειρήµατά σας περί δήθεν επιτάχυνσης της
απονοµής της δικαιοσύνης τα αποδόµησαν όλοι οι φορείς. Επι-
πλέον, όµως, δεν αναφέρετε κανένα στοιχείο για το κόστος µε-
τακίνησης των δικαστών, έστω κατά προσέγγιση, αλλά και ποιο
θα είναι εν τέλει το δηµοσιονοµικό όφελος.

Κυρίες και κύριοι, πολλές περιοχές της χώρας είναι ανάστατες
και ανήσυχες για τις επιπτώσεις της νοµοθέτησης της Νέας Δη-
µοκρατίας. Κατά τη γνώµη µας, δίκαια έχουν ξεσηκωθεί, γιατί
πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που όχι µόνο δεν αναβαθµίζει τον
πρώτο βαθµό δικαιοδοσίας, αλλά τον υποβαθµίζει ακόµη περισ-
σότερο. Γι’ αυτό είµαστε αντίθετοι στη συλλήβδην κατάργηση
των ειρηνοδικείων που θα οδηγήσει σε µαρασµό ολόκληρες πε-
ριοχές, ιδίως περιοχές αποµακρυσµένες και µε δύσκολη πρό-
σβαση, όπως νησιά και ορεινές κοινωνίες. Πρόκειται για κατάρ-
γηση που αντιβαίνει στη σύγχρονη διεθνή και ευρωπαϊκή δικαιική
πρακτική, αν και η Κυβέρνηση είναι ιδιαίτερα επιλεκτική στα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα που ακολουθεί, αφού αναφέρεται µόνο στα
παραδείγµατα όπου έχει καταργηθεί ο θεσµός του ειρηνοδίκη,
χωρίς να αναφέρει ότι αυτό δεν είναι η γενική ευρωπαϊκή πρα-
κτική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Πράγµατι η δικαιοσύνη στη
χώρα µας χρειάζεται στήριξη και αναβάθµιση. Όµως, η επιτά-
χυνση και η καλύτερη ποιότητα απονοµής της δικαιοσύνης επι-
τυγχάνεται µε δικαστές πλήρως καταρτισµένους και µε περισ-
σότερους δικαστικούς υπαλλήλους που θα υποστηρίζουν το
έργο τους. Επιτυγχάνεται µε περισσότερα τεχνολογικά εργαλεία
και φυσικά µε καλύτερες σύγχρονες κτηριακές και ψηφιακές
υποδοµές. Και βέβαια, δεν επιτυγχάνεται µε προχειρότητες µε-
ταµφιεσµένες σε δήθεν µείζονες µεταρρυθµίσεις, όπως είναι
αυτή που συζητούµε σήµερα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Πούλου. 
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να

κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα: «Προς τον Πρόεδρο της
Βουλής των Ελλήνων κ. Κωνσταντίνο Τασούλα: Σύµφωνα µε το
άρθρο 72 του Κανονισµού της Βουλής, οι παρακάτω Βουλευτές
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής υπο-
βάλλουµε αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της αρχής και επί
των άρθρων 1 έως 14 του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης: «Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, χωροτα-
ξική αναδιάρθρωση των δικαστηρίων της πολιτικής και ποινικής
δικαιοσύνης και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης»».

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζεται στα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, η οποία έχει ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΜΓ’ - 30 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 15919



15920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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15922 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τώρα καλείται στο
Βήµα η κ. Θεοδώρα Τζάκρη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ και θα ακο-
λουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας κ. Καζαµίας. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ακού-

σαµε και αυτό διά στόµατος του Υπουργού Δικαιοσύνης. Με το
κράτος, όταν αυτό αποφασίσει να κάνει κάτι, δεν τα βάζει κανείς,
θα τον ισοπεδώσει. Πρόκειται για φράση που αποτυπώνει πλή-
ρως τον τρόπο µε τον οποίον λειτουργούν τα µέλη της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη µε όλα τα µέτωπα ανοιχτά. 

Πρώτο είναι το µέτωπο των Τεµπών, για το οποίο αξίζει να το-
νιστεί ότι η αρµόδια εισαγγελέας εφετών προφανώς και δεν συµ-
φώνησε µαζί σας, κύριε Φλωρίδη, για την απρέπειά σας ότι
όποιος µιλάει για µπάζωµα είναι για τα µπάζα, αλλά διέταξε την
ταχεία εντός είκοσι ηµερών διενέργεια συγκεκριµένων ανακριτι-
κών πράξεων που αποσκοπεί ακριβώς στον έλεγχο αυτού του
εγκλήµατος του µπαζώµατος, ενώ για την πιθανή ευθύνη των
τεσσάρων Υπουργών η δικογραφία έχει πάρει ήδη τον δρόµο της
προς τη Βουλή και περιµένουµε, βεβαίως, να δούµε µε πολύ µε-
γάλο ενδιαφέρον τι θα πείτε όταν η σχετική συζήτηση γίνει στη
Βουλή. 

Δεύτερο είναι το σκάνδαλο των υποκλοπών, για το οποίο θυ-
µίζω ότι πριν από έξι µήνες και ενώ οι αρµόδιοι εισαγγελείς είχαν
ήδη προβεί σε προκαταρκτική εξέταση, αφαιρέθηκε ξαφνικά η
δικογραφία και ανατέθηκε στον Αντεισαγγελέα του Αρείου Πά-
γου κ. Ζήση, προκειµένου δήθεν να επιταχυνθεί η διαδικασία.
Ωστόσο, όχι µόνο δεν επιταχύνθηκε η διαδικασία, αλλά έκτοτε
δεν έχουµε µάθει τίποτα. 

Τι θα γίνει, κύριε Βορίδη, γι’ αυτό το ζήτηµα; Θα µας ενηµερώ-
σετε ή θα πρέπει να απευθυνθούµε αρµοδίως µε αίτηµα στην
κυρία Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου προκειµένου να ενηµερω-
θούµε;

Άρα, το ίδιο συµβαίνει, έχετε δηλαδή ανοικτά µέτωπα µε το
κράτος δικαίου, µε την ελευθερία του Τύπου και µε την παρα-
βίαση των προσωπικών δεδοµένων από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών, των οποίων βεβαίως ζούµε τη δεύτερη φάση.

Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν τω µέσω της
λειτουργίας των δηµοσίων υπηρεσιών στο κέντρο της Αθήνας να
γίνεται δήθεν µια διάρρηξη και να µην παίρνει χαµπάρι κανείς;
Και, δυστυχώς για όλους εµάς, η αλήθεια είναι ότι έχετε ισοπε-
δώσει ό,τι βρίσκεται εµπόδιο στα χέρια σας.

Στην υγεία, βέβαια, σας τα λέει καλύτερα από όλους µας ο
δικός σας, ο κ. Καλλιάνος. Στην παιδεία, οι επιδόσεις των µαθη-
τών στον διεθνή διαγωνισµό της PISA ήταν οι χειρότερες της δε-
καετίας. Και, βεβαίως, στην Προστασία του Πολίτη έχουµε πολύ
πρόσφατο το περιστατικό, την τραγική δολοφονία της Κυριακής
έξω από το αστυνοµικό τµήµα. Και η λίστα βεβαίως δεν έχει
τέλος. 

Και ήρθε και η σειρά της δικαιοσύνης. Με λάβαρο τη δήθεν επι-
τάχυνση της απονοµής δικαιοσύνης αλλάζετε τον δικαστικό
χάρτη της χώρας έτσι στα κουτουρού, όπως σας βολεύει και
όπως εξυπηρετεί κοµµατικά. Κανείς δεν έχει καταλάβει ποια είναι
τα κριτήρια για τον νέο δικαστικό χάρτη. Αν το κριτήριο είναι η
έδρα του νοµού για τις έδρες των πρωτοδικείων, τότε γιατί επι-
λέχθηκε το Αγρίνιο και όχι το Μεσολόγγι; Αν το κριτήριο είναι η
οικονοµική δραστηριότητα και η δυναµική, γιατί επιλέχθηκε η Λι-
βαδειά, όπως είπε προηγουµένως η κ. Πούλου και όχι η Θήβα;
Αν το κριτήριο είναι ο όγκος των υποθέσεων, γιατί κλείνει το Πρω-
τοδικείο της Αµαλιάδας που έχει περισσότερες υποθέσεις από
άλλες έδρες νοµών; Και αν το κριτήριο είναι οι υπάρχουσες υπο-
δοµές, τότε γιατί δεν αξιοποιείτε κατάλληλα το υπερσύγχρονο
Δικαστικό Μέγαρο του Αιγίου µε τέτοιον τρόπο που θα αποσυµ-
φορήσει, αν θέλετε και το οξύτατο πρόβληµα αιθουσών του Πρω-
τοδικείου της Πάτρας;

Καταργείτε εξήντα τρία ειρηνοδικεία που βρίσκονται στις
έδρες των πρωτοδικείων και από τα εναποµείναντα ενενήντα ένα
ειρηνοδικεία, τα πενήντα τα αναβαθµίζετε σε περιφερειακές
έδρες πρωτοδικείου και τα υπόλοιπα σαράντα ένα τα καταργείτε
εντελώς. Για, δε, την κατάργηση των ειρηνοδικείων ισχυρίζεστε
ψευδώς ότι υπάρχει άνιση κατανοµή της δικαστηριακής ύλης.

Λέτε 20% είναι οι ειρηνοδίκες και 80% οι πρωτοδίκες. Υπάρχουν,
όµως, στοιχεία που δείχνουν ακριβώς το αντίθετο. Οι ειρηνοδίκες
παρ’ ότι αποτελούν περίπου το 43% των δικαστών πρώτου βαθ-
µού, εκδίδουν σταθερά κάθε έτος το 47% των αποφάσεων των
πολιτικών δικαστηρίων ακόµη και σήµερα που µιλάµε. Το 2017,
µε υπηρετούντες επτακόσιους τριάντα δικαστές στα ειρηνοδι-
κεία, ο αριθµός των εκδοθεισών αποφάσεων ήταν εκατόν ογδό-
ντα οκτώ χιλιάδες επτακόσιες ογδόντα τρεις και αντιστοιχούσε
στο 58% των πολιτικών αποφάσεων. Το 2018, το ποσοστό αυτό
ανήλθε στο 62% και το 2022 και 2023 στο 47%.

Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων σάς λέει για την απαραί-
τητη διατήρησή των ειρηνοδικείων, γιατί ως θεσµός τα ειρηνοδι-
κεία παρέχουν στον πολίτη άµεση πρόσβαση στη δικαιοσύνη και
ακόµα και σήµερα οι ειρηνοδίκες λειτουργούν ως ειρηνοποιοί. 

Πρέπει να σας περιγράψω, όµως, λίγο την κατάσταση στην
Πέλλα, την περιοχή όπου εκλέγοµαι. Με τη δήθεν αυτή µεταρ-
ρύθµιση καταργούνται τα δύο Ειρηνοδικεία Αλµωπίας και Σκύ-
δρας, χωρίς να γίνονται περιφερειακές ή παράλληλες έδρες και
µια µεγάλη περιοχή στην Πέλλα µε σηµαντικότατη αγροτοκτηνο-
τροφική παραγωγή, µεταποιητική δραστηριότητα και τουριστική
δραστηριότητα, θα πρέπει να απευθύνεται αποκλειστικά και µόνο
στην Έδεσσα.

Το Ειρηνοδικείο Αλµωπίας εξυπηρετεί µια παραµεθόρια πε-
ριοχή µε µοναδική γεωγραφική διαφορετικότητα. Η περιοχή είναι
αποκοµµένη και περιτριγυρισµένη από ορεινούς όγκους, µε την
Αριδαία στο κέντρο αυτής και σαράντα χωριά διάσπαρτα σε
ακτίνα ως και σαράντα πέντε χιλιόµετρα µακριά από αυτή. Είναι,
δε, ο µεγαλύτερος σε έκταση δήµος της Πέλλας και ένας από
τους µεγαλύτερους πανελλαδικά.

Τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του Ειρηνοδικείου Αλµωπίας που
διαχειρίζεται έναν µεγάλο όγκο νοµικών υποθέσεων, κυρίως
εµπράγµατου κληρονοµικού δικαίου, µε σαράντα επαγγελµατίες
δικηγόρους, συµβολαιογράφους και επιµελητές να εργάζονται
στην περιοχή, καθώς και η απόστασή του από το Πρωτοδικείο
της Έδεσσας επιβάλλει την αναβάθµισή του σε περιφερειακή
έδρα του Πρωτοδικείου Έδεσσας και όχι την κατάργησή του,
γιατί καµµία άλλη παραµεθόρια περιοχή ίδιου µεγέθους σε πλη-
θυσµό και σε νοµικούς δεν στερείται δικαστηρίου.

Όσον αφορά τώρα το Ειρηνοδικείο της Σκύδρας, πρέπει να
σας πω ότι στεγάζεται σε ένα απολύτως αξιοπρεπές ιδιόκτητο
κτήριο και η αναβάθµισή του σε Περιφερειακό Πρωτοδικείο της
Έδεσσας είναι αναγκαία και απαραίτητη για την εύρυθµη λει-
τουργία και ταχεία απονοµή της δικαιοσύνης, γιατί πρωτίστως θα
διευρύνει τον όγκο των υποθέσεων που θα εξετάζονται αποσυµ-
φορώντας το Πρωτοδικείο της Έδεσσας. Συγχρόνως, το Πρωτο-
δικείο της Έδεσσας σήµερα στεγάζεται σε έναν χώρο που κατά
κοινή οµολογία είναι µη λειτουργικός.

Στον Δήµο της Σκύδρας εδρεύουν το Τελωνείο της Σκύδρας
και το Χηµείο του Κράτους, καθώς και οι µεγαλύτερες, δυναµι-
κότερες και περισσότερες βιοµηχανίες και επιχειρήσεις επεξερ-
γασίας και εξαγωγής αγροτικών προϊόντων, µε πολλούς εργαζό-
µενους από την Πέλλα, αλλά και όµορες περιφερειακές ενότητες
που εξυπηρετούνται σήµερα ως προς την επίλυση των εργατικών
διαφορών τους από το Ειρηνοδικείο της Σκύδρας. 

Αυτή η εξέλιξη έρχεται, βέβαια, σε ευρεία αντίθεση µε τις δια-
βεβαιώσεις κυβερνητικών στελεχών και του ίδιου του Υπουργού
ότι τα ειρηνοδικεία των παραµεθόριων περιοχών θα αναβαθµι-
στούν σε περιφερειακά δικαστήρια. Κάτι ανάλογο, βέβαια, συµ-
βαίνει και σε άλλες περιοχές, όπως στην Αιτωλοακαρνανία µε την
κατάργηση του Ειρηνοδικείου του Βάλτου. Το ίδιο και χειρότερο
συµβαίνει στην Αρκαδία µε την κατάργηση των Ειρηνοδικείων
Μεγαλόπολης, Δηµητσάνας και Άστρους.

Και δεν λάβατε καθόλου υπ’ όψιν σας βεβαίως και τη νησιωτι-
κότητα της χώρας, η οποία απαιτεί µια εντελώς διαφορετική πο-
λιτική. Ενδεικτικά, σας αναφέρω την κατάργηση του Ειρηνο-
δικείου των Σπετσών, όπου οι ενδιαφερόµενοι πλέον θα πρέπει
να µεταβαίνουν στον Πόρο, την κατάργηση των Ειρηνοδικείων
Σαλαµίνας, Αίγινας και Σπετσών που οι ενδιαφερόµενοι θα πρέπει
να µεταβαίνουν στον Πειραιά, την κατάργηση του Ειρηνοδικείου
των Κυθήρων όπου και εκεί το σενάριο γίνεται ακόµη καλύτερο
καθώς οι ενδιαφερόµενοι θα πρέπει να µεταβαίνουν στον Πειραιά
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επίσης κάνοντας ένα πραγµατικά µεγάλο ταξίδι και στις Κυκλά-
δες όπου, για παράδειγµα, µε κεντρικό Πρωτοδικείο την Ερµού-
πολη και περιφερειακή έδρα την Τήνο, την Άνδρο, τη Μύκονο, τη
Μήλο, το δικαστικό σώµα θα µετατραπεί σε έναν ωραίο περιο-
δεύοντα θίασο.

Όµως, πείτε µας, κύριε Υπουργέ, γιατί το Υπουργείο σας ανα-
διπλώθηκε και δεν υιοθέτησε τις προτάσεις της οµάδας εργασίας
και εξαιρέθηκε το Εφετείο Μεσσηνίας, αλλά και πώς αποτράπηκε
η κατάργηση του Ειρηνοδικείου της Πύλου, το οποίο παρά την
ανύπαρκτη κίνησή του θα αναβαθµιστεί σε περιφερειακό πρωτο-
δικείο. Θα σας πω εγώ. Διότι, τελικά, θα πρέπει να έχεις µπάρµπα
στην Κορώνη! 

Όµως, κύριε Υπουργέ, η ενοποίηση του πρώτου βαθµού δι-
καιοδοσίας και η χωροταξική αναδιάρθρωση δικαστηρίων της
χώρας είναι ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα και δεν είναι θέµα για κοµ-
µατικές χάρες. Έτσι όµως, ολόκληρες τοπικές κοινωνίες είναι
ανάστατες. Καταφέρατε να σπείρετε έριδες από το πουθενά, µε
επίδικο την πολυπόθητη κεντρική έδρα του πρωτοδικείου. 

Κύριε Υπουργέ, όταν ο δικαστικός χάρτης της χώρας στηρίζε-
ται σε µια κατά παραγγελία µελέτη της παγκόσµιας τράπεζας,
την οποία υιοθετείτε α λα κάρτ και η οποία κάνει τρεις προτάσεις,
µία εκ των οποίων είναι η ενοποίηση η οποία φαίνεται να είναι και
η πιο προβληµατική, όταν τα µονοήµερα ποινικά δικαστήρια που
θα έχουν αυξηµένες αρµοδιότητες θα πρέπει να στελεχωθούν σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα από δικαστικούς λειτουργούς
οι οποίοι στη µέχρι τώρα πορεία τους δεν είχαν καµµία ουσια-
στική επαφή µε Ποινικό Δίκαιο, όταν προσπαθείτε να παρεµπο-
δίσετε την Ευρωπαία Εισαγγελέα στην έρευνά της γιατί έχει γίνει
πολύ ενοχλητική τελευταία, τότε η συντόµευση του χρόνου έκ-
δοσης των αποφάσεων δικαιοσύνης που θα πρέπει να συνοδεύε-
ται και από την αντίστοιχη ποιότητα, θα είναι ίσως το πιο σύντοµο
ανέκδοτο της υπουργικής σας θητείας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζάκρη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο για ένα λεπτό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έχω µια

απορία. Θέλετε να κάνετε κριτική για κάτι που είπα και το οποίο
ενδεχοµένως σας ενοχλεί. Η απορία µου είναι η εξής: Γιατί λέτε
ψέµατα; Γιατί δεν λέτε τι ακριβώς είπα; Βλέπω από το πρωί εδώ
µέσα να έχετε όλοι ένα χαρτί -σας το έδωσαν από κάπου- και να
λέτε ότι όποιος τα βάζει µε το κράτος το κράτος τον ισοπεδώνει.
Αυτό είπα; Αυτό είπα; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Υπάρχει και το σχετικό βίντεο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µη

διακόπτετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Υπάρχει,

λοιπόν, το βίντεο, γιατί αυτό είναι µια συνέντευξη στην τηλεό-
ραση του ΣΚΑΪ. Κι ευτυχώς υπάρχει το βίντεο!

Η ερώτηση, λοιπόν, που δέχτηκα εκεί ήταν αν η Κυβέρνηση δε-
χόταν πιέσεις από συµφέροντα προκειµένου να µην προχωρήσει
στα µέτρα κατά της οπαδικής βίας. Αυτή ήταν η ερώτηση, αν δη-
λαδή η Κυβέρνηση δεχόταν εκβιασµούς από συµφέροντα. Κι εκεί
απάντησα ότι η εµπειρία µου από την περίοδο που ήµουν στο
Υπουργείο Αθλητισµού έδειξε ότι όταν το κράτος αποφασίσει να
ισοπεδώσει τα συµφέροντα αυτά που προσπαθούν να την εκβιά-
σουν, τα ισοπεδώνει. 

Συµφωνείτε µε αυτή την απάντηση;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Εσείς το είπατε. Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όταν το

κράτος, η Κυβέρνηση, εκβιάζεται από συµφέροντα να µην τηρεί
τη νοµιµότητα και το κράτος πρέπει να ισοπεδώσει τα συµφέρο-
ντα αυτά τα παράνοµα, διαφωνείτε;

Τι σχέση έχει αυτό µε κάποιον ο οποίος εµφανίζεται να διεκδι-
κεί τα δικαιώµατά του απέναντι στο κράτος; Αυτά είπα; 

Λοιπόν, δείτε το βίντεο σας παρακαλώ. Και άλλη φορά, όταν

θέλετε να ασκήσετε κριτική -η κριτική είναι στοιχείο βασικό της
δηµοκρατίας-, να χρησιµοποιείτε τα αληθινά στοιχεία. Μη βάζετε
στο στόµα µου πράγµατα που δεν έχω πει, προκειµένου να πείτε
τα δικά σας. Πείτε ότι «είπες αυτά και η απάντηση µου είναι
αυτή». Αλλά δεν λέτε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Τζάκρη, όχι, δεν

είστε Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος. Αν θέλει ας πάρει τον λόγο
ο κ. Ξανθόπουλος.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Επί προσωπικού. Σε εµένα αναφέρθηκε
κι εγώ θα του απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, δεν είπε κάτι ιδι-
αίτερο. Δεν σας έδειξε καθόλου. 

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. 

Θα ακολουθήσουν η κ. Ασηµίνα Διγενή, ο κ. Χαράλαµπος Αθα-
νασίου και µετά η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Ράπτη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η
απόφαση που εξέδωσε χθες το Τριµελές Πληµµελειοδικείο για
το έγκληµα στο Μάτι είναι πραγµατικά όνειδος για τη δικαιοσύνη
και για το κράτος δικαίου στη χώρα µας. Οι εξαγοράσιµες ποινές
φυλάκισης που δόθηκαν σε έξι µόνο από τους είκοσι έναν κατη-
γορούµενους, κατέδειξαν για µία ακόµη φορά πόσο αποκοµµένη
είναι η δικαιοσύνη από το κοινό αίσθηµα των πολιτών. 

Εκατόν τέσσερις άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους σε αυτή τη φο-
βερή πυρκαγιά και δεκάδες άλλοι τραυµατίστηκαν βαριά. Παρ’
όλα αυτά και οι είκοσι ένας κατηγορούµενοι σε αυτό το φοβερό
έγκληµα, γύρισαν ελεύθεροι στα σπίτια τους. 

Η ατιµωρησία και οι ποινές-χάδι, ιδίως στις περιπτώσεις εγκλη-
µάτων που διαπράττει το κράτος εις βάρος των πολιτών, φαίνεται
ξανά πως είναι ο κανόνας. Αυτό κάνει τους πολίτες να νιώθουν
ένα βαθύ αίσθηµα αδικίας και να νιώθουν ανυπεράσπιστοι και
ανασφαλείς απέναντι στο κράτος. 

Χθες, πρέπει να παρατηρήσω, έκλεισε η προθεσµία υποβολής
αιτήσεων για την επιστολική ψήφο για τη συµµετοχή στις Ευρωε-
κλογές της 9ης Ιουνίου. Οι εγγραφές µπορεί να ξεπέρασαν τις δια-
κόσιες χιλιάδες, αλλά, δυστυχώς, δεν ξεπέρασαν τις πενήντα
χιλιάδες για τους Έλληνες του εξωτερικού. Ο αριθµός αυτός
είναι υπερδιπλάσιος εκείνων που συµµετείχαν πέρυσι στις εθνι-
κές εκλογές όσον αφορά τους Έλληνες εξωτερικού, αλλά βρί-
σκεται ακόµη µακριά από τη συµµετοχή που έπρεπε να έχουµε.

Χθες επέστρεψα ο ίδιος από το εξωτερικό και στις επαφές που
είχα, διαπίστωσα ξανά ότι αρκετοί πολίτες αντιµετώπισαν πολλά
πρακτικά προβλήµατα εγγραφής για τα οποία η Πλεύση Ελευθε-
ρίας είχε προτείνει βελτιώσεις όταν συζητούσαµε το σχετικό νο-
µοσχέδιο τον Ιανουάριο. Δυστυχώς, όµως, αυτές οι βελτιώσεις
δεν έγιναν και η φερόµενη διάρρηξη που είχαµε την περασµένη
Παρασκευή στο Υπουργείο Εσωτερικών, διαιωνίζει µία κατά-
σταση αβεβαιότητας και µία κατάσταση που δηµιουργεί ανασφά-
λεια και καχυποψία µεταξύ των πολιτών, όσον αφορά την ικα-
νότητα του Υπουργείου Εσωτερικών να διαχειριστεί το ζήτηµα
των προσωπικών δεδοµένων στο Υπουργείο, και βεβαίως το ζή-
τηµα της διεξαγωγής των επόµενων εκλογών µε επιστολική
ψήφο. 

Ο ίδιος έχω θέσει επίκαιρη ερώτηση στην Υπουργό Εσωτερι-
κών δύο φορές για το ζήτηµα της Ευρωβουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας, της κ. Ασηµακοπούλου, και σκοπεύω µε την επιστρο-
φή µας µετά τις διακοπές του Πάσχα να κάνω το ίδιο όσον αφορά
και τη φερόµενη διάρρηξη της περασµένης Παρασκευής. 

Τα συµβάντα αυτά δεν σταµατούν και δείχνουν ότι υπάρχει
κάτι ανησυχητικά προβληµατικό στον τρόπο µε τον οποίο το
Υπουργείο Εσωτερικών διαχειρίζεται το θέµα των εκλογών. Οι
πρακτικές αυτές έχουν ρίξει µια βαριά σκιά στις επερχόµενες ευ-
ρωεκλογές και φοβόµαστε ότι κλονίζουν το αίσθηµα ασφάλειας
που θα έπρεπε να είχαν οι πολίτες, όσον αφορά το θέµα της επι-
στολικής ψήφου.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα. Η
Πλεύση Ελευθερίας έχει εκφράσει διαφωνίες σε πολλαπλά επί-
πεδα, αλλά θα εστιαστώ σε τρία βασικά σηµεία. 
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Πρώτον, θεωρούµε ότι υπάρχει µια τρανταχτή αντίφαση ανά-
µεσα στους σκοπούς του νοµοσχεδίου αφ’ ενός και στα µέσα που
χρησιµοποιεί για να τους πετύχει. Αυτό πηγάζει από την επιθυµία
του Υπουργείου Δικαιοσύνης να επισπεύσει τις διαδικασίες απο-
νοµής δικαιοσύνης, αλλά για να το κάνει καταργεί τα δικαστήρια
εκείνα που εκδικάζουν τις υποθέσεις πιο γρήγορα, δηλαδή τα ει-
ρηνοδικεία, ενώ συγκεντρώνει τα πάντα σε εκείνα τα πρωτοβάθ-
µια δικαστήρια τα οποία εκδικάζουν τις υποθέσεις πιο αργά, τα
πρωτοδικεία. Αυτό συνιστά έναν σκέτο παραλογισµό. 

Σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση ο µέσος χρόνος έκδοσης
απόφασης στα ειρηνοδικεία είναι τριακόσιες πενήντα τέσσερις
µέρες, ενώ στα πρωτοδικεία είναι πεντακόσιες είκοσι πέντε
µέρες, δηλαδή λίγο λιγότερο από διπλάσιος. Αυτά τα νούµερα
δεν αµφισβητούνται. 

Επίσης, τα ίδια νούµερα δείχνουν ότι τα ειρηνοδικεία εκδίδουν
αποφάσεις ελάχιστα πιο αργά από ό,τι τα αντίστοιχα ειρηνοδικεία
στην υπόλοιπη Ευρώπη, ενώ τα πρωτοδικεία εκδίδουν αποφάσεις
σχεδόν στον διπλάσιο χρόνο από τα αντίστοιχα πρωτοβάθµια δι-
καστήρια στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εντούτοις, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο αυτό, τα δικαστήρια
εκείνα που εκδίδουν τις αποφάσεις πιο γρήγορα, καταργούνται,
ενώ εκείνα που εκδίδουν τις αποφάσεις πιο αργά, διατηρούνται.
Και ο στόχος πίσω από αυτό, σύµφωνα µε το Υπουργείο, είναι η
επίσπευση των διαδικασιών απονοµής δικαιοσύνης! 

Δεύτερον, η κατάργηση των ειρηνοδικείων πρόκειται να αφα-
νίσει έναν θεσµό ο οποίος, όπως συνηγορούν οι άνθρωποι της
δικαιοσύνης, επιτελεί ξεχωριστή λειτουργία σε σχέση µε τα πρω-
τοδικεία. Η κ. Μαργαρίτα Στενιώτη, η Πρόεδρος της Ένωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων, είπε στη διάρκεια της ακρόασης
φορέων στην αρµόδια επιτροπή, ότι «ο θεσµός των ειρηνοδικείων
-αυτά είναι τα δικά της λόγια- είναι ένας θεσµός που παρέχει στον
πολίτη άµεση πρόσβαση στη δικαιοσύνη, ακώλυτη και αποτελε-
σµατική δικαιοσύνη και ακόµη και σήµερα λειτουργεί ο ειρηνοδί-
κης ως ειρηνοποιός στις µικρές κοινωνίες». Και συνέχισε: «Ο
ειρηνοδίκης στήριξε την ελληνική κοινωνία στις πολλαπλές κρί-
σεις που είχαµε». Και επέµεινε: «Σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση
υπάρχουν δικαστήρια που δικάζουν διάφορες υποθέσεις µικρού
αντικειµένου». 

Τρίτον, η κατάργηση των ειρηνοδικείων δεν λαµβάνει υπ’ όψιν
τις γεωγραφικές ιδιαιτερότητες της χώρας µε αποτέλεσµα οι πο-
λίτες να πρέπει στο εξής να διανύουν µεγάλες αποστάσεις για
να εκδικαστούν οι υποθέσεις τους. Εκτός από τη νέα γραφει-
οκρατική ταλαιπωρία που αυτό δηµιουργεί, στην πραγµατικότητα
µετακυλίεται έτσι ένα ακόµη κόστος από το κράτος στις πλάτες
των πολιτών, από τον κρατικό προϋπολογισµό, δηλαδή, στους
πολίτες, οι οποίοι θα πρέπει να κάνουν τώρα πιο µεγάλα ταξίδια
για να εκδικαστούν τις υποθέσεις τους. 

Ένα θλιβερό επιχείρηµα που χρησιµοποιεί η Κυβέρνηση και οι
Βουλευτές της Συµπολίτευσης όσον αφορά αυτό το θέµα είναι
ότι το κόστος κάθε απόφασης που εκδίδει ο ειρηνοδίκης είναι
760 ευρώ ανά απόφαση, ενώ εκείνο για τις αποφάσεις που εκδί-
δουν τα πρωτοδικεία είναι χαµηλότερο, είναι 380 ευρώ, δηλαδή
περίπου το µισό. Όµως µε τις µετακινήσεις ωρών που θα χρει-
αστούν, ένα σηµαντικό µέρος αυτού του κόστους τώρα µεταφέ-
ρεται πάνω στον ίδιο τον πολίτη. Πιθανόν να µεταφερθεί πάνω
στον πολίτη ένα ακόµη µεγαλύτερο κόστος από αυτό το οποίο
θα εξοικονοµηθεί µε τις συµπτύξεις και τις συγχωνεύσεις που
προβλέπει το νοµοσχέδιο. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, να κάνω δύο παρατηρήσεις σχετικά µε
τη χρήση του όρου «µεταρρύθµιση», ο οποίος έχει παίξει κε-
ντρικό ρόλο στην παρουσίαση αυτού του νοµοσχεδίου από την
πλευρά της Κυβέρνησης. 

Υπάρχει µια εµµονή, κατ’ αρχάς, εκ µέρους πολλών Υπουργών
να βαφτίζουν κάθε αλλαγή ή δέσµη µέτρων που εισάγουν, ως
δήθεν µεταρρύθµιση. Κατανοούµε, βεβαίως, την επιθυµία αυτών
των Υπουργών να προβάλουν τις αλλαγές που εισάγουν ως
δήθεν ιστορικές, όµως, για να ονοµαστεί µια δέσµη µέτρων µε-
ταρρύθµιση, πρέπει να διαθέτει ένα γενικευµένο εύρος, κάποια
πολυπλοκότητα και ένα αξιοσηµείωτο βάθος που να αλλάζουν ρι-
ζικά τον τρόπο µε τον οποίο ασκείται η δηµόσια πολιτική σε ένα
συγκεκριµένο τοµέα. Φοβόµαστε ότι αυτό δεν υπάρχει στο συ-

γκεκριµένο νοµοσχέδιο. 
Η δεύτερη και σηµαντικότερη παρατήρηση αφορά το θετικό

πρόσηµο που περιέχει η λέξη «µεταρρύθµιση». Έχει καταντήσει
πλέον κλισέ της εκάστοτε κυβερνητικής προπαγάνδας -όχι µόνο
αυτής της Κυβέρνησης, αλλά και πολλών προηγούµενων κυβερ-
νήσεων- να παρουσιάζεται κάθε πολιτική αλλαγή ως δήθεν µε-
ταρρύθµιση. Υπενθυµίζω ότι ακόµη και κάποια προαπαιτούµενα
των µνηµονίων που κατέστρεψαν τη χώρα τη δεκαετία 2010-2020
είχαν χαρακτηριστεί και αυτά ως µεταρρυθµίσεις. 

Θεωρούµε πως αυτή ακριβώς η κατάχρηση των λέξεων ευθύ-
νεται για τη µεγάλη καχυποψία που έχουν οι πολίτες απέναντι
στις πρωτοβουλίες που εισάγονται ως µία ακόµη µεταρρύθµιση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα ακόµη λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω. 
Αυτό που τους ανησυχεί δεν είναι η µεταρρύθµιση καθαυτή,

αλλά ο δικαιολογηµένος φόβος πως οι µεταρρυθµίσεις που ανα-
κοινώνονται από τις εκάστοτε κυβερνήσεις, εισάγουν αλλαγές
µόνο στην επιφάνεια, ενώ στο βάθος τους είναι κίβδηλες και ψευ-
δείς. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί πως αυτό ακριβώς συµβαίνει
στην περίπτωση του παρόντος νοµοσχεδίου. Κατά την άποψή
µας, η περιβόητη επιτάχυνση των διαδικασιών θα πρέπει να επι-
διώκεται παράλληλα µε τη βελτίωση της ποιότητας των αποφά-
σεων και όχι ανεξάρτητα ή ακόµη και εις βάρος της σωστής
απονοµής της δικαιοσύνης από τα δικαστήρια.

Για να πραγµατοποιηθεί, όµως, κάτι τέτοιο απαιτείται µια ου-
σιαστική µεταρρύθµιση που να προχωρά πολύ βαθύτερα στη
δοµή και στις λειτουργίες του δικαστικού συστήµατος και όχι να
περιορίζεται σε βεβιασµένα, παράλογα και αποσπασµατικά διοι-
κητικά µέτρα, όπως αυτά που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο.

Εύχοµαι σε όλους τους εργαζοµένους αύριο καλή Πρωτοµαγιά
και Καλή Ανάσταση σε όλους!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καζαµία.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεµίνα Διγενή Βουλευτής του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Είµαστε πάλι εδώ για µια ακόµη φορά, για να παρακολουθή-
σουµε πώς η Κυβέρνηση θυσιάζει τα εργατικά και λαϊκά δικαιώ-
µατα στον βωµό της εξοικονόµησης πόρων και της µείωσης του
δηµόσιου κόστους.

Παρακολουθώ από το πρωί τη συνεδρίαση της Ολοµέλειας και
µια κουβέντα έχω να πω: η επιτοµή της στρεψοδικίας. Το σύνη-
θες θέατρο του παραλόγου από την πλευρά της Κυβέρνησης. Για
ποια µεταρρύθµιση µιλάµε; Το µόνο που κατάφερε αυτή η «µε-
ταρρύθµιση» είναι να καταφέρει να έχει απέναντί της όλον τον
νοµικό κόσµο. 

Εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα
του κεφαλαίου και µια δικαιοσύνη που θα επιταχυνθεί και θα βελ-
τιστοποιηθεί πρωτίστως για τους µεγάλους οµίλους, µια δικαιο-
σύνη πιο γρήγορη, ακόµη πιο αποτελεσµατική και φιλική προς
αυτούς, πάντα σε βάρος των λαϊκών δικαιωµάτων και αναγκών,
όπως απαιτεί δηλαδή και το υπερµνηµόνιο του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Άλλωστε αυτό αναφέρεται ρητά
και στο νοµοσχέδιο, όπου προβάλλεται ο στόχος της εµπιστοσύ-
νης των επενδυτών και των επιχειρηµατιών στο οικονοµικό περι-
βάλλον της χώρας και της ενθάρρυνσης της επιχειρηµατικής
δραστηριότητας και των επενδύσεων. 

Με το νοµοσχέδιο καταργείται πλήρως ο βαθµός των ειρηνο-
δικείων ως δικαστηρίων που επέλυαν υποθέσεις των λαϊκών
στρωµάτων ιδίως και διαφορές µικρότερης χρηµατικής αξίας,
αλλά µεγάλης σηµασίας για τον λαό και για την καθηµερινότητά
του. Ειρηνοδικεία είτε καταργούνται εντελώς, πλήττοντας πολ-
λαπλά περιοχές συνειδητά αφηµένες από τις κυβερνήσεις και το
κράτος, αποµακρυσµένες νησιωτικές είτε µετατρέπονται σε πε-
ριφερειακά πρωτοδικεία, χωρίς όµως να λύνονται τα µεγάλα προ-
βλήµατα υποστελέχωσης, προετοιµάζοντας το κλείσιµό τους σε
επόµενη φάση. Μια σειρά από πρωτοδικεία της επαρχίας βαφτί-
ζονται «παράλληλα» και υποβαθµίζονται µέχρι την πιθανότατα κα-
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τάργησή τους. Στην Αττική προωθούνται κατατµήσεις και ανακα-
τατάξεις που θα κάνουν λάστιχο τη ζωή, τόσο των εργαζοµένων
στη δικαιοσύνη, όσο και των κατοίκων που απευθύνονται στη δι-
καιοσύνη, ενώ µε βάση και τις διακηρυγµένες κατευθύνσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Παγκόσµιας Τράπεζας ανοίγει ο
δρόµος για περαιτέρω καταργήσεις και συγχωνεύσεις όχι µόνο
των πρωτοδικείων αλλά και των εφετείων. 

Είναι δεδοµένο ότι ο λαός θα βρεθεί αντιµέτωπος µε µια δι-
καιοσύνη ακόµη πιο εχθρική, απρόσιτη και ακριβή, ξοδεύοντας
περισσότερο χρόνο και χρήµα για µετακινήσεις και πρόσβαση σε
αυτή, µε άµεση την πιθανότητα νέων αυξήσεων για παράβολα και
άλλες δαπάνες.

Είναι φανερό ότι οι συνέπειες του δικαστικού χάρτη θα φέρουν
τις πιο δυσάρεστες επιπτώσεις και στην ουσία και στη λεγόµενη
«ποιότητα στην απονοµή» της αστικής δικαιοσύνης. Για το αστικό
κράτος µία είναι η µαγική συνταγή µε τα κατάλληλα προσαρµο-
σµένα συστατικά, όπως σε κάθε τοµέα: εξοικονόµηση πόρων,
συγχωνεύσεις δικαστηρίων, ανακατανοµή του ελλιπούς ανθρώ-
πινου δυναµικού, αντικατάσταση του ζωντανού ακροατηρίου µε
αποστειρωµένες έγγραφες και ηλεκτρονικά διεκπεραιώσιµες δια-
δικασίες, τηλεδιασκέψεις, ακόµη και από το σπίτι, ειδικά δικαστή-
ρια για τις υποθέσεις του κεφαλαίου και άλλα.

Οι συνέπειες, όµως, είναι βαριές για τους εργαζόµενους στον
χώρο της δικαιοσύνης, όπως και για τα εργατικά και λαϊκά στρώ-
µατα που αναγκάζονται να προσφεύγουν σε αυτή. Σε ορισµένες
µάλιστα περιπτώσεις αυτές οι βαριές συνέπειες αγγίζουν τα όρια
της αναλγησίας σε αποµακρυσµένες, δυσπρόσιτες περιοχές,
όπως, για παράδειγµα, τα νησιά, όπου θα αναγκάζονται να µετα-
κινούνται εργαζόµενοι και λαϊκά στρώµατα απουσιάζοντας,
ακόµα και µέρες, διαθέτοντας πολύ περισσότερο χρόνο και χρή-
µα για να βρουν το δίκιο τους. 

Σε αυτό το φόντο-κατάσταση πρόκειται να επιδεινωθεί ραγδαία
για τους δικαστικούς υπαλλήλους και γενικά το προσωπικό της
δικαιοσύνης. Αντίστοιχα επιδεινώνονται οι όροι δουλειάς των δι-
κηγόρων που παλεύουν για να επιβιώσουν και ήδη στενάζουν
κάτω από τα αντιλαϊκά µέτρα, το ασφαλιστικό, το νέο φορολογικό
και άλλα. 

Οι σοβαρές αντιδραστικές αλλαγές του δικαστικού χάρτη έρ-
χονται να προστεθούν στη µακρά αλυσίδα αντιλαϊκών µεταρρυθ-
µίσεων στη δικαιοσύνη από όλες τις κυβερνήσεις, µε βάση τις
κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι αλλαγές επιδρούν και
στην άσκηση του δικηγορικού επαγγέλµατος, ενισχύοντας τις µε-
γάλες δικηγορικές εταιρείες και αυξάνοντας την εκµετάλλευση
των µισθωτών δικηγόρων.

Βλέπουµε, λοιπόν, µε ποιον τρόπο η αστική δικαιοσύνη εφαρ-
µόζει το ολοένα πιο άδικο και αντιλαϊκό νοµοθετικό πλαίσιο και
το πώς γίνεται ολοένα πιο εχθρική και δυσπρόσιτη για τον λαό
και ολοένα πιο γρήγορη και αποτελεσµατική για το κεφάλαιο, µια
δικαιοσύνη-πολυτέλεια για λίγους και εκλεκτούς, πάντα µε τον
γνωστό ευρωενωσιακό κόφτη της λογικής κόστους-οφέλους για
την εξοικονόµηση δηµοσίων πόρων. 

Το ΚΚΕ στηρίζει τις δίκαιες κινητοποιήσεις των δικαστικών
υπαλλήλων, των δικηγόρων, όλων των εργαζοµένων στον χώρο
της δικαιοσύνης και ευρύτερα των λαϊκών στρωµάτων, που δεν
θέλουν µια δικαιοσύνη πιο εχθρική, πιο ακριβή και απροσπέλαστη
και που αντιδρούν µαζικά σε µια σειρά από περιοχές της χώρας.

Διεκδικεί µαζί τους: 
Καµµιά συγχώνευση-κατάργηση, που θα αυξήσει την οικονο-

µική επιβάρυνση και θα εντείνει την ταλαιπωρία σε εργαζόµε-
νους, δικηγόρους δικαστικούς υπαλλήλους και άλλους, µε καθη-
µερινές µεγάλες αποστάσεις πολλών χιλιοµέτρων και ειδικά σε
νησιά και αποµακρυσµένες περιοχές.

Κατάργηση παραβόλων, τελών και κάθε οικονοµικής επιβάρυν-
σης των εργαζοµένων, που αναγκάζονται να προσφεύγουν στη
δικαιοσύνη.

Μέτρα για φτηνές ή και δωρεάν µετακινήσεις των εργαζοµένων
για την πρόσβαση σε µακρινές δικαστικές υπηρεσίες και συχνό-
τερα δροµολόγια, ώστε να εξασφαλίζεται η επιστροφή αυθηµε-
ρόν και να µην απαιτούνται έξοδα διανυκτέρευσης. 

Προτεραιότητα στην ίδρυση ειδικών δικαστηρίων για οξυµένες
κοινωνικές ανάγκες, οικογενειακά δικαστήρια, ειδικά δικαστήρια

για θέµατα εργατικών ατυχηµάτων και άλλα.
Άµεσες προσλήψεις και κάλυψη όλων των κενών θέσεων σε δι-

καστικούς υπαλλήλους µε µόνιµο προσωπικό µε πλήρη εργα-
σιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Άµεση βελτίωση όλων των κτηριακών και εν γένει υλικοτεχνι-
κών υποδοµών στα δικαστήρια όλης της χώρας. Κτήρια δηλαδή
σύγχρονα και ασφαλή, µε αντισεισµική, αντιπυρική και αντιπληµ-
µυρική θωράκιση. 

Εξασφάλιση κάθε αναγκαίας υλικοτεχνικής υποδοµής, από
ηλεκτρονικά συστήµατα και µηχανοργάνωση µέχρι αναλώσιµα. 

Πρέπει να γίνει δεκτή η τροπολογία που κατέθεσε το ΚΚΕ για
την επαναφορά του επιδόµατος ειδικών συνθηκών στους δικα-
στικούς υπαλλήλους, καθώς και για την αναδροµική καταβολή
αποδοχών στους νεοδιορισθέντες δικαστικούς υπαλλήλους, απο-
φοίτους της πρώτης εκπαιδευτικής σειράς της Εθνικής Σχολής
Δικαστικών Λειτουργών. Περιµένουµε µια απάντηση σε αυτό.

Το ΚΚΕ έχει σαφή θέση για το νοµοσχέδιο για τον νέο δικα-
στικό χάρτη. Πρέπει να αποσυρθεί και δεν επιδέχεται βελτιώσεις.
Το κόµµα µας στηρίζει τις δίκαιες διεκδικήσεις των κατοίκων στις
περιοχές που πλήττονται άµεσα από τις αλλαγές, των δικαστικών
υπαλλήλων, της πλειοψηφίας των αυτοαπασχολουµένων και µι-
σθωτών δικηγόρων. Είµαστε στο πλευρό τους χωρίς αστερί-
σκους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Διγενή.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χαράλαµπος Αθανασίου Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικονοµικό σύστηµα της

χώρας µας, όπως το δικονοµικό σύστηµα όλων των κρατών δι-
καίου, στηρίζεται στο ενδεχόµενο λάθους των πρωτοβάθµιων δι-
καστηρίων. Γι’ αυτό ακριβώς υπάρχει δεύτερος βαθµός, αλλά και
ακυρωτική διαδικασία. Το λέω αυτό εν όψει της δίκης που διεξή-
χθη πρόσφατα για τους νεκρούς στο Μάτι και λέω ότι πρέπει να
υπάρχει ο στοιχειώδης σεβασµός για τα θύµατα, τους νεκρούς
που θρηνούµε και να υπάρχει µία αυτοσυγκράτηση στις δηλώ-
σεις µας.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Στις κοινοβουλευτικές δηµο-
κρατίες την απονοµή του δικαίου προπαρασκευάζουν ο εισαγγε-
λέας και ο δικηγόρος και την πραγµατοποιεί ο δικαστής. Ο
νοµοθέτης όµως είναι εκείνος που θέτει το πλαίσιο και τους
όρους του δικαιοδοτικού έργου, θεσπίζοντας τους κανόνες ου-
σιαστικού και δικονοµικού δικαίου, βάσει των οποίων οφείλει η
δικαστική εξουσία να στελεχωθεί, να οργανωθεί και να λειτουρ-
γήσει. Λέγοντας «νοµοθέτης» στις κοινοβουλευτικές δηµοκρατίες
εννοούµε βέβαια την αρµονική συνεργασία της εκτελεστικής
εξουσίας, η οποία κατά κανόνα εισηγείται τα νοµοσχέδια, και της
νοµοθετικής εξουσίας που ψηφίζει και τα καθιστά νόµους του
κράτους.

Με το κρινόµενο νοµοσχέδιο επιχειρείται να αντιµετωπιστεί το
διαχρονικό πρόβληµα της αποτελεσµατικότητας της πολιτικής
και ποινικής δικαιοσύνης. Ως αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύ-
νης εννοούµε κατά κανόνα την ορθότητα και την ταχύτητα στην
απονοµή του δικαίου. Υπάρχει όµως και µια τρίτη διάσταση ιδι-
αίτερα σηµαντική. Είναι η πληρότητα του δικαιοδοτικού έργου.

Η δικαστική εξουσία καλείται από το Σύνταγµα να επιλύει όλες
τις διαφορές και να κολάζει όλα τα εγκλήµατα. Αν κάποιες από
τις πρώτες παραµένουν ακουσίως αδίκαστες και κάποια από τα
δεύτερα διαφεύγουν την ποινική κύρωση, ο λόγος για πληρό-
τητα, άρα και αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης, δεν µπορεί
να γίνει, διότι και στις δύο περιπτώσεις οι πόρτες από τις οποίες
εισβάλλει η αυτοδικία, η κοινωνική αναταραχή, η φθορά του κρα-
τικού µηχανισµού και ο κλονισµός της δηµόσιας ασφάλειας πα-
ραµένουν ανοικτές ή έστω µισάνοιχτες.

Τι επιδιώκει, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης; Αυτή την πληρότητα της δικαιοσύνης η οποία παράλ-
ληλα µε την ορθότητα και ταχύτητα απονοµής της συντελούν
στην αποτελεσµατικότητά της. Έτσι εισηγήθηκε τα δύο προηγού-
µενα νοµοσχέδια: τις παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα και τον
Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας για την επιτάχυνση και την ποιοτική
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αναβάθµιση της ποινικής δίκης και την ενίσχυση της δικηγορικής
ύλης, τα οποία ήδη είναι νόµοι της πολιτείας.

Για να ολοκληρωθεί όµως η αποτελεσµατικότητα της δικαιο-
σύνης, συµπληρώνεται, πληρούται το νοµοθετικό έργο µε το κρι-
νόµενο νοµοσχέδιο. Έτσι η µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης µετά τις ουσιαστικές και δικονοµικές
παρεµβάσεις συνεχίζεται µε τον εξορθολογισµό του δικαστικού
συστήµατος της χώρας µας, µε την ενοποίηση του πρώτου βαθ-
µού δικαιοδοσίας και τη χωροταξική αναδιάρθρωση των δικαστη-
ρίων της πολιτικής και ποινικής δικαιοσύνης. 

Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας σηµαίνει στην
πράξη κατάργηση του βαθµού του ειρηνοδίκη και των ειρηνοδι-
κείων. Ένα ζήτηµα που τέθηκε για πρώτη φορά, όπως ο Υπουρ-
γός και η εισηγήτριά µας κ. Παπακώστα τόνισαν, το έτος 1911
και ο στόχος αυτός ως αναγκαιότητα επαναλαµβανόταν κατά δια-
στήµατα. 

Μάλιστα το ζήτηµα αυτό απασχόλησε κατά καιρούς και την
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, της οποίας είχα την τιµή να
είµαι και πρόεδρος και τότε σχεδιάζαµε την εξής λύση: Όσοι ει-
ρηνοδίκες, κατά κανόνα νέοι στην επετηρίδα, το επιθυµούσαν θα
εντάσσονταν στη γενική επετηρίδα, µετά τους παρέδρους πρω-
τοδικών και έκτοτε θα συνεχιζόταν η εξέλιξή τους, υπηρεσιακή
και µισθολογική. Όσοι όµως δεν επιθυµούσαν την ένταξή τους
στη γενική επετηρίδα θα δηµιουργείτο παράλληλη επετηρίδα µε
σειρά την αρχαιότητα των ειρηνοδικών, η οποία µε την αφυπη-
ρέτηση και του τελευταίου ειρηνοδίκη θα καταργείτο. Για την κα-
τάργησή τους αυτή ήταν σύµφωνη και η εταιρεία δικαστικών
µελετών, ενός υψηλού κύρους επιστηµονικού σωµατείου, αποτε-
λούµενου από ανώτατους δικαστές, δικαστικούς λειτουργούς και
πανεπιστηµιακούς δασκάλους. 

Μάλιστα, δε, τη δεκαετία του ‘90, αλλά και αρχές του 2000
επανήλθε το ζήτηµα, πλην όµως ο κοινός νοµοθέτης δεν µπο-
ρούσε να το λύσει, παρά τις προσπάθειες, γιατί οι σχετικές ρυθ-
µίσεις είχαν κριθεί ως αντισυνταγµατικές τόσο από τη διοικητική
ολοµέλεια του Εφετείου Αθηνών όσο και µε την µε αριθµό 7/1999
απόφαση της διοικητικής ολοµέλειας του Αρείου Πάγου, η οποία
συνήλθε γι’ αυτόν τον λόγο, για να εξετάσει νοµοσχέδιο µε θέµα
την κατάργηση των ειρηνοδικείων και την ένταξη των ειρηνοδι-
κών. 

Η προσπάθεια συνεχίστηκε και έτσι µε την Αναθεώρηση του
Συντάγµατος το 2001 τέθηκε υπό το άρθρο 88 ερµηνευτική δή-
λωση µε την παροχή στον κοινό νοµοθέτη της δυνατότητας να
καταργήσει τα ειρηνοδικεία και να ρυθµίσει την υπηρεσιακή κα-
τάσταση των λειτουργών τού βαθµού αυτού, δηλαδή εν προκει-
µένω των ειρηνοδικών που µπορούν να ενταχθούν σε µια ενιαία
επετηρίδα, παραδείγµατος χάριν ως πάρεδροι πρωτοδικών ή
πρωτοδίκες, εφόσον όµως προβλέπεται στον νόµο διαδικασία
κρίσης και αξιολόγησής τους. Δεν µπορεί η ένδειξη αυτή να γίνει
ex lege και αθρόως, αλλά προϋποθέτει ατοµική κρίση και αξιο-
λόγηση. 

Συνεπώς η προβλεπόµενη στο παρόν νοµοσχέδιο επετηρίδα
για την ένταξη των ειρηνοδικών είναι ειδική και προσωρινή,
καθώς θα περιλαµβάνει µόνο θέσεις των υπηρετούντων σήµερα
ειρηνοδικών, οι οποίες θα καταργούνται αυτοδικαίως ως θέσεις
ειρηνοδικών µε την αφυπηρέτησή τους.

Έτσι µε το νοµοσχέδιο επιχειρείται µια δραστική µεταρρυθµι-
στική τοµή, διότι εξορθολογίζεται το δικαστικό σύστηµα της
χώρας µας. Οι, δε, ρυθµίσεις κρίνονται αναγκαίες, καθώς το δια-
χρονικό πρόβληµα της αποτελεσµατικότητας της πολιτικής και
ποινικής δικαιοσύνης δεν συµβάλλει στην επιδίωξη του κράτους
και στην αξίωση των πολιτών για γρήγορη και αποτελεσµατική
απονοµή του δικαίου. 

Εδώ θέλω να σηµειώσω και ένα θέµα, για το οποίο έγινε προ-
σπάθεια διαφορετικής ερµηνείας στις κρίσεις των δικαστικών λει-
τουργών. Συγκεκριµένα, η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων
διενήργησε ένα δηµοψήφισµα µεταξύ των µελών της µε επιµέ-
ρους ερωτήµατα. Προσέξτε, το βασικό ερώτηµα ήταν: «Αν απο-
φασιστεί η ενοποίηση, µε ποιους όρους θεωρείτε ότι πρέπει να
γίνει η ενοποίηση του πρώτου βαθµού;» και δεν ήταν το ερώτηµα,
όπως ακούστηκε αν συµφωνούν ή όχι οι δικαστικοί λειτουργοί µε
την ενοποίηση. Οι απαντήσεις για κάθε ερώτηµα ποικίλλουν. 

Αναφορικά τώρα µε τις οργανικές θέσεις των δικαστικών και
εισαγγελέων, η συγκέντρωση όλων των οργανικών θέσεων στην
έδρα του εκάστοτε πρωτοδικείου καθιστά το πρωτοδικείο έναν
παραγωγικό δικαστικό σχηµατισµό, αφού η παραγωγικότητα
ενός δικαστηρίου στο οποίο υπηρετούν µέχρι είκοσι δικαστές
είναι χαµηλότερη από αυτή των δικαστηρίων στα οποία υπηρε-
τούν περισσότεροι δικαστές. 

Οι οργανικές θέσεις των δικαστικών λειτουργών, οι οποίες
κατά την έναρξη ισχύος του νόµου υπηρετούν στις παράλληλες
έδρες των πρωτοδικείων ή στα ειρηνοδικεία, τα οποία είτε καταρ-
γούνται είτε µετατρέπονται σε περιφερειακές έδρες πρωτοδι-
κείου, µεταφέρονται στην έδρα του πρωτοδικείου όπου υπά-
γονται. Παροµοίως και οι οργανικές θέσεις των εισαγγελέων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκαν κάποιες αιτιάσεις
από εισηγητές, αλλά και Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Ας
δούµε τις πιο βασικές. Ειπώθηκε ότι µε την κατάργηση των ειρη-
νοδικείων και τη µετατροπή τους σε περιφερειακά πρωτοδικεία
κατασυκοφαντούνται οι ειρηνοδίκες µε το να λέγεται ότι επεξερ-
γάζονται λιγότερες αποφάσεις και συνεπώς δεν αποδίδουν. 

Ερωτώ: Μια διαπίστωση που είναι αντικειµενική και η οποία
προφανώς δεν αναφέρεται στα µεγάλα ειρηνοδικεία µε τον
υψηλό φόρτο υποθέσεων, όπως είναι η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη
και ο Πειραιάς, αλλά ούτε και στα µεγάλα περιφερειακά, Νέα
Ιωνία, Χαλάνδρι και άλλα, αλλά σε αυτά µε µικρότερη απασχό-
ληση, παραδείγµατος χάριν της πατρίδος µου, το Ειρηνοδικείο
Πλωµαρίου, αυτό αποτελεί κατασυκοφάντηση; 

Το ότι αναβαθµίζονται οι ειρηνοδίκες σε πρωτοδίκες και προ-
έδρους πρωτοδικών και το ότι η πολιτεία τούς θεωρεί ικανούς να
εκδικάζουν τις υποθέσεις µέχρι 250.000 ευρώ από 20.000 ευρώ
που δικάζουν µέχρι σήµερα και να συµµετέχουν ως ποινικοί δι-
καστές στα τριµελή πρωτοδικεία τι είναι; Είναι υποβάθµιση ή ανα-
βάθµιση και αναγνώριση της αξιοσύνης τους;

Έγινε αναφορά από εισηγητές διαφόρων κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης ότι υπάρχουν σωρεία διαµαρτυριών από ειρηνοδίκες
από διάφορα ειρηνοδικεία της χώρας. Θα αναφερθώ σε συγκε-
κριµένη αναφορά που έγινε για το Ειρηνοδικείο Λήµνου, της
εκλογικής µου περιφέρειας. 

Προχθές, την Παρασκευή, ήµουν στη Λήµνο για κάποιες εορ-
ταστικές εκδηλώσεις. Σας πληροφορώ ότι ούτε ο ειρηνοδίκης
ούτε οι δικηγόροι της Λήµνου µου διαµαρτυρήθηκαν. Αντίθετα,
θεωρούσαν θετική τη ρύθµιση ότι το ειρηνοδικείο τους αναβαθ-
µίζεται σε περιφερειακό πρωτοδικείο που θα εκδικάζει της υπό-
θεσης µε αντικείµενο µέχρι 250.000 ευρώ και υποθέσεις εξαιρε-
τικής αρµοδιότητας του µονοµελούς πρωτοδικείου, δηλαδή πε-
ρίπου το 80% των υποθέσεων των κατοίκων της Λήµνου και του
Αγίου Ευστρατίου θα εκδικάζονται από το Περιφερειακό Πρωτο-
δικείο Λήµνου. Συνεπώς, για ποια παράπονα µιλάµε;

Περαιτέρω ισχυρίστηκαν ότι υποβαθµίζονται οι περιοχές που
οι έδρες των πρωτοδικείων τους ονοµάζονται τώρα παράλληλες
έδρες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω
σε ένα λεπτό.

Ερωτώ: Τα παράλληλα πρωτοδικεία δεν διατηρούν την ίδια
ακριβώς καθ’ ύλην αρµοδιότητα µε τα κεντρικά πρωτοδικεία; Δια-
βάσατε καλά τα άρθρα 5 και 6 του νοµοσχεδίου; Τι ενοχλεί; Η
ονοµασία ότι το κεντρικό πρωτοδικείο ονοµάζεται παράλληλο;
Λεκτικές επικρίσεις άκουσα, αλλά επιχειρηµατολογία δεν άκου-
σα. 

Τέλος, ακούστηκε ακόµη ότι το νοµοσχέδιο µετατρέπει τους
δικαστικούς υπαλλήλους σε νοµάδες, γιατί θα έχουν οργανικές
θέσεις στα πρωτοδικεία µακριά από τον τόπο της κατοικίας τους
και έτσι τίθενται σε θέση οµηρίας, ενώ θα χαθούν και οργανικές
θέσεις. Κατ’ αρχάς να τονίσω ότι καµµία οργανική θέση δικαστι-
κού γραµµατέα δεν χάνεται, διότι αφ’ ενός µεν οι οργανικές θέ-
σεις τους διατηρούνται στις έδρες των πρωτοδικείων, όπως και
στις παράλληλες και τις περιφερειακές, εκτός αυτών που ανή-
κουν σε καταργούµενα ειρηνοδικεία, οι οποίες όµως και αυτές
µεταφέρονται στην έδρα του πρωτοδικείου. 

Όσον αφορά τις µετακινήσεις, αυτές γίνονται µόνο για κάλυψη
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υπηρεσιακών αναγκών και µόνο από την έδρα του πρωτοδικείου
από ή προς παράλληλη ή περιφερειακή έδρα της ίδιας πρωτοδι-
κειακής περιφέρειας. Η δε δαπάνη µετακίνησης καταβάλλεται
από το δηµόσιο. Αναφέροµαι στο άρθρο 9 του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Αθανασίου…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Πάντως θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να συµβάλλουµε

όλοι µας έτσι ώστε να επαναθεσµοθετηθεί το επίδοµα ειδικών
συνθηκών των δικαστικών γραµµατέων µας. Είναι κάτι που νοµίζω
ότι το αξίζουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας τολµήσουµε αυτή τη µεταρ-
ρύθµιση και να είστε σίγουροι ότι οι πολίτες θα ωφεληθούν και η
χώρα µας θα κερδίσει. 

Καλό Πάσχα! 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αθανασίου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να πω
λίγα λόγια και για το άρθρο 39, για τη σύγχυση που υπάρχει µε-
ταξύ των ευρωπαίων εισαγγελέων και των εντεταλµένων. Θα µου
δώσετε λίγο χρόνο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Αθανασίου, όχι,
έχει περάσει πολύ ο χρόνος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Είναι κάτι σοβαρό όµως, γιατί
υπάρχει µεγάλη σύγχυση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το καταλαβαίνω, αλλά
θα έχουµε παράπονο µετά. 

Καλείται στο Βήµα η κ. Ζωή Ράπτη Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε λύπη όλοι πλη-

ροφορηθήκαµε την έκδοση της απόφασης για το Μάτι µε ποινές
που, όπως χαρακτηρίστηκαν, ήταν αναντίστοιχες µε την εθνική
τραγωδία στην οποία χάθηκαν εκατόν τέσσερις συµπολίτες µας
και ξεκληρίστηκαν ολόκληρες οικογένειές τους. 

Εµείς διαχρονικά τηρούµε την ίδια στάση να µη σχολιάζουµε
καµµία απόφαση της δικαιοσύνης σε αντίθεση µε τον ΣΥΡΙΖΑ,
που επιλεκτικά εργαλειοποιεί δικαστικές αποφάσεις κατά το δο-
κούν. Είναι όµως σηµαντικό να υπογραµµίσουµε ότι εν προκει-
µένω εφαρµόστηκαν οι διατάξεις του Ποινικού Κώδικα που
ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ καθώς µε βάση την ΕΣΔΑ τα ποινικά δικαστήρια
είναι υποχρεωµένα να εφαρµόζουν τον επιεικέστερο νόµο που
ήταν σε ισχύ κατά την εκτέλεση της πράξης. 

Έκτοτε εµείς αυστηροποιήσαµε τις ποινές µε τις οποίες τιµω-
ρούνται µια σειρά από αδικήµατα. Για παράδειγµα, ο εµπρησµός
δάσους από πρόθεση που επέφερε θάνατο τιµωρείται αποκλει-
στικά και µόνο µε την ποινή της ισόβιας κάθειρξης και τη δή-
µευση της περιουσίας, ενώ ο εµπρησµός εξ αµελείας ο οποίος
επίσης επιφέρει θάνατο επισύρει πλέον ποινή κάθειρξης µέχρι εί-
κοσι έτη και χρηµατική ποινή µέχρι 200.000 ευρώ. 

Εκτός των παραπάνω µε τις τελευταίες αλλαγές που κάναµε
στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας φροντίσαµε οι ποινές που επι-
βάλλονται να εκτίονται κιόλας. Αν µάλιστα είχε τεθεί σε ισχύ η
δική µας ρύθµιση, οι κατηγορούµενοι θα εξέτιαν τουλάχιστον έξι
µήνες φυλάκισης και µε αυτή την ποινή που πήραν από τις ποινές
που τους επιβλήθηκαν. Όµως, όπως είπα και προηγουµένως, οι
ανωτέρω αλλαγές ήταν µεταγενέστερες της εν λόγω πράξης και
συνεπώς δεν µπορούν να εφαρµοστούν στη δίκη αυτή. 

Εκείνο όµως που πρέπει σήµερα να µας απασχολήσει είναι ότι
χρειάστηκαν έξι ολόκληρα χρόνια για να φτάσουµε σε αυτή την
απόφαση. Έξι χρόνια που οι συγγενείς των θυµάτων περίµεναν
για να δικαιωθούν. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύστηµα της
επιτάχυνσης απονοµής της δικαιοσύνης αποτελεί ένα χρόνιο και
πάγιο αίτηµα και ζήτηµα τόσο της κοινωνίας, αλλά και της πολι-
τείας. Αν θέλουµε να µιλάµε για κράτος δικαίου, ένα ορθό σύ-
στηµα απονοµής της δικαιοσύνης κρίνεται και για την ταχύτητά
του. Η, δε, ενδυνάµωση του κράτους δικαίου δεν µπορεί να µένει
µόνο στα λόγια, αλλά απαιτεί τη συστηµατική και την έµπρακτη
προσπάθεια θεσµικών τοµών, αλλαγών και παρεµβάσεων από την
Κυβέρνηση που θα αναβαθµίζουν διαρκώς την ποιότητα απονο-
µής της δικαιοσύνης και θα µειώνουν τον χρόνο της έκδοσης δι-

καστικών αποφάσεων. Όπως άλλωστε υπογράµµισε και η Πρό-
εδρος του Αρείου Πάγου, ο εύλογος χρόνος απονοµής της δι-
καιοσύνης αποτελεί το αναγκαίο εκείνο στοιχείο του δικαιώµατος
µιας δίκαιης δίκης, όπως απαιτεί η Ευρωπαϊκή Σύµβαση των Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου αλλά και ο Χάρτης των Θεµελιωδών
Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Παγκόσµιας Τράπεζας για το έτος
2020, η χώρα µας δυστυχώς κατατάσσεται χαµηλά διεθνώς στην
ταχύτητα απονοµής δικαιοσύνης. Αυτό είναι µια πραγµατικότητα.
Όλοι όσοι ασκήσαµε δικηγορία στα ελληνικά δικαστήρια το ζή-
σαµε καθηµερινά στο πετσί µας. Απαιτούνται πάνω από χίλιες τε-
τρακόσιες και πλέον µέρες για να εκδοθεί µια τελεσίδικη από-
φαση όταν σε ευρωπαϊκό επίπεδο απαιτούνται λιγότερες από πε-
ντακόσιες ηµέρες. 

Είναι σηµαντικό να υπογραµµίσουµε ότι στην περίπτωση της
Ελλάδας η καθυστέρηση εντοπίζεται κυρίως στον πρώτο βαθµό
δικαιοδοσίας, αφού το 44% των δικαστών της χώρας µας, εννια-
κόσιοι δεκαέξι ειρηνοδίκες σε δικάζουν µόνο το 20% της δικαστι-
κής ύλης των αστικών υποθέσεων του πρώτου βαθµού, ενώ το
υπόλοιπο 80% της ύλης εκδικάζεται στα πρωτοδικεία, όπου υπη-
ρετούν σήµερα χίλιοι εκατό πρωτοδίκες. Ο µέσος όρος του χρό-
νου εκδίκασης µιας απόφασης ειρηνοδικείου είναι τριακόσιες
πενήντα τέσσερις ηµέρες ενώ ο ευρωπαϊκός µέσος όρος κινείται
στις διακόσιες τριάντα επτά. 

Εξάλλου, σύµφωνα και µε τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής για την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης στην Ελλάδα,
ενώ η χώρα µας είναι από τις χώρες µε υψηλότερο πλήθος δικα-
στών, αλλά και δικηγόρων, όπως επίσης διαθέτει και τους µεγα-
λύτερους αριθµούς δικαστηρίων, έχει ανισοµερώς κατανεµηµένη
βάση του πληθυσµού της ύλης. Η ισχύουσα δικαστική διχοτό-
µηση σε ειρηνοδίκες και σε πρωτοδίκες αποδυναµώνει το πρω-
τοβάθµιο δικαστικό προσωπικό εξαιτίας αυτής ακριβώς της
ανισοκατανοµής, αλλά και της αδυναµίας εκδίκασης ποινικών
υποθέσεων και άσκησης ανακριτικού έργου από τους ειρηνοδί-
κες µε συνέπεια τη µεγάλη καθυστέρηση της πρωτόδικης από-
φασης. 

Ως απόρροια αυτών των γεγονότων η χώρα µας έχει καταδι-
καστεί επανειληµµένα από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για αδικαιο-
λόγητες καθυστερήσεις στην απονοµή της δικαιοσύνης και έχει
πληρώσει τεράστια ποσά για αποζηµιώσεις στους πολίτες. Το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου µέχρι το
τέλος του 2022 είχε εκδώσει πεντακόσιες σαράντα πέντε κατα-
δικαστικές αποφάσεις σε βάρος της χώρας µας. 

Αυτή η µεγάλη καθυστέρηση δεν εµπεδώνει την αίσθηση
ασφάλειας του πολίτη ούτε την ταχεία επίλυση των δικαστικών
διαφορών του και παράλληλα ναι, βάζει φρένο στις επενδύσεις
άρα και στην οικονοµική ανάπτυξη της χώρας µας. Ήταν, λοιπόν,
σήµερα περισσότερο από ποτέ αναγκαία η ορθολογικότερη αξιο-
ποίηση αυτού του σηµαντικού έµψυχου δυναµικού της δικαιοσύ-
νης στο πλαίσιο ακριβώς της πιο αποδοτικής χωροταξικής
κατανοµής των δικαστηρίων. 

Μια σειρά από προσπάθειες για την αναδιοργάνωση της δι-
καιοσύνης είχαν ξεκινήσει, όπως είπε ο αξιότιµος Υπουργός,
πολλά χρόνια πριν και διέτρεξαν τη σύγχρονη πολιτική ιστορία
τού τόπου. Από την κυβέρνηση Παναγή Τσαλδάρη, Κωνσταντίνου
Καραµανλή, Ανδρέα Παπανδρέου και Κώστα Σηµίτη, που προ-
σπάθησαν να συγχωνεύσουν τους πρωτοβάθµιους δικαστικούς
σχηµατισµούς χωρίς όµως αποτέλεσµα φτάσαµε στη σηµερινή
Κυβέρνηση µε την οποία προωθούνται οι απαιτούµενες µεταρ-
ρυθµίσεις. Και τούτο από όλες αυτές τις κυβερνήσεις, δηλαδή η
µη επιτυχία τού να προχωρήσουµε σε αναδιάρθρωση της δικαιο-
σύνης, έγινε παρά τη Συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001, αλλά
και την ερµηνευτική δήλωση του άρθρου 88 που ήρε τότε ουσια-
στικά οποιονδήποτε συνταγµατικό περιορισµό εµπόδιζε ακριβώς
αυτή τη συγχώνευση των πρωτοβάθµιων δικαστικών σχηµατι-
σµών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με το παρόν νοµοσχέδιο υλοποιείται µια ιστορική µεταρρύθ-
µιση στον χώρο της δικαιοσύνης αφού εξορθολογίζεται το σύ-
στηµα απονοµής της και στοχεύει ακριβώς στην ενδυνάµωση του
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κράτους δικαίου και στην εδραίωση της εµπιστοσύνης των πολι-
τών στους θεσµούς. Με αυτή την ενοποίηση του πρώτου βαθµού
δικαιοδοσίας, αλλά και τη χωροταξική αναδιάρθρωση των δικα-
στηρίων ο δικαστικός χάρτης της χώρας αναµορφώνεται ουσια-
στικά και έχει πλέον µια αυξηµένη ποιοτικά και ποσοτικά δοµή
δικαστών, ενιαία, γεγονός που θα την καταστήσει πιο εύρυθµη
και ταχύτερη για να αποδώσει την πρωτοβάθµια πολιτική και ποι-
νική δικαιοσύνη. 

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και τα τρία λεπτά που µου αναλογούν
για αύριο.

Με την ενοποίηση των πρωτοβάθµιων δικαστών, αλλά και την
αναβάθµιση των ειρηνοδικών σε πρωτοδίκες µετά βεβαίως και
την κατάλληλη κατάρτισή τους για να δικάζουν ποινικές και πο-
λιτικές υποθέσεις, το ανθρώπινο δυναµικό των πρωτοδικών θα
διπλασιαστεί σε δύο χιλιάδες εκατό πρωτοδίκες. Αυτό θα έχει
ακριβώς καταλυτική επίδραση στην ταχύτητα έκδοσης των πρω-
τοβάθµιων δικαστικών αποφάσεων. 

Επίσης, προβλέπεται και εκτιµάται ότι ο ενιαίος πρώτος βαθ-
µός πλέον θα οδηγήσει σε ταχύτερη έκδοση των αποφάσεων
κατά ποσοστό 30%. Με την κατάργηση δε των εκατόν τεσσάρων
ειρηνοδικείων και την αναβάθµιση πενήντα εξ αυτών σε περιφε-
ρειακές έδρες πρωτοδικείων οδηγούµαστε συνολικά σε µια ορ-
θολογική µείωση του αριθµού των πρωτοβάθµιων σχηµατισµών
από διακόσιους δεκαεπτά σε εκατόν έντεκα. Είναι σηµαντικό να
ειπωθεί ότι σε κάθε περιφερειακή ενότητα θα υπάρχει κεντρική
έδρα στο οποίο πλέον θα υπάγεται το σύνολο το πρωτοβάθµιων
δικαστηρίων της χώρας. Όµως παράλληλα προβλέπεται και µια
περιφερειακή έδρα πρωτοδικείου ακριβώς σε εκείνες τις περιο-
χές όπου υφίστανται ειδικές ανάγκες, προκειµένου να αντιµετω-
πιστούν θέµατα απόστασης, αλλά και λόγοι εθνικής σηµασίας,
όπως είναι τα σύνορα και τα νησιά µας. 

Έτσι µε τις ανωτέρω τροποποιήσεις πάνω από το 50% των δι-
καστικών σχηµατισµών θα αποτελούνται από δεκαπέντε δικαστές
και άνω άρα θα θεωρούνται και παραγωγικές σύµφωνα µε τα ευ-
ρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα. 

Η Αντιπολίτευση εκφράζει φόβους για την υποβάθµιση της ποι-
ότητας των δικαστικών αποφάσεων, επειδή οι ειρηνοδίκες γίνο-
νται πλέον πρωτοδίκες και επεκτείνεται το πεδίο αρµοδιότητάς
τους. Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει όλοι να θυµό-
µαστε ότι είναι απόφοιτοι της Νοµικής Σχολής, έχουν περάσει
από µια διαδικασία αξιολόγησης και εξετάσεων, εφαρµόζουν το
ίδιο δίκαιο και δικονοµία γι’ αυτό και εµείς δεν αµφιβάλλουµε για
τις ικανότητές τους. Τους παρέχουµε, δε, την αναγκαία επιµόρ-
φωση ώστε να προσαρµοστούν στα νέα τους καθήκοντα και µέσα
σε διάστηµα δύο ετών υπό το συντονισµό και την εποπτεία της
Σχολής Δικαστών θα έχουν µια συστηµατική και οργανωµένη επι-
µόρφωση. 

Εξάλλου η Αντιπολίτευση µάς καταγγέλλει για ελλείψεις προ-
σωπικού όµως θα ήθελα να τονίσω στο σηµερινό νοµοσχέδιο,
όπως τόνισε και ο Υπουργός, ότι όχι µόνο δεν χάνεται καµµία ορ-
γανική θέση, αλλά γίνεται µια πιο ορθολογική κατανοµή τους και
µάλιστα ενισχύουµε το προσωπικό των δικαστηρίων µέσω διαγω-
νισµών για τους δικαστικούς υπαλλήλους.

Ήδη έλαβε χώρα πέρυσι ένας διαγωνισµός για τριακόσιους
έντεκα υπαλλήλους και επίκειται η προκήρυξη για επτακόσιους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέναντι στις στείρες αντιδρά-
σεις της Αντιπολίτευσης στο σηµερινό νοµοσχέδιο που έχουν ως
µοναδικό στόχο να αφήσουν την Ελλάδα πίσω στην εποχή των
µεγάλων καθυστερήσεων απονοµής της δικαιοσύνης, εµείς, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αντιτάσσουµε και προχω-
ράµε σε τολµηρές µεταρρυθµίσεις που έχουν ως αποτέλεσµα να
επιτύχουµε την αναβάθµιση της Ελλάδας στην κατηγορία της
πλήρους δηµοκρατίας και στην άνοδό της στην εικοστή θέση
ανάµεσα στις συνολικά εκατόν εξήντα επτά χώρες, σύµφωνα µε
το περιοδικό «ECONOMIST», τη βελτίωση του δείκτη της διε-
θνούς διαφάνειας, ανεβάζοντας τη χώρα στην κατάταξη δεκαέξι
θέσεις από την εποχή του 2018 από τη θέση εξήντα επτά στη
θέση πενήντα ένα παγκοσµίως µεταξύ εκατόν ογδόντα χωρών. 

Επιτύχαµε περαιτέρω την αυστηροποίηση των ποινών για ει-
δεχθή εγκλήµατα, γενετήσια αδικήµατα, όπως ο βιασµός και τα
εγκλήµατα ενδοοικογενειακής βίας, αλλά και την εισαγωγή ρυθ-

µίσεων για την επιτάχυνση απονοµής της δικαιοσύνης µε την
άµεση εκδίκαση, χωρίς την τήρηση της χρονοβόρας διαδικασίας
των συµβουλίων σε σοβαρά κακουργήµατα. Οι µεταρρυθµίσεις
δεν σταµατούν εδώ, αφού είναι σε εξέλιξη θεσµικές αλλαγές
στους κώδικες ποινικού, αστικού και διοικητικού δικαίου, η ολο-
κλήρωση της ψηφιακής δικαιοσύνης, η ενίσχυση και ανανέωση
των κτηριακών και υλικοτεχνικών υποδοµών, αλλά και η ενίσχυση
του προσωπικού, όπως είπαµε παραπάνω. 

Το πρόταγµα της ελληνικής κοινωνίας είναι να πάµε πιο γρή-
γορα και να επιλύσουµε τα προβλήµατα που επικρατούν στη
χώρα τόσες δεκαετίες. Και το µήνυµα του Πρωθυπουργού είναι
σαφές, δικαιοσύνη παντού, µια φράση που θα έµενε κενή περιε-
χοµένου, αν δεν διασφαλίζαµε τον εκσυγχρονισµό της δικαιοσύ-
νης, καθιστώντας την ένα περιβάλλον στο οποίο δεσπόζει ο
σεβασµός στους νόµους και στα συνταγµατικά κατοχυρωµένα
δικαιώµατα για όλους τους πολίτες, χωρίς αποκλεισµούς και
εξαιρέσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ) 

Η δικαιοσύνη πρέπει πάνω και πρώτα από όλα να είναι το κα-
ταφύγιο του αδύναµου πολίτη και ακριβώς η σηµερινή µεταρρύθ-
µιση δεν αφορά στις µεγάλες υποθέσεις των πλουτοκρατών,
όπως ακούστηκε σε αυτή την Αίθουσα, αλλά σε µεγάλες και µι-
κρές υποθέσεις και των πιο φτωχών συµπολιτών µας. 

Γι’ αυτό σας καλώ να µην αφήσουµε κανέναν πίσω και να υπερ-
ψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο που την ενισχύει. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει η κ.
Χριστίνα Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ. 

Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπει στη Μεγάλη Εβδο-

µάδα κι όπως γνωρίζουµε ακολουθεί η Σταύρωση και µετά η Ανά-
σταση, µόνο που για τη δικαιοσύνη και το θεσµικό πλαίσιο, όπως
το ξέρουµε, εκλείπει η Ανάσταση και ακολουθεί η Σταύρωση και
η ταφόπλακα, γιατί ταφόπλακα βάζετε µε το σηµερινό νοµοθέ-
τηµα στα δικαστήρια, γιατί ταφόπλακα βάζετε στις τοπικές κοι-
νωνίες και στην ανάπτυξη τους, γιατί ταφόπλακα βάζετε στα
ανεξάρτητα δικηγορικά γραφεία και το µέσο µαχόµενο δικηγόρο,
αλλά κυρίως βάζετε ταφόπλακα στο δικαίωµα του πολίτη να εξυ-
πηρετηθεί, προκειµένου να βρει το δίκιο του. 

Επί µήνες, αν δεν απατώµαι,  ο Υπουργός κ. Φλωρίδης ήταν
αυτός που έλεγε ότι δεν πρόκειται σε καµµία περίπτωση να αι-
φνιδιάσουµε τις τοπικές κοινωνίες χωρίς να έχει προηγηθεί εξα-
ντλητική διαβούλευση και ξαφνικά ο κ. Φλωρίδης κρύφτηκε πίσω
από τα πορίσµατα και συνέταξε πραγµατικά ένα νοµοσχέδιο-λαι-
µητόµο για τη δικαιοσύνη µε µια παρακάµερα του Υπουργείου,
αλλά δεν µας φαίνεται παράξενο γιατί το ίδιο έκανε και στον Ποι-
νικό Κώδικα. 

Καταλαβαίνω απόλυτα την πρεµούρα του να δώσει τα διαπι-
στευτήρια στον νέο του πολιτικό χώρο ως ο πιο υπάκουος δεξιός
Υπουργός της Κυβέρνησης. Ο άνθρωπος -συγνώµη κιόλας- πι-
στεύει ότι είναι ο Ελευθέριος Βενιζέλος. Εγώ κόντεψα να το πι-
στέψω. Σιγά µην υπογράψαµε και τη Συνθήκη των Σεβρών.
Κάπως έτσι νοµίζαµε δηλαδή. 

Δυστυχώς ο κ. Φλωρίδης θα µείνει στην ιστορία ως ο ολετήρας
του θεσµού των ειρηνοδικείων, ως ο υπεύθυνος του κλεισίµατος
των υγιών δικαστικών δοµών κι ως ο άνθρωπος που δηµιούργησε
κυριολεκτικά ένα µπάχαλο στη δικαιοσύνη. Η δήθεν επιτάχυνση,
την οποία επικαλείται ο κύριος Υπουργός ως επιχείρηµα για το
νοµοσχέδιο, γίνεται υπό προϋποθέσεις, γίνεται µε διάλογο και
εξασφαλισµένα προφανώς προαπαιτούµενα, όπως είναι η ολο-
κλήρωση της ψηφιοποίησης, όπως είναι η επιµόρφωση των δικα-
στικών, όπως είναι η αναβάθµιση των υλικοτεχνικών υποδοµών,
η κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων, τα οποία τίποτα από
αυτά δεν πληρούνται. 

Αντίθετα τι υιοθετεί το Υπουργείο; Υιοθετεί άκριτα κάποιες συ-
στάσεις της Παγκόσµιας Τράπεζας, παντελώς άσχετες µε τη νο-
µική πραγµατικότητα που ισχύει στη χώρα µας, νοµοθετώντας
απλά και µόνο µε ένα κριτήριο, να εισπράξουµε τα χρήµατα από
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το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτό είναι το µόνο κριτήριο. Όλα γίνονται
για να πάρουµε τη δόση, να πάρουµε τα λεφτά κι όπου βγει.
Όµως, γενικότερα έχετε καταντήσει τη χώρα, όχι απλά να πά-
ρουµε τα λεφτά κι όπου βγει, αλλά έχουµε καταντήσει τη χώρα,
πάµε και όπου βγει. 

Αξίζει να σταθώ σε µια µόλις περικοπή από την αιτιολογική έκ-
θεση του νοµοσχεδίου που αποκαλύπτει και τις πραγµατικές
εξάλλου στοχεύσεις της Κυβέρνησης και λέει: Η αποτελεσµατι-
κότητα του δικαστικού συστήµατος βελτιώνει την εµπιστοσύνη
των επενδυτών και των επιχειρηµατιών στο οικονοµικό περιβάλ-
λον της χώρας. Μάλιστα. Άρα, λοιπόν, το νοµοσχέδιο εξυπηρετεί
τις ανάγκες των επενδυτών και των µεγάλων επιχειρηµατικών
συµφερόντων. Κι εγώ σας λέω ότι παράλληλα, µε µαθηµατική
ακρίβεια, οδηγεί και στην κατάργηση των δικαστικών δοµών κι
αυτό οι τοπικές κοινωνίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το έχουν
καταλάβει. 

Στο πλαίσιο αυτό στέκοµαι ενώπιόν σας, εκπροσωπώντας το
λαό της Αιτωλοακαρνανίας, µαχόµενη για τα δίκαια αιτήµατα των
συµπολιτών µου και του τόπου µας. Συγκεκριµένα στην Αιτωλο-
ακαρνανία λειτουργούν δύο πρωτοδικεία, ένα στο Αγρίνιο κι ένα
στο Μεσολόγγι, τα οποία διαχειρίζονται µια τεράστια ύλη, τόσο
πολιτικών όσο και ποινικών υποθέσεων. Με το σχέδιο νόµου που
καταθέσατε, ορθώς, πάλι καλά, πολύ σωστά, διατηρείτε το πρω-
τοδικείο στο Αγρίνιο, η οποία είναι η µεγαλύτερη µε διαφορά
πόλη στην Αιτωλοακαρνανία και επίσης, εκεί υπάρχει και το εφε-
τείο. Αυτό έλειψε, να πάρουµε δηλαδή και το πρωτοδικείο και
από το Αγρίνιο. 

Όµως, πολύ κάκιστα και πολύ άδικα µετατρέπετε το αντίστοιχο
του Μεσολογγίου από κεντρικό σε παράλληλη έδρα. Το Μεσο-
λόγγι είναι το µόνο στη χώρα -και είναι πρωτεύουσα νοµού το
Μεσολόγγι, µε τους ιδιαίτερους λόγους ιστορικούς που υπάρ-
χουν- το οποίο δεν θα έχει κεντρικό πρωτοδικείο. Και  το πρωτο-
δικείο του Μεσολογγίου ήταν ένα από τα τρία πρώτα πρωτοδικεία
που ιδρύθηκαν στη χώρα. Είναι και ιστορικοί οι λόγοι. Επιπλέον,
η Παγκόσµια Τράπεζα έκανε ειδική µνεία για το πρωτοδικείο του
Μεσολογγίου, σχετικά µε την παραγωγικότητα τόσο σε πολιτικές,
όσο και σε ποινικές υποθέσεις. 

Και επειδή τα κριτήριά σας, όπως είπε και η εισηγήτριά µας η
κ. Αποστολάκη, είναι καθαρά υποκειµενικά, εγώ εδώ σας ζητώ να
το δούµε µε µία αντικειµενικότητα για την Αιτωλοακαρνανία. Και
γιατί το λέω αυτό; Η Αιτωλοακαρνανία, η Περιφερειακή Ενότητα
Αιτωλοακαρνανίας, είναι η µεγαλύτερη σε έκταση σε όλη την Ελ-
λάδα, έχει ιδιαίτερα γεωµορφολογικά χαρακτηριστικά, ένα προ-
βληµατικό οδικό δίκτυο, έχει µόνο τρεις χιλιάδες χιλιόµετρα
επαρχιακό δίκτυο, συν το εθνικό δίκτυο, συν το δηµοτικό, συν
τους αγροτικούς δρόµους. Εννιά ώρες θέλουµε να διασχίσουµε
από τη µία άκρη στην άλλη την Αιτωλοακαρνανία. Σε αυτό, λοι-
πόν, το νοµό έρχεστε τώρα να καθιερώσετε ένα πρωτοδικείο και
καταργείτε του Μεσολογγίου. 

Και σας ρωτώ το εξής: Κατεβαίνω εγώ στην Αιτωλοακαρνανία.
Τι θα πω στον αγρότη του Ορεινού Βάλτου, που θέλει να βρει το
δίκιο του και για να πάει να βρει το δίκιο του πρέπει να διανύσει
τρεισήµισι ωρών απόσταση; 

Και κάτι επιπλέον. Τί θα πω και στον υπάλληλο του Μεσολογ-
γίου, τον οποίο µε το έτσι θέλω τον πάτε στο Αγρίνιο; Θα επιβα-
ρυνθεί από την τσέπη του τα έξοδα για να διανύσει µία απόσταση
να πάει στο Αγρίνιο, να φύγει από την έδρα του που είναι το Με-
σολόγγι. 

Γι’ αυτό ακριβώς και είναι ένας από τους λόγους που καταθέ-
σαµε εδώ, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και την τροπολογία µας
και τη στηρίζουµε, για τη χορήγηση επιδόµατος ειδικών συνθη-
κών των δικαστικών υπαλλήλων, ως αποκατάσταση µιας πολυε-
τούς αδικίας την οποία υφίστανται αυτοί οι άνθρωποι και σε
σεβασµό, βέβαια, στο έργο που επιτελούν.

Για όλους, λοιπόν, τους παραπάνω λόγους και πράττοντας το
καθήκον µου απέναντι στο δίκαιο της ιδιαίτερης πατρίδας µου,
την Αιτωλοακαρνανία, πήρα την απόφαση και την πρωτοβουλία
και κατέθεσα -και εµπρόθεσµα, το τονίζω αυτό- τροπολογία για
την οποία περιµένω -εδώ είναι η τροπολογία- κύριε Υπουργέ,
απάντηση σήµερα, ζητώντας για την Αιτωλοακαρνανία το δίκαιο:
Δύο αυτόνοµα κεντρικά πρωτοδικεία τόσο στο Αγρίνιο όσο και

στο Μεσολόγγι.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι κυβερνητικός Βουλευ-

τής να έχω τη δύναµη να επηρεάσω τον κάθε Υπουργό. Έχω,
όµως, την ψυχή και έχω την ενσυναίσθηση του καθήκοντος να
υποστηρίξω το δίκαιο του τόπου µου. Και εδώ µέσα πρέπει να ζυ-
γιστούµε όλοι. Έχουµε τρεις κυβερνητικούς Βουλευτές στην Αι-
τωλοακαρνανία και καλώ να στηρίξουν αυτή την τροπολογία.
Θέλω να τους δω τι θα πουν για αυτό το δίκαιο αίτηµα, γιατί εδώ
µέσα ζυγιζόµαστε, εδώ µέσα µετριόµαστε, εκεί µας βλέπει ο λαός
και µας υπολογίζει. Στο καφενείο όλοι ξέρουµε να κάνουµε πολύ
καλά τον χαβαλέ µας.

Και είναι ζήτηµα αξιοπρέπειας απέναντι σε µια από τις φτωχό-
τερες περιφερειακές ενότητες της χώρας, που χρειάζεται πρα-
γµατική στήριξη από την πολιτεία τόσο για την οικονοµική όσο
και για την κοινωνική ενίσχυση των κατοίκων της και την ανά-
πτυξη των κοινωνιών και όλων των πόλεων και των χωριών της.

Είναι επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κλείνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε, ολοκληρώστε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Είναι ιδιαίτερο το ζήτηµα, κύριε Πρό-

εδρε, γι’ αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όλοι έχουν ένα ιδι-

αίτερο ζήτηµα. Παρακαλώ!
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Είναι ζήτηµα κοινωνικής ειρήνης, γιατί

ετούτη εδώ η Κυβέρνηση έβαλε µε το «διαίρει και βασίλευε» να
σκοτωθούν το Αγρίνιο και το Μεσολόγγι. Δεν το δεχόµαστε αυτό.
Θέλουµε το δίκιο µας και το απαιτούµε. Δεν θα τινάξουµε την εύ-
ρυθµη λειτουργία της Αιτωλοακαρνανίας στον αέρα, επειδή έτσι
κάποιοι το επιθυµούν. Η απόφασή σας σήµερα εδώ θα είναι κοµ-
βική για τον δικαστικό χάρτη σε ό,τι αφορά την Αιτωλοακαρνα-
νία.

Για εµάς, το ΠΑΣΟΚ, ο άξονας θα είναι πάντα η ορθή απονοµή
τού δικαίου δίπλα σε όλους τους φορείς που υπερασπίζονται το
δικαίωµα του απλού πολίτη στην εξυπηρέτησή του στη δικαιο-
σύνη.

Και κλείνοντας, να πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία

συνάδελφε. Δέκα και µισό λεπτά µιλάτε.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ:…και κατεβαίνω ότι, εσείς, κυρίες και κύ-

ριοι της Κυβέρνησης, θα κληθείτε να απολογηθείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

ακούστε λίγο!
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: …σε αυτόν τον κόσµο, εάν τελικά θέλετε

δικαιοσύνη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία συνάδελφε,

παρακαλώ! Πρώτον, θα ζητάτε τον λόγο από το Προεδρείο για
να µιλάτε πέρα από τον χρόνο που προβλέπεται.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε περάσει τα

δέκα λεπτά. Παρακαλώ! Υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που δεν
µιλούν στη µία η ώρα το βράδυ.

Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Γιάννης Λοβέρδος.
Παρακαλώ, υπάρχει ανοχή από το Προεδρείο. Μετά τα εννιά
λεπτά δεν αφήνω κανέναν. Στα επτά δεν θα έπρεπε.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ
πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα πάρα πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο, το τελευταίο πριν από την µεγάλη γιορτή
της Ορθοδοξίας και του Ελληνισµού, την Ανάσταση του Κυρίου
ηµών Ιησού Χριστού.

Πρέπει να πω ότι η συµµετοχή σήµερα ήταν αρκετά µεγάλη
στη Βουλή, αλλά κυρίως λόγω των οµιλιών των πολιτικών Αρχη-
γών. Η συζήτηση για αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι πράγµατι
πολύ σηµαντικό, κρατάει δύο µέρες και στη διάρκειά του θα µι-
λήσουν πάρα πολλοί Βουλευτές, περίπου εξήντα.

Δεν είναι τόσοι πολλοί, αν τους µετρήσετε. Είναι από τους Βου-
λευτές που δεν κατέχουν κάποιο άλλο αξίωµα είτε Υπουργού είτε
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Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου είτε πολιτικού Αρχηγού. Είµαστε
περίπου διακόσιοι σαράντα. Από αυτούς θα µιλήσετε οι εξήντα,
δηλαδή ο ένας στους τέσσερις. Δεν είναι τόσοι πολλοί για ένα
τόσο σηµαντικό νοµοσχέδιο.

Το λέω αυτό, γιατί έχει ξεκινήσει τη συζήτηση από τις 10.00’,
θα πάει µέχρι τη 01.00’ και αύριο πάλι από τις 10.00’, χωρίς να
υπάρχει τόσο µεγάλη συµµετοχή, που, κατά τη γνώµη µου, θα
έπρεπε να υπάρχει. Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι µιλούν πάρα πολ-
λοί -πολιτικοί Αρχηγοί, Υπουργοί, Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι-
πολύ περισσότερο από ό,τι θα έπρεπε να µιλούν, σύµφωνα µε
τον Κανονισµό της Βουλής.

Κάτι πρέπει να αλλάξει σχετικά µε τον Κανονισµό της Βουλής.
Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό. Η γνώµη µου και η εισήγησή µου
είναι ότι πρέπει οι όροι και οι προϋποθέσεις σε µια Βουλή εννεα-
κοµµατική να µην είναι οι ίδιοι µε αυτούς που ίσχυαν µέχρι τώρα.
Πρέπει να µάθει ακόµη και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός να µιλάει
µέσα στο πλαίσιο του Κανονισµού, για να δίνει και το καλό παρά-
δειγµα και στους άλλους πολιτικούς Αρχηγούς, που κάποιοι εξ
αυτών ξεπερνούν κάθε όριο, για να αναβαθµίσουµε και τον ρόλο
του Βουλευτή και του ίδιου του Κοινοβουλίου, το οποίο όλοι θέ-
λουµε να προστατεύσουµε σε καιρούς πολύ πονηρούς για τον
κοινοβουλευτισµό και τη δηµοκρατία.

Και το λέω αυτό, γιατί σήµερα, ας πούµε -αυτή την ώρα είναι
αργά, βέβαια- αλλά µέσα από τους τριακόσιους πόσοι είµαστε
εδώ; Καµµιά δεκαπενταριά. Πάλι καλά! Έπαιζε και ο Παναθηναϊ-
κός προηγουµένως, που δυστυχώς έχασε από τη Μακάµπι. Τώρα
παίζουν οι δύο πιο ιστορικές οµάδες της Ευρώπης, η Μπάγερν
και η Ρεάλ. Και προφανώς, ο περισσότερος κόσµος θα θέλει να
δει το παιγνίδι παρά να ακούσει αυτά που συζητάµε εδώ, σε αυτό
το Κοινοβούλιο.

Και όµως, είναι λάθος, γιατί εδώ συζητάµε σήµερα ένα πάρα
πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, που αφορά στην απονοµή της δι-
καιοσύνης, ό,τι πιο σηµαντικό όχι µόνο για την κοινωνία και το αί-
σθηµα δικαίου στην κοινωνία µας, αλλά και για την οικονοµία.
Ένας από τους λόγους που η χώρα δεν µπορεί να προσελκύσει
επαρκή ποσά επενδύσεων είναι η πολύ αργή απονοµή της δικαιο-
σύνης. Πάρα πολλές ξένες επιχειρήσεις που θα ήθελαν να έρ-
θουν να επενδύσουν στην Ελλάδα δεν το κάνουν, γιατί φοβούνται
ότι θα εµπλακούν σε ατέρµονες δικαστικές περιπέτειες, οι οποίες
µπορεί να κρατήσουν και πέντε και έξι χρόνια µέχρι να τελεσιδι-
κήσουν.

Τόσο µεγάλο διάστηµα για να τελεσιδικήσει µια δικαστική από-
φαση τι σηµαίνει πρακτικά; Αρνησιδικία ή, για να µην πω ακόµα
χειρότερα, άρνηση απονοµής δικαιοσύνης, κάτι το οποίο είναι
απαράδεκτο για κάθε ευνοµούµενη πολιτεία.

Αυτό θέλουµε να αλλάξουµε και αυτό είναι και ο λόγος που έρ-
χεται αυτό το νοµοσχέδιο από την ηγεσία του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. Όπως είπε, άλλωστε και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην
οµιλία του, όπως είπε και ο Υπουργός και ο Υφυπουργός και η
εισηγήτριά µας. Αυτός είναι ο σκοπός µας. Θα τα καταφέρουµε;
Πιστεύω πως ναι. Πιστεύω ότι αλλάζει ήδη το κλίµα προς τη
σωστή κατεύθυνση.

Αντιλαµβάνοµαι κάποιες ενστάσεις που γίνονται καλόπιστα.
Άκουσα και τις ενστάσεις του φίλου και συναδέλφου, του Κοινο-
βουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ, του κ. Μάντζου, ο οποίος
έθεσε κάποιες επιφυλάξεις. Συµφωνώ µαζί του ότι πρέπει να αλ-
λάξουν και µερικά πρακτικά ζητήµατα που υπάρχουν, όπως, ας
πούµε, το χωροταξικό.

Είναι σαφές ότι υπάρχει απόσταση από την ψήφιση ενός νόµου
µέχρι την εφαρµογή του. Πάντα το λέω αυτό: Άλλο πράγµα να
φέρνεις έναν καλό νόµο και άλλο πράγµα να τον εφαρµόζεις.

Πάρα πολύ δύσκολο. Η εφαρµογή των νόµων είναι υποχρέωση
της Κυβέρνησης και του ίδιου του κράτους. Υπάρχουν αντιστά-
σεις στην εφαρµογή των νόµων.

Δεν θα πω αυτό που είπε η προηγούµενη οµιλήτρια από το
ΠΑΣΟΚ, ότι ο Φλωρίδης νοµίζει ότι είναι ο Βενιζέλος. Το θεώρησα
λιγάκι κακόγουστο αστείο. Δεν πέρασε ποτέ από το µυαλό του
Γιώργου Φλωρίδη να πιστέψει ότι είναι ούτε ο Ελευθέριος Βενι-
ζέλος ούτε κανένας άλλος. Όµως, ακόµα και ο Βενιζέλος, ακόµη
και ο Ανδρέας Παπανδρέου, ακόµα και πολιτικοί αυτού του τε-
ράστιου διαµετρήµατος δυσκολεύτηκαν να φέρουν αλλαγές και
να τις επιβάλουν. Επαναλαµβάνω ότι είναι άλλο πράγµα να ψη-
φίζεις τον νόµο, άλλο να εφαρµόζεται ο νόµος.

Και αυτό εµείς θέλουµε να το αλλάξουµε. Εκατό χρόνια µετά,
επιτέλους, δεν υπάρχουν µεν οι δικολάβοι που κάποτε υπήρχαν
στα ειρηνοδικεία, αλλά υπάρχουν ακόµη τα ειρηνοδικεία και αυτό
τώρα το αλλάζουµε. Κατανοώ ότι κάποιοι µπορεί να δυσαρεστού-
νται από αυτό, όχι όλοι οι ειρηνοδίκες. Κάποιοι το αποδέχονται
και τους ενθαρρύνει, διότι ανεβαίνει και ο ρόλος τους. Κάποιοι
άλλοι µπορεί να είχαν βολευτεί σε αυτό και να µην το θέλουν.

Οι συντεχνιακές αντιλήψεις στη χώρα µας υπήρξαν πάντα µια
από τις µεγαλύτερες τροχοπέδες για να επιβληθεί µια µεγάλη µε-
ταρρύθµιση. Και εκεί θα κριθούµε. Δεν θα κριθούµε µόνο στην
ψήφιση του νόµου. Θα κριθούµε και στην εφαρµογή του νόµου.

Το κατανοώ. Θα κριθούµε σε όλα αυτά, αλλά σήµερα κάνουµε
µεγάλες τοµές και στον χώρο της δικαιοσύνης. 

Όπως µε την εφαρµογή του νέου Ποινικού Κώδικα, ο οποίος
θα αρχίσει να εφαρµόζεται αν δεν κάνω λάθος, κύριε Υπουργέ,
σε µια ώρα από τώρα -έτσι;-, θα µπορέσουµε να αλλάξουµε, ώστε
να υπάρχει καλύτερη δικαιοσύνη για όλους µας. Και εάν συνέ-
βαινε αυτό, δεν καταλαβαίνω πώς επιµένει ο ΣΥΡΙΖΑ ότι φταίει ο
νόµος της Νέας Δηµοκρατίας για την απόφαση που έγινε στο
Μάτι. Αυτό ακόµα µου είναι ακατανόητο. Όµως, ο νόµος εφαρ-
µόστηκε ο προηγούµενος Ποινικός Κώδικας του ΣΥΡΙΖΑ. Είτε µας
αρέσει είτε όχι αυτή είναι η αλήθεια.

Επειδή εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να καταχρώµαι του χρό-
νου σας και τον χρόνο των συναδέλφων και πιστεύω στην αυ-
στηρή εφαρµογή του Κανονισµού, που αναγκάζει το Προεδρείο
µε ακόµα µεγαλύτερη ένταση να τον εφαρµόζει, θα ήθελα να σας
ευχηθώ από τα βάθη της καρδιάς µου σε εσάς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και σε όλους τους Έλληνες καλή Ανάσταση και η
ανάσταση να είναι όχι µόνο η Ανάσταση του Χριστού, αλλά η ανά-
σταση και της φύσης και της πατρίδας µας και του έθνους µας. 

Να είστε καλά. Καλό σας βράδυ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο για τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ναι, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε δύο λεπτά για την κατάθεση των νοµοθετικών
βελτιώσεων.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, απλώς να δηλώσω ότι καταθέτω τις νοµοτεχνικές. Δεν έχω
να κάνω κάποιο σχόλιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Φλω-

ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από
τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Στράτος Σιµόπουλος.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, στο ίδιο έργο
θεατές είµαστε, σε µια πολιτική παράσταση την οποία τη βλέ-
πουµε εδώ και πάρα πολύ καιρό από την Αντιπολίτευση κυρίως
την Αξιωµατική. 

Όταν έρχεται ένα νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης, η απάντηση
είναι δύο µορφών: Η µία είναι το κράτος δικαίου, οι εκλογές, οι
ευρωεκλογές, τα Τέµπη, κάποιες φορές για το Μάτι. Σε δεύτερο
επίπεδο αντιδρούν ακριβώς µε τον ίδιο τρόπο, αντιδράτε µε τον
ίδιο τρόπο και ενώ αντιδράτε µε τον ίδιο τρόπο, περιµένετε δια-
φορετικό αποτέλεσµα. Δεν γίνεται αυτό. Είτε αφορά την υγεία
είτε την παιδεία είτε την πρόνοια το ίδιο ακριβώς µοτίβο. Τώρα
είναι η σειρά της Δικαιοσύνης. 

Τι κάνετε; Αρχικά σπέρνετε τον πανικό. Δηλώνετε σε υψηλούς
τόνους ότι έρχεται η καταστροφή. Το άκουσα και τώρα πριν λίγο
και, µάλιστα, το άκουσα και από το ΠΑΣΟΚ πέρα από τον ΣΥΡΙΖΑ,
όπως ακριβώς ακούγαµε ότι καταβαραθρώνεται η υγεία µε τα
απογευµατινά χειρουργεία και µε τη χρησιµοποίηση των δηµό-
σιων υποδοµών από ιδιώτες γιατρούς, η παιδεία είναι στα τάρ-
ταρα µε τα µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια, οι επόµενες γενιές
δεν θα έχουν συντάξεις µε το νέο σύστηµα ασφάλισης. Σήµερα
ακούσαµε ότι η δικαιοσύνη δέχεται βαρύτατο πλήγµα. 

Δεν σας ενδιαφέρει αν δεν υπάρχουν γιατροί να στελεχώσουν
τις δηµόσιες δοµές ούτε ότι υπάρχει οικονοµική αφαίµαξη από
τα νοικοκυριά µεσαίου εισοδήµατος για σπουδές των παιδιών
τους στο εξωτερικό ούτε ότι η σύνταξη πρέπει µετά από ένα ση-
µείο να είναι και ανταποδοτική. Σήµερα δεν ενδιαφέρεστε για τις
τεράστιες καθυστερήσεις στην απονοµή δικαιοσύνης. 

Βέβαια, για όλα τη λύση την έχετε για πάσα νόσο: Προσλήψεις,
προσλήψεις, προσλήψεις και αύξηση δαπανών. Στο τέλος έτσι
που το πάτε εσείς κυρίως από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από το
ΠΑΣΟΚ, το ΚΚΕ δεν θα είναι τίποτε µπροστά σας στις προσλή-
ψεις. Τουλάχιστον αυτοί θέλουν να είναι όλοι δηµόσιοι υπάλλη-
λοι, συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Καταστροφολογία, λοιπόν, και προσλήψεις είναι οι δύο πλευ-
ρές του τριγώνου µέσα στο οποίο κινείστε. Η τρίτη είναι γνωστή.
Η Κυβέρνηση µε τις µεταρρυθµίσεις θέλει να εξυπηρετήσει τα
µεγάλα συµφέροντα ή στην πιο ήπια περίπτωση να υπηρετήσει
τις νεοφιλελεύθερες απόψεις της. Αυτό δεν είναι το τρίγωνο
µέσα στο οποίο κινείστε και κινείστε εδώ και πέντε χρόνια και πε-
ριµένετε διαφορετικό αποτέλεσµα; Ούτε στις ευρωεκλογές θα
έχετε διαφορετικό αποτέλεσµα. 

Ως, λοιπόν, αυτοδίδακτος επικοινωνιολόγος θα πρότεινα σε
εσάς του ΣΥΡΙΖΑ να αφήσετε τον Πρόεδρό σας να κάνει πολιτική
life style. Καλύτερα θα πάτε εκλογικά από το να µπαίνετε στην
ουσία, γιατί µε την ουσία της πολιτικής δεν τα πάτε καλά, µε τα
επιχειρήµατα κυρίως.

Θα επαναλάβω τώρα τον εαυτό µου. Δεν µπορεί σε δηµόσιες
πολιτικές να υπάρχει ακινησία. Τελεία και παύλα. Δεύτερον, η δι-
καιοσύνη είναι ένα σηµαντικότατο αναπτυξιακό εργαλείο. Σή-
µερα, όµως, είναι αντιαναπτυξιακό. Ας το παραδεχτούµε. Πρέπει
να αλλάξουν οι δοµές της. Αυτό επιχειρεί το νοµοσχέδιο. 

Επίσης, επαναλαµβάνοµαι όταν λέω ότι τίποτε δεν είναι γραµ-
µένο στις πλάκες του Μωυσή. Εδώ είµαστε, εδώ είναι η Βουλή
όταν έρχεται ένα νοµοσχέδιο και αρχίζει να λειτουργεί να µπο-
ρέσει να το βελτιώσει στην πορεία. Δεν είναι οι πλάκες του
Μωυσή που σας κάνουν να τρελαίνεστε.

Έχουµε, λοιπόν, Ποινικούς Κώδικες, ψηφιοποίηση και αναδιάρ-
θρωση του δικαστικού χάρτη που είναι απαραίτητες προϋποθέ-
σεις όχι µόνο για το κράτος δικαίου, αλλά και για την ανάπτυξη
την οποία προείπα. 

Τέλος, θέλω να κάνω ένα σχόλιο για την απόφαση για το Μάτι
που έρχεται απέναντι από τον τρόπο µε τον οποίο σκέφτεται η
πλειοψηφία της κοινωνίας. Βέβαια, θα υπάρχει και σε δεύτερο
βαθµό εκδίκαση, αλλά προσωπικά πιστεύω ότι ούτε στο Μάτι
ούτε στα Τέµπη υπήρχε έγκληµα, αλλά πολιτικές ευθύνες για
τους πολιτικούς και ορισµένου βαθµού ποινικές ευθύνες για ορι-
σµένους δηµόσιους λειτουργούς. Δεν µπορεί τις διαχρονικές

ανεπάρκειες της πολιτείας να τις φορτώνουµε σε εξιλαστήρια θύ-
µατα, τα οποία, ναι, ναι, έχουν ευθύνες, αλλά ως ένα βαθµό ούτε
πιστεύω στα λαϊκά δικαστήρια, χωρίς βέβαια να εξαιρώ, αλλά
ταυτόχρονα να κατανοώ πλήρως τους συγγενείς των θυµάτων.
Στη θέση τους µπορεί να αξίωνα πολύ περισσότερα, αλλά λέω
όχι στα λαϊκά δικαστήρια. 

Καλή Ανάσταση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Διονύσιος- Χαράλαµπος Καλαµατιανός.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, ισχυρίζεστε ότι

µε το νοµοθέτηµα αυτό που φέρνετε προχωράτε σε µια µεγάλη
µεταρρύθµιση. Πώς µπορείτε, όµως, να ισχυρίζεστε κάτι τέτοιο
όταν η συντριπτική πλειοψηφία των νοµικών και των τοπικών κοι-
νωνιών βρίσκεται απέναντι σε αυτό το νοµοθέτηµα; Πώς µπορείτε
να ισχυρίζεστε κάτι τέτοιο όταν δεν είναι αυτή η πρόταση µια
πρόταση από µια νοµοπαρασκευαστική επιτροπή;

Το κάνατε κατ’ επανάληψη, κύριε Υπουργέ. Είναι πρωτοφανές
για τον χώρο της δικαιοσύνης. Αυτή, όµως, η νοµοθέτηση, η προ-
σωπική νοµοθέτηση που κάνετε µε το γραφείο σας, όπως έχετε
πει, σας έχουµε ξαναπεί εµείς ότι είναι συνταγή αποτυχίας.

Και δυστυχώς φέρνετε την Εβδοµάδα των Παθών ένα νοµο-
σχέδιο που όχι µόνο δεν λύνει, αλλά αντίθετα προσθέτει προβλή-
µατα στην πολύπαθη δικαιοσύνη, που καλείται να ανέβει τον
Γολγοθά της. Αυτό που φέρνετε δεν είναι µεταρρύθµιση. Είναι
µια πρόχειρη νοµοθέτηση που αν ψηφιστεί, θα επιφέρει βλάβη
στη δοµή της δικαιοσύνης και στη λειτουργία της δικαιοσύνης
και θα αποσυντονίσει και θα απορρυθµίσει τη δικαιοσύνη. 

Επικαλείστε µια δήθεν επιτάχυνση, µια δήθεν µείωση του κό-
στους απονοµής της δικαιοσύνης. Το αντίθετο θα συµβεί. Ούτε
επιτάχυνση θα υπάρχει ούτε µείωση του κόστους. Με το νοµο-
θέτηµα αυτό σίγουρα σύγχρονα δικαστικά µέγαρα θα περάσουν
στην αχρησία, τοπικές κοινωνίες θα µαραζώσουν και η περιφέ-
ρεια θα υποβαθµιστεί. 

Η ουσία είναι ότι δεν έχετε ένα αποτελεσµατικό σχέδιο. Η κα-
τάργηση των ειρηνοδικείων θα αποµονώσει ολόκληρες περιοχές.
Οι ειρηνοδίκες ξαφνικά θα βρεθούν να δικάζουν διαφορετικά
αντικείµενα, διαδικασίες ειδικές και ποινικές υποθέσεις σε µονο-
µελή σύνθεση. Θεωρείται αυτό µεταρρύθµιση; Όχι βέβαια. Μας
ρώτησε ο κ. Βορίδης προηγουµένως «Δεν θέλετε να προχωρήσει
η µεταρρύθµιση αυτή; Γιατί δεν σας αρέσει;». Και του απαντάµε:
Τα ειρηνοδικεία υφίστανται σε πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης.
Και εσείς αντί να ακολουθήσετε σωστές πρακτικές και να εξελί-
ξετε αυτές τις πρακτικές σε κάτι πιο ώριµο, πιο αποτελεσµατικό,
ακολουθείτε πολιτικές που τινάζουν στον αέρα την απονοµή της
δικαιοσύνης. 

Αλήθεια, υπήρξε κάποια επιµόρφωση των ειρηνοδικών; Όχι.
Τους ονοµάζετε Πρωτοδίκες χωρίς εκπαίδευση, χωρίς ψηφιοποί-
ηση, χωρίς πρόσληψη δικαστικών υπαλλήλων. Σας τα λέει και η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων και οι Ειρηνοδίκες και οι δικη-
γόροι. Δεν ακούτε τίποτα και κανέναν. Επιµένετε στην αλαζονική
αυτοαναφορά σας περί σπουδαίας µεταρρύθµισης. Αυτό είναι
µια µνηµονιακή πολιτική, όµως, κύριε Υπουργέ και οφείλετε να
το οµολογήσετε. 

Στον τόπο µου, στην Ηλεία καταθέσαµε και συζητήσαµε πριν
λίγο καιρό επίκαιρη ερώτηση µε τον κ. Υφυπουργό, τον κ. Μπού-
γα, όπου τονίζαµε ότι δεν πρέπει να υποβαθµιστεί το Πρωτοδι-
κείο Αµαλιάδας και δεν πρέπει να κλείσουν τα Ειρηνοδικεία της
Ηλείας. Επιµένουµε ότι πρόκειται για µία ανορθολογική συρρί-
κνωση δοµών και υπηρεσιών της δικαιοσύνης στον νοµό. Επιµέ-
νουµε ότι δεν θα επιφέρει καµµία επιτάχυνση της απονοµής
δικαιοσύνης. Επιµένουµε ότι αυτό που θα κάνει είναι να επιφέρει
ένα ακόµα χτύπηµα της Κυβέρνησής σας στον νοµό µας και στις
τοπικές κοινωνίες, στην Αµαλιάδα, στη Γαστούνη, στη Ζαχάρω,
στο Πελόπιο και στα Λεχαινά. 

Το Πρωτοδικείο Αµαλιάδας γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι εξυ-
πηρετεί ολόκληρη τη Βόρεια Ηλεία, ογδόντα χιλιάδες κατοίκους.
Έχει ιδιόκτητο κτήριο. Έχει ίδιο όγκο υποθέσεων ποινικών και
αστικών µε το Πρωτοδικείο Ηλείας που εδρεύει στον Πύργο και
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βρίσκεται βεβαίως στην Ήλιδα, τη διοργανώτρια πόλη των Ολυ-
µπιακών Αγώνων, έναν τόπο µε παγκόσµια αναφορά, µε παγκό-
σµια σηµασία, µε ιστορική αξία και αναγνώριση. Αυτό το Πρωτο-
δικείο το υποβαθµίζετε. 

Εµείς καταθέτουµε τροπολογία για τη διατήρησή του. Εσείς
συνεχίζετε την αποκοπή, τη συρρίκνωση, την αποψίλωση του
νοµού από δοµές και υποδοµές. Αυτές οι πρωτοβουλίες σας θα
έχουν ακόµα µεγαλύτερα συντριπτικά αποτελέσµατα στην οικο-
νοµική, κοινωνική και πολιτιστική ζωή του τόπου µας, αλλά θα
πρέπει να εξηγήσετε στους πολίτες της Ηλείας πώς αυτή η νο-
µοθέτηση θα επιφέρει επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Οι οργανικές
θέσεις των δικαστών, των εισαγγελέων και των δικαστικών υπαλ-
λήλων θα παραµείνουν στην έδρα τους, στην Αµαλιάδα; Όχι. 

Εµείς καταψηφίζουµε αυτές τις επιλογές και ζητούµε να διε-
ξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί των άρθρων που ισοπεδώνουν
την απονοµή δικαιοσύνης και την λειτουργία της δικαιοσύνης, για
να τοποθετηθούν και όλοι οι Βουλευτές κάθε περιφέρειας.

Και έρχοµαι στο θέµα του Πρωτοδικείου Αθηνών. Πριν έναν
χρόνο ο τότε υπουργός -ίδια κυβέρνηση ήσασταν, κύριε Υπουρ-
γέ- ο κ. Τσιάρας µε τυµπανοκρουσίες είχε ανακοινώσει ότι ιδρύε-
ται ένα µεγάλο Πρωτοδικείο στην Αθήνα. Γιατί τον ακυρώνετε
έτσι; Λιγότερο από ένας χρόνος πέρασε, ίδια Κυβέρνηση είστε.
Πώς µεταλλαχθήκατε έτσι; Πώς αλλάξατε άποψη τόσο γρήγορα;
Από ένα Πρωτοδικείο ισχυρό στο Εφετείο Αθηνών, τώρα πάτε σε
οκτώ. Γιατί; Τέτοια τάξη, τέτοια αλφαδιά, πραγµατικά δεν έχουµε
ξαναδεί.

Και φέρνετε τη διάσπαση του Πρωτοδικείου. Και ρωτάµε, µε
ποιες προϋποθέσεις; Πώς θα λύσετε τα µεγάλα προβλήµατα που
υπάρχουν; Προφανώς τα Ειρηνοδικεία που γίνονται Πρωτοδικεία
δεν µπορούν να ανταπεξέλθουν. Ένας δικηγόρος θα πρέπει να
µεταβαίνει τέσσερις και πέντε και έξι φορές σε ένα πρωτοδικείο,
να διακτινίζεται σε επτά σηµεία µέσα στην Αττική, για να µπορεί
να καταθέσει κατ’ αρχάς το δικόγραφο, να δικάσει την υπόθεση,
να καταθέσει προτάσεις, να κλείσει τον φάκελο, να πάρει σχετικά,
να καταθέσει έφεση αν δεν υπάρξει κάποια αναβολή. Στα επτά
σηµεία του ορίζοντα θα γυρίζει ένας δικηγόρος στην Αττική. 

Και αλήθεια, κύριε Υπουργέ, έχετε δικάσει ποτέ στο Ειρηνοδι-
κείο Περιστερίου, στο Ειρηνοδικείο Καλλιθέας; Εγώ προσωπικά
έχω πάει και στα δύο, έχω δικάσει. Πραγµατικά πιστεύετε ότι
µπορούν αυτά τα κτήρια χωρίς προσωπικό -σχεδόν δεν έχουν
ούτε ίντερνετ- να γίνουν πρωτοδικεία σε ορόφους; Πώς; Με ποια
υλικοτεχνική υποδοµή, σε ποια κτήρια, µε ποιους υπαλλήλους; 

Χθες το βράδυ βγήκαν τα αποτελέσµατα του δηµοψηφίσµα-
τος. Ένα ισχυρό ράπισµα είναι και η µεγάλη συµµετοχή των δι-
κηγόρων της Αθήνας και το αποτέλεσµα, 90,14% κατά της διάσ-
πασης και της ίδρυσης οκτώ πρωτοδικείων στην Αττική. Οκτώ χι-
λιάδες δικηγόροι της Αθήνας ψήφισαν εναντίον αυτής της πρω-
τοβουλίας σας, οκτακόσιοι ψήφισαν υπέρ. Αυτά είναι τα αποτε-
λέσµατα και µη µου πείτε πόσοι είναι οι δικηγόροι και πόσοι ψή-
φισαν. Τόσοι που ψηφίζουν πάντα, οκτώ χιλιάδες. 

Και το 2018 τόσοι είχαν ψηφίσει και απέτρεψαν τη διάσπαση
του πρωτοδικείου. Τότε δεν έγινε η διάσπαση του πρωτοδικείου
και ο εισηγητής σας τότε ξεσπάθωνε. Ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας ήταν κατά της ίδρυσης περισσοτέρων Πρωτοδικείων.
Τώρα τι άλλαξε; Πώς µεταλλαχθήκατε έτσι; Έστειλε λοιπόν ο δι-
κηγορικός κόσµος της Αθήνας ένα ισχυρό µήνυµα, µια ισχυρή
απάντηση γιατί και θεσµικά και µαζικά είναι απέναντι σε αυτή τη
νοµοθέτησή σας. 

Και προφανώς σας καλούµε, έστω και την ύστατη ώρα, να απο-
σύρετε αυτό το νοµοθέτηµα, να φέρετε µια σοβαρή νοµοθετική
πρόταση που θα είναι προϊόν επεξεργασίας νοµοπαρασκευαστι-
κής επιτροπής, να γίνει ουσιαστική διαβούλευση µε όλους τους
φορείς και έστω για µία φορά προσπαθήστε να νοµοθετήσετε
προς όφελος της κοινωνίας, µε όραµα. Τότε θα µπορείτε να συµ-
βάλλετε πραγµατικά και ουσιαστικά στη βελτίωση της απονοµής
δικαιοσύνης. Αυτό θέλουµε και εµείς. Αυτό θέλετε κι εσείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Προσλάβετε προσωπικό. Είπε ο συνάδελφος προηγουµένως
για τις προσλήψεις. Μα πώς θα λειτουργήσουν τα δικαστήρια; Αν
θέλετε να επιταχυνθεί δικαιοσύνη, πρόσληψη προσωπικού, πλή-

ρωση των οργανικών θέσεων και δικαστών και δικαστικών υπαλ-
λήλων, ψηφιοποίηση, ενίσχυση σε υποδοµές, σε τεχνικές επεξερ-
γασίες. Αυτά είναι ενέργειες που πρέπει να κάνετε, όχι διάσπα-
σης του Πρωτοδικείου της Αθήνας και κλείσιµο δοµών στην
επαρχία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Άρα, λοιπόν
είναι ύβρις να ισχυρίζεστε ότι κάνετε σπουδαία µεταρρύθµιση. Η
συντριπτική πλειοψηφία των νοµικών και των πολιτών απορρίπτει
τις επιλογές σας. Ακούστε αυτούς και αφήστε το παραλήρηµα
µεγαλείου.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κύριοι της κυβερνητικής πλειοψηφίας και σ’ αυτή την
κυβερνητική νοµοθετική πρωτοβουλία είστε µόνοι. Όλος ο νοµι-
κός κόσµος, οι δικαστικοί λειτουργοί, οι δικηγόροι, οι δικαστικοί
υπάλληλοι αντιτίθενται στο υπό κρίση νοµοσχέδιο. 

Αντιτίθενται και οι τοπικές κοινωνίες για λόγους που έχουν να
κάνουν και µε την πρόσβαση στη δικαιοσύνη των πολιτών της ελ-
ληνικής περιφέρειας, αλλά και µε την ίδια την ανάπτυξη της πε-
ριφέρειας, την οποία έχετε αφήσει στην «απέξω». Αντιτίθενται και
όλα τα πολιτικά κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Συνεπώς µόνοι θα
ψηφίσετε και αυτό το νοµοσχέδιο. 

Το νοµοσχέδιο αποτελεί συνέχεια των κυβερνητικών επιλογών
που αφορούν τη δικαιοσύνη σε οργανωτικό, λειτουργικό και πο-
λιτικό επίπεδο και αντιστοιχεί στη νεοφιλελεύθερη αντίληψη της
Κυβέρνησης µέσω της οποίας συγκεντρώνονται κεντρικά σε ολί-
γους και ισχυρούς προγράµµατα, πόροι, αρµοδιότητες, άνθρω-
ποι, δυνάµεις, δυνατότητες και εν τέλει ο πλούτος. 

Δεν είναι τυχαίο, ότι το υπό κρίση νοµοσχέδιο στηρίζεται σε
µελέτη της Παγκόσµιας Τράπεζας η οποία προφανώς προτάσσει
αποκλειστικά οικονοµικά και µάλιστα δηµοσιονοµικά κριτήρια στο
πλαίσιο του κανόνα κόστους-οφέλους βάσει αποκλειστικά οικο-
νοµικών παραµέτρων. Για την Παγκόσµια Τράπεζα δεν αποτε-
λούν προτάγµατα, τα κοινωνικά και περιφερειακά κριτήρια που
συνδέονται και αποσκοπούν στη συνταγµατική επιταγή για τη δυ-
νατότητα άµεσης προσέγγισης των πολιτών στον φυσικό δικαστή
και συνεπώς στα δικαστήρια και στη µείωση των κοινωνικών και
περιφερειακών ανισοτήτων. 

Ο νέος δικαστικός χάρτης συνιστά βίαιη παρέµβαση στο
ισχύον θεσµικό πλαίσιο της χωροταξικής διάρθρωσης και οργά-
νωσης των δικαστηρίων µε κύριες αιχµές την κατάργηση των ει-
ρηνοδικείων και τη συγκεντροποίηση των δικαστικών δοµών.
Αυτό δεν υπηρετεί ούτε την απονοµή της δικαιοσύνης και τη βελ-
τίωση της αποτελεσµατικότητας της -τουναντίον θα την επιβαρύ-
νει, θα την επιβραδύνει, και εν γένει θα την δυσχεράνει- ούτε την
περιφερειακή πολιτική και ανάπτυξη υπηρετεί, ενώ οι τόποι στους
οποίους απονέµεται η δικαιοσύνη και παρέχονται οι δικαστικές
υπηρεσίες πρέπει να βρίσκονται όσο γίνεται πλησιέστερα προς
τον πολίτη. Ο πολίτης µε τον νέο δικαστικό χάρτη αποµακρύνεται
από αυτούς. Η απονοµή της δικαιοσύνης δεν επιταχύνεται και οι
δικαστικές υποθέσεις δεν αποσυµφορούνται µε το κλείσιµο και
τη συγχώνευση δικαστηρίων. Αυτό µπορεί να γίνει µόνο µε την
ουσιαστική στελέχωσή τους µε δικαστές και δικαστικούς υπαλ-
λήλους, µε την ψηφιοποίηση των δικονοµικών διαδικασιών και την
ενίσχυση των υλικοτεχνικών υποδοµών. Δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν
το ορεινό ανάγλυφο του εδάφους και οι πολυνησιωτικότητα της
χώρας που καθιστούν τις µετακινήσεις απαγορευτικές λόγω του
χρόνου, των συνθηκών και του κόστους που απαιτούνται για τη
µετακίνηση των δικαστών, των δικαστικών υπαλλήλων, των δικη-
γόρων και βέβαια των ίδιων των πολιτών. Και πάντως δεν λαµβά-
νεται υπ’ όψιν, ότι η λειτουργία των δικαστηρίων δεν σηµαίνει
µόνο συνεδριάσεις στο ακροατήριο αλλά και πλήθος διαδικαστι-
κών πράξεων. Ενδεικτικά έκδοση, παράδοση και παραλαβή πι-
στοποιητικών, βεβαιώσεων, εγγράφων στους ενδιαφερόµενους
που µε τη µεταφορά των δικαστικών δοµών θα είναι δυσχερέ-
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στατη µέχρι αδύνατη η υλοποίησή τους. Εξάλλου πρέπει να γίνει
διασύνδεση των διαφορετικών ηλεκτρονικών συστηµάτων, µε τα
οποία είναι συνδεδεµένα τα ειρηνοδικεία και τα πρωτοδικεία διότι
αν αυτό δεν γίνει -µπορεί να γίνει µακροπρόθεσµα- η κατάργηση
των ειρηνοδικείων µε τα τηρούµενα σε αυτά αρχεία θα επιβαρύ-
νει και θα επιβραδύνει τη λειτουργία των πρωτοδικείων στα οποία
θα µεταφερθούν. Θα επικρατήσει χάος! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποµάκρυνση δηµοσίων κοι-
νωφελών και άλλων δοµών, -σχολείων, ταχυδροµείων, αστυνοµι-
κών τµηµάτων, τραπεζικών καταστηµάτων, ATM- εν προκειµένω
δικαστηρίων, από την ύπαιθρο χώρα που µαραζώνει, φθίνει και
ερηµώνει, αφαιρεί και άλλες ανάσες ζωής από αυτήν. 

Όσον αφορά στην ιδιαίτερη πατρίδα µου την Αρκαδία. Η Αρ-
καδία, κύριε Υπουργέ, είναι δικαστικά τριχοτοµηµένη µε τρόπο
που δεν αντιστοιχεί στα διοικητικά όριά της. Είναι αυτονόητο ότι
η Τρίπολη που βρίσκεται στο κέντρο της Πελοποννήσου και είναι
η έδρα της Περιφέρειας Πελοποννήσου πρέπει να συγκεντρώσει
όλες τις κεντρικές δικαστικές δοµές της Περιφέρειας Πελοπον-
νήσου. Σε αυτό το πλαίσιο µπορεί και πρέπει να οργανωθούν οι
θεσµικές και υλικές προϋποθέσεις ώστε να εφαρµοστεί το προ-
εδρικό διάταγµα του 1834 µε το οποίο ως έδρα του Εφετείου Πε-
λοποννήσου ορίζεται η Τρίπολη. Το εφετείο το 1836 µεταφέρ-
θηκε προσωρινά για λόγους καιρικών συνθηκών στο Ναύπλιο.
Καταθέτω τα σχετικά προεδρικά διατάγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Παπαηλιού κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το «ουδέν µονιµότερου του προσωρινού» σε όλο το παράλογο
µεγαλείο του. Και πάντως δεν πρέπει να καταργηθούν τα Ειρη-
νοδικεία Άστρους, Λεωνιδίου, Ψωφίδος, Δηµητσάνας και Μεγα-
λόπολης που έχουν όγκο υποθέσεων και υψηλό φόρτο εργασίας.
Ειδικότερα για τη Μεγαλόπολη η κατάργηση του Ειρηνοδικείου
θα ολοκληρώσει την πλήρη περιθωριοποίησή της που λόγω της
βίαιης απολιγνιτοποίησης που αποφάσισε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας καθίσταται κρανίου τόπος. Βάσει όλων αυτών το
νοµοσχέδιο προστίθεται στη σειρά των «αντιµεταρρυθµιστικών»
νοµοθετικών παρεµβάσεων της Κυβέρνησης. 

Κύριε Υπουργέ, κάνατε µια αναφορά για την οποία δώσατε
εξηγήσεις ότι όταν κάποιος τα βάζει µε το κράτος αυτό έχει τη
δυνατότητα να τον ισοπεδώνει. Αυτή η δήλωσή σας ανεξαρτήτως
της συνάφειας που είχε µε κάποιο συγκεκριµένο θέµα, ανταπο-
κρίνεται στην κοσµοαντίληψη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας του «συστήµατος Μητσοτάκη», η οποία µε τις πολιτικές
της ισοπεδώνει τη χώρα, εθνικά, οικονοµικά, κοινωνικά και θε-
σµικά -πολιτικά αλλά και τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. Από
αυτή µάλλον θα εισπράξετε τα επίχειρα στις προσεχείς εκλογές
µε πρώτη δόση τις ευρωεκλογές του Ιουνίου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Γεώργιος Ψυχογιός. Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Φλωρίδη,

πριν µπω στο νοµοσχέδιο νοµίζω ότι πρέπει να σας ζητήσω να
ανακαλέσετε αυτό που σήµερα είπατε και που ακούστηκε από
πολλούς συναδέλφους στην Αίθουσα σε σχέση µε το Μάτι και
τον Ποινικό Κώδικα της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που δήθεν είχε
µειώσει τις σχετικές ποινές. Γεγονός ψευδές και ανυπόστατο. Αν
δεν το κάνετε, θα συνεχίσετε δυστυχώς αυτό που επί χρόνια κά-
νετε, επιµελώς µάλιστα, έχοντας επιδοθεί σε ένα κρεσέντο αντι-
ΣΥΡΙΖΑ µετώπου µε fake news. Όπως, επίσης, νοµίζω ότι πρέπει
να σας ζητήσω να ανακαλέσετε, µετά και τις εξελίξεις µε τη δι-
καιοσύνη και την εισαγγελία των εφετών Λάρισας που διαβίβασε
τη δικογραφία για τέσσερις Υπουργούς της Κυβέρνησής σας
στον Άρειο Πάγο, ότι όσοι µιλούν για µπάζωµα είναι για τα µπάζα,
γεγονός που προσβάλλει και τους συγγενείς των θυµάτων αλλά
και την ίδια τη δικαιοσύνη πλέον.

Πρέπει, επίσης, να πάρετε θέση σε αυτές τις απαράδεκτες
ανατριχιαστικές σεξιστικές δηλώσεις του κ. Βαρτζόπουλου, δη-
λώσεις που τροφοδοτούν, που γιγαντώνουν την ακροδεξιά και
επενδύουν σε µια κοινωνία ζούγκλας. Ως Υπουργός Δικαιοσύνης
-όπως και Πρωθυπουργός ο οποίος δεν είπε λέξη, ενώ τον
έχουµε προκαλέσει όλοι γι’ αυτό- θα έπρεπε όχι να δικαιολογείτε
και να καλύπτετε µια τέτοια τοποθέτηση που δίνει άλλοθι στην
έµφυλη βία και τις γυναικοκτονίες, όρος που και οι συγγενείς των
γυναικών θυµάτων ζητούν εδώ και καιρό να µπει στον Ποινικό Κώ-
δικα. Εάν δεν το κάνετε ή ο Πρωθυπουργός ή η Κυβέρνησή σας
γίνεστε οι καλύτεροι χορηγοί της ακροδεξιάς. Άκουσα και τον
Πρωθυπουργό να λέει «δεν κάναµε εµείς τέτοια πράγµατα όταν
ήµασταν Αντιπολίτευση». Να θυµίσω το δηλητήριο, τον λαϊκισµό,
τη µικροπολιτική, την κατασυκοφάντηση της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ όταν έφερε τη συµφωνία των Πρεσπών που κατά τα άλλα
µετά τηρήσατε και τιµήσατε αλλά και το προσφυγικό που κληθή-
καµε να διαχειριστούµε µε πολύ δύσκολες καταστάσεις στα
νησιά και την ενδοχώρα. 

Στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο σαν δικηγόρος, που έχω υπη-
ρετήσει το ελεύθερο επάγγελµα για πολλά χρόνια και γνωρίζω
τα ειρηνοδικεία πολύ καλά, σας λέω ευθέως ότι αυτό που κάνετε
σήµερα όχι µόνο δεν είναι λύση ή µεταρρύθµιση αλλά µας πάει
πίσω από πολλές πλευρές. Και αυτό σας το είπαν όλοι οι εµπλε-
κόµενοι φορείς αλλά περί άλλων τυρβάζετε. Προσεγγίζετε τη λει-
τουργία ενός κορυφαίου θεσµού για την δηµοκρατία µε κριτήρια
οικονοµικού κόστους και αυτό το κάνετε µε στοιχεία που αµφι-
σβητούνται όχι µετά από µια σοβαρή και ολοκληρωµένη µελέτη
αλλά µε απλές προσθέσεις και διαιρέσεις. 

Ακούστηκε κάτι για την Παγκόσµια Τράπεζα. Πράγµατι και η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε λάβει υποδείξεις από την Παγκόσµια
Τράπεζα για διάφορα ζητήµατα. Εσάς σας έκανε επτά προτάσεις.
Θα πούµε ποια διαλέξατε τελικά. 

Όταν ήµασταν εµείς Κυβέρνηση µε τεκµηρίωση, επιχειρήµατα,
αποφασιστικότητα και διαπραγµάτευση προχωρούσαµε και επι-
βάλαµε τις καλύτερες δυνατές λύσεις για την κοινωνία και το δη-
µόσιο συµφέρον. Εσείς κάνετε το αντίθετο. Παίρνετε τη χειρό-
τερη πρόταση και όχι τυχαία. Το κάνετε διότι δεν σέβεστε τους
ανθρώπους πρώτης γραµµής και του πεδίου των δικαστηρίων,
ευνοείτε τα µεγάλα δικηγορικά γραφεία και τις εταιρείες, ενώ στο
άρθρο 12 ετοιµάζετε την είσοδο ιδιωτών σε δικαστικές υπηρε-
σίες, κάτι που όχι µόνο δηµιουργεί θέµατα ασφάλειας, αλλά εκ-
χωρεί και άλλες κρατικές υπηρεσίες για τις οποίες ο κόσµος έχει
πληρώσει πολλαπλώς. Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς είµαστε αντίθετοι
σε αυτή τη βίαιη, ριζική και βάναυση αλλαγή που υποβαθµίζει
ακόµη περισσότερο και τις περιφέρειές µας σε συνέχεια άλλων
παρεµβάσεων, όπως είναι το κλείσιµο τραπεζών, ταχυδροµείων
και άλλων κρατικών λειτουργιών, αλλά και την ίδια τη δικαιοσύνη
και τους λειτουργούς της.

Αυτά, όµως, σας τα λένε οι ίδιοι οι συλλειτουργοί της δικαιο-
σύνης, όπως η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων που ζητά επι-
µόρφωση και προετοιµασία των δοµών πριν από µία τέτοια ριζική
αλλαγή, οι δικηγορικοί σύλλογοι προεξάρχοντος του ΔΣΑ, αλλά
και οι δικαστικοί υπάλληλοι οι οποίοι λένε ότι είµαστε αντίθετοι
µε το νοµοσχέδιο αυτό και απαιτούµε την άµεση απόσυρσή του,
διότι βασίζεται σε παραδοχές που δεν έχουν επαφή µε τη δικα-
στηριακή πραγµατικότητα και γιατί οι προβλεπόµενες καταργή-
σεις και συγχωνεύσεις των υπηρεσιών δεν θα δώσουν λύση στο
πρόβληµα της καθυστέρησης στην απονοµή δικαιοσύνης. Επί-
σης, εστιάζουν στο γεγονός ότι οι υπηρεσίες που κλείνουν εκτός
από τα έξοδα και την ταλαιπωρία των πολιτών και την ελαστικο-
ποίηση και εντατικοποίηση των σχέσεων εργασίας τους δεν εκ-
δίδουν µόνο αποφάσεις, αλλά πλήθος -κάτι που ξέρουµε πάρα
πολύ καλά- πιστοποιητικών και βεβαιώσεων, ενώ επίσης εκτελούν
πλήθος διαδικαστικών ενεργειών εξυπηρέτησης πολιτών, δικη-
γόρων και δικαστικών λειτουργών. 

Και συνεχίζουν µε τα εξής: «Η Κυβέρνηση αψηφά τα παρα-
πάνω, αντιµετωπίζει τις δικαστικές αποφάσεις ως βιοµηχανικά
προϊόντα και δεν λαµβάνει υπόψιν τη σηµασία της φυσικής πα-
ρουσίας των εργαζοµένων σε αποµακρυσµένες από τα αστικά
κέντρα περιοχές». Γι’ αυτό, λοιπόν, καταθέσαµε και την τροπο-
λογία µας η οποία αποσκοπεί σε µια αποκατάσταση αδικίας, στην
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επαναφορά της πάγιας µηνιαίας αποζηµίωσης που καταργήθηκε
το 2011 προς τους δικαστικούς υπαλλήλους, η οποία καθίσταται
πιο αναγκαία από ποτέ και λόγω των εξαιρετικά δύσκολων συν-
θηκών εργασίας που τώρα θα επιδεινωθούν, αλλά και λόγω της
ακραίας ακρίβειας που έχει τη σφραγίδα της Κυβέρνησής σας.

Στο ίδιο µήκος κύµατος και οι ειρηνοδίκες σχολιάζουν για τον
τόπο υπηρεσίας τους, την αρχαιότητα, τα καθήκοντα, το αυτοδι-
οίκητο και τις µεταθέσεις ότι αυτά αλλάζουν επί το δυσµενέστε-
ρον. 

Όµως, κι εµείς µε ερώτηση που κατέθεσα προς το Υπουργείο
σάς ζήτησα να µην καταργηθούν τα Ειρηνοδικεία Ξυλοκάστρου,
Κιάτου και Νεµέας και αντιθέτως να ενισχυθούν και να αναβαθ-
µιστούν µε προσωπικό, υποδοµές και µέσα. Η απάντηση ήταν κα-
τάργηση του Ειρηνοδικείου Ξυλοκάστρου, ενός ιστορικού ειρη-
νοδικείου για το οποίο έχουν δοθεί µάχες για να κρατηθεί την πε-
ρίοδο 2012 - 2014 και περιφερειακές έδρες του Πρωτοδικείου
Κορίνθου σε Νεµέα και Κιάτο. Πώς θα υποστηριχθούν µε τους
ελάχιστους υπαλλήλους που διαθέτουν, χωρίς τη δυνατότητα της
αυτοτελούς στελέχωσής τους και χωρίς σύγχρονα ολοκληρω-
µένα πληροφοριακά συστήµατα και ασφαλή κτήρια; Αυτή είναι η
εικόνα.

Εµείς και µέσα από τον εισηγητή µας και µέσα από το πρό-
γραµµά µας είµαστε απέναντι στο ξήλωµα κοινωνικών δικαιωµά-
των. Χθες η υγεία και η παιδεία, σήµερα ένα κοµµάτι της κοινω-
νικής ασφάλειας που περιλαµβάνει εκτός των άλλων -όπου τί-
ποτα δεν είναι σίγουρο και εξασφαλισµένο από την Κυβέρνησή
σας- και την πρόσβαση στη δικαιοσύνη και τον φυσικό δικαστή,
την ασφάλεια δικαίου που είναι κρίσιµη για τη δηµοκρατία µας.

Μαζί, λοιπόν, µε την κοινωνία και τις προοδευτικές δυνάµεις
αυτού του τόπου θα διεκδικούµε πάντα τα βασικά δικαιώµατα και
θα ξαναχτίσουµε µια δικαιοσύνη οργανωµένη και προσβάσιµη σε
όλους, ένα σύγχρονο κράτος δικαίου που αξίζει στην ελληνική
κοινωνία που έχει περάσει τόσα και που εσείς ειδικά το κράτος
δικαίου το έχετε απαξιώσει σε όλα τα επίπεδα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εύχοµαι καλές γιορτές και Καλό Πάσχα σε όλους!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα από την Ελληνική Λύση ο κ. Στυλιανός Φω-

τόπουλος.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, σύµφωνα µε την ερµηνευτική δήλωση του

άρθρου 88 του Συντάγµατος, κατά την αληθινή έννοια του άρ-
θρου 88, επιτρέπεται η ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδο-
σίας της πολιτικής δικαιοσύνης και η ρύθµιση της υπηρεσιακής
κατάστασης των δικαστικών λειτουργών του βαθµού αυτού, εφό-
σον προβλέπεται διαδικασία κρίσης και αξιολόγησης, όπως ο
νόµος ορίζει.

Έγκριτοι συνταγµατολόγοι υποστηρίζουν ότι µε τη νέα ερµη-
νευτική δήλωση που τέθηκε υπό το άρθρο 88 επιλύεται ρητά εκ
του Συντάγµατος το χρονίζον ζήτηµα της ενοποίησης του πρώ-
του βαθµού δικαιοδοσίας πολιτικής δικαιοσύνης µε την παροχή
στον κοινό νόµο της δυνατότητας να καταργήσει τα ειρηνοδικεία
και να ρυθµίσει την υπηρεσιακή κατάσταση των λειτουργών του
βαθµού αυτού. Εν προκειµένω, δηλαδή, των ειρηνοδικών που
µπορούν να ενταχθούν σε µια ενιαία επετηρίδα, παραδείγµατος
χάριν, ως πάρεδροι πρωτοδικών ή πρωτοδίκες, εφόσον όµως
προβλέπεται στον νόµο διαδικασία κρίσης και αξιολόγησή τους.
Συνεπώς αυτή η ένταξη δεν µπορεί να γίνει από τον νόµο και
αθρόα, αλλά προϋποθέτει ατοµική κρίση και αξιολόγηση. Φέρ-
νετε, λοιπόν, έτσι ένα ζήτηµα που παρά τις προσπάθειές του δεν
µπόρεσε να λύσει ο κοινός νοµοθέτης, γιατί οι σχετικές ρυθµίσεις
είχαν κριθεί ως αντισυνταγµατικές τόσο από την ολοµέλεια του
Εφετείου Αθηνών όσο και από την ολοµέλεια του Αρείου Πάγου. 

Με άλλα λόγια, για να εφαρµοστεί η ερµηνευτική δήλωση του
άρθρου 88 του Συντάγµατος περί ενοποίησης του πρώτου βαθ-
µού δικαιοδοσίας, θα πρέπει να συντρέχουν δύο προϋποθέσεις:
Πρώτον, οι ειρηνοδίκες να ενταχθούν σε µια ενιαία επετηρίδα και
δεύτερον, η προαγωγή τους να γίνει κατόπιν ατοµικής αξιολόγη-

σης και όχι αθρόα. 
Για ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο που µεταβάλλει άρδην τον

δικαστικό χάρτη της χώρας και την υπηρεσιακή κατάσταση τό-
σων ατόµων, η προεργασία και ο διάλογος που έγιναν είναι αντι-
στρόφως ανάλογα µε τη µυστικοπάθεια που τηρήθηκε για το τι
ακριβώς θα περιλαµβάνει αυτός ο νόµος και εντελώς αντίθετα µε
τις ρητές διαβεβαιώσεις του Υπουργού Δικαιοσύνης στα πλαίσια
των ερωτήσεων του κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Τελικά ήρθε στο φως ένα νοµοσχέδιο το οποίο σκιαγραφεί το
πώς θα γίνει η ενοποίηση. Ειδικότερα, τα ειρηνοδικεία θα καταρ-
γηθούν και οι ειρηνοδίκες θα προαχθούν σε πρωτοδίκες και προ-
έδρους πρωτοδικών ανάλογα µε τον βαθµό τους και τον χρόνο
προϋπηρεσίας τους εντασσόµενοι σε ειδική επετηρίδα. 

Ακολούθησε η ανακοίνωση της Ένωσης Δικαστών και Εισαγ-
γελέων, µε την οποία ενηµέρωνε τα µέλη της πως σκοπός του
Υπουργείου είναι η διαµόρφωση δύο επετηρίδων. Πρώτη η νυν,
η σηµερινή γενική επετηρίδα παρέδρων, πρωτοδικών, προέδρων
πρωτοδικών, εφετών κ.λπ. και η δεύτερη, µία ειδική παράλληλη
επετηρίδα στην οποία θα ενταχθούν µε τον βαθµό του πρωτοδίκη
και του προέδρου πρωτοδικών οι ειρηνοδίκες. Οι δύο επετηρίδες
θα είναι ανεξάρτητες µεταξύ τους και δεν θα συµπλέκονται σε
θέµατα προαγωγών, µεταθέσεων κ.λπ..

Εκ των ανωτέρω, συνάγεται ότι το νοµοσχέδιο που προωθεί το
Υπουργείο πάσχει από αντισυνταγµατικότητα, σύµφωνα και µε
την προηγηθείσα ανάλυση της ερµηνευτικής δήλωσης του άρ-
θρου 88 του Συντάγµατος, καθώς προβλέπει διπλή επετηρίδα µε
αθρόα προαγωγή και χωρίς ατοµική αξιολόγηση των ειρηνοδικών
από το Ανώτατο Δικαστικό Συµβούλιο. Και βέβαια, µε τον όρο
«ατοµική αξιολόγηση» σηµαίνει πως ο βαθµός προαγωγής και η
σειρά της αρχαιότητας θα πρέπει να κριθούν από το δικαστικό
συµβούλιο. Η ύπαρξη στο νόµο ελάχιστων ή µέγιστων ορίων για
την προαγωγή και την αρχαιότητα δεν αποτελεί τίποτε άλλο παρά
προσπάθεια ποδηγέτησης της κρίσης του δικαστικού συµβου-
λίου, µε σκοπό την κατ’ επίφαση νοµιµότητα της ενοποίησης.

Θεωρώ αυτονόητο πως κανένας µας δεν θα διανοείτο να τεθεί
υπό αµφισβήτηση έστω και για µία µόνο φορά το ευρωπαϊκό και
συνταγµατικό κεκτηµένο που συνίσταται στο ότι το Ανώτατο Δι-
καστικό Συµβούλιο έχει τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο στις
υπηρεσιακές µεταβολές των δικαστικών λειτουργών, διότι µία
µόνο φορά είναι αρκετή για να υπάρξει κακό προηγούµενο για
το µέλλον µε τις αναµενόµενες για την Ελλάδα συνέπειες, όπως
παραποµπή της χώρας µας στο Δικαστήριο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, λόγω κάµψης της αρχής της διάκρισης των λειτουρ-
γιών.

Άξονας των µεταρρυθµίσεων είναι η λογική του κόστους-οφέ-
λους και το κράτος καλείται να βάλει λουκέτο σε όσα δικαστικά
καταστήµατα έχουν κόστος συντήρησης δυσανάλογο µε το όφε-
λος που προκύπτει από τη λειτουργία τους. Αυτή η αντίληψη για
τον ρόλο και τη λειτουργία του κράτους που έχει εφαρµοστεί και
σε άλλες δηµόσιες δοµές, όπως σχολεία, νοσοκοµεία και αστυ-
νοµικά τµήµατα, παρεισφρέει τώρα και στη δικαιοσύνη. 

Παράλληλα, υιοθετήσατε άκριτα κάποιες συστάσεις της Πα-
γκόσµιας Τράπεζας παντελώς άσχετες µε την πραγµατικότητα
της χώρας µας και τα δικαστήριά µας προβαίνοντας σε µια σα-
ρωτική αλλαγή του δικαστικού χάρτη µε την πλήρη κατάργηση
των ειρηνοδικείων και τη διατήρηση λίγων πρωτοδικείων και
ακόµα λιγότερων εφετείων στα πρότυπα άλλων χωρών µε αντί-
στοιχο πληθυσµό, όπως είναι για παράδειγµα η Ολλανδία, αλλά
µε εντελώς διαφορετική δικαστική, γεωγραφική και κοινωνική
διάρθρωση αγνοώντας τις ανάγκες των τοπικών κοινωνιών.

Το κράτος που θεωρητικά υπάρχει για να εξυπηρετεί τις ανά-
γκες των πολιτών και να παρέχει πρόσβαση στη δικαιοσύνη
ακόµα και στις πιο αποµακρυσµένες περιοχές τείνει να την ταυ-
τίσει µε επιχείρηση και να αποδώσει στη λειτουργία της κριτήρια
αποκλειστικά οικονοµικού οφέλους. Και ενώ από τη µία υποτάσ-
σει τις ανάγκες των πολλών σε αυτό το αξίωµα, από την άλλη δη-
µιουργεί ειδικά επενδυτικά δικαστήρια στα µεγάλα κεντρικά
δικαστήρια της χώρας ανεξαρτήτως κόστους, προκειµένου να
παράσχει στοχευµένη αρωγή στην επιχειρηµατική δραστηριό-
τητα.

Όσο και να προσπαθείτε να εµφανίσετε ως λογικοφανή την
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οδό της λελογισµένης µείωσης του αριθµού των δικαστικών κα-
ταστηµάτων, ο τελικός σκοπός σας είναι άλλος. Οι εξελίξεις
µπροστά στις οποίες βρισκόµαστε δεν αποτελούν προϊόν ορθο-
λογικής διαχείρισης της κατάστασης. Είναι αποτέλεσµα δεσµευ-
τικών συµφωνιών που αποκρύπτονται τεχνηέντως. Η επιτάχυνση
της δικαιοσύνης δεν γίνεται µε το να κλείσουµε και να καταργή-
σουµε τα δικαστήρια, αλλά µε ουσιαστική στελέχωση, ψηφιοποί-
ηση των διαδικασιών και αποσυµφόρηση των υποθέσεων. 

Για να πετύχουµε, όµως, αυτή την πολυπόθητη επιτάχυνση της
δικαιοσύνης και ένα αποτελεσµατικό δικαστικό σύστηµα, θα πρέ-
πει να στοχεύσουµε στην εξάλειψη των ανισοτήτων. Και µιλώντας
για ανισότητες, αναφέροµαι στην ανισότητα της πρόσβασης στη
δικαιοσύνη, την οποία οξύνετε εσείς µε αυτή την επιλογή σας.

Πώς φτάσαµε, όµως, ως εδώ; Φθάσαµε µε έλλειψη πραγµατι-
κής διαβούλευσης, έλλειψη κατανόησης των πραγµατικών συν-
θηκών και των αναγκών των τοπικών κοινωνιών και εν τέλει µε τη
µη αξιοποίηση των υφιστάµενων δοµών. 

Το παρόν νοµοσχέδιο δεν αποτελεί τη ριζική µεταρρύθµιση της
δικαιοσύνης που προσδοκούν οι πολίτες ώστε να απολαµβάνουν
αποτελεσµατική, ταχεία και ποιοτική δικαιοσύνη, αλλά ένα σχέδιο
νόµου που απαξιώνει τον θεσµό και θέτει υπό διακύβευση την
αρχή της διάκρισης των λειτουργιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Κλείνοντας, θα αναφερθώ σε ένα θέµα που αφορά την πόλη

στην οποία γεννήθηκα, ζω εγώ και τα παιδιά µου, τον Δήµο Αχαρ-
νών. Στην ερώτησή σας γιατί κλείνετε το Ειρηνοδικείο του Δήµου
Αχαρνών, πήρα δύο απαντήσεις τις οποίες µπορώ να χαρακτη-
ρίσω µόνο ως αχαρακτήριστες. Μιλάµε για έναν δήµο ο οποίος
αποτελεί το 20% της εκλογικής περιφέρειας της ανατολικής Ατ-
τικής, έναν δήµο µε εκατόν είκοσι χιλιάδες κατοίκους και ένα ει-
ρηνοδικείο το οποίο εξυπηρετούσε µέχρι σήµερα περίπου διακό-
σιες σαράντα χιλιάδες κόσµο. Η απάντηση ότι αφορά αστική πε-
ριοχή µάλλον δείχνει ότι αυτός ο οποίος µου την έδωσε δεν γνω-
ρίζει παρ’ ότι εκλέγεται στην ανατολική Αττική.

Λυπάµαι, κύριοι! Ο Δήµος Αχαρνών δεν είναι η Πλατεία Θρα-
κοµακεδόνων στην οποία οι πολιτευτές, οι Βουλευτές και οι
Υπουργοί της Συµπολίτευσης κάνουν βεγγέρες. Ο Δήµος Αχαρ-
νών είναι ένας δήµος ο οποίος µαστίζεται από την εγκληµατικό-
τητα. Είναι ένας δήµος στον οποίο κάθε Σαββατοκύριακο
µαζεύουµε κάλυκες από τις αυλές των σπιτιών µας και των σχο-
λείων µας. Είναι ένας δήµος στον οποίον όταν φεύγει το κράτος,
έρχεται το παρακράτος. Κι εσείς µε την απώλεια του ειρηνοδι-
κείου το µόνο που κάνετε είναι να βάλετε ακόµα ένα καρφί στο
φέρετρο του Δήµου Αχαρνών. 

Εξετάστε ξανά το θέµα του Ειρηνοδικείου Αχαρνών. Δεν είναι
µια απλή περίπτωση και δεν µπορούµε για λόγους συµφερόντων
των δικηγόρων ή γιατί κάποιοι δικηγόροι αντιτίθενται, να µην εξυ-
πηρετούµε τους πολίτες. Σας επαναλαµβάνω, δεν είναι οι Θρα-
κοµακεδόνες. Είναι το Στρατόπεδο Καποτά στο οποίο καθηµερι-
νά µοιράζουµε συσσίτια. Είναι η Αγία Παρασκευή και ο Άγιος
Ιωάννης, οι οποίοι κάηκαν τον Αύγουστο που µας πέρασε. Είναι
ο Άγιος Δηµήτριος ο οποίος µαστίζεται από την εγκληµατικότητα. 

Δεν είναι όλα όπως σας τα λένε, κύριοι της Κυβέρνησης. Είναι
µια περιοχή η οποία µαστίζεται και όταν φεύγει το κράτος -επα-
ναλαµβάνω- πηγαίνει το παρακράτος. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καλείται τώρα στο
Βήµα από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρία και κύριοι συνάδελφοι, πολλές

φορές στη δηµόσια συζήτηση και σε αυτή την Αίθουσα και εκτός
αυτής της Αιθούσης, όταν µιλάµε για το κράτος δικαίου και τις
επιδόσεις του, ακούµε συνέχεια κριτική και ελάχιστα τεκµηριω-
µένες προτάσεις ουσίας για να βελτιωθεί. Υπάρχουν πολλές οπι-
σθέλκουσες δυνάµεις οποτεδήποτε αναλαµβάνεται µία πρωτο-
βουλία µεταρρύθµισης, µια µεταρρυθµιστική κίνηση εκ µέρους
της Κυβερνήσεως και αυτοµάτως απέναντι βλέπουµε ορυµαγδό
δρεπανηφόρων επιχειρηµάτων -ας το πω έτσι- τα οποία προσπα-

θούν µε αντιπολιτευτική διάθεση και όχι ουσιαστική διάθεση συµ-
βολής σε καλή νοµοθέτηση και προτάσεις εποικοδοµητικές, να
αναστείλουν, να καυτηριάσουν, να δηµιουργήσουν ένα κλίµα
έντασης και άρνησης της Κυβέρνησης και της νοµοθετικής πρω-
τοβουλίας προς τον ελληνικό λαό. 

Ακούµε κυρίως από την Αριστερά ότι η Κυβέρνηση έχει ρηµά-
ξει -η λέξη «ρηµάξει» συνέχεια ακούγεται- τον ελληνικό λαό, κα-
ταπατά τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τις λαϊκές κατακτήσεις, κ.λπ.. 

Για ποιον λόγο; Εµείς δεν έχουµε προέλθει από τον ελληνικό
λαό; Δεν είµαστε γέννηµα και θρέµµα του ελληνικού λαού; Δεν
έχουµε πολιτική νοµιµοποίηση από τον ελληνικό λαό; Θα σας πω
το ποσοστό το οποίο σας ενοχλεί, αλλά το 41% του ελληνικού
λαού δεν στήριξε πριν δέκα µήνες αυτή την Κυβέρνηση σε δύ-
σκολες περιστάσεις και δύσκολους καιρούς; Για ποιον λόγο να
το κάνουµε αυτό; Έχουµε τίποτα προηγούµενα; Αφού από αυτόν
αντλούµε νοµιµοποίηση και διάθεση προσφοράς. 

Θα πω και κάτι που δεν είναι γνωστό. Από την προηγούµενη
ακόµα κυβερνητική θητεία υπήρξε µια σηµαντική προσπάθεια, σε
συνεργασία και µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να υπάρξει µια ου-
σιαστική µεταρρύθµιση, ένα σχέδιο µεταρρυθµίσεων και επενδύ-
σεων για τη βελτίωση του κράτους δικαίου και την καλύτερη και
ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης.

Ο συνολικός προϋπολογισµός αυτής της προσπάθειας ανέρ-
χεται σε 493 εκατοµµύρια ευρώ, µε σηµαντικά έργα ψηφιοποί-
ησης διαδικασιών και αρχείων, µε νέα δικαστικά κτήρια και
καλύτερη στελέχωση και κατάρτιση των δικαστικών λειτουργών
και των δικαστικών βοηθών. Δηλαδή, είναι συνολικά εννέα µεταρ-
ρυθµίσεις, µε είκοσι ένα µεταρρυθµιστικά ορόσηµα, εκ των
οποίων έντεκα ήδη έχουν ολοκληρωθεί.

Αυτό που λέω είναι µία απάντηση στον καλό συνάδελφο του
ΣΥΡΙΖΑ, µετριοπαθή και θα έλεγα µε εποικοδοµητικό λόγο, κ. Κα-
λαµατιανό, που αναφέρθηκε προηγουµένως στα Ειρηνοδικεία
Καλλιθέας και Περιστερίου, τα οποία και εγώ γνωρίζω, και ρώ-
τησε πώς αυτά θα λειτουργήσουν ως πρωτοδικεία. Θα λειτουρ-
γήσουν µε αυτές τις τονωτικές ενέσεις που ανέφερα προηγου-
µένως, του µεγάλου µεταρρυθµιστικού και οικονοµικού, αν θέ-
λετε, σχεδίου, το οποίο υπάρχει για τη δικαστική µεταρρύθµιση. 

Για να είµαστε καθαροί, οι αδικαιολόγητες καθυστερήσεις στη
δικαιοσύνη ισοδυναµούν, όπως ελέχθη πολλές φορές από πολ-
λούς συναδέλφους, µε µια de facto αρνησιδικία. Το γεγονός ότι
η χώρα µας εξακολουθεί να κατατάσσεται στην εκατοστή τεσσα-
ρακοστή έκτη θέση διεθνώς στον δείκτη για την ταχύτητα απο-
νοµής της δικαιοσύνης αποτελεί ένα όνειδος για όλους µας, αν
πούµε -και πρέπει να πούµε- ότι η δικαιοσύνη αποτελεί έναν ση-
µαντικό πυλώνα δηµοκρατίας, πέραν του ότι είναι µία από τις
τρεις θεσµικά, συνταγµατικά θεσπισµένες εξουσίες. 

Σκεφτείτε τι έγινε σήµερα µε το Μάτι. Έξι χρόνια µετά το τρα-
γικό αυτό συµβάν, την τραγωδία αυτή την οποία υπέστη ο Ελλη-
νισµός µαζί µε τα Τέµπη -τραγωδία!- βγήκε η πρωτόδικη από-
φαση. Πότε θα αναµένουµε τη σε δεύτερο βαθµό απόφαση; Σε
άλλα έξι χρόνια; Πιστεύω ότι µε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία
της Κυβερνήσεως θα υπάρξει ταχύτερη εκδίκαση και σε αυτή την
περίπτωση. 

Πρέπει όλοι να αναρωτηθούµε πώς γίνεται η χώρα µας να έχει
πολύ περισσότερους δικαστές, περίπου τριάντα επτά δικαστές
ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος
είναι δεκαοκτώ. Πώς γίνεται να υπάρχουν διακόσιοι δεκαεπτά δι-
καστικοί σχηµατισµοί, ας το πω έτσι, για την ποινική και την πο-
λιτική δικαιοσύνη σε όλη την επικράτεια και να δαπανούµε πολλά
περισσότερα χρήµατα για τη δικαιοσύνη, όταν έχουµε αυτά τα
αποτελέσµατα; Μας βλέπει ο ελληνικός λαός. Όλοι έχουν εµπλα-
κεί σε δικαστικές διαµάχες. Ποιος είναι ο χρόνος εκδίκασης των
υποθέσεων αυτών; 

Πιστεύω ότι αυτό το οποίο πρέπει να µας συνέχει όλους είναι
ότι αυτή η µεταρρυθµιστική πρωτοβουλία δηµιουργεί µια ευοίω-
νη προοπτική προς την κατεύθυνση της ταχύτερης απονοµής της
δικαιοσύνης. 

Εµείς στη Λακωνία θα έχουµε το Πρωτοδικείο της έδρας που
θα είναι στην πρωτεύουσα του νοµού, στη Σπάρτη, µε εφετειακή
περιφέρεια την Καλαµάτα, την παράλληλη έδρα του Πρωτοδι-
κείου Λακωνίας στο Γύθειο, στους Μολάους περιφερειακό πρω-

15940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τοδικείο, ενώ θα καταργηθούν τα Ειρηνοδικεία της Σπάρτης, του
Γυθείου, της Μονεµβασίας και της Ελαφονήσου, της Επιδαύρου
και της Νεάπολης. 

Πιστεύω ότι αυτό, παρά τις δύσκολες συνθήκες που µπορεί σε
πρώτη φάση να υπάρξουν λόγω των µεγάλων αποστάσεων, θα
δώσει µία καλύτερη προοπτική στην ταχύτερη απονοµή της δι-
καιοσύνης.

Νοµίζω ότι σ’ αυτό, όσον αφορά το στελεχιακό δυναµικό -στο
οποίο συµπεριλαµβάνω, κύριε Υπουργέ και τους δικαστικούς
υπαλλήλους- θα ήθελα να δείτε τις τροπολογίες που έχουν κα-
τατεθεί από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης σχετικά µε το επί-
δοµα ειδικών συνθηκών των δικαστικών υπαλλήλων. Νοµίζω ότι
θα είναι µία καλή κίνηση όσον αφορά τη συµµετοχή των ανθρώ-
πων αυτών στη νοµοθετική πρωτοβουλία την οποία έχετε αναλά-
βει.

Πιστεύω ότι η οποιαδήποτε νοµοθέτηση σε αυτή την Αίθουσα
-αυτό είναι κάτι το οποίο το λέω πάντα στην κατακλείδα των πα-
ρεµβάσεών µου στη Βουλή- θα κριθεί από την πράξη. Ο στόχος,
η αρχή του νοµοσχεδίου -είναι λίγο µεγαλόστοµος αυτός ο χα-
ρακτηρισµός- είναι κάτι ιερό. Είναι η ταχύτερη και καλύτερη απο-
νοµή της δικαιοσύνης για τον Έλληνα πολίτη, ο οποίος ζητά σε
όλη την ελληνική επικράτεια το δίκιο του υπό δύσκολες συνθήκες
µε την παρούσα κατάσταση. Πρέπει να στηριχθεί. Πρέπει, θα
έλεγα, να υπάρξει µια πολιτική συναίνεση σε αυτό, γιατί εν πάση
περιπτώσει ο ελληνικός λαός που µας παρακολουθεί δεν µπορεί
να αντιληφθεί τον αντιπολιτευτικό οίστρο ο οποίος υπάρχει από
όλες τις πτέρυγες της Αντιπολίτευσης σε κάτι το οποίο θεωρεί
αυτονόητο και µε το οποίο νοµίζω στη βάση του συµφωνούµε
όλοι. 

Οι κραυγές: «Κλείνετε τα ειρηνοδικεία», «Δηµιουργείτε κατα-
στάσεις που ταλαιπωρούν τον κόσµο», θεωρώ ότι πόρρω απέ-
χουν από τη βάση και την ουσία της νοµοθετικής πρωτοβουλίας
της Κυβερνήσεως αυτής. 

Νοµίζω ότι κατά τούτο, πρέπει να ψηφιστεί από όλες τις πτέ-
ρυγες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει από το ΠΑΣΟΚ ο κ. Αναστάσιος Νικολαΐ-
δης.  

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αντίθεση

µε όσα αναφέρονται από την πλευρά της κυβερνητικής πλει-
οψηφίας, το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο επιχειρεί µε πρόχειρο και
επιφανειακό τρόπο να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που υπάρ-
χουν στον χώρο της δικαιοσύνης στη χώρα µας. Εξετάζοντας το
περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, τόσο γενικά ως προς τη φιλοσο-
φία του, όσο και ειδικά για τις προβλέψεις του σε συγκεκριµένες
διατάξεις του, καταλήγουµε στο συµπέρασµα πως σίγουρα
απουσιάζει ο µακρόπνοος σχεδιασµός.

Επιπλέον, είναι εµφανής ο διαχειριστικός τρόπος µε τον οποίο
σχεδιάστηκε ο νέος δικαστικός χάρτης της χώρας, καθώς δεν λή-
φθηκαν υπ’ όψιν οι πραγµατικές και ουσιαστικές ανάγκες. Ακόµη,
από το νοµοσχέδιο είναι σαφές ότι απουσιάζουν οι τοµές και οι
αλλαγές που είναι απαραίτητες για την αναβάθµιση της δικαιο-
σύνης στην πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλώντας για τη γενική εικόνα
του νοµοσχεδίου, είναι πραγµατικά εξαιρετικά αµφίβολο αν η
ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας µε τον τρόπο που
γίνεται, θα συµβάλει στην επιτάχυνση της απονοµής δικαιοσύνης.
Οι απαραίτητες προϋποθέσεις απουσιάζουν και όσο δεν λαµβά-
νεται µέριµνα για αυτές, τόσο η χώρα µας θα συνεχίσει να βρί-
σκεται σε πολύ χαµηλές θέσεις, όσον αφορά τον χρόνο επίλυσης
µιας διαφοράς στα δικαστήρια. Τέτοιες απαραίτητες προϋποθέ-
σεις είναι η ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης, η επιµόρφωση των δι-
καστών και η ενίσχυση της υλικοτεχνικής υποδοµής στα δικα-
στικά µέγαρα. 

Περνώντας, όµως, και σε ειδικές περιπτώσεις του παρόντος

νοµοσχεδίου, επιβεβαιώνεται η προχειρότητα µε την οποία συ-
ντάχθηκε, χωρίς να λαµβάνεται µέριµνα για ειδικές περιπτώσεις
σε συγκεκριµένες περιοχές της πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τον περασµένο Δεκέµβριο
έχει τεθεί σε λειτουργία το Σωφρονιστικό Κατάστηµα Νικηφόρου
στην Περιφερειακή Ενότητα Δράµας, αρχικά µε µικρό αριθµό
κρατουµένων, όµως σε πλήρη λειτουργία µε εξακόσιους πενήντα
κρατούµενους. Ο αριθµός των εισαγγελικών λειτουργών στην Ει-
σαγγελία Πρωτοδικών Δράµας είναι δύο, παραµένοντας ίδιος µε
αυτόν που υπήρχε πριν την έναρξη λειτουργίας του Σωφρονιστι-
κού Καταστήµατος. Είναι αυτονόητο πως ο φόρτος εργασίας για
τους δύο εισαγγελείς είναι αυξηµένος, ακόµη και τώρα στην πι-
λοτική λειτουργία του Σωφρονιστικού Καταστήµατος. 

Τα σχετικά στοιχεία έχουν τεθεί υπόψη του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. Κι όµως, παρά το σχετικό αίτηµα που υπήρξε από τον πε-
ρασµένο Φεβρουάριο από τον Εισαγγελέα Πρωτοδικών Δράµας,
το Υπουργείο Δικαιοσύνης αρκείται στην επίλυση του προβλήµα-
τος µε απόσπαση εισαγγελικού λειτουργού, αντί να θεσπιστεί επί-
σηµη τρίτη θέση εισαγγελέα στη Δράµα. Είναι µια πρόβλεψη του
παρόντος νοµοσχεδίου, η οποία αποδεικνύει πως έρχεται σε
πλήρη αντίθεση µε τις πραγµατικές ανάγκες.

Αλήθεια, γιατί επιλέγεται η προσωρινή λύση της ετήσιας από-
σπαση ενός Εισαγγελέα; Μετά από έναν χρόνο το Κατάστηµα
Κράτησης στον Νικηφόρο της Δράµας θα κλείσει ή θα πρέπει
κάθε χρόνο να αποστέλλει έγγραφα η Εισαγγελία της Δράµας
και να καταθέτουµε ερωτήσεις εµείς οι Βουλευτές -εγώ και ο Θε-
όφιλος Ξανθόπουλος- για να γίνεται το αυτονόητο;

Αξίζει να σηµειωθεί ότι το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη
έχει εντελώς διαφορετική οπτική από το Υπουργείο Δικαιοσύνης.
Την ίδια ερώτηση για τη θέσπιση τρίτης θέσης εισαγγελικού λει-
τουργού στη Δράµα την απηύθυνα και στο Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης και στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Το Υπουργείο
Δικαιοσύνης απάντησε για τις ενέργειες που γίνονται έτσι ώστε
να υπάρξει απόσπαση εισαγγελέα. 

Αντιθέτως, το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη απάντησε
πως η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής απέστειλε
επιστολή στον αρµόδιο Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης στις 19 Δεκεµβρίου του 2023. Με την επιστολή επιση-
µάνθηκε η αναγκαιότητα τοποθέτησης επόπτη εισαγγελέα στο
σωφρονιστικό κατάστηµα της Δράµας κατά το πρότυπο των σω-
φρονιστικών καταστηµάτων Κορυδαλλού, Θεσσαλονίκης, Πά-
τρας και Λάρισας. Για τον λόγο αυτό το Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη ζήτησε από το Υπουργείο Δικαιοσύνης την τροποποί-
ηση των διατάξεων του άρθρου 567 του Κώδικα Ποινικής Δικο-
νοµίας. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Φλωρίδη, θέλουµε δέσµευση τώρα για
τρίτη θέση εισαγγελέα στη Δράµα. Περιµένω να το ακούσω. 

Ένα ακόµα παράδειγµα από την Περιφερειακή Ενότητα Δρά-
µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφορά το Κάτω Νευροκόπι
όπου µε το παρόν νοµοσχέδιο θα µπορούσε να ιδρυθεί παράλ-
ληλη έδρα του Πρωτοδικείου Δράµας. Το Ειρηνοδικείο του Κάτω
Νευροκοπίου καταργήθηκε το 2012 εν µέσω µνηµονίων για λό-
γους εξοικονόµησης, αν και στεγαζόταν σε κτήριο του δηµοσίου.
Το κόστος για να λειτουργήσει εκ νέου ως περιφερειακή έδρα θα
ήταν ελάχιστο για το κράτος. 

Παράλληλα, όµως, η συγκεκριµένη πρωτοβουλία θα αποτε-
λούσε έναν ισχυρό συµβολισµό και θα έστελνε ένα ξεκάθαρο µή-
νυµα, ότι η ελληνική πολιτεία βρίσκεται µε πράξη δίπλα στους
ακρίτες µας που ζουν κάτω από δύσκολες συνθήκες πολλές
φορές ξεχασµένοι λίγα χιλιόµετρα από τα σύνορα. 

Αντί, λοιπόν, η Κυβέρνηση να εξετάσει τις ιδιαίτερες συνθήκες
που επικρατούν σε κάθε περιοχή και να µελετήσει το ιστορικό
των όποιων αλλαγών στη δικαιοσύνη θεσπίζει έναν δικαστικό
χάρτη λειτουργώντας µε τρόπο οριζόντιο. Όπου υπάρχουν πολ-
λαπλές έδρες στην ίδια περιφερειακή ενότητα, τότε αυτές µετα-
τρέπονται σε παράλληλες έδρες. Έτσι οι κάτοικοι του Κάτω
Νευροκοπίου για ζητήµατα δικαιοσύνης θα πρέπει να διανύουν
απόσταση σαράντα χιλιοµέτρων και να χρησιµοποιούν έναν δρό-
µο γεµάτο στροφές που δεν παρέχει καµία ασφάλεια στις µετα-
κινήσεις τους. 

Κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα υπάρχει η Περιφέρεια Ανατολι-
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κής Μακεδονίας και Θράκης και σε αυτή ο Νοµός Δράµας, ξεχα-
σµένος από όλους. Σας παρακαλώ, θέλουµε δέσµευση τώρα για
τρίτη θέση µόνιµου εισαγγελέα στη Δράµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι το
τελευταίο πριν από τις Άγιες Μέρες του Πάσχα. Για τον λόγο
αυτό εύχοµαι σε όλες και σε όλους Καλή Ανάσταση, κάθε καλό
σε εσάς και στις οικογένειές σας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για µισό λεπτό;
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι να ανακοινώσετε την

τρίτη έδρα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο. Νοµίζω ότι κάτι θα κερδίσει η Δράµα. Παρακαλώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ

πολύ. 
Το σωφρονιστικό κατάστηµα στη Δράµα ξεκινάει τώρα τη λει-

τουργία του. Άρα όπως έχω ενηµερώσει και τον κ. Κυριαζίδη, τον
άλλο Βουλευτή, και τον κ. Ξανθόπουλο, είναι προφανές ότι όταν
έχουµε νέες συνθήκες, πρέπει να έχουµε και έναν καινούργιο
τρόπο αντιµετώπισης.

Η απόσπαση, όπως γνωρίζετε, εισαγγελικού λειτουργού ή δι-
καστικού λειτουργού γίνεται πάντα µε απόφαση του Ανωτάτου
Δικαστικού Συµβουλίου. Δεν είναι κυβερνητικό θέµα. Δεν αποσπά
η Κυβέρνηση, δηλαδή, εισαγγελείς. Όµως, επειδή το θέµα τίθεται
οµοθύµως από το σύνολο της κοινοβουλευτικής εκπροσώπησης
της Δράµας, αλλά είναι και µια πραγµατική ανάγκη, αυτό θα το
δούµε τώρα µε τις αυξήσεις των οργανικών θέσεων, για να δούµε
εάν µπορεί να ικανοποιηθεί. 

Αυτό έχω να απαντήσω προς το παρόν. 
Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Εµείς σας ευχαριστού-

µε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Νοµίζω, κύριοι συ-

νάδελφοι, ότι η βάση µπήκε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ελευθέριος Κτιστάκης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι, επιτρέψτε µου στη σηµε-

ρινή οµιλία να ασχοληθώ κατά κύριο λόγο µε το θέµα που προ-
έκυψε από την ύπαρξη δύο Πρωτοδικείων στη Βοιωτία, ένα στη
Θήβα και ένα στη Λειβαδιά. Αυτό θα το κάνω εν γνώσει µου ότι
εν µέρει αδικώ το κείµενο σχέδιο νόµου, το οποίο είχε ως βασικό
σκοπό την ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας. 

Επειδή άκουσα πολλούς οµιλητές να επικαλούνται το δηµοψή-
φισµα του Δικηγορικού Συλλόγου Αθηνών, θέλω να επισηµάνω
ότι το ερώτηµα αυτού ήταν αποκλειστικά η θέσπιση των πέντε
περιφερειακών πρωτοδικείων στην Αττική, όχι η ενοποίηση του
πρώτου βαθµού καθαυτή, µε την οποία, κατά την άποψή µου και
από όσο ξέρω, οι περισσότεροι δικηγόροι συµφωνούµε. 

Όταν έγινε η πρώτη παρουσίαση του νέου δικαστικού χάρτη
από το Υπουργείο στις αρχές του έτους, προβλεπόταν στη Βοι-
ωτία η θέσπιση µιας κεντρικής έδρας και µιας περιφερειακής. Το
δικαστηριακό αντικείµενο της περιφερειακής έδρας θα ήταν αυτό
που προβλέπει σήµερα το σχέδιο νόµου για τις περιφερειακές
έδρες. Με απλά λόγια και για να υπάρχει µέτρο σύγκρισης, ο πο-
λίτης σε µια περιφερειακή έδρα θα εξυπηρετούνταν σε ποσοστό
περίπου 80% σε σχέση µε τη σηµερινή υφιστάµενη κατάσταση
σε ένα πρωτοδικείο όπως της Θήβας και της Λιβαδειάς. Ανάµεσα
σε άλλα, δεν θα γίνονταν πολυµελή πρωτοδικεία, ούτε τριµελή
πληµµελειοδικεία, ούτε ανάκριση. Αυτό ήταν πρόδηλα προβλη-
µατικό, δεδοµένου ότι επέτεινε τις ανισότητες σε έναν νοµό,
όπου καλώς ή κακώς έχει αναπτυχθεί ένα δίπολο: Θήβα και Λι-
βαδειά.

Και εξηγούµαι µε ενδεικτικά παραδείγµατα: Το Πρωτοδικείο
Λιβαδειάς είναι πρωτεύουσα του πάλαι ποτέ νοµού, είναι σήµερα
η έδρα των περισσότερων διοικητικών υπηρεσιών. Από την άλλη
µεριά το Πρωτοδικείο Θήβας έχει στη δικαιοδοσία του σχεδόν
δέκα χιλιάδες περισσότερους πολίτες, δύο φυλακές -µάλιστα

έχει τη µεγαλύτερη γυναικεία φυλακή της χώρας- και βέβαια έχει
τις βιοµηχανικές περιοχές του Σχηµαταρίου, των Οινοφύτων, της
Θήβας και της Θίσβης. Όλα αυτά δικαιολογούσαν και αιτιολο-
γούσαν επαρκώς την εξαίρεση της Βοιωτίας. 

Αντικειµενικά και ρεαλιστικά και, επαναλαµβάνω, καλώς ή
κακώς, η Βοιωτία έχει µάθει να αναπτύσσεται σε δύο διαστάσεις
σχεδόν παράλληλες, µία για κάθε µεγάλη πόλη. Επειδή αυτό είναι
ξεκάθαρο σε όλους εµάς που είµαστε κάτοικοι στη Βοιωτία,
ευθύς εξαρχής και οι τρεις Βουλευτές του νοµού, τα δηµοτικά
συµβούλια όλης της περιφερειακής ενότητας, καθώς και οι δύο
δικηγορικοί σύλλογοι ζήτησαν την εξαίρεση της Βοιωτίας και την
παραµονή δύο αυτόνοµων πρωτοδικείων. Έκτοτε, από τον Ια-
νουάριο δηλαδή, έχει κυλήσει πολύ νερό στο αυλάκι. Σήµερα,
εκτός από την περιφερειακή έδρα, θεσπίζεται και η παράλληλη
έδρα, στην οποία θα δικάζεται το σύνολο των υποθέσεων, όπως
ακριβώς µέχρι σήµερα. Θα δικάζεται δηλαδή το σύνολο των αστι-
κών και ποινικών υποθέσεων, θα δικάζονται ασφαλιστικά και αυ-
τόφωρα, θα υπάρχει πρόεδρος και εισαγγελέας υπηρεσίας, θα
διενεργείται ανάκριση. Αυτό προκύπτει ευθέως από το άρθρο 5
παράγραφος 1 του σχεδίου νόµου, αλλά το δήλωσε και το επι-
βεβαίωσε και ο κύριος Υπουργός στην αρµόδια επιτροπή. 

Η θέσπιση της παράλληλης έδρας, που δεν προβλεπόταν στο
αρχικό σχέδιο, είναι αποτέλεσµα ενεργειών ορισµένων ανθρώ-
πων που συνεργάστηκαν µε το Υπουργείο -και όχι µόνο µε το
Υπουργείο- για να µεταφέρουν επακριβώς τα επιµέρους προβλή-
µατα που αναφύονταν σε κάθε πρωτοδικείο µε τον σχεδιασµό
του νέου δικαστικού χάρτη, για να µεταφέρουν και να εξηγήσουν
τις ιδιαιτερότητες των κατά τόπο, των χωρικών δηλαδή, αρµοδιο-
τήτων σε ορισµένες άλλες περιπτώσεις. Είναι αποτέλεσµα συνε-
χών παρεµβάσεων και διαδοχικών συναντήσεων. Είναι αποτέλεσ-
µα πραγµατικών συντονισµένων ενεργειών και όχι ανέξοδων
λόγων. 

Αποτέλεσµα ενεργειών συνιστά και η πρόβλεψη για ορισµό µε-
ταβατικής έδρας εφετείου και σε παράλληλη έδρα πρωτοδικείου.
Θέλω να διευκρινίσω ότι ακριβώς λόγω της ισόρροπης ανάπτυ-
ξης των δύο πόλεων, όπως προανέφερα, ήταν εξαρχής αίτηµά
µου προς το Υπουργείο να οριστεί µία πόλη ως έδρα του πρωτο-
δικείου και η έτερη ως µεταβατική έδρα του Εφετείου Εύβοιας.
Αυτή η πρόβλεψη για τη Βοιωτία, που εισάκουσε το Υπουργείο,
είναι αποτέλεσµα δράσης και έργων και βέβαια συνιστά µια ανα-
γνώριση από µέρους του Υπουργείου του διπόλου Θήβας - Λιβα-
δειάς, της ιδιαιτερότητας δηλαδή της Βοιωτίας για την οποία
µίλησα, και ακριβώς συνιστά τον λόγο και αποδεικνύει τον λόγο
για τον οποίο πρέπει να γίνει η εξαίρεση, την οποία και ζητήσαµε
και ζητούµε από αυτό το Βήµα και οι τρεις Βουλευτές του νοµού
Βοιωτίας. 

Θέλω, τέλος, να επισηµάνω και τη ρύθµιση περί παραµονής
των οργανικών θέσεων των δικαστικών υπαλλήλων στην παράλ-
ληλη έδρα. Όπως πολύ ωραία το έθεσε η πρόεδρος του Σωµα-
τείου Δικαστικών Υπαλλήλων του Πρωτοδικείου Θήβας, υπηρεσία
χωρίς οργανικές θέσεις, δεν είναι υπηρεσία. 

Να παρατηρήσω, όµως, κύριοι Υπουργοί, ότι υπάρχει ακόµα
το πρόβληµα µε τον αριθµό των δικαστικών υπαλλήλων στην πα-
ράλληλη έδρα του Πρωτοδικείου της Θήβας το οποίο θα πρέπει
να το δείτε, σε σχέση µε αυτούς δηλαδή που υπηρετούν σήµερα
και πρέπει να παραµείνουν στην υπηρεσία.

Κυρίες και κύριοι, από τα ανωτέρω προκύπτει πού ήµασταν
στις αρχές Ιανουαρίου µε το αρχικό σχέδιο του νέου δικαστικού
χάρτη και τι καλούµαστε να ψηφίσουµε στο Κοινοβούλιο µετά
από τη διαβούλευση και όλα όσα ανέφερα παραπάνω. Μάλιστα
µετά τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις αποκρυσταλλώθηκε το τοπίο
ακόµα περισσότερο. Πρέπει να γίνουν γνωστά αυτά για να γνω-
ρίζουν οι πολίτες ποιες οµοιότητες και ποιες τυχόν διαφορές
υπάρχουν µε τη σηµερινή υφιστάµενη κατάσταση, να γνωρίζουν
αν υπάρχουν αλλαγές στην καθηµερινότητά τους, αλλά και πώς
φτάσαµε στο τελικό κείµενο του σχεδίου νόµου.

Ευχαριστώ θερµά. Καλή Ανάσταση µε υγεία. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για να δώσω µία απάντηση σε αυτά
που είπε ο κ. Κτιστάκης.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Βεβαίως.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κατ’

αρχάς θα ήθελα να επιβεβαιώσω όσα ελέχθησαν και αφορούν τη
διαβούλευση και τη συνεννόηση που έγινε και µε τους συναδέλ-
φους Βουλευτές και µε την πρόεδρο του Δικηγορικού Συλλόγου
και µε τους δηµάρχους και βεβαίως τοπικούς παράγοντες της
Βοιωτίας.

Θα ήθελα όµως να πω πως προκύπτει ευθέως από τις διατά-
ξεις του σχεδίου νόµου ότι οι οργανικές θέσεις των δικαστικών
υπαλλήλων διατηρούνται στην παράλληλη έδρα, όπως διατηρού-
νται και στις περιφερειακές έδρες. Κατά συνέπεια δεν υπάρχει
καµία απολύτως αµφισβήτηση. Εάν τώρα οι ανάγκες της παράλ-
ληλης έδρας είναι αυξηµένες και εδώ, κύριε συνάδελφε, ισχύει
η διάταξη του άρθρου 3 του Κώδικα Οργανισµού Δικαστηρίων η
οποία ρητώς προβλέπει την κατανοµή των οργανικών θέσεων των
δικαστικών λειτουργών και των δικαστικών υπαλλήλων στα δικα-
στήρια και στις εισαγγελίες, όπου ορίζεται πως αυτή γίνεται ανά-
λογα µε τον αριθµό των υποθέσεων και την δικαστηριακή κίνηση.
Κάθε δύο χρόνια ο Άρειος Πάγος ελέγχει τον αριθµό των υποθέ-
σεων, προτείνει και εκδίδεται για µεν τους δικαστικούς λειτουρ-
γούς προεδρικό διάταγµα, για δε τους δικαστικούς υπαλλήλους
υπουργική απόφαση. Αν υπάρξουν έκτακτες συνθήκες, προβλέ-
πεται και πριν τη διετία η αύξηση µε τις ίδιες κανονιστικές πρά-
ξεις, είτε διάταγµα εφόσον πρόκειται για δικαστικούς λειτουρ-
γούς, είτε υπουργική απόφαση εφόσον πρόκειται για δικαστικούς
υπαλλήλους, ώστε να καλυφθούν οι αυξηµένες ανάγκες.

Εποµένως, εάν στην παράλληλη έδρα της Θήβας προκύψουν
αυξηµένες ανάγκες που δικαιολογούν την αύξηση των οργανικών
θέσεων των δικαστικών υπαλλήλων, µε τη διαδικασία του άρθρου
που σας προανέφερα, αυτό θα γίνει µετά από πρόταση του
Αρείου Πάγου και υπουργική απόφαση από τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Διονύσιος Βαλτογιάννης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για άλλη µια φορά

φέρνει ένα νοµοσχέδιο το οποίο διχάζει ξανά την κοινωνία µας.
Η Παγκόσµια Τράπεζα σας υποχρεώνει να φτιάξετε καινούργιο
δικαστικό χάρτη. Όµως η ίδια η Παγκόσµια Τράπεζα σάς λέει ότι
τα πρωτοδικεία πρέπει να είναι στην πρωτεύουσα του κάθε
νοµού.

Στη δική µας περίπτωση -λέω «δική µας» γιατί είµαι δηµότης
Μεσολογγίου- µε λύπη διαπιστώνουµε ότι στο σχέδιο νόµου το
Πρωτοδικείο Μεσολογγίου είναι το µόνο πανελλαδικά που δεν
ορίζεται ως έδρα πρωτοδικείου, παρόλο που η Ιερά Πόλη Μεσο-
λογγίου είναι η πρωτεύουσα της Αιτωλοακαρνανίας. Εσείς απο-
φασίσατε να το παραβλέψετε αυτό. Γιατί τόση αδικία εις βάρος
της Ιερής Πόλης του Μεσολογγίου. Μήπως επειδή λέγεται Ιερή
Πόλη; Προφανώς από ό,τι φαίνεται εδώ υπερισχύει ποια πόλη
έχει δυνατότερο λόµπι.

Η µοναδική εξαίρεση είναι το Μεσολόγγι χωρίς να δικαιολογεί-
ται η εξαίρεση αυτή, ιδίως αν λάβετε υπόψη σας στοιχεία, όπως,
για παράδειγµα, ότι το ιστορικό Πρωτοδικείο στην Ιερά Πόλη εξυ-
πηρετεί ενενήντα έξι χιλιάδες πολίτες. Το Πρωτοδικείο Μεσολογ-
γίου εξυπηρετεί το ήµισυ της Αιτωλοακαρνανίας, όπως ακριβώς
και το Πρωτοδικείο του Αγρινίου. Εδώ αξίζει να σηµειωθεί ότι ιδα-
νικά απαιτείται η ύπαρξη δύο αυτόνοµων κεντρικών πρωτοδι-
κείων σε Μεσολόγγι και Αγρίνιο. Γι’ αυτό τον λόγο ως ανεξάρτη-
τος Βουλευτής του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας στηρίζω την τρο-
πολογία η οποία κατατέθηκε από την κ. Σταρακά.

Κύριοι, η δικαιοσύνη έχει βαθιές ρίζες στο Μεσολόγγι. Εδώ και
διακόσια χρόνια περίπου το Πρωτοδίκειο Μεσολογγίου λειτουρ-
γεί αδιάλειπτα και έρχεται σήµερα η πολιτεία να αφαιρέσει µία
από τις πλέον σηµαντικές δοµές της. Η έδρα του πρωτοδικείου
πρέπει να παραµείνει στην Ιερή µας Πόλη. Αυτό είναι το δίκαιο,
το σωστό και το ηθικό. Θέλω να πιστεύω ότι θα διορθώσετε την
αδικία αυτή εις βάρος της Ιερής Πόλης. Διαφορετικά οι δηµότες
του Μεσολογγίου στις εκλογές θα σας φερθούν όπως ακριβώς
τους φέρεστε σήµερα εσείς. 

Ευχαριστώ. Εύχοµαι Καλή Ανάσταση σε όλους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Πε-
ρικλής Μαντάς. 

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός

ότι στη χώρα µας η κρίση της περασµένης δεκαετίας δεν άφησε
τραύµατα µόνο στην οικονοµία και την κοινωνία και δεν πλήγωσε
βαθιά µόνο όσους είδαν τα εισοδήµατά τους να µειώνονται ή να
αντιµετωπίζουν ζητήµατα επιβίωσης. Διότι ταυτόχρονα µε τη δε-
καετή κρίση, χάσαµε κάτι ακόµα πιο σηµαντικό, χάσαµε το στοί-
χηµα των µεταρρυθµίσεων και των µεγάλων δοµικών αλλαγών
που η πατρίδα µας χρειάζεται, προκειµένου να σταθεί επάξια στο
διεθνές περιβάλλον. Αυτό το νήµα των µεταρρυθµίσεων έχουµε
πιάσει ξανά από το 2019 ως σήµερα, αλλάζοντας βήµα-βήµα ολό-
κληρη τη χώρα. 

Είναι επίσης γεγονός ότι η δικαιοσύνη µας νοσεί και νοσεί διότι
είναι αργή, είναι γραφειοκρατική και εν τέλει, είναι αναποτελε-
σµατική. Μόλις προχθές είχαµε την απόφαση για το Μάτι, µια
απόφαση καταφανώς αναντίστοιχη µε το γεγονός που συντελέ-
στηκε τότε. Και ανεξάρτητα όµως από το ποινικό µέρος και τις
ποινές που τελικά αποδόθηκαν, ποιος µπορεί από όλους µας να
είναι ευχαριστηµένος, όταν έχουν περάσει έξι ολόκληρα χρόνια
απλά για να εκδικαστεί η υπόθεση σε πρώτο βαθµό; Είναι αυτή
λειτουργία της δικαιοσύνης; Έτσι θέλουµε να πάµε τη χώρα µας
µπροστά; Αυτό ονειρευόµαστε όλοι µας;

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση αυτή τολµά, γιατί η
ταχύτητα απονοµής δικαιοσύνης δεν είναι µόνο ζήτηµα της λει-
τουργίας της ίδιας της δικαιοσύνης, είναι ζήτηµα δηµοκρατίας,
είναι ζήτηµα της κοινωνίας, της καθηµερινότητάς µας, είναι ζή-
τηµα της οικονοµίας µας. Γιατί ποιος θα έρθει να επενδύσει σε
µια χώρα που ξέρει ότι µια αστική διαφορά ή µια ποινική διαφορά
θα κάνει κάποια χρόνια να τελεσιδικήσει στα ελληνικά δικαστή-
ρια;

Η Κυβέρνηση λοιπόν τολµά να κάνει πράξη µια δοµική µεταρ-
ρύθµιση για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης που εκσυγχρονίζει
και εξορθολογίζει σε θεµελιακό επίπεδο το δικαστικό σύστηµα
της χώρας µας. 

Με την ενοποίηση των δικαστηρίων πρώτου βαθµού η Ελλάδα
βάζει τέλος σε έναν αναχρονισµό που κρατά από τον 19ο αιώνα,
σε µια διχοτόµηση των δικαστηρίων που είχε ως νόηµα βέβαια
πριν από εκατό χρόνια, αλλά που αποτελεί βασική αιτία καθυστε-
ρήσεων στη σηµερινή εποχή. Τα δεδοµένα είναι αµείλικτα. Τα πο-
σοστά έκδοσης αποφάσεων για τα ειρηνοδικεία σε σχέση µε τις
υπόλοιπες δικαστικές δοµές νοµίζω ότι κανένας δεν µπορεί να
τα αµφισβητήσει. Σχεδόν οι µισοί δικαστές εκδίδουν περίπου το
20% των αποφάσεων. 

Μπορεί αυτό να είναι ισορροπηµένο και αποτελεσµατικό; Μπο-
ρεί αυτό το γεγονός να συνεχίσει να υπάρχει; Δυστυχώς, τα βλέ-
πουµε όλα αυτά τα προβλήµατα όλοι µας εδώ και δεκαετίες:
τεράστιες καθυστερήσεις, παραγραφές υποθέσεων και εν τέλει,
µη απόδοση της δικαιοσύνης. 

Σήµερα αυτή η περιττή διάκριση µπαίνει πλέον στο χρονοντού-
λαπο της ιστορίας και σήµερα αφήνουµε οριστικά πίσω µας πα-
ρωχηµένες και ξεπερασµένες αντιλήψεις περασµένων αιώνων,
µέσα από την αναβάθµιση των ειρηνοδικών σε πρωτοδίκες, µέσα
από τον σχεδόν διπλασιασµό της δεξαµενής των δικαστών πρώ-
του βαθµού, µέσα από την αυξηµένη απόδοση του δικαστικού
συστήµατος και τη διοικητική του αναµόρφωση και µέσα από τη
θέσπιση παράλληλων και περιφερειακών εδρών για τα πρωτοδι-
κεία, έτσι ώστε να αντιµετωπιστούν όσο γίνεται καλύτερα ζητή-
µατα, όπως η απόσταση και οι κτηριακές υποδοµές.

Σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα σε όσα αφο-
ρούν στη δική µου περιοχή, στη Μεσσηνία. Γνωρίζουµε όλοι καλά
ότι το σχέδιο νόµου, όταν ξεκίνησε πριν από λίγους µήνες να συ-
ζητείται, σε σχέση µε το πώς κατατίθεται και ψηφίζεται σήµερα,
είναι τελείως διαφορετικό και αυτό είναι στη σωστή κατεύθυνση.
Γιατί; 

Διότι το Υπουργείο έδειξε µια διάθεση συνεννόησης, συνεργα-
σίας µε τους προέδρους των δικηγορικών συλλόγων, µε τους
Βουλευτές, µε τους δηµάρχους, έβαλε κάτω ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε τοπικά ενδιαφέροντα και τοπικά στοιχεία, τα οποία
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προφανώς ένα Υπουργείο δεν µπορεί να τα γνωρίζει όλα, ζητή-
µατα λειτουργικά. 

Για παράδειγµα, νοµίζω ότι όλοι µας είδαµε τις αλλαγές στα
παράλληλα πρωτοδικεία και στο πώς λειτουργούν. Όταν ξεκινού-
σαµε, τα παράλληλα πρωτοδικεία θα εκδίκαζαν υποθέσεις µόνο
µονοµελούς σύνθεσης και φτάσαµε να κρατήσουν την καθ’ ύλην
αρµοδιότητα που έχουν ως σήµερα. Είχαµε ξεκινήσει µε τους
υπαλλήλους να µεταφέρονται στα κεντρικά πρωτοδικεία και
τώρα διατηρούν τις οργανικές τους θέσεις.

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω και µια
παρέµβαση. Ίσως θα έπρεπε να προβλέψουµε να διατηρήσουν
τα παράλληλα πρωτοδικεία και τις οργανικές θέσεις από το ει-
ρηνοδικείο που καταργείται στην έδρα του παράλληλου πρωτο-
δικείου, για να έχουν ενισχυµένο προσωπικό, ώστε να µπορέσουν
να εκπληρώσουν τις υπηρεσίες που θα παρέχουν πλέον τα πα-
ράλληλα πρωτοδικεία.

Και βέβαια, σε σχέση µε τη διαβούλευση και την τελική κατά-
θεση του νοµοσχεδίου, το Υπουργείο συµπεριέλαβε και σηµαντι-
κές προτάσεις για τις χωρικές αρµοδιότητες των Παράλληλων
Πρωτοδικείων, έτσι ώστε να µη δηµιουργούνται µεγάλα ζητή-
µατα, αλλά κυρίως για να µπορέσουν αυτά τα πρωτοδικεία στη
λειτουργία τους να εξυπηρετήσουν όσο το δυνατόν καλύτερα
τους πολίτες, ιδιαίτερα στην περιφέρεια που υπάρχουν τα µεγα-
λύτερα προβλήµατα. 

Έτσι, λοιπόν, η Μεσσηνία θεωρώ ότι βγαίνει ενισχυµένη από
αυτό το νοµοσχέδιο, πετυχαίνοντας τον στόχο που νοµίζω ότι
έχουµε βάλει όλοι µας για την επιτάχυνση της απονοµής της δι-
καιοσύνης και την ταχύτητα έκδοσης των αποφάσεων. Σε αυτό
το πλαίσιο, εκτιµώ ότι θα πρέπει όλοι µας να στηρίξουµε το συ-
γκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βρίσκεται µπροστά σε
µια ιστορική θεσµική µεταρρύθµιση, µια µεταρρύθµιση που θα
περίµενε κανείς ότι θα συσπείρωνε όλα τα κόµµατα που θέλουν
να λέγονται προοδευτικά και όλους τους σχηµατισµούς που ισχυ-
ρίζονται ότι κοιτάζουν µπροστά. 

Δυστυχώς, όµως, για άλλη µια φορά, συνολικά η Αντιπολίτευση
δεν αφουγκράζεται τις προτεραιότητες της εποχής, δεν ακούει
τον παλµό της κοινωνίας και δεν απαντά στο αίτηµα σύσσωµου
του ελληνικού λαού, διότι δεν αντιλαµβάνεται την απόλυτη ανά-
γκη για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Επιµένει η αντιπολί-
τευση στο «όχι σε όλα», εφευρίσκοντας προβλήµατα εκεί που δεν
υπάρχουν. 

Η χώρα όµως έχει κάνει τις επιλογές της και έχει αποφασίσει
να πάει µπροστά. Τα νοµοθετήµατα της Κυβέρνησης δεν είναι
πεδίο αξιολόγησης µόνο δικό µας, είναι πεδίο αξιολόγησης και
της Αντιπολίτευσης. Διότι όλοι κρινόµαστε για τη στάση που τη-
ρήσαµε, για την ψήφο που δώσαµε και για τις προοπτικές που
δηµιουργήσαµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γεώργιος Σταµάτης από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι είµαι ο

προτελευταίος οµιλητής, οπότε θα προσπαθήσω να είµαι και πιο
σύντοµος. 

Δεν σας κρύβω ότι αµφιταλαντεύτηκα, εγώ ένας φυσικοθερα-
πευτής να µιλήσω για ένα τέτοιο νοµοσχέδιο πολύ εξειδικευµένο,
οι περισσότεροι συνάδελφοι είναι δικηγόροι. Όµως θέλω να
θέσω ένα ρητορικό ερώτηµα, µιας και είναι το δεύτερο νοµοσχέ-
διο σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης. Αν υποθέσουµε ότι ένας από εµάς έπρεπε να προσφύγει
στη δικαιοσύνη και του λέγανε ότι σε χίλιες τετρακόσιες ογδόντα
δύο ηµέρες µπορεί να έχεις το αποτέλεσµα αυτού που διεκδικείς,
τι θα κάναµε; Ενδεχοµένως δεν θα κάναµε τίποτα. 

Άρα αυτό το νοµοσχέδιο, επί της ουσίας, τι έρχεται να κάνει;
Έρχεται να διευκολύνει κατ’ αρχάς την πρόσβαση των πολιτών
στη δικαιοσύνη -και αυτό είναι δηµοκρατία. Από εκεί και πέρα,
για την απονοµή της δικαιοσύνης, ξέρετε δεν αποφασίζουν και

δεν δικάζουν οι πολιτικοί. 
Πολλές φορές κυρίως από τους Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ

ξεκίνησε µια προπαγάνδα σπίλωσης της Κυβέρνησης περί κρά-
τους δικαίου. Θα σας πω κάτι που έγραψε ο κ. Αλιβιζάτος, ότι τα
δικαστήρια προασπίζουν το κράτος δικαίου -και δεν νοµίζω ότι
έχετε αποδείξεις, ότι υπάρχουν ενδείξεις καν ότι η Κυβέρνηση
χειραγωγεί τη δικαιοσύνη. Η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη. 

Έχει πάρα πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, τώρα σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο που έρχεται µετά από µία απόφαση που βγήκε για το
Μάτι, τι έχει πει ο καθ’ ύλην αρµόδιος τα χρόνια της διακυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ, ακόµα και σήµερα που έδωσε συνέντευξη, ο κ.
Κοντονής. Ο κ. Κοντονής είπε ότι υπήρχε ένα παραδικαστικό κύ-
κλωµα, ένα παρα-Υπουργείο Δικαιοσύνης. Αυτό το είπε ο πρώην
Υπουργός Δικαιοσύνης και είναι απορίας άξιον ότι δεν έχετε βγει
ποτέ να αντικρούσετε αυτά που έχει πει ο κ. Κοντονής. 

Νοµίζω ότι όλη αυτή η διαδικασία µε το νέο δικαστικό χάρτη
κυρίως δείχνει από την πλευρά της Κυβέρνησης ότι αυτό που θέ-
λουµε -γιατί φέτος γιορτάζουµε και τα πενήντα χρόνια της δηµο-
κρατίας- είναι να ριζωθεί ακόµα πιο βαθιά η δηµοκρατία στη
χώρα µας. Και η δηµοκρατία δεν στεριώνει µε δηλώσεις, στεριώ-
νει όταν υπάρχει ανεξάρτητη δικαιοσύνη, στην οποία οποιοσδή-
ποτε συµπολίτης µας θα µπορεί να προσφύγει. 

Εγώ αντιλαµβάνοµαι τα τοπικιστικά χαρακτηριστικά και όλες
αυτές τις αντιρρήσεις ενδεχοµένως, αλλά από ό,τι κατάλαβα και
πριν από τον Υπουργό, όλες οι µεταρρυθµίσεις κρίνονται στο
πεδίο και προφανώς, αν είναι να υπάρξουν κάποιες αλλαγές, θα
υπάρξουν. 

Αλλά αυτό που πρέπει εµείς να δούµε είναι αν έχουν πρόσβαση
οι συµπολίτες µας στη δικαιοσύνη. 

Όλοι, κύριοι συνάδελφοι, έχετε δει ότι µειώνεται ο βαθµός
εµπιστοσύνης στη δικαιοσύνη. Γιατί µειώνεται; Κυρίως γιατί δεν
υπάρχει η πρόσβαση, ώστε να πάει ο άλλος και να του απονεµη-
θεί δικαιοσύνη στον εύλογο χρόνο που αποτιµάται. Ξέρετε ότι η
χώρα µας καταγγέλλεται γιατί πάρα πολλοί συµπολίτες µας προ-
σφεύγουν στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο γιατί µετά από δέκα χρόνια
δεν έχουν µια απόφαση εκεί που έχουν προσφύγει; 

Οπότε νοµίζω ότι όλη αυτή η διαδικασία της Κυβέρνησης δεί-
χνει ξεκάθαρα γιατί µας εµπιστεύτηκαν οι Έλληνες πολίτες. Μας
εµπιστεύτηκαν για να κάνουµε τη ζωή τους καλύτερη και η ζωή
τους γίνεται καλύτερη όταν προσφύγουν στα δικαστήρια για να
βρουν το δίκιο τους, να διεκδικήσουν το δίκιο τους. Και δεν µπο-
ρούν να µας κατηγορούν αυτοί οι οποίοι δεν έκαναν τίποτα για
τη δίκη της Χρυσής Αυγής, οι οποίοι δεν έβρισκαν αίθουσα για
τη δίκη της Χρυσής Αυγής και όλοι αυτοί οι οποίοι νοµίζουν ότι
έτσι, λόγω των ευρωεκλογών, θα ερεθίσουν τους Έλληνες πολί-
τες, ώστε να τους εµπιστευτούν. Οι Έλληνες πολίτες θέλουν από
εµάς την πραγµατική αλήθεια και η πραγµατική αλήθεια είναι ότι
µόνο όταν έχεις πρόσβαση στη δικαιοσύνη για να διεκδικήσεις
ακόµα και από τον ισχυρότερο το δίκιο σου, τότε υπάρχει η δη-
µοκρατία. 

Αυτά θα ήθελα να πω. Δεν θα ήθελα να πω τίποτα παραπάνω.
Να ευχηθώ καλή Ανάσταση και καλό Πάσχα, καλή Πρωτοµαγιά. 

Σήµερα είναι και µια µέρα που θέλω να το µνηµονεύσω ενός
ανθρώπου, µιας και γιορτάζουµε τα πενήντα χρόνια της δηµο-
κρατίας, που χάθηκε το 1976, και που ακόµη και σήµερα δεν ξέ-
ρουµε ενδεχοµένως τι έχει γίνει. Ήταν ένας άνθρωπος ο οποίος
πάλεψε για τη δηµοκρατία. Αυτός ήταν ο Αλέξανδρος Παναγού-
λης.

Και επιτρέψτε µου να αναφέρω και έναν άλλον άνθρωπο. Στις
28 Απριλίου του 1986 ήταν ο θάνατός του, δηλαδή δέκα χρόνια
µετά το θάνατο του Παναγούλη, ο οποίος πολέµησε στην Κορέα
και υπάρχει αυτή τη στιγµή η προτοµή του στο ΕΑΤ-ΕΣΑ, ήταν ο
Μουστακλής. Νοµίζω πρέπει να τιµάµε αυτούς τους ανθρώπους
από οποιονδήποτε χώρο κι αν προερχόµαστε. Γιατί αυτοί οι άν-
θρωποι αγωνίστηκαν για να µπορούµε σήµερα εµείς να µιλάµε
ελεύθερα και να µπορούµε να νοµοθετούµε για τα δικαστήρια,
ανοιχτά δικαστήρια, δικαστήρια που θα δώσουν το δίκιο στον ελ-
ληνικό λαό σε αυτό που διεκδικεί. 

Χαίροµαι ειδικά για τον Υπουργό που αυτό το αίτηµα της Δρά-
µας µάλλον θα γίνει πράξη. Νοµίζω ότι όλο αυτό δείχνει ότι η Κυ-
βέρνηση µπορεί να ακούει και να αφουγκράζεται και τις τοπικές
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κοινωνίες. Από την άλλη όµως θα πρέπει να δούµε, επιτρέψτε
µου να το πω αυτό, ότι δεν µπορούµε να είµαστε σε µια παλαι-
οκοµµατική αντίληψη ότι οτιδήποτε θέλουµε που είναι στο σπίτι
µας να µένει και ταυτόχρονα αυτό όταν παραµένει να µην βοη-
θάει τη δικαιοσύνη. Νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι που πρέπει να το
δούµε. Το έχουµε δει στο παρελθόν όταν φτιάξαµε σε κάθε χωριό
πανεπιστήµιο που δεν υπήρχε λόγος να φτιαχτεί και είδατε πού
έφτασε η χώρα µας κάποια στιγµή. 

Νοµίζω ότι όλο αυτό είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Σας
ζητώ να το ψηφίσετε. Και βέβαια συγχαρητήρια και στην εισηγή-
τρια της Πλειοψηφίας για τη δουλειά που έκανε και βέβαια και
στον αρµόδιο Υπουργό και Υφυπουργό για όλο αυτό που κάνουν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνεται η
σηµερινή συνεδρίαση µε την τοποθέτηση του Βασίλειου Βασιλει-
άδη από τη Νέα Δηµοκρατία.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, καλό

µήνα να ευχηθώ. 
Το σχέδιο νόµου το οποίο καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα

αποτελεί ένα µέρος µιας προσπάθειας ανασύνταξης θα έλεγα
του δικαστικού και δικανικού µας συστήµατος. Αποτελεί µία ρι-
ζική αλλαγή η οποία ξεκίνησε από την αλλαγή διατάξεων του Ποι-
νικού Κώδικα και συνεχίζεται σήµερα µε την αναµόρφωση του
δικαστικού µας χάρτη. 

Γνωρίζω ότι υπάρχουν πάρα πολλές µεταβλητές οι οποίες
έπρεπε να εξεταστούν, προκειµένου να καταλήξει η ηγεσία του
Υπουργείου στο τελικό σχέδιο νόµου που έχουµε σήµερα µπρο-
στά µας. Το λέω αυτό γιατί αντιλαµβάνοµαι ότι οι ριζικές αυτές
αλλαγές στον δικαστικό χάρτη εµπεριέχουν όντως πολλές δυ-
σκολίες που έχουν άµεσες συνέπειες στη λειτουργία του δικα-
στικού κόσµου. Το σύστηµα αυτό λειτουργεί εδώ και πάρα πολλά
χρόνια και έχει καταστεί πλέον δυστυχώς ξεπερασµένο. Ο λόγος
είναι απλός. Οι δικαστικές ανάγκες του πληθυσµού µας δεν είναι
οι ίδιες, προφανώς, µε εκείνες που ίσχυαν πριν έναν αιώνα ή
ακόµα και πριν σαράντα και τριάντα χρόνια. Εποµένως είναι ση-
µαντικό να εξετάσουµε την απόδοση της δικαιοσύνης µε τα ση-
µερινά δεδοµένα. Και δυστυχώς, όπως γνωρίζουµε, πολλές απο-
φάσεις, απλές αποφάσεις, καθυστερούν σε δυσανάλογο βαθµό
από ό,τι πραγµατικά θα έπρεπε.

Σε αυτό το πλαίσιο εποµένως εκσυγχρονισµού του δικαστικού
µας συστήµατος είναι σηµαντικό να εξετάσουµε τη διοικητική
αναδιάταξη, ώστε να µπορέσουµε να βελτιώσουµε την κατά-
σταση που επικρατεί και να µειώσουµε τους χρόνους απόδοσης
της δικαιοσύνης. Η διοικητική αυτή λοιπόν αναδιάταξη θεωρώ ότι
θα συµβάλει ουσιαστικά στη µείωση των ανισορροπιών σε θέ-
µατα οικονοµικών και ανθρώπινων πόρων και του όγκου προφα-
νώς των υποθέσεων. Με αυτόν τον τρόπο θα µπορέσουµε να
εξισορροπήσουµε τα στοιχεία αυτά, ώστε να υπάρχει καλύτερη
κατανοµή και ως εκ τούτου να µειωθεί το κόστος και για το κρά-
τος και για τους πολίτες που επιβαρύνονται λόγω της καθυστέ-
ρησης των υποθέσεων. Ταυτόχρονα όµως θα εξισορροπηθεί και
ο όγκος των εργασιών µε αποτέλεσµα να επιταχυνθεί η διαδικα-
σία της απονοµής δικαιοσύνης που είναι και το ζητούµενο. 

Υπάρχει όµως ένα σηµαντικό ζήτηµα που αφορά τις ιδιαιτερό-
τητες των παραµεθόριων περιοχών. Πολύ σωστά το σχέδιο
νόµου λαµβάνει ειδική µέριµνα για τις περιοχές αυτές σε εφαρ-
µογή της νοµοθετικής επιταγής της παραγράφου 4 του άρθρου
101 του Συντάγµατος. Μάλιστα το ίδιο το σχέδιο νόµου αποσκο-
πεί στο να θεσπίσει µια ειδική δέσµευση ως εγγυητική υποχρέ-
ωση της πολιτείας να προβαίνει σε ιδιαίτερες και πρόσφορες
παρεµβάσεις µε σκοπό την ισόρροπη βιωσιµότητα και την οικο-
νοµική και κοινωνική ανάπτυξη των ευάλωτων και κρίσιµων σε
εθνικό, αναπτυξιακό και περιβαλλοντικό επίπεδο περιοχών της
χώρας µας. 

Το πνεύµα αυτό προφανώς και είναι σωστό γιατί τα δικαστήρια,
τα σχολεία, οι δηµόσιες υπηρεσίες, οι τραπεζικές υπηρεσίες, τα
νοσοκοµεία αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της ζωής ενός τόπου και

τη ραχοκοκαλιά της ίδιας της κοινότητας. Είναι εύλογο ότι κάθε
περιοχή που διαθέτει αυτές τις βασικές υπηρεσίες χαρακτηρίζε-
ται από αυτάρκεια. Όταν µειώνουµε αυτές τις παροχές προς
τους πολίτες στην πραγµατικότητα θα έλεγα τους δυσκολεύουµε
τη ζωή, τους αναγκάζουµε στο τέλος να φύγουν από τον τόπο
τους για τα µεγάλα αστικά κέντρα. Έτσι αυξάνουµε την αστικο-
ποίηση και ερηµώνουµε την επαρχία µας. 

Και εδώ θέλω να τονίσω ότι οι παραµεθόριες περιοχές και
επαρχίες έχει εθνική σηµασία να ενισχύονται και να βοηθιούνται,
να έχουν όλες τις απαραίτητες παροχές, ώστε να µην αναγκά-
ζουν τους κατοίκους να τους εγκαταλείπουν. Στις ακριτικές πε-
ριοχές αυτές οι άνθρωποι που µένουν φυλάνε Θερµοπύλες,
φυλάνε τα σύνορα της χώρας µε την παρουσία τους, µε το ελλη-
νικό στοιχείο, µε τις εργασίες τους. Όταν τους στερούµε µια υπη-
ρεσία, ένα δικαστήριο, ένα ιατρικό κέντρο, µια τράπεζα επιταχύ-
νουµε το τέλος µιας κοινότητας. Όταν µιλάµε λοιπόν για ακριτική
περιοχή η ερηµοποίηση έχει ακόµα µεγαλύτερη σηµασία και θα
έλεγα εθνικές συνέπειες. 

Και ενώ φαίνεται να ισχύει το πνεύµα αυτό του σχεδίου νόµου
για όλες τις παραµεθόριες περιοχές, δεν ισχύει θα έλεγα εξ ολο-
κλήρου για την Πέλλα παρόλο που η Πέλλα αποτελεί παραµεθό-
ριο περιοχή, έτσι έχει χαρακτηριστεί από το 2007, αλλά και
γεωγραφικά αυτό δεν νοµίζω ότι µπορεί να αµφισβητηθεί από κα-
νέναν. Όπως δηλαδή στον Έβρο, όπου τα πρωτοδικεία της Αλε-
ξανδρούπολης και της Ορεστιάδας παραµένουν και το Ειρηνο-
δικείο του Διδυµοτείχου αναβαθµίζεται, και προφανώς ορθώς γί-
νονται όλα αυτά, όπως και στα Δωδεκάνησα και στις Κυκλάδες
το ίδιο, ειδική µνεία γίνεται και στην αρχή στο σχέδιο νόµου,
όπως και στις Σέρρες που έχει όµοια χαρακτηριστικά µε εµάς το
πρωτοδικείο παραµένει, τα ειρηνοδικεία -δύο από τα τρία- ανα-
βαθµίζονται σε περιφερειακά δικαστήρια -δεν έχω προφανώς τί-
ποτα µε τις περιοχές, λέω ότι κινείται σωστά το σχέδιο νόµου για
όλες αυτές τις περιοχές- εδώ όµως βλέπουµε ότι η Πέλλα µένει
κάπως εκτός.

Και θα έλεγα ότι τα Γιαννιτσά και η Έδεσσα διατηρούνται. Γρή-
γορα και άµεσα η ηγεσία του Υπουργείου αντιλήφθηκε το πρό-
βληµα και διατηρεί αυτά τα δύο πρωτοδικεία ως αυτόνοµα, όπως
σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου προβλέπεται, αλλά δεν συµβαίνει
το ίδιο µε τη Σκύδρα και την Αριδαία. Θα έπρεπε και αυτές οι δύο
περιοχές, σύµφωνα πάντα µε την αρχή του σχεδίου νόµου, να µε-
τατραπούν, κατά την άποψή µου, σε περιφερειακές έδρες. 

Η Πέλλα είναι µία ακριτική περιοχή στα βόρεια σύνορα της
χώρας µας και έχει πάρα πολλούς οικισµούς, οι οποίοι είναι απο-
µακρυσµένοι από τα µεγάλα αστικά κέντρα. Το οδικό δίκτυο της
περιοχής µας, δυστυχώς είναι παλιό και δεν επιτρέπει τις γρήγο-
ρες µετακινήσεις από περιοχή σε περιοχή. Για παράδειγµα από
τον Αρχάγγελο της Αλµωπίας χρειάζεται τουλάχιστον και πάνω
από µιάµιση ώρα για να πάει κάποιος στην Έδεσσα. Εποµένως,
η διατήρηση των δικαστηρίων αυτών ως περιφερειακά δικαστή-
ρια δεν αποτελεί µόνο ανάγκη που απορρέει, θα έλεγα, από την
ίση µεταχείριση σε σχέση µε τις υπόλοιπες αντίστοιχες περιοχές,
αλλά αποτελεί συνθήκη επιβίωσης για πολλούς ακριτικούς οικι-
σµούς της περιφερειακής µας ενότητας. 

Κι εδώ επίσης θα θέσω ένα ακόµα ζήτηµα που προκύπτει από
τη συγχώνευση, όπως προβλέπεται, των περιοχών αυτών στην
Έδεσσα, το κτηριακό πρόβληµα. Η Κυβέρνηση έχει προβλέψει
και είναι µέσα η κατασκευή νέου δικαστικού µεγάρου της Έδεσ-
σας, αλλά µέχρι τότε δεν ξέρω πώς µπορεί να µεταφερθεί όλος
ο όγκος αυτός και ο ανθρώπινος αλλά και η ύλη που υπάρχει
στην Έδεσσα σήµερα. Οι κτηριακές υποδοµές προφανώς και δεν
µπορούν να το στηρίξουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι έχω πει σε πολλές περιστάσεις,
ακόµα και από αυτό εδώ το Βήµα ότι η επαρχία χρειάζεται ενέ-
σεις ενδυνάµωσης, στήριξης και ανάπτυξης. Τα δικαστήρια στην
Αλµωπία και τη Σκύδρα δίνουν ζωή στην τοπική κοινωνία, αφού
γύρω τους συγκεντρώνονται σειρά επαγγελµατιών, νοµικών και
άλλων που αποτελούν πηγή οικονοµικής και κοινωνικής συνοχής
και ανάπτυξης. 

Θα σας παρακαλούσα πραγµατικά, κύριε Υπουργέ, να ξανα-
δείτε προσεκτικά την περίπτωση της Πέλλας κι ό,τι ισχύει για
όλες τις παραµεθόριες περιοχές να ισχύσει και στη δική µας πε-
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ρίπτωση ως παραµεθόριος που είµαστε. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 00.32’ λύεται η συνεδρίαση για σήµερα, Με-
γάλη Τετάρτη 1 Μαΐου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση της συζήτησης
και ψήφιση του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης:
«Ενοποίηση του πρώτου βαθµού δικαιοδοσίας, χωροταξική ανα-
διάρθρωση των δικαστηρίων της πολιτικής και ποινικής δικαιο-
σύνης και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                              ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


